
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

     
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 نام خدا ه ب

های مختلف  سالی در استان خوزستان و خسارات بسیاری که به بخش درپی پدیده خشک سال از بروز پی 10باگذشت بیش از 

کارشناسی در استان به این مسئله دست استان وارد شد، کمتر مسئول و  استان بالأخص در حوزه کشاورزی شهرهای پایین

هایی از کشور را  های ویرانگر بخش هایی مواجه شود که درنتیجه  آن سیل اندیشید که بار دیگر کشور با موجی از بارش می

 تحت تأثیر قرار دهد.

زیست و  حیطهای اخیر در استان خوزستان را م سالی به اذعان بسیاری از کارشناسان بیشترین خسارات وارده در پی خشک

ترین رودخانه  ها، کاهش آورد رودخانه کارون و بحرانی شدن وضعیت بزرگ کشاورزی استان متحمل شد؛ خشک شدن تالاب

رانی کشور، وضعیت نامساعد رودخانه و سد کرخه، از بین رفتن چندین هزار نفر نخل در استان به دلیل شور  قابل کشتی

ممنوعیت کشت در فصول مختلف و ... بخشی از خسارات وارده به استان در پی  دست استان، شدن و یا نبود آب در پایین

 بروز چندین ساله این پدیده در استان بود. 

های نیمه غربی کشور، خوزستان نیز از این پدیده متأثر شد؛ حل مشکلات  ها از ابتدای امسال در استان با شدت گرفتن بارش

جان کارون قسمت زیبای  ها از آب و جان دوباره در کالبد نیمه ها، پر شدن تالاب محیطی استان، سیراب شدن رودخانه زیست

های صورت گرفته در استان ورود سیلاب از  این نعمت الهی است اما ماجرای روی دیگری نیز داشت و علاوه بر بارش

ین پدیده است و به عقیده بسیاری های بالادستی موجب بروز سیل در خوزستان شد که تا امروز نیز استان متأثر از ا استان

 ها استان را متأثر خواهد کرد. علمی و کارشناسان پیامدهای این پدیده تا مدت از اعضای هیئت

شود اظهارنظرهای  های فراوانی می همواره در شرایط بحرانی و رخدادهای طبیعی که جامعه به لحاظ روانی دچار تنش

ها را کاهش داده و به دلیل علمی بودن، اظهارنظرها موردتوجه مردم  از این تنش توجهی کارشناسانه جامعه علمی بخش قابل

عنوان قطب علمی جنوب غرب کشور از زمان بروز سیل در  رو دانشگاه شهید چمران اهواز به نیز قرارگرفته است. ازاین

نشجویان، کارکنان و اعضای رسانی به مردم توسط دا استان خوزستان با تشکیل ستاد مدیریت بحران علاوه بر خدمات

زده برای کاهش  ها تلاش کرد علاوه بر ارائه کمک به مردم سیل های مختلف در دانشکده علمی با تشکیل کارگروه هیئت

 خسارات بیشتر، راهکارهای اجرایی به مسئولان ارشد استان ارائه دهد.

زیست، اقتصاد و فرهنگی و اجتماعی، اعزام  یطتشکیل نشست شبکه ملی جامعه و دانشگاه در قالب سه کارگروه آب و مح

شناختی با  زدگان در دانشکده دامپزشکی، تشکیل کارگروه روان های سیل زده، مداوای رایگان دام دانشجویان به مناطق سیل

روز  10ها، اهدای یک تا  زدگان در محل کمپ شناسی و ارائه خدمات به سیل حضور استادانی از دانشکده علوم تربیتی و روان

کاهش  های اخیر و های بررسی سیل زدگان، تشکیل گروه علمی برای کمک به سیل از حقوق کارکنان و اعضای هیئت

شک این همکاری و  های جامعه دانشگاهی است و بی های دانشگاه و... تنها بخشی از کمک های بیشتر در دانشکده آسیب

 داد ادامه خواهد داشت.    ها همچنان تا پایان مشکلات ناشی از این رخ مساعدت

 ندا شفیعی                                                                                                                                    

 مدیر روابط عمومی دانشگاه  

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

  ۱۳۹۸فروردین  ۰۵ - ۱۵:۰۶ :تاریخ انتشار - ۷۵۴۱۳۴ :کد خبر                            

 

 گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز:

 ایم  زدگان شمال کشور آماده جهت اعزام گروه جهادی عمرانی و دامپزشکی برای کمک به سیل

آمادگی خود را جهت اعزام گروه جهادی در قالب دو ای  گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز در بیانیه

 زدگان شمال کشور اعلام کرد.  رسانی به سیل گروه عمرانی و دامپزشکی جهت کمک

 

جهت  آمادگی خود را  ، گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز در بیانیه ایخبرگزاری دانشجو به گزارش خبرنگار دانشگاه

اعزام گروه جهادی دانشگاه در قالب دو گروه عمرانی و دامپزشکی جهت کمک رسانی و یاری کردن هموطن حادثه دیده در 

 حادثه سیل گلستان اعلام کرد.
  

 در بخشی ازاین بیانیه آمده است:

تقدیر است.کمبود  های جهادی و مردمی استان گلستان در جهت کم کردن خسارات این حادثه غمبار قابل تلاش نیرو  

 های مضاعفی را برای ماموران ایجاد کرده است. امکانات و همچنین بی تدبیری مسئولین استانی و کشوری پیچیدگی

 

های آغازین سال در کنار مردم آسیب دیده و رنج دیده در حال  های جان بر کف بسیج و تمام کسانی که در این روز از نیرو

های  سگزاری نموده و ضمن عرض تسلیت به مردم غیور ولایتمدار و شهید پرور استانسپری کردن هستند صمیمانه سپا

ها و شدت بالای خسارات به خصوص در استان گلستان، آمادگی خود را جهت  شمالی کشور در پی وقوع سیل در این استان

ت کمک رسانی و یاری کردن اعزام گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز در قالب دو گروه عمرانی و دامپزشکی جه

کنیم. سیل در این استان باعث آسیب به مسکن اقتصاد و زندگی مردم  عزیزان هموطن حادثه دیده در این حادثه را اعلام می

  است و همه باید به یاری هم در این استان بشتابند.
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  ۰۱:۵۱ - ۱۳۹۸فروردین ۰۶تاریخ انتشار:  -۴۸۱۶۴ :د خبرک                                    
 

اعزام گروه عمرانی و دامپزشکی برای کمک به  اعلام آمادگی گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز جهت

 زدگان شمال کشور  سیل

 

ای آمادگی خود را جهت اعزام گروه جهادی در قالب دو  گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز در بیانیه

 .زدگان شمال کشور اعلام کرد رسانی به سیل گروه عمرانی و دامپزشکی جهت کمک

آمادگی   خبرگزاری دانشجو، گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز در بیانیه ای ازبه گزارش حکیم مهر به نقل 

خود را جهت اعزام گروه جهادی دانشگاه در قالب دو گروه عمرانی و دامپزشکی جهت کمک رسانی و یاری کردن 

 هموطن حادثه دیده در حادثه سیل گلستان اعلام کرد.

 در بخشی ازاین بیانیه آمده است: 

های جهادی و مردمی استان گلستان در جهت کم کردن خسارات این حادثه غمبار قابل تقدیر  لاش نیروت  

های مضاعفی را برای ماموران  است.کمبود امکانات و همچنین بی تدبیری مسئولین استانی و کشوری پیچیدگی

 ایجاد کرده است.

ی آغازین سال در کنار مردم آسیب دیده و رنج دیده ها های جان بر کف بسیج و تمام کسانی که در این روز از نیرو

در حال سپری کردن هستند صمیمانه سپاسگزاری نموده و ضمن عرض تسلیت به مردم غیور ولایتمدار و شهید 

ها و شدت بالای خسارات به خصوص در استان  های شمالی کشور در پی وقوع سیل در این استان پرور استان

هت اعزام گروه جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز در قالب دو گروه عمرانی و گلستان، آمادگی خود را ج

کنیم. سیل در  دامپزشکی جهت کمک رسانی و یاری کردن عزیزان هموطن حادثه دیده در این حادثه را اعلام می

  تابند.این استان باعث آسیب به مسکن اقتصاد و زندگی مردم است و همه باید به یاری هم در این استان بش
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 حیدری در گفتگو با دانشجو:

 زدگان/ گروهی از جهادگران اعلام آمادگی بسیج دانشجویی شهید چمران اهواز برای خدمت رسانی به سیل

  به منطقه اروندکنار اعزام شدند

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: از همان ابتدای وقوع سیل در شمال کشور گروه 

جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز آمادگی خود را جهت هرگونه کمک و خدمت رسانی 

 اعلام کرد. 

دانشگاه شهید چمران اهواز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه خبرگزاری مصطفی حیدری، مسئول بسیج دانشجویی 

دانشجو گفت: متاسفانه در نوروز امسال شاهد بروز سیل در مناطق مختلف کشور بودیم و از همان ابتدای وقوع 

سیل در شمال کشور گروه جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز آمادگی خود را جهت هرگونه 

 و خدمت رسانی اعلام کرد.کمک 

  

حیدری افزود: با توجه به اینکه گروه های مختلف در شمال کشور در حال کمک رسانی هستند و نیازی به اعزام 

نیروی انسانی به مناطق وجود نداشته و از طرف دیگر هشدارهایی که در مورد خطر وقوع سیل در استان خوزستان، 

 حفظ آمادگی جهت خدمت رسانی، روی مسائل استان متمرکز شده است.گروه جهادی شهید چمران اهواز ضمن 

  

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز اضافه کرد: گروه جهادی بسیج دانشجویی شهید چمران 

اهواز علاوه بر سازماندهی تمام ظرفیت خود فراخوانی هم برای دعوت از دیگر افراد داوطلب که آمادگی نقش 

در صورت لزوم را دارا هستند، انجام داد و لیستی از افراد تهیه شده که در صورت نیاز با آن ها تماس  آفرینی

 گرفته می شود.

  

وی گفت: در چند روز گذشته نیز گروهی از جهادگران به منطقه اروندکنار که از مناطق هدف گروه جهادی شهید 

مدن سطح آب و ورود آن به منازل خساراتی وارد آورده بود که چمران است اعزام شدند و در روزهای اخیر هم بالا آ

این جهادگران به این منطقه اعزام شدند و ضمن بررسی شرایط موجود و سرکشی به تعدادی از خانه ها به کمک 

 رسانی به یکی از خانه هایی که در دوره های گذشته برای آن ها خدمات عمرانی انجام داده بودند، پرداختند.
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  ۱۵:22/  ۱۳۹۸فروردین  ۱۱ / یکشنبه -۹۸۰۱۱۱۰۳2۷۰کدخبر:                                          

 :رییس دانشگاه شهید چمران اهواز

 احتمال ورود آب به دانشگاه شهید چمران اهواز کم است

کارون به حدی برسد  رییس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: تا این لحظه این اتفاق که میزان آب رودخانه

شود ولی تدابیر لازم را برای جلوگیری از خطرات احتمالی  بینی نمی که آب وارد دانشگاه شود، پیش

  .ایم اندیشیده

وگو با ایسنا، درباره تشکیل جلسه ستاد بحران در دانشگاه شهید چمران اهواز در  غلامحسین خواجه در گفت

که اگر احیاناً مشکلاتی به  کرد: امروز اولین جلسه دانشگاه در خصوص اینخصوص سیل احتمالی در استان، اظهار 

واسطه سیل در خوزستان به وجود بیاید و مشکلاتی برای دانشگاه نیز ایجاد شود، چه اقداماتی داشته باشیم، 

 .تشکیل شد

م به استان داشته توانی هایی می که در صورت وقوع سیل چه کمک وی افزود: همچنین در این جلسه درباره این

مان در دانشگاه  های غیرنقدی همکاران آوری کمک باشیم، صحبت شد که تصمیم بر این شد ستادی برای جمع

های نقدی  های نقدی همکاران اعلام شود تا این کمک آوری کمک هایی برای جمع تشکیل و همچنین شماره حساب

 .زدگان اختصاص پیدا کند و غیرنقدی به سیل

کنیم که در صورت وقوع سیل، ما نیز هر  اه شهید چمران اهواز تاکید کرد: به مسؤولان استان اعلام میرئیس دانشگ

دهیم و برای کمک آماده  مان برآید، انجام می ها و همچنین امکاناتی از دست کمکی از نظر علمی و دیگر جنبه

 .هستیم

 

آب تا چه مقدار باشد ممکن است به دانشگاه  وی در ادامه گفت: همچنین در جلسه امروز این موضوع که میزان

هایی صورت گرفت تا در صورت ایجاد مشکلاتی از این نظر، راهکارهای لازم  بینی آسیب وارد کند، صحبت و پیش

 .های احتمالی داشته باشیم را برای جلوگیری از خسارت

کارون آیا احتمال ورود آب به دانشگاه خواجه در پاسخ به این سوال که با توجه به همجواری دانشگاه با رودخانه 

که آب وارد دانشگاه شود و از این نظر دانشگاه دچار مشکل شود، کم است. البته  وجود دارد؟ اظهار کرد: احتمال این

کنیم آب وارد دانشگاه شود که مسؤولان شهر نیز تدابیر لازم را در نظر خواهند  از برخی نقاط عمومی احساس می

ورت این موضوع که میزان آب رودخانه کارون به حدی برسد که آب وارد دانشگاه شود، تا این در هر ص .گرفت

 .ایم شود ولی تدابیر لازم را هم برای جلوگیری از خطرات احتمالی اندیشیده بینی نمی لحظه پیش
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 ۱2:۰۵ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۱ :تاریخ انتشار -۱۸۰۹۱۳ :کد خبر -                         

 

 خواجه: احتمال ورود آب به دانشگاه شهید چمران اهواز کم است 

کارون به حدی برسد رییس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: تا این لحظه این اتفاق که میزان آب رودخانه 

شود ولی تدابیر لازم را برای جلوگیری از خطرات احتمالی  بینی نمی که آب وارد دانشگاه شود، پیش

 .ایم اندیشیده

درخصوص تشکیل جلسه ستاد بحران در دانشگاه شهیدچمران اهواز درخصوص سیل احتمالی   غلامحسین خواجه 

که اگر احیانا مشکلاتی به واسطه سیل در  دانشگاه درخصوص ایناولین جلسه   در استان، اظهارکرد: امروز

 .خوزستان به وجود بیاید و مشکلاتی برای دانشگاه نیز ایجاد شود، چه اقداماتی داشته باشیم، تشکیل شد

 

 

 

توانیم به استان داشته  هایی می که در صورت وقوع سیل چه کمک وی افزود: همچنین در این جلسه درخصوص این

مان در دانشگاه  های غیرنقدی همکاران آوری کمک م، صحبت شد که تصمیم بر این شد ستادی برای جمعباشی

های نقدی  های نقدی همکاران اعلام شود تا این کمک آوری کمک هایی برای جمع تشکیل و همچنین شماره حساب

 زدگان اختصاص پیدا کند. و غیرنقدی به سیل

 

 

کنیم که در صورت وقوع سیل، ما  تاکید کرد: به مسوولان استان نیز اعلام می رییس دانشگاه شهید چمران اهواز

دهیم و برای کمک آماده  مان برآید، انجام می ها و همچنین امکاناتی از دست نیز هر کمکی از نظر علمی و دیگر جنبه

 هستیم.

 

باشد ممکن است به دانشگاه  وی در ادامه گفت: همچنین در جلسه امروز این موضوع که میزان آب تا چه مقدار

هایی صورت گرفت تا در صورت ایجاد مشکلاتی از این نظر، راهکارهای لازم  بینی آسیب وارد کند، صحبت و پیش

 های احتمالی داشته باشیم. را برای جلوگیری از خسارت

 

 

ال ورود آب به دانشگاه خواجه در پاسخ به این سوال که باتوجه به همجواری دانشگاه با رودخانه کارون آیا احتم

که آب وارد دانشگاه شود و از این نظر دانشگاه دچار مشکل شود، کم است.  وجود دارد؟ عنوان کرد: احتمال این

کنیم آب وارد دانشگاه شود که مسوولان شهر نیز تدابیر لازم را در نظر  البته از برخی نقاط عمومی احساس می

که میزان آب رودخانه کارون به حدی برسد که آب وارد دانشگاه شود، تا خواهند گرفت. در هر صورت این موضوع 

 ایم. شود ولی تدابیر لازم را هم برای جلوگیری از خطرات احتمالی اندیشیده بینی نمی این لحظه پیش
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 ۹۸۰۱۱۱۰۳۱۷2کدخبر: -۱2:۰۹/  ۱۳۹۸فروردین  ۱۱ / یکشنبه                         

 :علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهوازعضو هیات 

 شرایط اخیر خوزستان، نادر و بحرانی است

و  عضو هیأت علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر

برای خروجی سدها اتخاذ شود تا  بحرانی است و در این بحران بهترین کار این است تا تصمیمات مدیریتی صحیحی

 .خسارت در پایین دست به حداقل خود برسد

اگر شرایط آب و هوایی که  :وگو با ایسنا، در خصوص شرایط استان در بحث وقوع سیلاب اظهار کرد مهدی قمشی در گفت

 .اب استنظر هیدرولوژیکی بررسی کنیم، یک واقعه کاملاً نادر و کمی ازاکنون با آن مواجه هستیم را 

وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران بهترین کار این است تا 

 .تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی سدها اتخاذ شود تا خسارت در پایین دست به حداقل خود برسد

های گذشته شرایط  ان اهواز تصریح کرد: متأسفانه در سالعضو هیأت علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمر

های کرخه، کارون و  های خوزستان از نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و رودخانه خشکسالی استان باعث شده تا آبراه

 .های بالا را ندارند دز مانند گذشته کشش گذردهی دبی

داد اما  هزار متر مکعب بر ثانیه را از خود عبور می 5تا  4نی به راحتی دبی قمشی عنوان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زما

ها  هزار متر مکعبی باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز بجا است زیرا کشش گذردهی رودخانه 3اکنون برای عبور 

 .پایین آمده است

ه تا کمترین خسارت در حوضه کارون بزرگ به پایین وی با اشاره به اینکه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل شد

دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت شده تا جریان آب در مقطع اصلی خود در حوضه کارون بزرگ حرکت 

 .کند

ر حوضه این استاد دانشگاه بیان کرد: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها، اگر اتفاق و یا آبگرفتگی د

 .بندها است دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در سیل کارون بزرگ رخ می

شود، کمتر ایجاد  ای که از سدها خارج می های امروز و فردا در استان تصریح کرد: دبی کنترل شده قمشی با اشاره به بارش

 .رد مجاری شود، ایجاد نگرانی خواهد کردهای اخیر( وا بارش)ای که  کند اما آب میان حوضه نگرانی می

های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگران بود و قطعاً مناطقی را آب فرا خواهد گرفت  وی ادامه داد: اگر بارش

 .ها قابل کنترل نیست زیرا میزان بارش

ها ظرف مدت امروز و فردا  : اگر میزان بارشعضو هیأت علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد

 .های کارون عبور دهیم توانیم با حداقل خسارت آب را از آبراه تر خواهد بود و می در استان کم باشد، مدیریت آب آسان
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 ۱2:۱2 - ۱۳۹۸فروردین  ۱۱ :تاریخ انتشار - ۵۸2۷۳۷ :کد خبر                                 

 

 علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز:عضو هیات 

 شرایط اخیر خوزستان یک شرایط نادر و بحرانی است 

به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و  عضو هیأت علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: شرایط

بحرانی است و در این بحران بهترین کار این است تا تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی سدها اتخاذ شود تا 

 خسارت در پایین دست به حداقل خود برسد.

که اکنون با آن مواجه مهدی قمشی، در خصوص شرایط استان در بحث وقوع سیلاب اظهار کرد: اگر شرایط آب و هوایی 

 هستیم را از نظر هیدرولوژیکی بررسی کنیم، یک واقعه کاملاً نادر و کمیاب است.

 

وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران بهترین کار این است تا 

 تا خسارت در پایین دست به حداقل خود برسد. تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی سدها اتخاذ شود

 

های گذشته شرایط  عضو هیأت علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متأسفانه در سال

های کرخه، کارون و  های خوزستان از نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و رودخانه خشکسالی استان باعث شده تا آبراه

 های بالا را ندارند. د گذشته کشش گذردهی دبیدز مانن

 

داد اما  هزار متر مکعب بر ثانیه را از خود عبور می 5تا  4قمشی عنوان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زمانی به راحتی دبی 

ها  هی رودخانههزار متر مکعبی باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز بجا است زیرا کشش گذرد 3اکنون برای عبور 

 پایین آمده است.

 

وی با اشاره به اینکه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل شده تا کمترین خسارت در حوضه کارون بزرگ به پایین 

دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت شده تا جریان آب در مقطع اصلی خود در حوضه کارون بزرگ حرکت 

 کند.

 

دانشگاه بیان کرد: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها، اگر اتفاق و یا آبگرفتگی در حوضه این استاد 

 بندها است. دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در سیل کارون بزرگ رخ می

 

شود، کمتر ایجاد  ای که از سدها خارج می های امروز و فردا در استان تصریح کرد: دبی کنترل شده قمشی با اشاره به بارش

 های اخیر( وارد مجاری شود، ایجاد نگرانی خواهد کرد. ای که )بارش کند اما آب میان حوضه نگرانی می

 

های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگران بود و قطعاً مناطقی را آب فرا خواهد گرفت  وی ادامه داد: اگر بارش

ها قابل کنترل نیست.عضو هیأت علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: اگر  میزان بارشزیرا 

توانیم با حداقل خسارت آب  تر خواهد بود و می ها ظرف مدت امروز و فردا در استان کم باشد، مدیریت آب آسان میزان بارش

 های کارون عبور دهیم. را از آبراه
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 ۱۱:۵۰ - ۱۳۹۸فروردین  ۱2 :تاریخ انتشار -۷۳۰2۵۰ :کد خبر                          

 

 خواجه: احتمال ورود آب به دانشگاه شهید چمران اهواز کم است 

رییس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: تا این لحظه این اتفاق که میزان آب رودخانه کارون به حدی برسد 

شود ولی تدابیر لازم را برای جلوگیری از خطرات احتمالی  بینی نمی که آب وارد دانشگاه شود، پیش

  .ایم اندیشیده

غلامحسین خواجه درخصوص تشکیل جلسه ستاد بحران در دانشگاه شهیدچمران اهواز درخصوص سیل احتمالی 

که اگر احیانا مشکلاتی به واسطه سیل در  اولین جلسه دانشگاه درخصوص این  در استان، اظهارکرد: امروز

 .اقداماتی داشته باشیم، تشکیل شدخوزستان به وجود بیاید و مشکلاتی برای دانشگاه نیز ایجاد شود، چه 

توانیم به استان داشته  هایی می که در صورت وقوع سیل چه کمک وی افزود: همچنین در این جلسه درخصوص این

مان در دانشگاه  های غیرنقدی همکاران آوری کمک باشیم، صحبت شد که تصمیم بر این شد ستادی برای جمع

های نقدی  های نقدی همکاران اعلام شود تا این کمک آوری کمک ی جمعهایی برا تشکیل و همچنین شماره حساب

 .زدگان اختصاص پیدا کند و غیرنقدی به سیل

کنیم که در صورت وقوع سیل، ما  رییس دانشگاه شهید چمران اهواز تاکید کرد: به مسوولان استان نیز اعلام می

دهیم و برای کمک آماده  مان برآید، انجام می تی از دستها و همچنین امکانا نیز هر کمکی از نظر علمی و دیگر جنبه

 .هستیم

وی در ادامه گفت: همچنین در جلسه امروز این موضوع که میزان آب تا چه مقدار باشد ممکن است به دانشگاه 

هایی صورت گرفت تا در صورت ایجاد مشکلاتی از این نظر، راهکارهای لازم  بینی آسیب وارد کند، صحبت و پیش

 .های احتمالی داشته باشیم برای جلوگیری از خسارت را

خواجه در پاسخ به این سوال که باتوجه به همجواری دانشگاه با رودخانه کارون آیا احتمال ورود آب به دانشگاه 

که آب وارد دانشگاه شود و از این نظر دانشگاه دچار مشکل شود، کم است.  وجود دارد؟ عنوان کرد: احتمال این

کنیم آب وارد دانشگاه شود که مسوولان شهر نیز تدابیر لازم را در نظر  از برخی نقاط عمومی احساس میالبته 

خواهند گرفت. در هر صورت این موضوع که میزان آب رودخانه کارون به حدی برسد که آب وارد دانشگاه شود، تا 

 .ایم خطرات احتمالی اندیشیده شود ولی تدابیر لازم را هم برای جلوگیری از بینی نمی این لحظه پیش

 

 لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری همراهان خبر و زارا منعکس شده است.  
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  ۱۸:۴۰ساعت  ۱۳۹۸فروردین  ۱۱یکشنبه ,                       

 

 در نشست مدیریت بحران اعلام شد؛ 

 آمادگی دانشگاهیان شهید چمران اهواز برای کمک به مدیریت استان 

علمی این دانشگاه در راستای  در نشست مدیریت بحران دانشگاه شهید چمران اهواز، آمادگی اعضای هیئت

  .های اخیر و کمک به مدیریت استان اعلام شد های ناشی از سیلاب کاهش آسیب

از روابط عمومی دانشگاه شهید چمران اهواز، در نشست مدیریت بحران گروه دانشگاه خبرگزاری آنا به گزارش 

های  علمی و متخصصان این دانشگاه در راستای کاهش آسیب دانشگاه شهید چمران اهواز، آمادگی اعضای هیئت

 .مدیریت استان خوزستان اعلام شدهای اخیر و کمک به  ناشی از سیلاب

باش همه دانشگاهیان برای  غلامحسین خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز، در این نشست بر لزوم آماده

 .زدگان تأکید کرد کمک به سیل

های آبی  در ادامه قمشی رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز، مسائل مرتبط با حوزه

صورت تخصصی بررسی و عنوان کرد: اگر شرایط آب و هوایی که اکنون با آن مواجه  و سیل اخیر را به استان

 .هستیم را از نظر هیدرولوژیکی بررسی کنیم، یک واقعه کاملاً نادر و کمیاب است

هترین کار این وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران ب

دست به حداقل خود  است تا تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی سدها اتخاذ شود تا خسارت در پایین

 .برسد

های گذشته شرایط  متأسفانه در سال :علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد عضو هیئت

های  نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و رودخانههای خوزستان از  سالی استان باعث شده تا آبراه خشک

 .های بالا را ندارند کرخه، کارون و دز مانند گذشته کشش گذردهی دبی

داد  هزار مترمکعب بر ثانیه را از خود عبور می 5تا  4راحتی دبی  وی بیان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زمانی به

جا است زیرا کشش گذردهی  باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز به هزار مترمکعبی 3اما اکنون برای عبور 

 .ها پایین آمده است رودخانه

شده تا کمترین خسارت در حوضه کارون  قمشی با اشاره به اینکه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل

ریان آب در مقطع اصلی خود در شده تا ج دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت بزرگ به پایین

 .حوضه کارون بزرگ حرکت کند

گرفتگی در حوضه کارون  وی افزود: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها، اگر اتفاق و یا آب

 .دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در سیل بندها است بزرگ رخ می

9 

http://ana.ir/fa/service/1


 

شود،  ای که از سدها خارج می شده های امروز و فردا در استان تصریح کرد: دبی کنترل بارشقمشی با اشاره به 

 .های اخیر وارد مجاری شود، ایجاد نگرانی خواهد کرد ای که بارش کند اما آب میان حوضه کمتر ایجاد نگرانی می

ران بود و قطعاً مناطقی را آب فرا های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگ وی ادامه داد: اگر بارش

 .کنترل نیست ها قابل خواهد گرفت زیرا میزان بارش

ها ظرف مدت  اگر میزان بارش :علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد عضو هیئت

های  سارت آب را از آبراهتوانیم با حداقل خ تر خواهد بود و می امروز و فردا در استان کم باشد، مدیریت آب آسان

 .کارون عبور دهیم
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                            -۱2:۵۳   -  ۱۳۹۸/۱/۱2  

 در نشست مدیریت بحران دانشگاه شهید چمران اهواز، 

 آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به مدیریت استان

نشست مدیریت بحران دانشگاه شهید چمران اهواز، آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان این دانشگاه در 

 .های اخیر و کمک به مدیریت استان خوزستان اعلام شد های ناشی از سیلاب در راستای کاهش آسیب

مدیریت بحران دانشگاه به گزارش گروه علمی و دانشگاهی خبرگزاری فارس به نقل از وزارت علوم ، در نشست 

های ناشی از  شهید چمران اهواز، آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان این دانشگاه در راستای کاهش آسیب

 .های اخیر و کمک به مدیریت استان خوزستان اعلام شد سیلاب

اهیان برای باش همه دانشگ غلامحسین خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز، در این نشست بر لزوم آماده

 .زدگان تاکید کرد کمک به سیل

های آبی  قمشی رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز مسائل مرتبط با حوزه  در ادامه

استان و سیل اخیر را به صورت تخصصی بررسی و عنوان کرد: اگر شرایط آب و هوایی که اکنون با آن مواجه 

 .ی بررسی کنیم، یک واقعه کاملاً نادر و کمیاب استهستیم را از نظر هیدرولوژیک

وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران بهترین کار این 

است تا تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی سدها اتخاذ شود تا خسارت در پایین دست به حداقل خود 

 .برسد

های گذشته شرایط  ات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متاسفانه در سالعضو هی

های کرخه،  های خوزستان از نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و رودخانه خشکسالی استان باعث شده تا آبراه

 .های بالا را ندارند کارون و دز مانند گذشته کشش گذردهی دبی

هزار متر مکعب بر ثانیه را از خود عبور  5تا  4ان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زمانی به راحتی دبی وی عنو

هزار متر مکعبی باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز بجا است زیرا کشش  3داد اما اکنون برای عبور  می

 .گذردهی رودخانه ها پایین آمده است

ه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل شده تا کمترین خسارت در حوضه کارون قمشی با اشاره به اینک 

بزرگ به پایین دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت شده تا جریان آب در مقطع اصلی خود در 

 .حوضه کارون بزرگ حرکت کند

اگر اتفاق و یا آبگرفتگی در حوضه کارون  وی بیان کرد: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها،

 .بندها است دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در سیل بزرگ رخ می
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شود،  ای که از سدها خارج می های امروز و فردا در استان تصریح کرد: دبی کنترل شده قمشی با اشاره به بارش

 .های اخیر( وارد مجاری شود، ایجاد نگرانی خواهد کرد بارش)ای که  ان حوضهکند اما آب می کمتر ایجاد نگرانی می

های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگران بود و قطعاً مناطقی را آب فرا  وی ادامه داد: اگر بارش

 .ها قابل کنترل نیست خواهد گرفت زیرا میزان بارش

ها ظرف مدت  دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: اگر میزان بارشعضو هیات علمی دانشکده علوم آب 

های  توانیم با حداقل خسارت آب را از آبراه تر خواهد بود و می امروز و فردا در استان کم باشد، مدیریت آب آسان

 .کارون عبور دهیم
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  ۴۶۶۱۷کد :  ۱۷:۴2 | ۱۳۹۸فروردین  ۱۱                           

                                                        

 در نشست مدیریت بحران دانشگاه شهید چمران اهواز، 

 آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به مدیریت استان

چمران اهواز، آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان این دانشگاه در نشست مدیریت بحران دانشگاه شهید 

  .های اخیر و کمک به مدیریت استان خوزستان اعلام شد های ناشی از سیلاب در راستای کاهش آسیب

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران اهواز، دکتر غلامحسین خواجه 

زدگان  باش همه دانشگاهیان برای کمک به سیل شهید چمران اهواز، در این نشست بر لزوم آمادهرئیس دانشگاه 

 .تاکید کرد

های آبی  در ادامه دکتر قمشی رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز مسائل مرتبط با حوزه

یط آب و هوایی که اکنون با آن مواجه استان و سیل اخیر را به صورت تخصصی بررسی و عنوان کرد: اگر شرا

 .هستیم را از نظر هیدرولوژیکی بررسی کنیم، یک واقعه کاملاً نادر و کمیاب است

وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران بهترین کار این 

دها اتخاذ شود تا خسارت در پایین دست به حداقل خود است تا تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی س

 .برسد

های گذشته  متاسفانه در سال :عضو هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد

های خوزستان از نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و  شرایط خشکسالی استان باعث شده تا آبراه

 .های بالا را ندارند ون و دز مانند گذشته کشش گذردهی دبیهای کرخه، کار رودخانه

هزار متر مکعب بر ثانیه را از خود عبور  5تا  4وی عنوان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زمانی به راحتی دبی 

کشش  هزار متر مکعبی باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز بجا است زیرا 3داد اما اکنون برای عبور  می

 .گذردهی رودخانه ها پایین آمده است

دکتر قمشی با اشاره به اینکه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل شده تا کمترین خسارت در حوضه 

کارون بزرگ به پایین دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت شده تا جریان آب در مقطع اصلی خود 

 .نددر حوضه کارون بزرگ حرکت ک

وی بیان کرد: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها، اگر اتفاق و یا آبگرفتگی در حوضه کارون 

 .بندها است دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در سیل بزرگ رخ می
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ای که از سدها خارج  کنترل شدههای امروز و فردا در استان تصریح کرد: دبی  دکتر قمشی با اشاره به بارش

های اخیر( وارد مجاری شود، ایجاد نگرانی  ای که )بارش کند اما آب میان حوضه شود، کمتر ایجاد نگرانی می می

 .خواهد کرد

های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگران بود و قطعاً مناطقی را آب فرا  وی ادامه داد: اگر بارش

 .ها قابل کنترل نیست زیرا میزان بارشخواهد گرفت 

ها ظرف مدت  عضو هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: اگر میزان بارش

های  توانیم با حداقل خسارت آب را از آبراه تر خواهد بود و می امروز و فردا در استان کم باشد، مدیریت آب آسان

 .کارون عبور دهیم

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

14 



 

 

 ۴۶۶۱۷کد :  ۱۷:۴2 | ۱۳۹۸فروردین  ۱۱                                 

 در نشست مدیریت بحران دانشگاه شهید چمران اهواز اعلام شد؛

 آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به مدیریت استان

شهید چمران اهواز، آمادگی اعضای هیئت علمی و متخصصان این دانشگاه در  در نشست مدیریت بحران دانشگاه

  .های اخیر و کمک به مدیریت استان خوزستان اعلام شد های ناشی از سیلاب راستای کاهش آسیب

 

انشگاه به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران اهواز، دکتر غلامحسین خواجه رئیس د

 .زدگان تاکید کرد باش همه دانشگاهیان برای کمک به سیل شهید چمران اهواز، در این نشست بر لزوم آماده

 

های آبی استان و  در ادامه دکتر قمشی رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز مسائل مرتبط با حوزه

اگر شرایط آب و هوایی که اکنون با آن مواجه هستیم را از نظر  سیل اخیر را به صورت تخصصی بررسی و عنوان کرد:

 .هیدرولوژیکی بررسی کنیم، یک واقعه کاملاً نادر و کمیاب است

 

وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملاً نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران بهترین کار این است تا 

 .ی خروجی سدها اتخاذ شود تا خسارت در پایین دست به حداقل خود برسدتصمیمات مدیریتی صحیحی برا

 

های گذشته شرایط  متاسفانه در سال :عضو هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد

کرخه، کارون و  های های خوزستان از نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و رودخانه خشکسالی استان باعث شده تا آبراه

 .های بالا را ندارند دز مانند گذشته کشش گذردهی دبی

 

داد اما  هزار متر مکعب بر ثانیه را از خود عبور می 5تا  4وی عنوان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زمانی به راحتی دبی 

جا است زیرا کشش گذردهی رودخانه ها هزار متر مکعبی باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز ب 3اکنون برای عبور 

 .پایین آمده است

 

دکتر قمشی با اشاره به اینکه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل شده تا کمترین خسارت در حوضه کارون بزرگ 

بزرگ  به پایین دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت شده تا جریان آب در مقطع اصلی خود در حوضه کارون

 .حرکت کند

 

وی بیان کرد: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها، اگر اتفاق و یا آبگرفتگی در حوضه کارون بزرگ رخ 

 .بندها است دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در سیل می
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شود، کمتر  ای که از سدها خارج می تصریح کرد: دبی کنترل شدههای امروز و فردا در استان  دکتر قمشی با اشاره به بارش

 .های اخیر( وارد مجاری شود، ایجاد نگرانی خواهد کرد ای که )بارش کند اما آب میان حوضه ایجاد نگرانی می

 

فرا خواهد گرفت  های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگران بود و قطعاً مناطقی را آب وی ادامه داد: اگر بارش

 .ها قابل کنترل نیست زیرا میزان بارش

 

ها ظرف مدت امروز و فردا  عضو هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: اگر میزان بارش

 .ون عبور دهیمهای کار توانیم با حداقل خسارت آب را از آبراه تر خواهد بود و می در استان کم باشد، مدیریت آب آسان
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 ۱۸۰۹۱۴ :کد خبر -۱2:۰۶ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۱ :تاریخ انتشار                        

 

 :عضو هیات علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز

 ضرورت تصمیمات مدیریتی صحیح برای خروجی سدها 

  

های امروز و فردا در سطح  عضو هیات علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: اگر بارش

ها قابل کنترل  نگران بود و قطعا مناطقی را آب فرا خواهد گرفت زیرا میزان بارش استان زیاد باشد، باید

 .نیست

 

وقوع سیلاب اظهار کرد: اگر شرایط آب و هوایی که اکنون با آن   در خصوص شرایط استان در بحث  مهدی قمشی

 .استمواجه هستیم را از نظر هیدرولوژیکی بررسی کنیم، یک واقعه کاملا نادر و کمیاب 

 

وی با بیان اینکه شرایط به وجود آمده یک شرایط کاملا نادر و بحرانی است، افزود: در این بحران بهترین کار این 

است تا تصمیمات مدیریتی صحیحی برای خروجی سدها اتخاذ شود تا خسارت در پایین دست به حداقل خود 

 .برسد

های گذشته شرایط  اهواز تصریح کرد: متاسفانه در سالعضو هیات علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران 

های کرخه،  های خوزستان از نظر گذر سیلاب با مشکل مواجه شوند و رودخانه خشکسالی استان باعث شده تا آبراه

 .های بالا را ندارند کارون و دز مانند گذشته کشش گذردهی دبی

 

هزار متر مکعب بر ثانیه را از خود عبور  5تا  4به راحتی دبی  قمشی عنوان کرد: برای مثال رودخانه کارون در زمانی

هزار متر مکعبی باید نگران شرایط باشیم و این نگرانی نیز بجا است زیرا کشش  3داد اما اکنون برای عبور  می

 .گذردهی رودخانه ها پایین آمده است

 

تا کمترین خسارت در حوضه کارون بزرگ  وی با اشاره به اینکه در حال حاضر خروجی سدها به شکلی کنترل شده

به پایین دست وارد شود، ادامه داد: شرایط به شکلی مدیریت شده تا جریان آب در مقطع اصلی خود در حوضه 

این استاد دانشگاه بیان کرد: با توجه به اعمال مدیریت در بحث خروجی آب از سدها، اگر .کارون بزرگ حرکت کند

دهد ناشی از تجاوز به حریم رودخانه و یا اشکالاتی در  حوضه کارون بزرگ رخ میاتفاق و یا آبگرفتگی در 

 .بندها است سیل

 

شود،  ای که از سدها خارج می های امروز و فردا در استان تصریح کرد: دبی کنترل شده قمشی با اشاره به بارش

 .د مجاری شود، ایجاد نگرانی خواهد کردهای اخیر( وار ای که )بارش کند اما آب میان حوضه کمتر ایجاد نگرانی می

 

های امروز و فردا در سطح استان زیاد باشد، باید نگران بود و قطعا مناطقی را آب فرا  وی ادامه داد: اگر بارش

 .ها قابل کنترل نیست خواهد گرفت زیرا میزان بارش

 

ها ظرف مدت  کرد: اگر میزان بارشعضو هیات علمی دانشکده امور آب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان 

های  توانیم با حداقل خسارت آب را از آبراه امروز و فردا در استان کم باشد، مدیریت آب آسانتر خواهد بود و می

 .کارون عبور دهیم
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 ۹۸۰۱۱۷۰۵۵۱۹کدخبر: -۱۹:۳۸/  ۱۳۹۸فروردین  ۱۷ / نبهش
 

 در دانشگاه شهید چمران صورت گرفت

 زده خوزستان برای اعزام مشاوران به مناطق سیل "شناختی مداخلات روان"کارگروه ایجاد 

 

زدگان در استان خوزستان، در  ای به سیل به منظور ارائه خدمات مشاوره« شناختی مداخلات روان»کارگروه 

 .دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل شد

مشاوران استان خوزستان که آمادگی خود را برای اعزام شناسان و  به گزارش ایسنا، اعضای این کارگروه را روان

 .دهند اند، تشکیل می زده اعلام داشته به مناطق سیل

 

 

بر اساس این گزارش، اعزام این افراد با هماهنگی مسئولان استان و ستاد مدیریت بحران خوزستان به مناطق 

 .شود مشخص شده، انجام می

 

از انتشار فراخوان آن از سوی مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران  ، پس«مداخلات روان شناختی»کارگروه 

آموختگان  اهواز با همکاری انجمن مشاوره ایران تشکیل شده است؛ در این کارگروه تلاش شده تا از دانش

 .اند، استفاده شود التحصیل دانشگاه شهید چمران اهواز که تجربیات بیشتری در امر مشاوره داشته فارغ

 

 

فتنی است در صورت اجرای موفق این طرح، گروه مدیریت بحران به صورت هسته و دائم در مرکز علوم رفتاری گ

های مداوم، افراد را برای اتفاقات و حوادث غیرمترقبه  دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل خواهد شد تا با آموزش

 .آماده کنند
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 ۱۰۰۱2۶۹کد مطلب:  -۱۹:۴۱ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۷شنبه 

 

 در دانشگاه شهید چمران اهواز؛

 زده استان خوزستان تشکیل شد برای اعزام مشاوران به مناطق سیل« شناختی مداخلات روان»کارگروه 

 

زدگان در استان خوزستان، در  ای به سیل به منظور ارائه خدمات مشاوره« شناختی مداخلات روان» کارگروه

 .اهواز تشکیل شددانشگاه شهید چمران 

 

شناسان و مشاوراناستان  به گزارش ایسکانیوز از دانشگاه شهید چمران اهواز، اعضای این کارگروه را روان

 .دهند اند، تشکیل می زده اعلام داشته خوزستان که آمادگی خود را برای اعزام به مناطق سیل

 

استان و ستاد مدیریت بحران خوزستان به مناطق بر اساس این گزارش، اعزام این افراد با هماهنگی مسئولان 

 .شود مشخص شده، انجام می

 

، پس از انتشار فراخوان آن از سوی مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران «مداخلات روان شناختی»کارگروه 

گان اهواز با همکاری انجمن مشاوره ایران تشکیل شده است؛ در این کارگروه تلاش شده تا از دانش آموخت

 .اند، استفاده شود التحصیل دانشگاه شهید چمران اهواز که تجربیات بیشتری در امر مشاوره داشته فارغ

 

گفتنی است در صورت اجرای موفق این طرح، گروه مدیریت بحران به صورت هسته و دائم در مرکز علوم رفتاری 

، افراد را برای اتفاقات و حوادث غیرمترقبه های مداوم دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل خواهد شد تا با آموزش

 .آماده کنند
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  ۰۹:۳۳ساعت  ۱۳۹۸فروردین  ۱۸یکشنبه ,                                 

 

 در دانشگاه اهواز صورت گرفت؛ 

 زده استان خوزستان  تشکیل کارگروهی برای اعزام مشاوران به مناطق سیل

زدگان در استان خوزستان، در  ای به سیل به منظور ارائه خدمات مشاوره« شناختی روانمداخلات »کارگروه 

  .دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل شد

شناسان و  اناز روابط عمومی دانشگاه شهید چمران اهواز، اعضای این کارگروه را روگروه دانشگاه خبرگزاری آنا به گزارش 

 .دهند اند، تشکیل می زده اعلام داشته مشاوران استان خوزستان که آمادگی خود را برای اعزام به مناطق سیل

بر اساس این گزارش، اعزام این افراد با هماهنگی مسئولان استان و ستاد مدیریت بحران خوزستان به مناطق مشخص 

 .شود شده، انجام می

، پس از انتشار فراخوان آن از سوی مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز با «شناختیمداخلات روان »کارگروه 

التحصیل دانشگاه  همکاری انجمن مشاوره ایران تشکیل شده است؛ در این کارگروه تلاش شده تا از دانش آموختگان فارغ

 .ده شوداند، استفا شهید چمران اهواز که تجربیات بیشتری در امر مشاوره داشته

گفتنی است در صورت اجرای موفق این طرح، گروه مدیریت بحران به صورت هسته و دائم در مرکز علوم رفتاری دانشگاه 

 .های مداوم، افراد را برای اتفاقات و حوادث غیرمترقبه آماده کنند شهید چمران اهواز تشکیل خواهد شد تا با آموزش
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 -۸۳2۶۹۵۸۹خبر: کد  ۱۹/۰۱/۹۸تاریخ                                    

 

 روانشناس به مناطق سیل زده خوزستان اعزام شدند 80

روانشناس و مشاور برای کاهش  ۸۰عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت:  -ایرنا  -اهواز 

 .خوزستان اعزام شدندصدمات روحی و روانی ناشی از سیل به مناطق سیل زده 

 

رفتاری  عباس امان الهی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از زمان وقوع سیل، از طرف مرکز علوم

دانشگاه و انجمن مشاوره ایران برای همه روانشناسان و مشاوران خوزستان فراخوان داده شد که افراد علاقه مند 

  .اعلام آمادگی کنندبه کمک رسانی در حادثه سیل 

 

وی بیان کرد:در حال هماهنگی با استانداری و جمعیت هلال احمرهستیم تا اردوگاه های مشخصی برای این تیم ها 

 .در نظر بگیرند که در کل روز مشاوران در اردوگاه ها حضور داشته و خدمات روانشناسی و مشاوره ارایه دهند

 .دوره های تخصصی آموزشی برای این تیم های روانشناسی برگزار شدامان الهی ادامه داد: در روزهای اخیر 

 

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز بیان کرد: مصیبت های مردم بیشتر به خاطر از دست دادن 

ی اموال، خانه و محل زندگی است و از دست دادن زندگی و ضربه های اقتصادی برای زنان و مردان فشارهای روان

  .را به همراه دارد

 

وی گفت: کودکان به دلیل اینکه حس امنیت خود را از دست می دهند بیشتر در معرض آسیب های روانشناختی و 

 .افسردگی هستند و باید با ارایه خدمات روانی میزان آسیب های احتمالی را کاهش داد

 

اریم از بزرگترین اقدامات روانشناسان و مشاوران امان الهی اضافه کرد:هم اکنون که در مراحل اولیه بحران قرار د

 .کنترل کردن خشم مردم است

 

هزار نفر سیل  30اردوگاه اسکان سیل زدگان در استان برپا شده است که بیش از  47در سیلاب اخیر در خوزستان 

شهر خوزستان  6روستا و 210زده در این اردوگاه ها مستقر شده ان.به دنبال این سیلاب تاکنون دستور تخلیه 

 .صادر شده است

 لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری آفتاب منعکس شده است. 
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 ۱۵:۴۹:۳۱ ۱۳۹۸/۰۱/۱۹-۱۱۵۹۱۸۱کدخبر:                              

 روانشناس به مناطق سیل زده خوزستان اعزام شدند  80

 

 

افزود: از زمان وقوع سیل، از طرف مرکز علوم عباس امان الهی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 

رفتاری دانشگاه و انجمن مشاوره ایران برای همه روانشناسان و مشاوران خوزستان فراخوان داده شد که افراد 

  .علاقه مند به کمک رسانی در حادثه سیل اعلام آمادگی کنند
 

ستیم تا اردوگاه های مشخصی برای این تیم ها وی بیان کرد:در حال هماهنگی با استانداری و جمعیت هلال احمره

 .در نظر بگیرند که در کل روز مشاوران در اردوگاه ها حضور داشته و خدمات روانشناسی و مشاوره ارایه دهند

 .امان الهی ادامه داد: در روزهای اخیر دوره های تخصصی آموزشی برای این تیم های روانشناسی برگزار شد
 

اری دانشگاه شهید چمران اهواز بیان کرد: مصیبت های مردم بیشتر به خاطر از دست دادن مدیر مرکز علوم رفت

اموال، خانه و محل زندگی است و از دست دادن زندگی و ضربه های اقتصادی برای زنان و مردان فشارهای روانی 

  .را به همراه دارد
 

ند بیشتر در معرض آسیب های روانشناختی و وی گفت: کودکان به دلیل اینکه حس امنیت خود را از دست می ده

 .افسردگی هستند و باید با ارایه خدمات روانی میزان آسیب های احتمالی را کاهش داد
 

امان الهی اضافه کرد:هم اکنون که در مراحل اولیه بحران قرار داریم از بزرگترین اقدامات روانشناسان و مشاوران 

 .کنترل کردن خشم مردم است
 

هزار نفر سیل  30اردوگاه اسکان سیل زدگان در استان برپا شده است که بیش از  47ب اخیر در خوزستان در سیلا

شهر خوزستان  6روستا و 210زده در این اردوگاه ها مستقر شده ان.به دنبال این سیلاب تاکنون دستور تخلیه 

 .صادر شده است
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  ۱۳۹۸فروردین  ۱۸ - ۱۶:۱۸ :تاریخ انتشار - ۷۵۵۶2۳ :کد خبر

 

 حیدری در گفتگو با دانشجو مطرح کرد

 یابند  زدگان در یادمان شهدای هویزه اسکان می تر شدن اوضاع خوزستان/ سیل بحرانی

تر از  مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: با توجه به اینکه اوضاع سیل خوزستان بحرانی

 های قبل شده، در حال انتقال سیل زدگان به یادمان شهدای هویزه هستیم.  روز

خبرگزاری مصطفی حیدری، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه 

های استان خوزستان خارج شده  ، درباره آخرین وضعیت وقوع سیل در خوزستان گفت: میزان آبی که از سددانشجو

تر از  های اطراف وارد این استان شده اند، بسیار زیاد است و اوضاع خوزستان بحرانی هایی که از شهر و آب

 های قبل شده است. روز

 

شهر این استان صادر شده و مناطق  6تر شدن اوضاع سیل خوزستان، دستور تخلیه  حیدری افزود: به دلیل بحرانی

 بیشتری در معرض سیل قرار گرفته اند.

 

های انجام شده، بنا را بر این  مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: طبق برنامه ریزی

ای امن انتقال دهیم و در همین راستا یادمان شهدای  شهر را به منطقه 6زدگان و اهالی این گذاشته ایم که سیل 

هویزه را که زیرنظر سازمان بسیج دانشجویی فعالیت دارد، برای اسکان اضطراری در نظر گرفته ایم؛ چرا که این 

رخوردار است و به راحتی های در معرض سیل ب یادمان از ظرفیت خوبی برای اسکان سیل زدگان و اهالی شهر

 توانیم چند هزار نفر را در این یادمان اسکان دهیم. می

 

وی ادامه داد: یادمان شهدای هویزه از موقعیت خوبی برای اسکان سیل زدگان خوزستانی برخوردار است، چرا که 

مام و دستشویی را دارا از تاسیسات مناسبی برخودار بوده و تمامی امکانات اعم از آب، برق، گاز، سوله اسکان، ح

چادر اسکان برای سیل زدگان  100های هلال احمر نیز در این منطقه مستقر شدند و  است و حتی روز گذشته نیرو

 های غذایی در این یادمان تدارک دیده شده اند. به همراه دارند و تمامی مواد ضروری از قبیل: پتو و بسته

 

نفر در یادمان شهدای هویزه اسکان داده شده اند و این آمار در حال  300حیدری خاطرنشان کرد: در حال حاضر 

ها برای اسکان  های این مکان از جمعیت پر شوند اقدام به برپایی چادر افزایش است و در صورتی که سوله

 اضطراری سیل زدگان خواهیم کرد.

 

اعم از خواهران و برادران نیز در  های جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز وی یادآور شد: گروه

راستای ارائه خدمات به سیل زدگان و تحت عنوان خدام در حال اعزام به یادمان شهدای هویزه هستند و 

 پردازند. های لازم را برای رفع مشکلات مردم انجام خواهند داد و به خدمت رسانی به آنان می هماهنگی
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 ۹۸۰۱۱۸۰۵۷۶۵کدخبر: -۱۱:۰۵ / ۱۳۹۸فروردین  ۱۸ / یکشنبه

 گویند؟ دانشگاهیان در مورد بارندگی و سیلاب خوزستان چه می

 

های فراوانی را در جامعه  های اخیر و وقوع سیلاب در چند استان کشور و از جمله خوزستان، حرف و حدیث بارندگی

 شود. ترسالی، در جامعه مطرح میبه راه انداخته و موارد متعددی، از مدیریت سدها تا موضوع ورود به دوره 

خبرنگار ایسنا خوزستان به این بهانه با چند نفر از استادان دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز به  

 .وگو نشسته است گفت

ار کرد: در وگو با ایسنا، اظه دکتر جواد احدیان، دانشیار دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در گفت

شد که شرایط بهتر باشد، ولی دلیل بر کوتاهی  کارنامه کلی، مدیریت سدها، نمره قبولی گرفته است؛ البته جاهایی هم می

زمانی  ویژه اینکه در حوضه دز و کارون هم نیست. مدیریت این حجم سیلاب با دبی حدود هشت هزار مترمکعب بر ثانیه، به

 .رخ داد، کار دشواری است

 

ها، همین موضوع است. امسال یک جت استریم  افزود: تعداد سد در حوضه دز، کم است و یکی از عوامل تشدید سیلابوی 

ها شد. جت استریم، یک جبهه هوایی کم  هوایی رخ داد و سیلاب با دوره بازگشت بیش از یکصد سال موجب این خسارت

 .گیری هسته روی رشته کوه زاگرس و البرز است و شکل ای فشار با سرعت حرکتی زیاد در برخورد با جبهه مدیترانه

همچنین دکتر مهدی قمشی، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص مدیریت سدها به 

خبرنگار ایسنا، گفت: وضعیت سیلاب در خوزستان بسیار متفاوت از لرستان است و در خوزستان وضعیت سیل، تابع طغیان 

شود. پس در این شرایط هر بحرانی در خوزستان ناشی از  ها توسط سدها مدیریت می ها است که آب خروجی آن رودخانه

 .مدیریت سدها است که باید ثابت شود صحیح انجام شده است
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بارش در حوضه و عدم قطعیت آن، ای از مقدار ورودی به مخزن، مقدار  وی افزود: مدیریت صحیح مقدار خروجی تابع پیچیده

ای  دست و یا مقدار خسارت احتمالی، مقدار بارش و آورد میان حوضه مقدار حجم خالی مخزن، مقدار کشش آبراهه پایین

 .است، به همین دلیل تصمیم در مقدار خروجی از مخزن، تصمیم بسیار سخت و حساسی است

 

چند که از نظر متخصصان این موضوع مبرهن است و جای نگرانی ندارد، قمشی تصریح کرد: در مورد پایداری سدها نیز هر 

اما اخبار منتشره در میان مردم در خصوص عدم پایداری سدها نیز وجود دارد و من به شخصه بسیار مورد سوال قرار 

 .ام، در نتیجه توضیح واضحات برای مردم نیز قابل درک است گرفته

 

وگو  بیاری و زهکشی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در گفتدکتر عبدعلی ناصری، مدیر گروه آ

توان خطر سیلاب را کنترل کرد؛ در حالی که تجربه نشان داده  شود که با احداث سد می با ایسنا، اظهار کرد: اینگونه تصور می

تری متوجه جامعه بشری خواهد  شود، شکست بزرگتوان طبیعت را کنترل کرد و با این انگیزه هر چه بیشتر تلاش  که نمی

 .بود. بنابراین سیلاب نباید کنترل شود، بلکه باید مدیریت شود
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های آبخیز سدها است.  وی افزود: ابزارهای مدیریت سیلاب چند مورد است که از آن جمله، عملیات آبخیزداری در حوضه

توان کنترل کرد، اما با حفاظت از پوشش گیاهی،  سیلابی است. بارندگی را نمی تهدید سیلاب، ناشی از عمق و سرعت جریان

ها، ایجاد سدهای گابیونی و یا به عبارتی دیگر عملیات  های منتهی به رودخانه و لایروبی منظم آن رعایت حریم مسیل

کرد تا فجایعی نظیر آنچه در های بالادست سدها را مدیریت  توان عمق و سرعت جریان سیلابی در حوضه آبخیزداری، می

 .در لرستان و سایر مناطق اتفاق افتاد، تکرار نشود 98سیلاب فروردین 

 

ناصری تصریح کرد: احداث سدها مورد بعدی است. یکی از اهداف احداث سدهای مخزنی، ایجاد تعادل بین ظرفیت قابل 

های اراضی بالا دست سد است. پس  ز سیلابتحمل رودخانه و دبی خروجی از سد جهت حفاظت اراضی پایین دست سد ا

توان  وظیفه سد، کنترل دبی رودخانه برای حفاظت از اراضی پایین دست سد است و با احداث سد، توان تخریب سیل را می

آید و لازم  کاهش داد و سیل را مدیریت کرد. اما گاهی اوقات یک سد به تنهایی از کنترل سیلاب یک رودخانه بزرگ بر نمی

 .های بزرگ را مدیریت کرد ت چند سد ایجاد شود تا بتوان سیلاباس

 

اند و به ناچار شرایط  ریزی شده کامل به اجرا در نیامده وی افزود: متأسفانه روی رودخانه دز و رودخانه کرخه سدهای برنامه

پایین دست مشکلاتی ایجاد  ها، برای مناطق آمیز بودن مدیریت آن رغم موفقیت های این دو رودخانه علی مدیریتی سیلاب

شده است. در صورتی که آسیب ناشی از پخش سیلاب در حاشیه رودخانه دز و کرخه، در صورت وجود این سدها، 

ها، اقدامات  توانست خیلی کم و ناچیز باشد. بنابراین ضرورت دارد وزارت نیرو در احداث سدهای لازم روی این رودخانه می

رغم داشتن سدهای ناکافی، با وجود پنج سد بزرگ، سیلاب در این رودخانه به  ه کارون علیجدی انجام دهد. اما رودخان

 .بهترین حالت مدیریت شد

عضو هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: رعایت حریم رودخانه، مورد مهم دیگری است که باید به آن توجه 

احساس نا امنی در مقابل سیلاب است. اولی به توسعه و ساخت و ساز در  تر از شود. توهم امنیت در مقابل سیلاب، خطرناک

شود که خودمان را در معرض سیلاب قرار  کند، اما دومی حداقل موجب می حریم رودخانه و مسیرهای سیلاب تشویق می

رل شده را باید ایجاد سازی برای عبور سیلاب کنت ندهیم. با علم مهندسی رودخانه ضمن رعایت حریم واقعی رودخانه، ظرفیت

 .بند به حداقل ممکن رساند کرد و آسیب پذیری آنچه که در معرض تهدید است را با فیوزهای تخلیه سیلاب و سیل

وی ادامه داد: کنترل و تعمیر و نگهداری منظم مسیر رودخانه نیز بسیار مهم است. لایروبی منظم مسیر رودخانه، کاهش 

های منظم و در صورت نیاز انجام عملیات  توزیع، با افزایش استحکام در زمان ساخت، کنترل های انتقال و پذیری سازه آسیب

تواند در مدیریت سیلاب مفید باشد. باید گفت آنچه در معرض سیل باشد، چه به زعم ما مقاوم  ها می تعمیر و نگهداری آن

 .پذیر باشد د که آنچه در خطر تهدید است، آسیبشو بار می باشد و یا خیر، در واقع در معرض خطر است. سیل زمانی زیان

های فراوان در ابزار  دیدگان سیل، باید گفت که با توجه به کمبودها و وجود کاستی ناصری گفت: ضمن ابراز همدردی با آسیب

لله شاءا مدیریتی سیلاب منطقه خوزستان، تلاش مسولان اجرایی استان و شخص استاندار قابل ستایش و تقدیر است. ان

دیدگان سیل و پیگیری تکمیل ابزارهای مدیریت سیلاب به همین گونه که سیلاب جاری  برای جبران ضرر و زیان آسیب

 .مدیریت شد، اقدامات جدی انجام شود

های آبی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این  پور، استاد گروه سازه دکتر سیدمحمود کاشفی

خبرنگار ایسنا گفت: فرآیند مدیریت سدهای استان در برخورد با مساله سیلاب بسیار خوب بوده است، با اینکه مورد به 

نظیر است. وجود سدها باعث شده تا تأثیر سیلاب  نظیر نبود، ولی قطعاً کم های آماری ما بی حقیقتاً این بارندگی در سال

حوضه دز اگر ما سد بختیاری را داشتیم، قطعاً اثرات پر شدن سد دز و خصوص در حوضه کارون، کمتر شود. در  دست به پایین

 .رهاسازی آب به پایین دست کمتر بود
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وی افزود: در حوضه کرخه چون روی رودخانه کشکان سد مخزنی بزرگی نداریم، چنین مساله بزرگی برای پلدختر و معمولان 

به مقادیر بالا رسید. از نکات دیگر، مساله آبخیزداری بالادست است که  ایجاد شد. دبی رودخانه کشکان بدون کنترل بود و

تواند کمک زیادی در کاهش دبی و  های سبز می متأسفانه هزینه و توجه بالایی به آن اختصاص نیافته است. وجود پوشش

 .شود افزایش زمان تمرکز حوضه داشته باشد که موجب کاهش پیک سیلاب می

 

 

 

 

 

 

 

 

علی، عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز به خبرنگار ایسنا، گفت: اگر دکتر آخوند

توان  ها را می طوری که وقوع و تکرار آن ها در هستی و اطراف ما از نظم خاصی در تکرار برخوردارند، به چه بسیاری از پدیده

بینی کرد، اما این موضوع  توان پیش روز و سال را می رشید که تکرار شبانهبینی کرد، مثل حرکت زمین به دور خود و خو پیش

 .های دیگر به راحتی میسر نیست در مورد بسیاری پدیده

 

 

آب و سیلاب رفتار تکراری و سینوسی ندارند و چه  های جوی و به تبع از آن تولید روان های جوی نظیر ریزش وی افزود: پدیده

ها تصادفی هستند.  چه در مقدار، به صورت سینوسی و تکرارپذیر نیستند و اصطلاحاً از دید ما انساندر زمان، چه در مکان و 

ها  مانند به رفتار ما انسان ها بی ها است. رفتار این گونه پدیده نظمی آن ها در بی نظمی حاکم باشد، بلکه نظم آن نه اینکه بی

کنند که از توابع سینوسی و تکراری  ت تأثیر رفتار همدیگر کارهایی میها و اهدافی که دارند تح ها با ایده نیست. انسان

 .دهند بینی انجام می برخوردار نیستند و در مواردی هم کارهای تکراری و قابل پیش

 

 

های طبیعی یک روند منظم  آخوندعلی تصریح کرد: ممکن است بعضی از محققان به دنبال این باشند که از رفتار نامنظم پدیده

های جوی نظیر بارندگی و سیلاب و بر عکس خشکسالی، موضوعی ساده نیست و  کشف و استخراج کنند، اما در مورد پدیده

بینی ترسالی  شود که در بسیاری موارد نتیجه معکوس دارد. مثلاً پیش حداکثر نتایج مطالعات به صورت احتمالاتی بیان می

گیری پدیده است  های کوتاه مدت چند روزه که معمولاً بعد از شکل بینی پیش دهد. البته شود و حال آنکه خشکسالی رخ می می

کند. اینجا بحث این است که  و رفتار بعدی آن تا حدودی میسر است، با موضوع تشخیص تکرار پذیری بلند مدت فرق می

  .ده استای از محققان به استناد قرائنی بخواهند بگویند ترسالی یا خشکسالی شروع ش ممکن است عده

 

 

27 



 

 

ای که بشر از آمار وقوع و ثبت این پدیده  ادعای این موضوع نه به استناد آمار و نه به استناد بررسی علمی پدیده، برای دوره

سال پیش مدیر ارشد آب کشور اعلام کرد ترسالی شروع  10اطلاع دارد، به راحتی میسر نیست. در کشور خودمان حدود 

 .شده است

 

 

 98-97های سال آبی  ها و سیلاب علمی دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: حالا ممکن است این بارانعضو هیأت 

بعضی را تشویق به بیان آغاز ترسالی کند. خوب معلوم است که احتمال و امکان قابل انکار نیست ما هم امیدواریم 

تواند چنین ادعایی داشته باشد و  کس به ضرس قاطع نمیهای خوب و بدون خسرانی در پیش داشته باشیم، اما هیچ ترسالی

 .ای برای آن موجود نیست اگر چنین اتفاقی افتاد، دلیل قانع کننده

 

 

وقوع ترسالی و یا خشکسالی در بعضی مناطق تحت اثر پدیده النینو نیز یک پدیده احتمالاتی فصلی است و  :وی ادامه داد

 .ترسالی و یا خشکسالی درازمدت باشدگر آغاز یک دوره  تواند توجیه نمی
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 ۱۸۱2۰2 :کد خبر -۱2:۰۹ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۸ :تاریخ انتشار

 گویند؟  دانشگاهیان در مورد بارندگی و سیلاب خوزستان چه می
 

های فراوانی را در جامعه  های اخیر و وقوع سیلاب در چند استان کشور و از جمله خوزستان، حرف و حدیث بارندگی

 د.شو راه انداخته و موارد متعددی، از مدیریت سدها تا موضوع ورود به دوره ترسالی، در جامعه مطرح می  به

خبرنگار ایسنا خوزستان به این بهانه با چند نفر از استادان دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شههید چمهران اههواز بهه      

 .وگو نشسته است گفت

 مدیریت کلی، کارنامه در: کرد اظهار  دکتر جواد احدیان، دانشیار دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در 

این حجم  مدیریت. نیست کوتاهی بر دلیل ولی باشد، بهتر شرایط که شد می هم جاهایی البته است؛ گرفته قبولی نمره سدها،

  .زمانی رخ داد، کار دشواری است ویژه اینکه در حوضه دز و کارون هم سیلاب با دبی حدود هشت هزار مترمکعب بر ثانیه، به

ها، همین موضوع است. امسال یک جت استریم  از عوامل تشدید سیلابوی افزود: تعداد سد در حوضه دز، کم است و یکی 

ها شد. جت استریم، یک جبهه هوایی کم  هوایی رخ داد و سیلاب با دوره بازگشت بیش از یکصد سال موجب این خسارت

  .رز استگیری هسته روی رشته کوه زاگرس و الب ای و شکل فشار با سرعت حرکتی زیاد در برخورد با جبهه مدیترانه

 

 

 

 

 

 

 

 

 

همچنین دکتر مهدی قمشی، رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص مدیریت سدها به 

خبرنگار ایسنا، گفت: وضعیت سیلاب در خوزستان بسیار متفاوت از لرستان است و در خوزستان وضعیت سیل، تابع طغیان 

پس در این شرایط هر بحرانی در خوزستان ناشی از  .شود توسط سدها مدیریت میها  ها است که آب خروجی آن رودخانه

  .مدیریت سدها است که باید ثابت شود صحیح انجام شده است
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ای از مقدار ورودی به مخزن، مقدار بارش در حوضه و عدم قطعیت آن،  وی افزود: مدیریت صحیح مقدار خروجی تابع پیچیده

ای  دست و یا مقدار خسارت احتمالی، مقدار بارش و آورد میان حوضه ن، مقدار کشش آبراهه پایینمقدار حجم خالی مخز

  .است، به همین دلیل تصمیم در مقدار خروجی از مخزن، تصمیم بسیار سخت و حساسی است

نگرانی ندارد،  قمشی تصریح کرد: در مورد پایداری سدها نیز هر چند که از نظر متخصصان این موضوع مبرهن است و جای

اما اخبار منتشره در میان مردم در خصوص عدم پایداری سدها نیز وجود دارد و من به شخصه بسیار مورد سوال قرار 

  .ام، در نتیجه توضیح واضحات برای مردم نیز قابل درک است گرفته

 

وگو  شهید چمران اهواز نیز در گفتدکتر عبدعلی ناصری، مدیر گروه آبیاری و زهکشی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه 

توان خطر سیلاب را کنترل کرد؛ در حالی که تجربه  شود که با احداث سد می با ایسنا خوزستان اظهار کرد: اینگونه تصور می

تری متوجه جامعه  توان طبیعت را کنترل کرد و با این انگیزه هر چه بیشتر تلاش شود، شکست بزرگ نشان داده که نمی

  .اهد بود. بنابراین سیلاب نباید کنترل شود، بلکه باید مدیریت شودبشری خو

 

 

   

 

 

 

 

 

 

های آبخیز سدها است.  وی افزود: ابزارهای مدیریت سیلاب چند مورد است که از آن جمله، عملیات آبخیزداری در حوضه

کرد، اما با حفاظت از پوشش گیاهی، توان کنترل  تهدید سیلاب، ناشی از عمق و سرعت جریان سیلابی است. بارندگی را نمی

ها، ایجاد سدهای گابیونی و یا به عبارتی دیگر عملیات  های منتهی به رودخانه و لایروبی منظم آن رعایت حریم مسیل

های بالادست سدها را مدیریت کرد تا فجایعی نظیر آنچه در  توان عمق و سرعت جریان سیلابی در حوضه آبخیزداری، می

  .در لرستان و سایر مناطق اتفاق افتاد، تکرار نشود 98ن سیلاب فروردی

 

ناصری تصریح کرد: احداث سدها مورد بعدی است. یکی از اهداف احداث سدهای مخزنی، ایجاد تعادل بین ظرفیت قابل 

های اراضی بالا دست سد است. پس  تحمل رودخانه و دبی خروجی از سد جهت حفاظت اراضی پایین دست سد از سیلاب

توان  وظیفه سد، کنترل دبی رودخانه برای حفاظت از اراضی پایین دست سد است و با احداث سد، توان تخریب سیل را می

آید و لازم  کاهش داد و سیل را مدیریت کرد. اما گاهی اوقات یک سد به تنهایی از کنترل سیلاب یک رودخانه بزرگ بر نمی

  .بزرگ را مدیریت کردهای  است چند سد ایجاد شود تا بتوان سیلاب
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اند و به ناچار شرایط  ریزی شده کامل به اجرا در نیامده وی افزود: متاسفانه روی رودخانه دز و رودخانه کرخه سدهای برنامه

ها، برای مناطق پایین دست مشکلاتی ایجاد  آمیز بودن مدیریت آن رغم موفقیت های این دو رودخانه علی مدیریتی سیلاب

در صورتی که آسیب ناشی از پخش سیلاب در حاشیه رودخانه دز و کرخه، در صورت وجود این سدها،  شده است.

ها، اقدامات  توانست خیلی کم و ناچیز باشد. بنابراین ضرورت دارد وزارت نیرو در احداث سدهای لازم روی این رودخانه می

ی، با وجود پنج سد بزرگ، سیلاب در این رودخانه به رغم داشتن سدهای ناکاف جدی انجام دهد. اما رودخانه کارون علی

  .بهترین حالت مدیریت شد

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: رعایت حریم رودخانه، مورد مهم دیگری است که باید به آن توجه 

مقابل سیلاب است. اولی به توسعه و ساخت و ساز در تر از احساس نا امنی در  توهم امنیت در مقابل سیلاب، خطرناک .شود

شود که خودمان را در معرض سیلاب قرار  کند، اما دومی حداقل موجب می حریم رودخانه و مسیرهای سیلاب تشویق می

اد سازی برای عبور سیلاب کنترل شده را باید ایج ندهیم. با علم مهندسی رودخانه ضمن رعایت حریم واقعی رودخانه، ظرفیت

  .بند به حداقل ممکن رساند کرد و آسیب پذیری آنچه که در معرض تهدید است را با فیوزهای تخلیه سیلاب و سیل

وی ادامه داد: کنترل و تعمیر و نگهداری منظم مسیر رودخانه نیز بسیار مهم است. لایروبی منظم مسیر رودخانه، کاهش 

های منظم و در صورت نیاز انجام عملیات  استحکام در زمان ساخت، کنترل های انتقال و توزیع، با افزایش پذیری سازه آسیب

تواند در مدیریت سیلاب مفید باشد. باید گفت آنچه در معرض سیل باشد، چه به زعم ما مقاوم  ها می تعمیر و نگهداری آن

  .پذیر باشد تهدید است، آسیبشود که آنچه در خطر  بار می باشد و یا خیر، در واقع در معرض خطر است. سیل زمانی زیان

های فراوان در ابزار  دیدگان سیل، باید گفت که با توجه به کمبودها و وجود کاستی ناصری گفت: ضمن ابراز همدردی با آسیب

شاءالله  مدیریتی سیلاب منطقه خوزستان، تلاش مسولان اجرایی استان و شخص استاندار قابل ستایش و تقدیر است. ان

دیدگان سیل و پیگیری تکمیل ابزارهای مدیریت سیلاب به همین گونه که سیلاب جاری  رر و زیان آسیببرای جبران ض

  .مدیریت شد، اقدامات جدی انجام شود
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های آبی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این  پور، استاد گروه سازه دکتر سیدمحمود کاشفی

به خبرنگار ایسنا گفت: فرآیند مدیریت سدهای استان در برخورد با مساله سیلاب بسیار خوب بوده است، با اینکه مورد 

نظیر است. وجود سدها باعث شده تا تاثیر سیلاب  نظیر نبود، ولی قطعا کم های آماری ما بی حقیقتا این بارندگی در سال

حوضه دز اگر ما سد بختیاری را داشتیم، قطعا اثرات پر شدن سد دز و  خصوص در حوضه کارون، کمتر شود. در دست به پایین

  .رهاسازی آب به پایین دست کمتر بود

وی افزود: در حوضه کرخه چون روی رودخانه کشکان سد مخزنی بزرگی نداریم، چنین مساله بزرگی برای پلدختر و معمولان 

ادیر بالا رسید. از نکات دیگر، مساله آبخیزداری بالادست است که ایجاد شد. دبی رودخانه کشکان بدون کنترل بود و به مق

تواند کمک زیادی در کاهش دبی و  های سبز می وجود پوشش .متاسفانه هزینه و توجه بالایی به آن اختصاص نیافته است

  .شود افزایش زمان تمرکز حوضه داشته باشد که موجب کاهش پیک سیلاب می

علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز به خبرنگار ایسنا خوزستان دکتر آخوندعلی، عضو هیات 

ها را  طوری که وقوع و تکرار آن ها در هستی و اطراف ما از نظم خاصی در تکرار برخوردارند، به گفت: اگر چه بسیاری از پدیده

بینی کرد، اما این  توان پیش روز و سال را می تکرار شبانه بینی کرد، مثل حرکت زمین به دور خود و خورشید که توان پیش می

  .های دیگر به راحتی میسر نیست موضوع در مورد بسیاری پدیده

 

آب و سیلاب رفتار تکراری و سینوسی ندارند و چه  های جوی و به تبع از آن تولید روان های جوی نظیر ریزش وی افزود: پدیده

ها تصادفی هستند.  قدار، به صورت سینوسی و تکرارپذیر نیستند و اصطلاحا از دید ما انساندر زمان، چه در مکان و چه در م

ها  مانند به رفتار ما انسان ها بی ها است. رفتار این گونه پدیده نظمی آن ها در بی نظمی حاکم باشد، بلکه نظم آن نه اینکه بی

کنند که از توابع سینوسی و تکراری  رفتار همدیگر کارهایی میها و اهدافی که دارند تحت تاثیر  ها با ایده نیست. انسان

  .دهند می  بینی انجام برخوردار نیستند و در مواردی هم کارهای تکراری و قابل پیش

 

های طبیعی یک روند منظم  آخوندعلی تصریح کرد: ممکن است بعضی از محققان به دنبال این باشند که از رفتار نامنظم پدیده

های جوی نظیر بارندگی و سیلاب و بر عکس خشکسالی، موضوعی ساده نیست و  خراج کنند، اما در مورد پدیدهکشف و است

 بینی ترسالی  شود که در بسیاری موارد نتیجه معکوس دارد. مثلا پیش حداکثر نتایج مطالعات به صورت احتمالاتی بیان می
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گیری پدیده است  های کوتاه مدت چند روزه که معمولا بعد از شکل بینی شدهد. البته پی شود و حال آنکه خشکسالی رخ می می

کند. اینجا بحث این است که  و رفتار بعدی آن تا حدودی میسر است، با موضوع تشخیص تکرار پذیری بلند مدت فرق می

ست. ادعای این موضوع ای از محققان به استناد قرائنی بخواهند بگویند ترسالی یا خشکسالی شروع شده ا ممکن است عده

ای که بشر از آمار وقوع و ثبت این پدیده اطلاع دارد، به راحتی  نه به استناد آمار و نه به استناد بررسی علمی پدیده، برای دوره

  .سال پیش مدیر ارشد آب کشور اعلام کرد ترسالی شروع شده است 10میسر نیست. در کشور خودمان حدود 

 

 

 

 

 

 

 

 

 98-97های سال آبی  ها و سیلاب دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: حالا ممکن است این بارانعضو هیات علمی 

ما هم امیدواریم   آغاز ترسالی کند. خوب معلوم است که احتمال و امکان قابل انکار نیست بعضی را تشویق به بیان

تواند چنین ادعایی داشته باشد و  به ضرس قاطع نمیهای خوب و بدون خسرانی در پیش داشته باشیم، اما هیچ کس  ترسالی

  .موجود نیست ای برای آن  اگر چنین اتفاقی افتاد، دلیل قانع کننده

وی ادامه داد: وقوع ترسالی و یا خشکسالی در بعضی مناطق تحت اثر پدیده النینو نیز یک پدیده احتمالاتی فصلی است و 

  .ی و یا خشکسالی درازمدت باشدگر آغاز یک دوره ترسال تواند توجیه نمی
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 ۹۸۰۱۱۹۰۶۶۶۵کدخبر: -۱۳:2۱/  ۱۳۹۸فروردین  ۱۹ / دوشنبه

 مطرح شد؛« جامعه و دانشگاه استان خوزستان»در نشست شبکه ملی 

 ها در خوزستان/لزوم استفاده از ظرفیت دانشگاه "طرح جامع مدیریت بحران"ضرورت تدوین 

 

که در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد بر ضرورت تدوین  "ملی جامعه و دانشگاهشبکه "در نشست 

ها در حوزه  طرح جامع مدیریت بحران در استان خوزستان و لزوم همکاری و استفاده از ظرفیت دانشگاه

 .مدیریت بحران تأکید شد

دانشگاه تهران و مدیرعامل سازمان به گزارش ایسنا، در این نشست دکتر سید ضیا هاشمی عضو هیئت علمی 

های علمی، آموزشی و پژوهشی  خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران )ایرنا( بر لزوم همکاری و استفاده از ظرفیت

 .ریزی برای کاهش خطرات و بلایای طبیعی، تأکید کرد ها درحوزه مدیریت بحران و برنامه دانشگاه

ها وارد کرده،  هایی به برخی استان ی که از ابتدای امسال خسارتهای وی اظهار کرد: بروز حوادث اخیر و سیل

رفت  های جامعه علمی راهکارهای اساسی برای برون ها باشد تا با استفاده از ظرفیت تواند فرصتی برای دانشگاه می

 .از مشکلات، اندیشید

های مختلف  ه والایی در حوزهدکتر هاشمی بیان کرد: در استان خوزستان، دانشگاه شهید چمران اهواز از جایگا

دهنده این است که عملکرد مثبتی داشته و نتایج  برخوردار است؛ همچنین عملکرد اتاق فکر این دانشگاه نشان

 .های کلان در کشور، کمک کند گیری های این دفتر توانسته است به تصمیم حاصل از نشست

در حادثه زلزله بم نیز مسئله نبود مدیریت بحران  وی درباره مسائل مرتبط با مدیریت بحران، خاطرنشان کرد:

مطرح شد اما پس از مدتی فراموش گردید؛ درباره این رویداد اما این امیدواری وجود دارد که بتوان با همکاری 

 .هایی را ارائه کرد ریزی و برای رویدادهای غیرمترقبه از پیش برنامه مدیریت بحران برنامه ٔ  ها در زمینه دانشگاه

تأمل است؛ مسئله نخست عوارضی که در  های اخیر از دو منظر قابل تر هاشمی تصریح کرد: مسائل مرتبط با سیلدک

های اخیر  کند و مسئله دیگر عوارض اجتماعی سیل هایی که ایجاد می کند و خرابی مدت برای مردم ایجاد می کوتاه

 .ارسی زبان و استفاده بیگانگان آغاز گردیده استهای خارجی ف های رسانه اندازی واسطه سنگ است که از الان به

زیست اعلام  شده در کشور را عامل نابودی محیط از این سدهای ساخته ها تا پیش وی، ادامه داد: این رسانه

کنند که چرا سدهای بیشتری برای جلوگیری از این بحران در کشور ساخته نشده است.  کردند و امروز بیان می می

 .های خارجی بیشتر خواهد شد ها از سوی رسانه ای آینده این هجمهشک در روزه بی

ها خود را در شرایط بحران نشان ندهند، فلسفه وجودی  این عضو هیأت علمی دانشگاه تهران گفت: اگر دانشگاه

 .ها کارکرد اثرگذار خود را نشان دهند ها به چالش کشیده خواهد شد! بحران فرصتی است که دانشگاه آن
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دکتر هاشمی با اشاره به اینکه مدیریت بحران در شرایط مختلف، متفاوت است، اظهار کرد: همچنان که بحران 

های رسمی ما انگیزه بیشتری  های لرستان و ایلام با خوزستان متفاوت بود؛ خوشبختانه مدیریت اخیر در استان

 .یافته است ز سوی مسئولان ارشد کشور افزایشها ا ها دارند و میزان رجوع به دانشگاه برای همکاری با دانشگاه

شود؛ از  ها قرار داده می تری در اختیار آن های رسمی موثق ها داده وی، افزود: در حال حاضر به دلیل باور به دانشگاه

 .ها ارتباط بهتری دارند ها با بخش مدیریتی کشور و استان سوی دیگر نیز مسئولان فعلی دانشگاه

داد: مجموعه خبرگزاری ایرنا در استان خوزستان خوشبختانه ارتباط بسیار خوبی با دانشگاه  دکتر هاشمی ادامه

اعتماد  های قابل شود. اینکه ما داده های استادان دانشگاهی استفاده می خوبی از ظرفیت شهید چمران اهواز دارد و به

 .های مختلف داشته باشیم از اهمیت بسیاری برخوردار است علمی در حوزه

مثال پس  عنوان ها در تولید ایده و تحلیل نیز از جایگاه مهمی برخوردارند، بیان کرد: به وی با تأکید بر اینکه دانشگاه

ای را ارائه نمود که بسیار موردتوجه قرار  علمی دانشگاه شیراز ایده از بروز سیل اخیر در شیراز یکی از اعضای هیئت

 .این مسئله به دلیل قابل موثق بودن جامعه علمی است گرفت و به آرام کردن وضعیت کمک کرد و

وزیران و استانداران  های علمی موردتوجه هیئت عضو هیئت علمی دانشگاه تهران خاطرنشان کرد: ارائه مشورت

ها و دانشگاهیان  دهند و احساس نیاز به دانشگاه ها اهمیت می است و مدیرانی در کشور داریم که به این مشورت

 .ه استبیشتر شد

مدیرعامل سازمان خبرگزاری ایرنا، گفت: القای مطالبه و فشار مثبت و سازنده برای تغییر مسیر نیز مهم است؛ 

ای  عنوان یک مطالبه کننده جایگاه ویژه گیرد و به دانشگاه کانون قدرتی است که در این فرآیند موردتوجه قرار می

 .های مختلف ورود نموده و الگوسازی نمایند ده باشند و در حوزهکنن توانند مشارکت ها همچنین می دارد. دانشگاه

های لازم در دولت وجود دارد و باید دانشگاه در این  وی تأکید کرد: در بحث تولید داده، مشورت و تحلیل زمینه

 .ها را احساس کرده است های خود را اعلام نماید و خوشبختانه مدیریت دولتی این ضرورت ها آمادگی حوزه

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران اهواز، در ادامه دکتر غلامحسین 

خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز درباره شبکه ملی جامعه و دانشگاه بیان کرد: این شبکه به بررسی 

 .ها کمک کند تایج آن به کاهش آسیبپردازد تا با استفاده از ن ها وجود دارد می مسائلی که در استان

 

بررسی است تا  عنوان سیل و.... با آن مواجه هستیم در این شبکه قابل وی، افزود: طبیعی است مسائلی که امروز به

 .های این رویدادها باشیم با بررسی آن شاهد کمتر شدن خسارت

 

توانند با  شده است می ها سپرده وظایفی که امروز به آنها با  رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز، ادامه داد: دانشگاه

 .بررسی این مسائل به حل این مشکلات کمک کنند
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علمی دانشگاه شهید چمران اهواز و دبیر شبکه ملی جامعه و دانشگاه  در ادامه دکتر مسعود صفایی عضو هیئت

 .ستان شداستان خوزستان خواستار تدوین طرح جامع مدیریت بحران استان خوز

های بسیاری مواجه هستیم که در برخی، رخداد آن در اختیار  وی با بیان اینکه در کشور و استان خوزستان با بحران

دهد، افزود: در هر دو مورد نوع مدیریت بحران بسیار  ما نیست و طبیعی هستند و برخی دیگر براثر رفتار ما روی می

تی مواجه هستیم و اگر قرار باشد نهادی در این زمینه به مسئولان مهم است؛ در حوزه مدیریت بحران با مشکلا

 .کمک کند، آن نهاد دانشگاه است

دبیر شبکه ملی جامعه و دانشگاه استان خوزستان، خاطرنشان کرد: در حال حاضر ستاد مقابله با بحران و 

های آن نیز فعال  و کارگروهزدگان استان خوزستان در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل  رسانی به سیل کمک

 .هستند و باید بتوانیم به این مسئله بیندیشیم که چگونه در این شرایط به حل مشکلات کمک کنیم

ها و مشکلات بعدی چگونه با رخدادهای طبیعی مواجه شویم و مردم،  وی تصریح کرد: باید بدانیم در بحران

 .های لازم نیز به اقشار مختلف داده شود اشند و آموزشهای اجرایی به وظایف خود آگاه ب مسئولان و دستگاه

  

 لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری قطره منعکس شده است. 
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 ۹۸۱-2۴۷۶-۵کدخبر:– ۱۵:۳۸ - ۱۳۹۸فروردین ماه،  ۱۹دوشنبه 

 زده اعزام گروهی از دانشجویان دانشگاه شهید چمران اهواز به مناطق سیل

 

معاون فرهنگی و اجتماعی دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به اینکه در فراخوان اعلام شده از سوی 

نفر از دانشجویان برای امدادرسانی اعلام آمادگی کردند، گفت: صبح امروز، نوزدهم  ۴۰۰دانشگاه 

دانشجویی،  های علمی های فرهنگی، انجمن گروهی از دانشجویان پسر عضو کانون ۹۸ماه  فروردین

 زدگان، به شهرستان حمیدیه عزیمت کردند.  رسانی به سیل مندان برای کمک های اسلامی و دیگر علاقه تشکل

 
منطقه خوزستان اظهار کرد: در فراخوانی که دانشگاه اعلام کرده بود، در مدت  -وگو با ایسنا  عبدالرحیم هوشمند در گفت

نام کردند. صبح امروز،  امداد و کمک کردن به حل مشکلات سیل زدگان ثبتنفر از دانشجویان برای  400کوتاهی حدود 

های  های علمی دانشجویی، تشکل های فرهنگی، انجمن گروهی از دانشجویان پسر عضو کانون 98ماه  نوزدهم فروردین

 زدگان، به شهرستان حمیدیه عزیمت کردند. رسانی به سیل مندان برای کمک اسلامی و دیگر علاقه

 

 

زدگان دارند برای کار دعوت کنیم. با  هایی که در کمک به سیل ها با توجه به توانایی ی افزود: تلاش کردیم بیشتر از اهوازیو

ایم تا در صورت نیاز این نیروها را در اختیار هلال احمر قرار دهیم. این دانشجویان به منظور  هایی داشته احمر نیز تماس هلال

زدگان که  های غیر نقدی در بین سیل بندی، بارگیری و توزیع کمک ل احمر برای تخلیه، بستهکمک به ستاد پشتیبانی هلا

 آوری شده بود، اعزام شدند. ها از سوی دانشگاهیان این دانشگاه جمع بخشی از آن

 

 

شدند تا در معاون فرهنگی و اجتماعی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: از افراد اعزام شده یک گروه به حمیدیه اعزام 

های غیرنقدی نیز از سوی دانشگاهیان جمع آوری  اند. کمک اختیار هلال احمر باشند. یک گروه نیز به اطراف اهواز اعزام شده

 شده است.

 

 

هایی برای حمایت از  ایم. پویش های دیگر ارسال کرده هوشمند افزود: اطلاعات مربوط به منطقه را به وزارت علوم و دانشگاه

هایی برای جمع آوری کمک به  ن در خوزستان بوجود آمده است. در دانشگاه سیستان و بلوچستان و مراغه حرکتسیل زدگا

 سیل زدگان شروع شده است. 
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 ۶۹۶۶۱۸کدخبر:  -۱۹/۰۱/۹۸تاریخ 

 دانشگاه چمران برای بررسی علت وقوع سیل اعلام آمادگی کرد

رسانی به سیل زدگان آمادگی خود را جهت  اهواز با تشکیل ستاد کمکدانشگاه شهید چمران  -ایرنا-اهواز

 .کمک به این افراد اعلام کرد

 

رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید چمران آمده است: خوزستان سال هاست  به گزارش دوشنبه ایرنا در اطلاعیه ستاد کمک

 80دوران جنگ تحمیلی التیام نیافته بود، که از اواسط دهه ی که با مصائب متعدد و مستمر روبروست هنوز زخم های ناشی از 

  .تاکنون گرفتار ریزگردهای داخلی و خارجی شد

 

همه دارایی کشاورزان شمال و غربش را به تاراج برد و به وعده ی جبران خسارت ها هم عمل  95سپس سیل فروردین 

  .نشد

 

سوزی در نیزارهای هورالعظیم، مردم تنفس دود را با ریه های پر از گرد و نیز در اثر آتش  97در تمام تابستان گرم و طولانی 

  .غبار نیز امتحان کردند

 

امید می رفت شرایط این استان و شرایط کشاورزان و دامدارانش بهبود یابد، اما  97با بارش رحمت الهی در پاییز و زمستان 

شمال و غرب خوزستان را در امواج سهمگین خود غرق نمود و  استان لرستان، 98سابقه ی فرورودین  سیلاب سهمگین و بی

 .ویرانی بسیاری برجای گذاشت

 

این تراژدی غمناک که هنوز در آغاز آن هستیم تا کنون دارایی یک عمر و دسترنج سالانه بیش از نیم میلیون کشاورز و دامدار 

  .به ترک خانه های خود شده اند هزار نفر مجبور 300لرستانی و خوزستانی را نابود کرده و بیش از 

 

حجم خسارت ها به حدی است که کمک های مردمی و بودجه های ناچیز دولتی به هیچ وجه نمی تواند پاسخگوی آن باشد و 

میلیون تسهیلات کم بهره برای جبران این حجم ویرانی، با واقعیت زندگی  50صحبت از پنج میلیون تومان کمک بلاعوض و 

 .اقتصادی حاضر فاصله ها دارد مردم در شرایط

میلیون تن محصولات کشاورزی رتبه اول تولید محصولات کشاورزی را دارد.  16لازم به ذکر است خوزستان با تولید بیش از 

تقریبا نیمی از محصولات کشاورزی در مناطقی تولید می شود که هم اکنون سیلابی به ارتفاع یک تا دو متر در آنها جریان 

اتفاق افتاد( و عدم جبران خسارت کشاورزان، علاوه بر ایجاد  95یم آن می رود که بدقولی )مانند آنچه درسیل سال دارد و ب

 .مسایل حاد اجتماعی و امنیتی در استان، امنیت غذایی ایران اسلامی را نیز با خطر جدی مواجه کند
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اعتبارات لازم از محل منابع قابل حصول )به خصوص صندوق انتظار داریم مسئولان ارشد نظام و دولت با تخصیص فوری 

توسعه ی ملی( خسارت های کشاورزان و دامداران سیل زده به صورت بلاعوض به گونه ای تامین کنند که این عزیزان 

 .بتوانند حداقل به سطح معیشت قبل از وقوع سیل برسند

 

شستی به منظور مشارکت دانشگاهیان در کاهش مشکلات این ما دانشگاهیان دانشگاه شهید چمران اهواز با برگزاری ن

جانبه با  بحران، ستاد ویژه دانشگاهیان را جهت هماهنگی با مسئولین ذیربط انتخاب نموده و آماده هستیم ضمن همراهی همه

دیریت این چگونگی م»و « تبعات آن»، «علت وقوع سیل»زده پس از پایان بحران سیل، برای بررسی  هم استانی های سیل

 .به جهت پیشگیری از اتفاقات تلخ پیش آمده در آینده در شاخه های مختلف علمی تحقیقات لازم را انجام دهیم« بحران
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  2۳:۵۱:۱۳ ۱۳۹۸/۰۱/۱۹-۱۵۹۵۸2 کدخبر                                 

 ی کرد دانشگاه چمران برای بررسی علت وقوع سیل اعلام آمادگ       

رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید چمران آمده  به گزارش دوشنبه ایرنا در اطلاعیه ستاد کمک -جماران 

است: خوزستان سال هاست که با مصائب متعدد و مستمر روبروست هنوز زخم های ناشی از دوران جنگ 

  .ای داخلی و خارجی شدتاکنون گرفتار ریزگرده ۸۰تحمیلی التیام نیافته بود، که از اواسط دهه ی 
 

همه دارایی کشاورزان شمال و غربش را به تاراج برد و به وعده ی جبران خسارت ها هم عمل  95سپس سیل فروردین 

  .نشد
 

نیز در اثر آتش سوزی در نیزارهای هورالعظیم، مردم تنفس دود را با ریه های پر از گرد و  97در تمام تابستان گرم و طولانی 

  .امتحان کردندغبار نیز 
 

امید می رفت شرایط این استان و شرایط کشاورزان و دامدارانش بهبود یابد، اما  97با بارش رحمت الهی در پاییز و زمستان 

استان لرستان، شمال و غرب خوزستان را در امواج سهمگین خود غرق نمود و  98سابقه ی فرورودین  سیلاب سهمگین و بی

 .شتویرانی بسیاری برجای گذا
 

این تراژدی غمناک که هنوز در آغاز آن هستیم تا کنون دارایی یک عمر و دسترنج سالانه بیش از نیم میلیون کشاورز و دامدار 

  .هزار نفر مجبور به ترک خانه های خود شده اند 300لرستانی و خوزستانی را نابود کرده و بیش از 
 

دجه های ناچیز دولتی به هیچ وجه نمی تواند پاسخگوی آن باشد و حجم خسارت ها به حدی است که کمک های مردمی و بو

میلیون تسهیلات کم بهره برای جبران این حجم ویرانی، با واقعیت زندگی  50صحبت از پنج میلیون تومان کمک بلاعوض و 

 .مردم در شرایط اقتصادی حاضر فاصله ها دارد
 

 ون تن محصولات کشاورزی رتبه اول تولید محصولات کشاورزی را دارد. میلی 16لازم به ذکر است خوزستان با تولید بیش از 

 

تقریبا نیمی از محصولات کشاورزی در مناطقی تولید می شود که هم اکنون سیلابی به ارتفاع یک تا دو متر در آنها جریان 

سارت کشاورزان، علاوه بر ایجاد اتفاق افتاد( و عدم جبران خ 95دارد و بیم آن می رود که بدقولی )مانند آنچه درسیل سال 

 .مسایل حاد اجتماعی و امنیتی در استان، امنیت غذایی ایران اسلامی را نیز با خطر جدی مواجه کند
 

انتظار داریم مسئولان ارشد نظام و دولت با تخصیص فوری اعتبارات لازم از محل منابع قابل حصول )به خصوص صندوق 

ن و دامداران سیل زده به صورت بلاعوض به گونه ای تامین کنند که این عزیزان توسعه ی ملی( خسارت های کشاورزا

 .بتوانند حداقل به سطح معیشت قبل از وقوع سیل برسند
 

ما دانشگاهیان دانشگاه شهید چمران اهواز با برگزاری نشستی به منظور مشارکت دانشگاهیان در کاهش مشکلات این 

جانبه با  جهت هماهنگی با مسئولین ذیربط انتخاب نموده و آماده هستیم ضمن همراهی همهبحران، ستاد ویژه دانشگاهیان را 

چگونگی مدیریت این »و « تبعات آن»، «علت وقوع سیل»زده پس از پایان بحران سیل، برای بررسی  هم استانی های سیل

 .علمی تحقیقات لازم را انجام دهیم به جهت پیشگیری از اتفاقات تلخ پیش آمده در آینده در شاخه های مختلف« بحران
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۰۸:۱۹:۳۶ - ۱۳۹۸فروردین  2۰سه شنبه                                                

 دانشگاه چمران برای بررسی علت وقوع سیل اعلام آمادگی کرد 

سیل زدگان آمادگی خود رسانی به  دانشگاه شهید چمران اهواز با تشکیل ستاد کمک -اهواز -پیام خوزستان 

 .را جهت کمک به این افراد اعلام کرد
 

رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید چمران آمده است: خوزستان سال هاست  به گزارش دوشنبه ایرنا در اطلاعیه ستاد کمک

 80ه از اواسط دهه ی که با مصائب متعدد و مستمر روبروست هنوز زخم های ناشی از دوران جنگ تحمیلی التیام نیافته بود، ک

  .تاکنون گرفتار ریزگردهای داخلی و خارجی شد
 

همه دارایی کشاورزان شمال و غربش را به تاراج برد و به وعده ی جبران خسارت ها هم عمل  95سپس سیل فروردین 

  .نشد
 

دود را با ریه های پر از گرد و  نیز در اثر آتش سوزی در نیزارهای هورالعظیم، مردم تنفس 97در تمام تابستان گرم و طولانی 

امید می رفت شرایط این استان و شرایط کشاورزان و  97با بارش رحمت الهی در پاییز و زمستان  .غبار نیز امتحان کردند

استان لرستان، شمال و غرب خوزستان را در امواج  98سابقه ی فرورودین  دامدارانش بهبود یابد، اما سیلاب سهمگین و بی

 .خود غرق نمود و ویرانی بسیاری برجای گذاشتسهمگین 
 

این تراژدی غمناک که هنوز در آغاز آن هستیم تا کنون دارایی یک عمر و دسترنج سالانه بیش از نیم میلیون کشاورز و دامدار 

  .هزار نفر مجبور به ترک خانه های خود شده اند 300لرستانی و خوزستانی را نابود کرده و بیش از 
 

رت ها به حدی است که کمک های مردمی و بودجه های ناچیز دولتی به هیچ وجه نمی تواند پاسخگوی آن باشد و حجم خسا

میلیون تسهیلات کم بهره برای جبران این حجم ویرانی، با واقعیت زندگی  50صحبت از پنج میلیون تومان کمک بلاعوض و 

 .مردم در شرایط اقتصادی حاضر فاصله ها دارد
 

 میلیون تن محصولات کشاورزی رتبه اول تولید محصولات کشاورزی را دارد.  16کر است خوزستان با تولید بیش از لازم به ذ

تقریبا نیمی از محصولات کشاورزی در مناطقی تولید می شود که هم اکنون سیلابی به ارتفاع یک تا دو متر در آنها جریان 

اتفاق افتاد( و عدم جبران خسارت کشاورزان، علاوه بر ایجاد  95سیل سال دارد و بیم آن می رود که بدقولی )مانند آنچه در

 .مسایل حاد اجتماعی و امنیتی در استان، امنیت غذایی ایران اسلامی را نیز با خطر جدی مواجه کند
 

صندوق  انتظار داریم مسئولان ارشد نظام و دولت با تخصیص فوری اعتبارات لازم از محل منابع قابل حصول )به خصوص

توسعه ی ملی( خسارت های کشاورزان و دامداران سیل زده به صورت بلاعوض به گونه ای تامین کنند که این عزیزان 

 .بتوانند حداقل به سطح معیشت قبل از وقوع سیل برسند
 

مشکلات این ما دانشگاهیان دانشگاه شهید چمران اهواز با برگزاری نشستی به منظور مشارکت دانشگاهیان در کاهش 

جانبه با  بحران، ستاد ویژه دانشگاهیان را جهت هماهنگی با مسئولین ذیربط انتخاب نموده و آماده هستیم ضمن همراهی همه

چگونگی مدیریت این »و « تبعات آن»، «علت وقوع سیل»زده پس از پایان بحران سیل، برای بررسی  هم استانی های سیل

  .ات تلخ پیش آمده در آینده در شاخه های مختلف علمی تحقیقات لازم را انجام دهیمبه جهت پیشگیری از اتفاق« بحران

 منعکس شده است . 24لازم به ذکر است خبر فوق درخبرگزاری های طلوع خوزستان ،خبربان ،خبر
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 ۹۸۱-2۳۷۶-۵کدخبر: – ۱۵:2۸ - ۱۳۹۸فروردین ماه،  ۱۹دوشنبه 

 زدگان خوزستانی سیلای به  ارائه خدمات مشاوره

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن 

 دهد.  زدگان ارائه می مشاوره ایران، خدمات مشاوره به سیل

 

تحصیلات روانشناس و مشاور با  100منطقه خوزستان، اظهار کرد:  -وگو با ایسنا  اللهی در گفت عباس امان

های خدمات روانشناختی با کمک ستاد کمک  ماه( در قالب گروه فروردین 19کارشناسی ارشد و دکترا از امروز )

ها با همکاری مرکز علوم  شوند. این گروه زده اعزام می رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید چمران به مناطق سیل

 اند. شکیل شدهرفتاری دانشگاه شهید چمران و انجمن مشاوره ایران ت

 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: با هماهنگی هلال احمر و استانداری خوزستان گروه مشاوره 

 رسانی کنند.  های سیل زدگان می روند تا بتوانند کمک  ها و اردوگاه دانشگاه شهید چمران اهواز به کمپ

 

ز گفت: هدف اصلی تشکیل گروه مشاوران و روانشناسان، ارائه مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهوا

پذیرتر یعنی کودکان و زنان است. تا جایی که امکان دارد، خدمات  ای و روانشناختی به قشر آسیب خدمات مشاوره

 شود. زدگان ارائه می ای به سیل مشاوره
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http://khouzestan.isna.ir/default.aspx?NSID=5&SSLID=46&NFID=209669


 

 

  ۱۳۹۸/۰۱/2۰تاریخ انتشار :  - ۶۰۵۹۸د خبر : ک                                 

 رسانی به سیل زدگان در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل ستاد کمک

رسانی به سیل زدگان آمادگی خود را جهت کمک به این  با تشکیل ستاد کمک  دانشگاه شهید چمران اهواز

 .افراد اعلام کرد

به سیل زدگان دانشگاه شهید چمران آمده است: خوزستان سال رسانی  تابا؛در اطلاعیه ستاد کمک  به گزارش

هاست که با مصائب متعدد و مستمر روبروست هنوز زخم های ناشی از دوران جنگ تحمیلی التیام نیافته بود، که از 

 .تاکنون گرفتار ریزگردهای داخلی و خارجی شد 80اواسط دهه ی 

و غربش را به تاراج برد و به وعده ی جبران خسارت ها هم  همه دارایی کشاورزان شمال 95سپس سیل فروردین 

 .عمل نشد

نیز در اثر آتش سوزی در نیزارهای هورالعظیم، مردم تنفس دود را با ریه های  97در تمام تابستان گرم و طولانی 

 .پر از گرد و غبار نیز امتحان کردند

ط این استان و شرایط کشاورزان و دامدارانش امید می رفت شرای 97با بارش رحمت الهی در پاییز و زمستان 

استان لرستان، شمال و غرب خوزستان را در امواج  98سابقه ی فرورودین  بهبود یابد، اما سیلاب سهمگین و بی

 .سهمگین خود غرق نمود و ویرانی بسیاری برجای گذاشت

سترنج سالانه بیش از نیم میلیون این تراژدی غمناک که هنوز در آغاز آن هستیم تا کنون دارایی یک عمر و د

هزار نفر مجبور به ترک خانه های خود شده  300کشاورز و دامدار لرستانی و خوزستانی را نابود کرده و بیش از 

 .اند

حجم خسارت ها به حدی است که کمک های مردمی و بودجه های ناچیز دولتی به هیچ وجه نمی تواند پاسخگوی 

میلیون تسهیلات کم بهره برای جبران این حجم  50یون تومان کمک بلاعوض و آن باشد و صحبت از پنج میل

 .ویرانی، با واقعیت زندگی مردم در شرایط اقتصادی حاضر فاصله ها دارد

میلیون تن محصولات کشاورزی رتبه اول تولید محصولات  16لازم به ذکر است خوزستان با تولید بیش از 

تقریبا نیمی از محصولات کشاورزی در مناطقی تولید می شود که هم اکنون سیلابی به ارتفاع  .کشاورزی را دارد

اتفاق افتاد( و عدم  95مانند آنچه درسیل سال )یک تا دو متر در آنها جریان دارد و بیم آن می رود که بدقولی 

ن، امنیت غذایی ایران اسلامی را جبران خسارت کشاورزان، علاوه بر ایجاد مسایل حاد اجتماعی و امنیتی در استا

 .نیز با خطر جدی مواجه کند
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انتظار داریم مسئولان ارشد نظام و دولت با تخصیص فوری اعتبارات لازم از محل منابع قابل حصول )به خصوص 

که صندوق توسعه ی ملی( خسارت های کشاورزان و دامداران سیل زده به صورت بلاعوض به گونه ای تامین کنند 

 .این عزیزان بتوانند حداقل به سطح معیشت قبل از وقوع سیل برسند

  

ما دانشگاهیان دانشگاه شهید چمران اهواز با برگزاری نشستی به منظور مشارکت دانشگاهیان در کاهش مشکلات 

من این بحران، ستاد ویژه دانشگاهیان را جهت هماهنگی با مسئولین ذیربط انتخاب نموده و آماده هستیم ض

تبعات »، «علت وقوع سیل»زده پس از پایان بحران سیل، برای بررسی  جانبه با هم استانی های سیل همراهی همه

به جهت پیشگیری از اتفاقات تلخ پیش آمده در آینده در شاخه های مختلف  «چگونگی مدیریت این بحران»و « آن

 .علمی تحقیقات لازم را انجام دهیم
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  ۱۵:۰2 - ۱۳۹۸فروردین  2۰ :تاریخ انتشار -۷۳2۷۶۸ :کد خبر

 زدگان خوزستانی  ای به سیل ارائه خدمات مشاوره

چمران اهواز گفت: دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید 

  .دهد زدگان ارائه می مشاوره ایران، خدمات مشاوره به سیل

روانشناس و مشاور با تحصیلات کارشناسی ارشد و دکترا از امروز در قالب  100اللهی اظهار کرد:  عباس امان

زده  رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید چمران به مناطق سیلهای خدمات روانشناختی با کمک ستاد کمک  گروه

ها با همکاری مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران و انجمن مشاوره ایران تشکیل  شوند. این گروه اعزام می

 .اند شده

مشاوره عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: با هماهنگی هلال احمر و استانداری خوزستان گروه 

 .رسانی کنند های سیل زدگان می روند تا بتوانند کمک  ها و اردوگاه دانشگاه شهید چمران اهواز به کمپ

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: هدف اصلی تشکیل گروه مشاوران و روانشناسان، ارائه 

ودکان و زنان است. تا جایی که امکان دارد، خدمات پذیرتر یعنی ک ای و روانشناختی به قشر آسیب خدمات مشاوره

 .شود زدگان ارائه می ای به سیل مشاوره
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http://www.tabnakkhozestan.ir/fa/news/732768/ارائه-خدمات-مشاورهای-به-سیلزدگان-خوزستانی


 

 

 

 

 2۳:۵۴ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۹ :تاریخ انتشار -۹۶۱۹۴ :کد خبر

 

 زدگان خوزستانی  ای به سیل ارائه خدمات مشاوره

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن 

 دهد. زدگان ارائه می مشاوره ایران، خدمات مشاوره به سیل

 19اسی ارشد و دکترا از امروز )روانشناس و مشاور با تحصیلات کارشن 100اللهی اظهار کرد:  عباس امان

های خدمات روانشناختی با کمک ستاد کمک رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید  ماه( در قالب گروه فروردین

ها با همکاری مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران و  شوند. این گروه زده اعزام می چمران به مناطق سیل

 اند. انجمن مشاوره ایران تشکیل شده

 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: با هماهنگی هلال احمر و استانداری خوزستان گروه مشاوره 

  رسانی کنند. های سیل زدگان می روند تا بتوانند کمک  ها و اردوگاه دانشگاه شهید چمران اهواز به کمپ

 

لی تشکیل گروه مشاوران و روانشناسان، ارائه مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: هدف اص

پذیرتر یعنی کودکان و زنان است. تا جایی که امکان دارد، خدمات  ای و روانشناختی به قشر آسیب خدمات مشاوره

 شود. زدگان ارائه می ای به سیل مشاوره
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http://shooshan.ir/fa/news/96194/ارائه-خدمات-مشاورهای-به-سیلزدگان-خوزستانی


 

 

 

 

 ۱۸۱2۷۴ :کد خبر -۰۹:۵۸ - ۱۳۹۸فروردین  2۰ :تاریخ انتشار
 

 زدگان خوزستانی  ای به سیل ارائه خدمات مشاوره

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن 

  .دهد زدگان ارائه می ن، خدمات مشاوره به سیلمشاوره ایرا

 

 19روانشناس و مشاور با تحصیلات کارشناسی ارشد و دکترا از امروز ) 100اللهی اظهار کرد:  عباس امان

های خدمات روانشناختی با کمک ستاد کمک رسانی به سیل زدگان دانشگاه شهید  ماه( در قالب گروه فروردین

ها با همکاری مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران و  شوند. این گروه اعزام می زده چمران به مناطق سیل

 .اند انجمن مشاوره ایران تشکیل شده

 

عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: با هماهنگی هلال احمر و استانداری خوزستان گروه مشاوره 

  .رسانی کنند های سیل زدگان می روند تا بتوانند کمک  اردوگاهها و  دانشگاه شهید چمران اهواز به کمپ

 

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: هدف اصلی تشکیل گروه مشاوران و روانشناسان، ارائه 

دمات پذیرتر یعنی کودکان و زنان است. تا جایی که امکان دارد، خ ای و روانشناختی به قشر آسیب خدمات مشاوره

 .شود زدگان ارائه می ای به سیل مشاوره
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http://www.khouznews.ir/fa/news/181274/ارائه-خدمات-مشاورهای-به-سیلزدگان-خوزستانی


 

 

 

  ۱۷:۱۶:۴۶ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۹شنبه دو

علمیزدگان خوزستانی  ای به سیل رائه خدمات مشاورها   

 

دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: دانشگاه شهید چمران اهواز با مدیر مرکز علوم رفتاری  -پیام خوزستان 

  .دهد زدگان ارائه می همکاری انجمن روانشناسی ایران، خدمات مشاوره به سیل

 

روانشناس و مشاور با تحصیلات کارشناسی ارشد از  50منطقه خوزستان، اظهار کرد:  -وگو با ایسنا  اللهی در گفت عباس امان

ها با  شوند. این گروه زده اعزام می هایی به مناطق سیل ماه( در قالب گروه فروردین 19مران اهواز، امروز )دانشگاه شهید چ

 .اند همکاری انجمن روانشناسی ایران و مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل شده

 

و استانداری خوزستان گروه مشاوره دانشگاه عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: با هماهنگی هلال احمر 

  .رسانی کنند های سیل زدگان می روند تا بتوانند کمک  ها و اردوگاه شهید چمران اهواز به کمپ

 

مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: هدف اصلی تشکیل گروه مشاوران و روانشناسان، ارائه خدمات 

ای به  پذیرتر یعنی کودکان و زنان است. تا جایی که امکان دارد، خدمات مشاوره ی به قشر آسیبای و روانشناخت مشاوره

 .شود زدگان ارائه می سیل
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http://www.khozestan-online.ir/Fa/Service/9/علمي


 

 

 

  ۱۳۹۸فروردین  2۰ - ۰۵:۰۰ :تاریخ انتشار - ۷۵۵۸2۶ :کد خبر

 

 |گزارشی از آخرین وضعیت مناطق سیل زده

 ها به پرداخت خسارات سیل از سوی دولت  ای اهواز در خطرند/ عدم اطمینان خوزستانی مناطق حاشیه

باعث شده  ۹۵از گفت: بدقولی مسئولان در پرداخت خسارات سیل فعال دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهو

 از اعتماد مردم کاسته شود و در مقابل تخلیه منازلشان مقاومت کنند. 

روز است که در مقابل سیلاب مقاومت  7، هانا چراغی؛* سیل زدگان خوزستانی خبرگزاری دانشجوگروه دانشگاه 

لایه سیل  3هایی این استان در محاصره سیل قرار گرفته و  های انجام شده، بخش ال د. طبق آخرین بررسیکنن می

های اطراف کارون نیز گرفتار سیلاب شده اند و اوضاع خوبی ندارند. البته چندین شهر  بند آن شکسته شده و روستا

 ن داده شده اند.این استان تخلیه شده و سیل زدگان در اماکن مختلف خوزستان اسکا

 

 -های دیگر این استان است و حتی به دلیل بالا رفتن حجم آب، جاده ترانزیتی اهواز  سیلاب در حال ورود به بخش

ها توسط  های بسیاری از شهر اهواز دچار فاضلاب گرفتگی شده اند؛ چرا که فاضلاب اندیمشک بسته شده و محله

 ای در این شهر حاکم است. هندهسیلاب رودخانه پس زده شده و شرایط آزار د

 

برای اطلاع از آخرین وضعیت سیلاب خوزستان به گفتگو با مهدی طرفی، فعال دانشجویی دانشگاه شهید چمران 

کند و  در حال حاضر خطر خاصی از نظر وقوع سیلاب، شهر اهواز را تهدید نمی گوید: اهواز پرداختیم. طرفی می

 ای این شهر است که در نزدیکی رودخانه واقع شده اند. مشکل اصلی مربوط به مناطق حاشیه

 

افزاید: سیلاب به به آرامی در حال  می ای مناسبی به سیل خوزستان وجود ندارد،  طرفی با بیان اینکه نگاه رسانه

ای که آب به منازل اهالی نفوذ  فراگیری خوزستان است و در برخی مناطق حجم آب به شدت زیاد است؛ به گونه

 های کشاورزی به طور کلی زیرآب رفته و نابود شده اند. و زمین کرده

 

ترین مشکلاتی که در مناطق سیل زده با  دهد: یکی از اصلی می فعال دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز ادامه 

در  آن مواجه هستیم مربوط به مسائل روحی مردم مناطق سیل زده است و اهالی این مناطق به شدت از نظر روحی

برند و نگران آینده خود هستند؛ چرا که بعد از اتمام جریان سیلاب خوزستان و  شرایط نامساعدی به سر می

مانند و دیگر  های امدادی، اهالی این مناطق با خساراتی که به اموالشان وارد شده تنها می بازگشت مسئولین و نیرو

 شود. کسی جویای حالشان نمی

 

های خود قرار دهند؛  کنیم که رفع مشکلات سیل زدگان را در اولویت فعالیت توصیه می گوید: به مسئولین می وی 

 گیرد. چرا که بیشترین خسارات سیلاب، گریبان این قشر را می
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نیز وقوع  95کند: استان خوزستان در سال  می مسئول سابق بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار 

افتد،  را تجربه کرده و خسارات آن به تازگی به سیل زدگان پرداخت شده و قطعا اگر سیل اخیر اتفاق نمی سیلاب

افتاد. بدقولی مسئولین در پرداخت خسارات سیل باعث شده از  همچنان به تعویق می 95پرداخت خسارات سیل 

اصلی آن عدم اطمینان به پرداخت به  اعتماد مردم کاسته شود و در مقابل تخلیه منازلشان مقاومت کنند و علت

کنیم در مناطقی که میزان خسارات سیل زدگان  موقع خساراتشان از سوی دولت است؛ بنابراین پیشنهاد می

تخمین زده شده، بخشی از مبلغ این خسارت پرداخت شود تا مردم اعتماد کنند و اهالی سایر مناطق راغب به 

 های امدادی شوند. همکاری با نیرو
  

 کنند های معاند از شرایط سیلاب سوء استفاده می برخی رسانه

کنند و با به رخ  های معاند از شرایط سیلاب سوء استفاده می کند: البته در این بین برخی رسانه می وی اضافه 

پاشند و همین موضوع باعث بی اعتمادتر شدن سیل  کشیدن ناکارآمدی برخی مدیران روی زخم مردم نمک می

 های امدادی و جهادگران حاکم است. شده، اما با این وجود همدلی خوبی بین مردم و نیرو زدگان

 

های پایین دست استان است که به دلیل افزایش حجم  افزاید: مسئله دیگر، احتمال ورود سیلاب به شهر می طرفی 

ند و فقط جهادگران و های بستان و سوسنگرد و حمیدیه تخلیه شده اند و وضعیت خوبی ندار آب ورودی، شهر

های امدادی و مردان منطقه در آن محل حضور دارند و مشغول ایجاد و ترمیم سیل بند و ساماندهی اوضاع  نیرو

 هستند، اما خطر بروز سیل به این مناطق وجود دارد.

 

اماکن مختلف  کند: خوشبختانه سیل زدگان در حال اسکان در می فعال دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز ابراز 

شود. فعلا نیازی به اعزام  ها پای کار هستند و غذای گرم برای آنان پخت می های جهادی همه نهاد هستند و گروه

های نقدی و غیر  نیروی انسانی برای کمک به سیل زدگان خوزستانی نیست و فقط نیازمند تامین تجهیزات و کمک

 های سیل زدگان کاسته شود. ز مشکلات و دغدغهنقدی هستیم تا با استفاده از این ظرفیت ها، ا

 

 

 

 

50 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

اندیمشک به دلیل بالا رفتن حجم آب، مسدود شده و علت اصلی آن  -کند: جاده ترانزیتی اهواز  می وی خاطرنشان 

های مختلف  گروهعدم انجام به موقع لایروبی این محدوده بوده است و امیدواریم با همکاری مردم و مسئولین و 

 این مشکل رفع شود.
  

 

 

ها مطرح شده، سیلاب به اهواز ورود نکرده و مشکل  شود: برخلاف آنچه که شب گذشته در رسانه طرفی یادآور می

اصلی این شهر در حال حاضر فاضلاب گرفتگی است و هنوز هم شهرداری برای رفع آن اقدام خاصی انجام نداده 

برند و  ها سیل زدگان مناطق تخلیه شده است که در شرایط نامساعدی به سر می است و دغدغه اصلی اهوازی

 های مختلف این مشکل حل شود. امیدواریم با همکاری و همدلی مردم و نهاد
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  - ۱۳۹۸فروردین  2۰سه شنبه   -م خوزستانپیا

 آمادگی دانشگاه شهید چمران برای کمک به مدیریت بحران خوزستان 

اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه در دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به  -پیام خوزستان 

 .مدیریت شرایط بحرانی حاکم بر خوزستان اعلام آمادگی کردند

 

هنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه امروز در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل منطقه خوزستان، کمیته فر -به گزارش ایسنا 

شد. در این نشست با تشریح شرایط بحرانی حاکم بر استان خوزستان، ناشی از سیل، اعضای این کمیته برای هرگونه کمک 

 .فکری و انسانی به مجموعه مدیریتی استان، برای کنترل شرایط حاکم، اعلام آمادگی کردند

مقدم، عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست با تاکید بر ضرورت حضور همه اقشار  دکتر مسعود صفایی

ها در شرایط سخت و دشوار  ها و خوزستانی زده استان، تاکید کرد: ایرانی رسانی به مناطق سیل جامعه در فرآیند خدمت

زده خود در استان  وطنان سیل مروز نیز همه ما وظیفه داریم که با اتحاد، به هماند و ا خوبی با یکدیگر متحد شده همیشه به

 .رسانی کنیم خوزستان خدمت

شویم و تمام تلاش خود را برای یاری  وطنان ما دچار مشکل شود، متاثر می وی افزود: همه ما ایرانی هستیم و هر کدام از هم

. اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، کارکنان و دانشجویان های خود انجام خواهیم داد استانی رساندن به هم

 .وطنان هستند رسانی به هم این دانشگاه نیز آماده خدمت

بر اساس این گزارش، در ادامه اعضای این کمیته با حضور در مرکز مدیریت عملیات جمعیت هلال احمر خوزستان، در جریان 

 .نی ارائه خدمات به روستاهای درگیر سیلاب قرار گرفتندآخرین اقدامات انجام شده در راستا

اللهی، مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست در زمینه ارائه خدمات مشاوره  دکتر عباس امان

 .لام آمادگی کردهای هلال احمر، با همکاری انجمن روانشناسی ایران، اع های مستقر در کمپ استانی شناسی به هم روان

شناسی دانشگاه شهید چمران اهواز  وی افزود: این آمادگی وجود دارد که با هماهنگی جمعیت هلال احمر، گروه مشاوره روان

 .ای ارائه دهند زدگان سرکشی کرده و به آنها خدمات مشاوره های سیل ها و اردوگاه به صورت روزانه به کمپ

فرهنگی و اجتماعی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست از آمادگی این دانشگاه دکتر عبدالرحیم هوشمند، معاون 

 .زدگان خبر داد برای اعزام دانشجویان داوطلب به مجموعه هلال احمر برای یاری رساندن به سیل

ضمن ارائه گزارشی از به گزارش ایسنا، صادق سلامت، معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر خوزستان نیز در این نشست 

کمپ در مناطق مختلف استان ایجاد شده و افراد در این  45زدگان، گفت: در حال حاضر  های محل استقرار سیل وضعیت کمپ

اند. امکاناتی مانند ارائه غذای گرم و اقلام بهداشتی به این افراد فراهم شده است. برای دریافت خدمات  ها مستقر شده محل

ها با مدیریت دانشگاه شهید  ای به افراد مستقر در کمپ کنیم و موضوع ارائه خدمات مشاوره م آمادگی میدانشگاه نیز اعلا

 .چمران اهواز انجام خواهد شد
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 آمادگی دانشگاه شهید چمران برای کمک به مدیریت بحران خوزستان  

مدیریت شرایط بحرانی اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه در دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به 

 .حاکم بر خوزستان اعلام آمادگی کردند

 

کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه روز دوشنبه در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل شد. در این نشست با تشریح 

انی به مجموعه شرایط بحرانی حاکم بر استان خوزستان، ناشی از سیل، اعضای این کمیته برای هرگونه کمک فکری و انس

 .مدیریتی استان، برای کنترل شرایط حاکم، اعلام آمادگی کردند

 

مقدم، عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست با تاکید بر ضرورت حضور همه اقشار  دکتر مسعود صفایی

ها در شرایط سخت و دشوار  زستانیها و خو زده استان، تاکید کرد: ایرانی رسانی به مناطق سیل جامعه در فرآیند خدمت

زده خود در استان  وطنان سیل اند و امروز نیز همه ما وظیفه داریم که با اتحاد، به هم خوبی با یکدیگر متحد شده همیشه به

 .رسانی کنیم خوزستان خدمت

 

تمام تلاش خود را برای یاری  شویم و وطنان ما دچار مشکل شود، متاثر می وی افزود: همه ما ایرانی هستیم و هر کدام از هم

های خود انجام خواهیم داد. اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، کارکنان و دانشجویان  استانی رساندن به هم

 .وطنان هستند رسانی به هم این دانشگاه نیز آماده خدمت

 

عملیات جمعیت هلال احمر خوزستان، در جریان بر اساس این گزارش، در ادامه اعضای این کمیته با حضور در مرکز مدیریت 

 .آخرین اقدامات انجام شده در راستانی ارائه خدمات به روستاهای درگیر سیلاب قرار گرفتند

 

اللهی، مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست در زمینه ارائه خدمات مشاوره  دکتر عباس امان

 .های هلال احمر، با همکاری انجمن روانشناسی ایران، اعلام آمادگی کرد های مستقر در کمپ استانی شناسی به هم روان

 

شناسی دانشگاه شهید چمران اهواز  وی افزود: این آمادگی وجود دارد که با هماهنگی جمعیت هلال احمر، گروه مشاوره روان

 .ای ارائه دهند کرده و به آنها خدمات مشاورهزدگان سرکشی  های سیل ها و اردوگاه به صورت روزانه به کمپ

 

دکتر عبدالرحیم هوشمند، معاون فرهنگی و اجتماعی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست از آمادگی این دانشگاه 

 .زدگان خبر داد برای اعزام دانشجویان داوطلب به مجموعه هلال احمر برای یاری رساندن به سیل

 

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر خوزستان نیز در این نشست ضمن ارائه گزارشی از وضعیت صادق سلامت، 

ها  کمپ در مناطق مختلف استان ایجاد شده و افراد در این محل 45زدگان، گفت: در حال حاضر  های محل استقرار سیل کمپ

این افراد فراهم شده است. برای دریافت خدمات  امکاناتی مانند ارائه غذای گرم و اقلام بهداشتی به .اند مستقر شده

ها با مدیریت دانشگاه شهید  ای به افراد مستقر در کمپ کنیم و موضوع ارائه خدمات مشاوره دانشگاه نیز اعلام آمادگی می

 .چمران اهواز انجام خواهد شد
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 دانشگاه شهید چمران برای کمک به مدیریت بحران خوزستانآمادگی  

اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه در دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به مدیریت شرایط بحرانی 

 حاکم بر خوزستان اعلام آمادگی کردند.

 

دانشگاه امروز در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل منطقه خوزستان، کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و  -به گزارش ایسنا 

شد. در این نشست با تشریح شرایط بحرانی حاکم بر استان خوزستان، ناشی از سیل، اعضای این کمیته برای هرگونه کمک 

 فکری و انسانی به مجموعه مدیریتی استان، برای کنترل شرایط حاکم، اعلام آمادگی کردند.

م، عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست با تاکید بر ضرورت حضور همه اقشار مقد دکتر مسعود صفایی

ها در شرایط سخت و دشوار  ها و خوزستانی زده استان، تاکید کرد: ایرانی رسانی به مناطق سیل جامعه در فرآیند خدمت

زده خود در استان  وطنان سیل داریم که با اتحاد، به هماند و امروز نیز همه ما وظیفه  خوبی با یکدیگر متحد شده همیشه به

 رسانی کنیم. خوزستان خدمت

 

شویم و تمام تلاش خود را برای یاری  وطنان ما دچار مشکل شود، متاثر می وی افزود: همه ما ایرانی هستیم و هر کدام از هم

شگاه شهید چمران اهواز، کارکنان و دانشجویان های خود انجام خواهیم داد. اعضای هیات علمی دان استانی رساندن به هم

 وطنان هستند. رسانی به هم این دانشگاه نیز آماده خدمت

بر اساس این گزارش، در ادامه اعضای این کمیته با حضور در مرکز مدیریت عملیات جمعیت هلال احمر خوزستان، در جریان 

 تاهای درگیر سیلاب قرار گرفتند.آخرین اقدامات انجام شده در راستانی ارائه خدمات به روس

 

اللهی، مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست در زمینه ارائه خدمات مشاوره  دکتر عباس امان

 های هلال احمر، با همکاری انجمن روانشناسی ایران، اعلام آمادگی کرد. های مستقر در کمپ استانی شناسی به هم روان

 

شناسی دانشگاه شهید چمران اهواز  افزود: این آمادگی وجود دارد که با هماهنگی جمعیت هلال احمر، گروه مشاوره روانوی 

 ای ارائه دهند. زدگان سرکشی کرده و به آنها خدمات مشاوره های سیل ها و اردوگاه به صورت روزانه به کمپ

 

گاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست از آمادگی این دانشگاه دکتر عبدالرحیم هوشمند، معاون فرهنگی و اجتماعی دانش

 زدگان خبر داد. برای اعزام دانشجویان داوطلب به مجموعه هلال احمر برای یاری رساندن به سیل

 

به گزارش ایسنا، صادق سلامت، معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر خوزستان نیز در این نشست ضمن ارائه گزارشی از 

کمپ در مناطق مختلف استان ایجاد شده و افراد در این  45زدگان، گفت: در حال حاضر  های محل استقرار سیل عیت کمپوض

اند. امکاناتی مانند ارائه غذای گرم و اقلام بهداشتی به این افراد فراهم شده است. برای دریافت خدمات  ها مستقر شده محل

ها با مدیریت دانشگاه شهید  ای به افراد مستقر در کمپ ضوع ارائه خدمات مشاورهکنیم و مو دانشگاه نیز اعلام آمادگی می

 چمران اهواز انجام خواهد شد.
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http://khouzestan.isna.ir/default.aspx?NSID=5&SSLID=46&NFID=209691


 

 

 

 

 ۹۸۰۱2۰۰۷2۷۰کدخبر:-۱۱:۰۶/  ۱۳۹۸فروردین  2۰ / شنبه سه

 زده خوزستان های مناطق سیل ویزیت رایگان دام

زده به  اهواز گفت: تا زمان مشخصی ویزیت حیواناتی که از مناطق سیلرئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران 

 .بیمارستان دامپزشکی دانشگاه منتقل شوند، رایگان خواهد بود

باره اظهار کرد: طرح رایگان بودن ویزیت حیوانات این مناطق در  نجات در این به گزارش ایسنا، دکتر حسین حمیدی

هایی با مسئولان استان انجام شده  در حال انجام است؛ در بخش دارویی نیز رایزنی بیمارستان دامپزشکی از چند روز پیش

 .است اما هنوز اعتباری به این امر اختصاص داده نشده است

کل دامپزشکی استان خوزستان و رئیس نظام دامپزشکی مقرر شد  وی افزود: همچنین در نشستی با حضور مسئولان اداره

 .زده قرار گیرد صورت واحد در اختیار مناطق سیل بیمارستان و دانشکده دامپزشکی بهها،  امکانات این مجموعه

های  ها و انترن علمی دانشکده، رزیدنت کرد: اعضای هیات رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشان

اند و این مساله نیز  یوانات اعلام آمادگی کردهزده استان خوزستان برای درمان ح این دانشکده نیز برای اعزام به مناطق سیل

 .کل دامپزشکی استان اعلام شده است به اداره

ماه امسال بارش باران در بالادست سدهای استان خوزستان موجب افزایش آورد این سدها  گفتنی است از ابتدای فروردین

 .وستاها شده استگرفتگی ر گرفتگی برخی از مناطق استان و آب شد که در نتیجه موجب آب
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  ۱۳۹۸فروردین  2۰ - ۱۱:۱۰ :تاریخ انتشار - ۶۶۱۸۳۱کد خبر 

 

 زده خوزستان  های مناطق سیل ویزیت رایگان دام

زده به  دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: تا زمان مشخصی ویزیت حیواناتی که از مناطق سیلرئیس 

 بیمارستان دامپزشکی دانشگاه منتقل شوند، رایگان خواهد بود.

در باره اظهار کرد: طرح رایگان بودن ویزیت حیوانات این مناطق  نجات در این به گزارش ایسنا، دکتر حسین حمیدی

هایی با مسئولان استان انجام شده  بیمارستان دامپزشکی از چند روز پیش در حال انجام است؛ در بخش دارویی نیز رایزنی

 است اما هنوز اعتباری به این امر اختصاص داده نشده است.

زشکی مقرر شد کل دامپزشکی استان خوزستان و رئیس نظام دامپ وی افزود: همچنین در نشستی با حضور مسئولان اداره

 زده قرار گیرد. صورت واحد در اختیار مناطق سیل ها، بیمارستان و دانشکده دامپزشکی به امکانات این مجموعه

های  ها و انترن علمی دانشکده، رزیدنت کرد: اعضای هیات رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشان

اند و این مساله نیز  زده استان خوزستان برای درمان حیوانات اعلام آمادگی کرده ق سیلاین دانشکده نیز برای اعزام به مناط

 کل دامپزشکی استان اعلام شده است. به اداره

ماه امسال بارش باران در بالادست سدهای استان خوزستان موجب افزایش آورد این سدها  گفتنی است از ابتدای فروردین

 گرفتگی روستاها شده است گی برخی از مناطق استان و آبگرفت شد که در نتیجه موجب آب
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 ۱۱:2۸ - ۱۳۹۸فروردین  2۰ :تاریخ انتشار -۹۶2۰۹ :کد خبر

 

 زده در بیمارستان دامپزشکی دانشگاه چمران  های مناطق سیل ویزیت رایگان دام

زده به  رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: تا زمان مشخصی ویزیت حیواناتی که از مناطق سیل

 بیمارستان دامپزشکی دانشگاه منتقل شوند، رایگان خواهد بود.

باره اظهار کرد: طرح رایگان بودن ویزیت حیوانات این مناطق در بیمارستان  ایننجات در  حسین حمیدی

شده  هایی با مسئولان استان انجام  دامپزشکی از چند روز پیش در حال انجام است؛ در بخش دارویی نیز رایزنی

 است اما هنوز اعتباری به این امر اختصاص داده نشده است.

 

کل دامپزشکی استان خوزستان و رئیس نظام دامپزشکی  ا حضور مسئولان ادارههمچنین در نشستی ب  وی افزود:

زده قرار  صورت واحد در اختیار مناطق سیل ها، بیمارستان و دانشکده دامپزشکی به مقرر شد امکانات این مجموعه

 گیرد.

 

ها و  انشکده، رزیدنتعلمی د کرد: اعضای هیات رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشان

زده استان خوزستان برای درمان حیوانات اعلام آمادگی  های این دانشکده نیز برای اعزام به مناطق سیل انترن

 شده است. کل دامپزشکی استان اعلام  اند و این مساله نیز به اداره کرده

 

ستان خوزستان موجب افزایش آورد ماه امسال بارش باران در بالادست سدهای ا گفتنی است از ابتدای فروردین

 گرفتگی روستاها شده است. گرفتگی برخی از مناطق استان و آب این سدها شد که در نتیجه موجب آب
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  ۱2:22 - ۱۳۹۸فروردین  2۰ :تاریخ انتشار - 2۳۹۶۴۷۴ :د خبرک

 

 زده در بیمارستان دامپزشکی های مناطق سیل ویزیت رایگان دام

 دانشگاه شهید چمران اهواز  

 

زده به بیمارستان دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز منتقل شوند، بصورت رایگان  دام هایی که از مناطق سیل

 ویزیت می شوند .

  

تان، رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز گزارش خبرگراری صدا وسیما مرکز خوزسبه 

دام های مناطق سیل زده در بیمارستان دامپزشکی از چند روز پیش در حال انجام طرح رایگان بودن ویزیت   گفت:

شده است ، اما هنوز اعتباری به این امر اختصاص  هایی با مسئولان استان انجام  است؛ در بخش دارویی نیز رایزنی

 داده نشده است.

 

کل دامپزشکی خوزستان و رئیس نظام  همچنین در نشستی با حضور مسئولان اداره  افزود:  نجات  حسین حمیدی 

صورت واحد در اختیار مناطق  ها، بیمارستان و دانشکده دامپزشکی به دامپزشکی مقرر شد امکانات این مجموعه

 زده قرار گیرد. سیل

 

های این دانشکده نیز برای اعزام به مناطق  ها و انترن علمی دانشکده، رزیدنت کرد: اعضای هیات وی خاطرنشان

کل دامپزشکی استان  اند و این مساله نیز به اداره ده استان خوزستان برای درمان حیوانات اعلام آمادگی کردهز سیل

 شده است. اعلام 

 

 

ماه امسال بارش باران در بالادست سدهای استان خوزستان موجب افزایش آورد این سدها  از ابتدای فروردین 

 گرفتگی روستاها شده است. اطق استان و آبگرفتگی برخی از من شد که در نتیجه موجب آب
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http://www.iribnews.ir/fa/news/2396474/%D9%88%DB%8C%D8%B2%DB%8C%D8%AA-%D8%B1%D8%A7%DB%8C%DA%AF%D8%A7%D9%86-%D8%AF%D8%A7%D9%85%E2%80%8C%D9%87%D8%A7%DB%8C-%D9%85%D9%86%D8%A7%D8%B7%D9%82-%D8%B3%DB%8C%D9%84%E2%80%8C%D8%B2%D8%AF%D9%87-%D8%AF%D8%B1-%D8%A8%DB%8C%D9%85%D8%A7%D8%B1%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86-%D8%AF%D8%A7%D9%85%D9%BE%D8%B2%D8%B4%DA%A9%DB%8C-%D8%AF%D8%A7%D9%86%D8%B4%DA%AF%D8%A7%D9%87-%D8%B4%D9%87%DB%8C%D8%AF-%DA%86%D9%85%D8%B1%D8%A7%D9%86-%D8%A7%D9%87%D9%88%D8%A7%D8%B2#top


 

  

 

 ۱۶:۵۱ - ۱۳۹۸فروردین  2۳ :تاریخ انتشار - ۷۳۳۱۱۴ :کد خبر

 زده در بیمارستان دامپزشکی دانشگاه چمران  های مناطق سیل ویزیت رایگان دام

زده به  رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: تا زمان مشخصی ویزیت حیواناتی که از مناطق سیل

  .بیمارستان دامپزشکی دانشگاه منتقل شوند، رایگان خواهد بود

باره اظهار کرد: طرح رایگان بودن ویزیت حیوانات این مناطق در بیمارستان دامپزشکی از  در ایننجات  دکتر حسین حمیدی

شده است اما هنوز اعتباری به  هایی با مسئولان استان انجام  چند روز پیش در حال انجام است؛ در بخش دارویی نیز رایزنی

 .این امر اختصاص داده نشده است

کل دامپزشکی استان خوزستان و رئیس نظام دامپزشکی مقرر شد  با حضور مسئولان ادارهوی افزود: همچنین در نشستی 

 .زده قرار گیرد صورت واحد در اختیار مناطق سیل ها، بیمارستان و دانشکده دامپزشکی به امکانات این مجموعه

های  ها و انترن انشکده، رزیدنتعلمی د کرد: اعضای هیات رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشان

اند و این مساله نیز  زده استان خوزستان برای درمان حیوانات اعلام آمادگی کرده این دانشکده نیز برای اعزام به مناطق سیل

 .شده است کل دامپزشکی استان اعلام  به اداره

تان خوزستان موجب افزایش آورد این سدها ماه امسال بارش باران در بالادست سدهای اس گفتنی است از ابتدای فروردین

 .گرفتگی روستاها شده است گرفتگی برخی از مناطق استان و آب شد که در نتیجه موجب آب
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  ۱۳۹۸فروردین  2۰ - ۱۱:۳2 :تاریخ انتشار - ۷۵۶۰۵۱ :کد خبر

 

 حیدری در گفتگو با دانشجو:

 خوزستان در بحران/ سرعت ورود سیلاب به حمیدیه و سوسنگرد افزایش قابل توجهی داشته! 

های  مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: با وجود اینکه سرعت ورود سیلاب به داخل شهر

 کنند.  حمیدیه و سوسنگرد افزایش قابل توجهی داشته، ولی مردم همچنان مقاومت می

خبرگزاری  مصطفی حیدری، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه

، در خصوص آخرین وضعیت سیلاب خوزستان گفت: به علت بالا آمدن حجم آب، دستور تخلیه شهر دانشجو

هایی برای جلوگیری از ورود آب به  حمیدیه صادر شده، ولی با این وجود مردم و جهادگران در حال ساخت سیل بند

 شهر و کنترل سیلاب هستند.

حیدری افزود: مسئولین به خواسته ساکنان حمیدیه مبنی بر تامین امکانات لازم برای ساخت سیل بند و مقاومت در 

برابر ورود سیلاب به شهر توجهی نداشته اند و در پاسخ به آنان گفته اند که تنها راه نجات از سیلاب، تخلیه شهر 

جویی استان با حداقل امکانات و با استفاده از بیل و است. این در حالی است که مردم و جهادگران بسیج دانش

 گونی اقدام به ساخت سیل بند کرده اند و فعلا در حال مقاومت هستند.

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: البته برای ساخت این سیل بند خاک مورد نیاز 

 ولتی در این زمینه کمکی به اهالی حمیدیه نکرده اند.های د توسط خیرین تامین شده و هیچکدام از نهاد

 

وی با بیان اینکه حجم آب حمیدیه و سوسنگرد به سرعت رو به افزایش است، اضافه کرد: با وجود اینکه سرعت 

های حمیدیه و سوسنگرد افزایش قابل توجهی داشته، ولی مردم همچنان مقاومت  ورود سیلاب به داخل شهر

 رند تا جای ممکن از میزان خسارات سیلاب بکاهند.کنند و سعی دا می

 

های جهادی حاضر در مناطق سیل زده تا آخرین لحظات در کنار مردم فعالیت خواهند  حیدری با بیان اینکه گروه

ترین دلایل مقاومت سیل زدگان در برابر تخلیه  داشت، خاطرنشان کرد: بی اعتمادی مردم به دولت یکی از اصلی

شاهد وقوع سیلاب بوده اند و دولت وعده داده بود که خسارات آنان  95ها در سال  ت. خوزستانیمنازلشان اس

سال به طول انجامید و همین موضوع باعث شده اینبار مردم به  3ها  شود، اما پرداخت این خسارت پرداخت می

ها تا حد امکان از  ا ساخت سیل بندراحتی به دولت اعتماد نکنند و از تخلیه منازل خود سر باز زنند و در تلاشند ب

 میزان خساراتشان کم کنند.

 

تر شده و سطح آب اهواز بالاتر رفته و به همین دلیل دستور تخلیه مناطق  وی تصریح کرد: اوضاع خوزستان بحرانی

 برها با مشکل فاضلاب گرفتگی نیز مواجه شده اند و وضعیت خوبی  اطراف کارون صادر شده است. البته اهوازی

 این شهر حاکم نیست.

حیدری یادآور شد: خوشبختانه نیروی دریایی سپاه در منطقه هویزه اقدام به برپایی بیمارستان صحرایی مجهزی 

کرده و فضای یادمان شهدای هویزه برای اسکان سیل زدگان آماده سازی شده و در این محل پذیرای چند هزار 

 نفر از سیل زدگان خواهیم بود.
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 ۹۸۰۱2۰۰۷۷۱۰کدخبر:-۱۶:2۸/  ۱۳۹۸فروردین  2۰ / شنبه سه

 ماند معنی است / کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

اعضای هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی 

مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی  جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در

 .مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

ماه( با حضور  فروردین 20شنبه،  سه)به گزارش ایسنا، نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه امروز 

 .ی دانشکده علوم آب، در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شداعضای هیأت علم

دکتر مهدی قمشی، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست درباره موضوع 

های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت دز، کرخه و کارون پایدار است. خروجی سد  وضعیت سدها و رودخانه

 2500مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به  1800ون اکن کرخه هم

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلاً  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 .پایدار است

و خروجی، عدم توازن برقرار است و  وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 .های پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم آماده بارندگی

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500نیز  قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 .مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است

مترمکعب بر ثانیه  3200ل حاضر دبی رودخانه کارون، وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حا

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده  می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  ن آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق میاست، این میزا

 .ماند ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیش

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  رون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیشدز، کرخه و کا

ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه

صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق تر  تر شویم تا بتوان دقیق متغیرند و باید به پایان هفته نزدیک

 .مرکزی کشور تغییر مسیر دهد
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 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

انجام است، این ظرفیت تا اکنون در حال  ای که هم میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با توجه به تخلیه

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون در اهواز 

ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تأثیر  ز نیز در صورت تحقق بارندگیتغییری نخواهد کرد. در حوزه د

 .گیرد قرار می

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 .یابد متری کاهش می سانتیصورتی که بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه 

وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به 

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت

 .های محتمل، استفاده شود کنترل بارش

پور، عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران  به گزارش ایسنا، دکتر محمود کاشفی

سادگی  توان به ای است و نمی وله پیچیدهاهواز نیز در این نشست اظهار کرد: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مق

آن را تحلیل و بررسی کرد. اینگونه نیست که مثلاً اگر جریان ورودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون 

 !ممکن است سد بشکند

حضور ام و در زمان ساخت آن نیز  وی با اشاره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کرده

ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن  داشته

 .ها در بالادست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی

یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود  کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

کند تا  ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می دست محسوس نبوده و علت آن است که دشت پایین

بینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه  ه به بارندگی پیشتخلیه شود. با توج

 .اندکی بیشتر شود

عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخی 

به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود دارد که برای انتقال کارون  بخش

وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود 

 .شرایط رودخانه کارون، باثبات است
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 ۱۷:۳2 - ۱۳۹۸فروردین  2۰ :تاریخ انتشار -۹۶2۱۱ :کد خبر

 

 ماند  معنی است/ کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

علمی، موضوعی اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کردند که از نظر 

 ی نیست نگران چنین موضوعی باشیم.مورد است و نیاز مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

ماه( با حضور اعضای هیات  فروردین 20شنبه،  نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه امروز )سه

  اه شهید چمران اهواز برگزار شد.علمی دانشکده علوم آب، در دانشگ

قمشی، رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست درباره موضوع  دکتر مهدی

های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت دز، کرخه و کارون پایدار است. خروجی سد  وضعیت سدها و رودخانه

 2500روجی به مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خ 1800اکنون  کرخه هم

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلا  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 پایدار است.

وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و 

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800کعب است، خروجی مترم 1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم.های پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در  آماده بارندگی

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 

 3500است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به  مترمکعب بر ثانیه

 یده بود و اکنون کاهش یافته است.مترمکعب بر ثانیه نیز رس

مترمکعب بر ثانیه  3200وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، 

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500ز دز، است؛ ورودی رودخانه ا

شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده  می

دبی رودخانه کارون در شود و به همین دلیل  است، این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق می

 ماند. ثابت می 3200ه همین مقدار اهواز تا دوشنبه آینده ب

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیش

متر بارندگی در این  یمیل 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه

تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تر شویم تا بتوان دقیق متغیرند و باید به پایان هفته نزدیک

 هد.مرکزی کشور تغییر مسیر د
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 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با توجه به تخلیه

های دز و کارون نیز به  رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزهپایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد 

وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون در اهواز 

حت تاثیر یه مجدد تها و افزایش دبی، منطقه شعیب تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 گیرد. قرار می

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 یابد. متری کاهش می ودخانه سانتیصورتی که بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب ر

کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به  وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 های محتمل، استفاده شود. شرل بارکنت

پور، عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب  منطقه خوزستان، دکتر محمود کاشفی -به گزارش ایسنا 

ای  دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست اظهار کرد: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مقوله پیچیده

ی کرد. اینگونه نیست که مثلا اگر جریان ورودی آب به سدی سادگی آن را تحلیل و بررس توان به است و نمی

  گوییم اکنون ممکن است سد بشکند!افزایش یافت، ب

ام و در زمان ساخت آن نیز حضور  وی با اشاره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کرده

جاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ای داشته

 بی خروجی از این سد افزایش یابد.ها در بالادست، د مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی

پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این  کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن حوزه نگران

کند تا  ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می دست محسوس نبوده و علت آن است که دشت پایین

خروجی سد کرخه  ود دارد کهبینی شده برای هفته آینده، این احتمال وج تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 اندکی بیشتر شود.

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخی 

های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال  بخش

این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود وجود دارد که از طریق 

 شرایط رودخانه کارون، باثبات است.
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 ۱۸۱۳۳۷ :کد خبر -۱۰:۱2 - ۱۳۹۸فروردین  2۱ :تاریخ انتشار

 

 ماند  معنی است/ کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

هنگی کارگروه ملی اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته فر

جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی 

 .مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

 

ماه با حضور اعضای هیات علمی  فروردین 20شنبه،  سهنشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه روز 

  .دانشکده علوم آب، در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد

 

دکتر مهدی قمشی، رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست درباره موضوع 

خروجی سد  .دز، کرخه و کارون پایدار استهای استان، گفت: در حال حاضر وضعیت  وضعیت سدها و رودخانه

 2500مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به  1800اکنون  کرخه هم

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلا  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 .پایدار است

 

ل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و وی افزود: به دلی

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 .ار هستیمهای پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پاید آماده بارندگی

 

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 .مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است

 

مترمکعب بر ثانیه  3200وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، 

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

ی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیاد می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  است، این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق می

 .ماند ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 

 

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه ه به پیشرییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشار

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه

تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تر شویم تا بتوان دقیق و باید به پایان هفته نزدیکمتغیرند 

 .مرکزی کشور تغییر مسیر دهد
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 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم خالی وجود دارد و با توجه به تخلیهمیلیون مترمکعب ظرفیت 

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

ضعیت رودخانه کارون در اهواز وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و و

ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تاثیر  تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 .گیرد قرار می
 

 

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 .یابد متری کاهش می بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه سانتی صورتی که

 

وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به 

مخزن سد نیز اندک شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در  سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 .های محتمل، استفاده شود کنترل بارش

 

پور، عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب  منطقه خوزستان، دکتر محمود کاشفی - به گزارش ایسنا

ای  ان اهواز نیز در این نشست اظهار کرد: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مقوله پیچیدهدانشگاه شهید چمر

سادگی آن را تحلیل و بررسی کرد. اینگونه نیست که مثلا اگر جریان ورودی آب به سدی  توان به است و نمی

  !افزایش یافت، بگوییم اکنون ممکن است سد بشکند

 

ام و در زمان ساخت آن نیز حضور  کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کردهوی با اشاره به شرایط فعلی سد 

ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن  داشته

 .ن سد افزایش یابدها در بالادست، دبی خروجی از ای مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی

 

پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این  کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

کند تا  پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می ها دست محسوس نبوده و علت آن است که دشت پایین

بینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه  تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 .اندکی بیشتر شود

 

ی عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخ

های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال  بخش

وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود 

 .شرایط رودخانه کارون، باثبات است
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 ماند  معنی است/ کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی اعضای هیات علمی 

جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی 

  .ی باشیممورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوع مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

 

نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه با حضور اعضای هیات علمی دانشکده علوم آب، در دانشگاه 

  شهید چمران اهواز برگزار شد.

  
در این نشست درباره موضوع  دکتر مهدی قمشی، رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز

های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت دز، کرخه و کارون پایدار است. خروجی سد  رودخانهوضعیت سدها و 

 2500مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به  1800اکنون  کرخه هم

ن شرایط فعلا مترمکعب بر ثانیه است و ای 1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 پایدار است.
  

وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و 

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 یجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم.های پیش رو باشیم. در نت آماده بارندگی
  

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 انیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است.مترمکعب بر ث
  

مترمکعب بر ثانیه  3200وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، 

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

یل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده شود، ولی به دل می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  است، این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق می

 ماند. ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 
  

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه هندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیشرییس دانشکده م

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

 ها بسیار  بینی پیوندد. پیش به وقوع می ها تا چه حد بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه
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تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تر شویم تا بتوان دقیق متغیرند و باید به پایان هفته نزدیک

 مرکزی کشور تغییر مسیر دهد.
  

 800دز و کارون، در مجموع  دهد. در حال حاضر در وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با توجه به تخلیه

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

رفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون در اهواز وقوع بپیوندد، با توجه به ظ

ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تاثیر  تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 گیرد. قرار می
  

ماند و در  ه به همین میزان فعلی ثابت میقمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آیند

 یابد. متری کاهش می صورتی که بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه سانتی
  

وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به 

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  م تخلیه میسدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقی

های موجود در سد سیمره به منظور  است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 های محتمل، استفاده شود. کنترل بارش
  

نیز در این  دانشگاه شهید چمران اهواز پور، عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دکتر محمود کاشفی

سادگی آن را تحلیل و  توان به ای است و نمی نشست اظهار کرد: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مقوله پیچیده

بررسی کرد. اینگونه نیست که مثلا اگر جریان ورودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون ممکن است سد 

  بشکند!
  

ام و در زمان ساخت آن نیز حضور  شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کرده وی با اشاره به

ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن  داشته

 دبی خروجی از این سد افزایش یابد.ها در بالادست،  مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی
  

پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این  کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

کند تا  ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می آن است که دشتدست محسوس نبوده و علت  پایین

بینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه  تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 اندکی بیشتر شود.
  

ص آبگرفتگی در برخی عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصو

های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال  بخش

وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود 

 .شرایط رودخانه کارون، باثبات است
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 ماند معنی است/ کارون ثابت می ورد شکستن سد کرخه، بینگرانی در م

امید خوزستان: اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته فرهنگی 

ر کارگروه ملی جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظ

 […] .مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم علمی، موضوعی مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

امید خوزستان: اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته 

ضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد و

مورد است و نیازی نیست نگران چنین  کردند که از نظر علمی، موضوعی مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

 .موضوعی باشیم

ماه( با حضور اعضای هیات  فروردین 20شنبه،  نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه امروز )سه 

 .دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شدعلمی دانشکده علوم آب، در 

 موضوع درباره نشست این در دکتر مهدی قمشی، رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز

 سد خروجی. است پایدار کارون و کرخه دز، وضعیت حاضر حال در: گفت استان، های رودخانه و سدها وضعیت

 2500یه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به مکعب بر ثانمتر 1800 اکنون هم کرخه

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلا  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 .پایدار است

رار است و وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برق

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 .های پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم آماده بارندگی

 900ثانیه و خروجی سد گتوند نیز مترمکعب بر  1500قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 .مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است

مترمکعب بر ثانیه  3200رون، وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کا

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده  می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  بندقیر به رودخانه تزریق می است، این میزان آب به تدریج از طریق

 .ماند ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیش

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  نده، گفت: پیشدز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آی

ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه

این سامانه به سمت مناطق تر صحبت کرد و امیدواریم  تر شویم تا بتوان دقیق متغیرند و باید به پایان هفته نزدیک

 .مرکزی کشور تغییر مسیر دهد
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 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

ت تا اکنون در حال انجام است، این ظرفی ای که هم میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با توجه به تخلیه

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون در اهواز 

ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تاثیر  بارندگیتغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق 

 .گیرد قرار می

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 .یابد متری کاهش می صورتی که بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه سانتی

در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به وی 

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  فیتاست. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظر

 .های محتمل، استفاده شود کنترل بارش

 این در نیز پور، عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز دکتر محمود کاشفی 

را تحلیل و  آن سادگی به توان نمی و است ای پیچیده مقوله سدها، عملکرد فرآیند و سدسازی: کرد اظهار نشست

اینگونه نیست که مثلا اگر جریان ورودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون ممکن است سد  .بررسی کرد

 !بشکند

ام و در زمان ساخت آن نیز حضور  وی با اشاره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کرده

برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی  داشته

 .ها در بالادست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی

این  پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

کند تا  ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می دست محسوس نبوده و علت آن است که دشت پایین

، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه بینی شده برای هفته آینده تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 .اندکی بیشتر شود

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخی 

های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال  بخش

ارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود وجود د

 .شرایط رودخانه کارون، باثبات است
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 ۱۶:۴۵ - ۱۳۹۸فروردین  2۰ :تاریخ انتشار - ۵۸۳۹۱۷ :کد خبر                      

 

 ماند  معنی است / کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

فرهنگی کارگروه ملی اعضای هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته 

جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی 

 مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم. مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

ماه( با حضور اعضای هیأت  فروردین 20شنبه،  سهنشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه امروز )

 علمی دانشکده علوم آب، در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد.

 

دکتر مهدی قمشی، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست درباره موضوع 

ز، کرخه و کارون پایدار است. خروجی سد های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت د وضعیت سدها و رودخانه

 2500مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به  1800اکنون  کرخه هم

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلاً  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 پایدار است.

 

ل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و وی افزود: به دلی

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 ار هستیم.های پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پاید آماده بارندگی

 

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است.

 

مترمکعب بر ثانیه  3200وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، 

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

ی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیاد می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  است، این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق می

 ماند. ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 

 

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه ه به پیشرئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشار

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه

تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تر شویم تا بتوان دقیق و باید به پایان هفته نزدیکمتغیرند 

 مرکزی کشور تغییر مسیر دهد.
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 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم خالی وجود دارد و با توجه به تخلیهمیلیون مترمکعب ظرفیت 

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

ضعیت رودخانه کارون در اهواز وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و و

ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تأثیر  تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 گیرد. قرار می

 

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 یابد. متری کاهش می بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه سانتیصورتی که 

 

وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به 

خزن سد نیز اندک شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در م سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 های محتمل، استفاده شود. کنترل بارش

 

پور، عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این  دکتر محمود کاشفی

سادگی آن را تحلیل و  توان به ای است و نمی د: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مقوله پیچیدهنشست اظهار کر

بررسی کرد. اینگونه نیست که مثلاً اگر جریان ورودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون ممکن است سد 

 بشکند!

 

ام و در زمان ساخت آن نیز حضور  زدید کردهوی با اشاره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها با

ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن  داشته

 ها در بالادست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد. مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی

 

رد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این پور تصریح ک کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

کند تا  گشت پیدا میها پر از آب است و این آب به رودخانه بر دست محسوس نبوده و علت آن است که دشت پایین

بینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه  تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 اندکی بیشتر شود.

 

عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخی 

توانا وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال های اهواز، گفت: کانالی به نام  بخش

وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود 

 شرایط رودخانه کارون، باثبات است.
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 ۱۳۹۸فروردین  2۰سه شنبه،  -۱۷:۰۳-۸2۷۵۴کدخبر:

 نگرانی در مورد شکستن سد کرخه،بی معنی است. 

اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی 

جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی 

 .مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

ماه( با حضور اعضای  فروردین 20شنبه،  سه)ایسنا : نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه امروز 

 .هیات علمی دانشکده علوم آب، در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد

رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست درباره موضوع  دکتر مهدی قمشی،

های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت دز، کرخه و کارون پایدار است. خروجی سد  وضعیت سدها و رودخانه

 2500ه مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی ب 1800اکنون  کرخه هم

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلا  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 .پایدار است

وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و 

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800ت، خروجی مترمکعب اس 1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 .های پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم آماده بارندگی

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500قمشی تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز 

 3500این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به  مترمکعب بر ثانیه است و

 .مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است

مترمکعب بر ثانیه  3200وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، 

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانند شعیبیه تخلیه شده  می

دخانه کارون در شود و به همین دلیل دبی رو است، این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق می

 .ماند ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیش

بارندگی در این متر  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

 ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه
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تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تر شویم تا بتوان دقیق متغیرند و باید به پایان هفته نزدیک

 .دهدمرکزی کشور تغییر مسیر 

 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با توجه به تخلیه

های دز و کارون نیز به  ابراین اگر این میزان بارش در حوزهپایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بن

وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون در اهواز 

 ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تاثیر تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 .گیرد قرار می

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 .یابد متری کاهش می صورتی که بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه سانتی

فیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظر

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 .تمل، استفاده شودهای مح کنترل بارش

پور، عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این  دکتر محمود کاشفی

سادگی آن را تحلیل و  توان به ای است و نمی نشست اظهار کرد: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مقوله پیچیده

ودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون ممکن است سد اینگونه نیست که مثلا اگر جریان ور .بررسی کرد

 !بشکند

ام.  ام و در زمان ساخت آن نیز حضور داشته وی با اشاره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کرده

مورد است؛  شکستن سد، بیاعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند 

 .ها در بالادست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی

  

پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این حوزه نگران  کاشفی

دست محسوس نبوده و  که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در پایین وجود آنافزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با 

کند تا تخلیه شود. با توجه به بارندگی  ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می علت آن است که دشت

عضو هیات علمی دانشکده .ودبینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه اندکی بیشتر ش پیش

های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا  مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخی بخش

 وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال 

این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود شرایط  وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب

 .رودخانه کارون، باثبات است
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   ۱۶:۱۴ - ۱۳۹۸فروردین  2۱ :تاریخ انتشار -۷۳۳۱۸۶ :کد خبر

 ماند  معنی است/ کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

یته فرهنگی کارگروه ملی اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در نشست کم

جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی 

  .مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم مانند شکسته شدن سد کرخه، بی
 

ا حضور اعضای هیات علمی دانشکده علوم آب، در دانشگاه نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه ب

  شهید چمران اهواز برگزار شد.

  
در این نشست درباره موضوع  دکتر مهدی قمشی، رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز

است. خروجی سد های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت دز، کرخه و کارون پایدار  وضعیت سدها و رودخانه

 2500مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به  1800اکنون  کرخه هم

مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط فعلا  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 پایدار است.
  

سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و  وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 های پیش رو باشیم. در نتیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم. آماده بارندگی
  

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز قمشی تصریح 

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است.
  

مترمکعب بر ثانیه  3200انه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، وی در مورد وضعیت رودخ

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

شعیبیه تخلیه شده شود، ولی به دلیل آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانند  می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  است، این میزان آب به تدریج از طریق بندقیر به رودخانه تزریق می

 ماند. ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 
  

های  بارندگی در حوزهبینی وقوع  رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیش

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

ها بسیار  بینی پیوندد. پیش ها تا چه حد به وقوع می بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه

تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تر شویم تا بتوان دقیق ه نزدیکمتغیرند و باید به پایان هفت

 مرکزی کشور تغییر مسیر دهد.
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 800دهد. در حال حاضر در دز و کارون، در مجموع  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم توجه به تخلیه میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

در اهواز وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خالی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون 

ها و افزایش دبی، منطقه شعیبیه مجدد تحت تاثیر  تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 گیرد. قرار می
  

ماند و در  قمشی گفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به همین میزان فعلی ثابت می

 یابد. متری کاهش می ز هفته آینده میزان آب رودخانه سانتیصورتی که بارندگی رخ ندهد، ا
  

وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به 

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  سدهای سیمره و کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه می

های موجود در سد سیمره به منظور  است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 های محتمل، استفاده شود. کنترل بارش
  

نیز در این  پور، عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز دکتر محمود کاشفی

سادگی آن را تحلیل و  توان به ای است و نمی یند عملکرد سدها، مقوله پیچیدهنشست اظهار کرد: سدسازی و فرآ

بررسی کرد. اینگونه نیست که مثلا اگر جریان ورودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون ممکن است سد 

  بشکند!
  

در زمان ساخت آن نیز حضور  ام و وی با اشاره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کرده

ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن  داشته

 ها در بالادست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد. مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی
  

ود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این پور تصریح کرد: سدهای موج کاشفی

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

ند تا ک ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می دست محسوس نبوده و علت آن است که دشت پایین

بینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه  تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 اندکی بیشتر شود.
  

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در خصوص آبگرفتگی در برخی 

ارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود د بخش

وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود 

 شرایط رودخانه کارون، باثبات است.
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  ۱۳۹۸فروردین  2۰ - ۱۶:۳۷ :تاریخ انتشار - ۶۶۱۸۸۷کد خبر  عصر ایران

 ماند  معنی است / کارون ثابت می نگرانی در مورد شکستن سد کرخه، بی

هید چمران اهواز در نشست کمیته فرهنگی کارگروه ملی اعضای هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه ش

جامعه و دانشگاه با اشاره به انتشار مطالبی در مورد وضعیت سد کرخه در جامعه، اظهار کردند که از نظر علمی، موضوعی 

 مورد است و نیازی نیست نگران چنین موضوعی باشیم. مانند شکسته شدن سد کرخه، بی

ماه( با حضور  فروردین 20شنبه،  یته فرهنگی کارگروه ملی جامعه و دانشگاه امروز )سهبه گزارش ایسنا، نشست کم

 اعضای هیأت علمی دانشکده علوم آب، در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد.

قمشی، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست درباره موضوع  دکتر مهدی

های استان، گفت: در حال حاضر وضعیت دز، کرخه و کارون پایدار است. خروجی سد  و رودخانهوضعیت سدها 

 2500مترمکعب بر ثانیه است و این در حالی است که در روزهای گذشته خروجی به  1800اکنون  کرخه هم

این شرایط فعلاً مترمکعب بر ثانیه است و  1500مترمکعب بر ثانیه نیز رسیده بود. ورودی آب به این سد نیز 

 پایدار است.

وی افزود: به دلیل آنکه در حال حاضر مخزن سد کرخه پر است، بین ورودی و خروجی، عدم توازن برقرار است و 

است تا مقداری از آب پشت سد تخلیه شود و  1800مترمکعب است، خروجی  1500با وجود آنکه ورودی به سد، 

 تیجه از نظر شرایط، در حال حاضر در وضعیت پایدار هستیم.های پیش رو باشیم. در ن آماده بارندگی

 900مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد گتوند نیز  1500تصریح کرد: در حال حاضر خروجی سد دز نیز  قمشی

 3500مترمکعب بر ثانیه است و این شرایط تا دو روز آینده ثابت است. این در حالی است که خروجی سد دز به 

 نیه نیز رسیده بود و اکنون کاهش یافته است.مترمکعب بر ثا

مترمکعب بر ثانیه  3200وی در مورد وضعیت رودخانه کارون، خاطرنشان کرد: در حال حاضر دبی رودخانه کارون، 

مترمکعب  2400مترمکعب است که جمع این دو،  900مترمکعب و از گتوند،  1500است؛ ورودی رودخانه از دز، 

تخلیه شده  شعیبیه آنکه در افزایش دبی روزهای گذشته مقدار زیادی آب در مناطقی مانندشود، ولی به دلیل  می

شود و به همین دلیل دبی رودخانه کارون در  به رودخانه تزریق می بندقیر است، این میزان آب به تدریج از طریق

 ماند. ثابت می 3200اهواز تا دوشنبه آینده به همین مقدار 

های  بینی وقوع بارندگی در حوزه علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به پیش رئیس دانشکده مهندسی

متر بارندگی در این  میلی 70تا  60بینی شده است که حدود  دز، کرخه و کارون در ابتدای هفته آینده، گفت: پیش

 ها بسیار  بینی پیوندد. پیش قوع میها تا چه حد به و بینی های آبریز به وقوع بپیوندد که البته باید دید پیش حوزه
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تر صحبت کرد و امیدواریم این سامانه به سمت مناطق  تا بتوان دقیق شویم تر متغیرند و باید به پایان هفته نزدیک

 مرکزی کشور تغییر مسیر دهد.

 800کارون، در مجموع دهد. در حال حاضر در دز و  وی ادامه داد: به هر حال، بارندگی، ورودی سدها را افزایش می

اکنون در حال انجام است، این ظرفیت تا  ای که هم میلیون مترمکعب ظرفیت خالی وجود دارد و با توجه به تخلیه

های دز و کارون نیز به  پایان هفته به یک میلیارد مترمکعب خواهد رسید. بنابراین اگر این میزان بارش در حوزه

الی موجود، توان کنترل خروجی وجود دارد و وضعیت رودخانه کارون در اهواز وقوع بپیوندد، با توجه به ظرفیت خ

مجدد تحت تأثیر  شعیبیه ها و افزایش دبی، منطقه تغییری نخواهد کرد. در حوزه دز نیز در صورت تحقق بارندگی

 گیرد. قرار می

ماند و  ین میزان فعلی ثابت میگفت: در صورت وقوع بارندگی، دبی رودخانه کارون تا دو هفته آینده به هم قمشی 

 یابد. متری کاهش می در صورتی که بارندگی رخ ندهد، از هفته آینده میزان آب رودخانه سانتی

وی در مورد وضعیت حوزه آبریز کرخه، تاکید کرد: سد کرخه ظرفیت خالی ندارد و در حال حاضر هرچه ورودی به  

شود و به همین دلیل تغییرات ارتفاع در مخزن سد نیز اندک  میو کرخه وجود دارد، مستقیم تخلیه  سیمره سدهای

به منظور  سیمره های موجود در سد است. برای کنترل وضعیت کرخه، ضرورت دارد در مسیر سد کرخه، از ظرفیت

 های محتمل، استفاده شود. کنترل بارش

علوم آب دانشگاه شهید چمران پور، عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی  به گزارش ایسنا، دکتر محمود کاشفی 

سادگی  توان به ای است و نمی اهواز نیز در این نشست اظهار کرد: سدسازی و فرآیند عملکرد سدها، مقوله پیچیده

آن را تحلیل و بررسی کرد. اینگونه نیست که مثلاً اگر جریان ورودی آب به سدی افزایش یافت، بگوییم اکنون 

 ممکن است سد بشکند!

ام و در زمان ساخت آن نیز حضور  اره به شرایط فعلی سد کرخه، افزود: بنده این سد را بارها بازدید کردهوی با اش 

ام. اعتقاد راسخ دارم که مشکلی برای سد کرخه ایجاد نخواهد شد و نگرانی برای موضوعی مانند شکستن  داشته

 دست، دبی خروجی از این سد افزایش یابد.ها در بالا مورد است؛ ولی ممکن است در صورت تداوم بارندگی سد، بی

پور تصریح کرد: سدهای موجود در حوزه کارون، حدود یک میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی دارند و در این  کاشفی 

که دبی خروجی از سد کاهش داشته، ولی در  حوزه نگران افزایش دبی نیستیم؛ در حوزه دز نیز با وجود آن

کند تا  ها پر از آب است و این آب به رودخانه برگشت پیدا می علت آن است که دشت دست محسوس نبوده و پایین

بینی شده برای هفته آینده، این احتمال وجود دارد که خروجی سد کرخه  تخلیه شود. با توجه به بارندگی پیش

 اندکی بیشتر شود.

در برخی  آبگرفتگی خصوص عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در 

های اهواز، گفت: کانالی به نام توانا وجود دارد که برای انتقال کارون به کرخه ایجاد شده بود و این احتمال  بخش

وجود دارد که از طریق این کانال، در صورت افزایش دبی کرخه، آب این رودخانه وارد کارون شود؛ با این وجود 

 است. شرایط رودخانه کارون، باثبات
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 حیدری در گفتگو با دانشجو:

شهر خوزستان در یادمان شهدای هویزه/ برای ایجاد دو کمپ اسکان اضطراری تلاش  ۵زدگان  اسکان سیل

  کنیم می

های یادمان شهدای هویزه از ظرفیت اسکان  مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: سوله

 اند.  هزدگان در این مکان استقرار یافت نفر از سیل ۵۰۰نفر برخوردارند و اکنون بیش از  2۰۰۰

خبرگزاری مصطفی حیدری، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه 

در خصوص اسکان سیل زدگان در یادمان شهدای هویزه گفت: جهادگران بسیج دانشجویی استان  دانشجو

هایی برای  خوزستان علاوه بر فعالیت در زمینه ساخت سیل بند و امدادرسانی به سیل زدگان در حال ایجاد فضا

 اسکان اضطراری سیل زدگان استان است.

 

ای هویزه از امکانات خوبی برخوردار است، بسیج دانشجویی این مکان حیدری افزود: با توجه به اینکه یادمان شهد

 را برای پذیرش سیل زدگان تدارک دیده است.

 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز با تاکید بر اینکه یادمان شهدای هویزه از نظر امکانات 

یی سپاه نیز در راستای تجهیز این یادمان اقدام به بهداشتی در وضعیت مطلوبی قرار دارد، اضافه کرد: نیروی دریا

برپایی بیمارستان درمانی مجهزی کرده که روز گذشته با حضور سردار سلامی و سردار تنگسیری این مرکز 

 درمانی رسما راه اندازی شد و فعالیت خود را آغاز کرد.

 

ل، رادیولوژی، آزمایشگاه، اتاق احیا و تخت بستری، اتاق عم 40وی ادامه داد: این بیمارستان صحرایی دارای 

های عمومی، طب اورژانس، اورتوپدی، جراحی عمومی، اطفال، زنان،  پزشک در قالب تخصص 10اورژانس با 

داخلی، بیهوشی و پرستار و ماما است. البته این بیمارستان به چهار آمبولانس سواری و یک اتوبوس آمبولانس به 

 5ت. با توجه به اینکه استان فارس، به عنوان معین خوزستان شناخته شده تعداد همراه داروخانه مجهز شده اس

 آمبولانس از این استان به یادمان شهدای هویزه اعزام شده تا مشغول خدمت رسانی به سیل زدگان شوند.

 

در یادمان حیدری با بیان اینکه هلال احمر و سپاه همکاری خوبی با بسیج دانشجویی برای استقرار سیل زدگان 

های استقرار یافته هلال احمر در یادمان شهدای هویزه مشغول پذیرش و  شهدای هویزه دارند، یادآور شد: تیم

های مردمی در این محل برپا شده اند و قرارگاه خاتم الانبیا نیز در یادمان  اسکان سیل زدگان هستند و موکب

ر بسیج دانشجویی استان و سپاه مشغول خدمت رسانی به ها در کنا شهدای هویزه مستقر شده و تمامی این گروه

 سیل زدگان هستند.

 

 

79 

 

https://snn.ir/fa/news/756408/اسکان-سیلزدگان-۵-شهر-خوزستان-در-یادمان-شهدای-هویزه-برای-ایجاد-دو-کمپ-اسکان-اضطراری-تلاش-میکنیم
https://snn.ir/fa/news/756408/اسکان-سیلزدگان-۵-شهر-خوزستان-در-یادمان-شهدای-هویزه-برای-ایجاد-دو-کمپ-اسکان-اضطراری-تلاش-میکنیم
https://snn.ir/
https://snn.ir/
https://snn.ir/


  

 نفر از سیل زدگان در یادمان شهدای هویزه استقرار یافتند 500

نفر  500نفر برخوردارند و اکنون بیش از  2000های یادمان شهدای هویزه از ظرفیت اسکان  وی ابراز کرد: سوله

ن استقرار یافته اند که اکثر آنان بانوان و کودکان هستند. البته طبق اعلام هلال احمر در از سیل زدگان در این مکا

 گیرد و سیل زدگان بیشتری اسکان داده خواهند شد. صورت نیاز در این محل اسکان اضطراری نیز صورت می

 

شهر بستان،  5دگان مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در یادمان شهدای هویزه سیل ز

های اطراف این یادمان نیز تحت پوشش ما  شوند البته روستا هویزه، حمیدیه، سوسنگرد و رفیع اسکان داده می

 قرار گرفته اند.
  

های مطالبه گری، بهداشت و درمان، خادمین، تغذیه، جمع  وی ابراز کرد: در قرارگاه یادمان شهدای هویزه، کمیته

 کمیته رسانه در حال فعالیت هستند. های مردمی و آوری کمک

 

هایی که جهادگران ما در  مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز خاطرنشان کرد: طبق بررسی

های سیل زده استان انجام داده اند اغلب مردم برای حفاظت از دام هایشان که تنها سرمایه آنان  ها و روستا شهر

کنند. برای رفع این معضل در  یستند و به همین دلیل در برابر تخلیه مقاومت میاست حاضر به ترک منازلشان ن

دیداری که روز گذشته با سردار سلامی، جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران داشتیم از ایشان تقاضا کردیم که با 

ها برای  ا از دغدغه خوزستانیهای امن ایجاد کنند ت ها به مکان فراهم سازی امکانات لازم، زمینه را برای انتقال دام

 کاهش خسارات کاسته شود.

 

ای برای ایجاد دو کمپ اسکان اضطراری در دو منطقه  وی اظهار کرد: البته جهادگران ما در حال فراهم سازی زمینه

 شوش و شعیبیه شوشتر هستند تا سیل زدگان این مناطق را در آنجا اسکان دهیم.
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 جمعی از اساتید دانشگاه چمران خواستار شدند

 آبگیری دائمی تالاب هورالعظیم راه کنترل سیلاب خوزستان است

جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه ای خطاب به رییس جمهوری خواستار  -ایرنا -اهواز 

 .کنترل سیلاب در خوزستان شدندآبگیری دائم تالاب هورالعظیم برای 

 

به گزارش ایرنا در نامه جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز که پنجشنبه شب در اختیار ایرنا قرار گرفت 

ی مسئولان در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در خوزستان و  رغم وعده آمده است: علی

آحاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری بخش هایی از   ای مکرر همهها و تقاضاه برخلاف درخواست

شود و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف استان  تالاب هورالعظیم خودداری می

 .شده است

گیری کل تالاب هورالعظیم در بخش دیگری از این نامه آمده است: بنابراین خواستاریم که در اسرع وقت، فرمان آب

ها، نهادها و  به صورت دائمی داده شود تا از خطرات جانی و مالی و فلج شدن فعالیت بسیاری از مردم، گروه

  .مؤسسات و خسارات جبران ناپذیر زیست محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد

از جمله در حوزه نفت، باید با حفظ محیط این اساتید افزودند: هر گونه فعالیت اقتصادی در تالاب هورالعظیم 

های استان خوزستان در معاش مردم ساکن آن و کنترل  زیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حیاتی تالاب

 .ریزگردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستید

 

 .امضا کرده انداستاد دانشگاه شهیید چمران اهواز این نامه را  114

 

سیلابی چند روز اخیر در استان خوزستان خسارات زیادی در بخش کشاورزی، صنعتی ، راهها، ابنیه، ساختمانهای 

 .مسکونی روستایی و شهری در خوزستان به همراه داشته است
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 اه کنترل سیلاب خوزستان است آبگیری دائمی تالاب هورالعظیم ر

 

 

به گزارش ایرنا در نامه جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز که پنجشنبه شب در اختیار ایرنا قرار 

ی مسئولان در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در  رغم وعده گرفت آمده است: علی

آحاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری   ای مکرر همهها و تقاضاه خوزستان و برخلاف درخواست

شود و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه  بخش هایی از تالاب هورالعظیم خودداری می

 .اقشار مستضعف استان شده است
 

آبگیری کل تالاب هورالعظیم در بخش دیگری از این نامه آمده است: بنابراین خواستاریم که در اسرع وقت، فرمان 

ها، نهادها و  به صورت دائمی داده شود تا از خطرات جانی و مالی و فلج شدن فعالیت بسیاری از مردم، گروه

  .مؤسسات و خسارات جبران ناپذیر زیست محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد
 

یم از جمله در حوزه نفت، باید با حفظ محیط این اساتید افزودند: هر گونه فعالیت اقتصادی در تالاب هورالعظ

های استان خوزستان در معاش مردم ساکن آن و کنترل  زیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حیاتی تالاب

 .ریزگردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستید

 

 .امضا کرده انداستاد دانشگاه شهیید چمران اهواز این نامه را  114
 

سیلابی چند روز اخیر در استان خوزستان خسارات زیادی در بخش کشاورزی، صنعتی ، راهها، ابنیه، ساختمانهای 

 .مسکونی روستایی و شهری در خوزستان به همراه داشته است
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 آبگیری دائمی تالاب هورالعظیم راه کنترل سیلاب خوزستان است 
 

ر آبگیری دائم جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه ای خطاب به رییس جمهوری خواستا 

 .تالاب هورالعظیم برای کنترل سیلاب در خوزستان شدند

در نامه جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز که پنجشنبه شب در اختیار ایرنا قرار گرفت آمده است:   

برخلاف ی مسئولان در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در خوزستان و  رغم وعده علی

آحاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری بخش هایی از تالاب   ها و تقاضاهای مکرر همه درخواست

شود و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف استان شده  هورالعظیم خودداری می

 .است

 

یم که در اسرع وقت، فرمان آبگیری کل تالاب هورالعظیم در بخش دیگری از این نامه آمده است: بنابراین خواستار

ها، نهادها و  به صورت دائمی داده شود تا از خطرات جانی و مالی و فلج شدن فعالیت بسیاری از مردم، گروه

  .مؤسسات و خسارات جبران ناپذیر زیست محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد

 

اقتصادی در تالاب هورالعظیم از جمله در حوزه نفت، باید با حفظ محیط  این اساتید افزودند: هر گونه فعالیت

های استان خوزستان در معاش مردم ساکن آن و کنترل  زیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حیاتی تالاب

 .ریزگردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستید

 

 .چمران اهواز این نامه را امضا کرده اندد یاستاد دانشگاه شه 114

 

سیلابی چند روز اخیر در استان خوزستان خسارات زیادی در بخش کشاورزی، صنعتی ، راهها، ابنیه، ساختمانهای 

 .مسکونی روستایی و شهری در خوزستان به همراه داشته است
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  ۱۰:۱۶ - ۱۳۹۸/۰۱/2۳-۳۴۶۳۰۱کدخبر:

 ئمی تالاب هورالعظیم تنهاراه کنترل سیلاب خوزستان است آبگیری دا

 

جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه ای خطاب به رییس جمهوری خواستار آبگیری دائم 

  .تالاب هورالعظیم برای کنترل سیلاب در خوزستان شدند

اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز که پنجشنبه شب قرار به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایرنا، در نامه جمعی از 

ی مسئولان در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در  رغم وعده گرفت آمده است: علی

آحاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری بخش   ها و تقاضاهای مکرر همه خوزستان و برخلاف درخواست

شود و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف  هورالعظیم خودداری میهایی از تالاب 

 .استان شده است

بنابراین خواستاریم که در اسرع وقت، فرمان آبگیری کل تالاب  :در بخش دیگری از این نامه آمده است

ها،  شدن فعالیت بسیاری از مردم، گروههورالعظیم به صورت دائمی داده شود تا از خطرات جانی و مالی و فلج 

 .نهادها و مؤسسات و خسارات جبران ناپذیر زیست محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد

این اساتید افزودند: هر گونه فعالیت اقتصادی در تالاب هورالعظیم از جمله در حوزه نفت، باید با حفظ محیط 

های استان خوزستان در معاش مردم ساکن آن و کنترل  اتی تالابزیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حی

 .ریزگردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستید

 .استاد دانشگاه شهیید چمران اهواز این نامه را امضا کرده اند114

صنعتی ، راهها، ابنیه، ساختمانهای سیلابی چند روز اخیر در استان خوزستان خسارات زیادی در بخش کشاورزی، 

 .مسکونی روستایی و شهری در خوزستان به همراه داشته است
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 ۸۳2۷۴۹2۵کدخبر  -2۳/۰۱/۹۸تاریخ 

 

 در میزگرد علمی ایرنا بررسی شد

 سیل خوزستان؛ از پیوند رودها تا امنیت روانی سیل زدگان و ایمن بودن سدها

درباره بزرگ ترین سیلاب خوزستان طی دهه های اخیر و جنبه های مختلف  میزگرد علمی -ایرنا  -اهواز 

 .آن با حضور تعدادی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد

 

روز از سیل خوزستان در سال جدید می گذرد. کارون، کرخه و دز طغیان کرده و با غرقاب کردن دشت  20حدود 

  .از به هم پیوسته اندهای خوزستان، حالا در اطراف اهو

 

میلیارد مترمکعب سیلاب وارد خوزستان شده، این در حالیست که  10آنطور که کارشناسان می گویند در این مدت 

 .میلیارد مترمکعب بوده است 13کل آورد پارسال این استان 

 

ر تا کنون خبر داده روستا و هفت شه 250روستا و هشدار تخلیه به  105ستاد بحران خوزستان از زیر آب رفتن 

  .است. غرب اهواز نیز در معرض سیلاب است

 

ایرنا درباره بزرگ ترین سیلاب خوزستان طی دهه های اخیر، و پرسش های مختلف پیرامون آن میزگرد علمی با 

حضور تعدادی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در سالن جلسات این دانشگاه، برگزار کرده است که مشروح 

  :ن در پی می آیدآ

 

 سیل و دستکاری بشری*

عضو هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز، علت وقوع سیلاب اخیر در خوزستان را دستکاری 

های انسانی وسیع در مسیر رودخانه ها دانست و گفت: بارش های امسال بی سابقه نبوده، اما سیلاب امسال 

 .استاستثنایی و از نوع مصنوعی 

علی محمد آخوندعلی با اشاره به نظریاتی که درباره رخداد بارندگی و سیلاب مطرح شده است توضیح داد: دیدگاه 

های مختلفی وجود دارد درباره اینکه این اتفاقات برای نخستین بار رخ داده و بسیار نادر است، آنچه مسلم است 

رودخانه ها است که استثنایی و نتیجه دستکاری است، به این بارش هایی که رخ داده تکرار پذیر بوده، اما طغیان 

 .معنی که سیلاب ها از نوع مصنوعی است
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سال گذشته این رویدادها اتفاق افتاده، به طور مثال شواهدی داریم که نشان  100قرائنی داریم که در  :وی افزود

کعب برثانیه( بالاتر رفته و این مساله در عکسی مترم 200می دهد تراز رودخانه دز از شرایط فعلی )سه هزار و 

سال پیش توسط یک عکاس دزفولی گرفته شده مشخص است، در ایستگاه  100قدیمی از پل باستانی دزفول که 

 .هزار مترمکعب برثانیه ثبت شده است 6تله زنگ نیز تا 

 

یک هزار ساله قابل اعتماد نیست زیرا ساله ای که وجود دارد، دوره بازگشت  70تا  60به گفته وی بر اساس آمار 

 .به دلیل تطویل شدن آمار، دوره های برگشت معنی دار نیستند

 

آخوندعلی اظهار داشت: در سال های گذشته با تغییر شرایط حوضه ها، از طبیعی به حوضه های شهری مواجه 

ای کوچکی که اکنون زیر آب بودیم، که به دلیل دستکاری های شدیدی است که در حوضه ها صورت گرفته، شهره

می روند در اصل در دره ها، مسیرها و مسیل های سیلاب ساخت و ساز کرده اند یا تحت تاثیر جریانی هستند که از 

 .بالادست سرازیر می شود

 

وی افزود: در گذشته بدون اینکه سدی ساخته شده باشد، روان آب ها وارد دشت می شد، مثلا در کرخه به 

هزار هکتار وسعت داشت می ریخت، اما اکنون هور به وسیله دایک مرزی جداسازی شده و  130 هورالعظیم که

یک سوم آن برای ایران است، این در حالیست که این دایک نباید ساخته می شد و برای داشتن جاده در مرز باید 

 .پل می ساختند

 

ورالعظیم یک ظرفیت و مخزن طبیعی بود که عضو گروه هیدرولوژی و منابع آب دانشکده علوم آب، اضافه کرد: ه

قبل از ساختن سد بر روی رودخانه کرخه، رواناب ها و جریان های سیلابی را می توانست کنترل کند، در حالی که 

اکنون ده ها شهر کوچک و بزرگ در پایین دست کرخه ساخته شده که هر کدام برای حفاظت از خود سیل بند 

 .ییر مسیر سیلاب شده اندساخته و در نتیجه باعث تغ

 

 در اهواز را نمونه ای از دستکاری انسانی در رودخانه های استان دانست و گفت: « جزیره شادی»وی پارک 

سال پیش با وجود این جزیره مخالف بوده و اصرار بر لایروبی و برداشتن آن داشتند، اما  35کارشناسان آب از 

ا در رودخانه ها، سواحل و سیلاب دشت های استان را بسیار مشاهده مساله این است که امثال این دستکاری ه

 .می کنیم

 

مترمکعب برثانیه را عبور داد، اگر  700هزار و  6سیلاب  1347آخوندعلی افزود: رودخانه کارون در اهواز در سال 

 .چه شهر دچار آبگرفتگی شد
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 پیوند بی سابقه رودها*

 

نه های استان به یکدیگر را اتفاقی بی سابقه دانست و اظهار داشت: کرخه در آخوندعلی همچنین اتصال رودخا

سال اخیر تا کنون چنین اتفاقی رخ نداده که سیلاب  40حال سرریز کردن به رودخانه های کارون و دز است که در

 .کرخه جاده شوش به اهواز را در سه چهار نقطه قطع کند

 

اهواز به دلیل سرریز کانال سلمان اظهار داشت: کانال های موسوم به  2عین وی با اشاره به وقوع سیلاب در محله 

چمران و سلمان که در زمان جنگ برای رهاسازی آب زیر پای دشمن ساخته شده بودند، باید بعد از جنگ برچیده 

 .می شدند

 

رودخانه ها تغییر کرده، این استاد دانشگاه با بیان اینکه پخش سیلاب به دلیل دستکاری های انسانی در مسیر 

تاکید کرد: بعد از سرریز رودخانه کرخه در کارون، همه بندها، سیل بندها و شبکه های آبیاری و زهکشی باید 

 .مدیریت بیشتری شود

به گفته وی در پایین دست کرخه دستکاری های زیادی صورت گرفته است که آثار آن قابل مطالعه است، یک راه 

یجاد حوضچه های تاخیری است برای نگهداشت آب است که می تواند مصارف متعدد داشته برای کنترل سیلاب ا

 .باشد، نمونه های آن را در هایدپارک سیدنی، دریاچه هامون و الگوی چاه نیمه ها در زابل نام برد

 

 سیل و فاضلاب

 

کشور و مدیرکل بحران  آخوندعلی با اشاره به مکاتبه اساتید دانشگاه شهید چمران با رئیس سازمان بحران

مترمکعب  200خوزستان در هفته گذشته، گفت: در این نامه اعلام کردیم که در صورت تداوم دبی سه هزار و 

برثانیه کارون در مقطع شهری، مهمترین مشکل نه سیلاب، بلکه عدم تخلیه فاضلاب است که علاوه بر آلودگی 

 .عوارض جبران ناپذیری ایجاد می کند

 

ره به پیشنهاد تخلیه شهر اهواز در صورت ادامه بارندگی ها و تداوم افزایش دبی کارون، افزود: از بابت وی با اشا

طغیان کارون در اهواز نگرانی نداریم اما طغیان فاضلاب نگران کننده است، بنابراین اگر جمعیت کمتری در شهر 

ت کاهش می یابد، البته این پیشنهاد مربوط باشد و مصرف آب و برق و در نهایت تولید فاضلاب کمتر شود، مشکلا

به پیش بینی هفته گذشته مبنی بر بارندگی شدید در روزهای آتی است و در شرایط فعلی که پیش بینی بارش های 

 .ضعیف شده، نگرانی نخواهیم داشت
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ساکنان آن می توانند این عضو هیات علمی دانشکده شهید چمران اهواز، افزود: شهر اهواز مهاجرپذیر است و 

برای مدتی شهر را ترک کنند تا جمعیت کمتر شود، همچنین پیشنهاد کردیم که دانشگاه یک هفته تعطیل شود تا 

هزار نفری دانشجو، بتوانیم آشپزخانه دانشگاه را به پخت غذا برای سیل زدگان  50ضمن کاهش جمعیت 

 .اختصاص دهیم

هی به نظرات علمی و دانشگاهی تصریح کرد: من آدم سیاسی نیستم اما آخوندعلی همچنین با انتقاد از بی توج

معتقدم نمایندگان خوزستان در مجلس و جریان های سیاسی باید عقب نشینی کنند و اجازه دهند چند متخصص 

به مجلس راه یابند و مسائل آب خوزستان را حل کنند، تا رئیس مجلس نگوید که هیچکدام از نمایندگان خوزستان 

 .تاکنون طرح ساماندهی و لایروبی رودخانه ها را مطرح نکرده اند

 ماهیگیری طرفداران انتقال آب از سیل خوزستان

 

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز همچنین درباره طرح دوباره پروژه های انتقال آب کارون به 

ور و هیچ نقطه ای از جهان بر اساس یک سال هیچ کش :فلات مرکزی در پی سیلاب های اخیر خوزستان، گفت

 .ترسالی مفرط و یا خشکسالی شدید برنامه ریزی منابع آب را انجام نمی دهد

 

درصد  60ساله منابع آب است و  50تا  30مهدی قمشی افزود: برنامه ریزی منابع آب هر کشور بر اساس متوسط 

شرب و بهداشت صنعت و کشاورزی( قرار می گیرد و بقیه آن متوسط آورد را مبنای برنامه ریزی و امور توسعه ای )

 .باید در بستر خود جریان داشته باشد

 

که ترسالی شدید است  97-98که خشکسالی مفرط بوده و نه سال  96-97وی تاکید کرد: بنابراین نه سال آبی 

 .برای برنامه ریزی منابع آب مناسب نیست

 

سال تنفسی به دریا و رودخانه داده زیرا در یک دهه گذشته، آبی از  13قمشی اظهار داشت: این سیل بعد از 

رودخانه به دریا نمی رفت و حتی آبزیان راه خود را پیدا نمی کردند اما اکنون شرایط بازیابی شده و آب شیرین وارد 

بار باید داشته دریا می شود و محیط زیست طبیعی رودخانه بازگشته است که این دوره سیلابی را هر چند سال یک 

 .باشیم تا محیط زیست رودخانه را حفظ کنیم

 

 احیای سیلاب برهای طبیعی

قمشی درباره تاثیر لایروبی کارون را در عبور سیلاب توضیح داد: در روزهای اخیر برخی ها تاثیر لایروبی کارون را 

انتظارات، بسیار کم است و باید به دنبال بسیار پررنگ جلوه می دهند، در حالی که تاثیر لایروبی در کارون برخلاف 

 .راهکارهای دیگری برای زمان سیلاب باشیم
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این عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: بازگشایی معابر طبیعی )سیلاب بر طبیعی( کارون همانند 

 .دکه در سال های گذشته از بین رفته، بسیار اهمیت دار« مالح»و « بحره»نهرهای 

 

قمشی اضافه کرد: در سال های گذشته در مسیر بحره که از آبراهه های مهم کارون به تالاب شادگان است، 

ساخت و سازهای زیادی صورت گرفته از جمله ساخت کوی طلاب در مسیر آن، به طوری که سازمان آب و برق 

فع کند، به ناچار بحره جدید را ساخته چون نتوانسته از نظر قضایی مشکلات بحره قدیم )سیلاب بر طبیعی( را مرت

 .است، اما در سیلاب اخیر هم معبر قدیم و هم جدید بحره پر از آب شده زیرا سیل راه خود را پیدا کرده است

 

وی با بیان اینکه لایروبی نخستین اولویت برای کارون نیست، گفت: لایروبی به صورتی که اکنون در اهواز انجام 

  .ر مثبت در سیلاب ندارد، بلکه اثر منفی دارد یعنی سطح آب بالاتر می آیدمی شود، نه تنها اث

 

این استاد دانشگاه ادامه داد: لایروبی اصول و اهدافی دارد که اگر به منظور دفع سیلاب باشد با شیوه ای که در 

 .اهواز انجام می شود متفاوت است

 

 بحران فاضلاب در اهواز*

 

وضعیت فاضلاب شهر اهواز گفت: شبکه فاضلاب اهواز در روزهای عادی که بارندگی قمشی همچنین با انتقاد از 

نیست، هم مشکل و پس زدگی دارد، یک باران معمولی نیز سبب آبگرفتگی در شهر می شود، این در حالیست که 

 .اولین مساله در توسعه شهری، فاضلاب است

 

روزهای عادی اهواز است و در تمام محله ها این مشکل  وی تصریح کرد: دفع فاضلاب نه مساله سیل، بلکه مساله

  .وجود دارد که نمی دانیم چرا بعد از سال ها تا کنون حل نشده است

هزار میلیارد ریال  80قمشی با اشاره به طرح مساله فاضلاب اهواز در شورای عالی آب، افزود: مقرر شده بود که 

چهار سال این مشکل حل شود، اکنون باید مدیران آبفا پاسخ دهند اعتبار برای فاضلاب اختصاص یابد تا در مدت 

 .که تکلیف این اعتبار و طرح چه شده است

 

 اطمینان از استحکام سدهای خوزستان *

عضو دیگر هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز شایعات شکستگی در سدهای خوزستان را 

ضریب اطمینان بالا ساخته می شوند و ضریب اطمینان بالایی دارند و از بابت رد کرد و گفت: سدها معمولا با 

 .سدهای خوزستان نیز در سیلاب اخیر نگرانی وجود ندارد
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سید محمود کاشفی پور افزود: سد دز به صورت بتنی دوقوسه و سد کرخه خاکی با هسته رسی است که ضریب 

این دیوار آب بند سد که معمولا با مخلوطی از خاک رس و سیمان است که اطمینان بسیاری بالایی دارد، علاوه بر 

اجازه عبور آب را نمی دهد و نشتی را کم می کند، بنابراین نگرانی از بابت پرده آب بند هم وجود ندارد و افکار 

 .عمومی نگرانی دراین باره نداشته باشند

 

ر اهواز آبادان و خرمشهر( نگرانی از طغیان رودخانه وجود وی با بیان اینکه در شهرهای مسیر رودخانه کارون )د

معتقدم تا یکی دو هفته آینده، اگر اتفاق خاصی نیفتد رودخانه کارون در اهواز به شرایط  :ندارد، خاطرنشان کرد

 .پایدار می رسد، اگر چه آبگرفتگی و سرریز فاضلاب در برخی مناطق مشکل ساز شده است

آبی دانشکده علوم آب، با اشاره به بارندگی های بهاره اضافه کرد: این بارندگی از نظر  این عضو گروه سازه های

میلیمتر بودیم،  135ساعت شاهد  24واقعه هیدرولوژی اگر بی نظیر نباشد اما کم نظیر است به طور نمونه در 

 .بنابراین این رخداد از نظر سیلاب کم نظیر است

 

ارزیابی کرد و گفت: در مدیریت سدها سهل انگاری اتفاق نیفتاده « خوب»ر وی مدیریت سدها را در سیلاب اخی

 .است

کاشفی پور با اشاره به بارش های هفته آینده، نسبت به احتمال وقوع مجدد سیلاب هشدار داد و افزود: بزرگ ترین 

سیده، و همه آوردها میلیارد مترمکعب ر 6مشکل ما در حوضه کرخه است نه در دز و کارون، اکنون حجم ذخیره به 

باید به پایین دست تخلیه شود زیرا نگهداشت این حجم آب اطمینان را پایین می آورد، که امیدواریم ظرفیت خالی 

 .در حوضه سیمره بتواند کمک کند

ماه قبل، توضیح داد: یک مساله در مدیریت سدها و سیلاب، مسائل  6وی درباره علت عدم تخلیه سد کرخه از 

کی و تبدیل باران به رواناب، عدم قعطیت در پیش بینی هاست، برخی معتقد هستند که چرا سد کرخه از هیدرولوژی

ماه قبل تخلیه نشد، در حالی که سه چهار سال پیش که سدها تخلیه شده بودند در تابستان با چالش آب روبه رو  6

 .شده بودیم

ست نسبت به سدسازی در کشور اظهار داشت: سدها در کاشفی پور درباره انتقادات کارشناسان و فعالان محیط زی

کنترل سیلاب ها نقش مهمی داشتند، چنانکه بیشترین مشکل سیلاب های اخیر در حوضه کرخه و دز بوده و در 

 .کارون که سدهای زنجیره ای زیادی ساخته شده مشکلی تا کنون نداشتیم

ز ساخته نشده، اضافه کرد: عملیات اجرایی این سد باید وی با بیان اینکه در حوضه رودخانه دز، سد بختیاری هنو

 .آغاز شود

کاشفی پور همچنین با بیان اینکه در کشور به آبخیزداری توجهی نمی شود، گفت: پوشش گیاهی حرکت سیلاب و 

ن در تولید رواناب را کاهش می دهد، از سوی دیگر آب همراه با گل و لای، دبی بالاتر و مخرب تر دارد که نمونه آ

 .لرستان اتفاق افتاد
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عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت: جو روانی حاکم به گونه ای است که 

توضیحات و اطمینان بخشی های مسئولان نتوانسته التیام بخش نگرانی ها باشد و بنابر این لازم است ازدیگاه 

 .تشریح شودکارشناسی این مساله برای مردم 

 

دکتر حمید رضا غفوری افزود: مهندسی علوم آب علمی است مبتنی بر آمار و احتمالات و در این علم هیچ چیز را با 

قطعیت نمی توانیم بیان کنیم که البته تقریبا در تمام حوزها به این گونه است بنابراین هیچ کس نمی تواند به یقین 

 .رخ می دهد بگوید این نگرانی هایی که وجود دارد

 

وی ادامه داد: با توجه به اینکه از نظر علمی اگر احتمال رخداد یک واقعه آن چنان ضعیف یعنی نزدیک به صفر باشد 

شاخه تقسیم می شود که یکی  2هیچ کس خود را نگران آن نمی کند گفت: در حال حاضر دغدغه های جامعه به 

دارند که آیا آب بالاخره در اهواز و یا نقاط دیگر به حدی می ناشی از افزایش خروجی سدها است که مردم دغدغه 

 .رسد که زندگی مردم را به شدت تحت تاثیر قرار دهد

 

غفوری بیان کرد: به نظر می رسد با توجه به وضعیت موجود و آنچه در سطح جامعه وجود دارد، در حال حاضر 

ر هم دبی تغییری کند تاثیر ویرانگری نخواهد داشت پذیرش نسبی وجود دارد که احتمال آن چنان زیاد نیست و اگ

  .و شهرها را دگرگون نمی کند

 

معاون طرح و توسعه دانشگاه شهید چمران اهواز اضافه کرد: دغدغه دوم که بیشتر این روزها در فضای مجازی و 

و در صورت  بین مردم هم مطرح می شود مساله شکستن سدها است که آیا احتمال شکسته شدن سد وجود دارد

 بروز این حادثه تبعات آن برای خوزستان چیست؟

 

وی اظهار داشت: با توجه به توضیحات یاد شده هیچ کس به یقین نمی تواند بگوید که هیچ اتفاقی برای سدها 

نخواهد افتاد اما این احتمال آن چنان ضعیف و دور از ذهن است که به نظر نمی رسد که لازم باشد مردم و یا خود 

 .ا نگران کنیم و برای این کار برنامه ریزی کنیمر

 

غفوری ادامه داد: چون اگر این اتفاق رخ دهد شبیه سازی نشان می دهد آن چنان حادثه مهیب است که از عامل 

انسانی کاری بر نمی آید ولی این به معنای نگران کردن مردم نیست چون احتمال بسیار ضعیف است و مردم نباید 

 .خود راه دهند دغدغه ای به

 

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز در مورد امکان تداوم سیلاب های عادی در 

روزهای اخیر و احتمال بروز مشکلات جدی تر گفت: قرائن و شواهد نشان می دهد که اوضاع رو به آرامش است 

باشند و بدون هراس و با حفظ آرامش و اقدامات اولیه را در  البته مردم باید آمادگی های لازم را برای مقابله داشته

 .نظر بگیرند
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 سال اتفاق می افتد 15تا  10بارندگی های شدید در خوزستان جدید نیست؛ هر **

 

اگر به تاریخ بارندگی های خوزستان  :رییس دانشکده مهندسی علوم زمین دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت

 .سال بارندگی های شدید در خوزستان رخ داده بنابراین اتفاق تازه ای نیست 15تا  10 توجه کنید هر

جریان مدیرانه ای و  2دکتر نصرالله کلانتری افزود: از آنجایی که یخ ها در قطب شمال در حال ذوب شدن است 

جذب و بارندگی پرباری اقیانوس اطلس اتفاق می افتد؛ جریان اطلس وقتی از مناطق آبی عبور میکند رطوبت را 

 .ایجاد می کند اما جریان اطلس اگر با مدیترانه تلاقی پیدا کند بارندگی بسیار شدید ایجاد می شود

حق ما نیست مشکلات گرد و خاک، آلودگی هوا و سیلاب را  :وی بر مطالبه گری در خوزستان تاکید کرد و گفت

 .داشته باشیم

 

 

 طق سیل زده اعزام تیم های روانشناسی به منا**

 

یکی از آثار  :عضو هیات علمی دانشکده علوم تربیتی و روانشناسی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز اظهار داشت

مهم رخدادهای طبیعی مانند سیل و جنگ آثار فرهنگی و روانی است که گاهی ماندگارهستند که دانشگاهها می 

 .توانند در کاهش این آثار خدمات خوبی را ارائه کنند

 

دکتر مسعود صفایی مقدم افزود: مدیریت بخش مشاوره دانشکده علوم تربیتی و روان شناسی دانشگاه تیم های 

 .روانشناسی و مشاوره برای ارائه خدمات به سیل زدگان به مناطق سیل زده اعزام شدند

جامعه و دانشگاه نیز وی بیان کرد: دانشگاه ستاد کمک رسانی به سیل زدگان را نیز تشکیل داده و شبکه ملی 

  .نشست هایی را برگزار کرده است

 

صفایی مقدم با اشاره به نقش دانشگاهیان درکمک و مدیریت این حادثه گفت: از آنجایی که دانشگاهیان تجربه 

زیادی دارند و در امور اجرایی استان نقش هایی را ایفا کرده اند، حضور آنها در ستادها و کنار مسئولان ستاد 

 .ن استان تا حدی موثراست و باید تقویت شودبحرا

 

عضو هیات علمی دانشکده علوم تربیتی و روانشناسی دانشگاه شهید چمران اهواز ادامه داد: همچنین ستادهای 

 .مردمی که به طور خود انگیخته فعال شده بسیار موثر عمل کرده اند

 

وثری برای این واقعه نداشته و ما باید از این وی در خصوص وضعیت سیلاب گفت: در مجموع در استان آمادگی م

مسائل درس بگیریم و چون یک در استان بحران خیززندگی می کنیم در این راستا لازم است طرح جامع علمی 

 .برای مدیریت بحران در خوزستان زیر نظر دانشگاه تدوین شود
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فته اما باید کتابچه اصول راهنمای کار در مدیریت صفایی مقدم اضافه کرد: البته با این عنوان اقداماتی صورت گر

 بحران بر اساس وضعیت خوزستان تدوین شود که در صورت بروز بحران با مشکلات کمتری روبرو شویم

.  

یکی دیگر از اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز اظهار داشت: از مولفه های مورد توجه 

ساس امنیت روانشناختی انسان ها است و مبنایی ترین منبع احساس امنیت در روانشناسی در زمان بحران، اح

  .انسان ها مادر و خانه است

 

دل کندن از منبع امنیت حتی در مواقع خطر و بروز حوادث مانند سیل به راحتی  :دکترعباس امان الهی بیان کرد

خانه نماد عشق و امنیت و سایر پایه  امکان پذیر نیست و از جمله درس های اساسی روانشناسی این است که

 .های اساسی روانشناختی انسان ها است و فاصله گرفتن از خانواده حتی در شرایط عادی نیز سخت است

 

وی ادامه داد: از ابتدای وقوع سیل تا کنون کارگروه روانشناختی دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن 

ل کمک های اولیه روانشناختی را به سیل زدگان ارائه کند و نشست هایی با مشاوره ایران تشکیل شد تا حداق

کودکان و زنان نیز به صورت ویژه برگزار می شود و ستاد کمک دانشگاه به سیل زدگان نیز برقرار شده است که در 

  .اردوگاه تیم های روانشناسی مستقر شده است 10حال حاضر در 

 

 .خدمات بهتر به سیل زدگان باید مدیریت یکپارچه برقرار شودبرای ارائه  :امان الهی افزود
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  ۱۰:  ۳۰ساعت  ۱۳۹۸فروردین  2۴شنبه                               

 "هورالعظیم"استاد دانشگاه به روحانی برای نجات خوزستان و 11۵نامه 

 

جمهور خواستار  ای خطاب به رئیس هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در نامهعضو ۱۱۵ایلنا نوشت: 

 .آبگیری فوری هورالعظیم شدند

در »ای خطاب به رئیس جمهور بر لزوم آبگیری تالاب هورالعظیم  استاد دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه115

 .خوزستان تاکید کردندجهت نجات شهرها و روستاهای « به صورت دائمی»و « اسرع وقت

 :متن نامه به شرح زیر است

ی مسوولان محترم در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در خوزستان  رغم وعده با سلام علی

هایی از  ی احاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری بخش ها و تقاضاهای مکرر همه و برخلاف درخواست

شود و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف استان  عظیم خودداری میتالاب هورال

شده است؛ بنابراین خواستاریم که در اسرع وقت، فرمان آبگیری کل تالاب هورالعظیم به صورت دائمی داده شود 

ناپذیر  ها و مؤسسات و خسارات جبرانها، نهاد تا از خطرات جانی و مالی و فلج شدن فعالیت بسیاری از مردم، گروه

زیست محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد. هر گونه فعالیت اقتصادی در تالاب هورالعظیم از جمله در حوزه 

های استان خوزستان در معاش  نفت، باید با حفظ محیط زیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حیاتی تالاب

 .گردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستیدمردم ساکن آن و کنترل ریز

. قاسم 6پور . مهرزاد اشرف5. حسن مزارعی4. منوچهر تشکری3. حمید ماجانی2. عباس امام 1امضاکنندگان نامه: 

. رضا 12. یعقوب اندایش11. علی اصغر سراج10پیمان حسیبی .9. رحیم پیغان8. افراسیاب رهنما7بستانی

. 18. حسن دادخواه17. تکاور محمدیان16. مهناز کسمتی15. مهرداد نامداری14. محمدعلی سیاوشی13رنجبر

. 23. مرتضی نعمتی22. محمدحسین راضی جلالی21. بابک مختاری20مهر . محمد آیتی19نورمحمد نوروزی

. 28افروز . عسگر آتش27. محمدحسین گنجی26. سیدجواد آقاجری25. ادریس محمودی24مهدی صیفوریان

 .33. غلامحسین رحیمی32. محسن آل سیدغفور31. مهدی اسفندیاری30زاده . صالح اسماعیل29حسین الهامپور

. کامران 38. محمود ولیدی37. مصطفی کیانی ده کیانی36. امین یاقوتیان35. اسفندیار فاتح34سید عزیز آرمن

. 44پور . سعید امان43دیجه شیرالی نیا.خ42. میثم مکی41. ذبیح اله مهدوی40. روح اله رنجبر39رضایی

مرتضی بهبهانی  .49. لیلا قلعه تکی48. فروغ طلازاده47. محسن سلیمانی46بهروز زرگر .45مهرانگیز چهرازی 

. مهدی 54سیداسماعیل هاشمی  .53. سیدجلال هاشمی52. حسین حمادی51. عادل خنیاب نژاد50نژاد

. 60. یزدان مظاهری59. رضا خجسته مهر58. محمد جواد رشتی57. عباس امان الهی56. منصور میاحی55قمشی

. ذبیح اله عباس 65. مریم کلاهی64. محمود فرخیان63. مرتضی مرادی62. الهام توفیقی61نجفعلی رضایی

. 71.اسلام فاخر70. مسعود قربانپور69. کریم انصاری68. موسی مسکرباشی67. سیدمنصور مرعشی66پور

 . 77. زهرا برومند76. عبدالواحد معربی75اشرف جزایری .74. سید رضا فاطمی73ی. خالد اصلان72سکینه شاهی
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. سیدمحسن 81. بابک محمدیان80. محمد ابراهیم مظهری79فر علیرضا جلیلی .78سیداسماعیل حسینی

.مهدی 86امیرمحمد احدی .85. سیدحسین آل طه84فرد . احمد کاظمی83نژاد . سیدرضا کاظمی82قریشی

. سمیه 92. سجده کمالی91. زهرا سلطانی90. محمدرضا علم89. مجید گودرزی88. سیدعباس رضوی87جلالوند

. علی 98. نعیم عرفانی مجد97. علیرضا کیاست96. مسعود رضا صیفی95. علی رونق94. ایران داوودی93بهرامی

. علیرضا 103هدی. علیرضا قدردان مش102نژاد . ایرج ورفی101. جواد جمشیدیان100. مهدی زارعی99حقیقی

. مهدی 108. محمدرضا صفاریان107. فاطمه پودات106. عبدعلی ناصری105. منصور سراج104افتخار

افشین  -113. یدالله زرگر112شینی نوید علایی -111مهرزاد مصباح .110. عبدالرحیم هوشمند109پورمهدی

 .. محسن زیوری115محمدرضا آخوند -114قنبرزاده
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 ۱۳:۵۳-۱۳۷۶۱۶شماره:  - ۱۳۹۸فروردین ۳۱                              

 :در نامه جمعی از دانشگاهیان دانشگاه شهیدچمران اهواز به رئیس جمهور بیان شد

ترکیب هیات بررسی سیل، تمامی ظرفیت علمی و پژوهشی کشور و به خصوص توانمندی علمی مناطق سیل زده 

 را نمایندگی نمی کند

سرویس اجتماعی: جمعی از دانشگاهیان دانشگاه شهید چمران اهواز در مورد تشکیل هیات ملی بررسی  |خورنا

سیل کشور نامه ای به رئیس جمهور فرستادند که نسخه ای از آن به دفتر خورنا ارسال شده است. متن کامل 

 :نامه به شرح زیر است

 به نام خدا

علمی و پژوهشی کشور و به خصوص توانمندی علمی مناطق سیل زده را نمایندگی ترکیب هیات بررسی سیل، تمامی ظرفیت 

 .نمی کند

 جناب آقای دکتر حسن روحانی

 ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران

 سلام علیکم

احتراما، اقدام شایسته ی حضرت عالی در تعیین هیاتی برای بررسی همه جانبه ی سیلاب های اخیر در چندین استان کشور، 

ا استقبال همگان روبه رو شده و امید است، نتایج حاصل از تحقیقات آن هیات محترم، گره گشای چالش های گسترده و ب

نگران کننده ی ناشی از سیل های اخیر باشد؛ ولی ما اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، در راستای وظایف 

 :ا به استحضار می رسانیمحرفه ای خود و در ارتباط با هیات مذکور، نکاتی ر

امیدواریم، اقدام مناسب جناب عالی در اعتماد به دانشگاه و دانشگاهیان، محدود به ارزیابی رخدادهای این چنینی، پس از  -1

وقوع آن ها نگردد؛ لذا انتظار آن است که باور به ضرورت حضور دانشگاهیان در پیش، حین و پس از اجرای تمامی فعالیت ها 

بد و تنها در این صورت است که زمینه ی لازم برای رشد و بالندگی دانشگاه از سویی و ارتقای کیفی امور اجرایی از تسری یا

 .سوی دیگر، تامین می شود

یکی از اشکالاتی که در مدیریت کشور مشاهده می شود، اتکا به رویکرد تمرکزگرایی یا مرکزگرایی است که متاسفانه  -2

سیاری از سرمایه های انسانی خود، محروم کرده است و با تاسف، ترکیب انتخاب هیات بررسی سیل نیز همواره کشور را از ب

 .همین نکته را به اذهان متبادر می کند

که ذاتا امری  –مرکزگرایی مفرط در حوزه ی علم هرگز قابل تحمل نیست؛ بنابراین خواهشمند است، دانایی و علم را  -3

قید به مرکزنشینی نکنید. این امری است که متاسفانه نحوه ی چینش کارگروه محققان منتصب، م –همگانی و جهانی است 

شائبه ی آن را ایجاد کرده است؛ لذا درخواست می شود، کاری نکنید که استادان دانشگاه به این نتیجه برسند که برای آن که 

ر دهند، باید حتماً مفتخر به زیست در مرکز و تهران بخواهند، دانش و تجربه ی علمی خود را در معرض استفاده عموم قرا

 .باشند
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که از بدو شروع این سیل  –از سویی، بایسته است به اطلاع برسانیم که ما اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز 

کاهش آلام و مشکلات مردم ویرانگر در کنار مسوولان استانی و مردم شریف رنج دیده ی استان بوده و درحد توان خود به 

اعلام می داریم که کماکان با میل و رغبت، همکاری مان را ادامه خواهیم داد؛ ولی در اینجا اعتراض خود را به  -کمک کرده ایم

ترکیب هیات مذکور که اکثریت قریب به اتفاق آن بجز یک نفر از دانشگاه های مستقر در تهران انتخاب شده اند اعلام می 

 .داریم

 قاسم بستانی -1

 پیمان حسیبی -2

 بابک مختاری -3

 مسعود صفایی مقدم -4

 حسین الهامپور -5

 سیدجواد اقاجری -6

 یدالله زرگر -7

 یدالله مهرعلی زاده -8

 منوچهر جوکار -9

 حمید ماجانی -10

 عبدالزهرا نعامی -11

 عبدالله پارسا -12

 مریم کلاهی -13

 محمود ولیدی -14

 ادریس محمودی -15

 حسن مزارعی -16

 اسلام فاخر-17

 محسن صنیعی -18

 تکاور محمدیان -19

 سید منصور مرعشی -20

 عبدعلی ناصری -21

 نجفعلی رضایی -22

 سعید امانپور -23

 عباس امان الهی -24

 مرتضی امیدیان -25

 منصور کوهی رستمی -26

 ذبیح الله عباسپور -27

 مهدی قمشی -28

 ایران داوودی -29

 ن فرج پهلوعبدالحسی -30

 یعقوب اندایش -31

 منوچهر چیت سازان -32

 فریده عصاره -33

 احمد کاظمی فرد -34

 پروانه ولوی -35

 ابراهیم حاجی دولو -36
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 حسین آقایی جنت مکان -37

 عسکر آتش افروز -38

 افراسیاب راهنما -39

 حسن دادخواه -40

 سید عزیز آرمن -41

 سهراب قائدی -42

 هاشمیسید اسماعیل  -43

 محمد حسین راضی جلالی -44

 سید محمود کاشفی پور -45

 شهناز خادمی زاده -46

 علی رضایی علی آباد -47

 زهره گونی بند شوشتری -48

 علیزضا زراسوندی -49

 ولی الله شجاعپوریان -50

 محمود شفاعی بجستان -51

 محمد خسروی -52

 مجید گودرزی-53

 قدرت الله محمدی -54

 صباییانمحمد  -55

 علی مهرابی -56

 یزدان مظاهری -57

 منصور کلاه کج -58

 احمد لندی -59

 سکینه شاهی -60

 علی محمد آخوند علی -61

 سودابه بساک نژاد -62

 مهرزاد اشرفپور -63

 مهرانگیز چهرازی -64

 زهرا سلطانی -65

 رحیم قاسمیه -66

 فریبا حیدری زاده -67

 مهدی دریایی -68

 سبیزدان طاهری ن -69

 مهناز کسمتی -70

 بهروز زرگر -71

 علی امیری -72

 رضا رنجبر -73

 مهدی جلالوند -74

 سارا محمدی -75

 نسرین ارشدی -76

 سید محسن آل غفور -77
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 رحیم چینی پرداز -78

 علیرضا افتخار -79

 علی محمد فروغ مند -80

 محمدرضا سوداگر -81

 خدیجه شیرالی نیا-82

 مرتضی مرادی -83

 سید امین منصوری -84

 آسیه مهدی پور -85

 حمید فرهادی راد -86

 علی بیرمی پور -87

 عباس امام -88

 عادل خنیاب نژاد -89

 کامران جعفری رضایی -90

 محمدرضا علم -91

 ایرج ورفی نژاد -92

 منوچهر تشکری -93

 علی اصغر سراج -94

 محمد جواد شیخ داوودی -95

 فاطمه فخارزاده -96

 مهر رضا خجسته -97

 حسن فرازمند -98

 مهدی اسفندیاری -99

 موسی مسکرباشی -100

 حسین ملتفت -101

 منا گلابی -102

 احمد علی معاضدی -103

 حبیب الله روشنفکر -104

 علی شهریاری -105

 محمد تقی رونق -106

 داوود پورمظفری -107

 قدرت قاسمی پور -108

 محسن قنبرزاده -109

 بابک محمدیان -110

 پروانه تیشه زن -111

 کریم لویمی مطلق -112

 محمد رضا شریفی -113

 مهدی احمدی -114

 نعیم عرفانی مجد -115

 –هنا  –شوشان –عصر ایران –آفتاب -لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری ایسنا محمد حسین گنجی -116

 انرژی امروز منعکس شده است.-ایلنا  نواندیش و تیتر برتر تابناک
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 ۱2:2۱ساعت  ۱۳۹۸/۰۱/2۴ : تاریخ انتشار -۱۷۵۷2۴ : کد مطلب - بهار آنلاین

 نامه دانشگاهیان اهواز برای نجات هورالعظیم

ای خطاب به رئیس جمهور بر لزوم آبگیری تالاب  استاد دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه ۱۱۵گروه جامعه: 

نجات شهرها و روستاهای خوزستان تاکید کردند. جهت « به صورت دائمی»و « در اسرع وقت»هورالعظیم 

  :متن نامه به شرح زیر است

ی مسوولان محترم در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در خوزستان  رغم وعده با سلام علی

هایی از  بخشی احاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری  ها و تقاضاهای مکرر همه و برخلاف درخواست

شود و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف استان  تالاب هورالعظیم خودداری می

 .شده است

 

بنابراین خواستاریم که در اسرع وقت، فرمان آبگیری کل تالاب هورالعظیم به صورت دائمی داده شود تا از خطرات 

ناپذیر زیست  ها، نهادها و مؤسسات و خسارات جبران ی از مردم، گروهجانی و مالی و فلج شدن فعالیت بسیار

محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد. هر گونه فعالیت اقتصادی در تالاب هورالعظیم از جمله در حوزه نفت، 

مردم های استان خوزستان در معاش  باید با حفظ محیط زیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حیاتی تالاب

 .ساکن آن و کنترل ریزگردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستید

 

 :امضاکنندگان نامه

 

. 7. قاسم بستانی 6پور . مهرزاد اشرف5. حسن مزارعی4. منوچهر تشکری3. حمید ماجانی2عباس امام  .1

. 13. رضا رنجبر 12. یعقوب اندایش11راجعلی اصغر س .10. پیمان حسیبی9. رحیم پیغان8افراسیاب رهنما

. نورمحمد 18. حسن دادخواه 17. تکاور محمدیان16. مهناز کسمتی15. مهرداد نامداری14محمدعلی سیاوشی

. مهدی 23. مرتضی نعمتی22. محمدحسین راضی جلالی 21. بابک مختاری20مهر . محمد آیتی19نوروزی

. حسین 28افروز . عسگر آتش27. محمدحسین گنجی 26ی. سیدجواد آقاجر25. ادریس محمودی24صیفوریان

. سید 33. غلامحسین رحیمی32. محسن آل سیدغفور31. مهدی اسفندیاری30زاده . صالح اسماعیل29الهامپور

. کامران 38. محمود ولیدی37. مصطفی کیانی ده کیانی36. امین یاقوتیان 35اسفندیار فاتح .34عزیز آرمن

. 44پور . سعید امان43.خدیجه شیرالی نیا42. میثم مکی41. ذبیح اله مهدوی40. روح اله رنجبر39رضایی

. مرتضی بهبهانی 49. لیلا قلعه تکی48. فروغ طلازاده47. محسن سلیمانی46. بهروز زرگر 45مهرانگیز چهرازی 

 . مهدی قمشی54.سیداسماعیل هاشمی 53. سیدجلال هاشمی52. حسین حمادی51نژاد  . عادل خنیاب50نژاد

100 



 

. 60. یزدان مظاهری59. رضا خجسته مهر58. محمد جواد رشتی57. عباس امان الهی56. منصور میاحی55 

. ذبیح اله عباس 65. مریم کلاهی64. محمود فرخیان63مرتضی مرادی .62. الهام توفیقی61نجفعلی رضایی

. 71.اسلام فاخر70قربانپور. مسعود 69. کریم انصاری68. موسی مسکرباشی67سیدمنصور مرعشی .66پور

. 77. زهرا برومند76عبدالواحد معربی .75. اشرف جزایری 74. سید رضا فاطمی73. خالد اصلانی72سکینه شاهی

. سیدمحسن 81. بابک محمدیان80.محمد ابراهیم مظهری79فر . علیرضا جلیلی78سیداسماعیل حسینی

.مهدی 86. امیرمحمد احدی85حسین آل طه. سید84فرد . احمد کاظمی83نژاد . سیدرضا کاظمی82قریشی

. سمیه 92سجده کمالی .91. زهرا سلطانی90. محمدرضا علم89. مجید گودرزی88. سیدعباس رضوی87جلالوند

. علی 98. نعیم عرفانی مجد97. علیرضا کیاست96. مسعود رضا صیفی95. علی رونق94. ایران داوودی 93بهرامی

علیرضا  .103. علیرضا قدردان مشهدی102نژاد . ایرج ورفی101یان.جواد جمشید100. مهدی زارعی99حقیقی 

. مهدی 108محمدرضا صفاریان .107. فاطمه پودات106. عبدعلی ناصری105. منصور سراج104افتخار

افشین  -113. یدالله زرگر 112شینی نوید علایی -111. مهرزاد مصباح110. عبدالرحیم هوشمند109پورمهدی

 .. محسن زیوری115آخوندمحمدرضا  -114قنبرزاده
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  ۱۱:2۰ - ۱۳۹۸فروردین  2۵ :تاریخ انتشار - ۸۹۱۶۵۰ :کد خبر                             

 

 میلیارد مترمکعب آب وارد خوزستان شده است 10روز اخیر،  ۲0در 

های مختلف آن با حضور  جنبههای اخیر و  ترین سیلاب خوزستان طی دهه میزگرد علمی درباره بزرگ

 .تعدادی از استادان دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد

 

گذرد. کارون، کرخه و دز طغیان کرده و با غرقاب کردن  روز از سیل خوزستان در سال جدید می 20حدود 

میلیارد  10در این مدت گویند  آنطور که کارشناسان می .اند های خوزستان، حالا در اطراف اهواز به هم پیوسته دشت

میلیارد مترمکعب بوده  13مترمکعب سیلاب وارد خوزستان شده، این در حالی است که کل آورد پارسال این استان 

روستا و هفت شهر تاکنون خبر  250روستا و هشدار تخلیه به  105است. ستاد بحران خوزستان از زیر آب رفتن 

 .است داده است. غرب اهواز نیز در معرض سیلاب

 

های مختلف پیرامون آن، میزگرد علمی با  های اخیر و پرسش ترین سیلاب خوزستان طی دهه ایرنا درباره بزرگ

حضور تعدادی از استادان دانشگاه شهید چمران اهواز در سالن جلسات این دانشگاه، برگزار کرده است که 

 :آید مشروح آن در پی می

 

 

 

 

 

 

 

 سیل و دستکاری بشری

علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز، علت وقوع سیلاب اخیر در خوزستان را  عضو هیأت

سابقه نبوده، اما سیلاب  های امسال بی ها دانست و گفت: بارش های انسانی وسیع در مسیر رودخانه دستکاری

 .امسال استثنایی و از نوع مصنوعی است
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نظریاتی که درباره رخداد بارندگی و سیلاب مطرح شده است توضیح داد: علی محمد آخوندعلی با اشاره به 

های مختلفی وجود دارد درباره اینکه این اتفاقات برای نخستین بار رخ داده و بسیار نادر است، آنچه مسلم  دیدگاه

دستکاری است، به ها است که استثنایی و نتیجه  هایی که رخ داده تکرار پذیر بوده، اما طغیان رودخانه است بارش

 .ها از نوع مصنوعی است این معنی که سیلاب

سال گذشته این رویدادها اتفاق افتاده، به طور مثال شواهدی داریم که نشان  100وی افزود: قرائنی داریم که در 

کسی مترمکعب برثانیه( بالاتر رفته و این مسأله در ع 200سه هزار و )دهد تراز رودخانه دز از شرایط فعلی  می

سال پیش توسط یک عکاس دزفولی گرفته شده مشخص است، در ایستگاه  100قدیمی از پل باستانی دزفول که 

 .هزار مترمکعب برثانیه ثبت شده است 6تله زنگ نیز تا 

ای که وجود دارد، دوره بازگشت یک هزار ساله قابل اعتماد نیست زیرا  ساله 70تا  60به گفته وی بر اساس آمار 

های گذشته با تغییر شرایط  دار نیستند. آخوندعلی اظهار داشت: در سال های برگشت معنی تطویل آمار، دوره دلیل به

ها  های شدیدی است که در حوضه دلیل دستکاری های شهری مواجه بودیم، که به ها از طبیعی به حوضه حوضه

های سیلاب ساخت و  ا، مسیرها و مسیله روند در اصل در دره صورت گرفته، شهرهای کوچکی که اکنون زیر آب می

 .شود اند یا تحت تأثیر جریانی هستند که از بالادست سرازیر می ساز کرده

شد، مثلاً در کرخه به هورالعظیم  ها وارد دشت می وی افزود: در گذشته بدون اینکه سدی ساخته شده باشد، رواناب

به وسیله دایک مرزی جداسازی شده و یک سوم آن ریخت، اما اکنون هور  هزار هکتار وسعت داشت می 130که 

شد و برای داشتن جاده در مرز باید پل  برای ایران است، این در حالی است که این دایک نباید ساخته می

 .ساختند می

عضو گروه هیدرولوژی و منابع آب دانشکده علوم آب، اضافه کرد: هورالعظیم یک ظرفیت و مخزن طبیعی بود که 

توانست کنترل کند، در حالی که اکنون  های سیلابی را می ها و جریان ختن سد روی رودخانه کرخه، روانابقبل از سا

ها شهر کوچک و بزرگ در پایین دست کرخه ساخته شده که هر کدام برای حفاظت از خود سیل بند ساخته و در  ده

 .اند نتیجه باعث تغییر مسیر سیلاب شده

 

 

 

 

 

های استان دانست و گفت:  ای از دستکاری انسانی در رودخانه در اهواز را نمونه« جزیره شادی»وی پارک 

 سال پیش با وجود این جزیره مخالف بوده و اصرار بر لایروبی و برداشتن آن داشتند، اما  35کارشناسان آب از 
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استان را بسیار مشاهده های  ها، سواحل و سیلاب دشت ها در رودخانه مسأله این است که امثال این دستکاری

 .کنیم می

مترمکعب برثانیه را عبور داد، اگر  700هزار و  6سیلاب  1347آخوندعلی افزود: رودخانه کارون در اهواز در سال 

 .چه شهر دچار آبگرفتگی شد

 سابقه رودها پیوند بی

اظهار داشت: کرخه در حال  سابقه دانست و های استان به یکدیگر را اتفاقی بی آخوندعلی همچنین اتصال رودخانه

سال اخیر تاکنون چنین اتفاقی رخ نداده که سیلاب کرخه  40های کارون و دز است که در سرریز کردن به رودخانه

دلیل  اهواز به 2جاده شوش به اهواز را در سه چهار نقطه قطع کند. وی با اشاره به وقوع سیلاب در محله عین 

های موسوم به چمران و سلمان که در زمان جنگ برای رهاسازی آب زیر  انالسرریز کانال سلمان اظهار داشت: ک

شدند. این استاد دانشگاه با بیان اینکه پخش سیلاب  پای دشمن ساخته شده بودند، باید بعد از جنگ برچیده می

کرخه در کارون،  ها تغییر کرده، تأکید کرد: بعد از سرریز رودخانه های انسانی در مسیر رودخانه دلیل دستکاری به

های آبیاری و زهکشی باید مدیریت بیشتری شود. به گفته وی در پایین دست کرخه  همه بندها، سیل بندها و شبکه

های زیادی صورت گرفته است که آثار آن قابل مطالعه است، یک راه برای کنترل سیلاب ایجاد  دستکاری

های آن را در  اند مصارف متعدد داشته باشد، نمونهتو های تأخیری است برای نگهداشت آب است که می حوضچه

 .ها در زابل نام برد هایدپارک سیدنی، دریاچه هامون و الگوی چاه نیمه

 سیل و فاضلاب

آخوندعلی با اشاره به مکاتبه اساتید دانشگاه شهید چمران با رئیس سازمان بحران کشور و مدیرکل بحران 

مترمکعب  200نامه اعلام کردیم که در صورت تداوم دبی سه هزار و خوزستان در هفته گذشته، گفت: در این 

برثانیه کارون در مقطع شهری، مهمترین مشکل نه سیلاب، بلکه عدم تخلیه فاضلاب است که علاوه بر آلودگی 

 .کند عوارض جبران ناپذیری ایجاد می

تداوم افزایش دبی کارون، افزود: از بابت ها و  وی با اشاره به پیشنهاد تخلیه شهر اهواز در صورت ادامه بارندگی

طغیان کارون در اهواز نگرانی نداریم اما طغیان فاضلاب نگران کننده است، بنابراین اگر جمعیت کمتری در شهر 

یابد، البته این پیشنهاد مربوط  باشد و مصرف آب و برق و در نهایت تولید فاضلاب کمتر شود، مشکلات کاهش می

 .گذشته مبنی بر بارندگی شدید در روزهای آتی است بینی هفته به پیش

توانند  این عضو هیأت علمی دانشکده شهید چمران اهواز، افزود: شهر اهواز مهاجرپذیر است و ساکنان آن می

برای مدتی شهر را ترک کنند تا جمعیت کمتر شود، همچنین پیشنهاد کردیم که دانشگاه یک هفته تعطیل شود تا 

هزار نفری دانشجو، بتوانیم آشپزخانه دانشگاه را به پخت غذا برای سیل زدگان  50 ضمن کاهش جمعیت

 .اختصاص دهیم

 

 ماهیگیری طرفداران انتقال آب از سیل خوزستان
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های انتقال آب کارون به  رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز همچنین درباره طرح دوباره پروژه

ای از جهان بر اساس یک سال  های اخیر خوزستان، گفت: هیچ کشور و هیچ نقطه سیلابفلات مرکزی در پی 

ریزی منابع  برنامه :دهد. مهدی قمشی افزود ریزی منابع آب را انجام نمی ترسالی مفرط یا خشکسالی شدید برنامه

ریزی و امور  ای برنامهدرصد متوسط آورد را مبن 60ساله منابع آب است و  50تا  30آب هر کشور بر اساس متوسط 

گیرد و بقیه آن باید در بستر خود جریان داشته باشد. وی  ای )شرب و بهداشت صنعت و کشاورزی( قرار می توسعه

که ترسالی شدید است برای  97-98که خشکسالی مفرط بوده و نه سال  96-97تأکید کرد: بنابراین نه سال آبی 

 .ریزی منابع آب مناسب نیست برنامه

سال تنفسی به دریا و رودخانه داده زیرا در یک دهه گذشته، آبی از  13اظهار داشت: این سیل بعد از  قمشی

کردند اما اکنون شرایط بازیابی شده و آب شیرین وارد  رفت و حتی آبزیان راه خود را پیدا نمی رودخانه به دریا نمی

دوره سیلابی را هر چند سال یک بار باید داشته  شود و محیط زیست طبیعی رودخانه بازگشته است که این دریا می

 .باشیم تا محیط زیست رودخانه را حفظ کنیم

 احیای سیلاب برهای طبیعی

ها تأثیر لایروبی کارون را  قمشی درباره تأثیر لایروبی کارون در عبور سیلاب توضیح داد: در روزهای اخیر برخی

دنبال  لایروبی در کارون برخلاف انتظارات، بسیار کم است و باید بهدهند، در حالی که تأثیر  بسیار پررنگ جلوه می

 .راهکارهای دیگری برای زمان سیلاب باشیم

این عضو هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: بازگشایی معابر طبیعی )سیلاب بر طبیعی( کارون همانند 

 .ه، بسیار اهمیت داردهای گذشته از بین رفت که در سال« مالح»و « بحره»نهرهای 

های مهم کارون به تالاب شادگان است، ساخت  های گذشته در مسیر بحره که از آبراهه قمشی اضافه کرد: در سال

و سازهای زیادی صورت گرفته از جمله ساخت کوی طلاب در مسیر آن، به طوری که سازمان آب و برق چون 

بر طبیعی( را مرتفع کند، به ناچار بحره جدید را ساخته است،  نتوانسته از نظر قضایی مشکلات بحره قدیم )سیلاب

 .اما در سیلاب اخیر هم معبر قدیم و هم جدید بحره پر از آب شده زیرا سیل راه خود را پیدا کرده است

وی با بیان اینکه لایروبی نخستین اولویت برای کارون نیست، گفت: لایروبی به صورتی که اکنون در اهواز انجام 

 .آید شود، نه تنها اثر مثبت در سیلاب ندارد، بلکه اثر منفی دارد یعنی سطح آب بالاتر می می

ای که در  این استاد دانشگاه ادامه داد: لایروبی اصول و اهدافی دارد که اگر به منظور دفع سیلاب باشد با شیوه

 .شود متفاوت است اهواز انجام می

 بحران فاضلاب در اهواز

انتقاد از وضعیت فاضلاب شهر اهواز گفت: شبکه فاضلاب اهواز در روزهای عادی که بارندگی  قمشی همچنین با

شود، این در حالی است که  نیست، هم مشکل و پس زدگی دارد، یک باران معمولی نیز سبب آبگرفتگی در شهر می

 .اولین مسأله در توسعه شهری، فاضلاب است
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ها این مشکل  مسأله سیل، بلکه مسأله روزهای عادی اهواز است و در تمام محلهوی تصریح کرد: دفع فاضلاب نه 

 .ها تاکنون حل نشده است دانیم چرا بعد از سال وجود دارد که نمی

 

هزار میلیارد ریال  80قمشی با اشاره به طرح مسأله فاضلاب اهواز در شورای عالی آب، افزود: مقرر شده بود که 

تصاص یابد تا در مدت چهار سال این مشکل حل شود، اکنون باید مدیران آبفا پاسخ دهند اعتبار برای فاضلاب اخ

 .که تکلیف این اعتبار و طرح چه شده است

 اطمینان از استحکام سدهای خوزستان

عضو دیگر هیأت علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز شایعات شکستگی در سدهای خوزستان را 

شوند و ضریب اطمینان بالایی دارند و از بابت  : سدها معمولاً با ضریب اطمینان بالا ساخته میرد کرد و گفت

 .سدهای خوزستان نیز در سیلاب اخیر نگرانی وجود ندارد

صورت بتنی دوقوسه و سد کرخه خاکی با هسته رسی است که ضریب  پور افزود: سد دز به سید محمود کاشفی

، علاوه بر این دیوار آب بند سد که معمولاً با مخلوطی از خاک رس و سیمان است که اطمینان بسیار بالایی دارد

کند، بنابراین نگرانی از بابت پرده آب بند هم وجود ندارد و افکار  دهد و نشتی را کم می اجازه عبور آب را نمی

نه کارون )اهواز، آبادان و عمومی نگرانی دراین باره نداشته باشند. وی با بیان اینکه در شهرهای مسیر رودخا

خرمشهر( نگرانی از طغیان رودخانه وجود ندارد، خاطرنشان کرد: معتقدم تا یکی دو هفته آینده، اگر اتفاق خاصی 

رسد، اگر چه آبگرفتگی و سرریز فاضلاب در برخی مناطق مشکل  نیفتد رودخانه کارون در اهواز به شرایط پایدار می

این  :های بهاره اضافه کرد های آبی دانشکده علوم آب، با اشاره به بارندگی سازه ساز شده است. این عضو گروه

 135ساعت شاهد  24نظیر نباشد اما کم نظیر است به طور نمونه در  بارندگی از نظر واقعه هیدرولوژی اگر بی

« خوب»سیلاب اخیر میلیمتر بودیم، بنابراین، این رخداد از نظر سیلاب کم نظیر است. وی مدیریت سدها را در 

های هفته  پور با اشاره به بارش انگاری اتفاق نیفتاده است. کاشفی ارزیابی کرد و گفت: در مدیریت سدها سهل

ترین مشکل ما در حوضه کرخه است نه در  بزرگ :آینده، نسبت به احتمال وقوع مجدد سیلاب هشدار داد و افزود

مترمکعب رسیده و همه آوردها باید به پایین دست تخلیه شود زیرا میلیارد  6دز و کارون، اکنون حجم ذخیره به 

 .آورد، که امیدواریم ظرفیت خالی در حوضه سیمره بتواند کمک کند نگهداشت این حجم آب اطمینان را پایین می

ماه قبل، توضیح داد: یک مسأله در مدیریت سدها و سیلاب، مسائل  6وی درباره علت عدم تخلیه سد کرخه از 

هاست. برخی معتقد هستند که چرا سد کرخه از  بینی هیدرولوژیکی و تبدیل باران به رواناب، عدم قطعیت در پیش

ماه قبل تخلیه نشد، در حالی که سه چهار سال پیش که سدها تخلیه شده بودند در تابستان با چالش آب روبه رو  6

 .شده بودیم

ن محیط زیست نسبت به سدسازی در کشور اظهار داشت: سدها در پور درباره انتقادات کارشناسان و فعالا کاشفی

های اخیر در حوضه کرخه و دز بوده و در  ها نقش مهمی داشتند، چنانکه بیشترین مشکل سیلاب کنترل سیلاب

ای زیادی ساخته شده مشکلی تاکنون نداشتیم. وی با بیان اینکه در حوضه رودخانه دز،  کارون که سدهای زنجیره

 .یاری هنوز ساخته نشده، اضافه کرد: عملیات اجرایی این سد باید آغاز شودسد بخت
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شود، گفت: پوشش گیاهی حرکت سیلاب و  پور همچنین با بیان اینکه در کشور به آبخیزداری توجهی نمی کاشفی

دارد که نمونه آن در تر  دهد، از سوی دیگر آب همراه با گل و لای، دبی بالاتر و مخرب تولید رواناب را کاهش می

عضو هیأت علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت: جو روانی حاکم به .لرستان اتفاق افتاد

ها باشد و بنابر این لازم  های مسئولان نتوانسته التیام بخش نگرانی ای است که توضیحات و اطمینان بخشی گونه

 .ی مردم تشریح شوداست ازدیدگاه کارشناسی این مسأله برا

دکتر حمید رضا غفوری افزود: مهندسی علوم آب علمی است مبتنی بر آمار و احتمالات و در این علم هیچ چیز را با 

تواند به یقین  توانیم بیان کنیم که البته تقریباً در تمام حوزها به این گونه است بنابراین هیچ کس نمی قطعیت نمی

 .دهد ود دارد رخ میهایی که وج بگوید این نگرانی

وی ادامه داد: با توجه به اینکه از نظر علمی اگر احتمال رخداد یک واقعه آن چنان ضعیف یعنی نزدیک به صفر باشد 

شود که یکی  شاخه تقسیم می 2های جامعه به  در حال حاضر دغدغه :کند گفت هیچ کس خود را نگران آن نمی

دغدغه دارند که آیا آب بالاخره در اهواز یا نقاط دیگر به حدی ناشی از افزایش خروجی سدها است که مردم 

 .رسد که زندگی مردم را بشدت تحت تأثیر قرار دهد می

رسد با توجه به وضعیت موجود و آنچه در سطح جامعه وجود دارد، در حال حاضر  غفوری بیان کرد: به نظر می

اگر هم دبی تغییری کند تأثیر ویرانگری نخواهد پذیرش نسبی وجود دارد که احتمال آن چندان زیاد نیست و 

 .کند داشت و شهرها را دگرگون نمی

معاون طرح و توسعه دانشگاه شهید چمران اهواز اضافه کرد: دغدغه دوم که بیشتر این روزها در فضای مجازی و 

و در صورت  شود مسأله شکستن سدها است که آیا احتمال شکسته شدن سد وجود دارد بین مردم هم مطرح می

 بروز این حادثه تبعات آن برای خوزستان چیست؟

تواند بگوید که هیچ اتفاقی برای سدها  وی اظهار داشت: با توجه به توضیحات یاد شده هیچ کس به یقین نمی

رسد که لازم باشد مردم یا خود را  نخواهد افتاد اما این احتمال چنان ضعیف و دور از ذهن است که به نظر نمی

سازی نشان  غفوری ادامه داد: چون اگر این اتفاق رخ دهد شبیه.ریزی کنیم ن کنیم و برای این کار برنامهنگرا

آید ولی این به معنای نگران کردن مردم نیست  دهد آنچنان حادثه مهیب است که از عامل انسانی کاری بر نمی می

 .دهندای به خود راه  چون احتمال بسیار ضعیف است و مردم نباید دغدغه

 افتد سال اتفاق می 15تا  10های شدید در خوزستان جدید نیست؛ هر  بارندگی

های خوزستان  رئیس دانشکده مهندسی علوم زمین دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت: اگر به تاریخ بارندگی

 .نیست ای های شدید در خوزستان رخ داده بنابراین اتفاق تازه سال بارندگی 15تا  10توجه کنید هر 

ای و  جریان مدیترانه 2ها در قطب شمال در حال ذوب شدن است  دکتر نصرالله کلانتری افزود: از آنجایی که یخ

کند رطوبت را جذب و بارندگی پرباری  افتد؛ جریان اطلس وقتی از مناطق آبی عبور می اقیانوس اطلس اتفاق می

شود. وی بر مطالبه  پیدا کند بارندگی بسیار شدید ایجاد میکند اما جریان اطلس اگر با مدیترانه تلاقی  ایجاد می

 .گری در خوزستان تأکید کرد و گفت: حق ما نیست مشکلات گرد و خاک، آلودگی هوا و سیلاب را داشته باشیم
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  ۱۴:2۹:۰۳ ۱۳۹۸/۰۱/2۳ -۱۱۶2۴۶۱کدخبر:                              

 

 سیل خوزستان؛ از پیوند رودها تا امنیت روانی سیل زدگان و ایمن بودن سدها 

 

کارون، کرخه و دز طغیان کرده و با غرقاب  .روز از سیل خوزستان در سال جدید می گذرد 2۰حدود 

  .کردن دشت های خوزستان، حالا در اطراف اهواز به هم پیوسته اند
 

میلیارد مترمکعب سیلاب وارد خوزستان شده، این در حالیست که  10آنطور که کارشناسان می گویند در این مدت 

 .میلیارد مترمکعب بوده است 13کل آورد پارسال این استان 
 

روستا و هفت شهر تا کنون خبر داده  250روستا و هشدار تخلیه به  105ستاد بحران خوزستان از زیر آب رفتن 

  .غرب اهواز نیز در معرض سیلاب است است.
 

ایرنا درباره بزرگ ترین سیلاب خوزستان طی دهه های اخیر، و پرسش های مختلف پیرامون آن میزگرد علمی با 

حضور تعدادی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در سالن جلسات این دانشگاه، برگزار کرده است که مشروح 

  :آن در پی می آید

 

 

 و دستکاری بشری سیل*
 

عضو هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز، علت وقوع سیلاب اخیر در خوزستان را دستکاری 

بارش های امسال بی سابقه نبوده، اما سیلاب امسال  :های انسانی وسیع در مسیر رودخانه ها دانست و گفت

 .استثنایی و از نوع مصنوعی است
 

لی با اشاره به نظریاتی که درباره رخداد بارندگی و سیلاب مطرح شده است توضیح داد: دیدگاه علی محمد آخوندع

های مختلفی وجود دارد درباره اینکه این اتفاقات برای نخستین بار رخ داده و بسیار نادر است، آنچه مسلم است 

تثنایی و نتیجه دستکاری است، به این بارش هایی که رخ داده تکرار پذیر بوده، اما طغیان رودخانه ها است که اس

 .معنی که سیلاب ها از نوع مصنوعی است
 

سال گذشته این رویدادها اتفاق افتاده، به طور مثال شواهدی داریم که نشان  100وی افزود: قرائنی داریم که در 

و این مساله در عکسی مترمکعب برثانیه( بالاتر رفته  200می دهد تراز رودخانه دز از شرایط فعلی )سه هزار و 

سال پیش توسط یک عکاس دزفولی گرفته شده مشخص است، در ایستگاه  100قدیمی از پل باستانی دزفول که 

 .تله زنگ نیز تا هشت هزار مترمکعب برثانیه ثبت شده است
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قابل اعتماد نیست زیرا ساله ای که وجود دارد، دوره بازگشت یک هزار ساله  70تا  60به گفته وی بر اساس آمار 

 .به دلیل تطویل شدن آمار، دوره های برگشت معنی دار نیستند

 

آخوندعلی اظهار داشت: در سال های گذشته با تغییر شرایط حوضه ها، از طبیعی به حوضه های شهری مواجه 

کنون زیر آب بودیم، که به دلیل دستکاری های شدیدی است که در حوضه ها صورت گرفته، شهرهای کوچکی که ا

می روند در اصل در دره ها، مسیرها و مسیل های سیلاب ساخت و ساز کرده اند یا تحت تاثیر جریانی هستند که از 

 .بالادست سرازیر می شود
 

وی افزود: در گذشته بدون اینکه سدی ساخته شده باشد، روان آب ها وارد دشت می شد، مثلا در کرخه به 

مربع وسعت داشت می ریخت، اما اکنون هور به وسیله دایک مرزی جداسازی شده و کیلومتر  150هورالعظیم که 

یک سوم آن برای ایران است، این در حالیست که این دایک نباید ساخته می شد و برای داشتن جاده در مرز باید 

 .پل می ساختند
 

ظرفیت و مخزن طبیعی بود که  عضو گروه هیدرولوژی و منابع آب دانشکده علوم آب، اضافه کرد: هورالعظیم یک

قبل از ساختن سد بر روی رودخانه کرخه، رواناب ها و جریان های سیلابی را می توانست کنترل کند، در حالی که 

اکنون ده ها شهر کوچک و بزرگ در پایین دست کرخه ساخته شده که هر کدام برای حفاظت از خود سیل بند 

 .لاب شده اندساخته و در نتیجه باعث تغییر مسیر سی
 

در اهواز را نمونه ای از دستکاری انسانی در رودخانه های استان دانست و گفت: « جزیره شادی»وی پارک 

سال پیش با وجود این جزیره مخالف بوده و اصرار بر لایروبی و برداشتن آن داشتند، اما  35کارشناسان آب از 

ها، سواحل و سیلاب دشت های استان را بسیار مشاهده  مساله این است که امثال این دستکاری ها در رودخانه

 .می کنیم
 

مترمکعب برثانیه را عبور داد، اگر  700هزار و  6سیلاب  1347آخوندعلی افزود: رودخانه کارون در اهواز در سال 

 .چه شهر دچار آبگرفتگی شد

 

 

 پیوند بی سابقه رودها*
 

یکدیگر را اتفاقی بی سابقه دانست و اظهار داشت: کرخه در آخوندعلی همچنین اتصال رودخانه های استان به 

سال اخیر تا کنون چنین اتفاقی رخ نداده که سیلاب  40حال سرریز کردن به رودخانه های کارون و دز است که در

 .کرخه جاده شوش به اهواز را در سه چهار نقطه قطع کند
 

لیل سرریز کانال سلمان اظهار داشت: کانال های موسوم به اهواز به د 2وی با اشاره به وقوع سیلاب در محله عین 

چمران و سلمان که در زمان جنگ برای رهاسازی آب زیر پای دشمن ساخته شده بودند، باید بعد از جنگ برچیده 

 .می شدند
 

رده، این استاد دانشگاه با بیان اینکه پخش سیلاب به دلیل دستکاری های انسانی در مسیر رودخانه ها تغییر ک

 .مدیریت بیشتری شود
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به گفته وی در پایین دست کرخه دستکاری های زیادی صورت گرفته است که آثار آن قابل مطالعه است، یک راه 

برای کنترل سیلاب ایجاد حوضچه های تبخیری است برای نگهداشت آب است که می تواند مصارف متعدد داشته 

 .سیدنی، دریاچه هامون و الگوی چاه نیمه ها در زابل نام بردباشد، نمونه های آن را در هایدپارک 

 

 

 سیل و فاضلاب*
 

آخوندعلی با اشاره به مکاتبه اساتید دانشگاه شهید چمران با رئیس سازمان بحران کشور و مدیرکل بحران 

مترمکعب  200خوزستان در هفته گذشته، گفت: در این نامه اعلام کردیم که در صورت تداوم دبی سه هزار و 

برثانیه کارون در مقطع شهری، مهمترین مشکل نه سیلاب، بلکه عدم تخلیه فاضلاب است که علاوه بر آلودگی 

 .عوارض جبران ناپذیری ایجاد می کند
 

وی با اشاره به پیشنهاد تخلیه شهر اهواز در صورت ادامه بارندگی ها و تداوم افزایش دبی کارون، افزود: از بابت 

در اهواز نگرانی نداریم اما طغیان فاضلاب نگران کننده است، بنابراین اگر جمعیت کمتری در شهر طغیان کارون 

باشد و مصرف آب و برق و در نهایت تولید فاضلاب کمتر شود، مشکلات کاهش می یابد، البته این پیشنهاد مربوط 

شرایط فعلی که پیش بینی بارش های به پیش بینی هفته گذشته مبنی بر بارندگی شدید در روزهای آتی است و در 

 .ضعیف شده، نگرانی نخواهیم داشت
 

این عضو هیات علمی دانشکده شهید چمران اهواز، افزود: شهر اهواز مهاجرپذیر است و ساکنان آن می توانند 

تا برای مدتی شهر را ترک کنند تا جمعیت کمتر شود، همچنین پیشنهاد کردیم که دانشگاه یک هفته تعطیل شود 

هزار نفری دانشجو، بتوانیم آشپزخانه دانشگاه را به پخت غذا برای سیل زدگان  50ضمن کاهش جمعیت 

 .اختصاص دهیم

 

آخوندعلی همچنین با انتقاد از بی توجهی به نظرات علمی و دانشگاهی تصریح کرد: من آدم سیاسی نیستم اما 

اید عقب نشینی کنند و اجازه دهند چند متخصص معتقدم نمایندگان خوزستان در مجلس و جریان های سیاسی ب

به مجلس راه یابند و مسائل آب خوزستان را حل کنند، تا رئیس مجلس نگوید که هیچکدام از نمایندگان خوزستان 

 .تاکنون طرح ساماندهی و لایروبی رودخانه ها را مطرح نکرده اند

 

 

 ماهیگیری طرفداران انتقال آب از سیل خوزستان*
 

نشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز همچنین درباره طرح دوباره پروژه های انتقال آب کارون به رئیس دا

هیچ کشور و هیچ نقطه ای از جهان بر اساس یک سال  :فلات مرکزی در پی سیلاب های اخیر خوزستان، گفت

 .ترسالی مفرط و یا خشکسالی شدید برنامه ریزی منابع آب را انجام نمی دهد
 

درصد  60ساله منابع آب است و  50تا  30مهدی قمشی افزود: برنامه ریزی منابع آب هر کشور بر اساس متوسط 

متوسط آورد را مبنای برنامه ریزی و امور توسعه ای )شرب و بهداشت صنعت و کشاورزی( قرار می گیرد و بقیه آن 

 .باید در بستر خود جریان داشته باشد
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که ترسالی شدید است  97-98که خشکسالی مفرط بوده و نه سال  96-97وی تاکید کرد: بنابراین نه سال آبی 

 .برای برنامه ریزی منابع آب مناسب نیست
 

سال تنفسی به دریا و رودخانه داده زیرا در یک دهه گذشته، آبی از  13قمشی اظهار داشت: این سیل بعد از 

حتی آبزیان راه خود را پیدا نمی کردند اما اکنون شرایط بازیابی شده و آب شیرین وارد  رودخانه به دریا نمی رفت و

دریا می شود و محیط زیست طبیعی رودخانه بازگشته است که این دوره سیلابی را هر چند سال یک بار باید داشته 

 .باشیم تا محیط زیست رودخانه را حفظ کنیم

 

 

 احیای سیلاب برهای طبیعی*
 

درباره تاثیر لایروبی کارون را در عبور سیلاب توضیح داد: در روزهای اخیر برخی ها تاثیر لایروبی کارون را قمشی 

بسیار پررنگ جلوه می دهند، در حالی که تاثیر لایروبی در کارون برخلاف انتظارات، بسیار کم است و باید به دنبال 

 .راهکارهای دیگری برای زمان سیلاب باشیم
 

یات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: بازگشایی معابر طبیعی )سیلاب بر طبیعی( کارون همانند این عضو ه

 .که در سال های گذشته از بین رفته، بسیار اهمیت دارد« مالح»و « بحره»نهرهای 
 

است، قمشی اضافه کرد: در سال های گذشته در مسیر بحره که از آبراهه های مهم کارون به تالاب شادگان 

ساخت و سازهای زیادی صورت گرفته از جمله ساخت کوی طلاب در مسیر آن، به طوری که سازمان آب و برق 

چون نتوانسته از نظر قضایی مشکلات بحره قدیم )سیلاب بر طبیعی( را مرتفع کند، به ناچار بحره جدید را ساخته 

 .آب شده زیرا سیل راه خود را پیدا کرده استاست، اما در سیلاب اخیر هم معبر قدیم و هم جدید بحره پر از 
 

وی با بیان اینکه لایروبی نخستین اولویت برای کارون نیست، گفت: لایروبی به صورتی که اکنون در اهواز انجام 

  .می شود، نه تنها اثر مثبت در سیلاب ندارد، بلکه اثر منفی دارد یعنی سطح آب بالاتر می آید
 

ه داد: لایروبی اصول و اهدافی دارد که اگر به منظور دفع سیلاب باشد با شیوه ای که در این استاد دانشگاه ادام

 .اهواز انجام می شود متفاوت است

 

 

 بحران فاضلاب در اهواز*
 

قمشی همچنین با انتقاد از وضعیت فاضلاب شهر اهواز گفت: شبکه فاضلاب اهواز در روزهای عادی که بارندگی 

دگی دارد، یک باران معمولی نیز سبب آبگرفتگی در شهر می شود، این در حالیست که نیست، هم مشکل و پس ز

 .اولین مساله در توسعه شهری، فاضلاب است
 

وی تصریح کرد: دفع فاضلاب نه مساله سیل، بلکه مساله روزهای عادی اهواز است و در تمام محله ها این مشکل 

  .ا کنون حل نشده استوجود دارد که نمی دانیم چرا بعد از سال ها ت

 

111 

 



 
 

هزار میلیارد ریال  80قمشی با اشاره به طرح مساله فاضلاب اهواز در شورای عالی آب، افزود: مقرر شده بود که 

اعتبار برای فاضلاب اختصاص یابد تا در مدت چهار سال این مشکل حل شود، اکنون باید مدیران آبفا پاسخ دهند 

 .طرح چه شده استکه تکلیف این اعتبار و 

 

 

 اطمینان از استحکام سدهای خوزستان *
 

عضو دیگر هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز شایعات شکستگی در سدهای خوزستان را 

رد کرد و گفت: سدها معمولا با ضریب اطمینان بالا ساخته می شوند و ضریب اطمینان بالایی دارند و از بابت 

 .خوزستان نیز در سیلاب اخیر نگرانی وجود نداردسدهای 
 

سید محمود کاشفی پور افزود: سد دز به صورت بتنی دوقوسه و سد کرخه خاکی با هسته رسی است که ضریب 

اطمینان بسیاری بالایی دارد، علاوه بر این دیوار آب بند سد که معمولا با مخلوطی از خاک رس و سیمان است که 

نمی دهد و نشتی را کم می کند، بنابراین نگرانی از بابت پرده آب بند هم وجود ندارد و افکار  اجازه عبور آب را

 .عمومی نگرانی دراین باره نداشته باشند
 

وی با بیان اینکه در شهرهای مسیر رودخانه کارون )در اهواز آبادان و خرمشهر( نگرانی از طغیان رودخانه وجود 

تا یکی دو هفته آینده، اگر اتفاق خاصی نیفتد رودخانه کارون در اهواز به شرایط  معتقدم :ندارد، خاطرنشان کرد

 .پایدار می رسد، اگر چه آبگرفتگی و سرریز فاضلاب در برخی مناطق مشکل ساز شده است
 

ر این عضو گروه سازه های آبی دانشکده علوم آب، با اشاره به بارندگی های بهاره اضافه کرد: این بارندگی از نظ

میلیمتر بودیم،  135ساعت شاهد  24واقعه هیدرولوژی اگر بی نظیر نباشد اما کم نظیر است به طور نمونه در 

 .بنابراین این رخداد از نظر سیلاب کم نظیر است
 

ارزیابی کرد و گفت: در مدیریت سدها سهل انگاری اتفاق نیفتاده « خوب»وی مدیریت سدها را در سیلاب اخیر 

 .است

پور با اشاره به بارش های هفته آینده، نسبت به احتمال وقوع مجدد سیلاب هشدار داد و افزود: بزرگ ترین کاشفی 

میلیارد مترمکعب رسیده، و همه آوردها  6مشکل ما در حوضه کرخه است نه در دز و کارون، اکنون حجم ذخیره به 

را پایین می آورد، که امیدواریم ظرفیت خالی  باید به پایین دست تخلیه شود زیرا نگهداشت این حجم آب اطمینان

 .در حوضه سیمره بتواند کمک کند
 

ماه قبل، توضیح داد: یک مساله در مدیریت سدها و سیلاب، مسائل  6وی درباره علت عدم تخلیه سد کرخه از 

را سد کرخه از هیدرولوژیکی و تبدیل باران به رواناب، عدم قعطیت در پیش بینی هاست، برخی معتقد هستند که چ

ماه قبل تخلیه نشد، در حالی که سه چهار سال پیش که سدها تخلیه شده بودند در تابستان با چالش آب روبه رو  6

 .شده بودیم
 

کاشفی پور درباره انتقادات کارشناسان و فعالان محیط زیست نسبت به سدسازی در کشور اظهار داشت: سدها در 

، چنانکه بیشترین مشکل سیلاب های اخیر در حوضه کرخه و دز بوده و در کنترل سیلاب ها نقش مهمی داشتند

 .کارون که سدهای زنجیره ای زیادی ساخته شده مشکلی تا کنون نداشتیم
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وی با بیان اینکه در حوضه رودخانه دز، سد بختیاری هنوز ساخته نشده، اضافه کرد: عملیات اجرایی این سد باید 

 .آغاز شود
 

پور همچنین با بیان اینکه در کشور به آبخیزداری توجهی نمی شود، گفت: پوشش گیاهی حرکت سیلاب و کاشفی 

تولید رواناب را کاهش می دهد، از سوی دیگر آب همراه با گل و لای، دبی بالاتر و مخرب تر دارد که نمونه آن در 

 .لرستان اتفاق افتاد
 

چمران اهواز نیز گفت: جو روانی حاکم به گونه ای است که  عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید

توضیحات و اطمینان بخشی های مسئولان نتوانسته التیام بخش نگرانی ها باشد و بنابر این لازم است ازدیگاه 

 .کارشناسی این مساله برای مردم تشریح شود
 

ار و احتمالات و در این علم هیچ چیز را با دکتر حمید رضا غفوری افزود: مهندسی علوم آب علمی است مبتنی بر آم

قطعیت نمی توانیم بیان کنیم که البته تقریبا در تمام حوزها به این گونه است بنابراین هیچ کس نمی تواند به یقین 

 .بگوید این نگرانی هایی که وجود دارد رخ می دهد
 

ک واقعه آن چنان ضعیف یعنی نزدیک به صفر باشد وی ادامه داد: با توجه به اینکه از نظر علمی اگر احتمال رخداد ی

شاخه تقسیم می شود که یکی  2هیچ کس خود را نگران آن نمی کند گفت: در حال حاضر دغدغه های جامعه به 

ناشی از افزایش خروجی سدها است که مردم دغدغه دارند که آیا آب بالاخره در اهواز و یا نقاط دیگر به حدی می 

 .م را به شدت تحت تاثیر قرار دهدرسد که زندگی مرد
 

غفوری بیان کرد: به نظر می رسد با توجه به وضعیت موجود و آنچه در سطح جامعه وجود دارد، در حال حاضر 

پذیرش نسبی وجود دارد که احتمال آن چنان زیاد نیست و اگر هم دبی تغییری کند تاثیر ویرانگری نخواهد داشت 

  .و شهرها را دگرگون نمی کند
 

معاون طرح و توسعه دانشگاه شهید چمران اهواز اضافه کرد: دغدغه دوم که بیشتر این روزها در فضای مجازی و 

بین مردم هم مطرح می شود مساله شکستن سدها است که آیا احتمال شکسته شدن سد وجود دارد و در صورت 

 بروز این حادثه تبعات آن برای خوزستان چیست؟
 

وجه به توضیحات یاد شده هیچ کس به یقین نمی تواند بگوید که هیچ اتفاقی برای سدها وی اظهار داشت: با ت

نخواهد افتاد اما این احتمال آن چنان ضعیف و دور از ذهن است که به نظر نمی رسد که لازم باشد مردم و یا خود 

 .را نگران کنیم و برای این کار برنامه ریزی کنیم
 

ن اتفاق رخ دهد شبیه سازی نشان می دهد آن چنان حادثه مهیب است که از عامل غفوری ادامه داد: چون اگر ای

انسانی کاری بر نمی آید ولی این به معنای نگران کردن مردم نیست چون احتمال بسیار ضعیف است و مردم نباید 

 .دغدغه ای به خود راه دهند
 

ورد امکان تداوم سیلاب های عادی در عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز در م

روزهای اخیر و احتمال بروز مشکلات جدی تر گفت: قرائن و شواهد نشان می دهد که اوضاع رو به آرامش است 

البته مردم باید آمادگی های لازم را برای مقابله داشته باشند و بدون هراس و با حفظ آرامش و اقدامات اولیه را در 

 .نظر بگیرند
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 سال اتفاق می افتد 15تا  10بارندگی های شدید در خوزستان جدید نیست؛ هر **
 

اگر به تاریخ بارندگی های خوزستان  :رییس دانشکده مهندسی علوم زمین دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت

 .نیستسال بارندگی های شدید در خوزستان رخ داده بنابراین اتفاق تازه ای  15تا  10توجه کنید هر 
 

جریان مدیرانه ای و  2دکتر نصرالله کلانتری افزود: از آنجایی که یخ ها در قطب شمال در حال ذوب شدن است 

اقیانوس اطلس اتفاق می افتد؛ جریان اطلس وقتی از مناطق آبی عبور میکند رطوبت را جذب و بارندگی پرباری 

 .دا کند بارندگی بسیار شدید ایجاد می شودایجاد می کند اما جریان اطلس اگر با مدیترانه تلاقی پی

حق ما نیست مشکلات گرد و خاک، آلودگی هوا و سیلاب را  :وی بر مطالبه گری در خوزستان تاکید کرد و گفت

 .داشته باشیم

 

 

 اعزام تیم های روانشناسی به مناطق سیل زده **
 

یکی از آثار  :مران اهواز نیز اظهار داشتعضو هیات علمی دانشکده علوم تربیتی و روانشناسی دانشگاه شهید چ

مهم رخدادهای طبیعی مانند سیل و جنگ آثار فرهنگی و روانی است که گاهی ماندگارهستند که دانشگاهها می 

 .توانند در کاهش این آثار خدمات خوبی را ارائه کنند
 

وان شناسی دانشگاه تیم های دکتر مسعود صفایی مقدم افزود: مدیریت بخش مشاوره دانشکده علوم تربیتی و ر

 .روانشناسی و مشاوره برای ارائه خدمات به سیل زدگان به مناطق سیل زده اعزام شدند

وی بیان کرد: دانشگاه ستاد کمک رسانی به سیل زدگان را نیز تشکیل داده و شبکه ملی جامعه و دانشگاه نیز 

  .نشست هایی را برگزار کرده است
 

نقش دانشگاهیان درکمک و مدیریت این حادثه گفت: از آنجایی که دانشگاهیان تجربه  صفایی مقدم با اشاره به

زیادی دارند و در امور اجرایی استان نقش هایی را ایفا کرده اند، حضور آنها در ستادها و کنار مسئولان ستاد 

 .بحران استان تا حدی موثراست و باید تقویت شود
 

ی و روانشناسی دانشگاه شهید چمران اهواز ادامه داد: همچنین ستادهای عضو هیات علمی دانشکده علوم تربیت

 .مردمی که به طور خود انگیخته فعال شده بسیار موثر عمل کرده اند
 

وی در خصوص وضعیت سیلاب گفت: در مجموع در استان آمادگی موثری برای این واقعه نداشته و ما باید از این 

ستان بحران خیززندگی می کنیم در این راستا لازم است طرح جامع علمی مسائل درس بگیریم و چون یک در ا

 .برای مدیریت بحران در خوزستان زیر نظر دانشگاه تدوین شود
 

صفایی مقدم اضافه کرد: البته با این عنوان اقداماتی صورت گرفته اما باید کتابچه اصول راهنمای کار در مدیریت 

  .تدوین شود که در صورت بروز بحران با مشکلات کمتری روبرو شویمبحران بر اساس وضعیت خوزستان 
 

یکی دیگر از اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز اظهار داشت: از مولفه های مورد توجه 

روانشناسی در زمان بحران، احساس امنیت روانشناختی انسان ها است و مبنایی ترین منبع احساس امنیت در 

  .ها مادر و خانه استانسان 
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دل کندن از منبع امنیت حتی در مواقع خطر و بروز حوادث مانند سیل به راحتی  :دکترعباس امان الهی بیان کرد

امکان پذیر نیست و از جمله درس های اساسی روانشناسی این است که خانه نماد عشق و امنیت و سایر پایه 

 .ت و فاصله گرفتن از خانواده حتی در شرایط عادی نیز سخت استهای اساسی روانشناختی انسان ها اس

وی ادامه داد: از ابتدای وقوع سیل تا کنون کارگروه روانشناختی دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن 

مشاوره ایران تشکیل شد تا حداقل کمک های اولیه روانشناختی را به سیل زدگان ارائه کند و نشست هایی با 

کودکان و زنان نیز به صورت ویژه برگزار می شود و ستاد کمک دانشگاه به سیل زدگان نیز برقرار شده است که در 

  .اردوگاه تیم های روانشناسی مستقر شده است 10حال حاضر در 
 

 .برای ارائه خدمات بهتر به سیل زدگان باید مدیریت یکپارچه برقرار شود :امان الهی افزود
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 ۱۴:۳۰ساعت: -2۳/۰۱/۹۸تاریخ  -۸۳2۷۴۹2۸-۶۹2۰۷۴کدخبر:

 در میزگرد علمی ایرنا بررسی شد

 سیل خوزستان؛ از پیوند رودها تا امنیت روانی سیل زدگان و ایمن بودن سدها

میزگرد علمی درباره بزرگ ترین سیلاب خوزستان طی دهه های اخیر و جنبه های مختلف -ایرنا  -اهواز 

 .آن با حضور تعدادی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد

 

روز از سیل خوزستان در سال جدید می گذرد. کارون، کرخه و دز طغیان کرده و با غرقاب کردن دشت  20حدود 

  .های خوزستان، حالا در اطراف اهواز به هم پیوسته اند

 

میلیارد مترمکعب سیلاب وارد خوزستان شده، این در حالیست که  10آنطور که کارشناسان می گویند در این مدت 

 .میلیارد مترمکعب بوده است 13کل آورد پارسال این استان 

 

روستا و هفت شهر تا کنون خبر داده  250روستا و هشدار تخلیه به  105ستاد بحران خوزستان از زیر آب رفتن 

  .است. غرب اهواز نیز در معرض سیلاب است

 

درباره بزرگ ترین سیلاب خوزستان طی دهه های اخیر، و پرسش های مختلف پیرامون آن میزگرد علمی با ایرنا 

حضور تعدادی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در سالن جلسات این دانشگاه، برگزار کرده است که مشروح 

  :آن در پی می آید

 

 

 سیل و دستکاری بشری*

 

م آب دانشگاه شهید چمران اهواز، علت وقوع سیلاب اخیر در خوزستان را دستکاری عضو هیات علمی دانشکده علو

های انسانی وسیع در مسیر رودخانه ها دانست و گفت: بارش های امسال بی سابقه نبوده، اما سیلاب امسال 

 .استثنایی و از نوع مصنوعی است

 

116 



 

رخداد بارندگی و سیلاب مطرح شده است توضیح داد: دیدگاه علی محمد آخوندعلی با اشاره به نظریاتی که درباره 

های مختلفی وجود دارد درباره اینکه این اتفاقات برای نخستین بار رخ داده و بسیار نادر است، آنچه مسلم است 

ن بارش هایی که رخ داده تکرار پذیر بوده، اما طغیان رودخانه ها است که استثنایی و نتیجه دستکاری است، به ای

 .معنی که سیلاب ها از نوع مصنوعی است

 

سال گذشته این رویدادها اتفاق افتاده، به طور مثال شواهدی داریم که نشان  100قرائنی داریم که در  :وی افزود

مترمکعب برثانیه( بالاتر رفته و این مساله در عکسی  200می دهد تراز رودخانه دز از شرایط فعلی )سه هزار و 

سال پیش توسط یک عکاس دزفولی گرفته شده مشخص است، در ایستگاه  100استانی دزفول که قدیمی از پل ب

 .هزار مترمکعب برثانیه ثبت شده است 6تله زنگ نیز تا 

 

ساله ای که وجود دارد، دوره بازگشت یک هزار ساله قابل اعتماد نیست زیرا  70تا  60به گفته وی بر اساس آمار 

 .دوره های برگشت معنی دار نیستند به دلیل تطویل شدن آمار،

 

آخوندعلی اظهار داشت: در سال های گذشته با تغییر شرایط حوضه ها، از طبیعی به حوضه های شهری مواجه 

بودیم، که به دلیل دستکاری های شدیدی است که در حوضه ها صورت گرفته، شهرهای کوچکی که اکنون زیر آب 

و مسیل های سیلاب ساخت و ساز کرده اند یا تحت تاثیر جریانی هستند که از می روند در اصل در دره ها، مسیرها 

 .بالادست سرازیر می شود

 

وی افزود: در گذشته بدون اینکه سدی ساخته شده باشد، روان آب ها وارد دشت می شد، مثلا در کرخه به 

دایک مرزی جداسازی شده و هزار هکتار وسعت داشت می ریخت، اما اکنون هور به وسیله  130هورالعظیم که 

یک سوم آن برای ایران است، این در حالیست که این دایک نباید ساخته می شد و برای داشتن جاده در مرز باید 

 .پل می ساختند

 

عضو گروه هیدرولوژی و منابع آب دانشکده علوم آب، اضافه کرد: هورالعظیم یک ظرفیت و مخزن طبیعی بود که 

وی رودخانه کرخه، رواناب ها و جریان های سیلابی را می توانست کنترل کند، در حالی که قبل از ساختن سد بر ر

اکنون ده ها شهر کوچک و بزرگ در پایین دست کرخه ساخته شده که هر کدام برای حفاظت از خود سیل بند 

 .ساخته و در نتیجه باعث تغییر مسیر سیلاب شده اند

 

 نمونه ای از دستکاری انسانی در رودخانه های استان دانست و گفت: در اهواز را  'جزیره شادی'وی پارک 

سال پیش با وجود این جزیره مخالف بوده و اصرار بر لایروبی و برداشتن آن داشتند، اما  35کارشناسان آب از 

ده مساله این است که امثال این دستکاری ها در رودخانه ها، سواحل و سیلاب دشت های استان را بسیار مشاه

 .می کنیم
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مترمکعب برثانیه را عبور داد، اگر  700هزار و  6سیلاب  1347آخوندعلی افزود: رودخانه کارون در اهواز در سال 

 .چه شهر دچار آبگرفتگی شد

 

 پیوند بی سابقه رودها

 

داشت: کرخه در آخوندعلی همچنین اتصال رودخانه های استان به یکدیگر را اتفاقی بی سابقه دانست و اظهار 

سال اخیر تا کنون چنین اتفاقی رخ نداده که سیلاب  40حال سرریز کردن به رودخانه های کارون و دز است که در

 .کرخه جاده شوش به اهواز را در سه چهار نقطه قطع کند

 

های موسوم به اهواز به دلیل سرریز کانال سلمان اظهار داشت: کانال  2وی با اشاره به وقوع سیلاب در محله عین 

چمران و سلمان که در زمان جنگ برای رهاسازی آب زیر پای دشمن ساخته شده بودند، باید بعد از جنگ برچیده 

 .می شدند

 

این استاد دانشگاه با بیان اینکه پخش سیلاب به دلیل دستکاری های انسانی در مسیر رودخانه ها تغییر کرده، 

ه در کارون، همه بندها، سیل بندها و شبکه های آبیاری و زهکشی باید تاکید کرد: بعد از سرریز رودخانه کرخ

 .مدیریت بیشتری شود

 

به گفته وی در پایین دست کرخه دستکاری های زیادی صورت گرفته است که آثار آن قابل مطالعه است، یک راه 

مصارف متعدد داشته  برای کنترل سیلاب ایجاد حوضچه های تاخیری است برای نگهداشت آب است که می تواند

 .باشد، نمونه های آن را در هایدپارک سیدنی، دریاچه هامون و الگوی چاه نیمه ها در زابل نام برد

 

 

 سیل و فاضلاب**

 

آخوندعلی با اشاره به مکاتبه اساتید دانشگاه شهید چمران با رئیس سازمان بحران کشور و مدیرکل بحران 

مترمکعب  200ن نامه اعلام کردیم که در صورت تداوم دبی سه هزار و خوزستان در هفته گذشته، گفت: در ای

برثانیه کارون در مقطع شهری، مهمترین مشکل نه سیلاب، بلکه عدم تخلیه فاضلاب است که علاوه بر آلودگی 

 .عوارض جبران ناپذیری ایجاد می کند

 

و تداوم افزایش دبی کارون، افزود: از بابت  وی با اشاره به پیشنهاد تخلیه شهر اهواز در صورت ادامه بارندگی ها

طغیان کارون در اهواز نگرانی نداریم اما طغیان فاضلاب نگران کننده است، بنابراین اگر جمعیت کمتری در شهر 

باشد و مصرف آب و برق و در نهایت تولید فاضلاب کمتر شود، مشکلات کاهش می یابد، البته این پیشنهاد مربوط 

فته گذشته مبنی بر بارندگی شدید در روزهای آتی است و در شرایط فعلی که پیش بینی بارش های به پیش بینی ه

 .ضعیف شده، نگرانی نخواهیم داشت
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این عضو هیات علمی دانشکده شهید چمران اهواز، افزود: شهر اهواز مهاجرپذیر است و ساکنان آن می توانند 

کمتر شود، همچنین پیشنهاد کردیم که دانشگاه یک هفته تعطیل شود تا برای مدتی شهر را ترک کنند تا جمعیت 

هزار نفری دانشجو، بتوانیم آشپزخانه دانشگاه را به پخت غذا برای سیل زدگان  50ضمن کاهش جمعیت 

 .اختصاص دهیم

 

ستم اما آخوندعلی همچنین با انتقاد از بی توجهی به نظرات علمی و دانشگاهی تصریح کرد: من آدم سیاسی نی

معتقدم نمایندگان خوزستان در مجلس و جریان های سیاسی باید عقب نشینی کنند و اجازه دهند چند متخصص 

به مجلس راه یابند و مسائل آب خوزستان را حل کنند، تا رئیس مجلس نگوید که هیچکدام از نمایندگان خوزستان 

 .اند تاکنون طرح ساماندهی و لایروبی رودخانه ها را مطرح نکرده

 

 

 ماهیگیری طرفداران انتقال آب از سیل خوزستان**

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز همچنین درباره طرح دوباره پروژه های انتقال آب کارون به 

هیچ کشور و هیچ نقطه ای از جهان بر اساس یک سال  :فلات مرکزی در پی سیلاب های اخیر خوزستان، گفت

 .و یا خشکسالی شدید برنامه ریزی منابع آب را انجام نمی دهد ترسالی مفرط
 

درصد  60ساله منابع آب است و  50تا  30مهدی قمشی افزود: برنامه ریزی منابع آب هر کشور بر اساس متوسط 

 متوسط آورد را مبنای برنامه ریزی و امور توسعه ای )شرب و بهداشت صنعت و کشاورزی( قرار می گیرد و بقیه آن

 .باید در بستر خود جریان داشته باشد
 

که ترسالی شدید است  97-98که خشکسالی مفرط بوده و نه سال  96-97وی تاکید کرد: بنابراین نه سال آبی 

 .برای برنامه ریزی منابع آب مناسب نیست
 

شته، آبی از سال تنفسی به دریا و رودخانه داده زیرا در یک دهه گذ 13قمشی اظهار داشت: این سیل بعد از 

رودخانه به دریا نمی رفت و حتی آبزیان راه خود را پیدا نمی کردند اما اکنون شرایط بازیابی شده و آب شیرین وارد 

دریا می شود و محیط زیست طبیعی رودخانه بازگشته است که این دوره سیلابی را هر چند سال یک بار باید داشته 

 .یمباشیم تا محیط زیست رودخانه را حفظ کن

 

 

 احیای سیلاب برهای طبیعی*
 

قمشی درباره تاثیر لایروبی کارون را در عبور سیلاب توضیح داد: در روزهای اخیر برخی ها تاثیر لایروبی کارون را 

بسیار پررنگ جلوه می دهند، در حالی که تاثیر لایروبی در کارون برخلاف انتظارات، بسیار کم است و باید به دنبال 

 .گری برای زمان سیلاب باشیمراهکارهای دی
 

این عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز افزود: بازگشایی معابر طبیعی )سیلاب بر طبیعی( کارون همانند 

 .که در سال های گذشته از بین رفته، بسیار اهمیت دارد« مالح»و « بحره»نهرهای 
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بحره که از آبراهه های مهم کارون به تالاب شادگان است، قمشی اضافه کرد: در سال های گذشته در مسیر 

ساخت و سازهای زیادی صورت گرفته از جمله ساخت کوی طلاب در مسیر آن، به طوری که سازمان آب و برق 

چون نتوانسته از نظر قضایی مشکلات بحره قدیم )سیلاب بر طبیعی( را مرتفع کند، به ناچار بحره جدید را ساخته 

 .در سیلاب اخیر هم معبر قدیم و هم جدید بحره پر از آب شده زیرا سیل راه خود را پیدا کرده استاست، اما 
 

وی با بیان اینکه لایروبی نخستین اولویت برای کارون نیست، گفت: لایروبی به صورتی که اکنون در اهواز انجام 

  .ی سطح آب بالاتر می آیدمی شود، نه تنها اثر مثبت در سیلاب ندارد، بلکه اثر منفی دارد یعن
 

این استاد دانشگاه ادامه داد: لایروبی اصول و اهدافی دارد که اگر به منظور دفع سیلاب باشد با شیوه ای که در 

 .اهواز انجام می شود متفاوت است

 

 

 بحران فاضلاب در اهواز*
 

اهواز در روزهای عادی که بارندگی قمشی همچنین با انتقاد از وضعیت فاضلاب شهر اهواز گفت: شبکه فاضلاب 

نیست، هم مشکل و پس زدگی دارد، یک باران معمولی نیز سبب آبگرفتگی در شهر می شود، این در حالیست که 

 .اولین مساله در توسعه شهری، فاضلاب است
 

این مشکل  وی تصریح کرد: دفع فاضلاب نه مساله سیل، بلکه مساله روزهای عادی اهواز است و در تمام محله ها

  .وجود دارد که نمی دانیم چرا بعد از سال ها تا کنون حل نشده است
 

هزار میلیارد ریال  80قمشی با اشاره به طرح مساله فاضلاب اهواز در شورای عالی آب، افزود: مقرر شده بود که 

یران آبفا پاسخ دهند اعتبار برای فاضلاب اختصاص یابد تا در مدت چهار سال این مشکل حل شود، اکنون باید مد

 .که تکلیف این اعتبار و طرح چه شده است

 

 

 اطمینان از استحکام سدهای خوزستان *
 

عضو دیگر هیات علمی دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز شایعات شکستگی در سدهای خوزستان را 

ب اطمینان بالایی دارند و از بابت رد کرد و گفت: سدها معمولا با ضریب اطمینان بالا ساخته می شوند و ضری

 .سدهای خوزستان نیز در سیلاب اخیر نگرانی وجود ندارد
 

سید محمود کاشفی پور افزود: سد دز به صورت بتنی دوقوسه و سد کرخه خاکی با هسته رسی است که ضریب 

خاک رس و سیمان است که  اطمینان بسیاری بالایی دارد، علاوه بر این دیوار آب بند سد که معمولا با مخلوطی از

اجازه عبور آب را نمی دهد و نشتی را کم می کند، بنابراین نگرانی از بابت پرده آب بند هم وجود ندارد و افکار 

 .عمومی نگرانی دراین باره نداشته باشند
 

ودخانه وجود وی با بیان اینکه در شهرهای مسیر رودخانه کارون )در اهواز آبادان و خرمشهر( نگرانی از طغیان ر

معتقدم تا یکی دو هفته آینده، اگر اتفاق خاصی نیفتد رودخانه کارون در اهواز به شرایط  :ندارد، خاطرنشان کرد

 .پایدار می رسد، اگر چه آبگرفتگی و سرریز فاضلاب در برخی مناطق مشکل ساز شده است
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این عضو گروه سازه های آبی دانشکده علوم آب، با اشاره به بارندگی های بهاره اضافه کرد: این بارندگی از نظر 

میلیمتر بودیم،  135ساعت شاهد  24واقعه هیدرولوژی اگر بی نظیر نباشد اما کم نظیر است به طور نمونه در 

 .بنابراین این رخداد از نظر سیلاب کم نظیر است
 

ارزیابی کرد و گفت: در مدیریت سدها سهل انگاری اتفاق نیفتاده « خوب»سدها را در سیلاب اخیر  وی مدیریت

 .است

کاشفی پور با اشاره به بارش های هفته آینده، نسبت به احتمال وقوع مجدد سیلاب هشدار داد و افزود: بزرگ ترین 

میلیارد مترمکعب رسیده، و همه آوردها  6ه مشکل ما در حوضه کرخه است نه در دز و کارون، اکنون حجم ذخیره ب

باید به پایین دست تخلیه شود زیرا نگهداشت این حجم آب اطمینان را پایین می آورد، که امیدواریم ظرفیت خالی 

 .در حوضه سیمره بتواند کمک کند
 

سیلاب، مسائل ماه قبل، توضیح داد: یک مساله در مدیریت سدها و  6وی درباره علت عدم تخلیه سد کرخه از 

هیدرولوژیکی و تبدیل باران به رواناب، عدم قعطیت در پیش بینی هاست، برخی معتقد هستند که چرا سد کرخه از 

ماه قبل تخلیه نشد، در حالی که سه چهار سال پیش که سدها تخلیه شده بودند در تابستان با چالش آب روبه رو  6

 .شده بودیم
 

شناسان و فعالان محیط زیست نسبت به سدسازی در کشور اظهار داشت: سدها در کاشفی پور درباره انتقادات کار

کنترل سیلاب ها نقش مهمی داشتند، چنانکه بیشترین مشکل سیلاب های اخیر در حوضه کرخه و دز بوده و در 

 .کارون که سدهای زنجیره ای زیادی ساخته شده مشکلی تا کنون نداشتیم
 

دخانه دز، سد بختیاری هنوز ساخته نشده، اضافه کرد: عملیات اجرایی این سد باید وی با بیان اینکه در حوضه رو

 .آغاز شود
 

کاشفی پور همچنین با بیان اینکه در کشور به آبخیزداری توجهی نمی شود، گفت: پوشش گیاهی حرکت سیلاب و 

و مخرب تر دارد که نمونه آن در تولید رواناب را کاهش می دهد، از سوی دیگر آب همراه با گل و لای، دبی بالاتر 

 .لرستان اتفاق افتاد
 

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت: جو روانی حاکم به گونه ای است که 

توضیحات و اطمینان بخشی های مسئولان نتوانسته التیام بخش نگرانی ها باشد و بنابر این لازم است ازدیگاه 

 .ن مساله برای مردم تشریح شودکارشناسی ای
 

دکتر حمید رضا غفوری افزود: مهندسی علوم آب علمی است مبتنی بر آمار و احتمالات و در این علم هیچ چیز را با 

قطعیت نمی توانیم بیان کنیم که البته تقریبا در تمام حوزها به این گونه است بنابراین هیچ کس نمی تواند به یقین 

 .هایی که وجود دارد رخ می دهد بگوید این نگرانی
 

وی ادامه داد: با توجه به اینکه از نظر علمی اگر احتمال رخداد یک واقعه آن چنان ضعیف یعنی نزدیک به صفر باشد 

شاخه تقسیم می شود که یکی  2هیچ کس خود را نگران آن نمی کند گفت: در حال حاضر دغدغه های جامعه به 

است که مردم دغدغه دارند که آیا آب بالاخره در اهواز و یا نقاط دیگر به حدی می ناشی از افزایش خروجی سدها 

 .رسد که زندگی مردم را به شدت تحت تاثیر قرار دهد
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غفوری بیان کرد: به نظر می رسد با توجه به وضعیت موجود و آنچه در سطح جامعه وجود دارد، در حال حاضر 

ال آن چنان زیاد نیست و اگر هم دبی تغییری کند تاثیر ویرانگری نخواهد داشت پذیرش نسبی وجود دارد که احتم

  .و شهرها را دگرگون نمی کند
 

معاون طرح و توسعه دانشگاه شهید چمران اهواز اضافه کرد: دغدغه دوم که بیشتر این روزها در فضای مجازی و 

ال شکسته شدن سد وجود دارد و در صورت بین مردم هم مطرح می شود مساله شکستن سدها است که آیا احتم

 بروز این حادثه تبعات آن برای خوزستان چیست؟
 

وی اظهار داشت: با توجه به توضیحات یاد شده هیچ کس به یقین نمی تواند بگوید که هیچ اتفاقی برای سدها 

لازم باشد مردم و یا خود نخواهد افتاد اما این احتمال آن چنان ضعیف و دور از ذهن است که به نظر نمی رسد که 

 .را نگران کنیم و برای این کار برنامه ریزی کنیم
 

غفوری ادامه داد: چون اگر این اتفاق رخ دهد شبیه سازی نشان می دهد آن چنان حادثه مهیب است که از عامل 

و مردم نباید  انسانی کاری بر نمی آید ولی این به معنای نگران کردن مردم نیست چون احتمال بسیار ضعیف است

 .دغدغه ای به خود راه دهند
 

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز در مورد امکان تداوم سیلاب های عادی در 

روزهای اخیر و احتمال بروز مشکلات جدی تر گفت: قرائن و شواهد نشان می دهد که اوضاع رو به آرامش است 

لازم را برای مقابله داشته باشند و بدون هراس و با حفظ آرامش و اقدامات اولیه را در البته مردم باید آمادگی های 

 .نظر بگیرند

 

 

 سال اتفاق می افتد 15تا  10بارندگی های شدید در خوزستان جدید نیست؛ هر **
 

خوزستان اگر به تاریخ بارندگی های  :رییس دانشکده مهندسی علوم زمین دانشگاه شهید چمران اهواز نیز گفت

 .سال بارندگی های شدید در خوزستان رخ داده بنابراین اتفاق تازه ای نیست 15تا  10توجه کنید هر 
 

جریان مدیرانه ای و  2دکتر نصرالله کلانتری افزود: از آنجایی که یخ ها در قطب شمال در حال ذوب شدن است 

عبور میکند رطوبت را جذب و بارندگی پرباری اقیانوس اطلس اتفاق می افتد؛ جریان اطلس وقتی از مناطق آبی 

 .ایجاد می کند اما جریان اطلس اگر با مدیترانه تلاقی پیدا کند بارندگی بسیار شدید ایجاد می شود

حق ما نیست مشکلات گرد و خاک، آلودگی هوا و سیلاب را  :وی بر مطالبه گری در خوزستان تاکید کرد و گفت

 .داشته باشیم

 

 

 های روانشناسی به مناطق سیل زده اعزام تیم **
 

یکی از آثار  :عضو هیات علمی دانشکده علوم تربیتی و روانشناسی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز اظهار داشت

مهم رخدادهای طبیعی مانند سیل و جنگ آثار فرهنگی و روانی است که گاهی ماندگارهستند که دانشگاهها می 

 .ت خوبی را ارائه کنندتوانند در کاهش این آثار خدما
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دکتر مسعود صفایی مقدم افزود: مدیریت بخش مشاوره دانشکده علوم تربیتی و روان شناسی دانشگاه تیم های 

 .روانشناسی و مشاوره برای ارائه خدمات به سیل زدگان به مناطق سیل زده اعزام شدند

نیز تشکیل داده و شبکه ملی جامعه و دانشگاه نیز  وی بیان کرد: دانشگاه ستاد کمک رسانی به سیل زدگان را

  .نشست هایی را برگزار کرده است
 

صفایی مقدم با اشاره به نقش دانشگاهیان درکمک و مدیریت این حادثه گفت: از آنجایی که دانشگاهیان تجربه 

ها و کنار مسئولان ستاد زیادی دارند و در امور اجرایی استان نقش هایی را ایفا کرده اند، حضور آنها در ستاد

 .بحران استان تا حدی موثراست و باید تقویت شود
 

عضو هیات علمی دانشکده علوم تربیتی و روانشناسی دانشگاه شهید چمران اهواز ادامه داد: همچنین ستادهای 

 .مردمی که به طور خود انگیخته فعال شده بسیار موثر عمل کرده اند
 

در مجموع در استان آمادگی موثری برای این واقعه نداشته و ما باید از این  وی در خصوص وضعیت سیلاب گفت:

مسائل درس بگیریم و چون یک در استان بحران خیززندگی می کنیم در این راستا لازم است طرح جامع علمی 

 .برای مدیریت بحران در خوزستان زیر نظر دانشگاه تدوین شود
 

عنوان اقداماتی صورت گرفته اما باید کتابچه اصول راهنمای کار در مدیریت  صفایی مقدم اضافه کرد: البته با این

  .بحران بر اساس وضعیت خوزستان تدوین شود که در صورت بروز بحران با مشکلات کمتری روبرو شویم
 

یکی دیگر از اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز اظهار داشت: از مولفه های مورد توجه 

شناسی در زمان بحران، احساس امنیت روانشناختی انسان ها است و مبنایی ترین منبع احساس امنیت در روان

  .انسان ها مادر و خانه است
 

دل کندن از منبع امنیت حتی در مواقع خطر و بروز حوادث مانند سیل به راحتی  :دکترعباس امان الهی بیان کرد

اساسی روانشناسی این است که خانه نماد عشق و امنیت و سایر پایه امکان پذیر نیست و از جمله درس های 

 .های اساسی روانشناختی انسان ها است و فاصله گرفتن از خانواده حتی در شرایط عادی نیز سخت است

وی ادامه داد: از ابتدای وقوع سیل تا کنون کارگروه روانشناختی دانشگاه شهید چمران اهواز با همکاری انجمن 

ره ایران تشکیل شد تا حداقل کمک های اولیه روانشناختی را به سیل زدگان ارائه کند و نشست هایی با مشاو

کودکان و زنان نیز به صورت ویژه برگزار می شود و ستاد کمک دانشگاه به سیل زدگان نیز برقرار شده است که در 

  .اردوگاه تیم های روانشناسی مستقر شده است 10حال حاضر در 
 

 .برای ارائه خدمات بهتر به سیل زدگان باید مدیریت یکپارچه برقرار شود :ن الهی افزوداما
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 حیدری در گفتگو با دانشجو:

 شود  مشکل سیلاب خوزستان با آبگیری هورالعظیم حل نمی

گیری این مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: رهاسازی آب در تالاب هورالعظیم و آب

 کند؛ چرا که اختلاف سطحی این منطقه مشهود است.  منطقه، مشکل سیلاب خوزستان را حل نمی

خبرگزاری مصطفی حیدری، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه 

تشکل دانشجویی از تالاب هورالعظیم گفت: روز گذشته برای بررسی ، با اشاره به بازدید اعضای این دانشجو

 میدانی واقعیت ماجرای آبگیری تالاب هورالعظیم عازم این منطقه شدیم.

 

حیدری افزود: طبق صحبتی که با کارگران شرکت نفت حاضر در تالاب هورالعظیم داشتیم، مشخص شد که با 

 در برخی از مناطق تالاب جریان پیدا کرده است.های این منطقه، آب  شکافته شدن برخی جاده

 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز اضافه کرد: پس از انجام این آبگیری و به دلیل اختلاف 

هایی از تالاب کاملا  سطح، عمق آب در برخی مناطق تالاب بسیار کم و در برخی مناطق زیاد است؛ البته بخش

هایی از تالاب، شروع به راه  ها از این موقعیت استفاده کرده و با به تصویر کشیدن بخش هخشک است. برخی رسان

 کشند. ای کرده اند و واقعیت وضعیت تالاب را به تصویر نمی انداختن بازی رسانه

 

وی ادامه داد: آبگیری تالاب هورالعطیم در حال انجام است و برای مشخص شدن وضعیت کلی آبگیری این تالاب 

های  هایی داشته ایم و یک تیم متخصص اکنون در حال بررسی شاخص ا متخصصین بخش علوم آب نیز صحبتب

علمی این تالاب هستند تا وضعیت آبگیری منطقه مشخص شود، اما همه این موارد بستگی به ارتفاع و شیب زمین 

ضاوت در مورد وضعیت کنونی این توان بدون ارائه دلایل علمی به ق های زمین شناسی دارد و نمی و سایر شاخص

 تالاب پرداخت و شرکت نفت را مقصر تغییر مسیر آب دانست.

حیدری اظهار کرد: آبگیری تالاب هورالعظیم براساس نظر متخصصین منابع طبیعی و وضعیت محیط زیست منطقه 

 توان تصمیم گیری درباره این مسئله را مربوط به شرکت نفت دانست. گیرد و نمی صورت می
  

وی خاطرنشان کرد: آنچه که مسلم است، رها سازی آب در تالاب هورالعظیم و آبگیری در این منطقه، مشکل 

کند چرا که اختلاف سطحی این منطقه مشهود است و برخی مناطق نی زار هستند و  سیلاب خوزستان را حل نمی

ست. البته انجام این پروسه تا حدی ها مدعی هستند، آبگیری هورالعظیم نتیجه ساز نی آنطور که برخی رسانه

 کند. تاثیرگذار است، اما به طور اساسی مشکل سیل را حل نمی

 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز یادآور شد: مسائلی که اکنون در مورد وضعیت تالاب 

که این رسانه ها، مسلما حقیقت  توان ملاک قضاوت قرار داد چرا شود را نمی ها مطرح می هورالعظیم در برخی رسانه

 ماجرا را به طور کامل بیان نکرده اند.
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 ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم؛

 وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد

در بازدیدی که اعضای  :دانشگاه شهید چمران اهواز گفترئیس دانشکده مهندسی علوم آب  -ایرنا-تهران

هیات علمی این دانشگاه از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، 

تاسیسات نفتی به زیر آب رفته و وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم 

 ت.نداش

شنبه ایرنا، با وجود آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به گزارش روز 

تر است  به هورالعظیم برای حفاظت از تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

هیات علمی دانشگاه شهید چمران  اما تردیدها همچنان ادامه داشت و به همین دلیل جمعی از استادان و اعضای

 .اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند

 

 

 تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد**

 

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در  10وجود دارد که نخستین مشکل این است که بیش از بازدید گفت: در شرایط موجود چند مشکل 

دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل 

های خشک  طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین

 .عالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادندشروع به ف

 

ای میان سازمان آب و برق  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم  خوزستان، اداره

و ارتفاع آب در این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، شده 

های  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5متر و در مخازن سه، چهار و پنج، حداکثر ارتفاع،  5

 .اند نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع تنظیم کرده

 

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این  ی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: مسألهقمش

مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط 

 .سیلابی قرار داریم
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 جریان آب معکوس شد**

 

رغم اینکه در روزهای  اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی قمشی گفت: مشکل دیگر

گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را 

 .ها در این قسمت مسدود شده است ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه

متر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1اکنون سطح آب در مخازن وی افزود: 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود  600برای هر پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

 400روند. در حال حاضر یک میلیارد و  می دارد. البته با این میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب

 .میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد

 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود،  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در  به زیر آب میشدیم و این شهرها  قطعاً در شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این  حالی است که آب در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 .جریان نداشته است

 

 همه دریچه های هورالعظیم باز است**

 

، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن «شهرام اردیان»

های موجود میان  تشریح شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

ه است. این آبگیری به حدی های هورالعظیم باز شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شد حوضچه

متر تا نیم متر بالا  سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب رفته

 .آمده است

های بسیاری به همراه خواهد  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها داشت، ولی با توجه 

های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت  ها، کانال ها باز است، بلکه در برخی نقاط میان حوضچه همه دریچه

تخریب شد تا این دو نیز  5و  4منتقل شود. همچنین یک جاده میان حوضچه  5و  4های  بیشتری به حوضچه

 .حوضچه، یکی شوند

 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به  ، معاون پشتیبانی منطقه«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن،  ها و دریچه شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4العظیم است و در در حال ورود به هور

پنجم نیز باز است، ولی هنوز آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی 

 .منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است
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 ۹۸۰۱2۴۰۹۴۴۸کدخبر: -۱۰:۴۵/  ۱۳۹۸فروردین  2۴ / شنبه

 ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم / آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟

های بالادست و افزایش دبی  های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و استان در روزهای گذشته و پس از بارندگی

روستاهای دشت آزادگان، در فضای مجازی و ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و  های خوزستان، به رودخانه

های  کردند که وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن میدان جامعه، انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری عنوان می

  .دهد و همین موضوع موجب زیر آب رفتن روستاها شده است نفتی واقع در هور را نمی

آمد و با حضور در شورای مدیریت بحران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، این  وزیر نفت نیز پنجشنبه گذشته به خوزستان

های نفتی موجود در  تر است و اکنون میدان موضوع را به شدت تکذیب و تاکید کرد که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

به همین دلیل جمعی از استادان  محدوده هور به طور کامل به زیر آب رفته است. با این وجود، تردیدها همچنان ادامه داشت و

 .و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند

به گزارش ایسنا، همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل در استان خوزستان، شبکه ملی جامعه و دانشگاه، متشکل از 

گاه شهید چمران اهواز جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش کردند که در راستای استادان و اعضای هیأت علمی دانش

مسئولیت اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. تعدادی از دانشجویان 

شناسان این دانشگاه نیز  معی از مشاوران و روانهای داوطلب، به مراکز امدادرسانی مانند هلال احمر رفتند و ج در قالب گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می های محل استقرار سیل به صورت روزانه به کمپ

های نفتی واقع در هورالعظیم رفتند  در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان سان و مدیران شرکتو توضیحات کارشنا

این افراد از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده و 

 .بررسی کردند

ن در این بازدید ضمن تشریح شرایط شهرام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندا

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب 

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10د و میزان آب در نقاط مختلف، از ان رفته

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  ن دلیل نه تنها همه دریچهتوجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همی

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 
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های آن باز است و هم  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2جاده شط علی نیز که بین دو حوضچه شماره اردیان تصریح کرد: 

اند  اکنون آب بین این دو حوضچه در حال انتقال است. بسیاری از تأسیسات نفتی و از جمله خطوط لوله نفت نیز زیر آب رفته

زدگان است و به شهرها و  لات نفت هم اکنون در اختیار سیلو باید بازسازی شوند. همچنین با توجه به اینکه ماشین آ

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است روستاهای دشت آزادگان و خرمشهر اعزام شده

ود ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط موج عبدالله طواف، معاون پشتیبانی منطقه

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش

ها مشکلی ندارد  وی در خصوص روند انتقال آب رودخانه کرخه به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچه

هور از طریق رودخانه نیسان با ای که وجود دارد این است که انتقال آب به  و با حداکثر ظرفیت در حال انجام است. ولی نکته

تواند حجم عظیمی  مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده است. این در حالی است که رودخانه نیسان می

های نفتی در حال انجام است و تأسیسات نفتی نیز به  از آب کرخه را به هور منتقل کند. در مجموع انتقال آب در بخش میدان

 .اند هزیر آب رفت

در پایان بازدید پنج ساعته اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از هورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس 

 .دانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از شرایط موجود در هور را اعلام کرد

ب، به اتفاق اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود آب کرخه به این تالا

در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  .کنم بندی را اعلام می بندی رسیدیم و به نمایندگی از اعضا، نتیجه جمع جمع

سال پیش و در دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و  10نخستین مشکل این است که بیش از 

مین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و ه

 .های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند تأسیسات نفتی، در زمین

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه ن، موافقتدهد در همان زما وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در  اداره

سه، چهار و متر و در مخازن  5این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده
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ای طراحی شده که تبادل  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونه

شود. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مشخص رسید، به مخزن  مخازن به ترتیب انجام میآب بین 

شود و مخازن  شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می دوم سرریز می

ست که ظرفیت تبادلی این مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و ای که وجود دارد این ا شوند. مسأله به ترتیب پر می

 .مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال در حال انجام 3و  2وی ادامه داد: به عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن 

ارتفاع  2ی این تبادل کفایت شدت آب ایجاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن شماره است، ول

های پل شط علی  گرفته، در حالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کناره

ها به آن اشاره شده که باید گفت این  تر است و در برخی رسانه عمیق در سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود دارد که اندکی

 .شود تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2دریچه هیچ نقش مهمی در انتقال دبی بین مخازن 

عی بین رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به جز شط علی نیز مقاط

های  ها نیز در زمان دهد. باز کردن دریچه اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  زمان با وقوع سیلاب باز شده مختلفی انجام شده و عموماً هم

 .کافی در حال انجام است و آب در حال ورود به مخزن سوم است به حالت 3و  2جریان بین مخازن 

متر بین دو مخزن  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3وی ادامه داد: بین مخازن 

نرسیده و آبی که در  5ن نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و سیلاب هنوز به مخز 5و  4اختلاف ارتفاع وجود دارد. بین مخازن 

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است

قمشی گفت: بر اساس اظهار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رودخانه نیسان 

کل است و این به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مصب رودخانه، دچار مش

موضوع محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به بازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

ضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، جهت جریان آب عکس شده و این مو

 .ها در این قسمت مسدود شده است دریچه

متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  میلیون 600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خالی باید استفاده شود و تبادل آب  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

به طور کامل رفع شود. با توجه به بین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگرد، بستان و حمیدیه 

تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظیم، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای 

 600میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد و  400بالادست بهبود یابد و مشکل حل شود. در حال حاضر یک میلیارد و 

 .عب نیز ظرفیت خالی داردمیلیون مترمک

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در حالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است حال جاری شدن است و میدر همه مخازن در 
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  - ۱۵:۱۴ - ۱۳۹۸/۰۱/2۴-2۶۸۴2۱کد خبر:                                 

 ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم / آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟

 

های بالادست و  های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و استان گذشته و پس از بارندگیدر روزهای :سلامت نیوز

ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و روستاهای دشت آزادگان، در فضای  های خوزستان، به افزایش دبی رودخانه

وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن  کردند که مجازی و جامعه، انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری عنوان می

دهد و همین موضوع موجب زیر آب رفتن روستاها شده است. وزیر نفت نیز  های نفتی واقع در هور را نمی میدان

پنجشنبه گذشته به خوزستان آمد و با حضور در شورای مدیریت بحران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، این موضوع 

های نفتی موجود در  تر است و اکنون میدان حفظ جان مردم از همه چیز مهم را به شدت تکذیب و تاکید کرد که

 .محدوده هور

 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از ایسنا، همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل در استان خوزستان، شبکه ملی جامعه و 

جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش دانشگاه، متشکل از استادان و اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز 

کردند که در راستای مسئولیت اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. 

های داوطلب، به مراکز امدادرسانی مانند هلال احمر رفتند و جمعی از مشاوران و  تعدادی از دانشجویان در قالب گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می های محل استقرار سیل شناسان این دانشگاه نیز به صورت روزانه به کمپ روان

 

های نفتی واقع در هورالعظیم رفتند  در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند ی نفتی حاضر در این میدانها و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت

 

این افراد از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده و 

 .بررسی کردند

تشریح شرایط  شهرام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب 

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10ط مختلف، از اند و میزان آب در نقا رفته

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  دریچهتوجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه 

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 
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های آن باز است و هم  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2حوضچه شماره اردیان تصریح کرد: جاده شط علی نیز که بین دو 

اند  اکنون آب بین این دو حوضچه در حال انتقال است. بسیاری از تأسیسات نفتی و از جمله خطوط لوله نفت نیز زیر آب رفته

زدگان است و به شهرها و  سیل و باید بازسازی شوند. همچنین با توجه به اینکه ماشین آلات نفت هم اکنون در اختیار

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است روستاهای دشت آزادگان و خرمشهر اعزام شده

 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط موجود  عبدالله طواف، معاون پشتیبانی منطقه

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه حال حاضر آب با سرعت از طریق کانالدر هورالعظیم، گفت: در 

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .طقه و خطوط نیز به زیر آب رفته استآب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی من

 

ها مشکلی ندارد  وی در خصوص روند انتقال آب رودخانه کرخه به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچه

نیسان با ای که وجود دارد این است که انتقال آب به هور از طریق رودخانه  و با حداکثر ظرفیت در حال انجام است. ولی نکته

تواند حجم عظیمی  مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده است. این در حالی است که رودخانه نیسان می

های نفتی در حال انجام است و تأسیسات نفتی نیز به  از آب کرخه را به هور منتقل کند. در مجموع انتقال آب در بخش میدان

 .اند زیر آب رفته

ید پنج ساعته اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از هورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس در پایان بازد

 .دانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از شرایط موجود در هور را اعلام کرد

بکه ملی جامعه و دانشگاه به قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود آب کرخه به این تالاب، به اتفاق اعضای ش

کنم. در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  بندی را اعلام می بندی رسیدیم و به نمایندگی از اعضا، نتیجه جمع جمع

سال پیش و در دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و  10نخستین مشکل این است که بیش از 

ه هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و همین موضوع موجب شده ک

 .های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند تأسیسات نفتی، در زمین

ان سازمان آب و برق خوزستان، ای می نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در  اداره

متر و در مخازن سه، چهار و  5این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5ثر ارتفاع، پنج، حداک

 .اند تنظیم کرده

ای طراحی شده که تبادل  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونه

. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مشخص رسید، به مخزن شود آب بین مخازن به ترتیب انجام می

شود و مخازن  شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می دوم سرریز می

ن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخاز شوند. مسأله به ترتیب پر می

 .مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال در حال انجام 3و  2وی ادامه داد: به عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن 

 ارتفاع  2جاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن شماره است، ولی این تبادل کفایت شدت آب ای
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های پل شط علی  گرفته، در حالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کناره

ها به آن اشاره شده که باید گفت این  ی رسانهتر است و در برخ در سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود دارد که اندکی عمیق

 .شود تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2دریچه هیچ نقش مهمی در انتقال دبی بین مخازن 

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به جز شط علی نیز مقاطعی بین 

های  ها نیز در زمان دهد. باز کردن دریچه اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  زمان با وقوع سیلاب باز شده مختلفی انجام شده و عموماً هم

 .ت و آب در حال ورود به مخزن سوم استبه حالت کافی در حال انجام اس 3و  2جریان بین مخازن 

 

متر بین دو مخزن  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3وی ادامه داد: بین مخازن 

در نرسیده و آبی که  5نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و سیلاب هنوز به مخزن  5و  4اختلاف ارتفاع وجود دارد. بین مخازن 

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است

 

قمشی گفت: بر اساس اظهار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رودخانه نیسان 

به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مصب رودخانه، دچار مشکل است و این 

محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به بازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه موضوع 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را 

 .ها در این قسمت مسدود شده است دریچه

متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  میلیون مترمکعب ظرفیت خالی 600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خالی باید استفاده شود و تبادل آب  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

. با توجه به بین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگرد، بستان و حمیدیه به طور کامل رفع شود

تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظیم، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای 

 600میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد و  400بالادست بهبود یابد و مشکل حل شود. در حال حاضر یک میلیارد و 

 .اردمیلیون مترمکعب نیز ظرفیت خالی د

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در حالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است میدر همه مخازن در حال جاری شدن است و 
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  ۳۵۱۴۴2۶ :شماره خبر - ۱۵:۳۷ ۱۳۹۸/۰۱/2۴ : تاریخ انتشار                                             

 وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد 

دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی که اعضای هیات رئیس دانشکده مهندسی علوم آب  : ایرنا

علمی این دانشگاه از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، تاسیسات 

نفتی به زیر آب رفته و وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم نداشته 

  .است

آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم برای حفاظت  با وجود

تر است اما تردیدها همچنان ادامه  از تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند داشت و به همین دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه 

 .تا شاهد آنچه روی داده، باشند

 تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در  10این است که بیش از  بازدید گفت: در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل

دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل 

های خشک  طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین

 .شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادندشروع به فعالیت کردند و خود را با 

ای میان سازمان آب و برق  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم  خوزستان، اداره

در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، شده و ارتفاع آب در این مخازن 

های  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5متر و در مخازن سه، چهار و پنج، حداکثر ارتفاع،  5

 .اند نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع تنظیم کرده

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این  زن، تصریح کرد: مسألهقمشی در خصوص تبادل آب بین مخا

مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط 

 .سیلابی قرار داریم

 جریان آب معکوس شد

رغم اینکه در روزهای  نون پر شده و علیقمشی گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اک

گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را 

 .ها در این قسمت مسدود شده است ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه
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متر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود  600برای هر پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

 400یارد و روند. در حال حاضر یک میل دارد. البته با این میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

 .میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود،  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در  شدیم و این شهرها به زیر آب می قطعاً در شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این  لی است که آب در همه مخازن در حال جاری شدن است و میحا

 .جریان نداشته است

 همه دریچه های هورالعظیم باز است

، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن «شهرام اردیان»

های موجود میان  العظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچهتشریح شرایط موجود در هور

های هورالعظیم باز شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی  حوضچه

تا نیم متر بالا متر  سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب رفته

 .آمده است

های بسیاری به همراه خواهد  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

داشت، ولی با توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها 

های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت  ها، کانال برخی نقاط میان حوضچه ها باز است، بلکه در همه دریچه

نیز تخریب شد تا این دو  5و  4منتقل شود. همچنین یک جاده میان حوضچه  5و  4های  بیشتری به حوضچه

 .حوضچه، یکی شوند

ن بازدید با اشاره به ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان ای ، معاون پشتیبانی منطقه«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن،  ها و دریچه شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4در حال ورود به هورالعظیم است و در 

ب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی پنجم نیز باز است، ولی هنوز آب ناشی از سیلا

 .منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است
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 ۱۳۹۸فروردین  2۴ - ۱۵:2۸ :تاریخ انتشار - ۶۶2۵۱۵کد خبر 

 دانشگاه چمران: وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد 
 

ز شد و آبگیری های هورالعظیم با های موجود میان حوضچه از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

 تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. 

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی که اعضای هیات علمی این 

دانشگاه از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، تاسیسات نفتی به زیر 

 وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم نداشتعه است.آب رفته و 

به گزارش ایرنا، با وجود آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به 

تر است اما  ز مهمهورالعظیم برای حفاظت از تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چی

تردیدها همچنان ادامه داشت و به همین دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز 

 راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند.

 **تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد

ی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این ، رئیس دانشکده مهندس«مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در  10بازدید گفت: در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل این است که بیش از 

دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل 

های خشک  زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین طبیعی خود خارج شود. در آن

 شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند.

ای میان سازمان آب و برق  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

حیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم کل حفاظت م خوزستان، اداره

شده و ارتفاع آب در این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های  بنابراین شرکت متر از سطح دریا قید شده است و 3.5متر و در مخازن سه، چهار و پنج، حداکثر ارتفاع،  5

 اند. نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع تنظیم کرده

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این  در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: مسألهقمشی 

در شرایط  مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال

 سیلابی قرار داریم.
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 **جریان آب معکوس شد

رغم اینکه در روزهای  قمشی گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را 

 ها در این قسمت مسدود شده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچهایجاد کرده است. 

متر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

ورالعظیم وجود میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی ه 600برای هر پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

 400روند. در حال حاضر یک میلیارد و  دارد. البته با این میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

 میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد.

ود، شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته ب قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در  شدیم و این شهرها به زیر آب می قطعاً در شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این  حالی است که آب در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 جریان نداشته است.

 **همه دریچه های هورالعظیم باز است

، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن «اردیانشهرام »

های موجود میان  تشریح شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

این آبگیری به حدی  های هورالعظیم باز شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. حوضچه

متر تا نیم متر بالا  سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب رفته

 آمده است.

های بسیاری به همراه خواهد  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها داشت، ولی با توجه به تاک

های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت  ها، کانال ها باز است، بلکه در برخی نقاط میان حوضچه همه دریچه

شد تا این دو نیز تخریب  5و  4منتقل شود. همچنین یک جاده میان حوضچه  5و  4های  بیشتری به حوضچه

 حوضچه، یکی شوند.

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به  ، معاون پشتیبانی منطقه«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن،  ها و دریچه شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4است و در در حال ورود به هورالعظیم 

پنجم نیز باز است، ولی هنوز آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی 

 منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است.
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  ۷۳۵۱2۵کد خبر :  | ۱۵:۳۱ساعت :  | ۱۳۹۸فروردین , 2۴زمان انتشار : 
 

 وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم:

 

رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی که اعضای هیات  -شفقنا

علمی این دانشگاه از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، تاسیسات 

ب به هورالعظیم نداشته نفتی به زیر آب رفته و وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آ

 .است

با وجود آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم برای حفاظت 

تر است اما تردیدها همچنان ادامه  از تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند داشت و به همین دلیل جمعی از 

 .تا شاهد آنچه روی داده، باشند

 تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد**

 

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در  10جود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل این است که بیش از بازدید گفت: در شرایط مو

دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل 

خشک های  طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین

 .شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند

 

ای میان سازمان آب و برق  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

زن تقسیم کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخ خوزستان، اداره

شده و ارتفاع آب در این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3٫5متر و در مخازن سه، چهار و پنج، حداکثر ارتفاع،  5

 .اند ردهنفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع تنظیم ک

 

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: مسأله

مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط 

 .سیلابی قرار داریم

137 



 

 جریان آب معکوس شد**

 

رغم اینکه در روزهای  گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علیقمشی 

گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را 

 .ستها در این قسمت مسدود شده ا ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه

 متر 4٫5 ارتفاع اگر. دارند ظرفیت متر نیم هنوز و است متر 4٫5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود  600ن را در نظر بگیریم، حدود مخز پنج هر برای

 400روند. در حال حاضر یک میلیارد و  نیز به زیر آب می دارد. البته با این میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی

 .میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد

 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود،  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در  م و این شهرها به زیر آب میشدی قطعاً در شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این  حالی است که آب در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 .جریان نداشته است

 همه دریچه های هورالعظیم باز است**

 

اروندان در این بازدید ضمن ، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز «شهرام اردیان»

های موجود میان  تشریح شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

های هورالعظیم باز شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی  حوضچه

متر تا نیم متر بالا  سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  فتهبوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب ر

 .آمده است

 

های بسیاری به همراه خواهد  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

به همین دلیل نه تنها  داشت، ولی با توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و

های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت  ها، کانال ها باز است، بلکه در برخی نقاط میان حوضچه همه دریچه

نیز تخریب شد تا این دو  5و  4منتقل شود. همچنین یک جاده میان حوضچه  5و  4های  بیشتری به حوضچه

 .حوضچه، یکی شوند

 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به  انی منطقه، معاون پشتیب«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن،  ها و دریچه شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4در حال ورود به هورالعظیم است و در 

پنجم نیز باز است، ولی هنوز آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی 

 .منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است
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 2۳:۴۷ - ۱۳۹۸/۰۱/2۴تاریخ:  - ۳۳2۴۷کد خبر:    

 پس از بازدید اعضای هیئت علمی دانشگاه شهیدچمران مطرح شد 

  نفت مانع پیشروی آب در هورالعظیم نیست

جمعی از استادان و اعضای هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از تالاب هورالعظیم و  -می متالز 

بازدید اعلام کردند: نفت مانع پیشروی آب در  بندی این تاسیسات نفتی مستقر در این تالاب بازدید و در جمع

  .هورالعظیم نبوده است

به گزارش می متالز، در گزارشی به بازدید جمعی از استادان و اعضای هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از 

علوم آب بندی این بازدید را به نقل از مهدی قمشی، رئیس دانشکده مهندسی  تالاب هورالعظیم پرداخته و جمع

اگر بنا بود آب در مخازن سوم، »دانشگاه شهید چمران اعلام کرده است که بخشی از آن به این شرح است: 

شک در شهرهای سوسنگرد،  چهارم و پنجم هورالعظیم جاری نشود و نفت جلو پیشروی آب را گرفته بود، بی

فتند، این در حالی است که آب در همه ر شدیم و این شهرها زیر آب می رو می حمیدیه و بستان با مشکل روبه

 «توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است. مخازن در حال جاری شدن است و می

بر اساس این گزارش، اعضای هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم 

 ه کرخه به این تالاب را مشاهده و بررسی کردند.بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخان
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 کند نفت از آبگیری تالاب هورالعظیم ممانعت نمی :کارگروه شبکه ملی جامعه و دانشگاه  -سبزینه 

 

 زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه، با انتشار گزارش خود از بازدید هورالعظیم اعلام کرد: نفت در کارگروه آب و محیط

کند، اما هنوز  اکنون ممانعتی ایجاد نمی تالاب هورالعظیم با وجود تأخیر در اقدامات لازم هم ۵و  ۴، ۳آبگیری مخازن 

 . هور وارد نشده است ۵آب به مخزن شماره 

هایی که  دنبال انتشار نظرات متفاوت درخصوص وضعیت آبگیری هورالعظیم و نگرانی نقل از ایرنا، به به« سبزینه»به گزارش  

با دعوت  98فروردین  23زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه در  در این مورد در جامعه ایجاد شده بود، کارگروه آب و محیط

ه مهندسی علوم آب و مسئولان شورای صنفی هیئت علمی دانشگاه شهید چمران از تعدادی از اعضای هیئت علمی دانشکد

ای که این کارگروه از نتیجه بازدید خود منتشر کرد، آمده است:  . در بیانیه های مختلف هور انجام داد اهواز بازدیدی از قسمت

دولت قبل از دولت کنونی ارتفاع تمام بازدید ابتدا از تأسیسات نفتی واقع در هور شروع شد که مشخص شد متأسفانه در 

 . ها دیده نشده است اند و آبگیری هور در فعالیت های مربوطه در حالت خشک هور بنا شده تأسیسات نفتی و جاده

توسط یک  3به  2مشخص شد که آب عبوری از مخزن « شط علی»هور معروف به  3و  2در بازدید از دایک حد فاصل مخزن  

ای است که از کف مخزن دو بالاتر  گونه شود که ارتفاع بالای تاج سرریز آن به شی از این دایک انجام میبند واقع در بخ پل

هایی  های آن با دریچه که دهانه است و آب باید در مخزن دو ارتفاع بگیرد تا به مخزن سه سرریز شود، ضمن این

بند باز هستند و آب از همه  های پل اس مشاهدات تمام دهانه. در ادامه آمده است: براس لاگ( قابل باز و بستن هستند )استاپ

متر( است و این  در حرکت است، اما اختلاف ارتفاع بین دو مخزن زیاد )در حدود یک 3سمت مخزن شماره  های آن به قسمت

ن رو دایک مربوطه نیست؛ از ای 3به  2داد که این سازه که طول آن نیز زیاد است به تنهایی قادر به تخلیه مخزن  نشان می

های  رسید با این بازشدگی کردند، به نظر می منتقل می 3به  2تازگی در هشت محل باز شده بود که با لوله نیز آب از مخزن  به

 .  کند تری ایجاد می مطلوب شده؛ اگر چند بازشدگی دیگر نیز در دایک ایجاد شود اطمینان بیش 3به  2جدید تخلیه مخزن 

هم وصل بودند و آب از  گذر( به در چند محل با کالورت )زیر آب 4به  3ن گروه از اساتید دانشگاه، مخزن براساس گزارش ای

تر بود و کل ارتفاع آب در این  پایین 3متر از مخزن  سانتی 60نیز حدود  4جریان داشت، اما سطح آب مخزن  4به  3مخزن 

آب بسیار کمی دارد و پیداست آب سیلاب کلاً به این مخزن  5مخزن  که . در این گزارش با اشاره به این مخزن بسیار کم بود

متر  اگر نیم 3طوری که در مخزن  ارتفاع بودند به بسیار کم 5و  4، 3تاکنون وارد نشده، آمده است: تأسیسات نفتی در مخازن 

افزاید:  این گزارش می . وارده جدی خواهد بود به ارتفاع آب اضافه شود آب وارد تأسیسات نفت خواهد شد و خسارت

( 1386زیست مربوط به سالیان گذشته )احتمالاً سال  ای بین نفت و سازمان آب و برق خوزستان و سازمان محیط توافقنامه

باید  5و  4، 3باید حداکثر پنج متر و در مخازن  2وجود دارد که در آن قید شده که ارتفاع آب از سطح دریا در مخازن یک و 

 .  اند های دسترسی خود را با این ارتفاعات تنظیم کرده ری شود؛ لذا شرکت نفت نیز تأسیسات و جادهمتر نگهدا 5/3

. در این بیانیه آمده است: با این وضعیت اگر ارتفاع مطلوب آب از سطح  متر است 5/4اکنون  هم 2ارتفاع آب در مخازن یک و 

روند،  در این صورت همه تأسیسات نفت در این مخازن زیر آب می متر نیز در نظر بگیریم که 5/4دریا را برای همه مخازن 

میلیون مترمکعب خواهد بود که حجم  600با در نظر گرفتن سطح این مخازن بیش از  5و  4و  3حجم خالی موجود در مخزن 

دانشگاه  . طبق گزارش اعضای هیئت علمی گوی مشکل فعلی سیلاب رودخانه کرخه خواهد بود بسیار خوبی است و جواب

 .  مشاهده نشد 5و  4، 3بر ارتفاع گرفتن آب در مخازن  شهید چمران اهواز، هیچ تحرکی در تأسیسات نفتی برای مقابله و غلبه

داشته باشد؛ اما نبود تحرک برای  5و  4، 3اکنون وزارت نفت ممانعتی در انتقال آب به مخازن  رسد هم اگرچه به نظر نمی

 کمی قابل تأمل است، نبود  5و  4، 3تر آب در مخازن  های دسترسی برای ارتفاع بیش ی و جادهتنظیم شرایط تأسیسات نفت
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کند که یا شرکت نفت از بالا نیامدن ارتفاع آب اطمینان دارد یا در صورت افزایش  اقدامات حفاظتی این شائبه را ایجاد می

. در ادامه آمده است: به ظاهر بخش  آب بین مخازن ایجاد کندارتفاع و احساس خطر جدی، ممکن است تغییراتی در انتقال 

عراقی هورالعظیم از آب پر شده و نه تنها امکان تخلیه آب از قسمت ایرانی هور را متوقف کرده، بلکه آب از قسمت عراق 

 . سمت ایرانی هور سرازیر شده است به

ای از کرخه(  شکالات مهم این است که رودخانه نیسان )شاخهافزاید: طبق توضیحات مسئولان نفتی، یکی از ا این بیانیه می

تواند یکی از  پروری و کشاورزی در دهانه آن به هورالعظیم امکان تخلیه خوب به هور را ندارد و این نیز می دلیل فعالیت آبزی به

 .  اشکالات تخلیه رودخانه کرخه محسوب شود

سرعت اقدامات حفاظتی موقتی برای تأسیسات خود را شروع کند و بعد  این کارگروه پیشنهاد کرده است که شرکت نفت به

های خود اقدام دائمی انجام دهد تا مشکل  از فروکش کردن بحران نیز نسبت به افزایش ارتفاع مقر تأسیسات و جاده

هید چمران اهواز در . براساس این گزارش دو روز پیش جمعی از اساتید دانشگاه ش آبگیری هور در آینده دچار اختلال نشود

. در روزهای  جمهوری خواستار آبگیری دائم تالاب هورالعظیم برای کنترل سیلاب در خوزستان شدند ای خطاب به رئیس نامه

دلیل  هایی از این تالاب به زیست با انتشار ویدیوهایی از تالاب هورالعظیم اعلام کرده بودند که بخش اخیر فعالان محیط

 . ها شده است فتی هنوز آبگیری نشده و وزارت نفت مانع آبگیری این بخشاستقرار تأسیسات ن

ترین  . هورالعظیم یکی از بزرگ شنبه در سفر به خوزستان ممانعت از آبگیری هورالعظیم را تکذیب کرد وزیر نفت پنج 

آن جزو ایران و دو سوم  سوم . یک غرب )خوزستان( و در مرز ایران و عراق قرار دارد های کشور است که در جنوب تالاب

های وسیعی از هورالعظیم مشغول  وزارت نفت برای اکتشاف و استخراج نفت در بخش 1387. از سال  سهم عراق است

 . فعالیت است
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 2۸۸۴۰۱کدخبر– ۱۴:۳۴ - ۱۳۹۸فروردین 

 پس از بازدید اعضای هیئت علمی دانشگاه شهیدچمران مطرح شد

 نیست نفت مانع پیشروی آب در هورالعظیم

 

جمعی از استادان و اعضای هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از تالاب هورالعظیم و تاسیسات نفتی 

بندی این بازدید اعلام کردند: نفت مانع پیشروی آب در هورالعظیم  مستقر در این تالاب بازدید و در جمع

 .نبوده است

گزارشی به بازدید جمعی از استادان و اعضای هیئت علمی به گزارش خبرنگار شانا، ایسنا منطقه خوزستان در 

بندی این بازدید را به نقل از مهدی قمشی، رئیس  دانشگاه شهید چمران اهواز از تالاب هورالعظیم پرداخته و جمع

اگر بنا »دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اعلام کرده است که بخشی از آن به این شرح است: 

شک در  در مخازن سوم، چهارم و پنجم هورالعظیم جاری نشود و نفت جلو پیشروی آب را گرفته بود، بی بود آب

رفتند، این در حالی است  شدیم و این شهرها زیر آب می رو می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل روبه

چ نقش منفی در این جریان نداشته توان گفت وزارت نفت هی که آب در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 «.است

بر اساس این گزارش، اعضای هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم 

 بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده و بررسی کردند.
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 ۱۳۹۸/۰۱/2۵ - ۱۰:۰2:۱۷ : انتشارزمان  -۷2۴۷۴۴کد خبر : 

  جریان آب هورالعظیم به سمت ایران معکوس شد

عراق بوده، رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

  .اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی   ، نیرو نیوزبه گزارش پایگاه اطلاع رسانی 

اه از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، که اعضای هیات علمی این دانشگ

 تاسیسات نفتی به زیر آب رفته و وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم نداش

 .وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد

 

ر خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم برای حفاظت از با وجود آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل د 

تر است اما تردیدها همچنان ادامه داشت و به  تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

ند تا شاهد آنچه روی همین دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شد

 .داده، باشند

 تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد**

 

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این بازدید «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

در دولت پیشین،  سال پیش و 10گفت: در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل این است که بیش از 

تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. 

های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با  در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین

 .شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند

 

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در  اداره

متر و در مخازن سه، چهار و  5ن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آ

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده

 

ود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخازن با ای که وج قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: مسأله

 .سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم
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 جریان آب معکوس شد**

 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت  علیقمشی گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و 

جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته 

 .ها در این قسمت مسدود شده است برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه

 

متر برای هر  4.5نوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع متر است و ه 4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

رمکعب آب در میلیون مت 400روند. در حال حاضر یک میلیارد و  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

 .هورالعظیم وجود دارد

 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در حالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است مخازن در حال جاری شدن است و می در همه

 همه دریچه های هورالعظیم باز است**

 

، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط «شهرام اردیان»

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچهموجود در هورالعظیم، گفت: از 

و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب 

 .آمده استمتر تا نیم متر بالا  سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  رفته

 

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچه

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال حوضچه بلکه در برخی نقاط میان

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 

 

اره به شرایط ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اش ، معاون پشتیبانی منطقه«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است آب ناشی از سیلاب به این حوضچه
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 2۳:۵۱ - ۱۳۹۸فروردین  2۴ :تاریخ انتشار -۳۱۰۰2۰ :خبرکد

 ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم: وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد 

شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی که اعضای هیات علمی این رییس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه  :خرداد

دانشگاه از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، تاسیسات نفتی به زیر آب رفته 

 .و وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم نداشته است

 

ارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم برای حفاظت از با وجود آنکه وز

تر است اما تردیدها همچنان ادامه داشت و به  تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

ان اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی همین دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمر

 .داده، باشند

 تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد**

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این بازدید «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در دولت پیشین،  10ست که بیش از گفت: در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل این ا

تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. 

های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با  در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین

 .هورالعظیم خشک تطابق دادندشرایط 

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در  اداره

متر و در مخازن سه، چهار و  5نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، این مخازن در 

 ارتفاع این با را خود تأسیسات نیز نفتی های شرکت بنابراین و است شده قید دریا سطح از متر 3٫5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند کرده تنظیم

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخازن با  تصریح کرد: مسأله قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن،

 .سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

 

 جریان آب معکوس شد**
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رغم اینکه در روزهای گذشته جهت  عراق اکنون پر شده و علیقمشی گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور 

جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته 

 .ها در این قسمت مسدود شده است برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه

 هر برای متر 4٫5 ارتفاع اگر. دارند ظرفیت متر نیم هنوز و است متر 4٫5دود ح 2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600را در نظر بگیریم، حدود  مخزن پنج

میلیون مترمکعب آب در  400میلیارد و روند. در حال حاضر یک  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

 .هورالعظیم وجود دارد

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

حالی است که آب  رفتند، این در شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 

 همه دریچه های هورالعظیم باز است**

، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط «شهرام اردیان»

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچهموجود 

و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب 

 .متر تا نیم متر بالا آمده است یسانت 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  رفته

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچه

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال لکه در برخی نقاط میان حوضچهب

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 

یان این بازدید با اشاره به شرایط ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جر ، معاون پشتیبانی منطقه«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .ز سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته استآب ناشی ا
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 در تالاب خشک ایجاد شد تاسیسات نفتی/ ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم

 

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی که اعضای هیات علمی این دانشگاه 

از تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، تاسیسات نفتی به زیر آب رفته و 

  .جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم نداشتوزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان 

با وجود آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم برای حفاظت از  

تر است اما تردیدها همچنان ادامه داشت و به  تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی  همین

 .داده، باشند

 تاسیسات نفتی در تالاب خشک ایجاد شد**

 

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این بازدید «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در دولت پیشین،  10گفت: در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل این است که بیش از 

تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. 

های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با  تی، در زمیندر آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نف

 .شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند

 

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

العظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هور اداره

متر و در مخازن سه، چهار و  5این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

ن ارتفاع های نفتی نیز تأسیسات خود را با ای متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده

 

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخازن با  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: مسأله

 .سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

 

 شدجریان آب معکوس **

 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت  قمشی گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

جریان به سمت عراق بوده، اکنون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته 

 .دود شده استها در این قسمت مس برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه
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متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

میلیون مترمکعب آب در  400روند. در حال حاضر یک میلیارد و  مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب میمیزان آبگیری، 

 .هورالعظیم وجود دارد

 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در حالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می مشکل مواجه می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 همه دریچه های هورالعظیم باز است**

 

رکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط ، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید ش«شهرام اردیان»

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

تی به زیر آب و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نف

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  رفته

 

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچهتوجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت 

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 

 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط  ، معاون پشتیبانی منطقه«افعبدالله طو»

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  ب هستیم و دریچهحوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آ 4هورالعظیم است و در 

 .آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است
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 :جامعه و دانشگاهکارگروه شبکه ملی 

 نفت از آبگیری تالاب هورالعظیم ممانعت نمی کند

کارگروه آب و محیط زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه، با انتشار گزارش خود از بازدید هورالعظیم، اعلام  -ایرنا -اهواز

اکنون ممانعتی ایجاد  تالاب هور العظیم با وجود تاخیر در اقدامات لازم هم ۵و  4و  ۳کرد: نفت در آبگیری مخازن 

 .هور وارد نشده است ۵نمی کند، اماهنوز آب به مخزن شماره 

 

به گزارش ایرنا به دنبال انتشار نظرهای متفاوت در خصوص وضعیت آبگیری هورالعظیم و نگرانی هایی که در این مورد در 

با دعوت از تعدادی از  98فروردین  23 جامعه ایجاد شده بود، کارگروه آب و محیط زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه در

اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب و مسئولان شورای صنفی هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز بازدیدی 

  .از قسمت های مختلف هور انجام داد
 

از تاسیسات نفتی واقع در هور شروع در بیانیه ای که این کارگروه از نتیجه بازدید خود منتشر کرد، آمده است: بازدید ابتدا 

شد که مشخص شد متاسفانه در دولت قبل از دولت دکتر روحانی، ارتفاع تمام تاسیسات نفتی و جاده های مربوطه در حالت 

هور معروف  3و  2خشک هور بنا شده اند و آبگیری هور در فعالیت ها دیده نشده است. در بازدید از دایک حد فاصل مخزن 

توسط یک پل بند واقع در بخشی از این دایک انجام می شود که  3به  2مشخص شد که آب عبوری از مخزن « لیشط ع»به 

ارتفاع بگیرد تا به مخزن  2بالاتر است و آب باید در مخزن  2ارتفاع بالای تاج سرریز آن به گونه ای است که از کف مخزن 

  .)استاپ لاگ( قابل باز و بستن هستند سرریز شود، ضمن اینکه دهانه های آن با دریچه هایی 3
 

در ادامه آمده است: بر اساس مشاهدات تمام دهانه های پل بند باز هستند و آب از همه قسمت های آن به سمت مخزن 

مخزن زیاد )در حدود یک متر( است و این نشان می داد که این سازه که  2در حرکت است، اما اختلاف ارتفاع بین  3شماره 

 2نیست، از این رو دایک مربوطه به تازگی )بعضی از قسمت ها  3به  2نیز زیاد است به تنهایی قادر به تخلیه مخزن  طول آن

منتقل می کردند، به نظر می رسید با  3به  2روز پیش باز شده بودند( در هشت محل باز شده بود که با لوله نیز آب از مخزن 

مطلوب شده اما اگر چند بازشدگی دیگر نیز در دایک ایجاد شود اطمینان  3به  2این بازشدگی های جدید تخلیه مخزن 

  .بیشتری ایجاد می کند
 

در چند محل با کالورت )زیر آبگذر( به هم وصل بودند و آب از  4به  3بر اساس گزارش این گروه از اساتید دانشگاه، مخزن 

پایین تر بود و کل ارتفاع آب در این  3انتیمتر از مخزن س 60نیز حدود  4جریان داشت، اما سطح آب مخزن  4به  3مخزن 

  .مخزن بسیار کم بود
 

آب بسیار کمی دارد و پیداست آب سیلاب کلا به این مخزن تاکنون وارد نشده،  5در این گزارش با اشاره به اینکه مخزن 

اگر نیم متر به ارتفاع آب  3در مخزن  بسیار کم ارتفاع بودند به طوری که 5و  4و  3آمده است: تاسیسات نفتی در مخازن 

  .اضافه شود آب وارد تاسیسات نفت خواهد شد و خسارت وارده جدی خواهد بود
 

توافقنامه ای بین نفت و سازمان آب و برق خوزستان و سازمان محیط زیست مربوط به سالیان  :این گزارش می افزاید

متر و  5باید حداکثر  2و  1شده که ارتفاع آب از سطح دریا در مخازن  ( وجود دارد که در آن قید1386گذشته )احتمالا سال 

متر نگهداری شود لذا شرکت نفت نیز تاسیسات و جاده های دسترسی خود را با این ارتفاعات  3.5باید  5و 4و  3در مخازن 

  .متر است 4.5هم اکنون  2و  1تنظیم کرده اند. ارتفاع آب در مخازن 
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متر نیز در نظر بگیریم  4.5ه آمده است: با این وضعیت اگر ارتفاع مطلوب آب از سطح دریا را برای همه مخازن در این بیانی

با در نظر  5و  4و  3)که در این صورت همه تاسیسات نفت در این مخازن زیر آب می روند( حجم خالی موجود در مخزن 

د بود که حجم بسیار خوبی است و جواب گوی مشکل فعلی میلیون متر مکعب خواه 600گرفتن سطح این مخازن بیش از 

  .سیلاب رودخانه کرخه خواهد بود
 

طبق گزارش اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، هیچ تحرکی در تاسیسات نفتی برای مقابله و غلبه بر ارتفاع 

اکنون وزارت نفت ممانعتی در انتقال آب به مخازن مشاهده نشد. اگر چه به نظر نمی رسد هم  5و  4و  3گرفتن آب در مخازن 

داشته باشد اما نبود تحرک برای تنظیم شرایط تاسیسات نفتی و جاده های دسترسی برای ارتفاع بیشتر آب در  5و  4و  3

نیامدن  کمی قابل تامل است، نبود اقدامات حفاظتی این شائبه را ایجاد می کند که یا شرکت نفت از بالا 5و  4و  3مخازن 

ارتفاع آب اطمینان دارد و یا در صورت افزایش ارتفاع و احساس خطر جدی، ممکن است تغییراتی در انتقال آب بین مخازن 

  .ایجاد کند
 

در ادامه آمده است: به ظاهر بخش عراقی هورالعظیم از آب پر شده و نه تنها امکان تخلیه آب از قسمت ایرانی هور را متوقف 

  .ز قسمت عراق به سمت ایرانی هور سرازیر شده استکرده بلکه آب ا
 

این بیانیه می افزاید: طبق توضیحات مسئولان نفتی، یکی از اشکالات مهم این است که رودخانه نیسان )شاخه ای از کرخه( 

نیز می تواند یکی  به دلیل فعالیت آبزی پروری و کشاورزی در دهانه آن به هورالعظیم امکان تخلیه خوب به هور را ندارد و این

  .از اشکالات تخلیه رودخانه کرخه محسوب شود
 

این کارگروه پیشنهاد کرده است که شرکت نفت به سرعت اقدامات حفاظتی موقتی برای تاسیسات خود را شروع کند و بعد 

دهد تا مشکل  از فروکش کردن بحران نیز نسبت به افزایش ارتفاع مقر تاسیسات و جاده های خود اقدام دایمی انجام

  .آبگیری هور در آینده دچار اختلال نشود
 

روز پیش جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه ای خطاب به رییس جمهوری  2بر اساس این گزارش 

  .خواستار آبگیری دایم تالاب هورالعظیم برای کنترل سیلاب در خوزستان شدند
 

با انتشار ویدیوهایی از تالاب هورالعظیم، اعلام کرده بودند که بخش هایی از این تالاب در روزهای اخیر فعالان محیط زیست 

  .به دلیل استقرار تاسیسات نفتی هنوز آبگیری نشده و وزارت نفت مانع آبگیری این بخش ها شده است
 

  .وزیر نفت پنجشنبه در سفر به خوزستان ممانعت از آبگیری هورالعظیم را تکذیب کرد
 

هورالعظیم یکی از بزرگ ترین تالاب های کشور است که در جنوب غرب)خوزستان( و در مرز ایران و عراق قرار دارد. یک 

وزارت نفت برای اکتشاف و استخراج نفت در بخش های  1387سوم آن جزو ایران و دو سوم سهم عراق است. از سال 

  .وسیعی از هورالعظیم مشغول فعالیت است
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 22:۵۱ - ۱۳۹۸فروردین  2۴ :تاریخ انتشار -۳۱۰۰۱۵ :کد خبر

 نفت در آبگیری تالاب هورالعظیم ممانعت ایجاد نمی کند 

کارگروه آب و محیط زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه، با انتشار گزارش خود از بازدید هورالعظیم، بیانیه ای  :خرداد

تالاب هور العظیم با وجود تاخیر در اقدامات لازم هم اکنون ممانعتی  ۵و  ۴و  ۳اعلام کرد: نفت در آبگیری مخازن 

 .نشده استهور وارد  ۵ایجاد نمی کند، اماهنوز آب به مخزن شماره 

 

به گزارش ایرنا به دنبال انتشار نظرهای متفاوت در خصوص وضعیت آبگیری هورالعظیم و نگرانی هایی که در این مورد در 

با دعوت از تعدادی از  98فروردین  23جامعه ایجاد شده بود، کارگروه آب و محیط زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه در 

علوم آب و مسئولان شورای صنفی هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز بازدیدی  اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی

  .از قسمت های مختلف هور انجام داد
 

در بیانیه ای که این کارگروه از نتیجه بازدید خود منتشر کرد، آمده است: بازدید ابتدا از تاسیسات نفتی واقع در هور شروع 

ل از دولت دکتر روحانی، ارتفاع تمام تاسیسات نفتی و جاده های مربوطه در حالت شد که مشخص شد متاسفانه در دولت قب

هور معروف  3و  2خشک هور بنا شده اند و آبگیری هور در فعالیت ها دیده نشده است. در بازدید از دایک حد فاصل مخزن 

از این دایک انجام می شود که  توسط یک پل بند واقع در بخشی 3به  2مشخص شد که آب عبوری از مخزن « شط علی»به 

ارتفاع بگیرد تا به مخزن  2بالاتر است و آب باید در مخزن  2ارتفاع بالای تاج سرریز آن به گونه ای است که از کف مخزن 

  .سرریز شود، ضمن اینکه دهانه های آن با دریچه هایی )استاپ لاگ( قابل باز و بستن هستند 3
 

مشاهدات تمام دهانه های پل بند باز هستند و آب از همه قسمت های آن به سمت مخزن در ادامه آمده است: بر اساس 

مخزن زیاد )در حدود یک متر( است و این نشان می داد که این سازه که  2در حرکت است، اما اختلاف ارتفاع بین  3شماره 

 2دایک مربوطه به تازگی )بعضی از قسمت ها  نیست، از این رو 3به  2طول آن نیز زیاد است به تنهایی قادر به تخلیه مخزن 

منتقل می کردند، به نظر می رسید با  3به  2روز پیش باز شده بودند( در هشت محل باز شده بود که با لوله نیز آب از مخزن 

ن مطلوب شده اما اگر چند بازشدگی دیگر نیز در دایک ایجاد شود اطمینا 3به  2این بازشدگی های جدید تخلیه مخزن 

  .بیشتری ایجاد می کند
 

در چند محل با کالورت )زیر آبگذر( به هم وصل بودند و آب از  4به  3بر اساس گزارش این گروه از اساتید دانشگاه، مخزن 

پایین تر بود و کل ارتفاع آب در این  3سانتیمتر از مخزن  60نیز حدود  4جریان داشت، اما سطح آب مخزن  4به  3مخزن 

  .م بودمخزن بسیار ک
 

آب بسیار کمی دارد و پیداست آب سیلاب کلا به این مخزن تاکنون وارد نشده،  5در این گزارش با اشاره به اینکه مخزن 

اگر نیم متر به ارتفاع آب  3بسیار کم ارتفاع بودند به طوری که در مخزن  5و  4و  3آمده است: تاسیسات نفتی در مخازن 

  .خواهد شد و خسارت وارده جدی خواهد بود اضافه شود آب وارد تاسیسات نفت
 

این گزارش می افزاید: توافقنامه ای بین نفت و سازمان آب و برق خوزستان و سازمان محیط زیست مربوط به سالیان 

متر و  5باید حداکثر  2و  1( وجود دارد که در آن قید شده که ارتفاع آب از سطح دریا در مخازن 1386گذشته )احتمالا سال 

متر نگهداری شود لذا شرکت نفت نیز تاسیسات و جاده های دسترسی خود را با این ارتفاعات  3.5باید  5و 4و  3در مخازن 

  .متر است 4.5هم اکنون  2و  1تنظیم کرده اند. ارتفاع آب در مخازن 
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متر نیز در نظر بگیریم  4.5همه مخازن  در این بیانیه آمده است: با این وضعیت اگر ارتفاع مطلوب آب از سطح دریا را برای

با در نظر  5و  4و  3)که در این صورت همه تاسیسات نفت در این مخازن زیر آب می روند( حجم خالی موجود در مخزن 

میلیون متر مکعب خواهد بود که حجم بسیار خوبی است و جواب گوی مشکل فعلی  600گرفتن سطح این مخازن بیش از 

  .رخه خواهد بودسیلاب رودخانه ک
 

طبق گزارش اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، هیچ تحرکی در تاسیسات نفتی برای مقابله و غلبه بر ارتفاع 

مشاهده نشد. اگر چه به نظر نمی رسد هم اکنون وزارت نفت ممانعتی در انتقال آب به مخازن  5و  4و  3گرفتن آب در مخازن 

اما نبود تحرک برای تنظیم شرایط تاسیسات نفتی و جاده های دسترسی برای ارتفاع بیشتر آب در داشته باشد  5و  4و  3

کمی قابل تامل است، نبود اقدامات حفاظتی این شائبه را ایجاد می کند که یا شرکت نفت از بالا نیامدن  5و  4و  3مخازن 

طر جدی، ممکن است تغییراتی در انتقال آب بین مخازن ارتفاع آب اطمینان دارد و یا در صورت افزایش ارتفاع و احساس خ

  .ایجاد کند

 
 

به ظاهر بخش عراقی هورالعظیم از آب پر شده و نه تنها امکان تخلیه آب از قسمت ایرانی هور را متوقف  :در ادامه آمده است

  .کرده بلکه آب از قسمت عراق به سمت ایرانی هور سرازیر شده است
 

ید: طبق توضیحات مسئولان نفتی، یکی از اشکالات مهم این است که رودخانه نیسان )شاخه ای از کرخه( این بیانیه می افزا

به دلیل فعالیت آبزی پروری و کشاورزی در دهانه آن به هورالعظیم امکان تخلیه خوب به هور را ندارد و این نیز می تواند یکی 

  .از اشکالات تخلیه رودخانه کرخه محسوب شود
 

ارگروه پیشنهاد کرده است که شرکت نفت به سرعت اقدامات حفاظتی موقتی برای تاسیسات خود را شروع کند و بعد این ک

از فروکش کردن بحران نیز نسبت به افزایش ارتفاع مقر تاسیسات و جاده های خود اقدام دایمی انجام دهد تا مشکل 

  .آبگیری هور در آینده دچار اختلال نشود
 

روز پیش جمعی از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه ای خطاب به رییس جمهوری  2زارش بر اساس این گ

  .خواستار آبگیری دایم تالاب هورالعظیم برای کنترل سیلاب در خوزستان شدند
 

یی از این تالاب در روزهای اخیر فعالان محیط زیست با انتشار ویدیوهایی از تالاب هورالعظیم، اعلام کرده بودند که بخش ها

  .به دلیل استقرار تاسیسات نفتی هنوز آبگیری نشده و وزارت نفت مانع آبگیری این بخش ها شده است
 

  .وزیر نفت پنجشنبه در سفر به خوزستان ممانعت از آبگیری هورالعظیم را تکذیب کرد

در مرز ایران و عراق قرار دارد. یک  هورالعظیم یکی از بزرگ ترین تالاب های کشور است که در جنوب غرب)خوزستان( و

وزارت نفت برای اکتشاف و استخراج نفت در بخش های  1387سوم آن جزو ایران و دو سوم سهم عراق است. از سال 

  .وسیعی از هورالعظیم مشغول فعالیت است
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  ۰۳:۴۵ساعت  ۱۳۹۸فروردین  2۷شنبه ,  سه                              

 

  :برومند

 دانشجوی دانشگاه شهید چمران درحال بررسی سیل هستند  ۵00

علمی دانشگاه شهید چمران  معاون پژوهشی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از مشارکت دانشجویان و هیئت

  . نفر دانشجو در حال بررسی سیل هستند ۵۰۰اهواز خبر داد و گفت: 

با اشاره به بازدید از  گروه دانشگاه خبرگزاری آنامسعود برومند در گفتگو با خبرنگار حوزه آموزشی و پژوهشی 

دانشگاه شهید چمران اهواز در ابتدای هفته جاری اظهار کرد این دانشگاه به خوبی در بحث سهیل ورود کرده است 

 .شجو در این حوزه مشغول هستندنفر دان 500و بالغ بر 

علمی این دانشگاه در  وی افزود: بر اساس گزارشی که دانشگاه شهید چمران اهواز ارائه کرده است اعضای هیئت

های مقابله با  همچنین طرح کشاورزی های اجتماعی، مشکلات امور دام و مباحث مختلف سیل از جمله آسیب

 .سیلاب مشارکت خوبی داشتند

خوزستان نیز داشتیم  در این بازدید جلسه با استاندار اذعان کرد: علوم، تحقیقات و فناوری هشی وزیرمعاون پژو

کنند که این باعث  علمی این دانشگاه به عنوان مشاور استفاده می که در آن جلسه مطرح شد از اعضای هیئت

 .خرسندی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری است
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  ۴۶۷۷۷کد :  2۰:2۹ | ۱۳۹۸فروردین  2۵

 از سوی معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم مطرح شد؛

 های اخیر استان های تحقیقاتی در حوزه سیل دانشگاه شهید چمران اهواز، دانشگاه معین فعالیت

فناوری گفت: قرار دکتر محمدتقی نظرپور، معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و 

های اخیر استان خوزستان معرفی  است دانشگاه شهید چمران اهواز، دانشگاه معین در حوزه تحقیقاتی سیل

خواهند در این حوزه کارهای علمی و پژوهشی داشته  های سطح استان و کشور که می شود و تمامی دانشگاه

  .هند کردباشند، با هماهنگی دانشگاه شهید چمران اهواز فعالیت خوا

 

شنبه(  یک)به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران اهواز، دکتر نظرپور امروز 

اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسئولیت اجتماعی دانشگاه که در دانشگاه شهید  در نشست هم

صورت فعال کار کند و نظرات مجموعه  در چند حوزه به دانشگاه باید :چمران اهواز برگزار شد، اظهار داشت

استادان در این نشست مؤید این موضوع است؛ مسئله اصلی نقش آموزش عالی در سیل اخیر در استان خوزستان 

است و دکتر غلامی وزیر علوم به معاونان پژوهشی، فرهنگی واداری و مالی مأموریت داده است که درباره نقش 

شناسی اجتماعی در حوادث اخیر و چگونگی همکاری و  حوادث مترقبه خصوصاً در حادثه سیل، روانها در  دانشگاه

 .مساعدت دانشگاهیان در این حوادث اقدامات لازم را انجام دهند

 

دهنده تلاش  های اخیر، نشان شده در این نشست درباره نقش دانشگاه در سیل های ارائه وی افزود: گزارش

تواند در  ها در مدیریت استان کمرنگ است و توانایی دانشگاهیان می رسد نقش آن اما به نظر میدانشگاهیان است 

 .راستای کمک به مسئولان استانی به کار گرفته شود

 

زدگان قرار داده  معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، ادامه داد: امکاناتی که دانشگاه در اختیار سیل

هایی که دانشگاهیان در این  که ملی جامعه و دانشگاه در این رویداد بسیار مؤثر بوده و فعالیتاست و جایگاه شب

 .تر باشد تواند پررنگ اند می حوادث انجام داده

 

دکتر نظرپور تصریح کرد: داشتن پروتکل برای بلایای طبیعی امری ضروری است؛ همچنین مسئله انسجام در بلایا 

ها کار دشواری است. اعتقاد داریم کارهای پژوهشی باید از مجرای دانشگاه  امی حوزهمهم است و هماهنگی با تم

 .صورت گیرد؛ در حوزه ارتباط با صنعت نیز باید تلاش کرد اتفاقات خوبی رخ دهد
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ا های آینده ب تواند به دانشگاه و دانشگاهیان کمک کند که در بحث های علمی می وی اضافه کرد: تشکیل کنفرانس

رویکردی علمی به مسائل پرداخته شود؛ از سوی دیگر تهیه دستورالعمل راهنما برای بعد از سیل مهم است و 

 .های مؤثری در این بخش بردارد و نیاز است این اقدامات به مسئولان استانی منعکس شود تواند گام دانشگاه می

 

های اجرایی باید  چمران اهواز در دستگاهعلمی دانشگاه شهید  دکتر نظرپور گفت: حضور فعال اعضای هیئت

 .انعکاس بیرونی داشته باشد و همچنین دانشگاهیان در ثبت تجربیات این دوره، کوشا باشند

 

های  گیری تواند نقش مؤثری در تصمیم زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه می وی اظهار کرد: کارگروه آب و محیط

های اخیر بسیار زیاد شده است  . شایعات در فضای مجازی درباره سیلها داشته باشد پس از فروکش کردن سیلاب

های لازم را انجام دهند تا بتوان از  رسانی موقع و صحیح اطلاع عنوان جامعه علمی به توانند به و دانشگاهیان می

 .انتشار اخبار کذب جلوگیری کرد

 

قع شد دولت بوده و باوجود تمامی خدماتی که های اخیر آن دستگاهی که مظلوم وا وی بیان کرد: معتقدم در سیل

 .خوبی منعکس نشده است ارائه داده، اخبار آن شاید به

 

زدگان پس از فروکش کردن  معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، خاطرنشان کرد: کمک به سیل

 .ها ایجادشده است ندهی کمکها از اهمیت بسیاری برخوردار است و در وزارت علوم نیز ستادی برای ساما سیل

 

گفتنی است این نشست با حضور دکتر مسعود برومند معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 

دکتر عبدالساده نیسی مدیرکل دفتر حمایت و پشتیبانی امور پژوهش و فناوری وزارت علوم، دکتر خواجه رئیس 

 .علمی این دانشگاه برگزار شد اعضای هیئت دانشگاه شهید چمران اهواز و معاونان و
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 2۳:۴۹ساعت  ۱۳۹۸فروردین  2۵از سوی وزارت علوم؛ یکشنبه , 

 شد   های تحقیقاتی حوزه سیل شهید چمران اهواز دانشگاه معین فعالیت

اهواز، دانشگاه معین معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم گفت: قرار است دانشگاه شهید چمران 

  .های اخیر استان خوزستان معرفی شود در حوزه تحقیقاتی سیل

از اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران  گروه دانشگاه خبرگزاری آنابه گزارش 

اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسئولیت اجتماعی  همشنبه( در نشست  اهواز، نظرپور امروز )یک

صورت فعال کار  دانشگاه که در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار داشت: دانشگاه باید در چند حوزه به

کند و نظرات مجموعه استادان در این نشست مؤید این موضوع است؛ مسئله اصلی نقش آموزش عالی در سیل 

یر در استان خوزستان است و غلامی وزیر علوم به معاونان پژوهشی، فرهنگی واداری و مالی مأموریت داده اخ

شناسی اجتماعی در حوادث اخیر و  ها در حوادث مترقبه خصوصاً در حادثه سیل، روان است که درباره نقش دانشگاه

 .را انجام دهندچگونگی همکاری و مساعدت دانشگاهیان در این حوادث اقدامات لازم 

دهنده تلاش  های اخیر، نشان شده در این نشست درباره نقش دانشگاه در سیل های ارائه وی افزود: گزارش

تواند در  ها در مدیریت استان کمرنگ است و توانایی دانشگاهیان می رسد نقش آن دانشگاهیان است اما به نظر می

 .راستای کمک به مسئولان استانی به کار گرفته شود

زدگان قرار داده  معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، ادامه داد: امکاناتی که دانشگاه در اختیار سیل

هایی که دانشگاهیان در این  است و جایگاه شبکه ملی جامعه و دانشگاه در این رویداد بسیار مؤثر بوده و فعالیت

 .تر باشد تواند پررنگ اند می حوادث انجام داده

نظرپور تصریح کرد: داشتن پروتکل برای بلایای طبیعی امری ضروری است؛ همچنین مسئله انسجام در بلایا مهم 

ها کار دشواری است. اعتقاد داریم کارهای پژوهشی باید از مجرای دانشگاه  است و هماهنگی با تمامی حوزه

 .بی رخ دهدصورت گیرد؛ در حوزه ارتباط با صنعت نیز باید تلاش کرد اتفاقات خو

های آینده با  تواند به دانشگاه و دانشگاهیان کمک کند که در بحث های علمی می وی اضافه کرد: تشکیل کنفرانس

رویکردی علمی به مسائل پرداخته شود؛ از سوی دیگر تهیه دستورالعمل راهنما برای بعد از سیل مهم است و 

 .و نیاز است این اقدامات به مسئولان استانی منعکس شود های مؤثری در این بخش بردارد تواند گام دانشگاه می

های اجرایی باید انعکاس  علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در دستگاه نظرپور گفت: حضور فعال اعضای هیئت

 .بیرونی داشته باشد و همچنین دانشگاهیان در ثبت تجربیات این دوره، کوشا باشند
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های  گیری تواند نقش مؤثری در تصمیم زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه می  و محیطوی اظهار کرد: کارگروه آب 

های اخیر بسیار زیاد شده است  ها داشته باشد. شایعات در فضای مجازی درباره سیل پس از فروکش کردن سیلاب

نجام دهند تا بتوان از های لازم را ا رسانی موقع و صحیح اطلاع عنوان جامعه علمی به توانند به و دانشگاهیان می

 .انتشار اخبار کذب جلوگیری کرد

 

های اخیر آن دستگاهی که مظلوم واقع شد دولت بوده و باوجود تمامی خدماتی که  وی بیان کرد: معتقدم در سیل

 .خوبی منعکس نشده است ارائه داده، اخبار آن شاید به

زدگان پس از فروکش کردن  کرد: کمک به سیلمعاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، خاطرنشان 

 .ها ایجادشده است ها از اهمیت بسیاری برخوردار است و در وزارت علوم نیز ستادی برای ساماندهی کمک سیل

گفتنی است این نشست با حضور مسعود برومند معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 

ایت و پشتیبانی امور پژوهش و فناوری وزارت علوم، دکتر خواجه رئیس دانشگاه عبدالساده نیسی مدیرکل دفتر حم

 .علمی این دانشگاه برگزار شد شهید چمران اهواز و معاونان و اعضای هیئت
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 2۱:۳۵ - ۱۳۹۸فروردین  2۵یکشنبه 

 از سوی معاون وزارت علوم مطرح شد

 های اخیر استان های تحقیقاتی در حوزه سیل دانشگاه معین فعالیتدانشگاه شهید چمران اهواز، 

 

معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت قرار است دانشگاه  - (تهران )پانا

های اخیر استان خوزستان معرفی شود و تمامی  شهید چمران اهواز، دانشگاه معین در حوزه تحقیقاتی سیل

خواهند در این حوزه کارهای علمی و پژوهشی داشته باشند، با  های سطح استان و کشور که می دانشگاه

 .هماهنگی دانشگاه شهید چمران اهواز فعالیت خواهند کرد

اندیشی دانشگاهیان در  شنبه( در نشست هم به گزارش روابط عمومی وزارت علوم، محمدتقی نظرپور امروز )یک

 مسئولیت اجتماعی دانشگاه که در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار داشت: خصوص مدیریت سیل و

صورت فعال کار کند و نظرات مجموعه استادان در این نشست مؤید این موضوع  دانشگاه باید در چند حوزه به 

ر علوم به معاونان است؛ مسئله اصلی نقش آموزش عالی در سیل اخیر در استان خوزستان است و دکتر غلامی وزی

ها در حوادث مترقبه خصوصاً در  پژوهشی، فرهنگی واداری و مالی مأموریت داده است که درباره نقش دانشگاه

شناسی اجتماعی در حوادث اخیر و چگونگی همکاری و مساعدت دانشگاهیان در این حوادث  حادثه سیل، روان

 .اقدامات لازم را انجام دهند

 

دهنده تلاش  های اخیر، نشان شده در این نشست درباره نقش دانشگاه در سیل ارائه های وی افزود: گزارش

تواند در  ها در مدیریت استان کمرنگ است و توانایی دانشگاهیان می رسد نقش آن دانشگاهیان است اما به نظر می

 .راستای کمک به مسئولان استانی به کار گرفته شود

 

زدگان قرار داده  ع وزارت علوم، ادامه داد: امکاناتی که دانشگاه در اختیار سیلمعاون اداری، مالی و مدیریت مناب

هایی که دانشگاهیان در این  است و جایگاه شبکه ملی جامعه و دانشگاه در این رویداد بسیار مؤثر بوده و فعالیت

 .تر باشد تواند پررنگ اند می حوادث انجام داده

 

تکل برای بلایای طبیعی امری ضروری است؛ همچنین مسئله انسجام در بلایا دکتر نظرپور تصریح کرد: داشتن پرو

ها کار دشواری است. اعتقاد داریم کارهای پژوهشی باید از مجرای دانشگاه  مهم است و هماهنگی با تمامی حوزه

 .صورت گیرد؛ در حوزه ارتباط با صنعت نیز باید تلاش کرد اتفاقات خوبی رخ دهد
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های آینده با  تواند به دانشگاه و دانشگاهیان کمک کند که در بحث های علمی می کرد: تشکیل کنفرانسوی اضافه 

رویکردی علمی به مسائل پرداخته شود؛ از سوی دیگر تهیه دستورالعمل راهنما برای بعد از سیل مهم است و 

 .مات به مسئولان استانی منعکس شودهای مؤثری در این بخش بردارد و نیاز است این اقدا تواند گام دانشگاه می

 

های اجرایی باید  علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در دستگاه دکتر نظرپور گفت: حضور فعال اعضای هیئت

 .انعکاس بیرونی داشته باشد و همچنین دانشگاهیان در ثبت تجربیات این دوره، کوشا باشند

 

های  گیری تواند نقش مؤثری در تصمیم جامعه و دانشگاه می زیست شبکه ملی وی اظهار کرد: کارگروه آب و محیط

های اخیر بسیار زیاد شده است  ها داشته باشد. شایعات در فضای مجازی درباره سیل پس از فروکش کردن سیلاب

 های لازم را انجام دهند تا بتوان از رسانی موقع و صحیح اطلاع عنوان جامعه علمی به توانند به و دانشگاهیان می

 .انتشار اخبار کذب جلوگیری کرد

 

های اخیر آن دستگاهی که مظلوم واقع شد دولت بوده و باوجود تمامی خدماتی که  وی بیان کرد: معتقدم در سیل

 .خوبی منعکس نشده است ارائه داده، اخبار آن شاید به

 

ن پس از فروکش کردن زدگا معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، خاطرنشان کرد: کمک به سیل

 .ها ایجادشده است ها از اهمیت بسیاری برخوردار است و در وزارت علوم نیز ستادی برای ساماندهی کمک سیل

 

گفتنی است این نشست با حضور دکتر مسعود برومند معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 

یبانی امور پژوهش و فناوری وزارت علوم، دکتر خواجه رئیس دکتر عبدالساده نیسی مدیرکل دفتر حمایت و پشت

 .علمی این دانشگاه برگزار شد دانشگاه شهید چمران اهواز و معاونان و اعضای هیئت
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  ۱۸:۱۳ - ۱۳۹۸فروردین  2۵ :تاریخ انتشار -۷۳۴۶۴۵ :کد خبر

 آوری و ثبت شوند  مستندات سیل برای انجام کارهای علمی، جمع

و ثبت معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: جمع آوری اطلاعات سیل 

مستندات کار بسیار مهمی است تا بعد از سیل بتوان از این طلاعات استفاده کرد و وزارت علوم نیز در این 

  .حوزه کوتاهی نخواهد کرد

به گزارش ایسنا، محمدتقی نظرپور در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان درخصوص مدیریت سیل و مسؤولیت 

در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهارکرد: بحث اصلی  ماه فروردین 25اجتماعی دانشگاه که امروز، 

مطرح شده نقش آموزش عالی در سیل اخیر در خوزستان است. مقام عالی وزارت به معاون پژوهشی، معاون 

  .اداری مالی و معاون فرهنگی مأموریت داده است که در سه حوزه اقداماتی در این زمینه انجام دهد

زه پژوهش در زمینه سیل، در بحث روانشناسی اجتماعی حوادث اخیر و چگونگی همکاری و وی افزود: در حو

مساعدت دانشگاهیان در این حوادث باید اقداماتی انجام شود. دانشگاه شهید چمران اهواز قرار است به عنوان 

خواهند در  شور که میهای سطح استان و ک ها و دانشکده دانشگاه معین در این حوزه انتخاب شود و همه دانشگاه

 .این حوزه فعالیتی داشته باشند حتماً باید با هماهنگی دانشگاه چمران باشد

کنم نقش دانشگاهیان در  معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: من فکر می

توانست کمک زیادی در این  یمدیریت استان سیل زده تا حدی کمرنگ است و توانمندی علمی دانشگاهیان م

های مناسبی برداریم، مطمئناً اقدامات مناسبی در این زمینه  حوزه کند. اگر بتوانیم در مستندسازی سیل اخیر قدم

هایی که دانشگاهیان در این حوادث انجام  تواند انجام شود. حضور دانشگاه در فضای مجازی و حقیقی و فعالیت می

 .باشد تر تواند پررنگ دادند، می

وی تصریح کرد: گفته شد در دانشگاه پروتکل مشخصی باید برای بلایای طبیعی داشته باشیم از دانشگاهیان 

دهی در زمان بحران نیز باید گفت  رود که بتوانند این کار را انجام دهند. در بحث انسجام در خدمات انتظار می

ها صورت  پور افزود: باید تحقیقات علمی در دانشگاهنظر .ها در این زمان کار سختی است هماهنگی با همه حوزه

ها  تواند به دانشگاه و دانشگاهیان کمک کند تا از منظر علمی به بحث های علمی نیز می گیرد. تشکیل کنفرانس

توجه کنند. تهیه دستورالعمل راهنما برای بعد از سیل بسیار مهم است، به خصوص در خوزستان که در حوزه 

  .های خوبی برداشت توان قدم است. در حوزه کشاورزی هم میکشاورزی فعال 

 

 

160 

http://www.tabnakmazani.ir/fa/news/734645/مستندات-سیل-برای-انجام-کارهای-علمی-جمعآوری-و-ثبت-شوند


 

 

وی خاطرنشان کرد: انجام شدن این کارها باید انعکاس بیرونی نیز داشته باشد و باید بتوانیم با مدیریت عالی 

ثابت ها در حال تغییر است. این مساله باید به صورت علمی  استان همکاری داشته باشیم. گفته شد شکل بارش

شود و باید منابعی برای آن داشته باشیم. ما اطلاعات قطعی نداشتیم و اگر چنین اطلاعاتی را در اختیار داشتیم 

  .شد ها در پشت سد بهتر انجام می مطمئناً مدیریت آب

معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: جمع آوری اطلاعات سیل و ثبت 

خانه نیز در این حوزه  دات کار بسیار مهمی است تا بعد از سیل بتوان از این اطلاعات استفاده کرد و وزارتمستن

 آنچه اهمیت دارد، این است که این ارتباط علمی باید برقرار شود.  .کوتاهی نخواهد کرد

پور تصریح کرد: باید دقت کنیم نظر .به طور مثال در دانشکده علوم زمین باید بتوانیم این همکاری را داشته باشیم

 زده کمک کند.  تواند به مجموعه مدیریت استان سیل که بیان برخی موضوعات تا چه حد می

شاید نقدهایی به مدیریت استان داشته باشیم اما الان زمان مطرح کردن این نقدها نیست، بلکه باید همه ما در 

وی افزود: گفته شد که اعتماد عمومی مردم  .انی خارج شویماین وضعیت کمک کنیم تا بتوانیم از این شرایط بحر

ایم تا این اعتماد را افزایش دهیم؟ ما در مسیر  در حال کمرنگ شدن است ولی ما دانشگاهیان چه کاری انجام داده

 ایم؟  تقویت یا تضعیف این اعتماد حرکت کرده

طلاع رسانی دقیق شاید بتوانیم بخشی از اعتماد تواند در تقویت این اعتماد کمک کند و با ا دانشگاه چمران می

های صدا و  شبکه :معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت .عمومی را جذب کنیم

 سیما باید خدمات دولت را انعکاس دهند. 

شاید  .ظلوم واقع شده استدر جریان سیل، دولت با وجود همه خدماتی که انجام داده است، دستگاهی است که م

  .شود دلیل این مساله این باشد که این اقدامات چندان خوب انعکاس داده نمی
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 ۱۷:۴۱-2۵/۰۱/۹۸ -( ۶۹۷۶۸۷۹)۸۳2۷۷۹۹۶کدخبر:

 :معاون وزیر علوم

 دانشگاه در جمع آوری اطلاعات سیل و ثبت مستندات نقش مهمی دارد

اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: دانشگاهیان نقش معاون  -ایرنا  -اهواز 

مهمی در جمع آوری اطلاعات حادثه سیل و ثبت مستندات دارند که با حضور دانشجویان و دانشکده های 

 .مختلف این امر به خوبی محقق می شود

 

هم اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل  به گزارش ایرنا دکتر محمدتقی نظر پور روز یکشنبه در نشست

و مسئولیت اجتماعی دانشگاه در دانشگاه شهید چمران اهواز بیان کرد: وزارت علوم نیز در این حوزه در حمایت از 

 .دانشگاهیان دریغ نمی کند

 

معاونان خود وی در خصوص نقش آموزش عالی در مدیریت سیل اخیر در خوزستان گفت: مقام عالی وزارت به 

ماموریت دادند که در حوزه هایی از جمله پژوهشی و روانشناسی اجتماعی و چگونگی همکاری دانشگاهیان در این 

 .حوادث فعالیت کنند

 

 

 دانشگاه چمران، معین خوزستان **

 

دانشکده های نظر پور ادامه داد: قرارشده دانشگاه شهید چمران اهواز به عنوان دانشگاه معین شناخته شود و تمام 

  .استان و کشور در این خصوص با هماهنگی این دانشگاه فعالیت کنند

 

معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به نقش مدیریت اجتماعی دانشگاه 

دانشگاهیان به نقش دانشگاهیان در مدیریت خوزستان کمی کم رنگ است و توانمندی علمی  :در سیل اخیرگفت

ویژه دانشگاه شهید چمران اهواز می تواند کمک خوبی به مجموعه مدیریت این استان باشد تا بتوانیم با مستند 

 .سازی سیل اخیر، قدم های موثری برداریم
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وی در خصوص فضای مجازی نیز بیان کرد: حضور دانشگاه در فضای مجازی وحقیقی و فعالیت دانشگاهیان در 

 .این حوادث باید پررنگ تر باشد

نظر پور با اشاره به اینکه اکنون فرصت مناسبی برای نقد کردن مدیریت استان نیست گفت: باید همگی کمک کنیم 

  .تا ازاین وضعیت بحرانی خارج ، و مشکلات را حل کنیم

شاره به اینکه اعتماد عمومی مردم معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در ادامه با ا

در حال کمرنگ شدن است اضافه کرد: دانشگاه در این برهه از زمان می تواند به اعتماد عمومی مردم کمک کند و 

  .در اطلاع رسانی دقیق نقش داشته باشد

ی شود یا وی ادامه داد: در جریان سیل دولت با تمام خدمات مظلوم واقع شده است چون یا به خوبی دیده نم

 .انعکاس خوبی صورت نمی گیرد

نظرپور در ادامه بر ایجاد پروتکل مشخص برای بلایای طبیعی، ایجاد انسجام در خدمات دهی و برپایی همایش 

 .های علمی در این راستا تاکید کرد

نظر علمی وی با بیان اینکه برگزاری این همایش های علمی به دانشگاهیان کمک می کند که موضوعات آینده از م

 .مورد توجه قرار گیرد ادامه داد: تهیه دستورالعمل راهنما پس از سیل اهمیت دارد

 

 حادثه سیل آسیب شناسی شود

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری نیز گفت:حادثه سیل و پیامدهای پس از آن باید مورد 

دقیق تدوین شود و مانع از بروز مشکلات در آینده  آسیب شناسی دقیق صورت گیرد تا بر اساس آن طرح های

 .شود که البته حضور در منطقه و داشتن اطلاعات دقیق مهم است

 .مسعود برومند افزود: دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند و طرح های مناسبی را تهیه کنند

ی متخصص دانشگاه های دیگر نیاز باشد، اعلام شود تا وی ادامه داد: اگر برای تهیه برخی طرح ها به نیروها

 .هماهنگی لازم صورت گیرد

برومند بیان کرد: برگزاری همایش تخصصی با حضور افراد متخصص و ارایه اطلاعات دقیق در این زمینه نیز مفید 

 .است

ستان ، لرستان و اگر بازنگری صورت گرفت در مورد استان های خوز 98وی گفت: باید تلاش کنیم در بودجه 

 .گلستان اعتبارات مشخص برای طرح های مشخص ارایه شود

 روستای خوزستان صادر شده است؛  250در پی طغیان رودخانه های دز، کرخه و کارون، دستور تخلیه هفت شهر و 

 .هزار نفر در خوزستان در معرض سیلاب هستند 400به گفته وزیر کشور 
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 ۹۸۰۱2۵۱۰۵۴2کدخبر:-۱۵:۵۱/  ۱۳۹۸فروردین  2۵ / یکشنبه

 در جلسه هم اندیشی مدیریت سیل و مسؤولیت اجتماعی دانشگاه عنوان شد؛

 آوری و ثبت شوند مستندات سیل برای انجام کارهای علمی، جمع

معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: جمع آوری اطلاعات سیل و ثبت 

کار بسیار مهمی است تا بعد از سیل بتوان از این طلاعات استفاده کرد و وزارت علوم نیز در این مستندات 

 .حوزه کوتاهی نخواهد کرد

به گزارش ایسنا، محمدتقی نظرپور در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان درخصوص مدیریت سیل و مسؤولیت 

بحث اصلی  :د چمران اهواز برگزار شد، اظهارکردماه در دانشگاه شهی فروردین 25اجتماعی دانشگاه که امروز، 

مطرح شده نقش آموزش عالی در سیل اخیر در خوزستان است. مقام عالی وزارت به معاون پژوهشی، معاون 

 .اداری مالی و معاون فرهنگی مأموریت داده است که در سه حوزه اقداماتی در این زمینه انجام دهد

زمینه سیل، در بحث روانشناسی اجتماعی حوادث اخیر و چگونگی همکاری و وی افزود: در حوزه پژوهش در 

مساعدت دانشگاهیان در این حوادث باید اقداماتی انجام شود. دانشگاه شهید چمران اهواز قرار است به عنوان 

اهند در خو های سطح استان و کشور که می ها و دانشکده دانشگاه معین در این حوزه انتخاب شود و همه دانشگاه

 .این حوزه فعالیتی داشته باشند حتماً باید با هماهنگی دانشگاه چمران باشد

کنم نقش دانشگاهیان در  معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: من فکر می

زیادی در این  توانست کمک مدیریت استان سیل زده تا حدی کمرنگ است و توانمندی علمی دانشگاهیان می

های مناسبی برداریم، مطمئناً اقدامات مناسبی در این زمینه  حوزه کند. اگر بتوانیم در مستندسازی سیل اخیر قدم

هایی که دانشگاهیان در این حوادث انجام  تواند انجام شود. حضور دانشگاه در فضای مجازی و حقیقی و فعالیت می

 .تر باشد تواند پررنگ دادند، می

ریح کرد: گفته شد در دانشگاه پروتکل مشخصی باید برای بلایای طبیعی داشته باشیم از دانشگاهیان وی تص

دهی در زمان بحران نیز باید گفت  رود که بتوانند این کار را انجام دهند. در بحث انسجام در خدمات انتظار می

 .ها در این زمان کار سختی است هماهنگی با همه حوزه

تواند به دانشگاه  های علمی نیز می ها صورت گیرد. تشکیل کنفرانس اید تحقیقات علمی در دانشگاهنظرپور افزود: ب

ها توجه کنند. تهیه دستورالعمل راهنما برای بعد از سیل بسیار  و دانشگاهیان کمک کند تا از منظر علمی به بحث

های  توان قدم کشاورزی هم می مهم است، به خصوص در خوزستان که در حوزه کشاورزی فعال است. در حوزه

 .خوبی برداشت
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وی خاطرنشان کرد: انجام شدن این کارها باید انعکاس بیرونی نیز داشته باشد و باید بتوانیم با مدیریت عالی 

ها در حال تغییر است. این مساله باید به صورت علمی ثابت  استان همکاری داشته باشیم. گفته شد شکل بارش

منابعی برای آن داشته باشیم. ما اطلاعات قطعی نداشتیم و اگر چنین اطلاعاتی را در اختیار داشتیم  شود و باید

 .شد ها در پشت سد بهتر انجام می مطمئناً مدیریت آب

 

معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: جمع آوری اطلاعات سیل و ثبت 

خانه نیز در این حوزه  همی است تا بعد از سیل بتوان از این اطلاعات استفاده کرد و وزارتمستندات کار بسیار م

آنچه اهمیت دارد، این است که این ارتباط علمی باید برقرار شود. به طور مثال در دانشکده  .کوتاهی نخواهد کرد

 .علوم زمین باید بتوانیم این همکاری را داشته باشیم

 

تواند به مجموعه مدیریت استان  باید دقت کنیم که بیان برخی موضوعات تا چه حد مینظرپور تصریح کرد: 

زده کمک کند. شاید نقدهایی به مدیریت استان داشته باشیم اما الان زمان مطرح کردن این نقدها نیست،  سیل

 .بلکه باید همه ما در این وضعیت کمک کنیم تا بتوانیم از این شرایط بحرانی خارج شویم

 

ایم  وی افزود: گفته شد که اعتماد عمومی مردم در حال کمرنگ شدن است ولی ما دانشگاهیان چه کاری انجام داده

تواند  ایم؟ دانشگاه چمران می تا این اعتماد را افزایش دهیم؟ ما در مسیر تقویت یا تضعیف این اعتماد حرکت کرده

 .شاید بتوانیم بخشی از اعتماد عمومی را جذب کنیمدر تقویت این اعتماد کمک کند و با اطلاع رسانی دقیق 

 

های صدا و سیما باید خدمات  معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: شبکه

دولت را انعکاس دهند. در جریان سیل، دولت با وجود همه خدماتی که انجام داده است، دستگاهی است که مظلوم 

 .شود ت. شاید دلیل این مساله این باشد که این اقدامات چندان خوب انعکاس داده نمیواقع شده اس

 ن خبر منعکس شده است. هالازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری همرا
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 ۰۹:۵۷ -2۰/۰۱/۹۸-۶2۱۹۷کدخبر:                                        

سابقه بود/ نابودی جنگل های بلوط زاگرس مهم ترین تاثیر را در وقوع  سیلاب کرخه در هزار سال اخیر بی

 سیلاب لرستان و خوزستان داشت 

نشگاه شهید چمران اهواز( دبی ورودی معادل هشت هزار متر مهدی قمشی )رئیس دانشکده علوم آب دا

گوید که این چرخه بازگشت هزارساله سیل در  داند و می سابقه می مکعب در ثانیه در رود کرخه را بی

  .محدوده کرخه است

اندازی نه چندان سبز و پر گْل از خود برجای  ؛ بهار در ایران چشمپایگاه خبری و تحلیلی دیده بان ایران  به گزارش

تر، لرستان و  گذاشت. با در گِل نشانیدن زندگانی مردمان گلستان، فارس، کرمانشاه، ایلام و از همه وحشتناک

های سرازیر شده از  خوزستان پذیرای سیلابای دیگر از تغییر فصل نمایان شد. در این میان  خوزستان، جلوه

های سیل  های همجوار و بالادستی خود بود و مردمان ساحل غربی کرخه و کارون پنجه در پنجه موج تمامی استان

کوبید و دار و ندارشان را در  شان می تر به دیواره کاشانه اند که لحظه به لحظه بلندتر و پرقدرت افکنی انداخته بنیان

در  (بلعید. دکتر مهدی قمشی )استاد تمام و رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز فرو می کام خود

 .رو در رابطه با علت جاری شدن سیلاب و همچنین خطرات جاری آن گفتگو کرده است گفتگوی پیش

ات و خساراتش را چه بینید و تبع به عنوان یک متخصص در حوزه آب، دلایل اصلی بروز سیل اخیر را در چه می

 کنید؟ میزان ارزیابی می

های غیرمنتظره و منحصر به فردی است که اتفاق افتاده است. ما در روزهای اخیر، در حوضه  علت اصلی سیل بارش

ها معتقدند  سابقه بوده است و بعضی ایم که طی هفتاد سال گذشته در این حوزه بی داشته  هایی را که کرخه بارش

طور  ها مطابق با سیل هزارساله این رودخانه است! البته در محدوده رود دز این رودخانه یا این ریزش که این آوردِ

ایم که شرایط مشابه را تجربه کرده بود و اکنون در این  هایی داشته نیست و شرایط نسبتا بهتر است و زمان

 .شرایط نیستند

است؟ مبنای محاسبه دوره بازگشت سیل هزارساله  یعنی در چرخه هزارساله تاریخ کرخه این اتفاق نیفتاده

 چیست؟

سال است و بر همین اساس  70ما آمار هزارساله نداریم اما آنالیزی داریم و آمار هیدرولوژیکی در کشور ما حداکثر 

تاد گویند اگر در هف شناسند. مثلا می های محتمل را می ها و سیل شود، بارش که انجام می  های هیدرولوژیکی تحلیل

یا در پانصد سال فلان مقدار خواهد بود.   ایم، در دوره دویست ساله چه میزان خواهد بود سال اینقدر بارش داشته

گوییم چنین چیزی مطابق با سیل هزارساله کرخه است و البته ما هم  های آماری است که می بینی طی همین پیش

 .کعب در ثانیه از کرخه آب عبور کندایم که هشت هزار متر م ای را هرگز نداشته چنین تجربه

 ای وجود دارد اما آنچه که از نظر من  در دز، شرایط به این حادی نبوده است. در آمار این رود دوبار چنین تجربه

166 

http://www.didbaniran.ir/بخش-%D8%A7%D8%AC%D8%AA%D9%85%D8%A7%D8%B9%DB%8C-%D8%AD%D9%88%D8%A7%D8%AF%D8%AB-5/62197-%D8%B3%DB%8C%D9%84%D8%A7%D8%A8-%DA%A9%D8%B1%D8%AE%D9%87-%D8%AF%D8%B1-%D9%87%D8%B2%D8%A7%D8%B1-%D8%B3%D8%A7%D9%84-%D8%A7%D8%AE%DB%8C%D8%B1-%D8%A8%DB%8C-%D8%B3%D8%A7%D8%A8%D9%82%D9%87-%D8%A8%D9%88%D8%AF-%D9%86%D8%A7%D8%A8%D9%88%D8%AF%DB%8C-%D8%AC%D9%86%DA%AF%D9%84-%D9%87%D8%A7%DB%8C-%D8%A8%D9%84%D9%88%D8%B7-%D8%B2%D8%A7%DA%AF%D8%B1%D8%B3-%D9%85%D9%87%D9%85-%D8%AA%D8%B1%DB%8C%D9%86-%D8%AA%D8%A7%D8%AB%DB%8C%D8%B1-%D8%B1%D8%A7-%D8%AF%D8%B1-%D9%88%D9%82%D9%88%D8%B9-%D8%B3%DB%8C%D9%84%D8%A7%D8%A8-%D9%84%D8%B1%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86-%D8%AE%D9%88%D8%B2%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86-%D8%AF%D8%A7%D8%B4%D8%AA
http://www.didbaniran.ir/بخش-%D8%A7%D8%AC%D8%AA%D9%85%D8%A7%D8%B9%DB%8C-%D8%AD%D9%88%D8%A7%D8%AF%D8%AB-5/62197-%D8%B3%DB%8C%D9%84%D8%A7%D8%A8-%DA%A9%D8%B1%D8%AE%D9%87-%D8%AF%D8%B1-%D9%87%D8%B2%D8%A7%D8%B1-%D8%B3%D8%A7%D9%84-%D8%A7%D8%AE%DB%8C%D8%B1-%D8%A8%DB%8C-%D8%B3%D8%A7%D8%A8%D9%82%D9%87-%D8%A8%D9%88%D8%AF-%D9%86%D8%A7%D8%A8%D9%88%D8%AF%DB%8C-%D8%AC%D9%86%DA%AF%D9%84-%D9%87%D8%A7%DB%8C-%D8%A8%D9%84%D9%88%D8%B7-%D8%B2%D8%A7%DA%AF%D8%B1%D8%B3-%D9%85%D9%87%D9%85-%D8%AA%D8%B1%DB%8C%D9%86-%D8%AA%D8%A7%D8%AB%DB%8C%D8%B1-%D8%B1%D8%A7-%D8%AF%D8%B1-%D9%88%D9%82%D9%88%D8%B9-%D8%B3%DB%8C%D9%84%D8%A7%D8%A8-%D9%84%D8%B1%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86-%D8%AE%D9%88%D8%B2%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86-%D8%AF%D8%A7%D8%B4%D8%AA
http://www.didbaniran.ir/


 

هایی که  ایم و آبی که آمده است و ریزش های آبخیز را بسیار تخریب کرده کاملا محرز است این است که ما حوضه

ها حمل  دهد که فرسایش زیادی ایجاد شده است. مقدار رسوبی که همین الان رودخانه نشان می ایم، داشته

های مردم فرونشسته است، در حقیقت  آباد شاهد آن هستیم که درخانه دختر و معمولان و خرم کنند و در پل می

ایم و تبدیل به  ابع را از بین بردهها و من ایم و جنگل های آبخیز را بسیار دستکاری کرده زند که ما حوضه فریاد می

 .ایم زمین کشاورزی یا راه و ساختمان و ... کرده

 های بلوط چه اثری بر فرسایش خاک و جاری شدن سیلاب داشته است؟ کاهش تراکم جنگل

صد درصد اثر دارد! هم در آوردهای ورودی به سدها و هم در فرسایش خاک اثر داشته است که من از جنبه 

آب  شد آیا روان های بلوط دستکاری نمی را توضیح دادم. اما اگر سوال این است که اگر جنگل  اک آنفرسایش خ

دادند و  ها بودند، این فشار را تخفیف می افتاد اما اگر این جنگل افتاد؟ باید بگویم که این اتفاق می اتفاق نمی

 .شد مقداری از این آب به زیر زمین منتقل می

شود از هشت برابر استاندارد جهانی تا دو و نیم برابر یا سه  فرسایش خاک در ایران منتشر می آمارهای مختلفی از

شود. آیا رقم دقیقی از  شود که هر ساله دوونیم میلیارد تن خاک در آنجا فرسوده می برابر؛ اما مشخصا گفته می

 فرسایش خاک وجود دارد؟

مان قابل قبول  هانی کاملا مشخص است که چقدر فرسایش خاکهای ج بله. این یک نرم جهانی دارد و از نظر نرم

و چقدر مازاد است. در کشور ما در هر هکتار تا سه تن فرسایش خاک قابل قبول است ولی الان متوسطش در 

 !ایران، پانزده تن در هر هکتار است

ابر مستعدتر از سایر نقاط برابر میانگین جهانی است؟ معنای دیگرش این است که ایران پنج بر 5پس آمار دقیق 

 جهان در برابر سیل است؟

 .بله متاسفانه همینطور است

 سدهایی که در استان خوزستان وجود داشت تا چه میزان از افزایش خسارت جلوگیری کرد؟

ها هم  هایی هست مبنی بر اینکه اگر سدها نبودند آبراهه الان بحث .کنم این سدها بسیار موثر بودند من فکر می

 .های رایج در فضای مجازی است های غلط توانستند مقداری از سیلاب را حمل کنند و البته این حرف می

ببینید که حداکثر میزان سیلابی که در طول تاریخ رود کرخه، از آن عبور کرده است هزار متر مکعب در ثانیه بوده 

رودخانه کرخه بیشتر از هزارمتر مکعب را تا به است و بیشتر از آن تبدیل به سیل شده است! بنابراین بستر طبیعی 

حال عبور نداده است و اگر این هشت هزار متر مکعب در ثانیه که در یک مقطع زمانی وارد سد کرخه شده است، 

 .داشتیم شد، ما باید حداقل توقع دبی هزار متر مکعب در ثانیه را در دشت آزادگان می دست می وارد پایین

 شد؟ که اگر سد کرخه نبود مقدار خسارت هشت برابر می این به این معناست

 .کرد بود، حتی تا اهواز را هم متاثر می بله. این حتی اگر تا هفت هزار مترمکعب هم می

167 



 

در حال حاضر دبی آب ورودی به کارون در اهواز چقدر است؟ اعدادی نظیر شش هزار و چهارصد را نیز مطرح 

 کنند؟ می

 .سه هزار و پنجاه متر مکعب در ثانیه، دبی آب ورودی به کارون در اهواز است خیر؛ در حال حاضر

 متر مکعب آب دبی هم مطرح شده بود؛ آیا این رقم صحیح است؟ 11400تا  47در سیل معروف در سال 

در اهواز اند و این اشتباه است. سیلی که محتمل بود  خیر؛ آنها جمع دز و کارون که همزمان مطابقت داشتند را گفته

 .متر مکعب در ثانیه بود 6000در این واقعه اخیر حدود 

 گیرد؟ شد؟ پس دوره بازگشت این سیل محل تردید قرار می یعنی به آن شدت نمی  

متر مکعب  6000کاملا اشتباه است و در آن زمان هم، همین حدود  11000خیر؛ بیشتر از این ممکن نبود. آن عدد 

 .بوده است 1347متر مکعب در ثانیه، رقم واقعی دبی کارون در اهواز در سیل سال  6700در ثانیه بود. در واقع 

 ها چه اثری در حجم آب داشته است؟ ها و پل های ساحلی و پارک ها با ساختن جاده کاهش محدوده حریم رودخانه

های ساحلی استفاده کنیم  ارکها و پ ها به منظور ایجاد جاده دشت رودخانه  توانیم از سیلاب در مقاطع شهری ما می

شود را ایجاد نکنیم. اما در حال حاضر  و این اشکالی ندارد اما به شرطی که سایر مسائلی که باعث سیل می

سازی در حریم رودخانه به مقداری مقطع رودخانه را در اهواز کاهش داده است. این برای زمان خشکسالی  جاده

ا وجود ندارد چون بیشتر اوقات یعنی در حدود دوازده یا سیزده سال خوب بوده است و اشکالی در طراحی آنه

کند پس  تخریب می  آبی رودخانه را وضعیت زیست  ایم بنابراین چون این خشکسالی گذشته خشکسالی داشته

شود اما باید  آبی رودخانه می بستر اصلی رودخانه را بیش از مقادیر مشخصی کاهش دادن؛ باعث شرایط زیست

دشتش بتواند مقدار دبی مورد نظر طراحی سیلاب را عبور بدهد و در حال   ای باشد که در سیلاب به گونهمقطع 

داده است الان برای  بینیم که مقدار عبور سیلاب در آبراهه اهواز اگر زمانی چهار تا پنج هزارتا را عبور می حاضر می

 .عبور سه هزار متر مکعب در ثانیه، دچار مشکل شده است

 اند؟ ها چه اثری داشته است؟ آیا بامدژ و هورالعظیم و میانگران آبگیری شده احیای تالاب در

 .اند ها همه آبگیری شده بله؛ این

 اند که بیش از ده درصد آب ندارد؟ را گفته  دارخوین شادگان چطور؟ آن

هفتاد درصدش پر شده بود و ما تالاب بامدژ را داریم که کاملا پر آب شده است. تالاب هورالعظیم که بیش از  

شود. تالاب شادگان کاملا وضعش خوب است و گنجایش  معبرهایش دیروز باز شده که احتمالا آنها نیز آبگیری می

ها پر شده  تالاب میانگران را داریم که قبل از این سیلاب .دارد و در حال تغذیه است و بسیار بهبود پیدا کرده است

ها احیا شده بود. اما از حالا به بعد باید گفت  ت و تالاب شیمبار هم قبل از این سیلاببود. تالاب بندون هم پر اس

های اطرافشان تجاوز کنند  شان کامل است و اگر بیش از این آب وارد آنها شود ممکن است به محدوده که ظرفیت

 .و بعضی از روستاها را تهدید کنند
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 تاثیری در کاهش گردوخاک خواهد داشت؟ها و هورها چه  پر شدن این تالاب

های داخلی خوزستان امسال قطعا مشکل نخواهد  توانیم بگوییم که از جهت کانون صد در صد ارتباط دارد. ما می

های خارجی چندان اطلاعی ندارم.  اند اما از وضعیت کانون های داخلی کاملا تغذیه و تثبیت شده داشت و کانون

ها را پوشش داده و به میزان کمتری رسانده  ها بد نبوده است و بخشی از کانون بارشهرچند در کشور عراق هم 

 .است

 شایعات مرتبط با ترسالی تا چه حد صحت دارد؟

های متفاوتی از  شناسان تحلیل شناس است! در مسائل اقلیمی، اقلیم این شایعه نیست. اختلاف بین علمای اقلیم

اقیانوسی و وضعیت تبادل حرارتی در کره زمین دارند و براساس آن وضعیت تشعشعات خورشیدی، جریانات 

شناسان ورود به دوره ترسالی را  کنند. غالب اقلیم های کره زمین را تحلیل می اقلیمی آینده بعضی از مکان

ود ش پذیرند اما ممکن است این حرف درست هم باشد! معمولا پنج یا شش ماه قبل از زمان مورد نظر می نمی

های مرتبط به سال  ماه صبر کنیم تا بتوانیم تحلیل  میزان بالاتری از اطمینان را به دست آورد و ما باید تا اردیبهشت

 .شود آینده آبی را ببینیم که از مهرماه شروع می

 شود رقم دقیقی از خسارات وارده به خوزستان ارائه کرد؟ آیا می

جایی هستند. باید منتظر باشیم که  ان واقعه هستیم و مردم در حال جابهبندی کرد و هنوز در می شود جمع هنوز نمی

خسارات را که احتمالا بیشتر از این خواهد بود بتوانیم ارزیابی کنیم که این احتمالا بیست تا سی روز آینده قابل 

 .شود تخمینی نزدیک به واقعیت از ماجرا عرضه کرد برآورد باشد و زودتر از آن نمی

 دهید؟ ای می متخصص این حوزه به مدیریت بحران در کشور و استان خوزستان چه نمره به عنوان

را در نظر بگیرم اما در  15توانم نمره خوب بدهم و از یک تا بیست شاید  من در استان خوزستان رویهم رفته می

دهم.  ها نمره خوبی نمی انها و بحر های دیگر مثل فارس، لرستان و گلستان با توجه به این نابسامانی سایر استان

 .دانم در شیراز و گلستان چون تلفات انسانی زیاد بود، من به عملکرد مسئولان زیر ده می
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 ارش تصویری؛ زگ

 دانشجویانی که سیل بند زدند 

دانشجویان جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز با حضور در مناطق سیل زده به مردم برای احداث سیل بند 

 .کمک کردند

مناطق سیل ؛ دانشجویان جهادی دانشگاه شهید چمران اهواز با حضور در «خبرنامه دانشجویان ایران»به گزارش 

 .زده به مردم برای احداث سیل بند کمک کردند
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  ۴۶۷۷۸کد :  2۰:۳۵ | ۱۳۹۸فروردین  2۵

 

 :معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم تأکید کرد

 های اخیر های تحقیقاتی و پژوهشی در حوزه سیل لزوم انجام فعالیت

فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با تأکید بر لزوم انجام کارهای دکتر مسعود برومند،معاون پژوهش و 

، برای خوزستان، ۹۸های اخیر، گفت: در صورت بازنگری بودجه سال  سیل ٔ  تحقیقاتی و پژوهشی درزمینه

          .شود ای در نظر گرفته می های ویژه لرستان و گلستان اعتبارات و طرح

 

عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران اهواز، دکتر برومند در جلسه به گزارش اداره کل روابط 

شنبه( در دانشگاه  اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسئولیت اجتماعی دانشگاه که امروز )یک هم

ت: اگر دانشگاه و های نسل سه و دانشگاه کارآفرین گف شهید چمران اهواز برگزار شد، با اشاره به جایگاه دانشگاه

ها نخورد، ارزشی ندارد و همه تلاش ما برای این است که مردم از آن استفاده  پژوهش به درد مردم و زندگی آن

 .کنند

شده در دانشگاه شهید چمران اهواز در پی حوادث اخیر، عنوان کرد: در وزارت علوم  وی درخصوص اقدامات انجام

نند دانشکده دامپزشکی، دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که هایی ما تلاش خواهیم کرد با دانشکده

 .های لازم را داشته باشیم طور مستقیم درگیر مسائل سیل هستند همکاری به

 

های  معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، افزود: دانشگاه شهید چمران اهواز این ظرفیت را دارد که در حوزه

 ... با مسئولان استانی تعامل داشته باشدمختلف ازجمله کشاورزی، آب و.

 

دکتر برومند تصریح کرد: دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند و در دانشگاه شهید چمران 

 .ها باشد های علمی و تخصصی سایر دانشگاه هایی دیده شود که شاید نیازمند گروه اهواز نیز طرح

 

کتر نظرپور معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم و دکتر نیسی گفتنی است این نشست با حضور د

مدیرکل دفتر حمایت و پشتیبانی امور پژوهش و فناوری وزارت، دکتر خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز و 

 .علمی دانشگاه برگزار شد جمعی از اعضای هیئت
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 ۱۷:۳2 - ۱۳۹۸فروردین  2۵ :تاریخ انتشار - ۵۸۴۶۶۶ :خبر کد                                    

 شویم  دیر یا زود با سیل مواجه می

با مساله معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ما هر چند سال یک بار دیر یا زود 

ایم و نبود نگاه علمی در این زمینه وجود داشته  شویم اما هیچ وقت به این مساله ورود نکرده سیل مواجه می

 است.

 نیوز :   آفتاب

مسعود برومند در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسؤولیت اجتماعی دانشگاه که 

فروردین( در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار کرد: همیشه بحثی درباره دانشگاه  25مروز، )یکشنبه ا

ها نخورد، ارزشی  نسل سه و دانشگاه کارآفرین مطرح است. اگر دانشگاه و پژوهش به درد مردم و زندگی آن

 د.ندارد. همه کارهای ما برای این است که مردم از آن استفاده کنن

 

، برای 98برومند با تاکید بر لزوم انجام کارهای پژوهشی در زمینه سیل، گفت: در صورت بازنگری بودجه سال 

 شود. ای در نظر گرفته می های ویژه خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرح

 

طور مستقیم درگیر هایی که به  وی افزود: پیشنهادات مطرح شده در این جلسه بسیار خوب بودند. در دانشکده

مسائل سیل هستند مانند دانشکده دامپزشکی، دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که لازم است کارهایی 

توانند در این زمینه ما را در جریان قرار دهند تا اقدامات سریعی انجام شوند، چراکه ما ارتباطات  انجام دهند، می

 ها شویم. نگاری اره این کارها نباید زمان را از دست بدهیم و درگیر نامههای مختلف داریم. درب زیادی با انجمن

 

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: اگر مجموعه آموزش عالی بخواهد وارد شود و 

قال آب های انت های کشاورزی و در حوزه سیستم هایی مانند احیا زمین توانیم در زمینه کاری انجام دهد، می

 هایی داشته باشیم. فعالیت

 

شود اما از آن استفاده  خوانیم و درباره علم و پژوهش صحبت می برومند تصریح کرد: ما این همه درس می

گویند که هیچ نیازی نداریم.  شود، نیاز پژوهشی آن دستگاه چیست و می های پژوهشی گفته می کنند. به دستگاه نمی

هایی دیده  نماینده واقعی مردم هستند. در دانشگاه شهید چمران اهواز نیز باید طرح دانشگاهیان باید احساس کنند

 ها باشند. های علمی و تخصصی سایر دانشگاه شود که شاید نیازمند گروه

 

های مختلف در حوزه مسائل پژوهشی اقداماتی باید انجام  شناسی و تحلیل وی افزود: در اتفاقات اخیر درباره آسیب

شود. نیازی به برگزاری سمینارهای متعدد عمومی نیست و باید  باره این مسائل جداگانه باید صحبت میشود که در

ها دریافت شده و آنجا ارائه شود. این سیل باید  یک سمینار تخصصی برگزار شود تا اطلاعات دقیق از دستگاه

 باعث شود دیگر چنین مسائلی رخ ندهد.

نیز برای  98، تحقیقات و فناوری گفت: در صورت بازنگری بودجه سال معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم

 شود. ای در نظر گرفته می های ویژه خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرح
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 ۶۷۹۴۹۷شناسه خبر: -2۳:۰۱-۹۸فروردین  2۶                          

 

 شویم دیر یا زود با سیل مواجه می

های مختلف در حوزه مسائل پژوهشی اقداماتی باید انجام شود  شناسی و تحلیل باره آسیبدر اتفاقات اخیر در

شود. نیازی به برگزاری سمینارهای متعدد عمومی نیست و باید  که درباره این مسائل جداگانه باید صحبت می

شود. این سیل باید ها دریافت شده و آنجا ارائه  یک سمینار تخصصی برگزار شود تا اطلاعات دقیق از دستگاه

 .باعث شود دیگر چنین مسائلی رخ ندهد

دکتر مسعود برومند در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسؤولیت اجتماعی  –هورنیوز 

برگزار شد، اظهار کرد: همیشه بحثی فروردین( در دانشگاه شهید چمران اهواز  25دانشگاه که امروز، )یکشنبه 

ها  درباره دانشگاه نسل سه و دانشگاه کارآفرین مطرح است. اگر دانشگاه و پژوهش به درد مردم و زندگی آن

 .نخورد، ارزشی ندارد. همه کارهای ما برای این است که مردم از آن استفاده کنند

، برای 98ه سیل، گفت: در صورت بازنگری بودجه سال برومند با تاکید بر لزوم انجام کارهای پژوهشی در زمین

 .شود ای در نظر گرفته می های ویژه خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرح

هایی که به طور مستقیم درگیر  وی افزود: پیشنهادات مطرح شده در این جلسه بسیار خوب بودند. در دانشکده

دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که لازم است کارهایی  مسائل سیل هستند مانند دانشکده دامپزشکی،

توانند در این زمینه ما را در جریان قرار دهند تا اقدامات سریعی انجام شوند، چراکه ما ارتباطات  انجام دهند، می

 .ها شویم ارینگ های مختلف داریم. درباره این کارها نباید زمان را از دست بدهیم و درگیر نامه زیادی با انجمن

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: اگر مجموعه آموزش عالی بخواهد وارد شود و 

های انتقال آب  های کشاورزی و در حوزه سیستم هایی مانند احیا زمین توانیم در زمینه کاری انجام دهد، می

 .هایی داشته باشیم فعالیت

شود اما از آن استفاده  خوانیم و درباره علم و پژوهش صحبت می همه درس میبرومند تصریح کرد: ما این 

گویند که هیچ نیازی نداریم.  شود، نیاز پژوهشی آن دستگاه چیست و می های پژوهشی گفته می کنند. به دستگاه نمی

هایی دیده  باید طرح دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند. در دانشگاه شهید چمران اهواز نیز

 .ها باشند های علمی و تخصصی سایر دانشگاه شود که شاید نیازمند گروه

های مختلف در حوزه مسائل پژوهشی اقداماتی باید انجام  شناسی و تحلیل وی افزود: در اتفاقات اخیر درباره آسیب

مینارهای متعدد عمومی نیست و باید شود. نیازی به برگزاری س شود که درباره این مسائل جداگانه باید صحبت می

ها دریافت شده و آنجا ارائه شود. این سیل باید  یک سمینار تخصصی برگزار شود تا اطلاعات دقیق از دستگاه

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: در صورت .باعث شود دیگر چنین مسائلی رخ ندهد

 .شود ای در نظر گرفته می های ویژه ی خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرحنیز برا 98بازنگری بودجه سال 
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 ۹۸۰۱2۵۱۰۶۰2کدخبر:-۱۷:۱۴/  ۱۳۹۸فروردین  2۵ / یکشنبه

 معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم مطرح کرد

 شویم/جای خالی نگاه علمی دیر یا زود با سیل مواجه می

علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ما هر چند سال یک بار دیر یا زود با مساله معاون پژوهش و فناوری وزارت 

ایم و نبود نگاه علمی در این زمینه وجود داشته  شویم اما هیچ وقت به این مساله ورود نکرده سیل مواجه می

 .است

مسؤولیت اجتماعی  به گزارش ایسنا، دکتر مسعود برومند در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و

فروردین( در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار کرد: همیشه بحثی درباره  25دانشگاه که امروز، )یکشنبه 

ها نخورد، ارزشی ندارد.  دانشگاه نسل سه و دانشگاه کارآفرین مطرح است. اگر دانشگاه و پژوهش به درد مردم و زندگی آن

 .است که مردم از آن استفاده کنندهمه کارهای ما برای این 

، برای خوزستان، 98برومند با تاکید بر لزوم انجام کارهای پژوهشی در زمینه سیل، گفت: در صورت بازنگری بودجه سال 

 .شود ای در نظر گرفته می های ویژه لرستان و گلستان اعتبارات و طرح

هایی که به طور مستقیم درگیر مسائل سیل  بودند. در دانشکدهوی افزود: پیشنهادات مطرح شده در این جلسه بسیار خوب 

توانند در  هستند مانند دانشکده دامپزشکی، دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که لازم است کارهایی انجام دهند، می

های مختلف داریم.  با انجمناین زمینه ما را در جریان قرار دهند تا اقدامات سریعی انجام شوند، چراکه ما ارتباطات زیادی 

 .ها شویم نگاری درباره این کارها نباید زمان را از دست بدهیم و درگیر نامه

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: اگر مجموعه آموزش عالی بخواهد وارد شود و کاری انجام 

 .هایی داشته باشیم های انتقال آب فعالیت ورزی و در حوزه سیستمهای کشا هایی مانند احیا زمین توانیم در زمینه دهد، می

کنند. به  شود اما از آن استفاده نمی خوانیم و درباره علم و پژوهش صحبت می برومند تصریح کرد: ما این همه درس می

 .گویند که هیچ نیازی نداریم شود، نیاز پژوهشی آن دستگاه چیست و می های پژوهشی گفته می دستگاه

هایی دیده شود که  دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند. در دانشگاه شهید چمران اهواز نیز باید طرح

 .ها باشند های علمی و تخصصی سایر دانشگاه شاید نیازمند گروه

اقداماتی باید انجام شود که های مختلف در حوزه مسائل پژوهشی  شناسی و تحلیل وی افزود: در اتفاقات اخیر درباره آسیب

شود. نیازی به برگزاری سمینارهای متعدد عمومی نیست و باید یک سمینار  درباره این مسائل جداگانه باید صحبت می

ها دریافت شده و آنجا ارائه شود. این سیل باید باعث شود دیگر چنین  تخصصی برگزار شود تا اطلاعات دقیق از دستگاه

 .مسائلی رخ ندهد

نیز برای خوزستان،  98اون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: در صورت بازنگری بودجه سال مع

 .شود ای در نظر گرفته می های ویژه لرستان و گلستان اعتبارات و طرح
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  2۳:۵۴ساعت  ۱۳۹۸فروردین  2۵یکشنبه ,                                      

 

  :وزارت علوم تأکید کردمعاون 

 های اخیر  های تحقیقاتی و پژوهشی در حوزه سیل لزوم انجام فعالیت

، برای خوزستان، لرستان و ۹۸معاون پژوهشی و فناوری وزارت علوم گفت: در صورت بازنگری بودجه سال 

  .شود ای در نظر گرفته می های ویژه گلستان اعتبارات و طرح

اندیشی دانشگاهیان در خصوص  خبرگزاری آنا از دانشگاه شهید چمران اهواز، برومند در جلسه همبه گزارش گروه دانشگاه 

شنبه( در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، با اشاره به  مدیریت سیل و مسئولیت اجتماعی دانشگاه که امروز )یک

ها نخورد، ارزشی  پژوهش به درد مردم و زندگی آن های نسل سه و دانشگاه کارآفرین گفت: اگر دانشگاه و جایگاه دانشگاه

 .ندارد و همه تلاش ما برای این است که مردم از آن استفاده کنند

شده در دانشگاه شهید چمران اهواز در پی حوادث اخیر، عنوان کرد: در وزارت علوم تلاش  وی درخصوص اقدامات انجام

طور مستقیم درگیر  زشکی، دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که بههایی مانند دانشکده دامپ خواهیم کرد با دانشکده

 .های لازم را داشته باشیم مسائل سیل هستند همکاری

های مختلف ازجمله  معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، افزود: دانشگاه شهید چمران اهواز این ظرفیت را دارد که در حوزه

 .استانی تعامل داشته باشدکشاورزی، آب و... با مسئولان 

برومند تصریح کرد: دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند و در دانشگاه شهید چمران اهواز نیز 

 .ها باشد های علمی و تخصصی سایر دانشگاه هایی دیده شود که شاید نیازمند گروه طرح

ی، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم و نیسی مدیرکل دفتر حمایت گفتنی است این نشست با حضور دکتر نظرپور معاون ادار

علمی دانشگاه   و پشتیبانی امور پژوهش و فناوری وزارت، خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز و جمعی از اعضای هیئت

 .برگزار شد
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  ۱۵:۳۸:۱۴ ۱۳۹۸/۰۱/2۶ :تاریخ خبر -۸۳۴۵۴۴کدخبر:

  :دکتر برومند

 ای اخیر ه های تحقیقاتی و پژوهشی در حوزه سیل لزوم انجام فعالیت

دکتر مسعود برومند،معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با تأکید بر لزوم انجام کارهای 

، برای خوزستان، ۹۸های اخیر، گفت: در صورت بازنگری بودجه سال  سیل ٔ  تحقیقاتی و پژوهشی درزمینه

  .شود میای در نظر گرفته  های ویژه لرستان و گلستان اعتبارات و طرح

اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسئولیت  به گزارش گروه آموزش خبرگزاری برنا، دکتر برومند در جلسه هم

های نسل سه و دانشگاه  اجتماعی دانشگاه که در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، با اشاره به جایگاه دانشگاه

ها نخورد، ارزشی ندارد و همه تلاش ما برای این است که  درد مردم و زندگی آن کارآفرین گفت: اگر دانشگاه و پژوهش به

 .مردم از آن استفاده کنند

شده در دانشگاه شهید چمران اهواز در پی حوادث اخیر، عنوان کرد: در وزارت علوم تلاش  وی درخصوص اقدامات انجام

طور مستقیم درگیر  دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که بههایی مانند دانشکده دامپزشکی،  خواهیم کرد با دانشکده

 .های لازم را داشته باشیم مسائل سیل هستند همکاری

های مختلف ازجمله  دانشگاه شهید چمران اهواز این ظرفیت را دارد که در حوزه :معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، افزود

 .امل داشته باشدکشاورزی، آب و... با مسئولان استانی تع

دکتر برومند تصریح کرد: دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند و در دانشگاه شهید چمران اهواز نیز 

 .ها باشد های علمی و تخصصی سایر دانشگاه هایی دیده شود که شاید نیازمند گروه طرح

الی و مدیریت منابع وزارت علوم و دکتر نیسی مدیرکل دفتر گفتنی است این نشست با حضور دکتر نظرپور معاون اداری، م

حمایت و پشتیبانی امور پژوهش و فناوری وزارت، دکتر خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز و جمعی از اعضای 

 .علمی دانشگاه برگزار شد هیئت
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  ۱۷:۱۸ - ۱۳۹۸فروردین  2۶ :تاریخ انتشار -۷۳۴۷۵۸ :کد خبر                       

 :معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم تاکید کرد

 لزوم انجام اقدامات پژوهشی در حوزه سیل 

تاکید بر لزوم انجام کارهای پژوهشی در زمینه معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با 

های  ، برای خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرح۹۸در صورت بازنگری بودجه سال  :سیل، گفت

  .شود ای در نظر گرفته می ویژه

 25امروز، دکتر مسعود برومند در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان درخصوص مدیریت سیل و مسوولیت اجتماعی دانشگاه که 

ماه در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهارکرد: همیشه بحثی درباره دانشگاه نسل سه و دانشگاه  فروردین

ها نخورد، ارزشی ندارد. همه کارهای ما برای این  کارآفرین مطرح است. اگر دانشگاه و پژوهش به درد مردم و زندگی آن

 .است که مردم از آن استفاده کنند

هایی که به طور مستقیم درگیر مسائل سیل  افزود: پیشنهادات مطرح شده در این جلسه بسیار خوب بودند. در دانشکده وی

توانند در  هستند مانند دانشکده دامپزشکی، دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که لازم است کارهایی انجام دهند، می

های مختلف داریم.  قدامات سریعی انجام شوند، چراکه ما ارتباطات زیادی با انجمناین زمینه ما را در جریان قرار دهند تا ا

 .ها شویم نگاری درباره این کارها نباید زمان را از دست بدهیم و درگیر نامه

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: اگر مجموعه آموزش عالی بخواهد وارد شود و کاری انجام 

هایی داشته باشیم. ما  های انتقال آب فعالیت های کشاورزی و در حوزه سیستم هایی مانند احیا زمین توانیم در زمینه ، میدهد

ایم و نبود نگاه علمی در  شویم اما هیچ وقت به این مساله ورود نکرده هر چند سال یک بار دیر یا زود با مساله سیل مواجه می

 .این زمینه وجود داشته است

کنند. به  شود اما از آن استفاده نمی خوانیم و درباره علم و پژوهش صحبت می ومند تصریح کرد: ما این همه درس میبر

گویند که هیچ نیازی نداریم. دانشگاهیان باید  شود، نیاز پژوهشی آن دستگاه چیست و می های پژوهشی گفته می دستگاه

هایی دیده شود که شاید نیازمند  اه شهید چمران اهواز نیز باید طرحاحساس کنند نماینده واقعی مردم هستند. در دانشگ

 .ها باشند های علمی و تخصصی سایر دانشگاه گروه

های مختلف در حوزه مسائل پژوهشی اقداماتی باید انجام شود که  شناسی و تحلیل وی افزود: در اتفاقات اخیر درباره آسیب

شود. نیازی به برگزاری سمینارهای متعدد عمومی نیست و باید یک سمینار  درباره این مسائل جداگانه باید صحبت می

ها دریافت شده و آنجا ارائه شود. این سیل باید باعث شود دیگر چنین  تخصصی برگزار شود تا اطلاعات دقیق از دستگاه

 .مسائلی رخ ندهد

نیز برای خوزستان،  98گری بودجه سال معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: در صورت بازن

 .شود ای در نظر گرفته می های ویژه لرستان و گلستان اعتبارات و طرح
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  ۱۴۷۵۶۳۱شناسه خبر:  ۱۳۹۸/۰۱/2۵مورخ: - ۱۶:۱۳ساعت: 

 گتوند و کرخه ،زیر ساختهای خوزستان را نجات دادند 

 چرا پل های قدیمی تخریب نشدند 

 

مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در صورتی که سدهای گتوند بر روی استاد دانشکده 

کارون و کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت های خوزستان تخریب شده و بعضا 

 .زیر تلی از رسوب مدفون بودند

؛ به نقل از تسنیم؛ محمود شفاعی بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم شبکه اطلاع رسانی راه دانابه گزارش 

اظهار داشت: سیلاب های رخ  خبرگزاری تسنیمآب دانشگاه شهید چمران اهواز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 

بدون شک در دو قرن اخیر بی سابقه بوده و بعضا در صورتی که سدهای گتوند بر روی  98فروردین  داده در اوایل

کارون و کرخه بر روی کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت ها ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر 

 تلی از رسوب مدفون بودند. 

تعداد روستاها و   ز طریق سدها رها سازی شده اند تاوی افزود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی ا

   شهرهای کمتری آن هم به تدریج در معرض سیل قرار گیرند.

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب 

ته حجم سد در مقابل سیلاب خیلی بیشتر بود، حجم برف همراه شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست که الب

 آب زیادی وارد شهرهایی همچون آق قلا و هزاران هکتار اراضی حاصلخیز شد. 

وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات 

بودی بعضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان دورود عمده ای به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نا

  شد.

 بارندگی های پاییز و زمستان زمین ها را اشباع کرده بود 

همچنین سیلاب بی سابقه رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا "جنوب گردید -های بزرگی شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران 

اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان  بررسی شود ولی به نظر من بارندگی های پائیزه و زمستان تقریبا اراضی را

 گفت که تمام بارش به رواناب سطحی تبدیل شد. 
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وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن 

ادند تا رودخانه ها رواناب به پائین دست کمک کرد؛ مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسانی دست بدست هم د

 ظرفیت انتقال آنها را نداشته باشد و مشکلات عدیده ای را بوجود آورد. 

همیشه در رودخانه ها رسوب همراه با آب   این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد:

دتها پس از فروکش حرکت می کنند و مسبب اصلی خسارات به تاسیسات و مزارع هستند و متاسفانه حتی تا م

 کردن سیل مشکلاتی را برای مردم ایجاد می کند.

وی ادامه داد: بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در 

درصد حجمی جریان از  40 - 30حالیکه در زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انتقال آب حجم زیادی حتی تا 

 تشکیل شده است.  -از خاکهای بسیار ریز تا سنگ های درشت  -رسوب 

 رسوبات دانه ریز بیشترین تخریب را به دنبال دارند

جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری تخریبی بیشتری دارد و به دلیل کاهش وزن اشباع اجسام در چنین 

، گفت: درست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه "جابجا می شوند

 هستیم که در شهر درود لرستان این وضعیت دیده شد

ب، مقدار زیادی رسوب وی افزود: از محاسن سدهای ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر تسکین سیلا

 را هم پشت خود نگه می دارند.

بطور کلی حرکت آب به همراه "استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه 

، گفت: میزان این رسوبات در طول مسیر رودخانه و با تغییر شرایط "رسوب از خصوصیات طبیعی رودخانه است

 یاد می شوند. جریان آن کم و یا ز

وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان هایی از رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این 

 جزایر و در صورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزیره می شوند. 

 ه ساخته شده بودبخش مهمی از ساختمان های پلدختر در قوس داخلی رودخان

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب 

گذاری فراهم هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها در زمان سیلاب 

 ز نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست. بسیار بیشتر است چون هم رسوب فراوان در اختیار هست و هم ا

وی افزود: البته ساحل قوس مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب 

هستند؛ قوس داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم رودخانه هستند و در سیلاب های بعدی غرقاب می 

 از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رودخانه برای کشاورزان با ارزششوند؛ از آنجا که مناطق رسوبگذاری شده 
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است این مکان ها همیشه مورد تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از 

ساختمان های شهر پل دختر در همین قوس داخلی رودخانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا 

 اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستند. 

 د، اما پل های جدید تخریب شدند؟چرا پل های قدیمی تخریب نشدن

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب به دلیل ایجاد شرایط 

متر ممکن است  5مناسب، بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 

دلایل مهم تخریب پل های متعدد در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم  چاله ای ایجاد کند. یکی از

که پل های قدیمی هنوز در مقابل سیل های شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه 

های اخیر ساخته می  گاه روی بستر سنگی احداث می کردند، ولی متاسفانه بخش عمده ای از پل هایی که در سال

شوند در مکان های با بستر آبرفتی و با فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم است تا وزارت 

 راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه ریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور ج

 دی در طراحی پل های آتی انجام شود. 

شاید در حدود  -پل  400وی افزود: در همین سیل های اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به 

درصد علل آن همین آبشستگی پایه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -هزار میلیارد تومان 

 ها و تکیه گاه های پل است. 

 ای اخیرنقش لایروبی رودخانه در سیلاب ه

شفاعی بجستان در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این 

است که اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت 

 است و یا به عبارتی سیستم ایستائی نیست.  که رودخانه از نظر مهندسین رودخانه یک سیستم دینامیک

وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی 

یکجا فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای 

نتقال رودخانه است، در آنصورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات افزایش حفظ ظرفیت ا

 در همین مناطق بازهم نهشته خواهند شد. 

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

هم قرار است لایروبی شود باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی  ، گفت: اگر"کارون بسیار پر هزینه است

رودخانه و کنترل سیل صورت گیرد؛ از همه مهمتر توجه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع 

 شرایط پائین دست خودش هم هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را لایروبی کنید و شرایط پائین

دست را تغییر ندهید، نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک 

اتوبان بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل 

 دیگری هم ایجاد می کند. 
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پول و امکانات لایروبی را هم داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است  وی افزود: تازه اگر فرضا

ظرفیت رودخانه را برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟ مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه 

 شاهد آن بودیم لایروبی کرد.  98که در فروردین 

 بی به منظور کنترل سیل صورت نمی گیرددر هیچ نقطه جهان لایرو

، گفت: اگر می "در هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها روشی برای کنترل سیل نیست"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

بینیم رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث 

من اعتقاد دارم برای رودخانه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل  کنترل سیلاب؛ از این رو

 انجام شود. 

وی ادامه داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که 

خیری در اولویت قرار گیرد و ضروری پوشش گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های کوتاه تا

 است سدهای مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند. 

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که ساخت سدهای مخزنی 

طالعه جامع روی آورد جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری است تا م

 مهندسی رودخانه در پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت انجام شود. 

لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

ترل سیل تشخیص داده شد تا ، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کن"فایده ای است

بازه هایی اگر لایروبی شوند می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه موثر باشد حتما ضروری است انجام 

گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور می کنند می تواند 

 لایروبی مورد توجه باشد.
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 ۱۴:۴۵ - ۱۳۹۸فروردین  2۱ :تاریخ انتشار - ۵۸۴۰۴۶ :کد خبر

 مقصران سیل نوروز چه کسانی بودند؟ 

ایم؟ مگر نه  کشورهای مترقی شدهای و صنایع دیگر با قدرت جلو رفته و همتراز  مگر چگونه ما در بخش هسته»

 «این که به متخصصان کشورمان اعتماد کردیم. خوب یک بار هم که شده در بخش سیل امتحان کنید.

 نیوز :   آفتاب

اه شهید های آبی دانشکده مهندسی علوم آب دانشگ محمود شفاعی بجستان، عضو هیأت علمی و استاد گروه سازه

 1397-1398پس از بیش از یک دهه خشکسالی از اوایل فصل پاییز و یا سال آبی »چمران در خبرآنلاین نوشت: 

 مسیر حرکت ابرها راهی ایران عزیز شدند و بارش نزولات جوی نوید سال خوبی را داد.

 

برداران سدها نیز به  د. بهرههای سازمان هواشناسی نیز مؤید پاییز مرطوب و زمستان و بهار نرمال بو بینی پیش

های خشک و بر اساس برنامه منظم، مخازن سدها را سیراب کردند تا این که در اوایل  دلیل مشکلات سخت سال

سازی  داد. در نتیجه در مناطقی مثل خوزستان سعی شد ذخیره ها از زمستان و بهار پر باران خبر می بینی بهمن پیش

بینی بارش نسبتاً سنگین در اوایل فروردین به وقوع پیوست و مناطق  شود. پیشسدها با احتیاط بیشتری انجام 

 بسیاری از ایران را گرفتار کرد.

 

روانآب ناشی از بارندگی به همراه ذوب برف، آن قدر زیاد و سریع بود که فرصت هرگونه چاره « گلستان»در منطقه 

ست را گرفت. سیل به وجود آمده با دوره بازگشت اندیشی برای کاهش خطرات ناشی از آن در شهرهای پایین د

ساله برآورد شد و به دلیل زمان تمرکز نسبتاً کم در این منطقه )شاید یک روز( و نداشتن ظرفیت خالی در  200

)که اگر خالی هم بود حجم روانآب بسیار بیشتر از ظرفیت سد بود( آب به شهر « وشمگیر»سدهای بالادست نظیر 

ای در شیراز روانآب  دقیقه 14ران هکتار از مزارع حاصلخیز روانه شد. در همین ایام بارش تنها و هزا« قلا آق»

شیراز به وجود آورد که با توجه به شیب حوضه و شیب رودخانه تنها در « رود خشکه»ای را در  ساله 200نزدیک به 

های پر ترافیک و پر شیبی  ارد خیابانرود رسید و و بست خشکه عرض کمتر از نیم ساعت جریان به انتهای نیمه بن

 نفر از هموطنان عزیز را گرفت و خسارات هنگفتی به بار آورد. 20شد و جان بیش از « دروازه قرآن»چون 

 

های با شدت بالا در مناطق مختلف زاگرس از غرب تا شرق آن شروع به باریدن کرد که در  در همین ایام بارش

 2به بیش از « سزار»ای به وجود آورد. آورد رودخانه  خسارات عدیده« دختر پل»روستاها و شهرهای بزرگی همچون 

مترمکعب بر ثانیه )با احتمال وقوع هر  200هزار و  8به بیش از « کرخه»متر مکعب رسید و رودخانه  800هزار و 

نه، هوشمندانه و هزار سال(. این اعداد آن قدر بزرگ هستند که تصورشان هم بسیار دشوار است. رهاسازی مدبرا

ای برای کشاورزان و مردم  تدریجی این حجم عظیم سیل از سدها در دشت خوزستان هرچند مشکلات عدیده

 ایجاد کرد ولی خوشبختانه تلفات جانی آن ناچیز بود.
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اعلام حال در چنین شرایطی که هنوز مردم گرفتار سیل و عواقب ناشی از آن هستند، گروهی از سیاستمداران 

ها را دلیل سیل برشمردند و وزیر و  اند. ریاست محترم قوه مقننه عدم لایروبی رودخانه مقصر شرایط پیش آمده

نمایندگان را برای این که درخواست اعتبار نکردند، مقصر قلمداد کردند. ریاست محترم قوه قضائیه نیز از عدم 

ای هم افاضاتی فرمودند و کلاً انشای حکم تقصیر  مایندهها به عنوان دلیل سیل نام بردند. ن لایروبی رودخانه

ها را توئیت کردند ولی غافل از این که رخداد بسیار بزرگ و غیر قابل  آموختگان دانشگاه دانشگاهیان و دانش

 بینی اتفاق افتاده ولی باید اذعان کرد که همه مقصر این شرایط هستیم. پیش

 

های جهانی سیل را یکی از  است. از این رو سازمان« اگر»بینی آن همراه با  سیل یک پدیده احتمالاتی است و پیش

اند که ممکن است در هر کشوری با هر سطح دانشی اتفاق بیفتد و منجر به تلفات جانی  بلایای طبیعی قلمداد کرده

 و خسارات مالی زیادی شود.

 

هزار ساله اتفاق افتاده است. من به عنوان های اخیر که بعضاً با دوره بازگشت دویست ساله و  به خصوص سیل 

ام و با  های مختلف مهندسی رودخانه آموزش داده یا تحقیق کرده یک دانشگاهی که چهل سال است در زمینه

های دولتی و بخش خصوصی( صنعت  شناختی که از وضعیت علمی شاغلان )اعضای هیأت علمی، کارشناسان ارگان

بینی،  دهم که ما از نظر علمی به خصوص در امر پیش ن اطمینان را به حاکمان میآب و منابع طبیعی کشور دارم ای

های مقابله و ساماندهی سیل از متخصصان هیچ کشوری کمتر نیستیم که در مواردی هم بالاتریم.  مدیریت، روش

خیل عظیم های فناوری تعدادی از کشورها از ما بالاتر باشند ولی اشکال اینجا است که این  شاید در بخش

 اند.  مهری شدیدی قرار گرفته متخصص گله دارند که چند سالی است مورد بی

 

های اخیر اعتبارات داده شده به دفاتر مهندسی رودخانه وابسته به وزارت نیرو )مسؤول تعیین حریم و بستر  در سال

رو است. بخش  شور با آن روبهها( شاید کمتر از یک صد هزارم خساراتی است که امروز ک و نیز ساماندهی رودخانه

مهری شدیدی مواجه شده است. مهندسان مشاوری که در زمینه آب  ها با بی منابع طبیعی کشور و حفاظت از جنگل

اند و یا با حداقل ظرفیت و پتانسیل علمی مشغول به کارند. همچنین  های اخیر یا تعطیل شده فعالیت دارند در سال

 ان هست.سوالات بیشماری از سیاستگذار

 

ها انجام  اید جلوی ساخت و سازهایی را که در بستر و حریم رودخانه و حریم سدها با مجوز شهرداری آیا توانسته

اید مطلع هستید؟ آیا  ها تصویب کرده شده است، بگیرید؟ آیا از قوانین بسیار خوبی که در زمینه حفظ مراتع و جنگل

اید؟ آیا از این  هزینه هم هستند( برای مقابله با سیل وقت گذاشته کم هایی )که با تدوین قوانین، مقررات و سیاست

انجمن علمی در  10اید؟ امروزه بیش از  ها بهره برده خیل عظیم متخصص در ستادهای بحران کشور و شهرستان

باشند. آیا زمینه آب در کشور وجود دارند که با آمادگی و داوطلبانه قادرند مشاوران خوبی برای مسائل مختلف سیل 

 اید؟ با هیچ انجمنی تماس گرفته

 

ایم؟ مگر نه این  ای و صنایع دیگر با قدرت جلو رفته و همتراز کشورهای مترقی شده مگر چگونه ما در بخش هسته

که به متخصصان کشورمان اعتماد کردیم. خوب یک بار هم که شده در بخش سیل امتحان کنید. از حاکمان 

های اخیر اگر هم به دنبال مقصرید لااقل به جمعی از متخصصان آب  دارم در بحث سیلسیاسی عاجزانه درخواست 

های مقابله با  های مطالعات جامع سیل و روش خیزند طرح و منابع طبیعی کشور اعتماد کنید. برای مناطقی که سیل

 های مقابله با  اخیر و روش سیل تعریف کنید و آن را به متخصصان و مشاوران ایرانی بسپارید تا دقیقاً دلایل سیل

 

183 

 



 

های ایران و  ای ارائه کنند. امروزه در بیشتر رودخانه ای و سازه های غیر سازه حل های آتی را مطالعه کنند و راه سیل

ها کار شده  های دانشجویی در دانشگاه نامه بندی در قالب پایان های پهنه شهرهای با احتمال خطر سیل، نقشه

 ج آن استفاده کنید.است. از نتای

 

 

های به وجود آمده اصلاً گزینه منتخبی نیست. لایروبی یعنی ایجاد ظرفیت رودخانه موجود که  لایروبی برای سیل

ساله را  25های  بندی مناسب تا سیل این ممکن است تا سیل با دوره بازگشت هر دو سال و در صورت داشتن پهنه

دستی با هم انجام شوند. من  های بالادستی و پایین گشت بیشتر باید روشهای با دوره باز  شامل شود. برای سیل

ترسم از این است که این گفتمان حاکمان سیاسی تبدیل به قانون و بودجه و اعتبار برای لایروبی رودخانه شود و 

مت و سوی های جاری اداری صرف شود یا به س با گذشت زمان و فراموشی سیل، این اعتبارات در خلوتگاه هزینه

های آتی باز هم عدم لایروبی،  ها در بستر رودخانه منحرف شود و در سیل ها یا رستوران ساخت پارکینگ و تفرجگاه

 «مقصر اصلی تلقی شود.
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 ۹۸۰۱2۱۰۸۴۸۳کدخبر:  -۱۶:22/  ۱۳۹۸فروردین  2۱ / چهارشنبه

 :کرد معاون وزیر علوم تاکید

 آفرینی دانشگاه در استقرار نگاه سیستمی در مدیریت بحران ضرورت نقش

 

آفرینی دانشگاه در استقرار نگاه  معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری بر ضرورت نقش

 .سیستمی در بحث مدیریت بحران تاکید کرد

ماه در جلسه کارگروه ملی جامعه و دانشگاه که با  فروردین 21به گزارش ایسنا، دکتر غلامرضا غفاری امروز، 

نظرات ارزشمند و  موضوع سیل در خوزستان در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل شد، اظهار کرد: نقطه

کارشناسی اعضای گروه در خصوص وضعیت فعلی در استان و شرایط حاکم بر استان نشان از اهتمام و ورود 

بحران سیل در خوزستان است که جای تقدیر دارد. شبکه ملی جامعه و دانشگاه نیز از روز  دانشگاهیان به مساله

ها هرچه بیشتر به مسائل اجتماعی ورود کنند و در زمینه مسئولیت  نخست تشکیل، این دغدغه را داشت که دانشگاه

 .چمران در حال تحقق استاجتماعی که بر عهده دارند، بهتر عمل کنند و اکنون این مساله در دانشگاه شهید 

کنند که با ورود  وی افزود: اکنون در زمانه عدم قطعیت قرار داریم و استادان علوم اجتماعی این نکته را مطرح می

های مختلف اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و تغییرات اقلیمی، همه کشورها  های جدید و تحولات در عرصه تکنولوژی

هایی با مردم درگیر در آن بحران شده  عنوان مثال در طوفان آمریکا نیز مصاحبهبا شرایط ریسکی مواجه هستند. به 

کردند و از  ها نیز مانند مردم درگیر در سیلاب در خوزستان و لرستان، مسائل مشابهی را مطرح می بود و آن

به هم شده ها در کشورهای مختلف شبیه  دهد مسائل و بحران رسیدگی نامناسب شکایت داشتند و این نشان می

 .است و جوامع با شرایط ریسکی مواجه هستند

بحران را ممکن است تجربه کند و با  21بحران موجود در دنیا،  31غفاری تصریح کرد: استان خوزستان از میان 

توجه به شرایط اقلیمی استان و وجود صنایع و کشاورزی و مسائل دیگری که از مناطق خارج از استان به خوزستان 

شود.  تر می شوند و وضعیت پیچیده آید که این مشکلات روی هم جمع می کنند، گاه شرایطی پیش می میسرریز 

 .طبیعی است که در چنین شرایطی، سامان بخشیدن به موضوعات، کار آسانی نخواهد بود

ذهنیت را معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم اظهار کرد: در شرایط بحرانی اگر جامعه درگیر در بحران این 

های ناشی از حادثه زیاد نیست و دغدغه این موضوع را نداشته باشد، نگرانی کمتری خواهد  داشته باشد که هزینه

هایی که گاهی  های فرهنگی در مواجهه با بحران در کشور، ناشی از حافظه جمعی مردم است و وعده خلاء .داشت

 .کند شود و نگرانی مردم را تقویت می می در گذشته داده شده و عمل نشده و این مسائل انباشته
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وی ادامه داد: نکته دیگر تأثیر فضای مجازی در این شرایط است. در دهه اخیر، فضای مجازی به شدت در کشور 

کنند. پیش از این، مخاطبان رسانه تنها شنونده بودند، این در حالی  وسعت پیدا کرده و همه مردم از آن استفاده می

دهند و در این شرایط  کنند، آن را تحلیل کرده و انتشار می اند و خود خبرسازی می اکنون مردم فاعل شدهاست که 

 .شود استفاده هم بیشتر می رغم استعدادهای فضای مجازی، امکان سوء علی

 

 

اه خود آید. این نگ غفاری گفت: ضرورت استقرار نگاه سیستمی در عملکردهای مرتبط با بحران بسیار به چشم می

شود و در این زمینه، دانشگاه رسالت بزرگی بر عهده دارد. لازم است پیش از آنکه سیلی  به خود ایجاد نمی

ها نواخته شود، هوشیاری لازم را در عملکردها پیدا کنیم. اکنون و در شرایط فعلی فرصتی برای دانشگاه  واقعیت

ود و به استقرار این سیستم کمک کند. سال گذشته اگر از هایش را بزند و وارد عمل ش ایجاد شده که بیاید و حرف

گفتند که کمبود آب، مساله اصلی استان است و اکنون اگر این سوال پرسیده  شد، می مردم خوزستان نظرسنجی می

 .تر به مسائل ورود کنیم بینانه تر و واقع دهد که باید عالمانه شود، با وفور آب مواجه خواهیم بود. این نشان می

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم گفت: در بحث بحران باید نگاه استانی به مسائل داشته باشیم و معضلات 

در مقاطع تحصیلی ارشد و دکتری باید در خصوص مطالعات ریسک،  .هر استان و شرایط اجتماعی آن را هم ببینیم

 .ها انجام شود کارهای بیشتری در دانشگاه

کنیم که با وجود رسالت سنگینی که  های ایسنا و ایرنا در خوزستان نیز تشکر می خبرگزاریغفاری گفت: از تلاش 

اند و نظرات اعضای گارگروه ملی  رسانی اخبار سیل بر عهده دارند، در دانشگاه نیز حضور یافته در زمینه اطلاع

 .کنند جامعه و دانشگاه را منتشر می
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  ۱۳:۳2 - ۱۳۹۸فروردین  2۴ :تاریخ انتشار -۷۳۳۸۵2 :کد خبر                          

 

 :معاون وزیر علوم تاکید کرد

 آفرینی دانشگاه در استقرار نگاه سیستمی در مدیریت بحران  ضرورت نقش

آفرینی دانشگاه در استقرار نگاه  معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری بر ضرورت نقش

  .سیستمی در بحث مدیریت بحران تاکید کرد
 

که با موضوع سیل در خوزستان در دانشگاه شهید  دکتر غلامرضا غفاری در جلسه کارگروه ملی جامعه و دانشگاه 

نظرات ارزشمند و کارشناسی اعضای گروه در خصوص وضعیت فعلی در  چمران اهواز تشکیل شد، اظهار کرد: نقطه

استان و شرایط حاکم بر استان نشان از اهتمام و ورود دانشگاهیان به مساله بحران سیل در خوزستان است که 

ها هرچه  که ملی جامعه و دانشگاه نیز از روز نخست تشکیل، این دغدغه را داشت که دانشگاهجای تقدیر دارد. شب

بیشتر به مسایل اجتماعی ورود کنند و در زمینه مسئولیت اجتماعی که بر عهده دارند، بهتر عمل کنند و اکنون این 

 مساله در دانشگاه شهید چمران در حال تحقق است.

 

کنند که با ورود  زمانه عدم قطعیت قرار داریم و استادان علوم اجتماعی این نکته را مطرح میوی افزود: اکنون در 

های مختلف اجتماعی، سیاسی، فرهنگی و تغییرات اقلیمی، همه کشورها  های جدید و تحولات در عرصه تکنولوژی

با مردم درگیر در آن بحران شده  هایی با شرایط ریسکی مواجه هستند. به عنوان مثال در طوفان آمریکا نیز مصاحبه

کردند و از  ها نیز مانند مردم درگیر در سیلاب در خوزستان و لرستان، مسایل مشابهی را مطرح می بود و آن

ها در کشورهای مختلف شبیه به هم شده  دهد مسایل و بحران رسیدگی نامناسب شکایت داشتند و این نشان می

 هستند. است و جوامع با شرایط ریسکی مواجه

  
بحران را ممکن است تجربه کند و با  21بحران موجود در دنیا،  31غفاری تصریح کرد: استان خوزستان از میان 

توجه به شرایط اقلیمی استان و وجود صنایع و کشاورزی و مسایل دیگری که از مناطق خارج از استان به خوزستان 

شود.  تر می شوند و وضعیت پیچیده کلات روی هم جمع میآید که این مش کنند، گاه شرایطی پیش می سرریز می

 طبیعی است که در چنین شرایطی، سامان بخشیدن به موضوعات، کار آسانی نخواهد بود.

 

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم اظهار کرد: در شرایط بحرانی اگر جامعه درگیر در بحران این ذهنیت را 

ز حادثه زیاد نیست و دغدغه این موضوع را نداشته باشد، نگرانی کمتری خواهد های ناشی ا داشته باشد که هزینه

هایی که گاهی  های فرهنگی در مواجهه با بحران در کشور، ناشی از حافظه جمعی مردم است و وعده داشت. خلاء

 کند. شود و نگرانی مردم را تقویت می در گذشته داده شده و عمل نشده و این مسایل انباشته می

 

وی ادامه داد: نکته دیگر تاثیر فضای مجازی در این شرایط است. در دهه اخیر، فضای مجازی به شدت در کشور 

کنند. پیش از این، مخاطبان رسانه تنها شنونده بودند، این در حالی  وسعت پیدا کرده و همه مردم از آن استفاده می

دهند و در این شرایط  د، آن را تحلیل کرده و انتشار میکنن اند و خود خبرسازی می است که اکنون مردم فاعل شده

 شود. استفاده هم بیشتر می رغم استعدادهای فضای مجازی، امکان سوء علی
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آید. این نگاه خود  غفاری گفت: ضرورت استقرار نگاه سیستمی در عملکردهای مرتبط با بحران بسیار به چشم می

زمینه، دانشگاه رسالت بزرگی بر عهده دارد. لازم است پیش از آنکه سیلی شود و در این  به خود ایجاد نمی

ها نواخته شود، هوشیاری لازم را در عملکردها پیدا کنیم. اکنون و در شرایط فعلی فرصتی برای دانشگاه  واقعیت

ل گذشته اگر از هایش را بزند و وارد عمل شود و به استقرار این سیستم کمک کند. سا ایجاد شده که بیاید و حرف

گفتند که کمبود آب، مساله اصلی استان است و اکنون اگر این سوال پرسیده  شد، می مردم خوزستان نظرسنجی می

 تر به مسایل ورود کنیم. بینانه تر و واقع دهد که باید عالمانه شود، با وفور آب مواجه خواهیم بود. این نشان می

 

 

گفت: در بحث بحران باید نگاه استانی به مسایل داشته باشیم و معضلات معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم 

هر استان و شرایط اجتماعی آن را هم ببینیم. در مقاطع تحصیلی ارشد و دکتری باید در خصوص مطالعات ریسک، 

 ها انجام شود. کارهای بیشتری در دانشگاه

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

188 



 

 

 
  
 

 ۳۸۳۷2 :کد خبر - 2۱/۰۱/۹۸-۳۸۳۷2 :کد خبر -انرژی امروز

 

 استاد علوم آب دانشگاه چمران؛

 ساله بوده نه سیل هزار ساله ۲0طراحی سد کرخه برای سیل 

استاد علوم آب دانشگاه چمران با بیان این که در طراحی سد کرخه فقط تا دوره بازگشت بیست ساله طراحی 

آمده است، معتقد است که امکان فرار آب از مخزن سد کرخه که الان سیل هزار ساله  شده است درحالی

های  وجود ندارد همچنین شکستن این سد نیز امکان ندارد ولی سیلاب مازاد بر ظرفیت مخزن را، وارد زمین

 کند. فرودست می

  

ری از متخصصان آورد. بسیا رود کرخه در روزهای اخیر، اتفاقی تکراری اما با فاصله وقوع هزار ساله را به خاطر می

های سیمره، کشکان، گاماسیاب، قره سو، زال و الوند، در یک دوره بازگشت  های اخیر از رودخانه معتقدند که سیلاب

 اند. هزار ساله به بستر رودخانه کرخه بازگشته

س از عبور بار پ متر مکعب بر ثانیه را مهار کند، این 6000سد کرخه که چند روز قبل توانسته بود سیلابی با دبی 

های آرامش  های خروشان و ویرانگری که در حوضچه متری سطح دریا از پشت مخزن آن، سیلاب 220آب از تراز 

 شوند را، وارد اراضی پایین دستی خود کرد. کنترل نمی

مرتضی زرگر )استاد علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز( در رابطه با پایداری سد کرخه و شایعه فرار آب از 

 زن سد، امکان تخریب و همچنین امکان گسترش سیلاب، پاسخ هایی دارد.مخ

سابقه بوده است. آیا این آمار درست  شود سیلی که در حریم کرخه اتفاق افتاده در بازه زمانی هزار ساله بی گفته می

 ای دارد؟ ها را کنترل کند، پس چه وظیفه است؟ اگر سد نتواند این سیلاب

ه طبق آزمایشی که انجام دادیم چیزی بین سیل پانصد ساله و هزارساله است اما به سیل سیل ورودی به سد کرخ

های بازگشت ما دوساله، پنج ساله، ده ساله، بیست ساله، پنجاه  تر است چون در هیدرولوژی دوره هزارساله نزدیک

ها  ها بین این هیدرولوژیست ساله، صد ساله، دویست ساله، پانصد ساله و هزارساله و ده هزارساله است و معمولا

کنند از نظر اوج، سیلاب هزار ساله است اما حجم سیلاب هم برای ما بسیار مهم است که بین پانصد  را آنالیز نمی

ساله تا هزار ساله است. طبق آخرین مطالعات انجام شده در مورد سد کرخه که در دهه نود انجام شده است این 

 است. در رابطه با نقش سد باید بگوییم که سدها حجم نرمالی دارند و زیر این حجم سیل بین پانصد تا هزار ساله 
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متر نسبت به سطح دریا است که در  220کند. رقم سد کرخه در این رابطه تراز  سیلابی پایین دست را تهدید نمی

سیلاب بعدی آماده شود. و تا  زمان سیلاب باید تا این سطح، سد پر شود و پس از آن مجددا خالی شود برای ورود

 هم همین اتفاق افتاد و خروجی کنترل شده بود و خسارتی وارد نشد. 220تراز 

  

 میلیارد متر مکعب نیست؟ 6مگر ظرفیت اسمی مخزن سد کرخه 

  

 میلیارد و دویست و هفتاد میلیون 5کنم عدد دقیقش در این تراز  . فکر می220است نه در تراز  226این در تراز 

شود. در  متر مکعب است. تا تراز دویست و بیست آبگیری شده است و بعد از آن سد وارد حجم کنترل سیلابش می

شود که شما حق ندارید بالاتر از رقم نرمال در مدت زمان طولانی بمانید و حجم سد فقط  تمام استانداردها گفته می

دت و علتش این است که ممکن است سیل دیگری شود نه برای آبگیری بلندم برای تثبیت سیلاب استفاده می

یک میلیارد متر مکعب هم در نظر گرفته شده است برای کنترل سیلاب و تسکین  226بیاید. بین تراز دویست تا 

 است. واحد شمارش آن هم متر نسبت به سطح دریاست. 224/7آن. الان تراز مخزن سد کرخه 

  

 تاج سد نیست؟، معادل ارتفاع از پی تا 220یعنی تراز 

  

شود که فقط تا سیل  برداری ایران است. در کنترل سیلاب در مخازن سدها گفته می خیر؛ این از نقطه صفر نقشه

صد ساله قابل کنترل است و جالب است که بدانید در طراحی سد کرخه فقط تا دوره بازگشت بیست ساله طراحی 

شما باید طوری مدیریت کنید که هم به سد خسارت وارد  که الان سیل هزار ساله آمده است! شده است درحالی

 نشود و هم حداقل خسارت ممکن را به پایین دست وارد کنید.

های پانصد ساله، هزار ساله و ده هزار  کجای دنیا مرسوم نیست که سدی را برای دوره بازگشت سیل  یعنی هیچ 

 ساله طراحی کنند؟

کارایی ندارد! نهایتا سدها برای سیلاب صد ساله یا بطور ماکزیمم خیر؛ هیچ سدی برای سیلاب هزار ساله  

شوند. سیل هزار ساله به این معناست که سیلابی که احتمال وقوعش در هر سال، یک  دویست ساله طراحی می

توانیم برای چنین سیلی مخزن بسیار بزرگی بسازیم و هزینه کنیم. حتی  هزارم درصد است رخ داده است. ما نمی

تری در نظر  کند. چون هرچه مخزن بزرگ بینی می هم تا سیل دویست ساله را پیش  های حفاظت از شهرها طرح در

رسد که با  های بیشتری را به همراه داشته باشد و به جایی می تری مورد نظر باشد هزینه گرفته شود و سازه ایمن

 شود! صادی میکند و آن سازه غیراقت های وقوع سیل احتمالی برابری می هزینه

 

190 



 

در حال حاضر ساخت این سد با این مصالح اقتصادی بوده است یا خیر؟ سد کرخه خاکی است و این سد خاکی  

شود  طور گفته می هم با امکان بروز خطر سیلاب هزارساله مواجه شده است. چرا از ابتدا سد را خاکی ساختند؟ این

 بسیار خطرناک خواهد شد؛ این گزاره منطبق با واقعیات علمی هست؟که آب اگر از تاج سد خاکی سرریز شود 

انتخاب بدنه یک سد تابع بسیاری از عوامل است. مثلا اینکه دره یک سد به چه صورت است یا مصالح نزدیک به  

ای که سد کرخه ساخته شده است امکان احداث سد بتونی وجود ندارد.  آن سد به چه شکل هستند. در محدوده

کنید که طولش سه کیلومتر باشد. سد  ای که در آنجاست بسیار عریض است و شما هیچ سد بتونی را پیدا نمی دره

های بالادستش را کنترل کرده  کرخه کمتر از بیست سال پیش آبگیری شده است و در طول این مدت، تمام سیلاب

گذشته تاکنون سد کرخه چهار سیلاب  تر از این بوده است. از مهر سال است و از جمله سیلی که بسیار بزرگ

متر  8000و تا حدود  6000بسیار بزرگ را کنترل کرده است. به فاصله سه روز قبل ما سیلی داشتیم که بیش از

بوده است و در حال نزدیک شدن به  217تا  216مکعب بوده است و این در حالی است که مخزن سد کرخه روی 

 بوده است. 220تراز 

 های سد از ترس خشکسالی بوده است؟ زودتر خالی نشد؟ باز نکردن دریچه چرا مخزن سد 

توانید به  شما نمی 220شود. تا زیر تراز  های بیشتر، منجر به خسارت به پایین دست می خالی کردن مخزن با دبی 

متر  6000کرخه به بود. در سیل پنج فروردین ورودی  220تر از  زمان تراز پایین پایین دست خسارت بزنید. در آن

بوده است و خروجی آن حدود ششصد متر مکعب بوده است تا به پایین دست  220مکعب بر ثانیه رسید و ترازش 

خسارت وارد نکند. مشکل در سد کرخه این بود که به فاصله سه روز بعد مجددا سیل بزرگی اتفاق افتاد. وگرنه این 

شد این سیلاب هم  د. اگر فاصله بین این دو سیلاب ده روز میمتر مکعبی را هم کنترل کرده بو 6000سد سیل 

 سابقه است. های بزرگ پیاپی بی ایم و این فاصله در بروز سیلاب شد. ما چنین چیزی را هرگز نداشته کنترل می

  

 آیا شایعه فرار آب از سد کرخه صحت دارد؟

ی نیست اما تا جایی که در جلسات حضور های هیدرولیک خیر؛ چنین چیزی نیست. البته رشته تخصصی من سازه 

متر دیگر جا   ایم کسی راجع به این موضوع صحبت نکرده است. در حال حاضر مخزن یک متر و سی سانتی داشته

را  دارد که اگر بارندگی شدید دیگری در حال حاضر اتفاق بیافتد، دیگر سد کرخه به هیچ وجه توانایی کنترل آن

 نخواهد داشت.

 هایی از سد محتمل است؟ ز خطر برای سد وجود دارد؟ یعنی امکان شکستن و یا شسته شدن بخشامکان برو 

ها و شهرها و روستای پایین دستی سد بفرستد و  شود را به زمین شود هر آنچه واردش می خیر؛ اما مجبور می 

 شود. خسارات شدیدی وارد می
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  :در گفت و گو با ایلنا مطرح شد

میزان تأثیر موج جدید بارندگی بر سیلاب خوزستان/ نقش حیاتی سد سیمره در حمایت از سد کرخه/ کرخه 

  پایدار و احتمال شکستگی سد، صفر است

توجه به بارش های آتی و افزایش ریزش در حوزه رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز گفت: با 

  .های آبریز خوزستان، با به کارگیری ظرفیت خالی سد سیمره، سد کرخه نفس راحتی خواهد کشید

 23مهدی قمشی در گفت و گو با خبرنگار ایلنا در خصوص تأثیرات سامانه ریزشی بر حوزه های آبریز که از جمعه 

شد، اظهار کرد: این سامانه حوزه های رودخانه های خوزستان را متأثر می کند و تا فروردین ماه وارد کشور خواهد 

 .اواخر هفته آینده در کشور باقی خواهد ماند

وی افزود: این سامانه جوی براساس پیش بینی های صورت گرفته میزان بارش و آورد آب زیادی به همراه خواهد 

های آتی خارج از تحمل ظرفیت سدها بوده و  سدها محدود است، بارشها و  داشت و از آنجا که ظرفیت رودخانه

 .ناچار به افزایش خروجی آب از آنها خواهد شد

قمشی تصریح کرد: در حوزه سدهای کارون با حجم آزادی از مخازن مواجه هستیم که می توانند آوردِ حاصل از 

یلیون متر مکعب ظرفیت آزاد شده و ممکن است به م 300بارش های اخیر را مهار کنند. در حوزه سد دز نیز حدود 

میلیون متر مکعب هم برسد که می تواند آوردِ حاصل از سامانه بارشی جدید را کنترل کند و در صورت  400

 .افزایش بارش، خروجی سد نیز افزایش خواهد یافت

ید بر حوزه آبریز سد کرخه، رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز در خصوص تاثیرات سامانه بارشی جد

در سد کرخه اصلا ظرفیت خالی برای بارش های جدید وجود ندارد و خوشبختانه شرایطی فراهم  :خاطرنشان کرد

میلیون متر مکعب در کنترل سیلاب آتی به سد کرخه کمک  600شده که با آبگیری در سد سیمره با ظرفیتی حدود 

 .کند

و در سیلاب   میلیارد متر مکعب دارد ولی تا کنون 3به طور اسمی ظرفیتی حدود وی بیان کرد: سد سیمره در ایلام 

میلیارد متر مکعب ظرفیت خالی سد استفاده شده  2  اخیر به علت عدم نصب دریچه و برخی اشکالات فنی، تنها از

ریچه ها، ظرفیت است. طی چند روز اخیر و با دستور وزیر نیرو مشکلات آبگیری سد سیمره رفع شده و با بستن د

 .میلیون متر مکعب افزایش دادند 600مخزن را تا 

قمشی ادامه داد: ظرفیت اضافه ایجاد شده در سد سیمره به کمک سد کرخه آمده و نقش حیاتی برای این سد دارد 

و با این افزایش ظرفیت، در ریزش های سامانه بارشی جدید تنش های شدیدی در سد کرخه رخ نخواهد داد و 

 .آورد جدید کنترل خواهد شد
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رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز اظهار امیدواری کرد و گفت: امیدواریم جبهه ریزشی جدید تخفیف 

پیدا کند، چرا که ظرفیت سدها و رودخانه های استان تکمیل است، البته پیش بینی ها امیدوار کننده است، چرا که 

میلیمتر( کمتر  60وضعیت سامانه ریزشی آتی، میزان بارش از پیش بینی های اولیه )  در بررسی آخرین مشاهدات

 .خواهد بود

استاد دانشگاه چمران اهواز اشاره کرد: برای ارائه نظر جدید در خصوص میزان ریزش این سامانه تا عصر امروز 

که داشته باشد باید برای مشاهده  که وارد استان می شود باید صبر کنیم، ولی در هر صورت با هر میزان ریزشی

 .تا روز دوشنبه یا سه شنبه هفته آینده منتظر بمانیم  تغییرات در خروجی سدهای کرخه و دز

تغییری نکرده است، بیان کرد: احتمال می رود با ورود   قمشی با اشاره به اینکه تا کنون خروجی سد کرخه و دز

ها مشکلاتی ایجاد شود، ولی سطح آب افزایش نخواهد یافت و در  سامانه جوی پیش رو در سیل بندها و آبراهه

 .اندازه کنونی باقی خواهد ماند

وی در خصوص احتمال شکستگی در سد کرخه، تاکید کرد: سیلاب ها به هیچ وجه باعث شکستگی سد کرخه 

 .نخواهند شد، چرا که سد کرخه از نظر پایداری هیچ مشکلی ندارد

دانشگاه چمران اهواز ادامه داد: سدهای بزرگ به دلیل بکارگیری ابزار دقیق و درجه رئیس دانشکده علوم آب 

 .اطمینان بالا احتمال شکستگی آنها بسیار پایین و در مورد سد کرخه به طور خاص، این احتمال تقریبا صفر است

دستگاه ابزار دقیق نصب  هزار 3استاد تمام دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به اینکه در سد کرخه بیش از 

شده است، گفت: روزانه و در شرایط بحرانی ابزار دقیق عیب یابی سد چندین بار بازرسی می شوند که در صورت 

بروز کوچکترین رفتار غیر عادی در سد، مطلع شده و سریعا تمهیداتی اندیشیده می شود تا موجب بروز شرایط 

 .سد پایدار است وضعیتهها موردی را نشان نداده و بحرانی در سد نشود که تا کنون این دستگا

پایان یاد آور شد: در طول دوره های گذشته سدهایی وجود داشته اند که در حالت عادی و یا سیلابی دچار وی در 

خلل شدند، ولی در خصوص سدهای بزرگ به دلیل دقت بالای به کار رفته در ساخت آنها تقریبا غیر ممکن است. 

باید گفت که این سد قبل از بهره برداری و در زمان آبگیری اولیه یک بار دیگر نیز به این  کرخه نیزدر خصوص سد 

 .میلیارد متر مکعب مشکلی ندارد 6تراز رسیده و تا تکمیل گنجایش 
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 تأثیر موج جدید بارندگی بر سیلاب خوزستان چقدر است؟میزان 

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز گفت: با توجه به بارش های آتی و افزایش ریزش در حوزه 

  .های آبریز خوزستان، با به کارگیری ظرفیت خالی سد سیمره، سد کرخه نفس راحتی خواهد کشید

فروردین ماه وارد  23مهدی قمشی در خصوص تأثیرات سامانه ریزشی بر حوزه های آبریز که از جمعه  – هورنیوز

کشور خواهد شد، اظهار کرد: این سامانه حوزه های رودخانه های خوزستان را متأثر می کند و تا اواخر هفته آینده 

 .در کشور باقی خواهد ماند

نه ی جوی براساس پیش بینی های صورت گرفته میزان بارش و آورد آب زیادی به همراه وی افزود: این ساما

خواهد داشت و از آنجا که ظرفیت رودخانه ها و سدها محدود است، بارش های آتی خارج از تحمل ظرفیت سدها 

 .بوده و ناچار به افزایش خروجی آب از آنها خواهد شد

ن با حجم آزادی از مخازن مواجه هستیم که می توانند آوردِ حاصل از قمشی تصریح کرد: در حوزه سدهای کارو

میلیون متر مکعب ظرفیت آزاد شده و ممکن است به  300بارش های اخیر را مهار کنند. در حوزه سد دز نیز حدود 

ت میلیون متر مکعب هم برسد که می تواند آوردِ حاصل از سامانه بارشی جدید را کنترل کند و در صور 400

 .افزایش بارش، خروجی سد نیز افزایش خواهد یافت

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز در خصوص تاثیرات سامانه بارشی جدید بر حوزه آبریز سد کرخه، 

خاطرنشان کرد: در سد کرخه اصلا ظرفیت خالی برای بارش های جدید وجود ندارد و خوشبختانه شرایطی فراهم 

میلیون متر مکعب در کنترل سیلاب آتی به سد کرخه کمک  600ی در سد سیمره با ظرفیتی حدود شده که با آبگیر

 .کند

و در سیلاب   میلیارد متر مکعب دارد ولی تا کنون 3وی بیان کرد: سد سیمره در ایلام به طور اسمی ظرفیتی حدود 

متر مکعب ظرفیت خالی سد استفاده شده میلیارد  2  اخیر به علت عدم نصب دریچه و برخی اشکالات فنی، تنها از

طی چند روز اخیر و با دستور وزیر نیرو مشکلات آبگیری سد سیمره رفع شده و با بستن دریچه ها، ظرفیت  .است

 .میلیون متر مکعب افزایش دادند 600مخزن را تا 

یاتی برای این سد دارد قمشی ادامه داد: ظرفیت اضافه ایجاد شده در سد سیمره به کمک سد کرخه آمده و نقش ح

و با این افزایش ظرفیت، در ریزش های سامانه بارشی جدید تنش های شدیدی در سد کرخه رخ نخواهد داد و 

 .آورد جدید کنترل خواهد شد

امیدواریم جبهه ریزشی جدید تخفیف  :رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز اظهار امیدواری کرد و گفت

 پیدا کند، چرا که ظرفیت سدها و رودخانه های استان تکمیل است، البته پیش بینی ها امیدوار کننده است، چرا که 
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میلیمتر( کمتر  60در بررسی آخرین مشاهدات وضعیت سامانه ریزشی آتی، میزان بارش از پیش بینی های اولیه ) 

 .خواهد بود

د دانشگاه چمران اهواز اشاره کرد: برای ارائه نظر جدید در خصوص میزان ریزش این سامانه تا عصر امروز استا

که وارد استان می شود باید صبر کنیم، ولی در هر صورت با هر میزان ریزشی که داشته باشد باید برای مشاهده 

 .فته آینده منتظر بمانیمتا روز دوشنبه یا سه شنبه ه  تغییرات در خروجی سدهای کرخه و دز

تغییری نکرده است، بیان کرد: احتمال می رود با ورود   قمشی با اشاره به اینکه تا کنون خروجی سد کرخه و دز

سامانه جوی پیش رو در سیل بندها و آبراهه ها مشکلاتی ایجاد شود، ولی سطح آب افزایش نخواهد یافت و در 

 .اندازه کنونی باقی خواهد ماند

ر خصوص احتمال شکستگی در سد کرخه، تاکید کرد: سیلاب ها به هیچ وجه باعث شکستگی سد کرخه وی د

 .نخواهند شد، چرا که سد کرخه از نظر پایداری هیچ مشکلی ندارد

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز ادامه داد: سدهای بزرگ به دلیل بکارگیری ابزار دقیق و درجه 

 .تمال شکستگی آنها بسیار پایین و در مورد سد کرخه به طور خاص، این احتمال تقریبا صفر استاطمینان بالا اح

هزار دستگاه ابزار دقیق نصب  3استاد تمام دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به اینکه در سد کرخه بیش از 

ار بازرسی می شوند که در صورت شده است، گفت: روزانه و در شرایط بحرانی ابزار دقیق عیب یابی سد چندین ب

بروز کوچکترین رفتار غیر عادی در سد، مطلع شده و سریعا تمهیداتی اندیشیده می شود تا موجب بروز شرایط 

 .بحرانی در سد نشود که تا کنون این دستگاهها موردی را نشان نداده و وضعیت سد پایدار است

سدهایی وجود داشته اند که در حالت عادی و یا سیلابی دچار  وی در پایان یاد آور شد: در طول دوره های گذشته

خلل شدند، ولی در خصوص سدهای بزرگ به دلیل دقت بالای به کار رفته در ساخت آنها تقریبا غیر ممکن است. 

 در خصوص سد کرخه نیز باید گفت که این سد قبل از بهره برداری و در زمان آبگیری اولیه یک بار دیگر نیز به این

 .میلیارد متر مکعب مشکلی ندارد 6تراز رسیده و تا تکمیل گنجایش 
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 ۱۱:۴2-۹۸فروردین 2۳                                  

 گتوند و کرخه نبودند زیرساختهای خوزستان تخریب شده بود/ لایروبی درحالت کلی بی فایده است 

شهید چمران اهواز گفت: در صورتی که سدهای گتوند بر روی استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه 

کارون و کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت های خوزستان تخریب شده و بعضا 

 .زیر تلی از رسوب مدفون بودند

محمود شفاعی بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در گفت وگو با خبرنگار 

بدون شک در دو قرن اخیر  98اظهار داشت: سیلاب های رخ داده در اوایل فروردین  خبرگزاری تسنیماقتصادی 

بی سابقه بوده و بعضا در صورتی که سدهای گتوند بر روی کارون و کرخه بر روی کرخه نبود امروز تمام شهرها و 

 زیر ساخت ها ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون بودند. 

تعداد روستاها و   ود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی از طریق سدها رها سازی شده اند تاوی افز

   شهرهای کمتری آن هم به تدریج در معرض سیل قرار گیرند.

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب 

با توجه به پر بودن سدهای بالادست، حجم آب زیادی وارد شهرهایی همچون آق قلا و هزاران برف همراه شد و 

 هکتار اراضی حاصلخیز شد. 

وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات 

ضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان پلدختر عمده ای به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نابودی بع

  شد.

 * بارندگی های پاییز و زمستان زمین ها را اشباع کرده بود

همچنین سیلاب بی سابقه رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا "جنوب گردید -های بزرگی شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران 

اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان  بررسی شود ولی به نظر من بارندگی های پائیزه و زمستان تقریبا اراضی را

 گفت که تمام بارش به رواناب سطحی تبدیل شد. 

وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن 

رودخانه ها  رواناب به پائین دست کمک کرد؛ مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسانی دست بدست هم دادند تا

 ظرفیت انتقال آنها را نداشته باشد و مشکلات عدیده ای را بوجود آورد. 

همیشه در رودخانه ها رسوب همراه با آب   این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد:

از فروکش  حرکت می کنند و مسبب اصلی خسارات به تاسیسات و مزارع هستند و متاسفانه حتی تا مدتها پس

 کردن سیل مشکلاتی را برای مردم ایجاد می کند.
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وی ادامه داد: بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در 

درصد حجمی جریان از  40 - 30حالیکه در زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انتقال آب حجم زیادی حتی تا 

 تشکیل شده است.  -از خاکهای بسیار ریز تا سنگ های درشت  -رسوب 

 دانه ریز بیشترین تخریب را به دنبال دارند *رسوبات

جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

تخریبی بیشتری دارد و به دلیل کاهش وزن اشباع اجسام در چنین مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری 

ست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه ، گفت: در"جابجا می شوند

 هستیم که در شهر درود لرستان این وضعیت دیده شد

وی افزود: از محاسن سدهای ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب 

 را هم پشت خود نگه می دارند.

بطور کلی حرکت آب به همراه "ه مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه استاد دانشکد

، گفت: میزان این رسوبات در طول مسیر رودخانه و با تغییر شرایط "رسوب از خصوصیات طبیعی رودخانه است

 جریان آن کم و یا زیاد می شوند. 

ز رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان هایی ا

 جزایر و در صورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزیره می شوند. 

 * بخش مهمی از ساختمان های پلدختر در قوس داخلی رودخانه ساخته شده بود

نه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخا

گذاری فراهم هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها در زمان سیلاب 

 بسیار بیشتر است چون هم رسوب فراوان در اختیار هست و هم از نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست. 

مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب  وی افزود: البته ساحل قوس

هستند؛ قوس داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم رودخانه هستند و در سیلاب های بعدی غرقاب می 

زش شوند؛ از آنجا که مناطق رسوبگذاری شده از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رودخانه برای کشاورزان با ار

است این مکان ها همیشه مورد تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از 

ساختمان های شهر پل دختر در همین قوس داخلی رودخانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا 

 اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستند. 

 نشدند، اما پل های جدید تخریب شدند؟ * چرا پل های قدیمی تخریب

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب به دلیل ایجاد شرایط 

 متر ممکن است  5مناسب، بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 
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چاله ای ایجاد کند. یکی از دلایل مهم تخریب پل های متعدد در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم 

که پل های قدیمی هنوز در مقابل سیل های شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه 

ه ای از پل هایی که در سال های اخیر ساخته می گاه روی بستر سنگی احداث می کردند، ولی متاسفانه بخش عمد

شوند در مکان های با بستر آبرفتی و با فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم است تا وزارت 

راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه ریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور 

 ی پل های آتی انجام شود. جدی در طراح

شاید در حدود  -پل  400وی افزود: در همین سیل های اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به 

درصد علل آن همین آبشستگی پایه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -هزار میلیارد تومان 

 ها و تکیه گاه های پل است. 

 لایروبی رودخانه در سیلاب های اخیر* نقش 

شفاعی بجستان در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این 

است که اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت 

 ن رودخانه یک سیستم دینامیک است و یا به عبارتی سیستم ایستائی نیست. که رودخانه از نظر مهندسی

وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی 

نه برای یکجا فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخا

افزایش حفظ ظرفیت انتقال رودخانه است، در آنصورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات 

 در همین مناطق بازهم نهشته خواهند شد. 

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

، گفت: اگر هم قرار است لایروبی شود باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی "ار پر هزینه استکارون بسی

رودخانه و کنترل سیل صورت گیرد؛ از همه مهمتر توجه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع 

لایروبی کنید و شرایط پائین شرایط پائین دست خودش هم هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را 

دست را تغییر ندهید، نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک 

اتوبان بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل 

 دیگری هم ایجاد می کند. 

وی افزود: تازه اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است 

ظرفیت رودخانه را برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟ مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه 

 شاهد آن بودیم لایروبی کرد.  98که در فروردین 

 * در هیچ نقطه جهان لایروبی به منظور کنترل سیل صورت نمی گیرد

، گفت: اگر می "در هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها روشی برای کنترل سیل نیست"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

 حث بینیم رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا ب
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کنترل سیلاب؛ از این رو من اعتقاد دارم برای رودخانه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل 

 انجام شود. 

وی ادامه داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که 

پوشش گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های کوتاه تاخیری در اولویت قرار گیرد و ضروری 

 است سدهای مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند. 

ندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که ساخت سدهای مخزنی استاد دانشکده مه

روی آورد جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری است تا مطالعه جامع 

 مهندسی رودخانه در پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت انجام شود. 

لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی "رشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه این کا

، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل تشخیص داده شد تا "فایده ای است

موثر باشد حتما ضروری است انجام  بازه هایی اگر لایروبی شوند می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه

گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور می کنند می تواند 

 لایروبی مورد توجه باشد.
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 ۱۳۹۸/۰۱/2۳ - ۱۵:۱۱:۳۹ : زمان انتشار -۷2۴۷۳۱کد خبر : 

 دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهوازاستاد 

  گتوند و کرخه نبودند، تخریب زیرساختهای خوزستان حتمی بود

چمران اهواز گفت: در صورتی که سدهای گتوند بر روی کارون و استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید 

کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت های خوزستان تخریب شده و بعضا زیر تلی از رسوب 

  .مدفون بودند

بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران ،محمود شفاعی  نیرو نیوزبه گزارش پایگاه اطلاع رسانی 

بدون شک  98اهواز در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: سیلاب های رخ داده در اوایل فروردین 

نبود امروز تمام  در دو قرن اخیر بی سابقه بوده و بعضا در صورتی که سدهای گتوند بر روی کارون و کرخه بر روی کرخه

 .شهرها و زیر ساخت ها ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون بودند

 شهرهای و روستاها تعداد وی افزود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی از طریق سدها رها سازی شده اند تا 

  .گیرند قرار سیل معرض در تدریج به هم آن کمتری

متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه  :کده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرداستاد دانش

شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست، حجم آب زیادی وارد شهرهایی همچون آق قلا و هزاران هکتار اراضی حاصلخیز 

 .شد

شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات عمده ای  وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه

  .به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نابودی بعضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان پلدختر شد

 بارندگی های پاییز و زمستان زمین ها را اشباع کرده بود *

رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش های بزرگی  همچنین سیلاب بی سابقه"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا بررسی شود ولی به نظر "جنوب گردید - شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران

بارش به رواناب من بارندگی های پائیزه و زمستان تقریبا اراضی را اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان گفت که تمام 

 .سطحی تبدیل شد

وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به 

پائین دست کمک کرد؛ مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسانی دست بدست هم دادند تا رودخانه ها ظرفیت انتقال آنها را 

 .لات عدیده ای را بوجود آوردنداشته باشد و مشک

 کنند می حرکت آب با همراه رسوب ها رودخانه در همیشه این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: 

سارات به تاسیسات و مزارع هستند و متاسفانه حتی تا مدتها پس از فروکش کردن سیل مشکلاتی را برای خ اصلی مسبب و

 .دمردم ایجاد می کن
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وی ادامه داد: بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در حالیکه در 

از خاکهای بسیار  -درصد حجمی جریان از رسوب  40 - 30زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انتقال آب حجم زیادی حتی تا 

 .تشکیل شده است -ریز تا سنگ های درشت 

 رسوبات دانه ریز بیشترین تخریب را به دنبال دارند*

جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت تخریبی "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

 ،"بیشتری دارد و به دلیل کاهش وزن اشباع اجسام در چنین مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری جابجا می شوند

درست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه هستیم که در شهر درود  :گفت

 لرستان این وضعیت دیده شد

وی افزود: از محاسن سدهای ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم 

بطور کلی حرکت آب "دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه  استاد.پشت خود نگه می دارند

میزان این رسوبات در طول مسیر رودخانه و با تغییر شرایط  :، گفت"به همراه رسوب از خصوصیات طبیعی رودخانه است

 .جریان آن کم و یا زیاد می شوند

هایی از رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این جزایر و در وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان 

 .صورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزیره می شوند

 بخش مهمی از ساختمان های پلدختر در قوس داخلی رودخانه ساخته شده بود *

رودخانه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب گذاری فراهم این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی 

هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها در زمان سیلاب بسیار بیشتر است چون هم 

 .رسوب فراوان در اختیار هست و هم از نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست

قوس مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب هستند؛ قوس  وی افزود: البته ساحل

داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم رودخانه هستند و در سیلاب های بعدی غرقاب می شوند؛ از آنجا که مناطق 

ا ارزش است این مکان ها همیشه مورد رسوبگذاری شده از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رودخانه برای کشاورزان ب

تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از ساختمان های شهر پل دختر در همین قوس 

 .داخلی رودخانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستند

 ریب نشدند، اما پل های جدید تخریب شدند؟چرا پل های قدیمی تخ *

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب به دلیل ایجاد شرایط مناسب، 

. متر ممکن است چاله ای ایجاد کند 5بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 

یکی از دلایل مهم تخریب پل های متعدد در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم که پل های قدیمی هنوز در 

مقابل سیل های شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه گاه روی بستر سنگی احداث می 

ه در سال های اخیر ساخته می شوند در مکان های با بستر آبرفتی و با کردند، ولی متاسفانه بخش عمده ای از پل هایی ک

فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم است تا وزارت راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه 

 .م شودریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور جدی در طراحی پل های آتی انجا
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شاید در حدود هزار  -پل  400وی افزود: در همین سیل های اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به 

درصد علل آن همین آبشستگی پایه ها و تکیه گاه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -میلیارد تومان 

 .های پل است

 رودخانه در سیلاب های اخیرنقش لایروبی  *

شفاعی بجستان در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این است که 

اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت که رودخانه از نظر 

 .ه یک سیستم دینامیک است و یا به عبارتی سیستم ایستائی نیستمهندسین رودخان

وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی یکجا 

فزایش حفظ فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای ا

ظرفیت انتقال رودخانه است، در آنصورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات در همین مناطق بازهم 

 .نهشته خواهند شد

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر کارون "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

، گفت: اگر هم قرار است لایروبی شود باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی رودخانه و کنترل "ه استبسیار پر هزین

سیل صورت گیرد؛ از همه مهمتر توجه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع شرایط پائین دست خودش هم 

ید و شرایط پائین دست را تغییر ندهید، نه تنها تاثیری ندارد هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را لایروبی کن

بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک اتوبان بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت 

اگر فرضا پول و امکانات وی افزود: تازه .مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم ایجاد می کند

لایروبی را هم داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است ظرفیت رودخانه را برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟ 

 .شاهد آن بودیم لایروبی کرد 98مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین 

 هان لایروبی به منظور کنترل سیل صورت نمی گیرددر هیچ نقطه ج *

، گفت: اگر می بینیم "در هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها روشی برای کنترل سیل نیست"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

از رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاب؛ 

 .این رو من اعتقاد دارم برای رودخانه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل انجام شود

وی ادامه داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که پوشش 

کوتاه تاخیری در اولویت قرار گیرد و ضروری است سدهای گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های 

 .مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که ساخت سدهای مخزنی روی آورد 

ست تا مطالعه جامع مهندسی رودخانه در جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری ا

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با .پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت انجام شود

، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی "لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای است"بیان اینکه 

و کنترل سیل تشخیص داده شد تا بازه هایی اگر لایروبی شوند می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه موثر  رودخانه

باشد حتما ضروری است انجام گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور 

 .می کنند می تواند لایروبی مورد توجه باشد
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 2۷2۴۹۴کدخبر: -۱2:2۱-۹۸فروردین  2۳جمعه 

 

 گتوند و کرخه نبودند زیرساختهای خوزستان تخریب شده بود
 

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در صورتی که سدهای گتوند  :اکوفارس

زیر ساخت های خوزستان تخریب شده بر روی کارون و کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها و 

 .و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون بودند

 
محمود شفاعی بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در گفت وگو با تسنیم، اظهار داشت: 

در صورتی که سدهای گتوند بر  بدون شک در دو قرن اخیر بی سابقه بوده و بعضا 98سیلاب های رخ داده در اوایل فروردین 

روی کارون و کرخه بر روی کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت ها ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر تلی از 

 .رسوب مدفون بودند

 

 تعداد روستاها و شهرهای  وی افزود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی از طریق سدها رها سازی شده اند تا

 .کمتری آن هم به تدریج در معرض سیل قرار گیرند

 

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه 

وارد شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست که البته حجم سد در مقابل سیلاب خیلی بیشتر بود، حجم آب زیادی 

 .شهرهایی همچون آق قلا و هزاران هکتار اراضی حاصلخیز شد

 

وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات عمده ای 

 .به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نابودی بعضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان دورود شد

 

 * بارندگی های پاییز و زمستان زمین ها را اشباع کرده بود

 

همچنین سیلاب بی سابقه رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش های بزرگی "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

ولی به نظر ، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا بررسی شود "جنوب گردید -شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران 

من بارندگی های پائیزه و زمستان تقریبا اراضی را اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان گفت که تمام بارش به رواناب 

 .سطحی تبدیل شد

 

وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به 

د؛ مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسانی دست بدست هم دادند تا رودخانه ها ظرفیت انتقال آنها را پائین دست کمک کر

 .نداشته باشد و مشکلات عدیده ای را بوجود آورد
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همیشه در رودخانه ها رسوب همراه با آب حرکت می کنند   این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد:

اصلی خسارات به تاسیسات و مزارع هستند و متاسفانه حتی تا مدتها پس از فروکش کردن سیل مشکلاتی را برای  و مسبب

 .مردم ایجاد می کند

 
وی ادامه داد: بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در حالیکه در 

از خاکهای بسیار  -درصد حجمی جریان از رسوب  40 - 30قال آب حجم زیادی حتی تا زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انت

 .تشکیل شده است -ریز تا سنگ های درشت 

 بیشترین تخریب را به دنبال دارند*رسوبات دانه ریز 

تخریبی جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، "بیشتری دارد و به دلیل کاهش وزن اشباع اجسام در چنین مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری جابجا می شوند

گفت: درست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه هستیم که در شهر درود 

 .لرستان این وضعیت دیده شد

سدهای ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم  وی افزود: از محاسن

 .پشت خود نگه می دارند

بطور کلی حرکت آب به همراه رسوب از "استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه 

بات در طول مسیر رودخانه و با تغییر شرایط جریان آن کم و یا زیاد ، گفت: میزان این رسو"خصوصیات طبیعی رودخانه است

 می شوند. 

وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان هایی از رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این جزایر و در 

 .ی شوندصورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزیره م

 * بخش مهمی از ساختمان های پلدختر در قوس داخلی رودخانه ساخته شده بود

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب گذاری فراهم 

یلاب بسیار بیشتر است چون هم هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها در زمان س

 .رسوب فراوان در اختیار هست و هم از نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست

 

وی افزود: البته ساحل قوس مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب هستند؛ قوس 

یلاب های بعدی غرقاب می شوند؛ از آنجا که مناطق داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم رودخانه هستند و در س

رسوبگذاری شده از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رودخانه برای کشاورزان با ارزش است این مکان ها همیشه مورد 

تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از ساختمان های شهر پل دختر در همین قوس 

 .خانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستندداخلی رود

 * چرا پل های قدیمی تخریب نشدند، اما پل های جدید تخریب شدند؟

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب به دلیل ایجاد شرایط مناسب، 

 متر ممکن است چاله ای ایجاد کند.  5بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 

در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم که پل های قدیمی هنوز در یکی از دلایل مهم تخریب پل های متعدد 

مقابل سیل های شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه گاه روی بستر سنگی احداث می 

ن های با بستر آبرفتی و با کردند، ولی متاسفانه بخش عمده ای از پل هایی که در سال های اخیر ساخته می شوند در مکا

فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم است تا وزارت راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه 

 .ریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور جدی در طراحی پل های آتی انجام شود
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شاید در حدود هزار  -پل  400ی اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به وی افزود: در همین سیل ها

درصد علل آن همین آبشستگی پایه ها و تکیه گاه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -میلیارد تومان 

 .های پل است

 * نقش لایروبی رودخانه در سیلاب های اخیر

خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این است که شفاعی بجستان در 

اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت که رودخانه از نظر 

 .م ایستائی نیستمهندسین رودخانه یک سیستم دینامیک است و یا به عبارتی سیست

 

وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی یکجا 

فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای افزایش حفظ 

صورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات در همین مناطق بازهم ظرفیت انتقال رودخانه است، در آن

 .نهشته خواهند شد

 

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر کارون "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی رودخانه و کنترل  ، گفت: اگر هم قرار است لایروبی شود"بسیار پر هزینه است

سیل صورت گیرد؛ از همه مهمتر توجه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع شرایط پائین دست خودش هم 

تنها تاثیری ندارد هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را لایروبی کنید و شرایط پائین دست را تغییر ندهید، نه 

بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک اتوبان بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت 

 .مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم ایجاد می کند

 

داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است ظرفیت وی افزود: تازه اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم 

رودخانه را برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟ مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین 

 .شاهد آن بودیم لایروبی کرد 98

 

 نمی گیرد* در هیچ نقطه جهان لایروبی به منظور کنترل سیل صورت 

، گفت: اگر می بینیم "در هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها روشی برای کنترل سیل نیست"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاب؛ از 

 .ه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل انجام شوداین رو من اعتقاد دارم برای رودخان

وی ادامه داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که پوشش 

روری است سدهای گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های کوتاه تاخیری در اولویت قرار گیرد و ض

 مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند. 

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که ساخت سدهای مخزنی روی آورد 

 جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری است تا مطالعه جامع مهندسی رودخانه در

 .پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت انجام شود

لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای "ین کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه ا

هایی اگر لایروبی  ، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل تشخیص داده شد تا بازه"است

شوند می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه موثر باشد حتما ضروری است انجام گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر 

  .ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور می کنند می تواند لایروبی مورد توجه باشد
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 ۰۸:۱۵ - ۱۳۹۸فروردین  2۴تاریخ انتشار:  -۵۴۵۱۶ کدخبر:– دیار آفتاب

 گتوند و کرخه نبودند زیرساختهای خوزستان تخریب شده بود/ لایروبی درحالت کلی بی فایده است

در صورتی که سدهای گتوند بر روی  استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت:

کارون و کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت های خوزستان تخریب شده و بعضا 

  .زیر تلی از رسوب مدفون بودند

؛ محمود شفاعی بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز در گفت وگو دیار آفتاببه گزارش 

بدون شک در دو قرن اخیر بی  98اظهار داشت: سیلاب های رخ داده در اوایل فروردین  زاری تسنیمخبربا خبرنگار اقتصادی 

بوده و بعضا در صورتی که سدهای گتوند بر روی کارون و کرخه بر روی کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت ها  سابقه

 ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون بودند. 

اها و شهرهای تعداد روست  وی افزود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی از طریق سدها رها سازی شده اند تا

   کمتری آن هم به تدریج در معرض سیل قرار گیرند.

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه 

هکتار اراضی حاصلخیز شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست، حجم آب زیادی وارد شهرهایی همچون آق قلا و هزاران 

 شد. 

وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات عمده ای 

  به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نابودی بعضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان پلدختر شد.

 ها را اشباع کرده بود * بارندگی های پاییز و زمستان زمین

همچنین سیلاب بی سابقه رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش های بزرگی "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا بررسی شود ولی به نظر "جنوب گردید -شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران 

زمستان تقریبا اراضی را اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان گفت که تمام بارش به رواناب من بارندگی های پائیزه و 

 سطحی تبدیل شد. 

وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به 

ی دست بدست هم دادند تا رودخانه ها ظرفیت انتقال آنها را پائین دست کمک کرد؛ مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسان

 نداشته باشد و مشکلات عدیده ای را بوجود آورد. 

همیشه در رودخانه ها رسوب همراه با آب حرکت می کنند   این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد:

متاسفانه حتی تا مدتها پس از فروکش کردن سیل مشکلاتی را برای و مسبب اصلی خسارات به تاسیسات و مزارع هستند و 

 مردم ایجاد می کند.
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وی ادامه داد: بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در حالیکه در 

از خاکهای بسیار  -صد حجمی جریان از رسوب در 40 - 30زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انتقال آب حجم زیادی حتی تا 

 تشکیل شده است.  -ریز تا سنگ های درشت 

 

 *رسوبات دانه ریز بیشترین تخریب را به دنبال دارند

جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت تخریبی "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، "ش وزن اشباع اجسام در چنین مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری جابجا می شوندبیشتری دارد و به دلیل کاه

گفت: درست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه هستیم که در شهر درود 

 لرستان این وضعیت دیده شد

است که علاوه بر تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم وی افزود: از محاسن سدهای ذخیره ای در این مواقع این 

 پشت خود نگه می دارند.

بطور کلی حرکت آب به همراه رسوب از "استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه 

ر شرایط جریان آن کم و یا زیاد ، گفت: میزان این رسوبات در طول مسیر رودخانه و با تغیی"خصوصیات طبیعی رودخانه است

 می شوند. 

وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان هایی از رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این جزایر و در 

 صورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزیره می شوند. 

 ی پلدختر در قوس داخلی رودخانه ساخته شده بود* بخش مهمی از ساختمان ها

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب گذاری فراهم 

هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها در زمان سیلاب بسیار بیشتر است چون هم 

 فراوان در اختیار هست و هم از نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست.  رسوب

وی افزود: البته ساحل قوس مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب هستند؛ قوس 

داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم رودخانه هستند و در سیلاب های بعدی غرقاب می شوند؛ از آنجا که مناطق 

خانه برای کشاورزان با ارزش است این مکان ها همیشه مورد رسوبگذاری شده از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رود

تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از ساختمان های شهر پل دختر در همین قوس 

 داخلی رودخانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستند. 

 * چرا پل های قدیمی تخریب نشدند، اما پل های جدید تخریب شدند؟

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب به دلیل ایجاد شرایط مناسب، 

 متر ممکن است چاله ای ایجاد کند.  5بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 
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متعدد در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم که پل های قدیمی هنوز در  یکی از دلایل مهم تخریب پل های

مقابل سیل های شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه گاه روی بستر سنگی احداث می 

در مکان های با بستر آبرفتی و با  کردند، ولی متاسفانه بخش عمده ای از پل هایی که در سال های اخیر ساخته می شوند

فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم است تا وزارت راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه 

 ریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور جدی در طراحی پل های آتی انجام شود. 

شاید در حدود هزار  -پل  400ای اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به وی افزود: در همین سیل ه

درصد علل آن همین آبشستگی پایه ها و تکیه گاه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -میلیارد تومان 

 های پل است. 

 * نقش لایروبی رودخانه در سیلاب های اخیر

ر خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این است که شفاعی بجستان د

اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت که رودخانه از نظر 

 ستم ایستائی نیست. مهندسین رودخانه یک سیستم دینامیک است و یا به عبارتی سی

وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی یکجا 

فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای افزایش حفظ 

آنصورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات در همین مناطق بازهم ظرفیت انتقال رودخانه است، در 

 نهشته خواهند شد. 

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر کارون "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

ود باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی رودخانه و کنترل ، گفت: اگر هم قرار است لایروبی ش"بسیار پر هزینه است

سیل صورت گیرد؛ از همه مهمتر توجه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع شرایط پائین دست خودش هم 

ه تنها تاثیری ندارد هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را لایروبی کنید و شرایط پائین دست را تغییر ندهید، ن

بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک اتوبان بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت 

 مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم ایجاد می کند. 

داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است ظرفیت  وی افزود: تازه اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم

رودخانه را برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟ مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین 

 شاهد آن بودیم لایروبی کرد.  98

 نمی گیرد * در هیچ نقطه جهان لایروبی به منظور کنترل سیل صورت

، گفت: اگر می بینیم "در هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها روشی برای کنترل سیل نیست"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاب؛ از 

 نه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل انجام شود. این رو من اعتقاد دارم برای رودخا

وی ادامه داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که پوشش 

 ضروری است سدهای  گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های کوتاه تاخیری در اولویت قرار گیرد و
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استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند. 

ساخت سدهای مخزنی روی آورد جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری است تا 

 جام شود. مطالعه جامع مهندسی رودخانه در پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت ان

لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل تشخیص داده شد تا بازه هایی اگر لایروبی "است

ت انتقال رودخانه موثر باشد حتما ضروری است انجام گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر شوند می تواند در افزایش ظرفی

 ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور می کنند می تواند لایروبی مورد توجه باشد.
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 فروردین 2۳                                          

 
 

گتوند و کرخه نبودند زیرساختهای خوزستان تخریب شده بود/ لایروبی درحالت کلی بی  فروردین ۲3جمعه 

 فایده است 

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در صورتی که سدهای  -فصل اقتصاد 

و زیر ساخت های خوزستان تخریب  گتوند بر روی کارون و کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها

 .شده و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون بودند

 

 

 

محمود شفاعی بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار داشت: سیلاب های رخ داده 

سدهای گتوند بر روی کارون و کرخه بدون شک در دو قرن اخیر بی سابقه بوده و بعضا در صورتی که  98در اوایل فروردین 

بر روی کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت ها ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون 

  .بودند

 

وی افزود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی از طریق سدها رها سازی شده اند تا تعداد روستاها و شهرهای کمتری 

  .به تدریج در معرض سیل قرار گیرندآن هم 

 

استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه 

شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست که البته حجم سد در مقابل سیلاب خیلی بیشتر بود، حجم آب زیادی وارد 

  .مچون آق قلا و هزاران هکتار اراضی حاصلخیز شدشهرهایی ه

 

وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات عمده ای 

  .به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نابودی بعضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان دورود شد

 

 ای پاییز و زمستان زمین ها را اشباع کرده بود بارندگی ه *

 

همچنین سیلاب بی سابقه رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش های بزرگی "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا بررسی شود ولی به نظر "جنوب گردید -شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران 

من بارندگی های پائیزه و زمستان تقریبا اراضی را اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان گفت که تمام بارش به رواناب 

  .سطحی تبدیل شد
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وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به 

مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسانی دست بدست هم دادند تا رودخانه ها ظرفیت انتقال آنها را پائین دست کمک کرد؛ 

  .نداشته باشد و مشکلات عدیده ای را بوجود آورد

 

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: همیشه در رودخانه ها رسوب همراه با آب حرکت می کنند 

ات به تاسیسات و مزارع هستند و متاسفانه حتی تا مدتها پس از فروکش کردن سیل مشکلاتی را برای و مسبب اصلی خسار

  .مردم ایجاد می کند

 

بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در حالیکه در  :وی ادامه داد

از خاکهای بسیار  -درصد حجمی جریان از رسوب  40 - 30م زیادی حتی تا زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انتقال آب حج

  .تشکیل شده است -ریز تا سنگ های درشت 

 

 رسوبات دانه ریز بیشترین تخریب را به دنبال دارند *

 

ی جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت تخریب"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، "بیشتری دارد و به دلیل کاهش وزن اشباع اجسام در چنین مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری جابجا می شوند

درست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه هستیم که در شهر درود  :گفت

  .لرستان این وضعیت دیده شد

 

های ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم وی افزود: از محاسن سد

  .پشت خود نگه می دارند

 

بطور کلی حرکت آب به همراه رسوب از  " استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه

رسوبات در طول مسیر رودخانه و با تغییر شرایط جریان آن کم و یا زیاد ، گفت: میزان این "خصوصیات طبیعی رودخانه است

  .می شوند

 

وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان هایی از رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این جزایر و در 

  .ره می شوندصورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزی

 

 بخش مهمی از ساختمان های پلدختر در قوس داخلی رودخانه ساخته شده بود  *

 

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب گذاری فراهم 

ر زمان سیلاب بسیار بیشتر است چون هم هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها د

  .رسوب فراوان در اختیار هست و هم از نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست
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وی افزود: البته ساحل قوس مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب هستند؛ قوس 

رودخانه هستند و در سیلاب های بعدی غرقاب می شوند؛ از آنجا که مناطق داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم 

رسوبگذاری شده از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رودخانه برای کشاورزان با ارزش است این مکان ها همیشه مورد 

ر همین قوس تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از ساختمان های شهر پل دختر د

  .داخلی رودخانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستند

 

 چرا پل های قدیمی تخریب نشدند، اما پل های جدید تخریب شدند؟  *

 

به دلیل ایجاد شرایط مناسب،  استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب

متر ممکن است چاله ای ایجاد کند.  5بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 

یکی از دلایل مهم تخریب پل های متعدد در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم که پل های قدیمی هنوز در 

های شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه گاه روی بستر سنگی احداث می  مقابل سیل

کردند، ولی متاسفانه بخش عمده ای از پل هایی که در سال های اخیر ساخته می شوند در مکان های با بستر آبرفتی و با 

ست تا وزارت راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم ا

  .ریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور جدی در طراحی پل های آتی انجام شود

شاید در حدود هزار  -پل  400وی افزود: در همین سیل های اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به 

درصد علل آن همین آبشستگی پایه ها و تکیه گاه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -د تومان میلیار

  .های پل است

 

 نقش لایروبی رودخانه در سیلاب های اخیر  *

 

که شفاعی بجستان در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این است 

اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت که رودخانه از نظر 

  .مهندسین رودخانه یک سیستم دینامیک است و یا به عبارتی سیستم ایستائی نیست

 

ر ابعاد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی یکجا وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغیی

فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای افزایش حفظ 

ظرفیت انتقال رودخانه است، در آنصورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات در همین مناطق بازهم 

  .شته خواهند شدنه

 

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر کارون "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

، گفت: اگر هم قرار است لایروبی شود باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی رودخانه و کنترل "بسیار پر هزینه است

ر توجه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع شرایط پائین دست خودش هم سیل صورت گیرد؛ از همه مهمت

هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را لایروبی کنید و شرایط پائین دست را تغییر ندهید، نه تنها تاثیری ندارد 

وبان بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک ات

  .مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم ایجاد می کند
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وی افزود: تازه اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است ظرفیت 

برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟ مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین رودخانه را 

  .شاهد آن بودیم لایروبی کرد 98

 

 در هیچ نقطه جهان لایروبی به منظور کنترل سیل صورت نمی گیرد  *

 

، گفت: اگر می بینیم "وشی برای کنترل سیل نیستدر هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها ر"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاب؛ از 

  .این رو من اعتقاد دارم برای رودخانه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل انجام شود

 

امه داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که پوشش وی اد

گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های کوتاه تاخیری در اولویت قرار گیرد و ضروری است سدهای 

  .مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند

 

علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که ساخت سدهای مخزنی روی آورد  استاد دانشکده مهندسی

جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری است تا مطالعه جامع مهندسی رودخانه در 

  .پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت انجام شود

 

لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای "اس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه این کارشن

، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل تشخیص داده شد تا بازه هایی اگر لایروبی "است

ثر باشد حتما ضروری است انجام گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر شوند می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه مو

  .ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور می کنند می تواند لایروبی مورد توجه باشد
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 ۸۵۸۵۳۵کدخبر: -2۴/۰۱/۹۸                               

 گتوند و کرخه نبودند زیرساختهای خوزستان تخریب شده بود 

دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در صورتی که سدهای گتوند بر روی استاد 

کارون و کرخه بر روی رود کرخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت های خوزستان تخریب شده و بعضا 

  .زیر تلی از رسوب مدفون بودند

 

 ، افکارنیوزبه گزارش 

داده  سیلاب های رخ محمود شفاعی بجستان، استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار داشت: 

بدون شک در دو قرن اخیر بی سابقه بوده و بعضا در صورتی که سدهای گتوند بر روی کارون و کرخه  98در اوایل فروردین 

رخه نبود امروز تمام شهرها و زیر ساخت ها ی خوزستان تخریب شده بودند و بعضا زیر تلی از رسوب مدفون بر روی ک

 .بودند

تعداد روستاها و شهرهای   وی افزود: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیحی از طریق سدها رها سازی شده اند تا

  .قرار گیرند سیلکمتری آن هم به تدریج در معرض 

متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه  استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد:

رد شهرهایی همچون آق قلا و هزاران هکتار اراضی حاصلخیز شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست، حجم آب زیادی وا

 .شد

وی ادامه داد: سیلاب رودخانه کشکان که سد مطالعه شده بر روی آن متاسفانه متوقف شده است، باعث خسارات عمده ای 

  .به زیرساختهای استان لرستان و بخصوص نابودی بعضی از روستاها و بخش بزرگی از شهرستان پلدختر شد

 بارندگی های پاییز و زمستان زمین ها را اشباع کرده بود  *

همچنین سیلاب بی سابقه رودخانه سزار منجر به تخریب سواحل و سبب لغزش های بزرگی "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

ی به نظر ، گفت: علل اصلی این سیلاب ها باید دقیقا بررسی شود ول"جنوب گردید -شد که باعث توقف مسیر ریلی تهران 

من بارندگی های پائیزه و زمستان تقریبا اراضی را اشباع کرده بود و شاید به جرات بتوان گفت که تمام بارش به رواناب 

  .سطحی تبدیل شد

وی افزود: شدت بارش ها هم بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به 

مجموعه ای از عوامل طبیعی و انسانی دست بدست هم دادند تا رودخانه ها ظرفیت انتقال آنها را  پائین دست کمک کرد؛

  .نداشته باشد و مشکلات عدیده ای را بوجود آورد

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: همیشه در رودخانه ها رسوب همراه با آب حرکت می کنند 

ات به تاسیسات و مزارع هستند و متاسفانه حتی تا مدتها پس از فروکش کردن سیل مشکلاتی را برای و مسبب اصلی خسار

  .مردم ایجاد می کند
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بطور پیش فرض تصور ما این هست که صرفا جریان آب هست که منجر به تخریب می شود، در حالیکه در  :وی ادامه داد

از خاکهای بسیار  -درصد حجمی جریان از رسوب  40 - 30آب حجم زیادی حتی تا زمان سیلابی رودخانه ها علاوه بر انتقال 

  .تشکیل شده است -ریز تا سنگ های درشت 

 

 رسوبات دانه ریز بیشترین تخریب را به دنبال دارند *

خریبی جریان آب حاوی رسوبات بخصوص ریز دانه به دلیل داشتن دانسیته بالا قدرت ت"شفاعی بجستان با بیان اینکه 

، "بیشتری دارد و به دلیل کاهش وزن اشباع اجسام در چنین مواقعی، سنگ ها و اجسام بسیار بزرگتری جابجا می شوند

درست بعد از فروکش کردن سیل، با نهشته شدن رسوبات حتی تا ارتفاع دو متر مواجه هستیم که در شهر درود  :گفت

  .لرستان این وضعیت دیده شد

سدهای ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم  وی افزود: از محاسن

  .پشت خود نگه می دارند

بطور کلی حرکت آب به همراه رسوب از  " استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه

سوبات در طول مسیر رودخانه و با تغییر شرایط جریان آن کم و یا زیاد ، گفت: میزان این ر"خصوصیات طبیعی رودخانه است

  .می شوند

وی ادامه داد: رسوبات رودخانه ها در مکان هایی از رودخانه نهشته می شوند و ایجاد جزایری می کنند که در این جزایر و در 

  .می شوند صورت نیامدن سیلاب پس از مدتی گیاهان بومی رشد کرده، باعث تثبیت جزیره

 

 بخش مهمی از ساختمان های پلدختر در قوس داخلی رودخانه ساخته شده بود  *

 

این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه تصریح کرد: یکی از مناطقی که شرایط آن برای رسوب گذاری فراهم 

زمان سیلاب بسیار بیشتر است چون هم هست ساحل قوس داخلی رودخانه است؛ معمولا نرخ رسوبگذاری در رودخانه ها در 

  .رسوب فراوان در اختیار هست و هم از نظر هیدرولیکی شرایط فراهم هست

وی افزود: البته ساحل قوس مقابل آن )قوس خارجی( مرتب در حال فرسایش شدید بخصوص در زمان سیلاب هستند؛ قوس 

و در سیلاب های بعدی غرقاب می شوند؛ از آنجا که مناطق داخلی رودخانه ها جزئی لاینفک بستر و حریم رودخانه هستند 

رسوبگذاری شده از نظر حاصلخیزی خاک و نزدیک به رودخانه برای کشاورزان با ارزش است این مکان ها همیشه مورد 

تعرض قرار می گیرند و در آنها کشت و کار می شود. حتی بخش مهمی از ساختمان های شهر پل دختر در همین قوس 

  .لی رودخانه ساخته شده است که امروزه یا تخریب شده اند و یا اگر باقی مانده اند زیر تلی از رسوب هستندداخ

 

 چرا پل های قدیمی تخریب نشدند، اما پل های جدید تخریب شدند؟  *

 

شرایط مناسب،  استاد دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز اذعان داشت: در زمان سیلاب به دلیل ایجاد

 متر ممکن است چاله ای ایجاد کند.  5بستر رودخانه ها اطراف پایه های پل و یا اطراف کوله های آن گود می شود و بعضا تا 
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یکی از دلایل مهم تخریب پل های متعدد در زمان سیل همین مسئله بوده؛ اگر ما شاهد هستیم که پل های قدیمی هنوز در 

شدید پایدار هستند این است که در گذشته حتما پایه های پل و تکیه گاه روی بستر سنگی احداث می مقابل سیل های 

کردند، ولی متاسفانه بخش عمده ای از پل هایی که در سال های اخیر ساخته می شوند در مکان های با بستر آبرفتی و با 

وزارت راه و شهرسازی و سازمان مدیریت و برنامه  فونداسیون بسیار کم عمق ساخته می شوند. از این رو لازم است تا

  .ریزی اقدام عاجلی بعمل آورند تا مطالعات مهندسی رودخانه بطور جدی در طراحی پل های آتی انجام شود

شاید در حدود هزار  -پل  400وی افزود: در همین سیل های اخیر عددی که من از مسولین وزارت راه شنیدم نزدیک به 

درصد علل آن همین آبشستگی پایه ها و تکیه گاه  80تخریب شده است و من به جرات می توانم بگویم که  -ان میلیارد توم

  .های پل است

 

 نقش لایروبی رودخانه در سیلاب های اخیر  *

 

شفاعی بجستان در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر گفت: تصور بر این است که 

ر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم؛ قبل از آن این نکته را در نظر باید داشت که رودخانه از نظر اگ

  .مهندسین رودخانه یک سیستم دینامیک است و یا به عبارتی سیستم ایستائی نیست

 

اد و مسیر خود هستند؛ به عبارتی یکجا وی ادامه داد: رودخانه ها به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابع

فرسایش دارند و یکجا رسوب گذاری؛ خوب اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای افزایش حفظ 

ظرفیت انتقال رودخانه است، در آنصورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات در همین مناطق بازهم 

  .واهند شدنهشته خ

 

لایروبی بخصوص در رودخانه های دائمی نظیر کارون "این کارشناس مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه 

، گفت: اگر هم قرار است لایروبی شود باید بر اساس یک مطالعات اساسی مهندسی رودخانه و کنترل "بسیار پر هزینه است

ه به این مسئله است که شرایط جریان در رودخانه تابع شرایط پائین دست خودش هم سیل صورت گیرد؛ از همه مهمتر توج

هست، یعنی اگر شما فقط یک بازه ای از رودخانه را لایروبی کنید و شرایط پائین دست را تغییر ندهید، نه تنها تاثیری ندارد 

بخشی از اتوبان را تعریض کنید که در آنصورت بلکه مشکل دیگری هم اضافه کرده اید؛ درست مثل اینکه شما در یک اتوبان 

  .مسلما در ترافیک زیاد نه تنها تاثیری ندارد بلکه مشکل دیگری هم ایجاد می کند

 

وی افزود: تازه اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است ظرفیت 

تی ایجاد کنیم؟ مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین رودخانه را برای چه ظرفی

  .شاهد آن بودیم لایروبی کرد 98

 

 در هیچ نقطه جهان لایروبی به منظور کنترل سیل صورت نمی گیرد  *

 

، گفت: اگر می بینیم "کنترل سیل نیستدر هیچ کجای دنیا هم لاروبی تنها روشی برای "شفاعی بجستان با بیان اینکه 

رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاب؛ از 

  .این رو من اعتقاد دارم برای رودخانه هایی که سیل خیز هستند باید مطالعات جامع کنترل سیل انجام شود
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داد: حتما لازم است تا از سرشاخه ها شروع شود و با اعمال سیاست هایی و آموزش هایی کاری شود که پوشش  وی ادامه

گیاهی کوهستان ها نابود نشوند. لازم است احداث سد های کوتاه تاخیری در اولویت قرار گیرد و ضروری است سدهای 

  .مخزنی جدید بیشتری مطالعه شوند

 

وم آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: از آنجا که ساخت سدهای مخزنی روی آورد استاد دانشکده مهندسی عل

جریان و رسوب در رودخانه پائین دست تاثیر فراوانی دارد حتما لازم و ضروری است تا مطالعه جامع مهندسی رودخانه در 

  .پائین دست تمام سدهای ساخته شده و دردست ساخت انجام شود

 

لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای "مدیریت منابع آب و مهندسی رودخانه با بیان اینکه این کارشناس 

، گفت: البته اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل تشخیص داده شد تا بازه هایی اگر لایروبی "است

باشد حتما ضروری است انجام گیرد؛ یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر شوند می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه موثر 

  .ناوبری و زیبائی رودخانه هائی که از مرکز شهرها عبور می کنند می تواند لایروبی مورد توجه باشد
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  ۱۶:۴۸-۱۳۷۳۶2شماره:  - ۱۳۹۸فروردین  2۴                                

 

 

 مشاهدات میدانی استادان دانشگاه شهید چمران از ابگیری تالاب هورالعظیم

نیز بسیار پایین است/وزارت نفت مانع آبگیری هور نیست اما تحرکی  ۴وارد نشده/ ارتفاع مخزن  ۵آب سیلاب به مخزن 

 برای حفاظت از تاسیسات ندارد

بحران: دکتر حسین الهام پور از اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز مشاهدات میدانی استادان دانشگاه سرویس  |خورنا

 .شهید چمران از ابگیری تالاب هورالعظیم را برای خورنا ارسال کردند که متن کامل آن در زیر منتشر می شود

تالاب هور العظیم از سوی نفت ممانعتی انجام نمی  5و  4و  3علیرغم تاخیر در اقدامات لازم هم اکنون در ابگیری مخازن 

 .شود. ولی هنوز مصب رودخانه نیسان به تالاب با مشکلاتی روبروست که بر بررسی و رفع موانع آن تاکید می شود

به دنبال انتشارات نظرات متفاوت در خصوص وضعیت آبگیری هور الهویزه و نگرانی هایی که در این مورد در جامعه ایجاد 

با دعوت از تعدادی از  98فروردین  23ده بود، کارگروه آب و محیط زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه در تاریخ جمعه ش

اعضای هیات علمی دانشکده مهندسی علوم آب و مسئولان شورای صنفی هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز بازدیدی 

 .د به شرح زیر ارائه می شوداز قسمت های مختلف هور انجام داد. نتیجه این بازدی

بازدید ابتدا از تاسیسات نفتی واقع در هور شروع شد که مشخص گردید متاسفانه در دولت قبل از دولت روحانی ارتفاع -1

تمام تاسیسات نفتی و جاده های مربوطه در حالت خشک هور بنا شده اند و آبگیری هور در فعالیت ها دیده نشده است. بعد 

توسط یک  3به  2هور معروف به شط علی بازدید صورت گرفت. آب عبوری از مخزن  3و  2ک حد فاصل مخزن از آن از دای

بالاتر  2پل بند واقع در بخشی از این دایک انجام می شود که ارتفاع بالای تاج سرریز آن به گونه ای است که از کف مخزن 

د و ضمناً دهانه های آن با استاپ لاگ هایی قابل باز و بستن سوار شو 3هد بگیرد تا به مخزن  2است و آب باید در مخزن 

در  3هستند. در بازدید مشاهده شد که تمام دهانه های پل بند باز هستند و آب از همه قسمتهای آن به سمت مخزن شماره 

سازه که طول آن نیز متر( است و این نشان می داد که این  1حرکت است. اماّ اختلاف ارتفاع بین دو مخزن زیاد )در حدود 

بعضی از قسمت ها همین )نیست. به همین جهت دایک مربوطه به تازگی  3به  2زیاد است به تنهایی قادر به تخلیه مخزن 

منتقل می کردند. به نظر می رسید با این  3به  2دیروز باز شده بودند( در هشت محل باز شده بود که با لوله نیز آب از قسمت 

مطلوب شده است اماّ اگر چند بازشدگی دیگر نیز در دایک ایجاد شود اطمینان  3به  2تخلیه مخزن  بازشدگی های جدید

 .بیشتری ایجاد می نماید

نیز  4جریان داشت. اماّ سطح آب مخزن  4به  3در چند محل با کالورت به هم وصل بودند و آب از مخزن  4به  3مخزن -2

 .ود و کل ارتفاع آب در این مخزن بسیار کم بودپایین تر ب 3سانتی متر از مخزن  60حدود 

 .آب بسیار کمی داشت و پیدا بود آب سیلاب کلاً به این مخزن تا کنون وارد نشده است 5مخزن -3

اگر نیم متر به ارتفاع آب اضافه شود  3بسیار کم ارتفاع بودند بطوری که در مخزن  5و  4و  3تاسسیسات نفتی در مخازن -4

 .ت نفت خواهد شد و خسارت وارده جدی خواهد بودآب وارد تاسیسا
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توافقنامه ای بین نفت و سازمان آب و برق خوزستان و سازمان محیط زیست مربوط به سالیان گذشته )احتمالاً سال -5

 4و  3مخازن متر و در  5باید حداکثر  2و  1( وجود دارد که در آن قید شده است که ارتفاع آب از سطح دریا در مخازن 1386

متر نگهداری شود لذا شرکت نفت نیز تاسیسات و جاده های دسترسی خود را با این ارتفاعات تنظیم کرده اند.  3٫5باید  5و

 .متر است 4٫5در حال حاضر  2و  1ارتفاع آب در مخازن 

بگیریم )که در این صورت همه متر نیز در نظر  4٫5با این وضعیت اگر ارتفاع مطلوب آب از سطح دریا را برای همه مخازن -6

با در نظر گرفتن سطح این مخازن  5و  4و  3تاسیسات نفت در این مخازن زیر آب می روند( حجم خالی موجود در مخزن 

 .میلیون متر مکعب خواهد بود که حجم بسیار خوبی است و جواب گوی مشکل فعلی رودخانه کرخه خواهد بود 600بیش از 

 .مشاهده نشد 5و  4و  3تاسیسات نفتی برای مقابله و غلبه بر ارتفاع گرفتن آب در مخازن هیچ تحرکی در -7

ظاهراً بخش عراقی هورالعظیم از آب پر شده و نه تنها امکان تخلیه آب از قسمت ایرانی هور را متوقف کرده بلکه آب از -8

 .قسمت عراق به سمت ایرانی هور سرازیر شده است

ح می دانند که یکی از اشکالات مهم این است که رودخانه نیسان )شاخه ای از کرخه( به علت فعالیت مسئولین نفتی توضی-9

آبزی پروری و کشاورزی در دهانه آن به هور امکان تخلیه خوب به هور را ندارد و این نیز می تواند یکی از اشکالات تخلیه 

 .رودخانه کرخه محسوب شود

داشته باشد اماّ عدم تحرک برای  5و  4و  3وزارت نفت ممانعتی در انتقال آب به مخازن به نظر نمی رسد در حال حاضر -10

کمی قابل تامل می باشد.  5و  4و  3تنظیم شرایط تاسیسات نفتی و جاده های دسترسی برای ارتفاع بیشتر آب در مخازن 

امدن ارتفاع آب اطمینان دارد و یا در صورت عدم اقدامات حفاظتی این شائبه را ایجاد می کند که یا شرکت نفت از بالا نی

 .افزایش ارتفاع و احساس خطر جدی، ممکن است تغییراتی در انتقال آب بین مخازن ایجاد نماید

پیشنهاد می گردد که شرکت نفت سریعاً اقدامات حفاظتی موقتی برای تاسیسات خود را شروع نماید و بعد از فروکش -11

فزایش ارتفاع مقر تاسیسات و جاده های خود اقدام دائمی انجام دهد تا مشکل آبگیری هور در نمودن بحران نیز نسبت به ا

 .آینده دچار اختلال نگردد
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 ۹۸۱-2۹۸۰-۵کدخبر: – ۱۶:۱۴ - ۱۳۹۸فروردین ماه،  2۴شنبه 

 /یادداشت/

 «خبرنگاری در بحران»در ضرورت آموزش 

 

 فرهنگی دانشگاه شهید چمران اهواز، دکترای زبان و ادبیات فارسی و پیشکسوت رسانه، دردکتر علی یاری، مدیر امور 

 یادداشتی که در اختیار ایسنا قرار داده بر ضرورت آموزش خبرنگاری در بحران تاکید کرده است. 

 

 به گزارش ایسنا ه منطقه خوزستان، در متن این یادداشت آمده است: 

 

دهد. در طول سال  های ممکن روی می خیزی است. در استان خوزستان تعداد چشمگیری از بحران ی حادثه کشور ما منطقه"

چون مسایل کارگری و  های اجتماعی زیادی هم آفرین هستیم، هم بحران هم شاهد حوادث و رخدادهای طبیعی مشکل

دهد. بحران سیل که این روزها بخش وسیعی از  ن روی مینسبت پرشماری در خوزستا های اجتماعی به های و تعارض تنش

ها که بر آفتاب  ها آشکار کرده است. یکی از این کاستی ی زمینه های بسیاری را در همه استان را گرفتار کرده است، کاستی

در شرایط بحران را فعالیت   ها آموزش کدام از مدیران ریز و درشت استان در تمامی دستگاه افتاده، این است که گویی هیچ 

اند؛ موضوعی که اکنون جای پرداختن به آن نیست و در وقت خود، منتقدان و آگاهان به چندوچون مسایل مدیریت  ندیده

   اجرایی باید آن بررسی کنند.

 

ن های جمعی است. هم به دلیل حساسیت و گستردگی بحرا دهندگان به افکار عمومی در رسانه روی سخن نگارنده با سامان

ی خبر و  مندی به حوزه ام، هم به دلیل علاقه ی اتفاقات بوده لحظه به سیل مانند هر شهروند نگران دیگری ناگزیر از رصد لحظه

ام. امروزه، به علت گسترش امکانات فضای مجازی برای  ای، تولیدات خبری را با دقت از نظر گذرانده های رسانه فعالیت

ویژه در شرایط بحرانی، حجم زیادی از اخبار  رسانی، به رعایت اصل سرعت در اطلاع چنین ضرورت ای، هم فعالیت رسانه

های زیادی از خبرهای تولیدی این روزها بدون  شود. نمونه های خبری رسمی و غیر رسمی منتشر می ها و کانال فوری در پایگاه

شناختی مربوط به آن، تنها در  مسایل روان های خبررسانی در بحران و رعایت شرایط حساس استان یا به طور کلی، ضرورت

که سوء نیتی در پس آن باشد، حکایت  شود. این تولیدات خبری، گاه بدون آن فوران احساسات و عواطف تولید و منتشر می

 شود.  می« اصلاح ابرو و کورکردن چشم»المثل  ضرب

 

شناختی را هم پوشش  در انتقال اخبار، جوانب روان مندی از ویژگی سرعت هر محتوای تولیدی در رسانه، باید در عین بهره

ها یا  زا دامن نزند. در چنین اوضاع و احوالی، گاه با دیدن برخی خبرها در پایگاه آفرین و تنش های تعارض بدهد و به نگرانی

ی مورد  ان رسانهاندرکار بخشی آن چربیده است، وقتی با دست ی آگاهی آفرین آن بر جنبه ی تنش های خبری که جنبه کانال

ام که در موارد بسیاری، کمترین بدخواهی در پس انتشار این خبرها نیست، بلکه احساس  ام، دیده وگو کرده نظر گفت

کشاند که  چنین رقابت برای انتقال اخبار داغ و دست اول و جذب مخاطب بیشتر کار را به آنجا می مسئولیت و دلسوزی، هم

   یر طبیعی را فراموش کنیم و دست کم بگیریم.ملاحظات خبررسانی در شرایط غ
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های رسمی و فعالان فضای مجازی  ها و پایگاه اندرکاران تولید محتوای خبری در خبرگزاری روشن است که بسیاری از دست

اند.  را ندیده« خبرنگاری در بحران»ای، هیچ آموزشی برای  های لازم برای تولید محتوای رسانه مندی از مهارت با وجودِ بهره

های خبر و ترفندهای تنظیم آن هم  های غیر رسمی فضای مجازی، اغلب با چهارچوب ای در کانال بماند که فعالان رسانه

دهد،  رسانیِ رسمی هر بحرانی که در کشور روی می های پرشمار بخش اطلاع اند و شوربختانه در میان کوتاهی بیگانه

های  های رسانه و به خبررسانیگیرند  ای قرار می مخاطبان در کوران تولیدات خبری ناتندرستِ این بخش از ظرفیت رسانه

ای دارند این است که چون  ای فضای مجازی برای بخش حرفه کنند. آفت دیگری که فعالان غیرحرفه رسمی کمتر اعتنا می

سازی غیر عادی عناصر خبری است، این  آفرینی و برجسته ها برای جذب هرچه بیشتر مخاطب، هیجان مبنای آن

گاه  ها هم گه گیرد و آن های خبری مجوزدار را هم می های رسمی یا پایگاه اندرکاران رسانه تبخشیِ نابایست، دامن دس هیجان

   کنند. ستیز را منتشر می رسانی در بحران، اطلاعاتی نامعتبر یا آرامش ی اطلاع نیفتادن از قافله در تلاش برای پس

 

وار گفته  طول سال دارد و در آغاز این یادداشت مجمل پیشنهاد روشن نگارنده این است که با توجه به شرایطی که استان در

ها، نشریات  های استان شامل خبرگزاری اندرکاران رسانه برای تمامی دست« خبرنگاری در بحران»های آموزشی  شد، دوره

خبرنگاران  ویژه مدیران و های خبری، گروه خبر صدا و سیمای مرکز خوزستان و مرکز آبادان، به چاپی و الکترونیک، پایگاه

وگو با مدیران محترم ایسنای خوزستان پیشنهاد کردم این خبرگزاری  بخش اجتماعی هر رسانه برگزار شود. در گفت

ی خبر  دار شود و البته بایسته است خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا(، دانشکده های آموزشی یادشده را عهده برگزاری دوره

اری خوزستان از این طرح پشتیبانی کنند. پیرو همین پیشنهاد، معاونت فرهنگی و ی کل مدیریت بحران استاند و اداره

ی ملی جامعه و دانشگاه ه دفتر خوزستان آمادگی دارند در  اجتماعی دانشگاه شهید چمران اهواز و کارگروه فرهنگیِ شبکه

های استان فعالان نشریات دانشجویی  اندرکاران رسانه ای دست های حرفه های آموزشی و افزایش مهارت برپایی این دوره

  "دانشگاه مشارکت کنند.
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  ۱۳۹۸فروردین  2۶ - ۱۷:2۹ :تاریخ انتشار - ۷۵۷۵۱۸ :کد خبر

 

 روز گذشته؛

 زده بُنده برگزار شد  در روستای سیل دهمین اردوی جهادی دامپزشکی بسیج دانشجویی شهید چمران اهواز

زده بُنده  زشکی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز روز گذشته در روستای سیلدهمین اردوی جهادی دامپ

 برگزار شد. 

، دهمین اردوی جهادی دامپزشکی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران خبرگزاری دانشجوبه گزارش خبرنگار دانشگاه 

ه بنُده از توابع سوسنگرد همزمان با خدمت رسانی جهادگران به سیل زدگان اسکان روز گذشته در روستای سیل زد اهواز

 داده شده در یادمان شهدای هویزه برگزار شد.
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 آمادگی دانشگاه شهید چمران برای کمک به مدیریت بحران خوزستان 
 

مدیریت شرایط بحرانی  اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه در دانشگاه شهید چمران اهواز برای کمک به

 .حاکم بر خوزستان اعلام آمادگی کردند

 

کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه روز دوشنبه در دانشگاه شهید چمران اهواز تشکیل شد. در این نشست با تشریح 

انسانی به مجموعه شرایط بحرانی حاکم بر استان خوزستان، ناشی از سیل، اعضای این کمیته برای هرگونه کمک فکری و 

 .مدیریتی استان، برای کنترل شرایط حاکم، اعلام آمادگی کردند

 

مقدم، عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز در این نشست با تاکید بر ضرورت حضور همه اقشار  دکتر مسعود صفایی

ها در شرایط سخت و دشوار  خوزستانی ها و زده استان، تاکید کرد: ایرانی رسانی به مناطق سیل جامعه در فرآیند خدمت

زده خود در استان  وطنان سیل اند و امروز نیز همه ما وظیفه داریم که با اتحاد، به هم خوبی با یکدیگر متحد شده همیشه به

 .رسانی کنیم خوزستان خدمت

 

م و تمام تلاش خود را برای یاری شوی وطنان ما دچار مشکل شود، متاثر می وی افزود: همه ما ایرانی هستیم و هر کدام از هم

های خود انجام خواهیم داد. اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، کارکنان و دانشجویان  استانی رساندن به هم

 .وطنان هستند رسانی به هم این دانشگاه نیز آماده خدمت

 

یت عملیات جمعیت هلال احمر خوزستان، در جریان بر اساس این گزارش، در ادامه اعضای این کمیته با حضور در مرکز مدیر

 .آخرین اقدامات انجام شده در راستانی ارائه خدمات به روستاهای درگیر سیلاب قرار گرفتند

 

اللهی، مدیر مرکز علوم رفتاری دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست در زمینه ارائه خدمات مشاوره  دکتر عباس امان

 .های هلال احمر، با همکاری انجمن روانشناسی ایران، اعلام آمادگی کرد های مستقر در کمپ استانی همشناسی به  روان

 

شناسی دانشگاه شهید چمران اهواز  وی افزود: این آمادگی وجود دارد که با هماهنگی جمعیت هلال احمر، گروه مشاوره روان

 .ای ارائه دهند شی کرده و به آنها خدمات مشاورهزدگان سرک های سیل ها و اردوگاه به صورت روزانه به کمپ
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دکتر عبدالرحیم هوشمند، معاون فرهنگی و اجتماعی دانشگاه شهید چمران اهواز نیز در این نشست از آمادگی این دانشگاه 

 .زدگان خبر داد برای اعزام دانشجویان داوطلب به مجموعه هلال احمر برای یاری رساندن به سیل

 

سلامت، معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر خوزستان نیز در این نشست ضمن ارائه گزارشی از وضعیت صادق 

ها  کمپ در مناطق مختلف استان ایجاد شده و افراد در این محل 45زدگان، گفت: در حال حاضر  های محل استقرار سیل کمپ

اشتی به این افراد فراهم شده است. برای دریافت خدمات امکاناتی مانند ارائه غذای گرم و اقلام بهد .اند مستقر شده

ها با مدیریت دانشگاه شهید  ای به افراد مستقر در کمپ کنیم و موضوع ارائه خدمات مشاوره دانشگاه نیز اعلام آمادگی می

 .چمران اهواز انجام خواهد شد
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 چقدر صحت دارد؟سابقه بود/ شایعات مرتبط با ترسالی  سیلاب کرخه در هزار سال اخیر بی

 

ایلنا نوشت: مهدی قمشی )رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز( دبی ورودی معادل هشت هزار متر 

گوید که این چرخه بازگشت هزارساله سیل در محدوده کرخه  داند و می سابقه می مکعب در ثانیه در رود کرخه را بی

 .است

چندان سبز و پر گْل از خود برجای گذاشت. با در گِل نشانیدن زندگانی مردمان گلستان، اندازی نه  بهار در ایران چشم 

ای دیگر از تغییر فصل نمایان شد. در این میان  تر، لرستان و خوزستان، جلوه فارس، کرمانشاه، ایلام و از همه وحشتناک

لادستی خود بود و مردمان ساحل غربی کرخه و های همجوار و با های سرازیر شده از تمامی استان خوزستان پذیرای سیلاب

شان  تر به دیواره کاشانه اند که لحظه به لحظه بلندتر و پرقدرت افکنی انداخته های سیل بنیان کارون پنجه در پنجه موج

انشگاه بلعید. دکتر مهدی قمشی )استاد تمام و رئیس دانشکده علوم آب د کوبید و دار و ندارشان را در کام خود فرو می می

 .رو در رابطه با علت جاری شدن سیلاب و همچنین خطرات جاری آن گفتگو کرده است در گفتگوی پیش (شهید چمران اهواز

 کنید؟ بینید و تبعات و خساراتش را چه میزان ارزیابی می به عنوان یک متخصص در حوزه آب، دلایل اصلی بروز سیل اخیر را در چه می

رمنتظره و منحصر به فردی است که اتفاق افتاده است. ما در روزهای اخیر، در حوضه کرخه های غی علت اصلی سیل بارش

ها معتقدند که این آوردِ  سابقه بوده است و بعضی ایم که طی هفتاد سال گذشته در این حوزه بی داشته  هایی را که بارش

طور نیست و شرایط نسبتا  ته در محدوده رود دز اینالب !ها مطابق با سیل هزارساله این رودخانه است رودخانه یا این ریزش

 .ایم که شرایط مشابه را تجربه کرده بود و اکنون در این شرایط نیستند هایی داشته بهتر است و زمان

 یعنی در چرخه هزارساله تاریخ کرخه این اتفاق نیفتاده است؟ مبنای محاسبه دوره بازگشت سیل هزارساله چیست؟

های  سال است و بر همین اساس تحلیل 70نداریم اما آنالیزی داریم و آمار هیدرولوژیکی در کشور ما حداکثر  ما آمار هزارساله

گویند اگر در هفتاد سال اینقدر بارش  شناسند. مثلا می های محتمل را می ها و سیل شود، بارش که انجام می  هیدرولوژیکی

های  بینی یا در پانصد سال فلان مقدار خواهد بود. طی همین پیش  ودایم، در دوره دویست ساله چه میزان خواهد ب داشته

ایم که  ای را هرگز نداشته گوییم چنین چیزی مطابق با سیل هزارساله کرخه است و البته ما هم چنین تجربه آماری است که می

 .هشت هزار متر مکعب در ثانیه از کرخه آب عبور کند

ای وجود دارد اما آنچه که از نظر من کاملا محرز  ست. در آمار این رود دوبار چنین تجربهدر دز، شرایط به این حادی نبوده ا

ایم، نشان  هایی که داشته ایم و آبی که آمده است و ریزش های آبخیز را بسیار تخریب کرده است این است که ما حوضه

دختر و معمولان و  کنند و در پل ها حمل می انهدهد که فرسایش زیادی ایجاد شده است. مقدار رسوبی که همین الان رودخ می

های آبخیز را بسیار  زند که ما حوضه های مردم فرونشسته است، در حقیقت فریاد می آباد شاهد آن هستیم که درخانه خرم

 .ایم هایم و تبدیل به زمین کشاورزی یا راه و ساختمان و ... کرد ها و منابع را از بین برده ایم و جنگل دستکاری کرده
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 های بلوط چه اثری بر فرسایش خاک و جاری شدن سیلاب داشته است؟ کاهش تراکم جنگل

صد درصد اثر دارد! هم در آوردهای ورودی به سدها و هم در فرسایش خاک اثر داشته است که من از جنبه فرسایش خاک 

افتاد؟ باید بگویم  آب اتفاق نمی شد آیا روان دستکاری نمیهای بلوط  را توضیح دادم. اما اگر سوال این است که اگر جنگل  آن

 .شد دادند و مقداری از این آب به زیر زمین منتقل می ها بودند، این فشار را تخفیف می افتاد اما اگر این جنگل که این اتفاق می

ا دو و نیم برابر یا سه برابر؛ اما شود از هشت برابر استاندارد جهانی ت آمارهای مختلفی از فرسایش خاک در ایران منتشر می

شود. آیا رقم دقیقی از فرسایش خاک وجود  شود که هر ساله دوونیم میلیارد تن خاک در آنجا فرسوده می مشخصا گفته می

 دارد؟

مان قابل قبول و چقدر  های جهانی کاملا مشخص است که چقدر فرسایش خاک بله. این یک نرم جهانی دارد و از نظر نرم

د است. در کشور ما در هر هکتار تا سه تن فرسایش خاک قابل قبول است ولی الان متوسطش در ایران، پانزده تن در هر مازا

 !هکتار است

برابر میانگین جهانی است؟ معنای دیگرش این است که ایران پنج برابر مستعدتر از سایر نقاط جهان در  5پس آمار دقیق 

 برابر سیل است؟

 .نطور استبله متاسفانه همی

 سدهایی که در استان خوزستان وجود داشت تا چه میزان از افزایش خسارت جلوگیری کرد؟

توانستند  ها هم می هایی هست مبنی بر اینکه اگر سدها نبودند آبراهه کنم این سدها بسیار موثر بودند. الان بحث من فکر می

 .ی رایج در فضای مجازی استها های غلط مقداری از سیلاب را حمل کنند و البته این حرف

ببینید که حداکثر میزان سیلابی که در طول تاریخ رود کرخه، از آن عبور کرده است هزار متر مکعب در ثانیه بوده است و 

بیشتر از آن تبدیل به سیل شده است! بنابراین بستر طبیعی رودخانه کرخه بیشتر از هزارمتر مکعب را تا به حال عبور نداده 

شد، ما  دست می گر این هشت هزار متر مکعب در ثانیه که در یک مقطع زمانی وارد سد کرخه شده است، وارد پاییناست و ا

 .داشتیم باید حداقل توقع دبی هزار متر مکعب در ثانیه را در دشت آزادگان می

 شد؟ این به این معناست که اگر سد کرخه نبود مقدار خسارت هشت برابر می

 .کرد بود، حتی تا اهواز را هم متاثر می تا هفت هزار مترمکعب هم می بله. این حتی اگر

 کنند؟ در حال حاضر دبی آب ورودی به کارون در اهواز چقدر است؟ اعدادی نظیر شش هزار و چهارصد را نیز مطرح می

 .خیر؛ در حال حاضر سه هزار و پنجاه متر مکعب در ثانیه، دبی آب ورودی به کارون در اهواز است

 متر مکعب آب دبی هم مطرح شده بود؛ آیا این رقم صحیح است؟ 11400تا  47در سیل معروف در سال 

اند و این اشتباه است. سیلی که محتمل بود در اهواز در این  خیر؛ آنها جمع دز و کارون که همزمان مطابقت داشتند را گفته

 .متر مکعب در ثانیه بود 6000واقعه اخیر حدود 
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 گیرد؟ شد؟ پس دوره بازگشت این سیل محل تردید قرار می یعنی به آن شدت نمی  

متر مکعب در ثانیه  6000کاملا اشتباه است و در آن زمان هم، همین حدود  11000خیر؛ بیشتر از این ممکن نبود. آن عدد 

 .بوده است 1347متر مکعب در ثانیه، رقم واقعی دبی کارون در اهواز در سیل سال  6700بود. در واقع 

 ها چه اثری در حجم آب داشته است؟ ها و پل های ساحلی و پارک ها با ساختن جاده کاهش محدوده حریم رودخانه

های ساحلی استفاده کنیم و این  ها و پارک ها به منظور ایجاد جاده دشت رودخانه  توانیم از سیلاب در مقاطع شهری ما می

سازی در حریم  شود را ایجاد نکنیم. اما در حال حاضر جاده سایر مسائلی که باعث سیل میاشکالی ندارد اما به شرطی که 

رودخانه به مقداری مقطع رودخانه را در اهواز کاهش داده است. این برای زمان خشکسالی خوب بوده است و اشکالی در 

ایم بنابراین چون  گذشته خشکسالی داشته طراحی آنها وجود ندارد چون بیشتر اوقات یعنی در حدود دوازده یا سیزده سال

کند پس بستر اصلی رودخانه را بیش از مقادیر مشخصی کاهش  تخریب می  آبی رودخانه را وضعیت زیست  این خشکسالی

دشتش بتواند مقدار دبی مورد   ای باشد که در سیلاب شود اما باید مقطع به گونه آبی رودخانه می دادن؛ باعث شرایط زیست

بینیم که مقدار عبور سیلاب در آبراهه اهواز اگر زمانی چهار تا پنج هزارتا  راحی سیلاب را عبور بدهد و در حال حاضر مینظر ط

 .داده است الان برای عبور سه هزار متر مکعب در ثانیه، دچار مشکل شده است را عبور می

 اند؟ انگران آبگیری شدهها چه اثری داشته است؟ آیا بامدژ و هورالعظیم و می در احیای تالاب

 .اند ها همه آبگیری شده بله؛ این

 اند که بیش از ده درصد آب ندارد؟ را گفته  دارخوین شادگان چطور؟ آن

ما تالاب بامدژ را داریم که کاملا پر آب شده است. تالاب هورالعظیم که بیش از هفتاد درصدش پر شده بود و معبرهایش  

شود. تالاب شادگان کاملا وضعش خوب است و گنجایش دارد و در حال تغذیه  ها نیز آبگیری میدیروز باز شده که احتمالا آن

ها پر شده بود. تالاب بندون هم پر است و  است و بسیار بهبود پیدا کرده است. تالاب میانگران را داریم که قبل از این سیلاب

شان کامل است و اگر بیش از این  حالا به بعد باید گفت که ظرفیتها احیا شده بود. اما از  تالاب شیمبار هم قبل از این سیلاب

 .های اطرافشان تجاوز کنند و بعضی از روستاها را تهدید کنند آب وارد آنها شود ممکن است به محدوده

 ها و هورها چه تاثیری در کاهش گردوخاک خواهد داشت؟ پر شدن این تالاب

های داخلی خوزستان امسال قطعا مشکل نخواهد داشت و  بگوییم که از جهت کانونتوانیم  صد در صد ارتباط دارد. ما می

های خارجی چندان اطلاعی ندارم. هرچند در کشور عراق  اند اما از وضعیت کانون های داخلی کاملا تغذیه و تثبیت شده کانون

 .رسانده استها را پوشش داده و به میزان کمتری  ها بد نبوده است و بخشی از کانون هم بارش

 شایعات مرتبط با ترسالی تا چه حد صحت دارد؟

های متفاوتی از تشعشعات  شناسان تحلیل شناس است! در مسائل اقلیمی، اقلیم این شایعه نیست. اختلاف بین علمای اقلیم

ه بعضی از خورشیدی، جریانات اقیانوسی و وضعیت تبادل حرارتی در کره زمین دارند و براساس آن وضعیت اقلیمی آیند

پذیرند اما ممکن است این حرف  شناسان ورود به دوره ترسالی را نمی کنند. غالب اقلیم های کره زمین را تحلیل می مکان

شود میزان بالاتری از اطمینان را به دست آورد و ما باید تا  درست هم باشد! معمولا پنج یا شش ماه قبل از زمان مورد نظر می

 .شود های مرتبط به سال آینده آبی را ببینیم که از مهرماه شروع می م تا بتوانیم تحلیلماه صبر کنی  اردیبهشت

227 



 

 شود رقم دقیقی از خسارات وارده به خوزستان ارائه کرد؟ آیا می

ت را جایی هستند. باید منتظر باشیم که خسارا بندی کرد و هنوز در میان واقعه هستیم و مردم در حال جابه شود جمع هنوز نمی

که احتمالا بیشتر از این خواهد بود بتوانیم ارزیابی کنیم که این احتمالا بیست تا سی روز آینده قابل برآورد باشد و زودتر از آن 

 .شود تخمینی نزدیک به واقعیت از ماجرا عرضه کرد نمی

 هید؟د ای می به عنوان متخصص این حوزه به مدیریت بحران در کشور و استان خوزستان چه نمره

را در نظر بگیرم اما در سایر  15توانم نمره خوب بدهم و از یک تا بیست شاید  من در استان خوزستان رویهم رفته می

دهم. در شیراز و  ها نمره خوبی نمی ها و بحران های دیگر مثل فارس، لرستان و گلستان با توجه به این نابسامانی استان

 .دانم من به عملکرد مسئولان زیر ده میگلستان چون تلفات انسانی زیاد بود، 
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 ۹۸۰۱2۳۰۹۱۹۳کد خبر:  -۱۵:۳۴/  ۱۳۹۸فروردین  2۳ / جمعه

 سد کرخه متهم تبدیل شهرها به جزیره یا ناجی قهرمان!؟

 عضو هیئت علمی گروه عمران دانشکده مهندسی دانشگاه شهید چمران اهواز -پور یادداشت/محمد عزیزی

های اخیر و وقوع سیلاب و آبگرفتگی در کشور و مخصوصا در خوزستان، مسائل متعددی از مدیریت سدها تا عبور از  بارندگی

دوره خشکسالی را بر سر زبانها انداخته است. به منظور قضاوت در مورد نحوه عملکرد مدیران و بهره برداران در حادثه 

 .ذیل در نظر گرفته شودسیلاب پائین دست سد کرخه، لازم است نکات 

های شدید در پیش  مهمترین مسئله ای که بهره برداری از سدها را به یک موضوع پیچیده تبدیل کرده، وجود عدم قطعیت

این امر ناشی از محدودیت دانش بشر در تخمین حجم دقیق بارندگی و در نتیجه  .بینی میزان ورودی آب به مخزن است

تخمین زمان بارندگی از چند روز قبل با دقت مناسب امکان پذیر است، پیش بینی حجم حجم رواناب است. هر چند که 

 .بارندگی در بازه های زمانی چند هفته قبل از وقوع بارش، با خطای زیادی همراه است

 ، تخلیه تدریجی مخزن سد کرخه به منظور کنترل سیلاب1397با توجه به تخمین بارش سنگین از اوایل بهمن ماه سال 

 216احتمالی آغاز شد و تا اوایل فروردین ماه ادامه داشت؛ به طوری که در ابتدای فروردین، تراز آب در مخزن سد به حدود 

 .رسید که چهار متر پایین تر از تراز در نظر گرفته شده برای کنترل سیلاب در حالت معمول است

متر مکعب بر ثانیه وارد مخزن شد که با توجه  7000ک حدود ها در هفته اول فروردین ماه، سیلابی با پی پس از شروع بارش

به ظرفیتی که از قبل در مخزن ایجاد شده بود، به خوبی کنترل شد. پس از فروکش کردن جریان ورودی به مخزن سد، تراز 

 .افزایش یافت 220آب در مخزن به 

مترمکعب بر ثانیه و  8500لابی بزرگتر با پیک حدود در اتفاقی نادر، تنها به فاصله سه روز از فروکش کردن سیلاب اول، سی

، خروجی از سد 226با حجم آب بیشتر وارد مخزن سد کرخه می شود. با توجه به نزدیک شدن سطح آب در مخزن به تراز 

خسارات  متر مکعب بر ثانیه افزایش می یافت که متاسفانه باعث ایجاد آبگرفتگی و بروز 2500کرخه به ناچار باید به بیش از 

 .زیادی در پائین دست شده است

بینی بزرگی و حجم  بینی میزان دقیق بارش و به تبع آن عدم امکان پیش به هر حال با توجه به محدودیت علم در پیش

سیلاب، و همچنین با توجه به شرایط پائین دست سد و زیر ساخت های موجود، این حادثه رقم خورد. تصور اینکه در صورت 

شد، اهمیت  ای رخ میداد و علاوه بر خسارات مالی شدیدتر، منجر به تلفات جانی زیادی نیز می سد کرخه چه فاجعهعدم وجود 

با مدیریت صحیح بهره برداران، این سد تا کنون وظیفه کاهش  کند. خوشبختانه  وجود این سد را بیش از پیش روشن می

ام داده و باعث جلوگیری از تلفات جانی و کمینه کردن خسارات مالی پیک سیلاب و به تاخیر انداختن سیلاب را به خوبی انج

 .شده است

امید است با تعمق در درسی که طبیعت در این سیل به ما آموخت، آمادگی لازم برای رویارویی با چنین مخاطراتی افزایش 

 .ارشناسان امر میسر خواهد شدیابد که این مهم از طریق بررسی علمی و دقیق راهکارها و استفاده از صاحبنظران و ک
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 ۱۳۰۴۰۱2۷۱کدخبر:– ۱۰:۰ساعت  ۱۳۹۸فروردین  2۴شنبه  
 

 را در اسرع وقت آبگیری کنید "هورالعظیم"برای نجات خوزستان 

خطاب به رئیس جمهور خواستار آبگیری فوری  نامه ایاهواز در  شهید چمران عضو هیات علمی دانشگاه1۵0

  .هورالعظیم شدند

تالاب شهید چمران اهواز در نامه ای خطاب به رئیس جمهور بر لزوم آبگیری  استاد دانشگاه 150، گزارش خبرنگار ایلنابه 

 .تاکید کردند خوزستانجهت نجات شهرها و روستاهای « به صورت دائمی»و « در اسرع وقت» هورالعظیم

 

 :متن نامه به شرح زیر است

 

با سلام علی رغم وعده ی مسوولان محترم در مورد آبگیری تالاب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در خوزستان و 

برخلاف درخواست ها و تقاضاهای مکرر همه ی احاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری بخش هایی از تالاب 

ری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف استان شده است؛ هورالعظیم خودداری می شود و این امر، موجب مصائب بسیا

، فرمان آبگیری کل تالاب هورالعظیم به صورت دائمی داده شود تا از خطرات جانی و اسرع وقتبنابراین خواستاریم که در 

ی و فلج شدن فعالیت بسیاری از مردم، گروه ها، نهادها و مؤسسات و خسارات جبران ناپذیر زیست محیطی به مردم مال

 محیط زیستخوزستان، پیشگیری گردد. هر گونه فعالیت اقتصادی در تالاب هورالعظیم از جمله در حوزه نفت، باید با حفظ 

تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش حیاتی تالاب های استان خوزستان در معاش مردم ساکن آن و کنترل ریزگردها و 

  .زیست محیط استان نیست که حضرتعالی به آن کاملاً واقف هستید

. قاسم 6. مهرزاد اشرف پور5. حسن مزارعی4منوچهر تشکری .3جانی. حمید ما2. عباس امام 1امضاکنندگان نامه: 

 . 13. رضا رنجبر12. یعقوب اندایش11. علی اصغر سراج10. پیمان حسیبی9. رحیم پیغان8. افراسیاب رهنما7بستانی

 . 19ی. نورمحمد نوروز18. حسن دادخواه17. تکاور محمدیان16. مهناز کسمتی15. مهرداد نامداری14محمدعلی سیاوشی

  ... محمد آیتی
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 سد کرخه چهار سیلاب پیاپی را کنترل کرده است/ امکان فرار آب از سد وجود نداردصید نیوز 21/1/98

مرتضی زرگر معتقد است که امکان فرار آب از مخزن سد کرخه وجود ندارد همچنین شکستن این سد نیز امکان ندارد ولی 

 .کند های فرودست می را، وارد زمینسیلاب مازاد بر ظرفیت مخزن 

آورد. بسیاری از متخصصان معتقدند که  رود کرخه در روزهای اخیر، اتفاقی تکراری اما با فاصله وقوع هزار ساله را به خاطر می

ستر های سیمره، کشکان، گاماسیاب، قره سو، زال و الوند، در یک دوره بازگشت هزار ساله به ب های اخیر از رودخانه سیلاب

متر مکعب بر ثانیه را مهار کند،  6000اند. سد کرخه که چند روز قبل توانسته بود سیلابی با دبی  رودخانه کرخه بازگشته

های خروشان و ویرانگری که در  متری سطح دریا از پشت مخزن آن، سیلاب 220بار پس از عبور آب از تراز  این

ضی پایین دستی خود کرد. دکتر مرتضی زرگر )استاد علوم آب دانشگاه شوند را، وارد ارا های آرامش کنترل نمی حوضچه

شهید چمران اهواز( در رابطه با پایداری سد کرخه و شایعه فرار آب از مخزن سد، امکان تخریب و همچنین امکان گسترش 

 .ایلنا پاسخ داد های سیلاب، به پرسش

سابقه بوده است. آیا این آمار درست است؟  زه زمانی هزار ساله بیشود سیلی که در حریم کرخه اتفاق افتاده در با گفته می 

 ای دارد؟ ها را کنترل کند، پس چه وظیفه اگر سد نتواند این سیلاب

سیل ورودی به سد کرخه طبق آزمایشی که انجام دادیم چیزی بین سیل پانصد ساله و هزارساله است اما به سیل هزارساله 

های بازگشت ما دوساله، پنج ساله، ده ساله، بیست ساله، پنجاه ساله، صد ساله،  وژی دورهتر است چون در هیدرول نزدیک

کنند از نظر اوج،  ها را آنالیز نمی ها بین این دویست ساله، پانصد ساله و هزارساله و ده هزارساله است و معمولا هیدرولوژیست

 .ست که بین پانصد ساله تا هزار ساله استسیلاب هزار ساله است اما حجم سیلاب هم برای ما بسیار مهم ا

طبق آخرین مطالعات انجام شده در مورد سد کرخه که در دهه نود انجام شده است این سیل بین پانصد تا هزار ساله است.  

 کند. رقم در رابطه با نقش سد باید بگوییم که سدها حجم نرمالی دارند و زیر این حجم سیلابی پایین دست را تهدید نمی

متر نسبت به سطح دریا است که در زمان سیلاب باید تا این سطح، سد پر شود و پس از  220سد کرخه در این رابطه تراز 

هم همین اتفاق افتاد و خروجی کنترل شده بود و  220آن مجددا خالی شود برای ورود سیلاب بعدی آماده شود. و تا تراز 

 .خسارتی وارد نشد

 میلیارد متر مکعب نیست؟ 6کرخه مگر ظرفیت اسمی مخزن سد 

میلیارد و دویست و هفتاد میلیون متر مکعب  5کنم عدد دقیقش در این تراز  . فکر می220است نه در تراز  226این در تراز 

شود. در تمام استانداردها  است. تا تراز دویست و بیست آبگیری شده است و بعد از آن سد وارد حجم کنترل سیلابش می

شود که شما حق ندارید بالاتر از رقم نرمال در مدت زمان طولانی بمانید و حجم سد فقط برای تثبیت سیلاب  میگفته 

 226شود نه برای آبگیری بلندمدت و علتش این است که ممکن است سیل دیگری بیاید. بین تراز دویست تا  استفاده می

 224/7رل سیلاب و تسکین آن. الان تراز مخزن سد کرخه یک میلیارد متر مکعب هم در نظر گرفته شده است برای کنت

 است. واحد شمارش آن هم متر نسبت به سطح دریاست.

 ، معادل ارتفاع از پی تا تاج سد نیست؟220یعنی تراز 

شود که فقط تا سیل صد ساله  برداری ایران است. در کنترل سیلاب در مخازن سدها گفته می خیر؛ این از نقطه صفر نقشه

که  ل کنترل است و جالب است که بدانید در طراحی سد کرخه فقط تا دوره بازگشت بیست ساله طراحی شده است درحالیقاب

الان سیل هزار ساله آمده است! شما باید طوری مدیریت کنید که هم به سد خسارت وارد نشود و هم حداقل خسارت ممکن 

 .را به پایین دست وارد کنید
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های پانصد ساله، هزار ساله و ده هزار ساله طراحی  دنیا مرسوم نیست که سدی را برای دوره بازگشت سیلکجای   نی هیچیع

 کنند؟

خیر؛ هیچ سدی برای سیلاب هزار ساله کارایی ندارد! نهایتا سدها برای سیلاب صد ساله یا بطور ماکزیمم دویست ساله 

سیلابی که احتمال وقوعش در هر سال، یک هزارم درصد است رخ داده شوند. سیل هزار ساله به این معناست که  طراحی می

هم تا   های حفاظت از شهرها حتی در طرح .توانیم برای چنین سیلی مخزن بسیار بزرگی بسازیم و هزینه کنیم است. ما نمی

تری مورد نظر باشد  تری در نظر گرفته شود و سازه ایمن چون هرچه مخزن بزرگ .کند بینی می سیل دویست ساله را پیش

کند و آن سازه  های وقوع سیل احتمالی برابری می رسد که با هزینه های بیشتری را به همراه داشته باشد و به جایی می هزینه

 !شود غیراقتصادی می

در حال حاضر ساخت این سد با این مصالح اقتصادی بوده است یا خیر؟ سد کرخه خاکی است و این سد خاکی هم با امکان 

شود که آب اگر از تاج سد  طور گفته می چرا از ابتدا سد را خاکی ساختند؟ این .بروز خطر سیلاب هزارساله مواجه شده است

 خاکی سرریز شود بسیار خطرناک خواهد شد؛ این گزاره منطبق با واقعیات علمی هست؟

صورت است یا مصالح نزدیک به آن سد به  انتخاب بدنه یک سد تابع بسیاری از عوامل است. مثلا اینکه دره یک سد به چه

ای که در آنجاست  ای که سد کرخه ساخته شده است امکان احداث سد بتونی وجود ندارد. دره چه شکل هستند. در محدوده

سد کرخه کمتر از بیست سال پیش  .کنید که طولش سه کیلومتر باشد بسیار عریض است و شما هیچ سد بتونی را پیدا نمی

تر از  های بالادستش را کنترل کرده است و از جمله سیلی که بسیار بزرگ ه است و در طول این مدت، تمام سیلابآبگیری شد

این بوده است. از مهر سال گذشته تاکنون سد کرخه چهار سیلاب بسیار بزرگ را کنترل کرده است. به فاصله سه روز قبل ما 

تا  216مکعب بوده است و این در حالی است که مخزن سد کرخه روی متر  8000و تا حدود  6000سیلی داشتیم که بیش از

 .بوده است 220بوده است و در حال نزدیک شدن به تراز  217

 های سد از ترس خشکسالی بوده است؟ چرا مخزن سد زودتر خالی نشد؟ باز نکردن دریچه

توانید به پایین  شما نمی 220تا زیر تراز  شود. های بیشتر، منجر به خسارت به پایین دست می خالی کردن مخزن با دبی

متر مکعب بر ثانیه  6000بود. در سیل پنج فروردین ورودی کرخه به  220تر از  زمان تراز پایین دست خسارت بزنید. در آن

بوده است و خروجی آن حدود ششصد متر مکعب بوده است تا به پایین دست خسارت وارد نکند.  220رسید و ترازش 

متر مکعبی  6000سد کرخه این بود که به فاصله سه روز بعد مجددا سیل بزرگی اتفاق افتاد. وگرنه این سد سیل  مشکل در

شد. ما چنین چیزی را هرگز  شد این سیلاب هم کنترل می را هم کنترل کرده بود. اگر فاصله بین این دو سیلاب ده روز می

 .سابقه است پیاپی بیهای بزرگ  ایم و این فاصله در بروز سیلاب نداشته

 آیا شایعه فرار آب از سد کرخه صحت دارد؟

ایم  های هیدرولیکی نیست اما تا جایی که در جلسات حضور داشته خیر؛ چنین چیزی نیست. البته رشته تخصصی من سازه

اگر بارندگی  متر دیگر جا دارد که  کسی راجع به این موضوع صحبت نکرده است. در حال حاضر مخزن یک متر و سی سانتی

  .را نخواهد داشت شدید دیگری در حال حاضر اتفاق بیافتد، دیگر سد کرخه به هیچ وجه توانایی کنترل آن

 هایی از سد محتمل است؟ امکان بروز خطر برای سد وجود دارد؟ یعنی امکان شکستن و یا شسته شدن بخش

و شهرها و روستای پایین دستی سد بفرستد و خسارات ها  شود را به زمین شود هر آنچه واردش می خیر؛ اما مجبور می

 .شود شدیدی وارد می
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 ۱۵:۵۳ - ۱۳۹۸فروردین  ۱۹ :تاریخ انتشار -۱2۹۴۴۰ :کد خبر

 

   

 :رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران مطرح کرد

 فرسایش بی سابقه خاک در ایران تا سیلاب هزار ساله کرخه 

مهدی قمشی )رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز( دبی ورودی معادل هشت هزار متر 

گوید که این چرخه بازگشت هزارساله سیل در محدوده  داند و می سابقه می انیه در رود کرخه را بیمکعب در ث

 .کرخه است

 به نقل از پارسینه: صبا ایران

زندگانی مردمان گلستان، فارس، اندازی نه چندان سبز و پر گْل از خود برجای گذاشت. با در گِل نشانیدن  بهار در ایران چشم

ای دیگر از تغییر فصل نمایان شد. در این میان خوزستان  تر، لرستان و خوزستان، جلوه کرمانشاه، ایلام و از همه وحشتناک

های همجوار و بالادستی خود بود و مردمان ساحل غربی کرخه و کارون  های سرازیر شده از تمامی استان پذیرای سیلاب

کوبید و  شان می تر به دیواره کاشانه اند که لحظه به لحظه بلندتر و پرقدرت افکنی انداخته های سیل بنیان جه موجپنجه در پن

بلعید. دکتر مهدی قمشی )استاد تمام و رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران  دار و ندارشان را در کام خود فرو می

ایران در رابطه با علت جاری شدن سیلاب و همچنین خطرات جاری آن گفتگو  رو با خبرگزاری کار اهواز( در گفتگوی پیش

 کرده است.

 

بینید و تبعات و خساراتش را چه میزان ارزیابی  به عنوان یک متخصص در حوزه آب، دلایل اصلی بروز سیل اخیر را در چه می

 کنید؟ می

 

های اخیر، در حوضه کرخه  اتفاق افتاده است. ما در روزهای غیرمنتظره و منحصر به فردی است که  علت اصلی سیل بارش

ها معتقدند که این آوردِ  سابقه بوده است و بعضی ایم که طی هفتاد سال گذشته در این حوزه بی هایی را که داشته بارش

ت و شرایط نسبتا طور نیس ها مطابق با سیل هزارساله این رودخانه است! البته در محدوده رود دز این رودخانه یا این ریزش

 ایم که شرایط مشابه را تجربه کرده بود و اکنون در این شرایط نیستند. هایی داشته بهتر است و زمان

 

 یعنی در چرخه هزارساله تاریخ کرخه این اتفاق نیفتاده است؟ مبنای محاسبه دوره بازگشت سیل هزارساله چیست؟

 

سال است و بر همین اساس  70آمار هیدرولوژیکی در کشور ما حداکثر ما آمار هزارساله نداریم، اما آنالیزی داریم و 

گویند اگر در هفتاد سال اینقدر  شناسند. مثلا می های محتمل را می ها و سیل شود، بارش های هیدرولوژیکی که انجام می تحلیل

خواهد بود. طی همین  ایم، در دوره دویست ساله چه میزان خواهد بود یا در پانصد سال فلان مقدار بارش داشته

ای را  گوییم چنین چیزی مطابق با سیل هزارساله کرخه است و البته ما هم چنین تجربه های آماری است که می بینی پیش

 ایم که هشت هزار متر مکعب در ثانیه از کرخه آب عبور کند. هرگز نداشته
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ای وجود دارد، اما آنچه که از نظر من کاملا محرز  وبار چنین تجربهدر دز، شرایط به این حادی نبوده است. در آمار این رود د

ایم، نشان  هایی که داشته ایم و آبی که آمده است و ریزش های آبخیز را بسیار تخریب کرده است این است که ما حوضه

دختر و معمولان و  در پل کنند و ها حمل می دهد که فرسایش زیادی ایجاد شده است. مقدار رسوبی که همین الان رودخانه می

های آبخیز را بسیار  زند که ما حوضه های مردم فرونشسته است، در حقیقت فریاد می آباد شاهد آن هستیم که درخانه خرم

 ایم. ایم و تبدیل به زمین کشاورزی یا راه و ساختمان و ... کرده ها و منابع را از بین برده ایم و جنگل دستکاری کرده

 

 

 های بلوط چه اثری بر فرسایش خاک و جاری شدن سیلاب داشته است؟ جنگلکاهش تراکم 

 

ها و هم در فرسایش خاک اثر داشته است که من از جنبه فرسایش خاک  های ورودی به سد صد درصد اثر دارد! هم در آورد

افتاد؟ باید بگویم  ب اتفاق نمیآ شد آیا روان های بلوط دستکاری نمی آن را توضیح دادم. اما اگر سوال این است که اگر جنگل

دادند و مقداری از این آب به زیر زمین منتقل  ها بودند، این فشار را تخفیف می افتاد، اما اگر این جنگل که این اتفاق می

 شد. می

 

برابر؛ اما  شود از هشت برابر استاندارد جهانی تا دو و نیم برابر یا سه های مختلفی از فرسایش خاک در ایران منتشر می آمار

شود. آیا رقم دقیقی از فرسایش خاک وجود  شود که هر ساله دوونیم میلیارد تن خاک در آنجا فرسوده می مشخصا گفته می

 دارد؟

 

مان قابل قبول و چقدر  های جهانی کاملا مشخص است که چقدر فرسایش خاک بله. این یک نرم جهانی دارد و از نظر نرم

هر هکتار تا سه تن فرسایش خاک قابل قبول است، ولی الان متوسطش در ایران، پانزده تن در مازاد است. در کشور ما در 

 هر هکتار است!

 

برابر میانگین جهانی است؟ معنای دیگرش این است که ایران پنج برابر مستعدتر از سایر نقاط جهان در  5پس آمار دقیق 

 برابر سیل است؟

 

 بله متاسفانه همینطور است.

 

 که در استان خوزستان وجود داشت تا چه میزان از افزایش خسارت جلوگیری کرد؟ هایی سد

 

توانستند  ها هم می ها نبودند آبراهه هایی هست مبنی بر اینکه اگر سد ها بسیار موثر بودند. الان بحث کنم این سد من فکر می

 ی مجازی است.های رایج در فضا های غلط مقداری از سیلاب را حمل کنند و البته این حرف

 

 

ببینید که حداکثر میزان سیلابی که در طول تاریخ رود کرخه، از آن عبور کرده است هزار متر مکعب در ثانیه بوده است و 

 بیشتر از آن تبدیل به سیل شده است! بنابراین بستر طبیعی رودخانه کرخه بیشتر از هزارمتر مکعب را تا به حال عبور نداده 

 

شد، ما  دست می ت هزار متر مکعب در ثانیه که در یک مقطع زمانی وارد سد کرخه شده است، وارد پاییناست و اگر این هش

 داشتیم. باید حداقل توقع دبی هزار متر مکعب در ثانیه را در دشت آزادگان می

 

 شد؟ این به این معناست که اگر سد کرخه نبود مقدار خسارت هشت برابر می
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 کرد. بود، حتی تا اهواز را هم متاثر می ا هفت هزار مترمکعب هم میبله. این حتی اگر ت

 

 کنند؟ در حال حاضر دبی آب ورودی به کارون در اهواز چقدر است؟ اعدادی نظیر شش هزار و چهارصد را نیز مطرح می

 

 خیر؛ در حال حاضر سه هزار و پنجاه متر مکعب در ثانیه، دبی آب ورودی به کارون در اهواز است.

 

 متر مکعب آب دبی هم مطرح شده بود؛ آیا این رقم صحیح است؟ 11400تا  47در سیل معروف در سال 

 

اند و این اشتباه است. سیلی که محتمل بود در اهواز در این  ها جمع دز و کارون که همزمان مطابقت داشتند را گفته خیر؛ آن

 متر مکعب در ثانیه بود. 6000واقعه اخیر حدود 

 

 گیرد؟ شد؟ پس دوره بازگشت این سیل محل تردید قرار می آن شدت نمییعنی به 

 

 

متر مکعب در ثانیه  6000کاملا اشتباه است و در آن زمان هم، همین حدود  11000خیر؛ بیشتر از این ممکن نبود. آن عدد 

 وده است.ب 1347متر مکعب در ثانیه، رقم واقعی دبی کارون در اهواز در سیل سال  6700بود. در واقع 

 

 ها چه اثری در حجم آب داشته است؟ ها و پل های ساحلی و پارک ها با ساختن جاده کاهش محدوده حریم رودخانه

 

های ساحلی استفاده کنیم و این  ها و پارک ها به منظور ایجاد جاده توانیم از سیلاب دشت رودخانه در مقاطع شهری ما می

سازی در حریم  شود را ایجاد نکنیم. اما در حال حاضر جاده ائلی که باعث سیل میاشکالی ندارد، اما به شرطی که سایر مس

رودخانه به مقداری مقطع رودخانه را در اهواز کاهش داده است. این برای زمان خشکسالی خوب بوده است و اشکالی در 

ایم بنابراین، چون  ه خشکسالی داشتهها وجود ندارد، چون بیشتر اوقات یعنی در حدود دوازده یا سیزده سال گذشت طراحی آن

کند پس بستر اصلی رودخانه را بیش از مقادیر مشخصی کاهش  آبی رودخانه را تخریب می این خشکسالی وضعیت زیست

ای باشد که در سیلاب دشتش بتواند مقدار دبی مورد  شود، اما باید مقطع به گونه آبی رودخانه می دادن؛ باعث شرایط زیست

بینیم که مقدار عبور سیلاب در آبراهه اهواز اگر زمانی چهار تا پنج هزارتا  یلاب را عبور بدهد و در حال حاضر مینظر طراحی س

 داده است الان برای عبور سه هزار متر مکعب در ثانیه، دچار مشکل شده است. را عبور می

 

 اند؟ ن آبگیری شدهها چه اثری داشته است؟ آیا بامدژ و هورالعظیم و میانگرا در احیای تالاب

 

 اند. ها همه آبگیری شده بله؛ این

 

 اند که بیش از ده درصد آب ندارد؟ دارخوین شادگان چطور؟ آن را گفته

 

ما تالاب بامدژ را داریم که کاملا پر آب شده است. تالاب هورالعظیم که بیش از هفتاد درصدش پر شده بود و معبرهایش 

شود. تالاب شادگان کاملا وضعش خوب است و گنجایش دارد و در حال تغذیه  نیز آبگیری میها  دیروز باز شده که احتمالا آن

ها پر شده بود. تالاب بندون هم پر است و  است و بسیار بهبود پیدا کرده است. تالاب میانگران را داریم که قبل از این سیلاب

شان کامل است و اگر بیش از این   به بعد باید گفت که ظرفیتها احیا شده بود. اما از حالا تالاب شیمبار هم قبل از این سیلاب

 ها را تهدید کنند. های اطرافشان تجاوز کنند و بعضی از روستا ها شود ممکن است به محدوده آب وارد آن
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 ها چه تاثیری در کاهش گردوخاک خواهد داشت؟ ها و هور پر شدن این تالاب

 

های داخلی خوزستان امسال قطعا مشکل نخواهد داشت و  توانیم بگوییم که از جهت کانون صد در صد ارتباط دارد. ما می

های خارجی چندان اطلاعی ندارم. هرچند در کشور عراق  اند، اما از وضعیت کانون های داخلی کاملا تغذیه و تثبیت شده کانون

 ن کمتری رسانده است.ها را پوشش داده و به میزا ها بد نبوده است و بخشی از کانون هم بارش

 

 شایعات مرتبط با ترسالی تا چه حد صحت دارد؟

 

های متفاوتی از تشعشعات  شناسان تحلیل شناس است! در مسائل اقلیمی، اقلیم این شایعه نیست. اختلاف بین علمای اقلیم

اقلیمی آینده بعضی از خورشیدی، جریانات اقیانوسی و وضعیت تبادل حرارتی در کره زمین دارند و براساس آن وضعیت 

پذیرند، اما ممکن است این حرف  شناسان ورود به دوره ترسالی را نمی کنند. غالب اقلیم های کره زمین را تحلیل می مکان

شود میزان بالاتری از اطمینان را به دست آورد و ما باید تا  درست هم باشد! معمولا پنج یا شش ماه قبل از زمان مورد نظر می

 شود. های مرتبط به سال آینده آبی را ببینیم که از مهرماه شروع می ماه صبر کنیم تا بتوانیم تحلیلاردیبهشت 

 

 شود رقم دقیقی از خسارات وارده به خوزستان ارائه کرد؟ آیا می

 

 

که خسارات را جایی هستند. باید منتظر باشیم  بندی کرد و هنوز در میان واقعه هستیم و مردم در حال جابه شود جمع هنوز نمی

که احتمالا بیشتر از این خواهد بود بتوانیم ارزیابی کنیم که این احتمالا بیست تا سی روز آینده قابل برآورد باشد و زودتر از آن 

 شود تخمینی نزدیک به واقعیت از ماجرا عرضه کرد. نمی

 

 دهید؟ ای می هبه عنوان متخصص این حوزه به مدیریت بحران در کشور و استان خوزستان چه نمر

 

را در نظر بگیرم، اما در سایر  15توانم نمره خوب بدهم و از یک تا بیست شاید  من در استان خوزستان رویهم رفته می

دهم. در شیراز و  ها نمره خوبی نمی ها و بحران های دیگر مثل فارس، لرستان و گلستان با توجه به این نابسامانی استان

 دانم. زیاد بود، من به عملکرد مسئولان زیر ده می گلستان، چون تلفات انسانی
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 آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟ 

 

های نفتی واقع در  مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میداندر راستای ایفای 

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان هورالعظیم رفتند و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت

دست و افزایش دبی های بالا های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و استان در روزهای گذشته و پس از بارندگی 

ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و روستاهای دشت آزادگان، در فضای مجازی و جامعه،  های خوزستان، به رودخانه

های نفتی واقع در  کردند که وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن میدان انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری عنوان می

 .ن موضوع موجب زیر آب رفتن روستاها شده استدهد و همی هور را نمی

 

 

وزیر نفت نیز پنجشنبه گذشته به خوزستان آمد و با حضور در شورای مدیریت بحران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، این 

های نفتی موجود در  تر است و اکنون میدان موضوع را به شدت تکذیب و تاکید کرد که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

دوده هور به طور کامل به زیر آب رفته است. با این وجود، تردیدها همچنان ادامه داشت و به همین دلیل جمعی از استادان مح

 .و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند

 

 

در استان خوزستان، شبکه ملی جامعه و دانشگاه، متشکل از به گزارش ایسنا، همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل 

استادان و اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش کردند که در راستای 

از دانشجویان مسئولیت اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. تعدادی 

شناسان این دانشگاه نیز  های داوطلب، به مراکز امدادرسانی مانند هلال احمر رفتند و جمعی از مشاوران و روان در قالب گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می های محل استقرار سیل به صورت روزانه به کمپ

 

 

های نفتی واقع در هورالعظیم رفتند  ی شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میداندر راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضا

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت

 

 

ه و این افراد از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهد

 .بررسی کردند

 

 

شهرام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط 

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

زهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب و آبگیری تالاب از همان رو

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  رفته
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همراه خواهد داشت، ولی با های بسیاری به  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچه

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4یک جاده میان حوضچه  شود. همچنین

 

 

های آن باز است و هم  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2اردیان تصریح کرد: جاده شط علی نیز که بین دو حوضچه شماره 

اند  خطوط لوله نفت نیز زیر آب رفتهاکنون آب بین این دو حوضچه در حال انتقال است. بسیاری از تأسیسات نفتی و از جمله 

زدگان است و به شهرها و  و باید بازسازی شوند. همچنین با توجه به اینکه ماشین آلات نفت هم اکنون در اختیار سیل

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است روستاهای دشت آزادگان و خرمشهر اعزام شده

 

 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط موجود  پشتیبانی منطقه عبدالله طواف، معاون

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  دریچهحوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و  4هورالعظیم است و در 

 .آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است

 

 

دارد ها مشکلی ن وی در خصوص روند انتقال آب رودخانه کرخه به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچه

ای که وجود دارد این است که انتقال آب به هور از طریق رودخانه نیسان با  و با حداکثر ظرفیت در حال انجام است. ولی نکته

تواند حجم عظیمی  مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده است. این در حالی است که رودخانه نیسان می

های نفتی در حال انجام است و تأسیسات نفتی نیز به  در مجموع انتقال آب در بخش میداناز آب کرخه را به هور منتقل کند. 

 .اند زیر آب رفته

 

 

در پایان بازدید پنج ساعته اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از هورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس 

 .شرایط موجود در هور را اعلام کرددانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از 

 

 

قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود آب کرخه به این تالاب، به اتفاق اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به 

کنم. در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  بندی را اعلام می بندی رسیدیم و به نمایندگی از اعضا، نتیجه جمع جمع

سال پیش و در دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و  10مشکل این است که بیش از نخستین 

همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و 

 .با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را تأسیسات نفتی، در زمین

 

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در  اداره

متر و در مخازن سه، چهار و  5خازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، این م

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده
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ای طراحی شده که تبادل  تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونهقمشی در خصوص 

شود. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مشخص رسید، به مخزن  آب بین مخازن به ترتیب انجام می

شود و مخازن  سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن دوم سرریز می

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و  شوند. مسأله به ترتیب پر می

 .مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

 

، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال در حال انجام 3و  2ه عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن وی ادامه داد: ب

ارتفاع  2است، ولی این تبادل کفایت شدت آب ایجاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن شماره 

های پل شط علی  متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کنارهگرفته، در حالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک 

ها به آن اشاره شده که باید گفت این  تر است و در برخی رسانه در سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود دارد که اندکی عمیق

 .ودش تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2دریچه هیچ نقش مهمی در انتقال دبی بین مخازن 

 

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به جز شط علی نیز مقاطعی بین 

های  ها نیز در زمان دهد. باز کردن دریچه اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  ا وقوع سیلاب باز شدهزمان ب مختلفی انجام شده و عموماً هم

 .به حالت کافی در حال انجام است و آب در حال ورود به مخزن سوم است 3و  2جریان بین مخازن 

 

بین دو مخزن متر  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3وی ادامه داد: بین مخازن 

نرسیده و آبی که در  5نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و سیلاب هنوز به مخزن  5و  4اختلاف ارتفاع وجود دارد. بین مخازن 

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است

 

خانه نیسان قمشی گفت: بر اساس اظهار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رود

به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مصب رودخانه، دچار مشکل است و این 

موضوع محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به بازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  پر شده و علی هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون

جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، 

 .ها در این قسمت مسدود شده است دریچه

 

 

متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

لی باید استفاده شود و تبادل آب روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خا میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

بین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگرد، بستان و حمیدیه به طور کامل رفع شود. با توجه به 

تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظیم، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای 

 600میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد و  400د و مشکل حل شود. در حال حاضر یک میلیارد و بالادست بهبود یاب

 .میلیون مترمکعب نیز ظرفیت خالی دارد

 

 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در حالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می حمیدیه و بستان با مشکل مواجه میشهرهای سوسنگرد، 

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 

239 
 



 

 

 

 
 

  ۱۸:۰۰ - ۱۳۹۸فروردین  2۶ :تاریخ انتشار -۷۳۴۷۶۵ :کد خبر

 

 :معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان

 ها در کارهای تحقیقاتی خود به مشکلات بعد از سیل بپردازند  دانشگاه

ها به حوزه مشکلات و مسائل بعد از سیل توجه  استانداری خوزستان گفت: دانشگاهمعاون سیاسی اجتماعی 

  .داشته باشند و پیشنهادات و راهکارهای خود را در این زمینه ارئه دهند

زاده در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان درخصوص مدیریت سیل و مسوولیت اجتماعی دانشگاه که در  حسین حسین علی

رسانی برای مقابله با  های مختلف کمک های دانشگاهی در حوزه ن اهواز برگزار شد، اظهارکرد: اکثر گروهدانشگاه شهید چمرا

 .سیل حضور دارند که باید توجه داشت در حوزه مشاوره، دامپزشکی و.. به چه شکلی عمل کنیم

ز گندم کشور را خوزستان تامین ای ا وی افزود: خوزستان در برداشت گندم کشور، رتبه اول یا دوم را دارد و بخش عمده

اند. پس از چند سال  ها زیر آب رفته هزار هکتار هستند که بخش زیادی از آن 120های نیشکر خوزستان،  کند. زمین می

توانستند برداشت خوبی  کشاورزان می .خشک سالی امسال برای کشاورزان سال خوبی بود و کشت فراوانی انجام دادیم

ها در زمان برداشت محصول به زیر آب رفت و کشاورزان با وضعیت سختی بعد از  عمده این زمین داشته باشند اما بخش

 .سیل نیز مواجه است

معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان گفت: در دانشگاه باید به مشکلات بعد از سیل توجه داشته باشیم. بحث سیل 

ناسی دقیقی نیست. مسائل علمی و کارشناسی خیلی مطرح نبوده است. هنوز اتمام نیافته است. آمار و کارشناسی ما کارش

ایم و حاکمیت کارشناسی و علمی، چندان وجود  دهد که ما چندان رویکرد علمی و کارشناسی نداشته مشکلات ما نشان می

 .ندارد

مسائل توجه داشته باشند و کنم به بحث مشکلات بعد از سیل و نحوه برخورد با این  زاده گفت: از دوستان خواهش می حسین

بندی شود. مشکلات بسیار وسیع هسنتد و اعتبارات بسیار  پیشنهادات و راهکارهای خود را ارائه دهند. این مسائل باید جمع

هایی که در کشور وجود دارد و همچنین بحث  های اجتماعی فرهنگی و نارضایتی ها نیاز است. در بحث فراوانی برای رفع آن

 .تواند پیامدهای اجتماعی زیادی در بر داشته باشد ها می اد ملی و...، همه اینفرسایش اعتم

میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برای کمک به سیل زدگان برداشت کند.  2وی تصریح کرد: دولت درخواست داده است تا 

 .شودامیدواریم با این درخواست موافقت شود تا به این ترتیب بخشی از مشکلات مردم حل 
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 ۹۸۱-۵۳۷۶-۵کدخبر – ۱۴:۵۵ - ۱۳۹۸فروردین ماه،  2۵یکشنبه 

 :معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان

 ها در کارهای تحقیقاتی خود به مشکلات بعد از سیل بپردازند دانشگاه

 

ها به حوزه مشکلات و مسائل بعد از سیل توجه  معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان گفت: دانشگاه

 داشته باشند و پیشنهادات و راهکارهای خود را در این زمینه ارئه دهند. 

یل و زاده در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان درخصوص مدیریت س حسین حسین منطقه خوزستان، علی -به گزارش ایسنا 

های  ماه در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهارکرد: اکثر گروه فروردین 25مسوولیت اجتماعی دانشگاه که امروز، 

رسانی برای مقابله با سیل حضور دارند که باید توجه داشت در حوزه مشاوره، دامپزشکی  های مختلف کمک دانشگاهی در حوزه

 و.. به چه شکلی عمل کنیم.

ای از گندم کشور را خوزستان تامین  فزود: خوزستان در برداشت گندم کشور، رتبه اول یا دوم را دارد و بخش عمدهوی ا

اند. پس از چند سال  ها زیر آب رفته هزار هکتار هستند که بخش زیادی از آن 120های نیشکر خوزستان،  کند. زمین می

توانستند برداشت خوبی  فراوانی انجام دادیم. کشاورزان می خشک سالی امسال برای کشاورزان سال خوبی بود و کشت

ها در زمان برداشت محصول به زیر آب رفت و کشاورزان با وضعیت سختی بعد از  داشته باشند اما بخش عمده این زمین

 سیل نیز مواجه است.

ل توجه داشته باشیم. بحث سیل معاون سیاسی اجتماعی استانداری خوزستان گفت: در دانشگاه باید به مشکلات بعد از سی

هنوز اتمام نیافته است. آمار و کارشناسی ما کارشناسی دقیقی نیست. مسائل علمی و کارشناسی خیلی مطرح نبوده است. 

ایم و حاکمیت کارشناسی و علمی، چندان وجود  دهد که ما چندان رویکرد علمی و کارشناسی نداشته مشکلات ما نشان می

 ندارد.

 

کنم به بحث مشکلات بعد از سیل و نحوه برخورد با این مسائل توجه داشته باشند و  گفت: از دوستان خواهش می زاده حسین

بندی شود. مشکلات بسیار وسیع هسنتد و اعتبارات بسیار  پیشنهادات و راهکارهای خود را ارائه دهند. این مسائل باید جمع

هایی که در کشور وجود دارد و همچنین بحث  جتماعی فرهنگی و نارضایتیهای ا ها نیاز است. در بحث فراوانی برای رفع آن

 تواند پیامدهای اجتماعی زیادی در بر داشته باشد.  ها می فرسایش اعتماد ملی و...، همه این

 

کند. میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برای کمک به سیل زدگان برداشت  2وی تصریح کرد: دولت درخواست داده است تا 

 امیدواریم با این درخواست موافقت شود تا به این ترتیب بخشی از مشکلات مردم حل شود.
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 2۳۴۶۴۸۴۹کد خبر:  -۳۹۸/۰۱/2۵-۰۰:۱۵

 آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟

 های نفتی واقع در در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان هورالعظیم رفتند و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت

های بالادست و افزایش دبی  های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و استان در روزهای گذشته و پس از بارندگی 

روستاهای دشت آزادگان، در فضای مجازی و جامعه، ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و  های خوزستان، به رودخانه

های نفتی واقع در  کردند که وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن میدان انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری عنوان می

 .دهد و همین موضوع موجب زیر آب رفتن روستاها شده است هور را نمی

 

آمد و با حضور در شورای مدیریت بحران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، این  وزیر نفت نیز پنجشنبه گذشته به خوزستان

های نفتی موجود در  تر است و اکنون میدان موضوع را به شدت تکذیب و تاکید کرد که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

به همین دلیل جمعی از استادان  محدوده هور به طور کامل به زیر آب رفته است. با این وجود، تردیدها همچنان ادامه داشت و

 .و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند

 

به گزارش ایسنا، همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل در استان خوزستان، شبکه ملی جامعه و دانشگاه، متشکل از 

شگاه شهید چمران اهواز جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش کردند که در راستای استادان و اعضای هیأت علمی دان

مسئولیت اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. تعدادی از دانشجویان 

شناسان این دانشگاه نیز  جمعی از مشاوران و روانهای داوطلب، به مراکز امدادرسانی مانند هلال احمر رفتند و  در قالب گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می های محل استقرار سیل به صورت روزانه به کمپ

 

های نفتی واقع در هورالعظیم رفتند  در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان ناسان و مدیران شرکتو توضیحات کارش

 

این افراد از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده و 

 .بررسی کردند

 

وندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط شهرام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز ار

های هورالعظیم باز شد  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب 

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  هرفت

 

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  ه همین دلیل نه تنها همه دریچهتوجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و ب

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 

 

242 



 

 

های آن باز است و هم  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2شط علی نیز که بین دو حوضچه شماره  اردیان تصریح کرد: جاده

اند  اکنون آب بین این دو حوضچه در حال انتقال است. بسیاری از تأسیسات نفتی و از جمله خطوط لوله نفت نیز زیر آب رفته

زدگان است و به شهرها و  نفت هم اکنون در اختیار سیلو باید بازسازی شوند. همچنین با توجه به اینکه ماشین آلات 

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است روستاهای دشت آزادگان و خرمشهر اعزام شده

 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط موجود  عبدالله طواف، معاون پشتیبانی منطقه

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .ادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته استآب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زی

 

ها مشکلی ندارد  وی در خصوص روند انتقال آب رودخانه کرخه به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچه

هور از طریق رودخانه نیسان با ای که وجود دارد این است که انتقال آب به  و با حداکثر ظرفیت در حال انجام است. ولی نکته

تواند حجم عظیمی  مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده است. این در حالی است که رودخانه نیسان می

های نفتی در حال انجام است و تأسیسات نفتی نیز به  از آب کرخه را به هور منتقل کند. در مجموع انتقال آب در بخش میدان

 .اند هزیر آب رفت

 

در پایان بازدید پنج ساعته اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از هورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس 

 .دانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از شرایط موجود در هور را اعلام کرد

 

الاب، به اتفاق اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود آب کرخه به این ت

کنم. در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  بندی را اعلام می بندی رسیدیم و به نمایندگی از اعضا، نتیجه جمع جمع

 سال پیش و در دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و 10نخستین مشکل این است که بیش از 

همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و 

 .های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند تأسیسات نفتی، در زمین

 

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه زمان، موافقتدهد در همان  وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در  اداره

زن سه، چهار و متر و در مخا 5این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده

 

ای طراحی شده که تبادل  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونه

شود. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مشخص رسید، به مخزن  زن به ترتیب انجام میآب بین مخا

شود و مخازن  شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می دوم سرریز می

که ظرفیت تبادلی این مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و ای که وجود دارد این است  شوند. مسأله به ترتیب پر می

 .مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

 

، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال در حال انجام 3و  2وی ادامه داد: به عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن 

ارتفاع  2این تبادل کفایت شدت آب ایجاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن شماره است، ولی 

های پل شط علی  گرفته، در حالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کناره

ها به آن اشاره شده که باید گفت این  تر است و در برخی رسانه میقدر سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود دارد که اندکی ع

 .شود تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2دریچه هیچ نقش مهمی در انتقال دبی بین مخازن 
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نیز مقاطعی بین رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به جز شط علی 

های  ها نیز در زمان دهد. باز کردن دریچه اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  زمان با وقوع سیلاب باز شده مختلفی انجام شده و عموماً هم

 .به حالت کافی در حال انجام است و آب در حال ورود به مخزن سوم است 3و  2جریان بین مخازن 

 

 

متر بین دو مخزن  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3وی ادامه داد: بین مخازن 

نرسیده و آبی که در  5نوز به مخزن نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و سیلاب ه 5و  4اختلاف ارتفاع وجود دارد. بین مخازن 

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است

 

 

قمشی گفت: بر اساس اظهار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رودخانه نیسان 

انه، دچار مشکل است و این به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مصب رودخ

موضوع محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به بازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، جهت جریان آب عکس 

 .ها در این قسمت مسدود شده است دریچه

 

 

متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600حدود پنج مخزن را در نظر بگیریم، 

روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خالی باید استفاده شود و تبادل آب  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

بستان و حمیدیه به طور کامل رفع شود. با توجه به بین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگرد، 

تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظیم، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای 

 600میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد و  400بالادست بهبود یابد و مشکل حل شود. در حال حاضر یک میلیارد و 

 .میلیون مترمکعب نیز ظرفیت خالی دارد

 

 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

 رفتند، این در حالی است که آب شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در همه مخازن در حال جاری شدن است و می
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 روز گذشته؛

+ شد برگزار بُنده زده سیل روستای در دهمین اردوی جهادی دامپزشکی بسیج دانشجویی شهید چمران اهواز

  فیلم
ی دامپزشکی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز روز گذشته در روستای دهمین اردوی جهاد

  زده بُنده برگزار شد. سیل

، دهمین اردوی جهادی دامپزشکی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران خبرگزاری دانشجوبه گزارش خبرنگار دانشگاه 

وسنگرد همزمان با خدمت رسانی جهادگران به سیل زدگان اسکان س توابع از بنُده زده سیل روستای در گذشته روز اهواز

 داده شده در یادمان شهدای هویزه برگزار شد.
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 ها منصوب شد  رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاببا حکم رییس جمهوری؛

رئیس دانشگاه تهران ماموریت داد تا ریاست  'محمود نیلی احمدآبادی'رییس جمهوری در حکمی به دکتر 

های مرتبط را به  های علمی مستقل و خبره در تخصص با عضویت شخصیت« ها هیأت ویژه گزارش ملی سیلاب»

 این رخداد را ارایه کند.« گزارش ملی»عهده گرفته و ظرف شش ماه 

مندی از فواید مترتب بر  ناپذیر است، اما کاهش خسارات و بهره ای طبیعی و اجتناب در این حکم آمده است: سیلاب پدیده

آوری ایران در مواجهه با حوادث طبیعی باید افزایش یابد، از تکرار  ای کشور است. تابه سیلاب، تابع میزان آمادگی

ها جلوگیری شود و ظرفیت مدیریت سیلاب در این اقلیم خشک و نیمه خشک به حداکثر برسد. خساراتی  اشتباهات و کاستی

ارد شده، احساسات و عواطف عمومی را های مختلف بر مردم عزیز و شریف ایران و که بر اثر جاری شدن سیلاب در استان

 برانگیخته است.

ها، میزان آمادگی کشور در مقابل سیلاب، شیوه  های علمی، معتبر و دقیق درباره ابعاد مختلف این سیلاب مردم حق دارند پاسخ

بر سیلاب را مدیریت بحران، برآورد خسارات و شیوه جبران خسارات و اصلاحات ضروری برای افزایش آمادگی ملی در برا

با عضویت « ها هیأت ویژه گزارش ملی سیلاب»دهم تا ریاست  دریافت کنند. بر این اساس به جنابعالی مأموریت می

گزارش »های مرتبط را به شرح زیر به عهده گرفته و ظرف مدت شش ماه  های علمی مستقل و خبره در تخصص شخصیت

 ارش که به اطلاع عموم نیز خواهد رسید، شامل بررسی محورهای زیر باشد:این رخداد را ارایه کنید. لازم است این گز« ملی

زیستی، زیرساختی،  شناختی، محیط های هواشناسی و اقلیم علل و عوامل مرتبط با آمادگی و مدیریت سیلاب در حوزه -

 های آبی مدیریت منابع آب و سازه

 از وقوع سیلاب وضعیت مدیریت بحران، امداد و نجات، و ارتباطات بحران پس -

 ابعاد اقتصادی، حقوقی، اجتماعی، فرهنگی، ارتباطی، و مدیریت ریسک و بیمه سیلاب -

 آوری و توان ملی در مدیریت سیلاب اصلاحات ساختاری و قانونی برای افزایش تاب -

 ق در پیوست این حکم درج شده است.تفصیل سوالات مرتبط با محورهای فو

 –نظران کشور  های استادان، پژوهشگران، متخصصان و صاحب موظف است از ظرفیت« ها بهیأت ویژه گزارش ملی سیلا»

استفاده کند و تجارب جهانی در بررسی سیلاب و  –های وقوع سیلاب  ها و مراکز علمی مناطق و استان بالاخص دانشگاه

ارایه گزارش نهایی مورد توجه ویژه  آوری در مقابل این پدیده را نیز در جریان بررسی و اصلاحات معطوف به افزایش تاب

ها و مسئولان ذیربط در سطوح ملی، استانی و محلی موظفند با این هیأت همکاری کرده و هرگونه  قرار دهد. کلیه دستگاه

 اطلاعات مورد نیاز را فراهم نمایند.
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http://shooshan.ir/fa/news/96380/رییس-هیات-ویژه-گزارش-ملی-سیلابها-منصوب-شد


 اکبر آقا کوچک )عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس( دکتر علی -

 احمدی )عضو هیأت علمی دانشگاه تهران(دکتر حسن  -

 دکتر علی اردلان )عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران( -

 دکتر بهرام ثقفیان )عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی( -

 دکتر هادی خانیکی )عضو هیأت علمی دانشگاه علامه طباطبایی( -

 صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی( دکتر محمدرضا ذوالفقاری )عضو هیأت علمی دانشگاه -

 زاده )عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی( دکتر حسین سراج -

 دکتر محمود شفاعی بجستان )عضو هیأت علمی دانشگاه شهید چمران( -

 دکتر محمدمهدی عزیزی )عضو هیأت علمی دانشگاه تهران( -

 دکتر بهلول علیجانی )عضو هیأت علمی دانشگاه خوارزمی( -

 محمد فاضلی )عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی(دکتر  -

 دکتر سید فرشاد فاطمی )عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف( -

 دکتر سیدمصطفی محقق داماد )عضو هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی( -

 دکتر سیدباقر مرتضوی )عضو هیأت علمی دانشگاه تربیت مدرس( -

 دانشگاه تربیت مدرس(دکتر سعید مرید )عضو هیأت علمی  -

 دکتر علینقی مشایخی )عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف( -

 دکتر سیده فاطمه مقیمی )عضو اتاق بازرگانی ایران( -

 دکتر رضا مکنون )عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی امیر کبیر( -

 دکتر شروین ملکی )عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف( -

 عضو هیأت علمی دانشگاه علامه طباطبایی(دکتر مهدی هداوند ) -

 توفیق جنابعالی و همکاران محترم را در انجام این وظیفه ملی از خداوند بزرگ خواستارم.

  حسن روحانی

لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری عصر ایران ،آفتاب نیوز،جماران ،ایرنا ، رئیس جمهوری اسلامی ایران

فارس ،خبرداغ، خبرایران ، خرداد شفقنا،مهر،تابناک،برترین ها ،پانا،ایلنا ،ایسنا ،،موج، آریا نیوز سروش نیوز 

 و ملیت منعکس شده است. ،رسا،برنا شعار سال ،تدبیر وامید ،آنا ،انتخاب،تیک،اطلاعات نیوز 
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 رسانی در مواجهه با بحران صحیح اطلاعسازی و مدیریت  ضرورت فرهنگ

مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه شعبه استان خوزستان، با اشاره به اقدامات انجام شده در 

سازی مواجهه با بحران و مدیریت صحیح  سازی مدیریت بحران سیل، بر ضرورت فرهنگ فرهنگ زمینه

 رسانی در شرایط بحرانی، تاکید کرد.  اطلاع

 

منطقه خوزستان با اشاره به برگزاری مستمر جلسات کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و  -وگو با ایسنا  ندا شفیعی در گفت

گفت: این شبکه در سال گذشته در دانشگاه شهید چمران اهواز و با هدف تحقق مسئولیت دانشگاه، از زمان وقوع سیل، 

اجتماعی دانشگاه، تشکیل شد. در روزهای ابتدایی سال جاری و پس از وقوع سیل، بلافاصله جلسات کمیته با حضور همه 

 حث و تبادل نظر شد.اعضا تشکیل و به صورت روزانه در خصوص وظایف دانشگاه در قبال بحران پیش آمده ب

 

سازی برای مواجهه با  گیر در استان ارائه شده است، افزود: فرهنگ وی با بیان اینکه خروجی جلسات به مدیران تصمیم

های قبل و حین بحران، از جمله موضوعات  بحران، مدیریت واحد در بحران، تدوین طرح جامع مدیریت بحران و آموزش

 مورد بحث در این جلسات بود.

 

رسانی در بحران، گفت: در شرایط بحرانی لازم است به سرعت یک سخنگو برای بحران  شفیعی با اشاره به اهمیت اطلاع

کند، به  مشخص و یک اتاق خبر نیز در کنار ستاد مدیریت بحران ایجاد شود. این کار نه تنها از بروز شایعات جلوگیری می

تر به  های اتخاذ شده در ستاد مدیریت بحران را بهتر و سریع که تصمیمکند  گیر در حوزه بحران کمک می مدیران تصمیم

های مکرر و تبلیغاتی، موجب ایجاد تعارض در  رسانی جامعه منتقل کنند تا جلوگیری شود از اینکه هر نهاد و دستگاهی با اطلاع

 جامعه شود.

 

رسانی موارد و موضوعات مورد بحث در  با اطلاع وی افزود: اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تلاش کردند

ای پیدا  شوند، شرایط آشفته جامعه و روشنگری، شایعات را کنترل کنند. در زمان بحران، افرادی که درگیر مشکلات می

کرد شود و این کمیته نیز تلاش  رسانی و روشنگری انجام می کنند و بخشی از مدیریت آشفتگی در جامعه، از طریق اطلاع می

 در این راستا حرکت کند.

 

مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تصریح کرد: بررسی پیامدهای پس از سیل و ارائه پیشنهاد به مدیران 

استان برای مدیریت این پیامدها، از دیگر مواردی است که اکنون متمرکز آن هستیم. مدیریت پیامدهای روحی و روانی نیز 

شناسان دانشگاه شهید چمران اهواز تحت نظارت دکتر  اکنون یک تیم منسجم از مشاوران و روان ارد و همبسیار اهمیت د

 زدگان است. اللهی و با هماهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، در حال ارائه خدمات به سیل امان

 

ن، لازم است مردم نیز در زمینه مقابله با های مقابله با بحران به مردم، گفت: علاوه بر مسئولا وی با تاکید بر ضرورت آموزش

خیز تعریف  های آموزشی عمومی برای مناطق بحران شود برنامه شرایط بحرانی و مدیریت آن آموزش ببینند و در این زمینه می

خواهد گیر ارائه  دیران تصمیمها به م کرد. این موضوع در کمیته ملی جامعه و دانشگاه در دست بررسی است و خروجی بررسی

 شد.
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 رسانی در مواجهه با بحران  سازی و مدیریت صحیح اطلاع ضرورت فرهنگ
 

کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه شعبه استان خوزستان، با اشاره به اقدامات انجام شده در مسئول 

سازی مواجهه با بحران و مدیریت صحیح  سازی مدیریت بحران سیل، بر ضرورت فرهنگ زمینه فرهنگ

 رسانی در شرایط بحرانی، تاکید کرد. اطلاع

ت کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، از زمان وقوع سیل، گفت: این ندا شفیعی با اشاره به برگزاری مستمر جلسا

شبکه در سال گذشته در دانشگاه شهید چمران اهواز و با هدف تحقق مسئولیت اجتماعی دانشگاه، تشکیل شد. در روزهای 

صورت روزانه در خصوص  ابتدایی سال جاری و پس از وقوع سیل، بلافاصله جلسات کمیته با حضور همه اعضا تشکیل و به

 ان پیش آمده بحث و تبادل نظر شد.وظایف دانشگاه در قبال بحر

سازی برای مواجهه با  گیر در استان ارائه شده است، افزود: فرهنگ وی با بیان اینکه خروجی جلسات به مدیران تصمیم

وعات و حین بحران، از جمله موض های قبل بحران، مدیریت واحد در بحران، تدوین طرح جامع مدیریت بحران و آموزش

 مورد بحث در این جلسات بود.

رسانی در بحران، گفت: در شرایط بحرانی لازم است به سرعت یک سخنگو برای بحران  شفیعی با اشاره به اهمیت اطلاع

کند، به  یری میمشخص و یک اتاق خبر نیز در کنار ستاد مدیریت بحران ایجاد شود. این کار نه تنها از بروز شایعات جلوگ

تر به  های اتخاذ شده در ستاد مدیریت بحران را بهتر و سریع کند که تصمیم گیر در حوزه بحران کمک می مدیران تصمیم

ر های مکرر و تبلیغاتی، موجب ایجاد تعارض د رسانی جامعه منتقل کنند تا جلوگیری شود از اینکه هر نهاد و دستگاهی با اطلاع

 جامعه شود.

رسانی موارد و موضوعات مورد بحث در  : اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تلاش کردند با اطلاعوی افزود

ای پیدا  شوند، شرایط آشفته جامعه و روشنگری، شایعات را کنترل کنند. در زمان بحران، افرادی که درگیر مشکلات می

تلاش کرد شود و این کمیته نیز  رسانی و روشنگری انجام می اطلاعکنند و بخشی از مدیریت آشفتگی در جامعه، از طریق  می

 در این راستا حرکت کند.

مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تصریح کرد: بررسی پیامدهای پس از سیل و ارائه پیشنهاد به مدیران 

ن هستیم. مدیریت پیامدهای روحی و روانی نیز استان برای مدیریت این پیامدها، از دیگر مواردی است که اکنون متمرکز آ

شناسان دانشگاه شهید چمران اهواز تحت نظارت دکتر  اکنون یک تیم منسجم از مشاوران و روان بسیار اهمیت دارد و هم

 .زدگان است اللهی و با هماهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، در حال ارائه خدمات به سیل امان

های مقابله با بحران به مردم، گفت: علاوه بر مسئولان، لازم است مردم نیز در زمینه مقابله با  آموزشوی با تاکید بر ضرورت 

خیز تعریف  های آموزشی عمومی برای مناطق بحران شود برنامه شرایط بحرانی و مدیریت آن آموزش ببینند و در این زمینه می

گیر ارائه  ها به مدیران تصمیم بررسی است و خروجی بررسی کرد. این موضوع در کمیته ملی جامعه و دانشگاه در دست

 .خواهد
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 رسانی در مواجهه با بحران  سازی و مدیریت صحیح اطلاع ضرورت فرهنگ

و دانشگاه، از با اشاره به برگزاری مستمر جلسات کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه   ندا شفیعی -پیام خوزستان

زمان وقوع سیل، گفت: این شبکه در سال گذشته در دانشگاه شهید چمران اهواز و با هدف تحقق مسئولیت 

 اجتماعی دانشگاه، تشکیل شد.

در روزهای ابتدایی سال جاری و پس از وقوع سیل، بلافاصله جلسات کمیته با حضور همه اعضا تشکیل و به صورت روزانه در  

 .نشگاه در قبال بحران پیش آمده بحث و تبادل نظر شدخصوص وظایف دا

سازی برای مواجهه با  گیر در استان ارائه شده است، افزود: فرهنگ وی با بیان اینکه خروجی جلسات به مدیران تصمیم

 های قبل و حین بحران، از جمله موضوعات بحران، مدیریت واحد در بحران، تدوین طرح جامع مدیریت بحران و آموزش

 .مورد بحث در این جلسات بود

رسانی در بحران، گفت: در شرایط بحرانی لازم است به سرعت یک سخنگو برای بحران  شفیعی با اشاره به اهمیت اطلاع

کند، به  مشخص و یک اتاق خبر نیز در کنار ستاد مدیریت بحران ایجاد شود. این کار نه تنها از بروز شایعات جلوگیری می

تر به  های اتخاذ شده در ستاد مدیریت بحران را بهتر و سریع کند که تصمیم یر در حوزه بحران کمک میگ مدیران تصمیم

های مکرر و تبلیغاتی، موجب ایجاد تعارض در  رسانی جامعه منتقل کنند تا جلوگیری شود از اینکه هر نهاد و دستگاهی با اطلاع

 .جامعه شود

رسانی موارد و موضوعات مورد بحث در  جامعه و دانشگاه تلاش کردند با اطلاع وی افزود: اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی

ای پیدا  شوند، شرایط آشفته جامعه و روشنگری، شایعات را کنترل کنند. در زمان بحران، افرادی که درگیر مشکلات می

شود و این کمیته نیز تلاش کرد  یرسانی و روشنگری انجام م کنند و بخشی از مدیریت آشفتگی در جامعه، از طریق اطلاع می

 .در این راستا حرکت کند

مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تصریح کرد: بررسی پیامدهای پس از سیل و ارائه پیشنهاد به مدیران 

و روانی نیز  استان برای مدیریت این پیامدها، از دیگر مواردی است که اکنون متمرکز آن هستیم. مدیریت پیامدهای روحی

شناسان دانشگاه شهید چمران اهواز تحت نظارت دکتر  اکنون یک تیم منسجم از مشاوران و روان بسیار اهمیت دارد و هم

 .زدگان است اللهی و با هماهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، در حال ارائه خدمات به سیل امان

علاوه بر مسئولان، لازم است مردم نیز در زمینه مقابله  :مردم، گفتهای مقابله با بحران به  وی با تاکید بر ضرورت آموزش

خیز  های آموزشی عمومی برای مناطق بحران شود برنامه با شرایط بحرانی و مدیریت آن آموزش ببینند و در این زمینه می

گیر  ه مدیران تصمیمها ب تعریف کرد. این موضوع در کمیته ملی جامعه و دانشگاه در دست بررسی است و خروجی بررسی

 .ارائه خواهد شد
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 رسانی در مواجهه با بحران  سازی و مدیریت صحیح اطلاع ضرورت فرهنگ

مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه شعبه استان خوزستان، با اشاره به اقدامات انجام شده در 

سازی مواجهه با بحران و مدیریت صحیح  سازی مدیریت بحران سیل، بر ضرورت فرهنگ زمینه فرهنگ

  .در شرایط بحرانی، تاکید کرد رسانی اطلاع

ندا شفیعی با اشاره به برگزاری مستمر جلسات کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، از زمان وقوع سیل، گفت: این 

شبکه در سال گذشته در دانشگاه شهید چمران اهواز و با هدف تحقق مسئولیت اجتماعی دانشگاه، تشکیل شد. در روزهای 

اری و پس از وقوع سیل، بلافاصله جلسات کمیته با حضور همه اعضا تشکیل و به صورت روزانه در خصوص ابتدایی سال ج

 .وظایف دانشگاه در قبال بحران پیش آمده بحث و تبادل نظر شد

سازی برای مواجهه با  گیر در استان ارائه شده است، افزود: فرهنگ وی با بیان اینکه خروجی جلسات به مدیران تصمیم

های قبل و حین بحران، از جمله موضوعات  ران، مدیریت واحد در بحران، تدوین طرح جامع مدیریت بحران و آموزشبح

 .مورد بحث در این جلسات بود

رسانی در بحران، گفت: در شرایط بحرانی لازم است به سرعت یک سخنگو برای بحران  شفیعی با اشاره به اهمیت اطلاع

کند، به  کنار ستاد مدیریت بحران ایجاد شود. این کار نه تنها از بروز شایعات جلوگیری می مشخص و یک اتاق خبر نیز در

تر به  های اتخاذ شده در ستاد مدیریت بحران را بهتر و سریع کند که تصمیم گیر در حوزه بحران کمک می مدیران تصمیم

های مکرر و تبلیغاتی، موجب ایجاد تعارض در  رسانی لاعجامعه منتقل کنند تا جلوگیری شود از اینکه هر نهاد و دستگاهی با اط

 .جامعه شود

رسانی موارد و موضوعات مورد بحث در  وی افزود: اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تلاش کردند با اطلاع

ای پیدا  شرایط آشفتهشوند،  جامعه و روشنگری، شایعات را کنترل کنند. در زمان بحران، افرادی که درگیر مشکلات می

شود و این کمیته نیز تلاش کرد  رسانی و روشنگری انجام می کنند و بخشی از مدیریت آشفتگی در جامعه، از طریق اطلاع می

 .در این راستا حرکت کند

ان مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تصریح کرد: بررسی پیامدهای پس از سیل و ارائه پیشنهاد به مدیر

استان برای مدیریت این پیامدها، از دیگر مواردی است که اکنون متمرکز آن هستیم. مدیریت پیامدهای روحی و روانی نیز 

شناسان دانشگاه شهید چمران اهواز تحت نظارت دکتر  اکنون یک تیم منسجم از مشاوران و روان بسیار اهمیت دارد و هم

 .زدگان است و دانشگاه، در حال ارائه خدمات به سیل اللهی و با هماهنگی شبکه ملی جامعه امان

های مقابله با بحران به مردم، گفت: علاوه بر مسئولان، لازم است مردم نیز در زمینه مقابله با  وی با تاکید بر ضرورت آموزش

خیز تعریف  اطق بحرانهای آموزشی عمومی برای من شود برنامه شرایط بحرانی و مدیریت آن آموزش ببینند و در این زمینه می

گیر ارائه خواهد  ها به مدیران تصمیم کرد. این موضوع در کمیته ملی جامعه و دانشگاه در دست بررسی است و خروجی بررسی

 .شد
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رسانی در مواجهه با بحران  سازی و مدیریت صحیح اطلاع ضرورت فرهنگ  

دامات انجام شده در مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه شعبه استان خوزستان، با اشاره به اق

سازی مواجهه با بحران و مدیریت صحیح  سازی مدیریت بحران سیل، بر ضرورت فرهنگ زمینه فرهنگ

 .رسانی در شرایط بحرانی، تاکید کرد اطلاع

ندا شفیعی با اشاره به برگزاری مستمر جلسات کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، از زمان وقوع سیل، گفت: این 

در سال گذشته در دانشگاه شهید چمران اهواز و با هدف تحقق مسئولیت اجتماعی دانشگاه، تشکیل شد. در روزهای  شبکه

ابتدایی سال جاری و پس از وقوع سیل، بلافاصله جلسات کمیته با حضور همه اعضا تشکیل و به صورت روزانه در خصوص 

 ر شد.وظایف دانشگاه در قبال بحران پیش آمده بحث و تبادل نظ

سازی برای مواجهه با  گیر در استان ارائه شده است، افزود: فرهنگ وی با بیان اینکه خروجی جلسات به مدیران تصمیم

های قبل و حین بحران، از جمله موضوعات  بحران، مدیریت واحد در بحران، تدوین طرح جامع مدیریت بحران و آموزش

 مورد بحث در این جلسات بود.

رسانی در بحران، گفت: در شرایط بحرانی لازم است به سرعت یک سخنگو برای بحران  به اهمیت اطلاعشفیعی با اشاره 

کند، به  مشخص و یک اتاق خبر نیز در کنار ستاد مدیریت بحران ایجاد شود. این کار نه تنها از بروز شایعات جلوگیری می

تر به  خاذ شده در ستاد مدیریت بحران را بهتر و سریعهای ات کند که تصمیم گیر در حوزه بحران کمک می مدیران تصمیم

های مکرر و تبلیغاتی، موجب ایجاد تعارض در  رسانی جامعه منتقل کنند تا جلوگیری شود از اینکه هر نهاد و دستگاهی با اطلاع

 جامعه شود.

موارد و موضوعات مورد بحث در رسانی  وی افزود: اعضای کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تلاش کردند با اطلاع

ای پیدا  شوند، شرایط آشفته جامعه و روشنگری، شایعات را کنترل کنند. در زمان بحران، افرادی که درگیر مشکلات می

شود و این کمیته نیز تلاش کرد  رسانی و روشنگری انجام می کنند و بخشی از مدیریت آشفتگی در جامعه، از طریق اطلاع می

 حرکت کند. در این راستا

مسئول کمیته فرهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه تصریح کرد: بررسی پیامدهای پس از سیل و ارائه پیشنهاد به مدیران 

استان برای مدیریت این پیامدها، از دیگر مواردی است که اکنون متمرکز آن هستیم. مدیریت پیامدهای روحی و روانی نیز 

شناسان دانشگاه شهید چمران اهواز تحت نظارت دکتر  تیم منسجم از مشاوران و روان اکنون یک بسیار اهمیت دارد و هم

 زدگان است. اللهی و با هماهنگی شبکه ملی جامعه و دانشگاه، در حال ارائه خدمات به سیل امان

نیز در زمینه مقابله با های مقابله با بحران به مردم، گفت: علاوه بر مسئولان، لازم است مردم  وی با تاکید بر ضرورت آموزش

خیز تعریف  های آموزشی عمومی برای مناطق بحران شود برنامه شرایط بحرانی و مدیریت آن آموزش ببینند و در این زمینه می

گیر ارائه خواهد  ها به مدیران تصمیم کرد. این موضوع در کمیته ملی جامعه و دانشگاه در دست بررسی است و خروجی بررسی

 شد.
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  :استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز مطرح کرد

لایروبی رودخانه ها مانع سیلاب نمی شود/محاسن سدهای ذخیره ای تسکین و کنترل سیلاب است/سیلاب ها 

 خوزستان به صورت صحیح از سدها رها سازی شدند  در

لایروبی رودخانه در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای  :استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت

  .است و کاربردی برای مهار سیلاب ها ندارد

هواز در گفت و گو با خبرنگار برنا در اهواز اظهار استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران ا محمود شفاعی بجستان 

کرد: لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای است، و اگر رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند 

 .بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاب

خه نبود، امروز تمام شهرها و زیرساخت های خوزستان تخریب و بعضا زیر تلی از او گفت: در صورتی که سدهای گتوند و کر

 .رسوب مدفون بودند

استاد تمام گروه آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیح از طریق سدها رها 

 .در معرض سیل قرار گیرندسازی شده اند تا تعداد روستاها و شهرهای کمتری، آن هم به تدریج 

شفاعی بجستان بیان کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست که البته 

 .حجم سد در مقابل سیلاب خیلی کمتر بود، حجم آب زیادی وارد شهرهایی همچون آق قلا شد

و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به پایین  او ادامه داد: شدت بارش ها بی سابقه بود

 .دست کمک کرد

اضافه کرد: محاسن سدهای ذخیره ای در این مواقع این است که علاوه بر   عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز

 .تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم پشت خود نگه می دارند

ندسی آب افزود: در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر تصور بر این است که استاد مه

اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم، قبل از آن این نکته را در نظر بگیرید که رودخانه ها یک 

 .در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند سیستم دینامیک است و به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب

شفاعی بجستان یادآور شد: اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای افزایش حفظ ظرفیت انتقال 

رودخانه است، در آن صورت با یکبار لایروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات مجددا در همین مناطق انباشته 

 .شدخواهند 
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ستاد مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: لایروبی رودخانه های دایمی نظیر کارون را بسیار پرهزینه 1

دانست و گفت: اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم داشته باشیم و بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است حجم 

 اد کنیم؟رودخانه را برای چه ظرفیتی ایج

 .شاهد آن بودیم لایروبی کرد 98او افزود: مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین 

شفاعی بجستان تاکید کرد: در هیچ کجای دنیا لایروبی تنها روشی برای کنترل سیل نیست و اگر می بینیم رودخانه های سایر 

 .شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری است تا بحث کنترل سیلاب کشورها مرتب لایروبی می

استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز در پایان توضیح داد: لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده 

د تا بازه هایی، اگر لایروبی شوند ای است اما اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل، تشخیص داده ش

می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه موثر باشد، حتما ضروری است انجام گیرد، یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر 

 .ناوبری و زیبایی، رودخانه هایی که از مرکز شهرها عبور می کنند، می توانند لایروبی را مورد توجه قرار دهد
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 ۱۸:۱۹ - ۱۳۹۸فروردین  ۳۰ :تاریخ انتشار -۹۶۴۳۵ :کد خبر

 ها استفاده نشده است؟  زده در هیأت ویژه گزارش ملی سیلاب چرا از اساتید دانشگاه های سیل
 

 استاد دانشگاه شهید چمران اهواز : -دکتر ابراهیم حاجی دولو 

تشکیل هیات ویژه گزارش ملی سیلاب از طرف ریاست محترم جمهوری در پی وقوع سیلاب های متوالی و کم سابقه اخیر در 

آن به یک نهاد دانشگاهی اقدام مفیدی برای بررسی علمی و تحلیل واقع بینانه استانهای مختلف و واگذاری مسولیت تهیه 

پدیده سیلاب در کشور و آماده سازی نهادهای تصمیم سازی و اجرایی برای تهیه برنامه های عملیاتی مناسب در مقاطع 

 کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می باشد.

یجاد رگه های اعتماد سیستم دولتی به نهادهای دانشگاهی و بروز نشانه های در کنار ویژگی مثبت این اقدام که حاکی از ا

بلوغ فکری دستگاههای دولتی به دانشگاهها بعنوان یک مرجع مشاوره و تصمیم سازی اصلی در کشور می باشد لازمست به 

  جنبه های مختلف این تصمیم و نقاط ضعف موجود در آن هم پرداخته شود.

ه این تصمیم وارد شده به ترکیب اعضای تشکیل دهنده این هیات می باشد. با توجه به اینکه پراکندگی مهمترین نقدی که ب

جغرافیایی سیلابهای اصلی کشور در استانهای خوزستان، گلستان، لرستان و مازندران بوده است ولی بررسی ترکیب اعضای 

یات دانشگاه های تهران بوده است و از اساتید متخصص نفر از اعضای ه 20نفر عضو آن  21این هیات نشان میدهد که از 

در دانشگاه های استانهای سیلاب زده فقط یک نفر از دانشگاه شهید چمران اهواز بوده که در آن مهم ترین و عظیم ترین 

   شده است.طغیان آبی سالهای اخیر اتفاق افتاده است و از اساتید سایر دانشگاه های استان های سیلزده اصلا استفاده ن

هرچند واگذاری مسولیت این گزارش به دانشگاه تهران که سمبل نهادهای دانشگاهی در ایران می باشد برای فضای 

% از 95بوروکراسی دولتی که هنوز با فرهنگ عمیق پژوهش و تحقیق و مبانی آن خو نگرفته قابل نقد نیست ولی انتخاب 

 هات مختلف مورد نقد قرار گیرد که به آنها اشاره می شود.اعضای اصلی این هیات از تهران بایستی از ج

یکی از الزامات اصلی پژوهش و تحقیق آنست که اعضای تیم شناخت میدانی عمیق و کامل از قلمرو پژوهش داشته باشند  -1

هیات از  و اطلاعات آنها دست اول و همه جانبه باشد. این اصل بطور طبیعی اقتضا می کند که حداقل نیمی از اعضای

متخصصین استان های سیلزده باشند تا بتوانند به دقت و سرعت اطلاعات لازم را تهیه و بررسی نمایند. طبیعی است که 

عدم توجه به این اصل سبب کندی و طولانی تر شدن تهیه گزارش شده و امکان جلوگیری از خطاهای احتمالی در گزارش را 

نکته اشاره شود که اسفند سال قبل که سفیر هلند بازدیدی از استان خوزستان برای کاهش می دهد. همینجا بد نیست به این 

بررسی چگونگی گسترش همکاری ها در زمینه آب داشت به دانشگاه شهید چمران اهواز آمده و در جلسه مشترک با مسولین 

انجام میشود و اگر قرار باشد که  اعلام کرد که کلیه تصمیمات و برنامه ریزیهای اصلی در کشور هلند توسط دانشگاه ها

همکاری بین دو کشور شروع شود لازمست اعضای دانشگاه شهید چمران اهواز که در منطقه هستند بعنوان تیم اصلی 

 مشارکت داشته باشد تا بتوانیم با تکیه بر اطلاعات آنان تصمیمات همه جانبه و کاملی گرفته شود.

بررسی تخصص های موجود در ترکیب هیات نشان میدهد که در دانشگاه های استان های سیلزده تخصص های متنوع و  -2

مناسبی وجود داشته که امکان استفاده از آنها وجود داشته است و عدم استفاده از این افراد سبب دلسردی و بی توجهی به 

 مسایل بومی و منطقه ای میشود. لازم بذکر است که دانشگاه شهید چمران نقش دانشگاه های استان ها و درگیر شده آنها با 
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اهواز تنها دانشگاهی در کشور است که دانشکده مستقل علوم آب داشته که اکثر تخصصهای مرتبط به آب در آن دانشکده 

سال یکبار در کشور با حضور سال مجری کنفرانس بین المللی مهندسی رودخانه است که هر دو  25موجود بوده و بیش از 

  متخصصان بین المللی از سراسر دنیا تشکیل می گردد.

تفکر تمرکزگرایی در تارو پود سیستم بوروکراسی دولتی نفوذ کرده و این تفکر توجهی به حضور نخبگان و متخصصان  -3

اتخاذ شده ناشی از این تفکرسبب استانهای مختلف و ضرورت پراکندگی جغرافیایی نخبگان ندارد. بر این اساس تصمیمات 

تشویق هر چه بیشتر نخبگان به حضور در مرکز دارد. این مشکل البته سابقه های قبلی نیز دارد و در مسئله سد گتوند نیز که 

  هیئتی مسول بررسی و ارائه راه حل گردید به نقش دانشگاه های استانی بویژه دانشگاه شهید چمران اهواز توجهی نشد.

زمست که نخبگان، متخصصان، دانشگاهیان، کانونها و نهادهای مختلف و بویژه آنانی که در استان های سیلزده واقع لا - 4

هستند بطریق مقتضی انتقاد خود را انعکاس دهند تا در تصمیمگیریهای آتی به نقش نخبگان استانی توجه مناسب شده و 

 بدین طریق صحت و دقت گزارشهای تهیه شده بیشتر شود.

همچنین لازمست مسولین استانهای ذیربط اعم ازاستانداران محترم، نمایندگان محترم مجلس، روسای محترم  - 5

دانشگاهها و مراکز علمی و پژوهشی در استانها نیز بطریق مناسب به این نکته توجه نموده و در جلسات و گزارشات خود با 

 علمی و تخصصی در دانشگاههای استانها شوند.مسولین کشوری خواهان توجه بیشتر به توانمندی های 

البته باید به این نکته توجه کرد که انتظار این نبوده که شخص ریاست محترم جمهور در جزئیات تعیین افراد دخالت نماید 

 بلکه این نقش مهم بایستی توسط دفتر ریاست جمهوری ایفا می شد که در تعیین ترکیب هیات، توازن لازم از نظر حضور

 متخصصان مختلف دانشگاه های استان های سیلزده دیده شود.
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 ۹۸۰۱۳۱۱۱۳۴۱۸کدخبر:-۰۹:۴۴/  ۱۳۹۸فروردین  ۳۱ / شنبه

 :معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران تاکید کرد

 لزوم تهیه پروتکلی درباره سیل در خوزستان

بیان اینکه نباید وقتی سیلی رخ داد تازه به فکر مقابله معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز با 

با آن باشیم، گفت: بلکه باید از قبل با انجام مطالعاتی در این زمینه، پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت 

 .شود ای و مدیریتی می ای و اجرایی و موارد غیرسازه سیل، شکل بگیرد؛ این پروتکل شامل موارد سازه

های مختلف  وگو با ایسنا، اظهار کرد: از روزی که مساله سیل در کشور مطرح شد دانشگاه در حوزه در گفت علی حقیقی

فرهنگی، دانشجویی و پژوهشی فعالیت خود را در حوزه سیل آغاز کرد. برخی دانشگاهیان با توجه به تخصص خود به صورت 

دادند. مرکز تحقیقات علوم رفتاری دانشگاه نیز  ره میفردی و مستقل در این زمینه همکاری داشتند و به مردم مشاو

 .زده روانشناس اعزام کرد کارگروهی را تشکیل داد و به مناطق سیل

هایی  تواند در زمینه سیل کمک های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می وی افزود: دانشگاه در سه بخش به صورت کمک

ها بود  زده های نقدی و غیرنقدی برای کمک به سیل تی مانند جمع آوری کمکهای کوتاه مدت شامل اقداما انجام دهد. کمک

ها در دانشکده دامپزشکی و توسط  زدگان یا ویزیت دام سیل زده ای به سیل که یکی از این اقدامات ارائه خدمات مشاوره

 .دانشگاه بود

ات میان مدت و بلندمدت نیز در حال بررسی معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: برای انجام اقدام

هستیم و قرار است پنج موضوع کلان برای کار در دانشگاه در نظر بگیریم. یکی از موضوعات مساله مدیریت بحران در 

استان با تمرکز بر سیل است. نباید وقتی سیلی رخ داد در آن لحظه ما فکر کنیم که برای مقابله با آن باید چه کاری انجام 

دهیم، بلکه از قبل باید مطالعاتی در این زمینه انجام شده باشد تا پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت سیل، شکل بگیرد 

 .و بتواند به ستاد بحران کمک کند

یم شود. ما در تلاش هست ای و مدیریتی نیز می ای و اجرایی و موارد غیرسازه حقیقی ادامه داد: این پروتکل شامل موارد سازه

تا سندی را آماده کنیم که اگر چنین اتفاقی دوباره در آینده رخ داد این سند به ستاد بحران کمک کند تا بداند متناسب با 

 .مشکلات چه اقداماتی را باید در چه زمانی انجام دهد

طرح مورد حمایت وی افزود: طرح دیگری تحت عنوان مدیریت تغییر اقلیم استان در دانشگاه در حال انجام است که این 

های تغییر اقلیم  های شدید نشانه ها و خشکسالی شود سیلاب استاندار و به خواسته استاندار تعریف شده است. گفته می

های لازم را انجام  بینی شوند. لازم است برای تغییر اقلیم استان آماده باشیم و پیش هستند و به صورت متناوب تکرار می

 .ها حداکثر استفاده را کرد هایی را اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از آب توان طرح یدهیم. در زمان خشکسالی م

کنیم، مستندسازی سیل  معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: موضوع دیگری که در دانشگاه دنبال می

 ایم.  ت مالی، انسانی، روحی و روانی داشتهاخیر است تا بدانیم علل رخ دادن این سیل چه مسائلی بوده است و چقدر خسار
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یابی و  باید تبعات سیل و تمام اتفاقاتی که ظرف یک ماه گذشته در استان رخ داده است در قالب یک سند جامع، عارضه

 .آسیب شناسی شوند

تخصصی، این سیل را  های ها و کارگاه حقیقی گفت: قصد داریم یک کنفرانس در دانشگاه برگزار کنیم و در قالب نشست

اند یا چگونگی کمک برای مرمت  های خود را از دست داده بررسی کنیم. خسارات، نحوه کمک به کشاورزانی که زمین

 .ها و تلاش برای اینکه مردم به زندگی عادی برگردند، از موضوعاتی هستند که باید بررسی شوند ساختمان

کرد:  به عنوان دانشگاه معین درخصوص تحقیقات در زمینه سیل، خاطرنشانوی با اشاره به انتخاب دانشگاه شهید چمران 

های اخیر و مشکلات پیش  وزارت علوم آماده هرگونه همکاری با دانشگاه شهید چمران و خوزستان درخصوص مساله بحران

زمان آب و برق و استانداری های مختلفی را در دستور کار دارد. اساتید ما در حال همکاری با سا آمده است. دانشگاه برنامه

 .دهند ها می های لازم را به آن هستند و مشاوره
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 ۱۰:2۰ - ۱۳۹۸فروردین  ۳۱ :تاریخ انتشار -2۵۹۷۷۱ :کد خبر 

 

 لزوم تهیه پروتکلی درباره سیل در خوزستان 
 

شوند.  های تغییر اقلیم هستند و به صورت متناوب تکرار می های شدید نشانه ها و خشکسالی شود سیلاب گفته می

توان  های لازم را انجام دهیم. در زمان خشکسالی می بینی لازم است برای تغییر اقلیم استان آماده باشیم و پیش

 .ها حداکثر استفاده را کرد اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از آب هایی را طرح

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه نباید وقتی سیلی رخ داد تازه به فکر مقابله با آن باشیم،  

متناسب با شدت سیل، شکل بگیرد؛ این گفت: بلکه باید از قبل با انجام مطالعاتی در این زمینه، پروتکل و دستورالعملی 

 .شود ای و مدیریتی می ای و اجرایی و موارد غیرسازه پروتکل شامل موارد سازه

 

 

های مختلف  وگو با ایسنا، اظهار کرد: از روزی که مساله سیل در کشور مطرح شد دانشگاه در حوزه علی حقیقی در گفت

حوزه سیل آغاز کرد. برخی دانشگاهیان با توجه به تخصص خود به صورت فرهنگی، دانشجویی و پژوهشی فعالیت خود را در 

دادند. مرکز تحقیقات علوم رفتاری دانشگاه نیز  فردی و مستقل در این زمینه همکاری داشتند و به مردم مشاوره می

 .زده روانشناس اعزام کرد کارگروهی را تشکیل داد و به مناطق سیل

 

 

هایی  تواند در زمینه سیل کمک های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می ش به صورت کمکوی افزود: دانشگاه در سه بخ

ها بود  زده های نقدی و غیرنقدی برای کمک به سیل های کوتاه مدت شامل اقداماتی مانند جمع آوری کمک انجام دهد. کمک

ها در دانشکده دامپزشکی و توسط  سیل زده زدگان یا ویزیت دام ای به سیل که یکی از این اقدامات ارائه خدمات مشاوره

 .دانشگاه بود

 

 

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: برای انجام اقدامات میان مدت و بلندمدت نیز در حال بررسی 

حران در هستیم و قرار است پنج موضوع کلان برای کار در دانشگاه در نظر بگیریم. یکی از موضوعات مساله مدیریت ب

استان با تمرکز بر سیل است. نباید وقتی سیلی رخ داد در آن لحظه ما فکر کنیم که برای مقابله با آن باید چه کاری انجام 

دهیم، بلکه از قبل باید مطالعاتی در این زمینه انجام شده باشد تا پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت سیل، شکل بگیرد 

 .کمک کند و بتواند به ستاد بحران

 

 

شود. ما در تلاش هستیم  ای و مدیریتی نیز می ای و اجرایی و موارد غیرسازه حقیقی ادامه داد: این پروتکل شامل موارد سازه

تا سندی را آماده کنیم که اگر چنین اتفاقی دوباره در آینده رخ داد این سند به ستاد بحران کمک کند تا بداند متناسب با 

 .ی را باید در چه زمانی انجام دهدمشکلات چه اقدامات

 

 

وی افزود: طرح دیگری تحت عنوان مدیریت تغییر اقلیم استان در دانشگاه در حال انجام است که این طرح مورد حمایت 

های تغییر اقلیم  های شدید نشانه ها و خشکسالی شود سیلاب استاندار و به خواسته استاندار تعریف شده است. گفته می

های لازم را انجام  بینی شوند. لازم است برای تغییر اقلیم استان آماده باشیم و پیش به صورت متناوب تکرار میهستند و 

 .ها حداکثر استفاده را کرد هایی را اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از آب توان طرح دهیم. در زمان خشکسالی می
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کنیم، مستندسازی سیل  تصریح کرد: موضوع دیگری که در دانشگاه دنبال میمعاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران اهواز 

ایم.  اخیر است تا بدانیم علل رخ دادن این سیل چه مسائلی بوده است و چقدر خسارت مالی، انسانی، روحی و روانی داشته

یابی و  ک سند جامع، عارضهباید تبعات سیل و تمام اتفاقاتی که ظرف یک ماه گذشته در استان رخ داده است در قالب ی

 .آسیب شناسی شوند

 

 

های تخصصی، این سیل را  ها و کارگاه حقیقی گفت: قصد داریم یک کنفرانس در دانشگاه برگزار کنیم و در قالب نشست

اند یا چگونگی کمک برای مرمت  های خود را از دست داده خسارات، نحوه کمک به کشاورزانی که زمین .بررسی کنیم

 .ها و تلاش برای اینکه مردم به زندگی عادی برگردند، از موضوعاتی هستند که باید بررسی شوند ساختمان

 

 

 کرد:  وی با اشاره به انتخاب دانشگاه شهید چمران به عنوان دانشگاه معین درخصوص تحقیقات در زمینه سیل، خاطرنشان

های اخیر و مشکلات پیش  تان درخصوص مساله بحرانوزارت علوم آماده هرگونه همکاری با دانشگاه شهید چمران و خوزس

های مختلفی را در دستور کار دارد. اساتید ما در حال همکاری با سازمان آب و برق و استانداری  آمده است. دانشگاه برنامه

 .دهند ها می های لازم را به آن هستند و مشاوره
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  ۱۴:۳۵:۵۰ -2۸/۰۱/۱۳۹۸ :تاریخ خبر -۸۳۵۴۱۴کدخبر:

  :استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز مطرح کرد

ها مانع سیلاب نمی شود/محاسن سدهای ذخیره ای تسکین و کنترل سیلاب است/سیلاب ها  لایروبی رودخانه

  در خوزستان به صورت صحیح از سدها رها سازی شدند

لایروبی رودخانه در حالت کلی راه حل پر هزینه و  :استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت

  .سیلاب ها ندارد بی فایده ای است و کاربردی برای مهار

استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز در گفت و گو با خبرنگار برنا در اهواز اظهار  محمود شفاعی بجستان 

کرد: لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده ای است، و اگر رودخانه های سایر کشورها مرتب لایروبی می شوند 

 .آبراهه برای ناوبری هست تا بحث کنترل سیلاببیشتر به خاطر حفظ 

او گفت: در صورتی که سدهای گتوند و کرخه نبود، امروز تمام شهرها و زیرساخت های خوزستان تخریب و بعضا زیر تلی از 

 .رسوب مدفون بودند

از طریق سدها رها  استاد تمام گروه آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: سیلاب ها در خوزستان به صورت صحیح

 .سازی شده اند تا تعداد روستاها و شهرهای کمتری، آن هم به تدریج در معرض سیل قرار گیرند

شفاعی بجستان بیان کرد: متاسفانه در آق قلا بارندگی با ذوب برف همراه شد و با توجه به پر بودن سدهای بالادست که البته 

 .م آب زیادی وارد شهرهایی همچون آق قلا شدحجم سد در مقابل سیلاب خیلی کمتر بود، حج

او ادامه داد: شدت بارش ها بی سابقه بود و پوشش گیاهی بسیار کم هم در تشدید کوتاه شدن زمان رسیدن رواناب به پایین 

 .دست کمک کرد

که علاوه بر  اضافه کرد: محاسن سدهای ذخیره ای در این مواقع این است  عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز

 .تسکین سیلاب، مقدار زیادی رسوب را هم پشت خود نگه می دارند

استاد مهندسی آب افزود: در خصوص موضوع عدم لایروبی رودخانه ها و نقش آن در سیلاب های اخیر تصور بر این است که 

در نظر بگیرید که رودخانه ها یک  اگر رودخانه ها لایروبی می شدند شاید اینقدر خسارت نداشتیم، قبل از آن این نکته را

 .سیستم دینامیک است و به دلیل حرکت آب و رسوب مرتب در حال تغییر ابعاد و مسیر خود هستند

شفاعی بجستان یادآور شد: اگر منظور از لایروبی حذف جزایر در طول مسیر رودخانه برای افزایش حفظ ظرفیت انتقال 

یروبی نمی توان به نتیجه رسید چرا که رسوبات مجددا در همین مناطق انباشته رودخانه است، در آن صورت با یکبار لا

 .خواهند شد
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ستاد مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: لایروبی رودخانه های دایمی نظیر کارون را بسیار پرهزینه 

بخواهیم لایروبی کنیم باید ببینیم قرار است حجم  دانست و گفت: اگر فرضا پول و امکانات لایروبی را هم داشته باشیم و

 رودخانه را برای چه ظرفیتی ایجاد کنیم؟

 .شاهد آن بودیم لایروبی کرد 98او افزود: مسلما نمی توان ابعاد رودخانه را برای سیل های بزرگ نظیر آنچه که در فروردین 

ی برای کنترل سیل نیست و اگر می بینیم رودخانه های سایر شفاعی بجستان تاکید کرد: در هیچ کجای دنیا لایروبی تنها روش

 .کشورها مرتب لایروبی می شوند بیشتر به خاطر حفظ آبراهه برای ناوبری است تا بحث کنترل سیلاب

استاد تمام مهندسی آب دانشگاه شهید چمران اهواز در پایان توضیح داد: لایروبی در حالت کلی راه حل پر هزینه و بی فایده 

ای است اما اگر بر اساس مطالعات جامع مهندسی رودخانه و کنترل سیل، تشخیص داده شد تا بازه هایی، اگر لایروبی شوند 

می تواند در افزایش ظرفیت انتقال رودخانه موثر باشد، حتما ضروری است انجام گیرد، یا مثلا برای اهداف دیگری نظیر 

 .ز شهرها عبور می کنند، می توانند لایروبی را مورد توجه قرار دهدناوبری و زیبایی، رودخانه هایی که از مرک
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 ۱۶:2۱-۱۳۹۸فروردین  ۳۱                                           

  زدگان خوزستان شکیل کارگروه حقوقی بسیج اساتید برای پیگیری مسائل سیلت

چمران اهواز گفت: بسیج اساتید برای پیگیری مشکلات حقوقی مردم مسئول بسیج اساتید دانشگاه شهید 

  .زده کارگروه ویژه تشکیل داده است سیل

 

 و اهواز چمران شهید دانشگاه بسیجی اساتید: داشت اظهار اهوازدر  تسنیموگو با خبرنگار  محمد راضی جلالی در گفت

 .بودند مردم کنار در سیل آغاز همان از خوزستان

زدگان و  اه مدت، میان مدت و بلند مدت برای کمک به سیلراهبرد کوت 3بسیج اساتید استان  وی افزود: پس از وقوع سیل

 و آلام مردم گرفتار در سیل به تصویب رساند.  کاهش درد

ای  مسئول بسیج اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: مشکلات روحی و روانی یکی از مسایلی است که پس از هر حادثه

 روانشناسی و مشاوره بسیج اساتید تشکیل شد.نیاز به حل فوری دارد. برای این مساله کارگروه 

های اسکان  زده و در کمپ وی بیان کرد: این کارگروه با حضور متخصصین گروه روانشناسی از بدو تشکیل بین مردم سیل

 دهند. دیده خدمات روانشناسی ارائه می حضور دارند و برای مردم آسیب

دیگر کارگروهی است که از سوی اساتید تشکیل شده است. این کارگروه راضی جلالی ادامه داد: کارگروه شیلات و کشاورزی 

 دهد. های لازم در بخش کشاورزی و شیلات ارائه می زده مشاوره با حضور در مناطق سیل

های پرورش ماهی همچنان درگیر سیلاب هستند اساتید نتوانستند  وی بیان کرد: در بخش شیلات با توجه به اینکه حوض

 کند. سیل کارگروه شیلات فعالیت می ته باشند ولی به محض برطرف کردنحضور جدی داش

این عضو هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بخش کشاورزی و دامپزشکی باتوجه به اینکه عمده خسارت در 

 این بخش بوده است اساتید فعالیت بیشتری داشتند.

های دامپزشکی با حضور در  زده اظهار داشت: اکیپ مپزشکی به مناطق سیلوی با اشاره به اعزام اساتید و دانشجویان دا

ها اعزام  زده نوع بیماری و نیاز دامپزشکی منطقه را شناسایی و سپس با هماهنگی سازمان دامپزشکی اکیپ مناطق سیل

 شدند.

های کوچک و  دام  سیانسیونهای اعزامی بسیج در این مدت در بخش مداوا و تشخیص بیماری و واک راضی جلالی گفت: تیم

کارگروه دامپزشکی با اهتمام بیشتری در منطقه  بزرگ و طیور فعالیت داشتند. با توجه به گرمای فصل و احتمال شیوع بیماری

 فعالیت داشتند.
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کشاورزی با های پیشنهادی اساتید بسیجی در بخش کشاورزی اظهار داشت: اساتید همچنین در بخش  وی با اشاره به طرح

 توجه به اینکه اکنون فصل گروه افشانی نخیلات است، پیشنهادهای را در این زمینه ارائه دادند.

مسئول بسیج اساتید دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: کارگروه فنی و عمرانی بسیج اساتید نیز تشکیل شده و در حال 

لازم برای ارائه مشاوره در بخش عمرانی و فنی برای تعمیر ارزیابی منطقه و خسارات وارده است. این کارگروه آمادگی 

 زده را دارد. های مناطق سیل زیرساخت

زده در زمینه مسایل بیمه و حقوقی بیان داشت: کارگروه ویژه با حضور اساتید علمی  وی همچنین با اشاره مشکلات مردم سیل

 آمادگی دارد تا به مردم مشاوره لازم را ارائه دهد. زدگان تشکیل شده و گروه حقوق برای پیگیری مشکلات حقوقی سیل

زده و کمک به مردم گفت: کارگروه جهادی بسیج  راضی جلالی در پایان با اشاره به حضور خودجوش اساتید در مناطق سیل

 رند.زده به صورت جهادی حضور دا ها و مناطق سیل اساتید نیز به شکل خودجوش از همان آغاز تشکیل و اساتید در کمپ
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  ۰۶:۰۰ساعت  ۱۳۹۸فروردین  ۳۰جمعه , 

 

  :غفاری

 ها تشکیل شده است  ستادهای رسیدگی به سیل در تمامی دانشگاه

های مناطق  معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری از تشکیل ستاد در همه دانشگاه

  .زده خبر داد سیل

، در خصوص کارهای صورت گرفته از گروه دانشگاه خبرگزاری آناغلامرضا غفاری در گفتگو با خبرنگار حوزه فرهنگی و هنری 

به  زده اظهار کرد: در روزهای اول سیل سوی معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری برای مناطق سیل

های مناطق  احمر، امداد و نجات، خیریه و اردوهای جهادی دانشگاه های هلال ها و دانشجویان فعال در کانون همه دانشگاه

زده در  توانند در حوزه مسائل و مشکلات سیل کمک کنند، دعوت شد تا با حضور در مناطق سیل هایی که می زده و کانون سیل

 .کوشا باشند و این کار صورت گرفت راستای امدادرسانی به آسیب دیدگان

ویژه دانشگاه شهید چمران اهواز و دانشگاه گلستان. همچنین  زده ارتباط خوبی داریم به های مناطق سیل وی افزود: با دانشگاه

 .زده را نیز فراهم کردیم کردند با مناطق سیل زمینه اتصال و پیوند دانشجویانی که در تهران فعالیت می

ها، در  ها فراتر از مجموعه کانون ی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری تصریح کرد: در ادامه فعالیتمعاونت فرهنگ

کنند همچنین به همه  های مختلف سیل کار می ایم که در عرصه زده ستادهایی را تشکیل داده های مناطق سیل تمامی دانشگاه

اند مسائل مربوط به سیل و چه مسائل پیش  ها موظف دهند. این کمیته های تخصصی تشکیل شده است کمیته ها ابلاغ دانشگاه

 .از سیل و مشکلات به وجود آمده بعد از سیل را پیگیری کنند

جمهور اظهار  ها از سوی رئیس عنوان رئیس هیأت ویژه گزارش سیلاب غفاری با اشاره به انتصاب رئیس دانشگاه تهران به

ها برای بررسی و شناخت این مسئله، علل به وجود  ویژه امکانات علمی دیگر دانشگاه د و بهکرد: این دانشگاه از امکانات خو

 .آمدن آن و پیامدهایش استفاده خواهد کرد
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  ۰۸:۴۴:۱۷ - ۱۳۹۸فروردین  ۳۱

 هیات بررسی سیل ظرفیت علمی کشور را نمایندگی نمی کند

 

چمران اهواز در نامه ای به رییس جمهوری، نسبت به اعضای هیات اعضای هیات علمی دانشگاه شهید  -ایرنا 

بررسی سیل اعتراض کرده و اعلام کردند: ترکیب هیات بررسی سیل، تمامی ظرفیت علمی و پژوهشی کشور 

 .و به ویژه توانمندی علمی مناطق سیل زده را نمایندگی نمی کند

 
 

نفر از اعضای هیات علمی  116به به دفتر ایرنا اهواز ارسال شده، به گزارش ایرنا در این نامه که یک نسخه آن روز شن

دانشگاه شهید چمران اهواز خطاب به دکتر حسن روحانی رییس جمهوری، اقدام وی در تعیین هیاتی برای بررسی همه جانبه 

بال همگان روبه رو شده و سیلاب های اخیر در چندین استان کشور، را شایسته تقدیر دانسته و گفته اند: این اقدام با استق

امید است، نتایج حاصل از تحقیقات آن هیات، گره گشای چالش های گسترده و نگران کننده ناشی از سیل های اخیر باشد؛ 

ولی ما اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز، در راستای وظایف حرفه ای خود و در ارتباط با هیات مذکور، نکاتی را 

 .ی رسانیمبه استحضار م

 
 

در این نامه آمده است: امیدواریم، اقدام مناسب جنابعالی در اعتماد به دانشگاه و دانشگاهیان، محدود به ارزیابی رخدادهای 

این چنینی، پس از وقوع آنها نشود؛ لذا انتظار آن است که باور به ضرورت حضور دانشگاهیان در پیش، حین و پس از اجرای 

تسری یابد و تنها در این صورت است که زمینه ی لازم برای رشد و بالندگی دانشگاه از سویی و ارتقای تمامی فعالیت ها 

 .کیفی امور اجرایی از سوی دیگر، تامین می شود

 
 

در ادامه این نامه آمده است: یکی از اشکالاتی که در مدیریت کشور مشاهده می شود، اتکا به رویکرد تمرکزگرایی یا 

ست که متاسفانه همواره کشور را از بسیاری از سرمایه های انسانی خود، محروم کرده است و با تاسف، ترکیب مرکزگرایی ا

 .انتخاب هیات بررسی سیل نیز همین نکته را به اذهان متبادر می کند

 
 

  –انایی و علم را در ادامه آمده است: مرکزگرایی مفرط در حوزه ی علم هرگز قابل تحمل نیست؛ بنابراین خواهشمند است، د

مقید به مرکزنشینی نکنید، این امری است که متاسفانه نحوه چینش کارگروه محققان  -که ذاتا امری همگانی و جهانی است 

منتصب، شائبه آن را ایجاد کرده است؛ لذا درخواست می شود، کاری نکنید که استادان دانشگاه به این نتیجه برسند که برای 

ش و تجربه علمی خود را در معرض استفاده عموم قرار دهند، باید حتما مفتخر به زیست در مرکز و تهران آنکه بخواهند، دان

  .باشند

 
 

در بخش دیگری از این نامه آمده است: از سویی، بایسته است به اطلاع برسانیم که ما اعضای هیات علمی دانشگاه شهید 

 در کنار مسوولان استانی و مردم شریف رنج دیده استان بوده و درحد توان که از بدو شروع این سیل ویرانگر  -چمران اهواز 
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اعلام می داریم که همچنان با میل و رغبت، همکاری مان را ادامه  -خود به کاهش آلام و مشکلات مردم کمک کرده ایم

اتفاق آن غیر از یک نفر، از دانشگاه  خواهیم داد؛ ولی در اینجا اعتراض خود را به ترکیب هیات مذکور که اکثریت قریب به

 .های مستقر در تهران انتخاب شده اند اعلام می داریم
 

هیات »فروردین در حکمی به دکتر محمود نیلی احمدآبادی رییس دانشگاه تهران ماموریت داد تا ریاست  27رییس جمهوری 

های مرتبط را به عهده گرفته و در  ر تخصصهای علمی مستقل و خبره د با عضویت شخصیت« ها ویژه گزارش ملی سیلاب

نفر از اساتید کشور به عنوان اعضای این هیات انتخاب  21این رخداد را ارایه کند. در این حکم « گزارش ملی»ماه  6مدت 

 .از اعضای دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران است (شدند که تنها یک نفر از آنها )محمود شفاعی بجستان
 

 منعکس شده است. لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری ایرنا و خوز نیوز 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

267 



 

 

 

 

 ۶۷۹۵۵۶شناسه خبر: -۱۳:۰2 -۱۳۹۸یک اردیبهشت 

 روتکلی درباره سیل در خوزستانلزوم تهیه پ

 

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه نباید وقتی سیلی رخ داد تازه به فکر مقابله 

با آن باشیم، گفت: بلکه باید از قبل با انجام مطالعاتی در این زمینه، پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت 

  .شود ای و مدیریتی می ای و اجرایی و موارد غیرسازه پروتکل شامل موارد سازهسیل، شکل بگیرد؛ این 

های مختلف فرهنگی،  علی حقیقی اظهار کرد: از روزی که مساله سیل در کشور مطرح شد دانشگاه در حوزه – هورنیوز

یل آغاز کرد. برخی دانشگاهیان با توجه به تخصص خود به صورت فردی و دانشجویی و پژوهشی فعالیت خود را در حوزه س

دادند. مرکز تحقیقات علوم رفتاری دانشگاه نیز کارگروهی را  مستقل در این زمینه همکاری داشتند و به مردم مشاوره می

 .زده روانشناس اعزام کرد تشکیل داد و به مناطق سیل

هایی  تواند در زمینه سیل کمک های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می ت کمکوی افزود: دانشگاه در سه بخش به صور

ها بود  زده های نقدی و غیرنقدی برای کمک به سیل های کوتاه مدت شامل اقداماتی مانند جمع آوری کمک انجام دهد. کمک

ها در دانشکده دامپزشکی و توسط  زدگان یا ویزیت دام سیل زده ای به سیل که یکی از این اقدامات ارائه خدمات مشاوره

 .دانشگاه بود

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: برای انجام اقدامات میان مدت و بلندمدت نیز در حال بررسی 

هستیم و قرار است پنج موضوع کلان برای کار در دانشگاه در نظر بگیریم. یکی از موضوعات مساله مدیریت بحران در 

تان با تمرکز بر سیل است. نباید وقتی سیلی رخ داد در آن لحظه ما فکر کنیم که برای مقابله با آن باید چه کاری انجام اس

دهیم، بلکه از قبل باید مطالعاتی در این زمینه انجام شده باشد تا پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت سیل، شکل بگیرد 

 .و بتواند به ستاد بحران کمک کند

شود. ما در تلاش هستیم  ای و مدیریتی نیز می ای و اجرایی و موارد غیرسازه حقیقی ادامه داد: این پروتکل شامل موارد سازه

تا سندی را آماده کنیم که اگر چنین اتفاقی دوباره در آینده رخ داد این سند به ستاد بحران کمک کند تا بداند متناسب با 

 .چه زمانی انجام دهد مشکلات چه اقداماتی را باید در

وی افزود: طرح دیگری تحت عنوان مدیریت تغییر اقلیم استان در دانشگاه در حال انجام است که این طرح مورد حمایت 

های تغییر اقلیم  های شدید نشانه ها و خشکسالی شود سیلاب استاندار و به خواسته استاندار تعریف شده است. گفته می

های لازم را انجام  بینی شوند. لازم است برای تغییر اقلیم استان آماده باشیم و پیش تکرار میهستند و به صورت متناوب 

 .ها حداکثر استفاده را کرد هایی را اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از آب توان طرح دهیم. در زمان خشکسالی می

کنیم، مستندسازی سیل  ه در دانشگاه دنبال میمعاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: موضوع دیگری ک

 ایم.  اخیر است تا بدانیم علل رخ دادن این سیل چه مسائلی بوده است و چقدر خسارت مالی، انسانی، روحی و روانی داشته
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یابی و  عارضهباید تبعات سیل و تمام اتفاقاتی که ظرف یک ماه گذشته در استان رخ داده است در قالب یک سند جامع، 

 .آسیب شناسی شوند

های تخصصی، این سیل را  ها و کارگاه حقیقی گفت: قصد داریم یک کنفرانس در دانشگاه برگزار کنیم و در قالب نشست

اند یا چگونگی کمک برای مرمت  های خود را از دست داده بررسی کنیم. خسارات، نحوه کمک به کشاورزانی که زمین

 .برای اینکه مردم به زندگی عادی برگردند، از موضوعاتی هستند که باید بررسی شوندها و تلاش  ساختمان

کرد:  وی با اشاره به انتخاب دانشگاه شهید چمران به عنوان دانشگاه معین درخصوص تحقیقات در زمینه سیل، خاطرنشان

های اخیر و مشکلات پیش  له بحرانوزارت علوم آماده هرگونه همکاری با دانشگاه شهید چمران و خوزستان درخصوص مسا

های مختلفی را در دستور کار دارد. اساتید ما در حال همکاری با سازمان آب و برق و استانداری  آمده است. دانشگاه برنامه

 .دهند ها می های لازم را به آن هستند و مشاوره
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 ۱2:۰۰ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۱ :تاریخ انتشار -۶۹۰۴۶۰۹ :کد خبر

 

 غفاری در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان مطرح کرد؛

های دانشجویی استفاده  ها/ برای کمک به سیل زدگان از تشکل در دانشگاههای تخصصی  ضرورت ایجاد کمیته

  کردیم

 ها خبر داد. های تخصصی در دانشگاه معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم از ضرورت ایجاد کمیته

گروه علمی پزشکی باشگاه  حوزه دانشگاهی   وگو با خبرنگار غلامرضا غفاری معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم در گفت

ها به  رسانی به مردم مناطق سیل زده، اظهار کرد: از همان ابتدا پس از وقوع سیل به دانشگاه  ، درباره کمکخبرنگاران جوان

هایی مثل هلال  های دانشجویی و کانون اونت فرهنگی و اجتماعی آنها در مناطق سیل زده ابلاغ شد که تشکلویژه بخش مع

 اندازی کنند و ورود بیشتری به این حوزه داشته باشند. احمر، همیار و غیره برای کمک به سیل زدگان راه

 های منطقه تعاملات خوبی داشته باشیم باید با دانشگاه

های  اند، طبیعتاً در تلاشیم با دانشگاه ها کرده های زیادی به سیل زده های دیگر آماده هستند و کمک البته سازمان وی ادامه داد:

مناطق بیشتر بوده   منطقه تعاملات خوبی داشته باشیم به ویژه دانشگاه شهید چمران اهواز و خوزستان که مشکلات در آن

 معاونت فرهنگی تعاملات خوبی داشتیم. است؛ در این راستا حتی در ایام تعطیلات با

  دانشگاه باید کمیته تخصصی داشته باشند

ها ابلاغ شد که  کنند؛ به همه دانشگاه های مختلف کار می هایی داریم که در عرصه ها ستاد غفاری بیان کرد: ما در همه دانشگاه

و مشکلات ناشی از آن را مورد بررسی قرار  های تخصصی مسئله مربوط به سیل کمیته تخصصی داشته باشند که این کمیته

 دهند.
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  ۱۰:۱2 - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۱ :تاریخ انتشار -۷۳۶۶۴۵ :کد خبر

 :معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران تاکید کرد

 لزوم تهیه پروتکلی درباره سیل در خوزستان 

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه نباید وقتی سیلی رخ داد تازه به فکر مقابله 

فت: بلکه باید از قبل با انجام مطالعاتی در این زمینه، پروتکل و دستورالعملی متناسب با شددت  با آن باشیم، گ

  .شود ای و مدیریتی می ای و اجرایی و موارد غیرسازه سیل، شکل بگیرد؛ این پروتکل شامل موارد سازه

ای مختلف فرهنگی، دانشجویی و ه علی حقیقی اظهار کرد: از روزی که مساله سیل در کشور مطرح شد دانشگاه در حوزه

پژوهشی فعالیت خود را در حوزه سیل آغاز کرد. برخی دانشگاهیان با توجه به تخصص خود به صورت فردی و مستقل در این 

دادند. مرکز تحقیقات علوم رفتاری دانشگاه نیز کارگروهی را تشکیل داد و به  زمینه همکاری داشتند و به مردم مشاوره می

 .زده روانشناس اعزام کرد مناطق سیل

هایی  تواند در زمینه سیل کمک های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می وی افزود: دانشگاه در سه بخش به صورت کمک

ها بود  زده های نقدی و غیرنقدی برای کمک به سیل های کوتاه مدت شامل اقداماتی مانند جمع آوری کمک انجام دهد. کمک

ها در دانشکده دامپزشکی و توسط  زدگان یا ویزیت دام سیل زده ای به سیل ات ارائه خدمات مشاورهکه یکی از این اقدام

 .دانشگاه بود

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: برای انجام اقدامات میان مدت و بلندمدت نیز در حال بررسی 

گاه در نظر بگیریم. یکی از موضوعات مساله مدیریت بحران در هستیم و قرار است پنج موضوع کلان برای کار در دانش

استان با تمرکز بر سیل است. نباید وقتی سیلی رخ داد در آن لحظه ما فکر کنیم که برای مقابله با آن باید چه کاری انجام 

اسب با شدت سیل، شکل بگیرد دهیم، بلکه از قبل باید مطالعاتی در این زمینه انجام شده باشد تا پروتکل و دستورالعملی متن

 .و بتواند به ستاد بحران کمک کند

شود. ما در تلاش هستیم  ای و مدیریتی نیز می ای و اجرایی و موارد غیرسازه حقیقی ادامه داد: این پروتکل شامل موارد سازه

ن کمک کند تا بداند متناسب با تا سندی را آماده کنیم که اگر چنین اتفاقی دوباره در آینده رخ داد این سند به ستاد بحرا

 .مشکلات چه اقداماتی را باید در چه زمانی انجام دهد

وی افزود: طرح دیگری تحت عنوان مدیریت تغییر اقلیم استان در دانشگاه در حال انجام است که این طرح مورد حمایت 

های تغییر اقلیم  های شدید نشانه خشکسالیها و  شود سیلاب استاندار و به خواسته استاندار تعریف شده است. گفته می

های لازم را انجام  بینی شوند. لازم است برای تغییر اقلیم استان آماده باشیم و پیش هستند و به صورت متناوب تکرار می

 .ها حداکثر استفاده را کرد هایی را اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از آب توان طرح دهیم. در زمان خشکسالی می

کنیم، مستندسازی سیل  معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: موضوع دیگری که در دانشگاه دنبال می

 ایم.  اخیر است تا بدانیم علل رخ دادن این سیل چه مسائلی بوده است و چقدر خسارت مالی، انسانی، روحی و روانی داشته
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یابی و  ظرف یک ماه گذشته در استان رخ داده است در قالب یک سند جامع، عارضهباید تبعات سیل و تمام اتفاقاتی که 

 .آسیب شناسی شوند

های تخصصی، این سیل را  ها و کارگاه حقیقی گفت: قصد داریم یک کنفرانس در دانشگاه برگزار کنیم و در قالب نشست

اند یا چگونگی کمک برای مرمت  دست داده های خود را از بررسی کنیم. خسارات، نحوه کمک به کشاورزانی که زمین

 .ها و تلاش برای اینکه مردم به زندگی عادی برگردند، از موضوعاتی هستند که باید بررسی شوند ساختمان

کرد:  وی با اشاره به انتخاب دانشگاه شهید چمران به عنوان دانشگاه معین درخصوص تحقیقات در زمینه سیل، خاطرنشان

های اخیر و مشکلات پیش  هرگونه همکاری با دانشگاه شهید چمران و خوزستان درخصوص مساله بحرانوزارت علوم آماده 

های مختلفی را در دستور کار دارد. اساتید ما در حال همکاری با سازمان آب و برق و استانداری  آمده است. دانشگاه برنامه

 .دهند ها می های لازم را به آن هستند و مشاوره
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 ۱۰۰2۷۸۹کد مطلب:  -۰۵:۰۰ - ۱۳۹۸اردیبهشت  2دوشنبه 

 برومند در گفت و گو با ایسکانیوز مطرح کرد؛

تر بیان  ها باید نیازهای خود را دقیق ها بر رفع نیازهای جامعه/دستگاه لزوم تمرکز فعالیت پژوهشی دانشگاه

 کنند

های علمی و  ها و پارک ها، پژوهشگاه های پژوهشی دانشگاه فعالیتمعاون پژوهش و فناوری وزارت علوم گفت: 

 .فناوری باید بر نیازهای جامعه و رفع آن تمرکز بیشتری داشته باشد

مسعود برومند معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در گفت و گو با خبرنگار گروه دانشگاه ایسکانیوز با 

آموختگان دانشگاهی در حوزه پژوهشی در زمینه مسئولیت پذیری اجتماعی  اولویت دانشجویان و دانشترین  اشاره به مهم

های پژوهشی است که در حال حاضر در  دانشگاه گفت: من معتقدم مسئولیت پذیری دانشگاه در این حوزه، شامل فعالیت

یعتا چنین فعالیت هایی باید بر نیازهای جامعه و رفع گیرد، طب های علمی و فناوری صورت می ها و پارک ها، پژوهشگاه دانشگاه

 .آن تمرکز بیشتری داشته باشند

وی ادامه داد: بخشی از نیازهای جامعه، کاملا عیان و مشهود است و به خوبی دیده می شود که ازجمله آن می توان به 

 نمایان است و نیازی نیست که دانشگاهیان انرژی و غیره اشاره کرد. این مسائل در جامعه کاملا  محیط زیست،  مشکلات آب،

 .ما به دنبال بیان نیاز دیگری باشند

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اظهار کرد: یک بخشی از نیازها و مسائل اجتماعی وجود دارد که 

ها و نهادها نیز لازم  ت گیرد. همچنین دستگاههای بیشتری صور ها با آن مواجه هستند، در این زمینه باید برنامه ریزی دستگاه

 .تر بیان کنند است، نیازهای خود را دقیق

ها در جریان سیل اخیر بیان کرد: من چندی پس از وقوع سیل، سری به  وی با اشاره به مسولیت پذیری اجتماعی دانشگاه

ه معین در منطقه خوزستان بر عهده گرفته است، اهواز زدم و از مسئولیت اجتماعی که دانشگاه شهید چمران به عنوان دانشگا

لذت بردم. این دانشگاه به عنوان بازوهای مشورتی در استان خوزستان به کار گرفته شده و در فعالیت های اجرایی در امور 

 .دام، کشاورزی، آسیب شناسی و غیره شرکت کرده و مشغول به فعالیت است

دامات اعضای هیئت علمی و دانشجویان جهادگر در سطح جامعه پخش شود تا مردم برومند افزود: باید گزارشی در زمینه اق

 .اند دریابند این افراد اللخصوص دانشجویان تا چه اندازه ای در زمینه سیل اخیر فعال بوده
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 ۰۸:۳۵:۵۳ -۰۳/۰2/۹۸-۷۵۰۸۷۳کدخبر:

  :ایلناوگو با  رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز در گفت

ها را برای خواهد/ حریم رود تومان هزینه می 7۵0،000،000،000لایروبی کارون هر سه سال یکبار حداقل 

 خودشان بگذاریم 

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز گفت: اگر هر متر مکعب لایروبی را با حداقل هزینه هم در نظر بگیریم برای 

تومان خواهد شد و دوباره بعد  750،000،000،000میلیون متر مکعب خاک از بستر خارج شود که  50رودی مثل کارون باید 

  .گردد و اثر آن هم در کاهش ارتفاع آب جزئی بوده و به صرفه نیست جای خود بر میسال به  3از 

ها بر سیلابی نشدن آنها اظهار داشت: در  وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تاثیر لایروبی رودخانه مهدی قمشی در گفت

اند تا حدی  به هورالعظیم که با رسوب پر شدههای کرخه و ورودی  های جنوب کشور مثل میسان و یا دهانه مورد رودخانه

توان گفت که باید لایروبی صورت گیرد تا اجازه عبور بیشتر آب به سمت هورالعظیم داده شود، البته مشکل اصلی رسوب  می

و   هایی است که زیر کشت کشاورزی رفته و ورودی رودها را بسته گذاری نیست موضوع پرورش ماهی در مسیر رود و زمین

 اند. مصب رودها به صورت انسان ساز محدود شده

وی افزود: اما اگر منظور از لایروبی کارون باشد، قبلا مطالعات آن انجام شده و در اختیار مسئولین قرار گرفته، همان کاری که 

کند اما  یروبی میدهد، یک لایروب در نظر گرفته و بالادست و پایین دست اهواز را لا سالهاست آب و برق خوزستان انجام می

متر هم زیاد کنیم متاسفانه نه تنها  6تا  5این اقدام به تنهایی پاسخگو نیست، حتی اگر فرض کنیم عمق رودخانه را در اهواز 

آورد. بنابراین اثر کاملا منفی روی  در ارتفاع آب عبوری از اهواز اثر مثبت ندارد بلکه اثر معکوس دارد و ارتفاع آب را بالا می

 سیلاب خواهد داشت. عبور

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز تصریح کرد: اگر لایروبی به صورت اصولی برای کارون پیگیری شود باید 

پایین دست، به سمت ایستگاه فارسیات چند نقطه که کف رودخانه به شدت بالا آمده لایروبی شود و شیب هیدرولیکی را زیاد 

سال  3اثر دارد اما اثر آن بسیار کم است، لایروبی از نظر زمانی اثر کوتاه مدت دارد مجموعا شاید کنیم که روی گذر سیلاب 

 کارایی داشته باشد بعد از آن با رسوب رودخانه دوباره به شکل قبل بازگشته و مجددا باید لایروبی انجام شود.

های اقتصادی بسیار بالایی  واهد بود، ضمن اینکه هزینهوی تاکید کرد: لایروبی به منظور گذر بهتر سیلاب از کارون موفق نخ

سال اثر بخشی دارد بنابراین گزینه مناسبی برای کارون  3هم دارد و با توجه به اینکه مجموعا از نظر طول زمانی هم حداکثر 

با کارون اثر بخشی شود یکی برای بهتر کردن عبور سیلاب است که در رابطه  نیست. لایروبی برای کارهای مختلف انجام می

 آن ناچیز و کوتاه مدت است.

ها یا زیباسازی شهرها و یا به جهت اینکه ممکن است  قمشی گفت: اگر تعمیق رودخانه برای عبور شناورهای آبی و کشتی

 های جزایری در رودخانه ایجاد شود که منظر رودخانه را زشت کند، تجویز شود مثمر ثمر است. به منظور اصلاح رودخانه

شود که منظر رود زیبا شود و این قابل توجیه است ولی برای عبور سیلاب باید کار  شریانی از تکنولوژی استفاده می

 کارشناسی صورت گیرد.
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وی تاکید کرد: در مورد رودهایی مثل کارون اثر نداشته و یا معکوس است و حتی اگر به صورت اصولی انجام شود از نظر 

سال بستر به حالت طبیعی بازگشته و اثر لایروبی را  3ارتفاع اثر کمی دارد و از نظر زمانی هم حداکثر بعد از کارکرد بروی 

 برد. کاملا از بین می

های بالای لایروبی اظهار داشت: هزینه لایروبی بر اساس  رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز با اشاره به هزینه

 20تا  15متر مکعب حدود  هر ازای به که شود می خارج ها رودخانه ه و خاکی است که از بستر متر مکعب مواد، شن، ماس

 ها متفاوت است. هزار تومان است. بسته به نوع مواد بستر هم هزینه

متر میلیون  50وی ادامه داد: اگر هر متر مکعب لایروبی را با حداقل هزینه هم در نظر بگیریم برای رودی مثل کارون باید 

گردد و  سال به جای خود بر می 3تومان خواهد شد و دوباره بعد از  750،000،000،000مکعب خاک از بستر خارج شود که 

 اثر آن هم در کاهش ارتفاع آب جزئی بوده و به صرفه نیست.

افزود: هر نوع  قمشی مهمترین عامل منفی و سیلابی شدن رودها را ساخت و سازهای غیر مجاز در مسیر آنها عنوان کرد و

دخل و تصرف و یا جسم و سازه اعم از درخت، نیزار، رستوران و یا مجسمه که جلوی جریان آب را بگیرد و مقاومتی در عبور 

ها باید حفاظت شود و برای خود رودخانه باقی  آب ایجاد کرده و ارتفاع آب را افزایش دهد مشکل آفرین است. حریم رودخانه

 بماند.
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 زاده در گفتگو با دانشجو: سیاهی

زدگان/ در یادمان شهدای هویزه به  خواهران بسیج دانشجویی شهید چمران اهواز به سیلرسانی  خدمت

  فعالیت فرهنگی پرداختیم

مسئول خواهران جهادی بسج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: محور اصلی فعالیت گروه خواهران 

 یادمان بر عهده ما بود.  جهادگر در یادمان شهدای هویزه، فرهنگی بوده و اداره بخش مهدکودک

شیدا سیاهی زاده، مسئول خواهران جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز در گفتگو با خبرنگار دانشگاه 

دی خواهران های جهادی این گروه در یادمان شهدای هویزه گفت: اعزام تیم جها ، در خصوص فعالیت تیمخبرگزاری دانشجو

 20بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز به یادمان شهدای هویزه و محل اسکان برخی سیل زدگان استان، از 

 فروردین آغاز شد.

روز در منطقه فعالیت داشتند، البته برخی از جهادگران به  2نفره به مدت  4تیم  8سیاهی زاده افزود: جهادگران ما در قالب 

 شدند. تا یک هفته نیز در یادمان مشغول فعالیت میخواست خودشان 

مسئول خواهران جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: با توجه به اینکه یادمان شهدای هویزه از 

تیم  فروردین تخیله شد و بیشتر سیل زدگان اسکان داده شده در این منطقه، به منازلشان برگشتند، بازگشت آخرین 29

 فروردین صورت گرفت. 30جهادی خواهران این دانشگاه 

وی اضافه کرد: محور اصلی فعالیت گروه خواهران جهادگر دانشگاه شهید چمران اهواز در یادمان شهدای هویزه، فرهنگی 

 بوده و اداره بخش مهدکودک یادمان بر عهده ما بود و در رده کودکان و نوجوانان فعالیت داشتیم.

های فرهنگی ویژه کودکان و  روز فعالیت این گروه در یادمان شهدای هویزه، به اجرای برنامه 10ده ادامه داد: طی سیاهی زا

های جهادی ما در بخش خادمین نیز در حوزه غبارروبی  های آموزشی ویژه نوجوانان پرداختیم و علاوه بر آن تیم برگزاری حلقه

 لام بین سیل زدگان اسکان داده شده فعالیت داشتند.یادمان شهدای هویزه و بسته بندی و پخش اق

های  وی یادآور شد: البته گروه خواهران جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز در زمینه جمع آوری کمک

نگی ها را که شامل لوازم بهداشتی و اقلام ضروری و فره نقدی و غیرنقدی برای سیل زدگان نیز فعالیت داشته و این کمک

 شدند در اختیار سیل زدگان اسکان داده شده در یادمان شهدای هویزه قرار داد. می

مسئول خواهران جهادی بسیج دانشجویی دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه با همکاری مسئولین مقر کتاب اهواز 

کنیم و در یادمان بین نوجوانان توزیع کنیم، توانستیم تعدادی کتاب متناسب با نیاز نوجوانان و بصورت نذر فرهنگی دریافت 

های نقدی که دریافت کردیم، در  هزار تومان تومن جدای از کمک 800میلیون و  1خاطرنشان کرد: همچنین مبلغی بالغ بر 

 اختیار گروه تولیدی اسوه برای دوخت و تهیه لباس مورد نیاز سیل زدگان قرار دادیم.
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  ۱2:۳۵ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۵                            

 کند  خسارات سیلاب با اکتفا به سد سازی کاهش پیدا نمی |خوزستان

 

های متنوع کنترل سیلاب به جای بسنده  عضو هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: استفاده از شیوه

تواند خسارت وارده را به شدت کاهش  مقابله با سیلاب میکردن به سدسازی، در قالب طرح جامع مدیریت و 

  .دهد

 

، اظهار داشت: بلایای طبیعی خسارت عمده مالی و جانی همه ساله به اهوازدر  تسنیم وگو با خبرنگار مجید نبی پور در گفت 

ها، قدم اول شناخت و درک درست این پدیده  برای کاهش این خسارت و زیان  سازد که نخستین گام جوامع انسانی وارد می

 است.

سازد. این  سدها، پل ها و جاده ها وارد میها،  های کشاورزی و راه وی افزود: هرساله سیل خسارت زیادی به مزارع، زمین

بنابراین امروزه اکثر کشورهای دنیا دنبال اقدامات  شود اجتماعی جوامع، خسارت مالی و جانی می مساله سبب تخریب ساختار

 نیازمند آموزش است.  که این اقدامات  پیشگیرانه هستند

این جریان قوی آب پس از هر  ب یک پدیده طبیعی است،عضو هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز بیان داشت: سیلا

های برهنه و ناپایدار و در آبراهه هایی که قبلا توسط خود جریان آب در دامنه های شیب دار کوهستانی ایجاد  رگبار روی زمین

 آید. شده، پدید می

 متناسب با شرایط بوم هر منطقه باید شیوه کنترل سیلاب استفاده شود

های کنترل این سیلاب بیان داشت: روشهای متنوعی برای کنترل سیلاب وجود دارد. کاربرد هر یک از این  یوهوی درباره ش

ها بسته به شرایط محل، میزان ریسک دربرابر خسارت وارده، میزان منافع حاصل از اجرای طرح و مسائل اجتماعی و  شیوه

 اقتصادی منطقه دارد.

شهید چمران اهواز گفت: راههای مهار، کنترل و کاهش خسارت سیلاب به دودسته  مدیر مرکز تحقیقات ریزگرد دانشگاه

 شود. های ساختمانی و غیر ساختمانی تقسیم می روش

ها شامل احداث سد یا سیل بند)سدهای مخزنی، انحرافی،  های عمومی ساختمانی گفت: این روش وی در تشریح روش

تینگ، فاروئینگ،  م، تقویت پوشش گیاهی، احداث سد خشکه چین(، پیپلاستیکی(، آبخیزداری)جلوگیری از چرای احشا

 ها است. بانکت، پخش سیلاب، پلکانی کردن مسیل

گیر، سیل بند، انحراف مسیر رودخانه، کاهش شیب رودخانه، اصلاح مسیر و مقطع  استاد گروه کشاورزی ادامه داد: سیل

 ست.های ساختمانی در مهار سیلاب ا رودخانه از دیگر روش

 های تخصصی برای مهار سیلاب هستند اراضی شهری نیازمند استفاده از روش
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وی درباره روشهای تخصصی ساختمانی در کنترل سیلاب بیان داشت: روشهای تخصصی ساختمانی مختص اراضی شهری و 

تبدیل اراضی پست و گودشهری های جمع آوری سیلاب، ایجاد سازه مشبک،  ها شامل احداث کانال روستایی است. این روش

 بزرگ به فضای سبز، ایجاد سطوح نفوذپذیر و ممانعت از احداث سازهای شهری در زمین های آزاد است.

همچنین با بهبود شبکه فاضلاب شهری، جداسازی سیستم های مختلط دفع رواناب و  نبی پور گفت: در بخش شهری 

ذخیره رواناب، حفر گودال نفوذپذیر، احداث چاه با حفره های قابل فاضلاب، سیستم فرعی زهکشی، احداث حوضچه موقت 

 توانیم کنترل مناسبی در مناطق شهری داشته باشیم. ها و نهرهای نفوذپذیر می توجه، ساخت کانال

ها، توجه دقیق و کافی به  های غیرساختمانی مهار سیلاب نیز اظهار داشت: عدم دخالت در مسیل سیلاب وی درباره شیوه

های  ستانداردهای شهرسازی، رعایت حریم رودخانه ها و مسیل ها، کنترل مستمر سیل بند، ضد سیل کردن سازه ها از شیوها

 موثر در کاهش قدرت تخریب سیلاب است.

عضو هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز بیان داشت: آموزش نقش مهمی در کاهش خسارت سیلاب دارد. لازم است 

 ی و تخصصی دراین باره به مناطق درگیر سیل ارائه شود.های عموم آموزش

پس از وقوع  وی همچنین درباره اقدامات پس از سیل اظهار داشت: یکسری اقدامات اضطراری پیش از سیل لازم است و

از  سیل استفاده از سیستم هشداردهنده منظم، اقدامات اجتماعی و فرهنگی و مددکاری و در نهایت تامین خسارت اقتصادی

 طریق بیمه ضروری است.

نبی پور تاکید کرد: جهت پیشگیری از وقوع سیلاب استفاده از شیوه های کنترلی ساختمانی و غیرساختمانی لازم است. در 

 ها نیز توجه به نوع خاک، آب و هوا و پوشش گیاهی و..لازم است. بکارگیری هر از یک شیوه

 از شیوه های دیگر نیز استفاده کرد روش کنترل سیلاب، فقط سد سازی نیست و باید 

وی با انتقاد از بسنده کردن به احداث سد اظهار داشت: احداث سد یکی از شیوه های کنترل سیلاب است اما تمام روش 

های کنترلی زمینه  های کنترل سیلاب در برنامه جامع دیده شود، تقویب پوشش گیاهی و سایر شیوه نیست. لازم است همه راه

 کند. شتر آب به منابع زیرزمینی و کاهش سرعت آب را فراهم مینفوذ بی

بنابراین لازم است متناسب با این شرایط سیلاب را  استاد گروه کشاورزی ادامه داد: ایران دهمین کشور خشک جهان است

ر است و این های زیرزمینی بسیار موث کنترل کنیم. استفاده از سیستم های گیاهی متناسب مناطق خشک در تقویت سفره

 شود. کنترل مانع از ایجاد سیلاب می

 میلیارد تن خاک حاصلخیز کشور 3فرسایش سالانه 

میلیارد  3وی با اظهار نگرانی از میزان بالای فرسایش خاک حاصلخیز کشور تصریح کرد: میزان فرسایش خاک ایران سالانه 

ها نشان می دهد در  تن خاک است. پیش بینی میلیون 100از طرفی رسوب گذاری پشت سدها سالانه حدود  تن است

 ( تن خاک حاصلخیز کشاورزی از بین رفته و عمر مفید سدها کاهش یابد.4.7میلیارد) 5صورت تداوم این روند، سالیانه حدود 

مدیر مرکز تحقیقات ریزگرد دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: بین وقوع سیل و فرسایش خاک با نابودی پوشش گیاهی 

 شود. هر چه پوشش گیاهی را تضعیف کنیم، سیلاب ها تندتر و بیشتر می طه مستقیم وجود دارد وراب
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 درصد کاهش دهد 40توانست خسارت سیل خوزستان را  وجود پوشش گیاهی می

بهینه از منابع وی با اشاره به اینکه متوسط بارندگی در کشور یک سوم بارندگی جهانی است، اظهار داشت: تنها راه استفاده 

 59آب، احیاء و توسعه پوشش گیاهی است. توسعه پوشش گیاهی ضمن افزایش ذخیره آب زیرزمینی، خسارت سیل را از 

 دهد. درصد کاهش می 22درصد به 

های اخیر در خوزستان و سایر مناطق کشور بیان داشت: این سیل یک زنگ خطر جدی است که باید  نبی پور با اشاره به سیل

 یوه برخورد با طبیعت تجدیدنظر کنیم. لازم است طرح جامع مدیریت و مقابله با سیل در کشور تدوین شود.در ش

های کنترل سیلاب،  وی با انتقاد از سد سازی افراطی در کشور گفت: بسنده کردن به سدسازی و غفلت از سایر شیوه

 سازد. های عمده به کشور وارد می خسارت

 ب، بهترین شیوه مواجهه با زمین های کشاورزی گرفتار سیل استکشت برنج در مناطق غرقا

هزار هکتار از اراضی کشاورزی زیر آب  165این استاد کشاورزی در پایان گفت: مطابق اخرین آمار، در سیل اخیر خوزستان 

از عملیات تکمیلی، ها، کشت برنج است. لازم است قبل از فروکش کردن آب، پس  رفتند. بهترین شیوه برخورد با این زمین

 رطوب غیرغرقابی مزارع می تواند نیاز آبی برنج را تامین کند. اراضی مستعد کشت برنج ، مورد کشت قرار گیرند. زیرا
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  ۱۶:۴۳ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۵

 ای به رؤسای مجلس و دولت اعلام شد؛ در نامه

 به وزارت نیرو هشدار داده بودند ۹7مقامات امنیتی وقوع سیل را بهمن

 

توسط  13۹7سال  نایب رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس گفت: خطر وقوع سیل در اوایل بهمن ماه

 .مقامات امنیتی به صورت کتبی به مقامات ارشد دولتی از جمله وزارت نیرو هشدار داده شده بود

زده و علل وقوع سیل، به این مناطق سفر کرده  ، محمد دهقان که برای بررسی وضعیت مناطق سیلخبرنگار مهر به گزارش

جمهور اعلام کرد: خطر وقوع سیل در اوایل بهمن ماه  ای به علی لاریجانی رئیس مجلس و حسن روحانی رئیس نامهبود، در 

توسط مقامات امنیتی به صورت کتبی به مقامات ارشد دولتی از جمله وزارت نیرو هشدار داده شده بود، اما اقدامی  1397سال 

 .نجام نشده استبرای جلوگیری از بروز سیل از سوی این مقامات ا

 :متن کامل این نامه به شرح زیر است

 جناب آقای دکتر روحانی»

 ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران

 جناب آقای دکتر لاریجانی

 «ریاست محترم مجلس شورای اسلامی

نمایندگان ولایی زده استان خوزستان که به نمایندگی از سوی فراکسیون  با توجه به بازدید اینجانب از بخشی از مناطق سیل

مجلس شورای اسلامی انجام شد و با توجه به جلسات و گفتگوهایی که با مردم به ویژه برخی اساتید دانشگاه شهید چمران 

اهواز داشتم و نظر به گزارشاتی که تاکنون به اینجانب رسیده است، ضمن تشکر از زحمات مسئولان و کارکنان دولت که در 

اند و با سپاس فراوان از مردم و نیروهای جهادی که با انگیزه الهی به  های مختلف تلاش کرده مواجهه با سیل در استان

های ارزشمند  اند و با تقدیر از نقاط قوت و جلوه زده در اقصی نقاط کشور خدمت کرده روزی به مردم سیل صورت شبانه

 :دارم رسانی به مردم، موارد ذیل را در سه بند جداگانه تقدیم می خدمت

 :الف( موارد مربوط به قبل از بروز سیل

های استان انجام نداده  وزارت نیرو در طول سنوات گذشته، وظیفه قانونی خود را در خصوص حفظ بستر و حریم رودخانه -1

ها توسط  های استان، صدور مجوز احداث ساختمان در عمق بستر رودخانه وسازهای غیرقانونی در مسیر رودخانه ساخت .است

ها، یکی از عوامل تشدید خسارت به مردم این استان شده  رویه در حریم رودخانه وسازهای بی خی شهرداران و ساختبر

 .است
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های مصنوعی و عدم ایجاد شبکه  های کارون و کرخه و عدم لایروبی نهرها و کانال توجهی به لایروبی سدها و رودخانه بی -2

ها و کاهش  کاهش ظرفیت سدها شده و از سوی دیگر، موجب کاهش ظرفیت رودخانهها از سویی موجب  آوری روان آب جمع

ریزی برای انجام  سرعت عبور آب و بالا آمدن سطح آب و غرق شدن اراضی کشاورزی و منازل روستایی شده است که برنامه

 .رسد این امور جهت پیشگیری از خسارت در موارد مشابه، ضروری به نظر می

ها و  رین مشکلات شهرها و روستاهای استان خوزستان به ویژه شهر بزرگ اهواز، عدم تخلیه روان آبیکی از مهمت -3

خانه فاضلاب به منظور  ریزی فوری برای احداث تصفیه فاضلاب شهری است که اقدام جدی برای تخلیه فاضلاب و برنامه

 .رسد ها، امری ضروری به نظر می پیشگیری از بروز و شیوع بیماری

تواند علاوه بر منافع مربوط به  دهد، می تمام بختیاری که چند میلیارد مترمکعب آب را در خود جای می تکمیل سد نیمه -4

 .تأمین آب کشاورزی، در موارد مشابه به عنوان اقدامی احتیاطی، مانع بروز خسارت شود

پدیده ابر بارش و ابر سیل، حداقل از دی  مطابق اظهارات جمعی از کارشناسان و بر اساس برخی اطلاعات واصله، بروز -5

 1397برای کارشناسان محرز بوده است و مطابق اخبار واصله، خطر وقوع سیل در اوایل بهمن ماه سال  1397ماه سال 

توسط مقامات امنیتی به صورت کتبی به مقامات ارشد دولتی از جمله وزارت نیرو هشدار داده شده است لیکن وزارت نیرو 

جهت آمادگی برای مواجهه با سیل به عمل نیاورده است و حداقل اینکه نسبت به تخلیه سدها، اقدام به هنگام انجام تمهیدی 

 .نداده است

 :اشتباه مقامات دولتی در آستانه وقوع سیل (ب

به مردم شهرها و ها اعلام شد، مقامات استانی بهترین راه برای مواجهه با سیل را اعلام مکرر  همانگونه که بارها در رسانه

دانستند. اگر مردم به جای مقاومت در برابر سیلاب، به هشدار مقامات استانی  روستاها جهت تخلیه خانه و کاشانه خود می

خانمانی، صدها هزار نفر از مردم شهرها و روستاهای  کردند، امروز علاوه بر بی مبنی بر تخلیه شهرها و روستاها عمل می

 .بودیم چند برابری ناشی از این سیل میخوزستان شاهد خسارات 

های  روستا، دستگاه 400شهر و  6ترین راه را انتخاب کرد و با اعلام ضرورت تخلیه  متأسفانه دولت در مواجهه با سیل، ساده

ک که به اداری را تعطیل و در مواقعی، مردم را در مواجهه با سیل تنها گذاشت، این در حالی بود که مردم با تهیه گونی و خا

ای جهادی و مقاوم از ورود سیل به درون شهرها و روستاهای خود ممانعت  شد، با روحیه سختی در شرایط سیل یافت می

 .کردند

 :جبران خسارت ناشی از سیل (ج

ایم، اما  هر چند بحمدالله با مدیریت بحران و هشدارهای مسئولان ذیربط، تلفات جانی ناشی از سیل در خوزستان نداشته

 :خسارت عظیم ناشی از سیل در این استان بیش از آن است که تاکنون توصیف شده است

درآمد اصلی مردم خوزستان ناشی از زراعت، کشاورزی و دامپروری است. متأسفانه اگر اراضی کشاورزی خوزستان به زیر  -1

ز بین رفته است. بخشی از مردم در آب رفته است و محصولات آنها که همه دارایی مردم است، تقریباً به صورت کامل ا

معرض سیلاب از بین رفته است و بخش اعظم دامی که مانده است، به دلیل نبود علوفه و خوراک در معرض آسیب قرار 

 .دارند

درصد اعتبار  5رود ضمن تأمین علوفه مورد نیاز احشام استان از محل  از دولت به ویژه وزارت جهاد کشاورزی انتظار می

هزار میلیارد تومان است، به صورت فوری درصدی از خسارات ناشی از سیل را به  24ه حوادث غیرمترقبه که حدود مربوط ب

 .کشاورزان و دامداران این استان پرداخت کند
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شرایط ها هزار نفر از مردم خوزستان در منازل اقوام خود یا در  بخشی از منازل مردم روستاها به زیر آب رفته است و ده -2

رود منازل روستاها به دلیل  کنند چون احتمال می سخت و در هوای گرم و بدون برق و آب بهداشتی در چادرها زندگی می

کندی تخلیه آب، تا چند ماه دیگر قابل استفاده نباشند. تأمین ژنراتورهای تولید برق برای روستاییانی که در چادر زندگی 

 .آنها و احشام آنها، بهترین راه برای حفظ زندگی آنها و دام آنها استکنند و تأمین آب بهداشتی برای  می

زده تا اندازه زیادی تاکنون تأمین شده است  هرچند با تشکیل ستادهای مردمی و حمایت مردم و دولت، غذای مردم سیل -3

تری نشان  ود را به صورت جدیلیکن با توجه به اینکه به دلیل نابود شدن کشاورزی مردم، آثار سیل تا چندین ماه دیگر خ

آوری  خواهد داد، لازم است اولاً: مسئولان کشور حقایق را از طریق صدا و سیما به اطلاع ملت برسانند تا امکان جمع

ضروری است هماهنگی لازم بین  :های مردمی جهت حمایت از مردم خوزستان بیش از گذشته فراهم شود. ثانیاً کمک

رسان یا اخذ آمار و اطلاعات  های کمک زده بین دستگاه انی به وجود آید و با تقسیم مناطق سیلرس های مختلف کمک دستگاه

 .درست از اتلاف منابع جلوگیری به عمل آید

زدگان تحت پوشش  ای است که خیل عظیم داوطلبان مردمی که برای کمک به سیل رسانی به مردم به گونه نحوه کمک -4

اند، از امکانات لازم برخوردار نیستند و عوامل دولتی که امکانات اصلی را در اختیار دارند،  هبسیج و روحانیت به منطقه آمد

زدگان نداشت و اکثراً در میان مردم  عمدتاً به دلیل رفتارهای اداری و غیر جهادی اطلاعات میدانی و ملموس از وضعیت سیل

زدگان به نحوی با نظارت دولت در اختیار داوطلبانی  ط به سیلحضور ندارند، بنابراین ضروری است امکانات و اعتبارات مربو

 .زدگان فراهم شود رسانی منظم به سیل اند، قرار گیرد تا امکانات خدمت که با روحیه جهادی در منطقه سازماندهی شده

،تابناک ،مشرق ،جهان نیوز،فارس، آرا نیوز ،الف رکنا ،فردانیوز لازم به ذکر است خبر فوق در اکو فارس ،ایسکانیوز و الف 

 منعکس شده است.
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  2۰:۵۹ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۵

 :ها تأکید کرد گزارش ملی سیلابرئیس هیئت ویژه 

 فعالیت مستقل هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب/وابسته به هیچ نهادی نیستیم

گفت: این هیئت کاملاً مستقل بوده و زیر نظر هیچ دستگاه  ها رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب -اهواز

 .جمهور اعلام خواهد کرد ها را به رئیس دولتی و ارگانی نیست و مستقیم گزارش

علمی  هیئت ، محمود نیلی احمدآبادی عصر امروز پنجشنبه پنجم در نشستی با حضور اعضایخبرگزاری مهربه گزارش 

دانشگاه که در سالن اجتماعات برگزار شد، اظهار کرد: این هیئت کاملاً مستقل بوده و زیر نظر هیچ دستگاه دولتی و ارگانی 

 .جمهور اعلام خواهد کرد ها را به رئیس نیست و مستقیماً گزارش

ی قرار نگیرد؛ از سوی دیگر این استقلال وی افزود: این استقلال هیئت مزیت و فرصتی فراهم کرده که تحت تأثیر هیچ جریان

 .ها مورد استفاده کل کشور قرار گیرد کار را سخت هم خواهد کرد. امیدواریم گزارش

علمی دانشگاه شهید چمران اهواز و همراهی با مجموعه مدیریتی  نیلی احمدآبادی با تقدیر از حس مسئولیت اعضای هیئت

علمی دانشگاه بسیار  شک برگزاری این نشست با حضور اعضای هیئت یان کرد: بیزدگان در جریانات اخیر، ب استان و سیل

 .باشد ترین هدف سفر به استان می مهم است و مهم

خوبی استفاده نکرده  نهاد به عنوان یک ها به های دانشگاه رئیس دانشگاه تهران، ادامه داد: به گمان همه ما کشور از ظرفیت

 .مندی از این ظرفیت است امروز با آن مواجه هستیم به دلیل عدم بهرهاست و بسیاری از مشکلاتی که 

حضورداشته  …گیری، مجلس، قوه قضائیه و  نیلی احمدآبادی گفت: ممکن است فردی از ما در نهادهای اجرایی، مراکز تصمیم

نشگاه یعنی نهادی که همه تواند مغتنم باشد اما به معنی استفاده از ظرفیت دانشگاه نیست. دا ها می باشد و این فرصت

 .تواند بارور شده و در اختیار کل کشور قرار گیرد کنند و این استعداد می اجزای آن در یک موضوع مشارکت می

 تجربه کار گروهی درون و بین دانشگاهی در کشور وجود ندارد

ضعفی برای  را نداریم؛ این مسئله نقطهها  وی، اضافه کرد: در ایران تجربه کار گروهی قوی در درون دانشگاه و بین دانشگاه

اند به این مشکل غلبه کنند. با چهل سالی که از انقلاب  ها تلاش کرده های اخیر اکثر دانشگاه ها است؛ در سال دانشگاه

 .تر به این مسائل بپردازند ها باید جدی گذرد دانشگاه می

ها نیز تشنه  دهد آن ولان کشور در تمامی سطوح نشان میها، اذعان کرد: برخورد مسئ رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب

 .های جدید، مؤثر، علمی و مهم هستند حل و شنیدن حرف راه

های اخیر دومین تجربه است که  های خود، گفت: تجربه رئیس جمهور درباره سیل نیلی احمدآبادی در بخش دیگری از صحبت

 .قعه پلاسکو بود که به دانشگاه تربیت مدرس ارجاع شدگیرد؛ اولین تجربه درباره وا در سطح ملی صورت می
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ارائه گردید نشان  …های اجرایی و  هایی که از دستگاه خوبی انجام گرفت و گزارش وی، اظهار کرد: خوشبختانه این امر به

ر را در مقابل مخاطراتی تواند کشو هایی شد که می ها و دستورالعمل نامه شده که منجر به تدوین آئین داد کار موفقی انجام

 .سوزی ایمن کند مانند آتش

 ها کمک بزرگی به کشور خواهد بود های هیئت ویژه ملی سیلاب نتایج بررسی

ها و  رئیس دانشگاه تهران، بیان کرد: موضوع سیل با مسئله پلاسکو متفاوت است؛ گستردگی آن در کشور و تنوع تخصص

سوزی پلاسکو شده که بیشتر بخشی از مردم شهر تهران را  با رویداد آتشتأثیرات آن موجب متفاوت شدن این رخداد 

 .بار مهم بود اما بر زندگی مردم و شرایط محیطی تأثیر اندکی داشت عنوان رخدادی تأسف درگیر کرده بود. به

توان  ین پدیده را میهای متعددی را تحت تأثیر قرار داده است. ا ای ملی است و استان نیلی احمدآبادی، افزود: سیل مسئله

چنین تحلیل کرد که نتیجه کارهای اشتباه صورت گرفته و کارهای صورت نگرفته است. اگر هیئت بتواند دو موضوع  این

را بررسی کند، کار بزرگی در کشور  "شد و شد کارهایی که نباید انجام می"و  "شد و نشد کارهایی که باید انجام می"

 .صورت گرفته است

ترین نهادهای کشور هستند و طبیعی است این  ترین و علمی طرف ترین، بی اند جزو سالم ها نشان داده داد: دانشگاهوی، ادامه 

ها ارجاع داده شود؛ درباره فرایند صدور حکم و انتخاب افراد نیز نگاه اصلی ما این است که از ظرفیت تمام  مسئله به دانشگاه

 .اند استفاده شود های اخیر دچار مشکل شده هستند و دانشگاهیانی که در سیل آب متخصصان و دانشگاهیانی که در این حوزه

تأمل زمان و سرعت عمل است؛ زمان اجرای این طرح  ها، عنوان کرد: نکته قابل رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب

ها بسیار  ر گرفتن نهادها و ارگانها و تحت تأثیر قرا دهد، تأثیر اجتماعی آن ماهه است و رخدادهایی که در کشور رخ می شش

 .پردازند دهد و همگان به آن می محدود است و معمولاً رخدادی دیگر روی می

شده است و همچنین کارگروه تلفیق که  ها تشکیل کارگروه در ستاد گزارش ملی سیلاب 15نیلی احمدآبادی خاطرنشان کرد: 

عنوان مسئول و اعضا قرار  ها به نفر عضو ستاد در کارگروه 20جمهور و جامعه است؛  مسئول تنظیم گزارش برای رئیس

های مرتبط در این  های درگیر سیل با تخصص گیرند و هر کارگروه نیز هفت عضو دارد و بناشده است اعضایی از دانشگاه می

 .ها حضورداشته باشند کارگروه

کنیم  ان ارائه راهکار برای آینده است و سعی میهای دانشگاهی وی، گفت: نکته حائز اهمیت علاوه برنشان دادن توانایی

 .ها بوده و فرصت همکاری نیز داشته باشند ها شامل افرادی شود که در حوزه تخصصی خود بهترین گروه

، "روایت دقیق، مستند و روشن ازآنچه اتفاق افتاده است"رئیس دانشگاه تهران، اظهار کرد: هیئت در چهار مرحله 

اقدام خواهد کرد و قطعاً نتیجه نهایی  "راهبرد"و  "هایی که باید از این رخداد بیاموزیم ها و درس ختهآمو"، "شناسی آسیب"

 .تواند مورداستفاده کشور قرار گیرد که راهبرد است می

 جامعه دانشگاهی خوزستان در کنار سئولان و سیل زدگان بودند

اشاره به اینکه از ابتدای رخداد سیل در استان خوزستان جامعه همچنین در این نشست رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز با 

های  زده، حضور گروه زدگان بوده است، خاطرنشان کرد: اعزام دانشجویان به مناطق سیل دانشگاهی در کنار مسئولان و سیل

روز از حقوق  10یک تا زده، اهدای  های درمانی دانشکده دامپزشکی در مناطق سیل ها، حضور گروه شناختی در اردوگاه روان

 .شده است بخشی از اقدامات انجام …زدگان و  علمی به سیل کارکنان و اعضای هیئت
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های شبکه ملی جامعه و دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: اعضای این شبکه با  غلامحسین خواجه با اشاره به فعالیت

در سطح استان و دانشگاه برای بررسی موضوع سیل و مسائل و  برگزاری جلسات متعدد با حضور مسئولان مرتبط به این امر

 .اند مشکلات، اقدام کرده

های علوم زمین و علوم آب نیز  علمی دانشکده همچنین اعضای هیئت :رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز، اظهار کرد

 .اند و تا الآن نیز ادامه دارد تههای مستمری با مسئولان استان، مدیریت بحران و سازمان آب و برق استان داش همکاری

ای مهم  شده به دستور ریاست محترم جمهوری نیز خوشحال هستیم که مسئله خواجه عنوان کرد: در ارتباط با هیئت تشکیل

شده است؛ دانشگاه شهید چمران اهواز باسابقه علمی و پژوهشی که دارد نیز با این کارگروه همکاری  به دانشگاهیان سپرده

 .اشتخواهد د

های اخیر و  علمی دانشگاه شهید چمران اهواز به ارائه نظرات خود درباره وضعیت سیل در ادامه این نشست اعضای هیئت

 .پیامدهای این رخداد پرداختند

علمی  ها، گروه همراه و برخی اعضای هیئت همچنین صبح امروز محمود نیلی احمدآبادی رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب

 .زده استان خوزستان داشتند هید چمران اهواز بازدید هوایی از مناطق سیلدانشگاه ش

لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری آرا نیوز ، تیتر خبر ، فصل اقتصاد ،اقتصاد نیوز ، تابناک و باشگاه خبرنگاران جوان 

 منعکس شده است .
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 ۹۸2-۱۶۹۷-۵کدخبر: 2۱:۰۷ - ۱۳۹۸اردیبهشت ماه،  ۵پنجشنبه 

 :خواجه عنوان کرد

 آمادگی اعضای هیات علمی دانشگاه چمران برای همکاری با هیات ویژه بررسی سیلاب 

 

رییس دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به توانایی های اعضای هیات علمی این دانشگاه، گفت: اعضای   

 هیات علمی دانشگاه شهید چمران آمادگی انجام همکاری با هیات ویژه سیلاب را دارند. 

 
   

لی سیلاب با دانشگاهیان منطقه خوزستان، غلامحسین خواجه در نشست رییس هیات ویژه گزارش م -به گزارش ایسنا 

اردیبهشت ماه در  5خوزستان درخصوص بررسی آخرین وضعیت سیل و خسارت های ناشی از آن که امروز، پنج شنبه، 

دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار کرد: از روزهای اولیه سیلاب دانشگاه شهید چمران اهواز در ابعاد مختلفی که 

های  آوری کمک های ناشی از سیلاب از طریق جمع تواند به کاهش آسیب ش کرد که تا جایی که میتوانست وارد شد و تلا می

 نقدی و غیرنقدی کمک کند. 

 
   

هایی از  روز از حقوق خود را برای کمک به سیل زدگان اهدا کردند. اعزام اکیپ 10وی افزود: برخی همکاران ما از یک تا 

های روستاییان و  های دامپزشکی برای رسیدگی به دام انشناختی و مشاوره و اعزام اکیپسوی دانشگاه برای ارائه خدمات رو

های امداد و نجات از میان دانشجویان داوطلب با هماهنگی هلال احمر، از دیگر اقدامات انجام شده در دانشگاه  اعزام تیم

 بود. 
   

هایی به مسئولان  علوم آب و دانشکده علوم زمین نیز کمکرییس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: همکاران ما در دانشکده 

های ایجاد شده در سیل داشتند. اساتید ما در سازمان آب و برق استان نیز  های علمی و کاهش آسیب استان در زمینه

 هایی درباره بررسی کنترل سیل با ارائه مشاوره داشتند.  همکاری

 
   

ر تهیه گزارش ملی سیلاب توسط دانشگاه، گفت: باید خوشحال باشیم که مسئولان خواجه با اشاره به دستور رئیس جمهور د

 اجرایی کشور چنین مساله ای را به دانشگاه ارجاع می دهند. 

 
   

 

وی با اشاره به برخی گله ها در زمینه انتخاب اعضای هیات ویژه بررسی سیلاب، تصریح کرد: دانشگاه شهید چمران دانشگاه 

ها از جمله علوم آب و علوم زمین، کادر قوی دارد و اعضای هیات علمی دانشگاه ما این  ای است و در همه زمینه با سابقه

را در این زمینه داشته باشند. در نهایت امیدوارم نتیجه این کارها به نفع کشور و  آمادگی را دارند که بیشترین همکاری ها

 استان هایی که در معرض خطر سیل هستند، باشد. 
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 22:۱۶ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۵ :تاریخ انتشار -۹۶۵۷۱ :کد خبر

 

 خواجه عنوان کرد:

  آمادگی اعضای هیات علمی دانشگاه چمران برای همکاری با هیات ویژه بررسی سیلاب

هیات علمی این دانشگاه، گفت: اعضای رییس دانشگاه شهید چمران اهواز با اشاره به توانایی های اعضای 

 هیات علمی دانشگاه شهید چمران آمادگی انجام همکاری با هیات ویژه سیلاب را دارند.

غلامحسین خواجه در نشست رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب با دانشگاهیان خوزستان درخصوص بررسی آخرین 

اردیبهشت ماه در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد،  5به، وضعیت سیل و خسارت های ناشی از آن که امروز، پنج شن

توانست وارد شد و تلاش کرد که تا  اظهار کرد: از روزهای اولیه سیلاب دانشگاه شهید چمران اهواز در ابعاد مختلفی که می

  ی کمک کند.های نقدی و غیرنقد آوری کمک های ناشی از سیلاب از طریق جمع تواند به کاهش آسیب جایی که می
   

هایی از  روز از حقوق خود را برای کمک به سیل زدگان اهدا کردند. اعزام اکیپ 10وی افزود: برخی همکاران ما از یک تا 

های روستاییان و  های دامپزشکی برای رسیدگی به دام سوی دانشگاه برای ارائه خدمات روانشناختی و مشاوره و اعزام اکیپ

نجات از میان دانشجویان داوطلب با هماهنگی هلال احمر، از دیگر اقدامات انجام شده در دانشگاه  های امداد و اعزام تیم

  بود.
   

هایی به مسئولان  رییس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: همکاران ما در دانشکده علوم آب و دانشکده علوم زمین نیز کمک

ه در سیل داشتند. اساتید ما در سازمان آب و برق استان نیز های ایجاد شد های علمی و کاهش آسیب استان در زمینه

  هایی درباره بررسی کنترل سیل با ارائه مشاوره داشتند. همکاری
   

خواجه با اشاره به دستور رئیس جمهور در تهیه گزارش ملی سیلاب توسط دانشگاه، گفت: باید خوشحال باشیم که مسئولان 

  ه دانشگاه ارجاع می دهند.اجرایی کشور چنین مساله ای را ب
   

وی با اشاره به برخی گله ها در زمینه انتخاب اعضای هیات ویژه بررسی سیلاب، تصریح کرد: دانشگاه شهید چمران دانشگاه 

ها از جمله علوم آب و علوم زمین، کادر قوی دارد و اعضای هیات علمی دانشگاه ما این  ای است و در همه زمینه با سابقه

را دارند که بیشترین همکاری ها را در این زمینه داشته باشند. در نهایت امیدوارم نتیجه این کارها به نفع کشور و آمادگی 

 استان هایی که در معرض خطر سیل هستند، باشد.
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 ۱۰۰۳۳۱۳کد مطلب:  -۱۰:۳2 - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۶جمعه 

 :رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز خبر داد

 آمادگی دانشگاه چمران اهواز برای همکاری با هیئت ویژه بررسی سیلاب

رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: اعضای هیئت علمی دانشگاه شهید چمران، آمادگی انجام همکاری با 

  .هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب را دارند

 

هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب با دانشگاهیان  به گزارش گروه دانشگاه ایسکانیوز، غلامحسین خواجه در نشست رئیس

های ناشی از آن، که در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد،  خوزستان در خصوص بررسی آخرین وضعیت سیل و خسارت

یی توانست وارد شد و تلاش کرد تا جا اظهار کرد: از روزهای اولیه سیلاب دانشگاه شهید چمران اهواز در ابعاد مختلفی که می

 .های نقدی و غیرنقدی کمک کند آوری کمک های ناشی از سیلاب از طریق جمع تواند به کاهش آسیب که می

هایی از  روز از حقوق خود را برای کمک به سیل زدگان اهدا کردند. اعزام اکیپ 10وی افزود: برخی همکاران ما از یک تا 

های روستاییان و  های دامپزشکی برای رسیدگی به دام اعزام اکیپسوی دانشگاه برای ارائه خدمات روانشناختی و مشاوره و 

های امداد و نجات از میان دانشجویان داوطلب با هماهنگی هلال احمر، از دیگر اقدامات انجام شده در دانشگاه  اعزام تیم

 .بود

هایی به مسئولان  مین نیز کمکهمکاران ما در دانشکده علوم آب و دانشکده علوم ز :رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز گفت

استادان ما در سازمان آب و برق استان نیز  .های ایجاد شده در سیل داشتند های علمی و کاهش آسیب استان در زمینه

 .هایی درباره بررسی کنترل سیل با ارائه مشاوره داشتند همکاری

دانشگاه، گفت: باید خوشحال باشیم که مسئولان خواجه با اشاره به دستور رئیس جمهور در تهیه گزارش ملی سیلاب توسط 

 .دهند ای را به دانشگاه ارجاع می اجرایی کشور چنین مسأله

ها در زمینه انتخاب اعضای هیئت ویژه بررسی سیلاب، تصریح کرد: دانشگاه شهید چمران دانشگاه  وی با اشاره به برخی گله

و علوم زمین، کادر قوی دارد و اعضای هیأت علمی دانشگاه ما این  ها از جمله علوم آب ای است و در همه زمینه باسابقه

ها را در این زمینه داشته باشند. در نهایت امیدوارم نتیجه این کارها به نفع کشور و  آمادگی را دارند که بیشترین همکاری

 .هایی که در معرض خطر سیل هستند، باشد استان
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 22:۱۴ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۵ :تاریخ انتشار -۹۶۵۷۰ :کد خبر

 

 رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب:

  گیری نیست هدف ما در بررسی سیلاب مچ

گیری نیست اما در روند بررسی ها رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب گفت: هدف ما در بررسی سیلاب مچ 

 تقصیرها شناسایی می شوند.

احمدآبادی، در نشستی با دانشگاهیان خوزستان درخصوص بررسی آخرین وضعیت سیل و خسارت های ناشی از  محمود نیلی

ر از ظرفیت های اردیبهشت ماه در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار کرد: تاکنون کشو 5آن که امروز، پنج شنبه، 

دانشگاه به عنوان یک نهاد به خوبی استفاده نکرده است و بسیاری از مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم، ناشی از عدم 

بهره مندی از این ظرفیت دانشگاه ها است. ممکن است فردی از دانشگاه در مراجع تصمیم گیری حضور داشته باشد و قطعا 

باشد اما قطعا این به معنی حضور دانشگاه نیست، دانشگاه یعنی نهادی که تمام اجزای آن در یک  این حضور می تواند مغتنم

  موضوع مشارکت می کنند.
   

وی افزود: ما در ایران تجربه کار گروهی خیلی قوی چه در درون دانشگاه ها و چه در بین دانشگاه ها نداریم که این ایراد به 

بینم که اکثر دانشگاه ها در سال های اخیر سعی کرده اند بر این مشکل فائق بیایند. شاید عدم ما وارد است. خوشبختانه می 

حضور دانشگاهیان و عرضه خودشان در جامعه نیز یک مشکل بوده است، چراکه به استناد ظرفیت های علمی ما انتظار داریم 

  ت هایی انجام دهیم و توانمان را به جامعه عرضه کنیم.دیگران به ما مراجعه کنند، در حالیکه شاید لازم باشد ما نیز حرک
   

رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب گفت: ما سعی کرده ایم نقیصه ها را به مرور برطرف کنیم. تشکیل کارگروه ها و تیم ها 

کشور داریم به خوبی  در درون دانشگاه ها و بین دانشگاه ها در سال های اخیر شکل گرفته است. در برخوردی که با مسئولان

این مساله را دیده ام که آن ها نیز تشنه راه حل و شنیدن حرف های مهم، موثر و علمی هستند. این فرصت برای مسئولان 

  فراهم نشده است که همه نظریات را به شیوه هماهنگ استفاده کنند.
   

دومین باری است که چنین کاری به صورت ملی  نیلی با اشاره به حکم رئیس جمهور در خصوص بررسی سیلاب، تصریح کرد:

صورت می گیرد. تجربه اول ما در این زمینه در پلاسکو بود که بررسی در این زمینه به دانشگاه تربیت مدرس ارجاع داده شد 

اطره ای که در این زمینه کار خوبی انجام شد و مبنای تشکیل دستورالعمل های جدیدی شد که می تواند کشور را در برابر مخ

مثل آتش سوزی ساختمان های بلند محافظت کند. موضوع سیل در گستردگی آن در کشور، تنوع تخصص های موجود در آن 

و تاثیر اجتماعی آن با پلاسکو متفاوت است. در پلاسکو بیشتر مردم تهران درگیر بودند؛ حادثه پلاسکو به عنوان یک رخداد 

وی زندگی مردم و شرایط محیطی تاثیر اندکی داشت. اما سیل یک بحث ملی است و تاسف برانگیز برای همه مهم بود اما ر

  استان های متعددی را در بر گرفته است.
   

وی ادامه داد: موضوع سیل بسیار گسترده تر است و پدیده سیل را می توان اینگونه تعبیر کرد که نتیجه کارهای اشتباه انجام 

گر این گزارش بتواند به این دو موضوع به خوبی پاسخ دهد، کار بزرگی در کشور انجام شده و کارهای انجام نشده است. ا

داده است. نهادهای مدنی موجود در کشور نهادهای چندان بزرگی نیستند و در مقایسه با ظرفیت دانشگاه ها، دانشگاه ها به 

اند جزو سالم ترین و بی طرف ترین  لحاظ حرفه، تخصص، مرجعیت و بی طرفی، ویژه هستند. دانشگاه ها نشان داده

  نهادهای کشور هستند.
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 از توانایی متخصصان دانشگاه های درگیر سیلاب استفاده می شود
   

رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب گفت: وقتی بررسی سیلاب به دانشگاه تهران پیشنهاد شد ما با اشتیاق پذیرفتیم 

گیرد. نگاه چراکه فکر کردیم کار دانشگاه تهران در بکارگیری همه ظرفیت های علمی کشور می تواند در خدمت کشور قرار 

دانشگاهیانی که در سیلاب های اخیر جزو مناطق آسیب دیده از سیل هستند، ما این است که از همه متخصصین و به ویژه 

ماه ممکن است گزارش  6ماه است زیرا بعد از  6باید استفاده شود. اما مساله ما زمان و سرعت عمل است. زمان تعیین شده 

رخدادهایی که در ایران رخ می دهد،  اثربخشی نداشته باشد. تاثیر اجتماعی و تحت تاثیر قرار گرفتن سازمان ها و نهادها از

  ماه ارائه دهد. 6محدود است؛ به همین دلیل باید هر ساختاری که دیده می شود بتواند این گزارش را در 
   

نیلی گفت: در لیست هیات به جز دکتر شفاعی، از اساتید دانشگاه های شهرستان ها کسی وجود ندارد، دلیل این مساله نیز به 

ر بود اما در ادامه در همه کارگروه ها از ظرفیت همه دانشگاه ها استفاده می کنیم. برای هر بخش تعدادی علت سرعت کا

کارگروه در این هیات تشکیل شده است.  15سوال از سوی رئیس جمهور مطرح شده است. با بررسی هایی که انجام شد 

ه دارد اطلاعات را برای ارائه به رئیس جمهور و جامعه در علاوه بر این ها یک کارگروه تلفیق نیز تشکیل شده است که وظیف

کنار یکدیگر قرار دهد. هر کارگروه حداقل هفت عضو دارد و در این کارگروه ها نیز قرار شده است حتما از همکاران ما از 

  دانشگاه های درگیر سیل حضور داشته باشند.

   

 هیات ویژه بررسی سیلاب یک هیات کاملا مستقل است
   

وی ادامه داد: ما در عین حال که می خواهیم توانمندی های دانشگاه را اثبات کنیم به دنبال یک راهکار برای آینده هستیم. 

این بحث بسیار مهم تر است. تلاش می کنیم تیم هایی که تشکیل می شود متشکل از افرادی باشد که در حوزه تخصصی 

الب یک تالار گفت و گو به یکدیگر متصل خواهند بود. این تالار گفت و گو یک خود از برترین ها باشند. کارگروه ها در ق

  سامانه است که در آن سامانه همه اعضا به اطلاعات و نظریات دسترسی دارند.
   

رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب گفت: هیات ویژه بررسی سیلاب یک هیات کاملا مستقل است و زیر نظر هیچ دستگاه 

ارگانی نیست و گزارش را مستقیما به رئیس جمهور ارائه می دهد. این استقلال برای ما یک فرصت است که تحت دولتی و 

  تاثیر هیچ نهاد یا جریانی قرار نگیریم اما ممکن است گزارشاتی را که هیات ارائه می دهد باب طبع همه نباشد.
   

 در ارائه گزارش سیلاب، هدف ما مچ گیری نیست
   

تصریح کرد: هیات ویژه بررسی سیلاب در چهار مرحله سیلاب را بررسی می کند؛ مرحله اول روایت دقیق و مستند از نیلی 

آنچه رخ داده است، مرحله دوم آسیب شناسی، مرحله سوم درس ها و آموزه های ما و مرحله چهارم نیز ارائه راهبرد است. 

ره در آینده به این شکل رخ دهد. در این گزارش ها هدف اصلی ما مچ گیری سیل یک رویداد ناگوار بود که نباید بگذاریم دوبا

نیست اما ممکن است وقتی گزارش تهیه می شود کاستی ها نشان دهد کم کاری ها در چه جاهایی انجام شده است. البته 

ساله متمرکز نیست، بلکه هدف قطعا در روند انجام کار، تقصیرها باید گفته شود. اما در این گزارش نگاه ما تنها بر این م

  اصلی ما جلوگیری از تکرار این مشکل است.
   

وی ادامه داد: اگر می خواهیم این گزارش وارد حاشیه نشود و واقعا دیده شود و مورد استفاده قرار گیرد، باید با مشخص 

  ما تقصیرها مشخص می شود.کردن راهبردها، روایت و آسیب شناسی، کار را انجام دهیم. در خلال این کار نیز حت
   

رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب خاطرنشان کرد: بعید است یک گزارش بتواند همه مسائل کشور را مشخص کرده و آن 

ها را حل کند. باید توقع دیگران و خودمان را از این گزارش محدود کنیم. این گزارش و علم ما محدودیتی دارد اما باید 

 اشیم که از همه ظرفیتمان استفاده می کنیم. برخی موضوعات لزوما در چهارچوب این گزارش قرار نمی گیرد. اطمینان داشته ب
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در زمینه بسیاری از مشکلات، دانشگاه ها دارند کار می کنند. لزومی ندارد ما منتظر یک گزارش سیلاب بمانیم. به طور مثال 

استان خوزستان نیست. ممکن است برخی موارد در خوزستان پررنگ تر باشد. ما مساله فقر یا مسائل اجتماعی محدود به 

  باید در موضوعات اجتماعی نیز وارد شویم، آن ها را آسیب شناسی کرده و برایشان راه حل ارائه کنیم.
   

شناسی مشکلات، برای نیلی افزود: در دانشگاه تهران در حوزه های مختلف تلاش کرده ایم گزارشاتی تهیه کرده و با آسیب 

آن ها راه حل ارائه دهیم. انتظار نداشته باشید جامعه ای که این مشکلات در آن ایجاد شده است به راحتی و به سرعت به 

این گزارش ها پاسخ دهد و خود را اصلاح کند، تغییرات اجتماعی بسیار کند اتفاق می افتند. انتظار نداشته باشیم که به 

ش سیلاب، اجرا کنندگان آمادگی پذیرش داشته باشند. ما نیازمند قانع کردن آن ها در این موضوعات محض تهیه شدن گزار

هستیم. در این کارگروه یکی از بحث ها مسائل فرهنگی اجتماعی است. تحلیل این موضوع در حوزه سیل نیازمند بررسی های 

  م کردیم، با حداقل ایراد مواجه شویم.متعدد عالمانه و آگاهانه است که وقتی ما گزارش نهایی را تنظی
   

وی گفت: ما نمی توانیم گزارشی تهیه کنیم که هیچ نقدی بر آن وجود نداشته باشد اما باید گزارشی تهیه کنیم که همه 

بپذیرند این گزارش علمی تهیه شده و همه اطلاعات موجود در آن آمده است اما ممکن است در جمع بندی در آن اختلاف 

وجود داشته باشد. باید این گزارش آنقدر پشتوانه داشته باشد تا برای فردی که می خواهد بر اساس این گزارش نظر 

  اقداماتی انجام دهد، اعتماد به نفس ایجاد کند.
   

به رییس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب افزود: یکی از دلایلی که بسیاری کارها در کشور ما انجام نمی شود، نداشتن آگاهی 

موضوع و ندانستن راه حل نیست بلکه مساله نداشتن اعتماد به نفس در افراد و نداشتن اطمینان به اینکه در اجرا موفق می 

شوند، است. ما می دانیم که خیلی چیزها درست است اما آنقدر مقاومت در برابر ما زیاد است که فکر می کنیم توان اجرای آن 

این گزارش باید انجام دهد این است که مقاومت ها را به حداقل برساند و بتواند اعتماد به را نداریم. یکی از کارهایی که 

  نفس و شرایط لازم را برای کسی که می خواهد کار درست را انجام دهد، فراهم کند.
   

 تخصص ها و توانمندی ها با مسئولیت ها همخوانی ندارد
   

نظر ما خیلی مهم است مساله ساختار، منابع انسانی و آموزش است. شاید  نیلی خاطرنشان کرد: یکی از موضوعاتی که به

بسیاری از مشکلاتی که ما با آن ها مواجه هستیم به این دلیل است که آدم ها سر جایشان نیستند. تخصص و توانمندی افراد 

ردی که مسئولیت دارد، لزوما با مسئولیت آن ها همخوانی ندارد، گاهی مساله روشن است و راه حل نیز مشخص است اما ف

 تخصص لازم برای حل مشکل را ندارد.

 

لازم به ذکر است خبر فوق در خبرگزاری پانا ،ایسنا ،تیتر برتر ،وزارت علوم ،باشگاه خبرنگاران سال، مهر اقتصاد  و شعار 

 سال منعکس شده است.
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 ۹۸2-۱۸۷۶-۵کدخبر: – ۰۱:۱۳ - ۱۳۹۸اردیبهشت ماه،  ۶جمعه 

 :شریعتی

 مدیریت سیل، با اخذ نظرات دانشگاهیان انجام شد

 

استاندار خوزستان گفت: حداقل تلفات، حفظ پایداری سدها و مدیریت ریسک، سه اولویت مدنظر در سیلاب 

 خوزستان بود و مدیریت سیل با اخذ نظرات دانشگاهیان انجام شد.

 
ها، اظهار کرد:  غلامرضا شریعتی در دیدار با اعضای هیات ویژه گزارش ملی سیلابمنطقه خوزستان،  -به گزارش ایسنا 

استان خوزستان از دیرباز با مقوله سیلاب درگیر بوده است، ولی با توجه به اینکه چند سالی شاهد خشکسالی در استان 

آب وارد روستاها خواهد شد. در برخی  کردند که ها فاصله گرفته بود و برخی مردم باور نمی بودیم، ذهنیت مردم از سیلاب

کردند که روستا به زیر آب برود، با  کردند، زیرا باور نمی شد، مردم محل را ترک نمی روستاها زمانی که اخطار تخلیه داده می

 کردند. آمد، وسایل و احشام مردم را منتقل می ماندند و زمانی که آب می این حال عوامل اجرایی می

 

های کارون و دز با  آب ورودی به استان بسیار زیاد بود و در حوزه کرخه با دوره بازگشت هزار ساله و در حوزه وی افزود: حجم

ساله مواجه بودیم. بنده نیز با توجه به حجم سیلاب، از ابتدا در جریان همه اقدامات بودم و مداخلات لازم  200دوره بازگشت 

ها  دهایی به رییس جمهور ارائه و موافقت اولیه نیز اخذ شده است که در برخی حوزهرا انجام دادم. در برخی موارد نیز پیشنها

  بر ایجاد شود تا در آینده با چنین مشکلاتی مواجه نشویم. های سیلاب مانند کرخه و کارون، کانال

 

در اختیار است، در  ها هستیم و اطلاعاتی که شریعتی تصریح کرد: کاملا آماده همکاری با هیات ویژه گزارش ملی سیلاب

ترین زمان ممکن، همکاری لازم  کنیم که در سریع های اجرایی را نیز موظف می اختیار این هیات قرار خواهد گرفت و دستگاه

را داشته باشند تا روایت دقیقی از ماجرا، ثبت و تهیه شود. شورای تامین استان نیز کاملا در جریان اتفاقات بوده است و 

ها در این شورا اتخاذ شده است. اگر شاهد هستیم که در جریان سیل در خوزستان تلفات جانی  گیری مبسیاری از تصمی

نداشتیم، به این دلیل بوده که مدیریت سیل و تصمیمات بر اساس اصول علمی و طبق دستورالعمل وزارت نیرو و با اخذ نظر 

 اند. روزی درگیر موضوع بوده ستان به صورت شبانهگیری در ا استادان دانشگاه انجام شده است و همه ارکان تصمیم

 

ای نبود که یک سازمان یا یک وزارتخانه از پس مدیریت آن برآید و گاهی  استاندار خوزستان گفت: سیلاب خوزستان مساله

همه ارگان توانست تبعاتش را بر عهده گیرد و لازم بود  ای بود که یک رییس سازمان به تنهایی نمی برخی تصمیمات به گونه

های زیادی مواجه بودیم و آورد آب نیز بسیار زیاد بود و به همین دلیل،  ها باهم همکاری داشته باشند. در مجموع، با محدودیت

سیاست نخست این بود که حداقل تلفات را داشته باشیم. دوم، حفظ پایداری سدها بود و اولویت سوم، مدیریت ریسک بود 

  دی را داشته باشیم.های اقتصا تا حداقل خسارت

 

سال عمر، سد گتوند که با  50وی ادامه داد: مدیریت سدها نیز بسیار پیچیده بود. از طرفی سد دز را داشتیم با بیش از 

ای را تجربه نکرده بود. پیش از وقوع سیلاب، ذخیره سد  محدودیت در تخلیه مواجه بودیم و سد کرخه که تاکنون چنین ذخیره

شد و به  شد، آورد به قدری زیاد بود که ذخیره سد کمتر از این میزان نمی د مترمکعب بود و هرچه تخلیه میمیلیار 4.7کرخه 

 همین دلیل در چنین شرایط دشواری مجبور بودیم تصمیماتی را اتخاذ کنیم و مسئولیت را نیز بر عهده بگیریم.
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ها را  کردند و نتیجه بررسی و به صورت مستمر از منطقه بازدید میشریعتی گفت: تیمی از استادان دانشگاه همراه بنده بودند 

گذاشتند. همچنین از تجربیات مردم محلی نیز استفاده شد و تلاش بر این بود که تعادلی میان نظرات  در اختیار می

مک کرد و تصمیمات کارشناسان و مردم محلی ایجاد شود تا بهترین تصمیم را بگیریم. یک شرکت مشاور نیز در این زمینه ک

حاصل خرد جمعی بود. مدیریت سیل، تجربه خوب، ولی سخت و سنگین بود و امیدواریم در روزهای آینده مشکلات شادگان، 

 آبادان و خرمشهر نیز حل شود و شرایط عادی بر استان حاکم شود.

 

ها نیز در این دیدار اظهار کرد:  ی سیلاباحمدآبادی، رییس هیات ویژه گزارش مل به گزارش ایسنا خوزستان، دکتر محمود نیلی

با توجه به اینکه دانشگاه شهید چمران اهواز در منطقه وقوع سیلاب قرار دارد و استادان و متخصصان حوزه علوم آب نیز در 

ه، این دانشگاه فعال هستند، این سفر به اهواز انجام شد و در این سفر نیز در نشستی با اعضای هیات علمی این دانشگا

موضوع نحوه تدوین گزارش برای ارائه به رییس جمهور مورد بحث قرار گرفت. این گزارش در چهار بخش روایت حادثه، 

 هایی که باید از آن گرفت و در نهایت، راهبردها، تنظیم خواهد شد. شناسی، درس آسیب

 

ها، بیشترین میزان را داشته است و  خسارتوی افزود: سیل خوزستان، از نظر حجم آورد آب و مدت استقرار سیل در استان و 

هایی که تعیین شده است به خوزستان سفر خواهند کرد و در نشست با مدیران استان،  در روزهای آینده اعضای کارگروه

 آوری خواهند کرد. اطلاعات لازم را جمع

 

در شرایط بحرانی قطعا دشوارتر است، تصریح گیری  آبادی با تاکید بر اینکه شرایط در استان بحرانی بوده و تصمیم احمد نیلی

ها از سوی رییس جمهور اقدام بسیار خوبی بود و البته مسئولیت سنگینی را نیز  کرد: تشکیل هیات ویژه گزارش ملی سیلاب

 ها گذاشته است. بر عهده دانشگاه
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 ۱۰۰۳۳۶۵کد مطلب:  -22:۰۳ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۶جمعه 

 

 

 های مشترک صورت گرفت؛ در راستای گسترش همکاری

 ها و دانشگاه شهید چمران اهواز نامه همکاری بین هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب امضای تفاهم

 

منظور  ها و دانشگاه شهید چمران اهواز، به نامه همکاری مشترک میان هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب فاهمت

تر خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز و دکتر نیلی احمدآبادی های مشترک، توسط دک افزایش همکاری

  .رئیس این هیئت، امضاء شد

 

منظور تهیه و  به گزارش گروه دانشگاه ایسکانیوز از دانشگاه شهید چمران اهواز، همکاری علمی، پژوهشی، فنی و اجرایی به

های  م، هیدرولوژی و منابع آب، مهندسی رودخانه و سازههای هوا و اقلی در کارگروه "ها گزارش ویژه ملی سیلاب"تدوین 

ها، شهرسازی، معماری و میراث فرهنگی، اجتماعی، فرهنگی  هیدرولیکی، مدیریت بحران، مدیریت ریسک و بیمه، زیرساخت

وکار،  کسبزیست، اقتصاد و تأمین مالی، امداد، نجات و بهداشت،   رسانی، حقوقی، منابع طبیعی و کشاورزی، محیط و اطلاع

 .نامه است های ملی موضوع اصلی این تفاهم آموزش و مدیریت منابع انسانی و معرفی نماینده در کارگروه

 

 

ها در موضوعاتی ازجمله تبیین سیمای  نامه دانشگاه شهید چمران اهواز و هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب در قالب این تفاهم

های  های اجرایی متناسب با کارگروه ل اطلاعات دریافتی از اقدامات دستگاهدقیق و علمی حادثه در استان خوزستان، تحلی

های اجرایی در استان خوزستان و  های دریافتی از اقدامات دستگاه فوق، بررسی، ارزیابی و اعلام نظر فنی در خصوص گزارش

شده توسط هیئت ویژه همکاری  رائههای ملی هیئت متناسب با نیازهای ا معرفی مطلعین، کارشناسان و همکاران به کارگروه

 .خواهند داشت

 

زده استان خوزستان،  ازاین جلسه نیز نیلی احمدآبادی و گروه همراه علاوه بر بازدید هوایی از مناطق سیل گفتنی است پیش

 .علمی دانشگاه شهید چمران اهواز داشتند نشستی با اعضای هیئت
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  ۴۷۰2۳کد :  ۱۹:۳۳ | ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۶

 های مشترک صورت گرفت؛ در راستای گسترش همکاری

 ها و دانشگاه شهید چمران اهواز نامه همکاری بین هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب امضای تفاهم

 منظور ها و دانشگاه شهید چمران اهواز، به نامه همکاری مشترک میان هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب تفاهم

های مشترک، توسط دکتر خواجه رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز و دکتر نیلی احمدآبادی  افزایش همکاری

  .رئیس این هیئت، امضاء شد

 

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از دانشگاه شهید چمران اهواز، همکاری علمی، پژوهشی، فنی و اجرایی 

های هوا و اقلیم، هیدرولوژی و منابع آب، مهندسی رودخانه  در کارگروه "ها زارش ویژه ملی سیلابگ"منظور تهیه و تدوین  به

ها، شهرسازی، معماری و میراث فرهنگی،  های هیدرولیکی، مدیریت بحران، مدیریت ریسک و بیمه، زیرساخت و سازه

یست، اقتصاد و تأمین مالی، امداد، نجات و ز رسانی، حقوقی، منابع طبیعی و کشاورزی، محیط اجتماعی، فرهنگی و اطلاع

نامه  های ملی موضوع اصلی این تفاهم وکار، آموزش و مدیریت منابع انسانی و معرفی نماینده در کارگروه بهداشت، کسب

 .است

 

سیمای  ها در موضوعاتی ازجمله تبیین نامه دانشگاه شهید چمران اهواز و هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب در قالب این تفاهم

های  های اجرایی متناسب با کارگروه دقیق و علمی حادثه در استان خوزستان، تحلیل اطلاعات دریافتی از اقدامات دستگاه

های اجرایی در استان خوزستان و  های دریافتی از اقدامات دستگاه فوق، بررسی، ارزیابی و اعلام نظر فنی در خصوص گزارش

شده توسط هیئت ویژه همکاری  های ملی هیئت متناسب با نیازهای ارائه ران به کارگروهمعرفی مطلعین، کارشناسان و همکا

 .خواهند داشت

 

زده استان  ازاین جلسه نیز دکتر نیلی احمدآبادی و گروه همراه علاوه بر بازدید هوایی از مناطق سیل گفتنی است پیش

 .ز داشتندعلمی دانشگاه شهید چمران اهوا خوزستان، نشستی با اعضای هیئت
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 ۰۱:۰۰-۱۳۹۸اردیبهشت ۰۸

 سد کرخه مانع از افزایش حجم تخریب سیل در 

 مقرون به صرفه نیست  کارون     رودخانه لایروبی   خوزستان شد/

عضو هیئت علمی گروه هیدرولوی و منابع آب دانشگاه شهید چمران اهواز درباره پایداری سد کرخه گفت: سد 

میلیارد متر مکعب آب در سیل اخیر، مانع از افزایش حجم تخریب در  ۴سد کشور، با کنترل  ترین کرخه بزرگ

  .خوزستان شد

 

اظهار داشت:سیل یک پدیده کاملاً طبیعی است. در ایجاد این پدیده  اهوازدر  تسنیم حیدر زارعی در گفت وگو با خبرنگار

اتید در هزار ها مطابق اظهارات برخی اس بخشند. این حجم بارش یکسری عوامل دخیل و یکسری عوامل سیل را تشدید می

این   سال اخیر بی سابقه بوده است، حجم بارش در این سیل بسیار بالا بود و از طرفی مدت زمان بارش بسیار کم بود و

 .شد سیلاب بزرگتری ایجاد شود  موضوع سبب

کننده سیل  وی افزود: عوامل زیادی متاسفانه سبب شد که سیل اخیر قدرت تخریب بالای داشته باشد. یکی از عوامل تشدید

های کشور متاسفانه توزیع منظم ندارد در حالی که بیشترین نیازکشاورزی بهار و تابستان  بارش اخیر زمان بارش بود زیرا

 های ما در زمستان و پاییز است. است عمده بارش

اخیر خوزستان عضو هیئت علمی گروه هیدرولوژی ومنابع آب دانشگاه شهید چمران اهواز در ادامه اظهار داشت:در سیل 

بارندگی در فروردین ماه رخ داد. بارندگی در این فصل، به شکل باران است و اگر هوا سرد باشد ممکن است به شکل برف 

شود .بارش فروردین ماه، از جنس بارش گرم است و بارش گرم برف ها را سریع ذوب  باشد. برف با سرعت کمتری آب می

 دهد. ش میمی کند یعنی حجم آب ورودی را افزای

وی درباره نقش سدها در کنترل سیلاب گفت: اینکه سد مفید است یا مضر، نیاز به مدیریت و کار کارشناسی دارد. رودخانه 

روند طبیعی خود را دارد و ما برای توسعه کشاورزی، تولید برق و تقویت منابع آب نیاز به سد سازی داریم به عنوان مثال 

، مسجد و شهید عباسپور و گتوند را داریم و در رود دز، سد دز و در  4و  3ن سدهای کارون اکنون در حوزه رودخانه کارو

 مسیر کرخه، سد کرخه و سیمره را داریم.

زارعی بیان داشت: سد و مدیریت آن بسیار پیچیده است و به عوامل مختلفی بستگی دارد به عنوان مثال یکی از مشکلاتی که 

بود، مساله لایروبی بود که صورت نگرفته است. همچنین چون پس از احداث سدها حجم آب ما در بخش پایین دست رودها 

شود و در رودخانه  خروجی رودخانه و بالطبع سرعت کاسته، رسوبات بیشتری ته نشین و در نتیجه جزایر خاکی تشکیل می

 کارون نیز قبل از سیل جزایر خاکی زیادی تشکیل شده بود.
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های  علمی درباره علت عدم لایروبی گفت: لایروبی هزینه اقتصادی بالای دارد و آنچه که مطلع شدم در سالاین عضو هیئت 

های بزرگی مانند کارون خیلی مقرون به صرفه نیست  بنابراین برای رودخانه گذشته بودجه آن هم تخصیص داده نشده است

 های انحرافی ایجاد شود. و بهتر است قبل از سد، کانال

دانم مجوز  های حریم رودخانه بعید می استاد دانشگاه انتقاد از ساخت و سازهای حریم رودخانه گفت:ساخت و سازی این

داشته باشد.طبق قانون ساخت و ساز در حریم رودخانه غیر مجاز است مثلا در همین سیل شیراز دیدیم که یک مسیر طبیعی 

 شود. دقیقه در شیراز کلی تلفات جانی و مالی وارد می 7در عرض  سیل دستکاری شده و مسیل سیل به جاده مبدل شده که

مدیر گروه رشته منابع آب دانشگاه شهید چمران درباره نقش پوشش گیاهی اظهار داشت: از دیگر عوامل که دستکاری در 

شده که سال اخیر خشکسالی شدید سبب  10شود، تغییر و نابودی پوشش گیاهی است. در  آن باعث تشدید سیلاب می

 داری و آبخوان داری سبب شده که کوچکترین بارندگی به شکل سیلاب جاری شود. خیز پوشش گیاهی از بین برود و عدم آب

شود. در سیل  وی گفت: اگر پوشش گیاهی در طبیعت وجود داشته باشد، سرعت آب کم و منابع زیرزمینی بهتر تغذیه می

 د ولی چون بیشتر روان آب بود کمتر وارد منابع زیرزمینی شد.زمینی تا حدودی تغذیه شدن اخیر، منابع زیر

های کشور در خوزستان است و حجم مخازن  درصد رودخانه 33زارعی درباره نقش سد کرخه در کنترل سیلاب بیان داست:

ن سد میلیارد مترمکعب آب ذخیره شده است که اگر ای 6دهد. پشت کرخه  درصد مخازن کشور را تشکیل می 66خوزستان 

 شود و این یک سد پایداری است. نبود خسارت زیادی به کشور وارد می

شود آب  وی توضیح داد: سد کرخه، یک سد، با هسته رسی است و سرریز آن خیلی بزرگ ساخته شده است و وقتی باز می

رگترین سد مخزنی متر است. بز 180متر و ارتفاع آن  3300شود. سد کرخه یک سدپایداری است. طول آن  زیادی رها می

 کشور است. هسته آن باید همیشه مرطوب باشد.

وی با انتقادها از شایعات پیرامون سد کرخه گفت: به لحاظ سازه، سد کرخه هیچ مشکلی ندارد و شایعات درباره عدم 

ست و به دروغ پایداری سد صحیح نیست. من برخی فیلم های که درباره سد کرخه بود را دیدم اصلاً این سدها در ایران نی

  کردند که متعلق به خوزستان است تا به لحاظ روانی مردم را تحت فشار قرار دهند. مطرح می

مدیریت و رهاسازی آب پشت سد سخت  :ها اظهار داشت وی درباره شایعات پیرامون علت عدم رهاسازی آب قبل از بارش

بینی قطعی نداریم. در  بینی بارندگی،هیچ جای دنیا پیشو براساس پیش بینی میزان بارش است. در بحث پیش  و پیچیده 

داد. حتماً تابستان با مشکل آب برای  کردیم و بارش رخ نمی آب را رها می  97زمینه سیلاب اخیر، ممکن بود اواخر اسفندماه 

 .شتنددر چند سال اخیر دیدید در کشت تابستانه چقدر کشاورزان مشکل دا کشاورزان مواجه بودیم به طوری که

زارعی با اشاره به حجم بالای تخریب سیل در خوزستان گفت: وضعیت تخریب در خوزستان و روند سیلاب در خوزستان 

شود و ممکن است  متفاوت از لرستان است. در خوزستان به دلیل اینکه شیب لازم را نداریم سیل و آب به راحتی تخلیه نمی

 .شود و مردم کشت تابستانه را از دست دهندماه طول بکشد تا آب تخلیه  6در بعضی نقاط 
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 ۱۸2۱۷۸ :کد خبر -۰۷:2۵ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۸ :تاریخ انتشار 

مقرون به صرفه نیست  کارون     رودخانه لایروبی   سد کرخه مانع از افزایش حجم تخریب سیل در خوزستان شد/  

 

هیئت علمی گروه هیدرولوژی و منابع آب دانشگاه شهید چمران اهواز درباره پایداری سد کرخه گفت: عضو 

میلیارد متر مکعب آب در سیل اخیر، مانع از افزایش حجم تخریب  ۴ترین سد کشور، با کنترل  سد کرخه بزرگ

 .در خوزستان شد

ایجاد این پدیده یکسری عوامل دخیل و یکسری عوامل سیل حیدر زارعی اظهار داشت:سیل یک پدیده کاملاً طبیعی است. در 

ها مطابق اظهارات برخی اساتید در هزار سال اخیر بی سابقه بوده است، حجم بارش  بخشند. این حجم بارش را تشدید می

 .یجاد شودشد سیلاب بزرگتری ا  این موضوع سبب  در این سیل بسیار بالا بود و از طرفی مدت زمان بارش بسیار کم بود و

وی افزود: عوامل زیادی متاسفانه سبب شد که سیل اخیر قدرت تخریب بالای داشته باشد. یکی از عوامل تشدید کننده سیل 

های کشور متاسفانه توزیع منظم ندارد در حالی که بیشترین نیازکشاورزی بهار و تابستان  بارش اخیر زمان بارش بود زیرا

 ان و پاییز است.های ما در زمست است عمده بارش

عضو هیئت علمی گروه هیدرولوژی ومنابع آب دانشگاه شهید چمران اهواز در ادامه اظهار داشت:در سیل اخیر خوزستان 

بارندگی در فروردین ماه رخ داد. بارندگی در این فصل، به شکل باران است و اگر هوا سرد باشد ممکن است به شکل برف 

شود .بارش فروردین ماه، از جنس بارش گرم است و بارش گرم برف ها را سریع ذوب  باشد. برف با سرعت کمتری آب می

 دهد. می کند یعنی حجم آب ورودی را افزایش می

وی درباره نقش سدها در کنترل سیلاب گفت: اینکه سد مفید است یا مضر، نیاز به مدیریت و کار کارشناسی دارد. رودخانه 

ای توسعه کشاورزی، تولید برق و تقویت منابع آب نیاز به سد سازی داریم به عنوان مثال روند طبیعی خود را دارد و ما بر

، مسجد و شهید عباسپور و گتوند را داریم و در رود دز، سد دز و در  4و  3اکنون در حوزه رودخانه کارون سدهای کارون 

 مسیر کرخه، سد کرخه و سیمره را داریم.

آن بسیار پیچیده است و به عوامل مختلفی بستگی دارد به عنوان مثال یکی از مشکلاتی که زارعی بیان داشت: سد و مدیریت 

ما در بخش پایین دست رودها بود، مساله لایروبی بود که صورت نگرفته است. همچنین چون پس از احداث سدها حجم آب 

شود و در رودخانه  یر خاکی تشکیل میخروجی رودخانه و بالطبع سرعت کاسته، رسوبات بیشتری ته نشین و در نتیجه جزا

 کارون نیز قبل از سیل جزایر خاکی زیادی تشکیل شده بود.

های  این عضو هیئت علمی درباره علت عدم لایروبی گفت: لایروبی هزینه اقتصادی بالای دارد و آنچه که مطلع شدم در سال

های بزرگی مانند کارون خیلی مقرون به صرفه نیست  بنابراین برای رودخانه گذشته بودجه آن هم تخصیص داده نشده است

 های انحرافی ایجاد شود. و بهتر است قبل از سد، کانال
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دانم مجوز  های حریم رودخانه بعید می این استاد دانشگاه انتقاد از ساخت و سازهای حریم رودخانه گفت:ساخت و سازی

رودخانه غیر مجاز است مثلا در همین سیل شیراز دیدیم که یک مسیر طبیعی داشته باشد.طبق قانون ساخت و ساز در حریم 

 شود. دقیقه در شیراز کلی تلفات جانی و مالی وارد می 7سیل دستکاری شده و مسیل سیل به جاده مبدل شده که در عرض 

ر عوامل که دستکاری در مدیر گروه رشته منابع آب دانشگاه شهید چمران درباره نقش پوشش گیاهی اظهار داشت: از دیگ

سال اخیر خشکسالی شدید سبب شده که  10شود، تغییر و نابودی پوشش گیاهی است. در  آن باعث تشدید سیلاب می

 داری و آبخوان داری سبب شده که کوچکترین بارندگی به شکل سیلاب جاری شود. خیز پوشش گیاهی از بین برود و عدم آب

شود. در سیل  ت وجود داشته باشد، سرعت آب کم و منابع زیرزمینی بهتر تغذیه میوی گفت: اگر پوشش گیاهی در طبیع

 زمینی تا حدودی تغذیه شدند ولی چون بیشتر روان آب بود کمتر وارد منابع زیرزمینی شد. اخیر، منابع زیر

است و حجم مخازن های کشور در خوزستان  درصد رودخانه 33زارعی درباره نقش سد کرخه در کنترل سیلاب بیان داست:

میلیارد مترمکعب آب ذخیره شده است که اگر این سد  6دهد. پشت کرخه  درصد مخازن کشور را تشکیل می 66خوزستان 

 شود و این یک سد پایداری است. نبود خسارت زیادی به کشور وارد می

شود آب  است و وقتی باز می وی توضیح داد: سد کرخه، یک سد، با هسته رسی است و سرریز آن خیلی بزرگ ساخته شده

متر است. بزرگترین سد مخزنی  180متر و ارتفاع آن  3300شود. سد کرخه یک سدپایداری است. طول آن  زیادی رها می

 کشور است. هسته آن باید همیشه مرطوب باشد.

شایعات درباره عدم وی با انتقادها از شایعات پیرامون سد کرخه گفت: به لحاظ سازه، سد کرخه هیچ مشکلی ندارد و 

پایداری سد صحیح نیست. من برخی فیلم های که درباره سد کرخه بود را دیدم اصلاً این سدها در ایران نیست و به دروغ 

 کردند که متعلق به خوزستان است تا به لحاظ روانی مردم را تحت فشار قرار دهند. مطرح می

مدیریت و رهاسازی آب پشت سد سخت  :ها اظهار داشت از بارش وی درباره شایعات پیرامون علت عدم رهاسازی آب قبل

بینی قطعی نداریم. در  و براساس پیش بینی میزان بارش است. در بحث پیش بینی بارندگی،هیچ جای دنیا پیش و پیچیده 

ان با مشکل آب برای داد. حتماً تابست کردیم و بارش رخ نمی آب را رها می  97زمینه سیلاب اخیر، ممکن بود اواخر اسفندماه 

 .در چند سال اخیر دیدید در کشت تابستانه چقدر کشاورزان مشکل داشتند کشاورزان مواجه بودیم به طوری که

زارعی با اشاره به حجم بالای تخریب سیل در خوزستان گفت: وضعیت تخریب در خوزستان و روند سیلاب در خوزستان 

شود و ممکن است  شیب لازم را نداریم سیل و آب به راحتی تخلیه نمیل اینکه متفاوت از لرستان است. در خوزستان به دلی

 .ماه طول بکشد تا آب تخلیه شود و مردم کشت تابستانه را از دست دهند 6در بعضی نقاط 
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  ۷/۰2/۹۸-۶۹۹2۰22کدخبر:

 :معاون وزیر علوم

 زده حضور دارنددانشجو برای کاهش آسیب های روانی در مناطق سیل  500

معاون پژوهش و فناوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری عملکرد جامعه دانشگاهی در کمک  -ایرنا  -تهران 

رسانی به سیل زدگان و کاهش آسیب های روانی و اجتماعی ناشی از واقعه سیل را بسیار موثر دانست و افزود: 

 . ر دارنددانشجو جهت کاهش آسیب های روحی دراین مناطق حضو ۵00

 

مسعود برومند روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار گروه دانشگاه ایرنا اظهار داشت: تعدادی از تیم های دانشگاهی نیز در ستاد 

بحران حضور یافته و در برخی سازمان ها نظیر سازمان آب و برق به تحلیل و شبیه سازی اطلاعات می پردازند و به استان 

 .صمیمات صحیح کمک می کنندداری ها در جهت اتخاذ ت

وی تصریح کرد: دانشگاه ها و مراکز علمی در سراسر کشور باید با نگاه تحقیقاتی دلایل بروز وقایع ناگواری نظیر سیل را 

  .مورد بررسی قرار دهند و این مهم با ابلاغ بخشنامه وزارت علوم، تحقیقات و فناوری نیز برعهده آن ها گذاشته شده است

این مسئولیت به ویژه برای دانشگاه های معین در استان ها پررنگ تر است؛ اگرچه سایر مراکز علمی نیز باید در  وی افزود:

  .این خصوص از طریق تحقیق و پژوهش دانشگاه های معین را یاری کنند

ر از دانشگاه ها نظیر برومند با اشاره به حضور اخیر خود در استان خوزستان تصریح کرد: دانشگاه شهید چمران و برخی دیگ

جندی شاپور در این زمینه فعالیت های موثری داشتند؛ به عنوان مثال تیم دامپزشکی دانشگاه شهید چمران به صورت دائمی 

 .و بدون دریافت وجه در مناطق سیل زده دام ها را مورد بررسی، آزمایش و مداوا قرار داده است

این فعالیت ها نیازمند برخی امکانات )نظیر دارو، تجهیزات پزشکی و...( بودند که به گفته وی برخی دانشگاه ها جهت انجام 

 .در حال حاضر وزارت علوم، تحقیقات و فناوری پیگیر رفع این نیازها است

معاون پژوهش و فناوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تاکید کرد: دانشکده های علوم اجتماعی، تربیتی و روان شناسی نیز 

  .کاهش و رفع آسیب های روحی، روانی و اجتماعی ناشی از وقوع سیل در مناطق سیل زده فعالیت می کنند جهت

برومند خاطرنشان کرد: حکم ریاست جمهوری نیز برای برخی اعضای علمی دانشگاهی نظیر محمود نیلی احمد آبادی، رئیس 

  .یید می کند و این مهم همچنان باید تداوم یابددانشگاه تهران، نقش موثر جامعه دانشگاهی را در این زمینه تا
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 ۱۷:2۸:۵۴ -۰۷/۰2/۹۸-۱۱۷۴۱۳۷کدخبر:

 تهران -پایگاه اطلاع رسانی و خبری جماران 

  ل زده حضور دارند دانشجو برای کاهش آسیب روانی در مناطق سی 500

 

مسعود برومند روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار گروه دانشگاه ایرنا بیان کرد: تعدادی از تیم های دانشگاهی نیز در ستاد 

بحران حضور یافته و در برخی سازمان ها نظیر سازمان آب و برق به تحلیل و شبیه سازی اطلاعات می پردازند و به 

 .تصمیمات صحیح کمک می کنند استانداری ها در گرفتن
 

وی افزود: دانشگاه ها و مراکز علمی در سراسر کشور باید با نگاه تحقیقاتی دلایل بروز وقایع ناگواری نظیر سیل را مورد 

  .بررسی قرار دهند و این مهم با ابلاغ بخشنامه وزارت علوم، تحقیقات و فناوری نیز برعهده آنها گذاشته شده است
 

مسئولیت به ویژه برای دانشگاه های معین در استان ها پررنگ تر است؛ اگرچه سایر مراکز علمی نیز باید در  وی گفت:این

  .این خصوص از طریق تحقیق و پژوهش دانشگاه های معین را یاری کنند
 

دانشگاه ها نظیر جندی برومند با اشاره به حضور اخیر خود در خوزستان ادامه داد:دانشگاه شهید چمران و برخی دیگر از 

شاپور در این زمینه فعالیت موثری داشتند؛ به عنوان مثال تیم دامپزشکی دانشگاه شهید چمران به صورت دایمی و بدون 

 .دریافت وجه در مناطق سیل زده دام ها را مورد بررسی، آزمایش و مداوا قرار داده است
 

ت ها نیازمند برخی امکانات )نظیر دارو، تجهیزات پزشکی و...( بودند که به گفته وی برخی دانشگاه ها برای انجام این فعالی

 .هم اکنون وزارت علوم، تحقیقات و فناوری پیگیر رفع این نیازها است
 

معاون پژوهش و فناوری وزیر علوم، تحقیقات و فناوری ادامه داد:دانشکده های علوم اجتماعی، تربیتی و روان شناسی نیز در 

  .سیب های روحی، روانی و اجتماعی ناشی از وقوع سیل در مناطق سیل زده فعالیت می کنندکاهش و رفع آ
 

برومند خاطرنشان کرد: حکم ریاست جمهوری نیز برای برخی اعضای علمی دانشگاهی نظیر محمود نیلی احمد آبادی، رییس 

 .این مهم همچنان باید تداوم یابد دانشگاه تهران، نقش موثر جامعه دانشگاهی را در این زمینه تایید می کند و
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                                       25/01/1398 

 ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟ 

های بالادست و  های سیلابی فروردین جاری درخوزستان و استان در روزهای گذشته و پس از بارندگیصفحه شهرستان 

ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و روستاهای دشت آزادگان، در فضای  های خوزستان، به افزایش دبی رودخانه

 مجازی و جامعه، 

های نفتی واقع در  کردند که وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن میدان سیاری عنوان میانتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و ب

دهد و همین موضوع موجب زیر آب رفتن روستاها شده است. وزیر نفت نیز پنجشنبه گذشته به خوزستان آمد و  هور را نمی

دت تکذیب و تاکید کرد که حفظ با حضور در شورای مدیریت بحران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، این موضوع را به ش

های نفتی موجود در محدوده هورالعظیم به طور کامل به زیر آب رفته  تر است و اکنون میدان جان مردم از همه چیز مهم

است. با این وجود، تردیدها همچنان ادامه داشت و به همین دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید 

 .ی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشندچمران اهواز راه
 

به گزارش ایسنا، همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل در استان خوزستان، شبکه ملی جامعه و دانشگاه، متشکل از 

تای استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش کردند که در راس

مسئولیت اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. تعدادی از دانشجویان 

شناسان این دانشگاه نیز  های داوطلب، به مراکز امدادرسانی مانند هلال احمر رفتند و جمعی از مشاوران و روان در قالب گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می استقرار سیلهای محل  به صورت روزانه به کمپ
 

های نفتی واقع در هورالعظیم  در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان رفتند و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت
 

نج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده این افراد از پ

 .و بررسی کردند
 

شهرام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط 

های هورالعظیم باز  های موجود میان حوضچه سیلاب در خوزستان، همه دریچهموجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع 

شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تاسیسات نفتی به زیر 

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  آب رفته
 

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت ی افزود: قطعا بالا آمدن آب در محدوده تاسیسات و میدانو

 ها باز است،  توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچه

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه انالها، ک بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 
 

و های آن باز است  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2اردیان تصریح کرد: جاده شط علی نیز که بین دو حوضچه شماره 

اکنون آب بین این دو حوضچه درحال انتقال است. بسیاری از تاسیسات نفتی و از جمله خطوط لوله نفت نیز زیر آب  هم

زدگان است و به شهرها و  اکنون در اختیار سیل اند و باید بازسازی شوند. همچنین با توجه به اینکه ماشین آلات نفت هم رفته

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است م شدهروستاهای دشت آزادگان و خرمشهر اعزا

305 

 

http://www.pishkhaan.net/Archive/1398/01/13980125/JomhouriEslami.jpg


 

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط موجود  عبدالله طواف، معاون پشتیبانی منطقه

میان مخازن، درحال ورود به های موجود  ها و دریچه در هورالعظیم، گفت: درحال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تاسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است
 

ها مشکلی  انتقال آب رودخانه کرخه به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچهوی در خصوص روند 

ای که وجود دارد این است که انتقال آب به هور از طریق رودخانه  ندارد و با حداکثر ظرفیت درحال انجام است. ولی نکته

تواند حجم  است. این درحالی است که رودخانه نیسان مینیسان با مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده 

های نفتی درحال انجام است و تاسیسات  عظیمی از آب کرخه را به هور منتقل کند. در مجموع انتقال آب در بخش میدان

 .اند نفتی نیز به زیر آب رفته
 

ورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس در پایان بازدید پنج ساعته اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از ه

 .دانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از شرایط موجود در هور را اعلام کرد
 

قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود آب کرخه به این تالاب، به اتفاق اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به 

کنم. در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  بندی را اعلام می از اعضا، نتیجه جمعبندی رسیدیم و به نمایندگی  جمع

سال پیش و در دولت پیشین، تاسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است و  10نخستین مشکل این است که بیش از 

ش از تالاب خشک بوده است در آن زمان، این بخ .همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود

 .های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند و تاسیسات نفتی، در زمین
 

 ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب در زیست و  کل حفاظت محیط اداره

متر و در مخازن سه، چهار و  5این مخازن در نامه قید شده است؛ براساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های نفتی نیز تاسیسات خود را با این ارتفاع  کتمتر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شر 3.5پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده
 

ای طراحی شده که تبادل  دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونه :قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد

خص رسید، به مخزن شود. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مش آب بین مخازن به ترتیب انجام می

شود و مخازن  شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می دوم سرریز می

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و  شوند. مساله به ترتیب پر می

 .است و این درحالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریممطابق آورد نرمال کرخه 
 

، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال درحال انجام 3و  2وی ادامه داد: به عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن 

ارتفاع  2شماره  است، ولی این تبادل کفایت شدت آب ایجاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن

های پل شط علی  گرفته، درحالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کناره

ها به آن اشاره شده که باید گفت این  تر است و در برخی رسانه در سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود دارد که اندکی عمیق

 .شود تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2ر انتقال دبی بین مخازن دریچه هیچ نقش مهمی د
 

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به جز شط علی نیز مقاطعی بین 

های  ها نیز در زمان د. باز کردن دریچهده اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  زمان با وقوع سیلاب باز شده مختلفی انجام شده و عموما هم

 .به حالت کافی درحال انجام است و آب درحال ورود به مخزن سوم است 3و  2جریان بین مخازن 
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متر بین دو مخزن  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3 وی ادامه داد: بین مخازن

نرسیده و آبی که در  5نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و سیلاب هنوز به مخزن  5و  4بین مخازن  .اختلاف ارتفاع وجود دارد

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است
 

ار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رودخانه نیسان براساس اظه :قمشی گفت

به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مصب رودخانه، دچار مشکل است و این 

ازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه موضوع محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به ب

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، 

 .این قسمت مسدود شده استها در  دریچه
 

متر برای هر  4.5اگر ارتفاع  .متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند 4.5حدود  2و  1اکنون سطح آب در مخازن  :وی افزود

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خالی باید استفاده شود و تبادل آب  ی، مابقی تاسیسات نفتی نیز به زیر آب میمیزان آبگیر

بین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگرد، بستان و حمیدیه به طور کامل رفع شود. با توجه به 

م، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظی

میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد و  400بالادست بهبود یابد و مشکل حل شود. درحال حاضر یک میلیارد و 

 .میلیون مترمکعب نیز ظرفیت خالی دارد 600
 

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعا در  ی نمیقمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جار

رفتند، این درحالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در همه مخازن درحال جاری شدن است و می
 

 زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه شهید چمران اهواز از تالاب هوالعظیم زدید کارگروه آب و محیطبا
 

هایی که در این مورد در جامعه  به دنبال انتشارات نظرات متفاوت در خصوص وضعیت آبگیری هور الهویزه و نگرانی

فروردین با دعوت از تعدادی  23گذشته جمعه  زیست شبکه ملی جامعه و دانشگاه روز ایجادشده بود، کارگروه آب و محیط

علمی دانشگاه شهید چمران اهواز  علمی دانشکده مهندسی علوم آب و مسئولان شورای صنفی هیئت از اعضای هیئت

 .های مختلف هور انجام داد بازدیدی از قسمت
 

 :شود ارائه میبه گزارش روابط عمومی دانشگاه شهید چمران اهواز، نتیجه این بازدید به شرح زیر 

 

بازدید ابتدا از تاسیسات نفتی واقع در هور شروع شد که مشخص گردید متاسفانه در دولت قبل از دولت دکتر روحانی -1

 ها دیده نشده است.  اند و آبگیری هور در فعالیت های مربوطه درحالت خشک هور بناشده ارتفاع تمام تاسیسات نفتی و جاده

توسط یک  3به  2هور معروف به شط علی بازدید صورت گرفت. آب عبوری از مخزن  3و  2خزن بعدازآن از دایک حدفاصل م

بالاتر  2ای است که از کف مخزن  گونه شود که ارتفاع بالای تاج سرریز آن به پل بند واقع در بخشی از این دایک انجام می

هایی قابل باز و بستن  های آن با استاپ لاگ هانهسوار شود و ضمناً د 3هد بگیرد تا به مخزن  2است و آب باید در مخزن 

 3های آن به سمت مخزن شماره  های پل بند باز هستند و آب از همه قسمت هستند. در بازدید مشاهده شد که تمام دهانه

آن نیز  داد که این سازه که طول متر( است و این نشان می 1درحرکت است. امّا اختلاف ارتفاع بین دو مخزن زیاد )در حدود 

ها همین  تازگی )بعضی از قسمت نیست. به همین جهت دایک مربوطه به 3به  2تنهایی قادر به تخلیه مخزن  زیاد است به

 کردند. منتقل می 3به  2دیروز باز شده بودند( در هشت محل باز شده بود که با لوله نیز آب از قسمت 
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مطلوب شده است امّا اگر چند بازشدگی دیگر نیز در دایک  3به  2های جدید تخلیه مخزن  رسید با این بازشدگی به نظر می 

 .نماید ایجاد شود اطمینان بیشتری ایجاد می
 

 

 نیز  4جریان داشت. امّا سطح آب مخزن  4به  3در چند محل با کالورت به هم وصل بودند و آب از مخزن  4به  3مخزن -2

 .تر بود و کل ارتفاع آب در این مخزن بسیار کم بود پایین 3سانتی متر از مخزن  60حدود 

 

 .نون وارد نشده استآب بسیار کمی داشت و پیدا بود آب سیلاب کلاً به این مخزن تا ک 5مخزن -3

 

اگر نیم متر به ارتفاع آب اضافه شود  3بسیار کم ارتفاع بودند بطوری که در مخزن  5و  4و  3تاسسیسات نفتی در مخازن -4

 .آب وارد تاسیسات نفت خواهد شد و خسارت وارده جدی خواهد بود

 

ت مربوط به سالیان گذشته )احتمالاً سال زیس ای بین نفت و سازمان آب و برق خوزستان و سازمان محیط توافقنامه-5

و  3متر و در مخازن  5باید حداکثر  2و  1وجود دارد که در آن قید شده است که ارتفاع آب از سطح دریا در مخازن  (1386

 ندا های دسترسی خود را با این ارتفاعات تنظیم کرده متر نگهداری شود لذا شرکت نفت نیز تاسیسات و جاده 3،5باید  5و 4

 .متر است 4.5درحال حاضر  2و  1ارتفاع آب در مخازن  .

 

که در این صورت همه )متر نیز در نظر بگیریم  4،5با این وضعیت اگر ارتفاع مطلوب آب از سطح دریا را برای همه مخازن --6

سطح این مخازن  با در نظر گرفتن 5و  4و  3روند( حجم خالی موجود در مخزن  تاسیسات نفت در این مخازن زیر آب می

 .میلیون متر مکعب خواهد بود که حجم بسیار خوبی است و جواب گوی مشکل فعلی رودخانه کرخه خواهد بود 600بیش از 

 

 .مشاهده نشد 5و  4و  3هیچ تحرکی در تاسیسات نفتی برای مقابله و غلبه بر ارتفاع گرفتن آب در مخازن -7
 

شده و نه تنها امکان تخلیه آب از قسمت ایرانی هور را متوقف کرده بلکه آب از ظاهراً بخش عراقی هورالعظیم از آب پر -8

 .قسمت عراق به سمت ایرانی هور سرازیر شده است

ای از کرخه( به علت  دانند که یکی از اشکالات مهم این است که رودخانه نیسان )شاخه مسئولین نفتی توضیح می -9

تواند یکی از اشکالات  آن به هور امکان تخلیه خوب به هور را ندارد و این نیز می فعالیت آبزی پروری و کشاورزی در دهانه

 .تخلیه رودخانه کرخه محسوب شود

 

داشته باشد اماّ عدم تحرک برای  5و  4و  3رسد درحال حاضر وزارت نفت ممانعتی در انتقال آب به مخازن  به نظر نمی-10

 باشد.  کمی قابل تامل می 5و  4و  3رسی برای ارتفاع بیشتر آب در مخازن های دست تنظیم شرایط تاسیسات نفتی و جاده

کند که یا شرکت نفت از بالا نیامدن ارتفاع آب اطمینان دارد و یا در صورت  عدم اقدامات حفاظتی این شائبه را ایجاد می

 .نماید افزایش ارتفاع و احساس خطر جدی، ممکن است تغییراتی در انتقال آب بین مخازن ایجاد

 

گردد که شرکت نفت سریعاً اقدامات حفاظتی موقتی برای تاسیسات خود را شروع نماید و بعد از فروکش  پیشنهاد می-11

های خود اقدام دائمی انجام دهد تا مشکل آبگیری هور در  نمودن بحران نیز نسبت به افزایش ارتفاع مقر تاسیسات و جاده

 .آینده دچار اختلال نگردد
 

 :مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندانسرپرست 
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های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با توجه به  های نفتی، خسارت قطعا بالا آمدن آب در محدوده تاسیسات و میدان

ها باز است، بلکه در  تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچه

 منتقل شود.  5و  4های  زرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچههای ب ها، کانال برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4همچنین یک جاده میان حوضچه 
 

 :رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز
 

، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعا در شهرهای شد و نفت اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این درحالی است که آب در همه  شدیم و این شهرها به زیر آب می سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است مخازن درحال جاری شدن است و می
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  16:31 - 1398فروردین  24شنبه                                    

 تاسیسات نفتی زیر آب است |بازدید دانشگاهیان از هورالعظیم 

گیری شده است، بخشی از تاسیسات نفتی زیر آب  دهد که هوالعظیم آب متخصصان دانشگاهی نشان میبازدید 

 رفته و به زودی باقی این تاسیسات نیز به زیر آب خواهد رفت

های بالادست و  های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و استان به گزارش ایسنا، در روزهای گذشته و پس از بارندگی

ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و روستاهای دشت آزادگان، در فضای  های خوزستان، به دبی رودخانهافزایش 

کردند که وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن  مجازی و جامعه، انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری عنوان می

 .یر آب رفتن روستاها شده استدهد و همین موضوع موجب ز های نفتی واقع در هور را نمی میدان

فروردین به خوزستان آمد و با حضور در شورای مدیریت بحران شرکت ملی مناطق  22وزیر نفت نیز پنجشنبه گذشته، 

های  تر است و اکنون میدان نفتخیز جنوب، این موضوع را به شدت تکذیب و تاکید کرد که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

هور به طور کامل به زیر آب رفته است. با این وجود، تردیدها همچنان ادامه داشت و به همین دلیل  نفتی موجود در محدوده

 .جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند

خوزستان، شبکه ملی جامعه و دانشگاه، متشکل از استادان از سوی دیگر، همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل در استان 

و اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش کردند که در راستای مسئولیت 

یان در قالب اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. تعدادی از دانشجو

شناسان این دانشگاه نیز به  رفتند و جمعی از مشاوران و روانهلال احمر های داوطلب، به مراکز امدادرسانی مانند  گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می های محل استقرار سیل صورت روزانه به کمپ

هورالعظیم های نفتی واقع در  در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان رفتند و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت

این افراد از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده 

 .و بررسی کردند

رام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط شه

های هورالعظیم باز  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

ست. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده ا

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  آب رفته

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

 ها باز است،  تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچهتوجه به 

310 

http://www.hamshahrionline.ir/news/437132/بازدید-دانشگاهیان-از-هورالعظیم-تاسیسات-نفتی-زیر-آب-است
http://hamshahrionline.ir/details/60658
http://www.hamshahrionline.ir/news/413734/%D8%A2%D8%B4%D9%86%D8%A7%DB%8C%DB%8C-%D8%A8%D8%A7-%D8%AA%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%A8-%D9%87%D9%88%D8%B1%D8%A7%D9%84%D8%B9%D8%B8%DB%8C%D9%85
http://www.hamshahrionline.ir/news/413734/%D8%A2%D8%B4%D9%86%D8%A7%DB%8C%DB%8C-%D8%A8%D8%A7-%D8%AA%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%A8-%D9%87%D9%88%D8%B1%D8%A7%D9%84%D8%B9%D8%B8%DB%8C%D9%85
http://www.hamshahrionline.ir/news/413734/%D8%A2%D8%B4%D9%86%D8%A7%DB%8C%DB%8C-%D8%A8%D8%A7-%D8%AA%D8%A7%D9%84%D8%A7%D8%A8-%D9%87%D9%88%D8%B1%D8%A7%D9%84%D8%B9%D8%B8%DB%8C%D9%85


منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .ز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوندنی 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 

های آن باز است و هم  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2اردیان تصریح کرد: جاده شط علی نیز که بین دو حوضچه شماره 

اکنون آب بین این دو حوضچه در حال انتقال است. بسیاری از تأسیسات نفتی و از جمله خطوط لوله نفت نیز زیر آب 

زدگان است و به شهرها  اند و باید بازسازی شوند. همچنین با توجه به اینکه ماشین آلات نفت هم اکنون در اختیار سیل رفته

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است و روستاهای دشت آزادگان و خرمشهر اعزام شده

دسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به شرایط موجود ای شرکت مهن عبدالله طواف، معاون پشتیبانی منطقه

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

ز است، ولی هنوز های حوضچه پنجم نیز با حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته است

ها مشکلی  به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچه رودخانه کرخهوی در خصوص روند انتقال آب 

ور از طریق رودخانه ای که وجود دارد این است که انتقال آب به ه ندارد و با حداکثر ظرفیت در حال انجام است. ولی نکته

تواند حجم  نیسان با مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده است. این در حالی است که رودخانه نیسان می

های نفتی در حال انجام است و تأسیسات  عظیمی از آب کرخه را به هور منتقل کند. در مجموع انتقال آب در بخش میدان

 .اند نفتی نیز به زیر آب رفته

در پایان بازدید پنج ساعته اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از هورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس 

 .دانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از شرایط موجود در هور را اعلام کرد

تالاب، به اتفاق اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود آب کرخه به این 

کنم. در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  بندی را اعلام می بندی رسیدیم و به نمایندگی از اعضا، نتیجه جمع جمع

و سال پیش و در دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شکل گرفته است  10نخستین مشکل این است که بیش از 

همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است 

 .های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند و تأسیسات نفتی، در زمین

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه زمان، موافقتدهد در همان  وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب  اداره

زن سه، چهار متر و در مخا 5در این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5و پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده

ای طراحی شده که تبادل  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونه

شود. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مشخص رسید، به مخزن  ن به ترتیب انجام میآب بین مخاز

شود و مخازن  شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می دوم سرریز می

ه ظرفیت تبادلی این مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و ای که وجود دارد این است ک مسأله .شوند به ترتیب پر می

 .مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

 ، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال در حال انجام 3و  2وی ادامه داد: به عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن 
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 ارتفاع 2ولی این تبادل کفایت شدت آب ایجاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن شماره است، 

های پل شط  گرفته، در حالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کناره 

ها به آن اشاره شده که باید گفت  تر است و در برخی رسانه دکی عمیقعلی در سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود دارد که ان

 .شود تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2این دریچه هیچ نقش مهمی در انتقال دبی بین مخازن 

قاطعی بین رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به جز شط علی نیز م

های  ها نیز در زمان دهد. باز کردن دریچه اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  زمان با وقوع سیلاب باز شده مختلفی انجام شده و عموماً هم

 .الت کافی در حال انجام است و آب در حال ورود به مخزن سوم استبه ح 3و  2جریان بین مخازن 

متر بین دو مخزن  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3وی ادامه داد: بین مخازن 

نرسیده و آبی که در  5مخزن نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و سیلاب هنوز به  5و  4اختلاف ارتفاع وجود دارد. بین مخازن 

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است

قمشی گفت: بر اساس اظهار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رودخانه نیسان 

مشکل است و این  به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مصب رودخانه، دچار

موضوع محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به بازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب،  جهت جریان آب عکس شده و این

 .ها در این قسمت مسدود شده است دریچه

متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

یون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این میل 600پنج مخزن را در نظر بگیریم، حدود 

روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خالی باید استفاده شود و تبادل آب  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

با توجه به  .یه به طور کامل رفع شودبین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگرد، بستان و حمید

تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظیم، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای 

میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد و  400بالادست بهبود یابد و مشکل حل شود. در حال حاضر یک میلیارد و 

 .رمکعب نیز ظرفیت خالی داردمیلیون مت 600

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

رفتند، این در حالی است که آب  شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در حال جاری شدن است و میدر همه مخازن 
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 ۱۱5۹5۱ :کد خبر فروردین 25                                 

 

 جمهور برای نجات هورالعظیم؛  امه دانشگاهیان اهواز به رئیسن    

 آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟ 

های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و  در روزهای گذشته و پس از بارندگی :کارونگروه دیار 

ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و  های خوزستان، به های بالادست و افزایش دبی رودخانه استان

عنوان روستاهای دشت آزادگان، در فضای مجازی و جامعه، انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری 

دهد و همین موضوع  های نفتی واقع در هور را نمی کردند که وزارت نفت اجازه زیر آب رفتن میدان می

  .موجب زیر آب رفتن روستاها شده است

های آن علت بالا آمدن  مردم خوزستان معتقدند تاسیسات نفتی احداث شده در این تالاب و جلوگیری از آبگیری حوضچه

 .آب به شهرها و روستاهای خوزستان شده استرودخانه کرخه و ورود 

 

مدیریت بحران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب،  شورای در حضور با و آمد خوزستان به گذشته هفته  وزیر نفت پنجشنبه

های نفتی موجود در  تر است و اکنون میدان این موضوع را به شدت تکذیب و تاکید کرد که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

ی از تردیدها همچنان ادامه داشت و به همین دلیل جمع محدوده هورالعظیم به طور کامل به زیر آب رفته است. با این وجود،

 .استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند تا شاهد آنچه روی داده، باشند

 

 خسارت هزار میلیاردی به تاسیسات نفتی

 

وزیر نفت با بیان اینکه بر اساس برآوردهای اجمالی، سیل، هزار میلیارد تومان به تاسیسات صنعت نفت خسارت زده است، 

زده  مقام معظم رهبری با در خواست رئیس جمهوری مبنی بر برداشت مبلغی از صندوق توسعه ملی برای مناطق سیل گفت:

موافقت کرده است. بیژن زنگنه با اشاره به اینکه اهواز پر از خط لوله است و هیچ جایی مانند اهواز در خطر نیست و از فکر 

های مختلف اعلام کردم که تاسیسات صنعت  تریبون شد: بارها در مجلس و ازکردن به این موضوع شبها خواب ندارم، یادآور 

کنند. زنگنه با بیان اینکه همه امکانات  خیز با چنگ و دندان آن را اداره می نفت فرسوده است و همکاران ما در مناطق نفت

های  دستگاه سنگین شرکت 600اکنون ای ندارم، تاکید کرد: هم  صنعت نفت در اختیار استان خوزستان است و از آن مضایقه

نفتی در این استان در حال فعالیت است و امکانات لجستیک دیگری نداریم، برای تامین تجهیزات از هیچ کمک مالی دریغ 

 .سرعت آن را تامین خواهیم کرد کنیم و به نمی

 

خواهیم زندگی کنیم بلکه  وی با بیان اینکه من همیشه یک اصل دارم و اینکه با مردم مناطق عملیاتی یک یا دو سال نمی

خواهیم زندگی کنیم و جدا از آنها نیستیم، تاکید کرد: این خیانت است که سیل را به جای دیگری  اندازه یک تاریخ می به

 این موضوع یک شیطنت است که از سوی دشمنان طراحی شده است.  هدایت کنیم که مردم خسارت ببینند، اعلام
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وزیر نفت با تاکید بر اینکه ما در خدمت خوزستان هستیم، گفت: خوزستان خانه ماست و همیشه باید آباد باشد، امیدوارم به 

 .شود جبران نمی برکت این روزهای عزیز مردم از این وضع نجات یباند، خسارت جبران شدنی است، جان است که

 

 هدایت سیلاب اهواز به کارون و هورالعظیم

 

 رودخانه به سلمان کانال طریق از اهواز سمت به شده جاری سیلاب  مدیرعامل سازمان آب و برق خوزستان با بیان اینکه

 غرب در متر 3 ارتفاع و کیلومتر 26 طول به حفاظتی بند سیل یک ساخت: گفت  شود می هدایت هورالعظیم تالاب و کارون

بند حفاظتی پاسخگوی سیلاب جاری شده به  یلس این شده انجام های بررسی با: کرد اظهار ایزدجو فرهاد. شد آغاز اهواز

بینی وضعیت خوب  توان ارتفاع و استحکام آن را تغییر داد. ایزدجو با اشاره به پیش سمت اهواز است اما در شرایط خاص می

هورالعظیم، اظهار کرد: در کشور عراق نیز مانند ایران افزایش رهاسازی آب درحال انجام است که منجر گیری برای تالاب  آب

شود. وی  بینی می گرفتگی برای برخی مناطق نزدیک به تالاب پیش شود و احتمال آب به افزایش ارتفاع آب در هورالعظیم می

در شهرهای غرب استان و مسیر کرخه اکنون شاهد وضعیت  افزود: با کاهش آب در روخانه نیسان و اقدامات انجام شده

 .بهتری در دشت آزادگان و شهرهای اطراف هستیم

 

گرفتگی منطقه عین دو اهواز، عنوان کرد: سیلاب جاری شده به سمت اهواز از طریق کانال سلمان به  وی با اشاره به آب

ایزدجو  .های ریزگرد تالاب هورالعظیم مؤثر است شکل کانونشود که در حل م رودخانه کارون و تالاب هورالعظیم هدایت می

اظهار کرد: سدهای خوزستان در ایمنی و پایداری کامل هستند و میزان ظرفیت خالی سدهای خوزستان از شرایط طبیعی 

 .دست سدها مجبور به کاهش خروجی شدیم گرفتگی در پایین کمتر است که به دلیل وضعیت آب

 

 ای نجات هورنامه دانشگاهیان بر

 

ای خطاب به رئیس جمهور بر لزوم آبگیری تالاب هورالعظیم در اسرع وقت و  استاد دانشگاه شهید چمران اهواز در نامه 115

رغم  نامه به شرح زیر است: علی به صورت دائمی جهت نجات شهرها و روستاهای خوزستان تاکید کردند. متن

ها و  ب هورالعظیم برای هدایت سیل جاری در خوزستان و برخلاف درخواستمسئولان محترم در مورد آبگیری تالا   وعده

شود  هایی از تالاب هورالعظیم خودداری می ی احاد مردم، بزرگان و دلسوزان، همچنان از آبگیری بخش تقاضاهای مکرر همه

این خواستاریم که در اسرع و این امر، موجب مصائب بسیاری برای مردم، به ویژه اقشار مستضعف استان شده است. بنابر

وقت، فرمان آبگیری کل تالاب هورالعظیم به صورت دائمی داده شود تا از خطرات جانی و مالی و فلج شدن فعالیت بسیاری 

ناپذیر زیست محیطی به مردم خوزستان، پیشگیری گردد. هر گونه  ها، نهادها و مؤسسات و خسارات جبران از مردم، گروه

زیست تالاب باشد. لزومی به یادآوری نقش  تالاب هورالعظیم از جمله در حوزه نفت، باید با حفظ محیط فعالیت اقتصادی در

های استان خوزستان در معاش مردم ساکن آن و کنترل ریزگردها و زیست محیط استان نیست که حضرتعالی  حیاتی تالاب

 .به آن کاملاً واقف هستید
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 ۱4:03 -24/0۱/۹8تاریخ: -۱85653کدخبر:                        

 

 ارزیابی دانشگاهیان از بازدید هورالعظیم / آیا تاسیسات نفتی زیر آب است؟ 

های بالادست و  های سیلابی فروردین جاری در خوزستان و استان در روزهای گذشته و پس از بارندگی

ویژه کرخه و بروز مشکلاتی برای شهرها و روستاهای دشت آزادگان،  های خوزستان، به افزایش دبی رودخانه

کردند که وزارت نفت  یدر فضای مجازی و جامعه، انتقاداتی علیه وزارت نفت مطرح شد و بسیاری عنوان م

دهد و همین موضوع موجب زیر آب رفتن  های نفتی واقع در هور را نمی اجازه زیر آب رفتن میدان

روستاها شده است. وزیر نفت نیز پنجشنبه گذشته به خوزستان آمد و با حضور در شورای مدیریت بحران 

کید کرد که حفظ جان مردم از همه شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب، این موضوع را به شدت تکذیب و تا

 های نفتی موجود در محدوده هور  تر است و اکنون میدان چیز مهم

همزمان با بروز مشکلات ناشی از سیل در استان خوزستان، شبکه ملی جامعه و دانشگاه، متشکل از  -نوآوران آنلاین

ن و اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز جلساتی را در این دانشگاه برگزار و تلاش کردند که در راستای استادا

مسئولیت اجتماعی دانشگاه، نقشی در حل و یا کاهش مشکلات و معضلات ناشی از سیلاب ایفا کنند. تعدادی از دانشجویان 

شناسان این دانشگاه نیز  انند هلال احمر رفتند و جمعی از مشاوران و روانهای داوطلب، به مراکز امدادرسانی م در قالب گروه

 .دهند روند و مشاوره رایگان می زدگان می های محل استقرار سیل به صورت روزانه به کمپ

م های نفتی واقع در هورالعظی در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی، این بار اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به میدان

 .ها را شنیدند های نفتی حاضر در این میدان رفتند و توضیحات کارشناسان و مدیران شرکت

این افراد از پنج حوضچه موجود در هورالعظیم بازدید و روند ورود آب جاری شده از رودخانه کرخه به این تالاب را مشاهده 

 .و بررسی کردند

ید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن تشریح شرایط شهرام اردیان، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تول

های هورالعظیم باز  های موجود میان حوضچه موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

ت نفتی به زیر شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی بوده که برخی از تأسیسا

 .متر تا نیم متر بالا آمده است سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  آب رفته

های بسیاری به همراه خواهد داشت، ولی با  های نفتی، خسارت وی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و میدان

ها باز است،  قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها همه دریچه توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت

منتقل  5و  4های  های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت بیشتری به حوضچه ها، کانال بلکه در برخی نقاط میان حوضچه

 .نیز تخریب شد تا این دو حوضچه، یکی شوند 5و  4شود. همچنین یک جاده میان حوضچه 

های آن باز است و هم  ها و دهانه قرار دارد، کانال 3و  2ح کرد: جاده شط علی نیز که بین دو حوضچه شماره اردیان تصری

اکنون آب بین این دو حوضچه در حال انتقال است. بسیاری از تأسیسات نفتی و از جمله خطوط لوله نفت نیز زیر آب 

 اند و باید بازسازی شوند.  رفته
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زدگان است و به شهرها و روستاهای دشت آزادگان و  اینکه ماشین آلات نفت هم اکنون در اختیار سیل همچنین با توجه به

 .اند، امکان عملیات بازسازی نداریم و اولویت با مردم است خرمشهر اعزام شده

اشاره به شرایط موجود ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با  عبدالله طواف، معاون پشتیبانی منطقه

های موجود میان مخازن، در حال ورود به  ها و دریچه در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت از طریق کانال

های حوضچه پنجم نیز باز است، ولی هنوز  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4هورالعظیم است و در 

 .چه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی منطقه و خطوط نیز به زیر آب رفته استآب ناشی از سیلاب به این حوض

ها مشکلی  وی در خصوص روند انتقال آب رودخانه کرخه به هورالعظیم، افزود: روند ورود آب به تالاب از طریق حوضچه

ت که انتقال آب به هور از طریق رودخانه ای که وجود دارد این اس ندارد و با حداکثر ظرفیت در حال انجام است. ولی نکته

تواند حجم  نیسان با مشکل مواجه است و در این منطقه کشاورزی انجام شده است. این در حالی است که رودخانه نیسان می

های نفتی در حال انجام است و تأسیسات  عظیمی از آب کرخه را به هور منتقل کند. در مجموع انتقال آب در بخش میدان

 .اند نیز به زیر آب رفته نفتی

در پایان بازدید پنج ساعته اعضای هیأت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز از هورالعظیم، دکتر مهدی قمشی، رئیس 

 .دانشکده مهندسی علوم آب این دانشگاه نتیجه بررسی اعضا از شرایط موجود در هور را اعلام کرد

آب کرخه به این تالاب، به اتفاق اعضای شبکه ملی جامعه و دانشگاه به قمشی گفت: در بررسی هورالعظیم و روند ورود 

در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که  .کنم بندی را اعلام می بندی رسیدیم و به نمایندگی از اعضا، نتیجه جمع جمع

شکل گرفته است و  سال پیش و در دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم 10نخستین مشکل این است که بیش از 

همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است 

 .های خشک شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند و تأسیسات نفتی، در زمین

ای میان سازمان آب و برق خوزستان،  نامه دهد در همان زمان، موافقت میوی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان 

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم شده و ارتفاع آب  اداره

متر و در مخازن سه، چهار  5 در این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب،

های نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5و پنج، حداکثر ارتفاع، 

 .اند تنظیم کرده

تبادل ای طراحی شده که  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: دیوار حائل بین مخازن هورالعظیم به گونه

شود. به این صورت که پس از آنکه آب در مخزن اول به ارتفاع مشخص رسید، به مخزن  آب بین مخازن به ترتیب انجام می

شود و مخازن  شود و پس از ارتفاع گرفتن در مخزن دوم، به مخزن سوم و در نهایت چهارم و پنجم، روانه می دوم سرریز می

ود دارد این است که ظرفیت تبادلی این مخازن با سال آبی نرمال مطابقت دارد و ای که وج شوند. مسأله به ترتیب پر می

 .مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط سیلابی قرار داریم

انجام ، در محدوده جاده شط علی به شکل نرمال در حال 3و  2وی ادامه داد: به عنوان مثال تبادل جریان آب بین مخازن 

ارتفاع  2است، ولی این تبادل کفایت شدت آب ایجاد شده در شرایط سیلاب را ندارد؛ به همین دلیل آب در مخزن شماره 

های پل شط علی  گرفته، در حالی که مخزن سوم ارتفاع کمتری دارد و بیش از یک متر اختلاف ارتفاع وجود دارد. البته کناره

ها به آن اشاره شده که باید گفت این  تر است و در برخی رسانه دارد که اندکی عمیقدر سمت ایرانی، دریچه کوچکی وجود 

 .شود تواند ایفا کند و موضوع مهمی محسوب نمی نمی 3و  2دریچه هیچ نقش مهمی در انتقال دبی بین مخازن 
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جز شط علی نیز مقاطعی بین رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در هشت محل دیگر، به 

های  ها نیز در زمان دهد. باز کردن دریچه اند که اجازه عبور دبی کافی بین این دو مخزن را می ایجاد کرده 3و  2دو مخزن 

اند. در مجموع وضعیت امروز به این صورت است که تبادل  زمان با وقوع سیلاب باز شده مختلفی انجام شده و عموماً هم

 .به حالت کافی در حال انجام است و آب در حال ورود به مخزن سوم است 3و  2خازن جریان بین م

متر بین دو مخزن  سانتی 60تغییر محسوسی حاصل نشده و حالت قبل خود را دارند و حدود  4و  3وی ادامه داد: بین مخازن 

نرسیده و آبی که در  5سیلاب هنوز به مخزن  نیز اختلاف ارتفاعی وجود ندارد و 5و  4اختلاف ارتفاع وجود دارد. بین مخازن 

 .آن وجود دارد نیز از گذشته بوده است

قمشی گفت: بر اساس اظهار نظر دوستان در شرکت نفت، مشکلی که وجود دارد این است که انتقال آب از رودخانه نیسان 

ب رودخانه، دچار مشکل است و این به هورالعظیم به دلیل انجام کارهای اقتصادی مانند پرورش ماهی و کشاورزی در مص

موضوع محل تغذیه نیسان به هور را دچار مشکل کرده است. البته موفق به بازدید از این مکان نشدیم. مشکل دیگر اینکه 

رغم اینکه در روزهای گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکنون  هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

ب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، جهت جریان آ

 .ها در این قسمت مسدود شده است دریچه

متر برای هر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود دارد. البته با این  600م، حدود پنج مخزن را در نظر بگیری

روند. به اعتقاد بنده این ظرفیت خالی باید استفاده شود و تبادل آب  میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

د، بستان و حمیدیه به طور کامل رفع شود. با توجه به بین مخازن استمرار داشته باشد تا خطر سیل در شهرهای سوسنگر

تضعیف سامانه بارشی و روند انتقال آب در هورالعظیم، جای امیدواری است که در روزهای آینده شرایط در شهرهای 

و میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد  400بالادست بهبود یابد و مشکل حل شود. در حال حاضر یک میلیارد و 

 .میلیون مترمکعب نیز ظرفیت خالی دارد 600

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود، قطعاً در  قمشی گفت: اگر بنا بود آب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمی

ب رفتند، این در حالی است که آ شدیم و این شهرها به زیر آب می شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

 .توان گفت وزارت نفت هیچ نقش منفی در این جریان نداشته است در همه مخازن در حال جاری شدن است و می
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های  تالابسابقه است/ فرسایش خاک در ایران پنج برابر جهان است/  سیلاب کرخه در هزار سال اخیر بی

مدیریت بحران در  /اند/ امکان برآورد تخمینی خسارت تا یک ماه دیگر وجود ندارد خوزستان احیا شده

 گیرد  کشور نمره مردودی می

مهدی قمشی )رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز( دبی ورودی معادل هشت هزار متر 

گوید که این چرخه بازگشت هزارساله سیل در  اند و مید سابقه می مکعب در ثانیه در رود کرخه را بی

  .محدوده کرخه است

اندازی نه چندان سبز و پر گْل از خود برجای  به گزارش آرمان به نقل از ایلنا، بهار در ایران چشم -آرمان

تر، لرستان و  مردمان گلستان، فارس، کرمانشاه، ایلام و از همه وحشتناکگذاشت. با در گِل نشانیدن زندگانی 

های سرازیر شده از  ای دیگر از تغییر فصل نمایان شد. در این میان خوزستان پذیرای سیلاب خوزستان، جلوه

ای ه های همجوار و بالادستی خود بود و مردمان ساحل غربی کرخه و کارون پنجه در پنجه موج تمامی استان

کوبید و دار و  شان می تر به دیواره کاشانه اند که لحظه به لحظه بلندتر و پرقدرت افکنی انداخته سیل بنیان

بلعید. دکتر مهدی قمشی )استاد تمام و رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه  ندارشان را در کام خود فرو می

ن سیلاب و همچنین خطرات جاری آن رو در رابطه با علت جاری شد شهید چمران اهواز( در گفتگوی پیش

 .گفتگو کرده است

 بینید و تبعات و خساراتش  به عنوان یک متخصص در حوزه آب، دلایل اصلی بروز سیل اخیر را در چه می

 کنید؟ را چه میزان ارزیابی می

 ر، های غیرمنتظره و منحصر به فردی است که اتفاق افتاده است. ما در روزهای اخی علت اصلی سیل بارش

 و است بوده سابقه بی حوزه این در گذشته سال هفتاد طی که ایم داشته  هایی را که در حوضه کرخه بارش

البته  !است رودخانه این هزارساله سیل با مطابق ها ریزش این یا رودخانه آوردِ این که معتقدند ها بعضی

ایم که شرایط مشابه را  هایی داشته زمانطور نیست و شرایط نسبتا بهتر است و  در محدوده رود دز این

 .تجربه کرده بود و اکنون در این شرایط نیستند

  یعنی در چرخه هزارساله تاریخ کرخه این اتفاق نیفتاده است؟ مبنای محاسبه دوره بازگشت سیل

 هزارساله چیست؟

 سال است و بر  70اکثر ما آمار هزارساله نداریم اما آنالیزی داریم و آمار هیدرولوژیکی در کشور ما حد

شناسند. مثلا  های محتمل را می ها و سیل شود، بارش که انجام می  های هیدرولوژیکی همین اساس تحلیل

 در یا  ایم، در دوره دویست ساله چه میزان خواهد بود گویند اگر در هفتاد سال اینقدر بارش داشته می

نین چیزی مطابق چ گوییم می که است آماری های بینی پیش همین طی. بود خواهد مقدار فلان سال پانصد

ایم که هشت هزار متر مکعب  ای را هرگز نداشته با سیل هزارساله کرخه است و البته ما هم چنین تجربه

 .در ثانیه از کرخه آب عبور کند
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 دارد اما آنچه که از ای وجود  در دز، شرایط به این حادی نبوده است. در آمار این رود دوبار چنین تجربه

ایم و آبی که آمده است  های آبخیز را بسیار تخریب کرده نظر من کاملا محرز است این است که ما حوضه

دهد که فرسایش زیادی ایجاد شده است. مقدار رسوبی که همین  ایم، نشان می هایی که داشته و ریزش

های مردم  آباد شاهد آن هستیم که درخانه رمدختر و معمولان و خ کنند و در پل ها حمل می الان رودخانه

ها و  ایم و جنگل های آبخیز را بسیار دستکاری کرده زند که ما حوضه فرونشسته است، در حقیقت فریاد می

 .ایم ایم و تبدیل به زمین کشاورزی یا راه و ساختمان و ... کرده منابع را از بین برده

 فرسایش خاک و جاری شدن سیلاب داشته است؟های بلوط چه اثری بر  کاهش تراکم جنگل 

  صد درصد اثر دارد! هم در آوردهای ورودی به سدها و هم در فرسایش خاک اثر داشته است که من از

شد  های بلوط دستکاری نمی را توضیح دادم. اما اگر سوال این است که اگر جنگل  جنبه فرسایش خاک آن

ها بودند، این فشار را  افتاد اما اگر این جنگل یم که این اتفاق میافتاد؟ باید بگو آب اتفاق نمی آیا روان

 .شد دادند و مقداری از این آب به زیر زمین منتقل می تخفیف می

 شود از هشت برابر استاندارد جهانی تا دو و نیم  آمارهای مختلفی از فرسایش خاک در ایران منتشر می

شود.  که هر ساله دوونیم میلیارد تن خاک در آنجا فرسوده میشود  برابر یا سه برابر؛ اما مشخصا گفته می

 آیا رقم دقیقی از فرسایش خاک وجود دارد؟

 مان  های جهانی کاملا مشخص است که چقدر فرسایش خاک بله. این یک نرم جهانی دارد و از نظر نرم

بل قبول است ولی قابل قبول و چقدر مازاد است. در کشور ما در هر هکتار تا سه تن فرسایش خاک قا

 !الان متوسطش در ایران، پانزده تن در هر هکتار است

  برابر میانگین جهانی است؟ معنای دیگرش این است که ایران پنج برابر مستعدتر از  5پس آمار دقیق

 سایر نقاط جهان در برابر سیل است؟

 بله متاسفانه همینطور است. 

 میزان از افزایش خسارت جلوگیری کرد؟ سدهایی که در استان خوزستان وجود داشت تا چه 

 هایی هست مبنی بر اینکه اگر سدها نبودند  کنم این سدها بسیار موثر بودند. الان بحث من فکر می

های رایج در فضای  های غلط توانستند مقداری از سیلاب را حمل کنند و البته این حرف ها هم می آبراهه

 .مجازی است

 بی که در طول تاریخ رود کرخه، از آن عبور کرده است هزار متر مکعب در ببینید که حداکثر میزان سیلا

ثانیه بوده است و بیشتر از آن تبدیل به سیل شده است! بنابراین بستر طبیعی رودخانه کرخه بیشتر از 

هزارمتر مکعب را تا به حال عبور نداده است و اگر این هشت هزار متر مکعب در ثانیه که در یک مقطع 

شد، ما باید حداقل توقع دبی هزار متر مکعب در  دست می ی وارد سد کرخه شده است، وارد پایینزمان

 .داشتیم ثانیه را در دشت آزادگان می

 شد؟ این به این معناست که اگر سد کرخه نبود مقدار خسارت هشت برابر می 

 کرد تاثر میبود، حتی تا اهواز را هم م بله. این حتی اگر تا هفت هزار مترمکعب هم می. 

  در حال حاضر دبی آب ورودی به کارون در اهواز چقدر است؟ اعدادی نظیر شش هزار و چهارصد را نیز

 کنند؟ مطرح می

 خیر؛ در حال حاضر سه هزار و پنجاه متر مکعب در ثانیه، دبی آب ورودی به کارون در اهواز است. 

  طرح شده بود؛ آیا این رقم صحیح است؟متر مکعب آب دبی هم م 11400تا  47در سیل معروف در سال 

 اند و این اشتباه است. سیلی که محتمل بود  خیر؛ آنها جمع دز و کارون که همزمان مطابقت داشتند را گفته

 .متر مکعب در ثانیه بود 6000در اهواز در این واقعه اخیر حدود 

   گیرد؟  یشد؟ پس دوره بازگشت این سیل محل تردید قرار م یعنی به آن شدت نمی 
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  6000کاملا اشتباه است و در آن زمان هم، همین حدود  11000خیر؛ بیشتر از این ممکن نبود. آن عدد 

متر مکعب در ثانیه، رقم واقعی دبی کارون در اهواز در سیل سال  6700متر مکعب در ثانیه بود. در واقع 

 .بوده است 1347

 ها چه اثری در حجم آب  ها و پل های ساحلی و پارک جادهها با ساختن  کاهش محدوده حریم رودخانه

 داشته است؟

 های ساحلی  ها و پارک ها به منظور ایجاد جاده دشت رودخانه  توانیم از سیلاب در مقاطع شهری ما می

شود را ایجاد نکنیم. اما  استفاده کنیم و این اشکالی ندارد اما به شرطی که سایر مسائلی که باعث سیل می

سازی در حریم رودخانه به مقداری مقطع رودخانه را در اهواز کاهش داده است. این  ال حاضر جادهدر ح

برای زمان خشکسالی خوب بوده است و اشکالی در طراحی آنها وجود ندارد چون بیشتر اوقات یعنی در 

 توضعی  ایم بنابراین چون این خشکسالی حدود دوازده یا سیزده سال گذشته خشکسالی داشته

رودخانه را بیش از مقادیر مشخصی کاهش دادن؛  اصلی بستر پس کند می تخریب  را رودخانه آبی زیست

دشتش بتواند   ای باشد که در سیلاب شود اما باید مقطع به گونه آبی رودخانه می باعث شرایط زیست

عبور سیلاب در آبراهه  بینیم که مقدار مقدار دبی مورد نظر طراحی سیلاب را عبور بدهد و در حال حاضر می

داده است الان برای عبور سه هزار متر مکعب در ثانیه،  اهواز اگر زمانی چهار تا پنج هزارتا را عبور می

 .دچار مشکل شده است

 اند؟ ها چه اثری داشته است؟ آیا بامدژ و هورالعظیم و میانگران آبگیری شده در احیای تالاب 

 اند ها همه آبگیری شده بله؛ این. 

 اند که بیش از ده درصد آب ندارد؟ را گفته  دارخوین شادگان چطور؟ آن 

   ما تالاب بامدژ را داریم که کاملا پر آب شده است. تالاب هورالعظیم که بیش از هفتاد درصدش پر شده

شود. تالاب شادگان کاملا وضعش خوب  بود و معبرهایش دیروز باز شده که احتمالا آنها نیز آبگیری می

گنجایش دارد و در حال تغذیه است و بسیار بهبود پیدا کرده است. تالاب میانگران را داریم که  است و

ها احیا  ها پر شده بود. تالاب بندون هم پر است و تالاب شیمبار هم قبل از این سیلاب قبل از این سیلاب

این آب وارد آنها شود  شان کامل است و اگر بیش از شده بود. اما از حالا به بعد باید گفت که ظرفیت

 .های اطرافشان تجاوز کنند و بعضی از روستاها را تهدید کنند ممکن است به محدوده

 ها و هورها چه تاثیری در کاهش گردوخاک خواهد داشت؟ پر شدن این تالاب 

 های داخلی خوزستان امسال قطعا مشکل  توانیم بگوییم که از جهت کانون صد در صد ارتباط دارد. ما می

های خارجی چندان  اند اما از وضعیت کانون های داخلی کاملا تغذیه و تثبیت شده نخواهد داشت و کانون

ها را پوشش داده و به  ها بد نبوده است و بخشی از کانون اطلاعی ندارم. هرچند در کشور عراق هم بارش

 .میزان کمتری رسانده است

 شایعات مرتبط با ترسالی تا چه حد صحت دارد؟ 

 های  شناسان تحلیل شناس است! در مسائل اقلیمی، اقلیم شایعه نیست. اختلاف بین علمای اقلیم این

متفاوتی از تشعشعات خورشیدی، جریانات اقیانوسی و وضعیت تبادل حرارتی در کره زمین دارند و 

شناسان  کنند. غالب اقلیم های کره زمین را تحلیل می براساس آن وضعیت اقلیمی آینده بعضی از مکان

پذیرند اما ممکن است این حرف درست هم باشد! معمولا پنج یا شش ماه  ورود به دوره ترسالی را نمی

ماه صبر   شود میزان بالاتری از اطمینان را به دست آورد و ما باید تا اردیبهشت قبل از زمان مورد نظر می

 .شود ه از مهرماه شروع میهای مرتبط به سال آینده آبی را ببینیم ک کنیم تا بتوانیم تحلیل

 شود رقم دقیقی از خسارات وارده به خوزستان ارائه کرد؟ آیا می 

320 

 



 

 جایی هستند. باید منتظر  بندی کرد و هنوز در میان واقعه هستیم و مردم در حال جابه شود جمع هنوز نمی

کنیم که این احتمالا بیست تا سی باشیم که خسارات را که احتمالا بیشتر از این خواهد بود بتوانیم ارزیابی 

 .شود تخمینی نزدیک به واقعیت از ماجرا عرضه کرد روز آینده قابل برآورد باشد و زودتر از آن نمی

 دهید؟ ای می به عنوان متخصص این حوزه به مدیریت بحران در کشور و استان خوزستان چه نمره 

 را در نظر بگیرم  15دهم و از یک تا بیست شاید توانم نمره خوب ب من در استان خوزستان رویهم رفته می

ها نمره  ها و بحران های دیگر مثل فارس، لرستان و گلستان با توجه به این نابسامانی اما در سایر استان

 .دانم دهم. در شیراز و گلستان چون تلفات انسانی زیاد بود، من به عملکرد مسئولان زیر ده می خوبی نمی
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 سازی نه سازی آری، سد سدروزنامه ایران                                   

 

 مهدی قمشی

 

 استاد دانشگاه شهید چمران اهواز

 

های  در این روزهایی که همه مردم درگیر مسائل سیل و مشکلات ناشی از آن هستند یکی از سؤالاتی که بحث

کرده است پاسخ به این سؤال است که بالاخره سدسازی صحیح بوده است زیادی داشته و ذهن بسیاری را درگیر 

سازی سیل را دلیل محکمی بر ادامه  سازی در کشور باید ادامه یابد یا خیر؟ موافقین سد یا خیر؟ یا سیاست سد

سازی  ای متفاوت همین سیل را دلیلی بر شکست سد دانند و مخالفین نیز با ادله ایجاد سدهای جدید می

اند. لذا استخراج راه درست و مصلحت کشور از این مباحث متفاوت کمی پیچیده شده است. باید توجه  داشتهپن

داشت که در این زمان این نکته حائز اهمیت است که مدیران از تصمیمات عجولانه و احساسی و آنی در خصوص 

ت درست در این خصوص استخراج سازی جداً پرهیز کنند و اجازه دهند در بستر کارشناسی، سیاس سیاست سد

شود. نگارنده در این یادداشت بنا دارد با توجه به جوانب مختلف نظر خود را به زبان ساده بیان کند و البته این یک 

سازی با مبانی علمی در اختیار همگان قرار دهند تا مورد  نظر است و دیگران نیز حق دارند ادله خود را له یا علیه سد

 .های مطرح شده اخیر داده شود گیرد.قبل از ورود به اصل بحث لازم است جواب هایی به بعضی گزاره استفاده قرار

 

 شود؟ جواب: بله آیا ایجاد سد سبب کنترل سیل می

 

 شود؟ خیر آیا سد سبب تشدید سیل می

 

 آیا تولید نیروی برق از نیروگاه های برقآبی برای کشور ما اهمیت دارد؟ بله

 

 ه از نظر آب و هوایی در منطقه خشک و نیمه خشک زمین قرار گرفته نیاز به ذخیره آب برای فصل آیا کشور ما ک

 خشک سال دارد؟ بله

 

 تواند بدون ذخیره آب نیازهای صنعتی و کشاورزی خود را مرتفع کند؟ خیر آیا کشور ما می

 

 هرویه در مصرف آب تجدیدپذیر کشور شده است؟ بل سازی سبب افزایش بی آیا سد

 

 کند؟ بله آیا ایجاد سد محیط زیست را دچار اختلال می
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 آیا سدها در ایجاد مشکلات زیست محیطی کشور سهیم هستند؟ بله

 

 شود؟ بله آیا ایجاد سد سبب تغییرات منفی در مرفولوژی پایین دست رودخانه می

 

 هستند؟ بلهآیا رسوبگذاری در مخزن سدها و تبخیر از سطح آنها از عوامل منفی سدها 

 

توان به نتایج متفاوت در مورد ساختن یا نساختن سد  های متفاوت می شود که با رجوع به جواب گزاره ملاحظه می

دست یافت و لذا جواب مطلق دادن به سؤال اصلی این یادداشت کمی مشکل است و بر همین اساس باید با توجه 

 .کردبه تمام جوانب مختلف نسبت به استخراج جواب اقدام 

 

تا  6های  کنند و اولویت دادن به گزاره ما را به ساختن سد تشویق می 5تا  1های  پیداست که اولویت دادن به گزاره

 .کنند ما را منصرف می 10

 

گیری باید بعضی واقعیات را نیز با هم مرور کنیم. واقعیت این است که همه کشورهای جهان  برای ورود به نتیجه

 ای خود هستند.  ورها و مرطوب ترین کشورها نیز در حال استفاده از سد برای امور توسعهترین کش حتی پُر آب

تواند بر تأمین نیازهای صنعتی یا کشاورزی خود از طریق  واقعیت این است که در شرایط فعلی جهان، کشور ما نمی

ب عبوری از مسیر رودخانه کرخه واردات به سایر کشورها اعتماد کند. واقعیت این است که اگر سد کرخه نبود سیلا

به تنهایی نه تنها شهرهای مسیر کرخه )مانند حمیدیه و سوسنگرد و بستان و هویزه و روستاهای مسیر( را فرا 

توانست تهدید جدی کند. واقعیت این است که اگر سدهای مسیر  گرفت بلکه نیمه غربی شهر اهواز را نیز می می

شد و بیش از نصف اهواز زیر آب  در اهواز قطعاً تکرار می 47ن بزرگ سیل سال کارون نبودند توسط رودخانه کارو

 رفت. می

سازی با دید مثبت  باید به سد 5تا  1های  های گزاره ناپذیر موجود و پالس پس لاجرم بر اساس واقعیات انکار 

توسعه پایدار را در پیش روی خود  های منفی نیز باید چاره اندیشی کرده و ملزومات بنگریم امّا برای پرهیز از گزاره

 قرار دهیم.

باید مقوله ایجاد مخازن جدید را از گسترش مصرف بیشتر آب تجدید پذیر در کشور  6برای پرهیز از اشکال بند  

جدا کنیم و مصرف بیشتر در امور کشاورزی و صنعتی را نه تنها متوقف کرده بلکه مقدار بار مصرف آب را از گذشته 

 ها و فشارهای وارده برای گسترش مصرف مقاومت کنند.  نیم و در این راه متولیان امور باید در مقابل لابینیز کمتر ک

ای  باید به مطالعات زیست محیطی سدها اهمیت دهیم و سایت ایجاد سدها را به گونه 8و  7در مورد بندهای 

های گذشته  لاوه بر این اثرات منفی طرحانتخاب کنیم که کمتر اثرات سوء زیست محیطی در پی داشته باشند و ع

کند با گذشت زمان  چون طبیعت رودخانه در پایین دست سدها تغییر می 9را شناسایی و رفع نماییم. در مورد بند 

های معمول را از دست  دهد لذا ظرفیت گذردهی سیلاب مورفولوژی رودخانه خود را با شرایط جدید تطبیق می

 دهد.  می
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برای حل این مشکل راهکارهای ساماندهی وجود دارد که با روش های مهندسی این نقیصه در مسیر رودخانه 

شود و لذا با این روش ها هم محیط عمومی رودخانه  شود و به عبارتی محیط زیستابی رودخانه احیا می برطرف می

انه محفوظ خواهد ماند. اگر متولیان امر به کند و هم گذر سیلاب در مسیر رودخ تقریباً شکل طبیعی خود را حفظ می

 بهانه هزینه وارده از انجام این امور سر باز نزنند این اشکال نیز قابل رفع و رجوع است. 

باید بدانیم که مقدار متوسط سالانه رسوب گذاری در سدهای جهان بین نیم تا یک درصد حجم  10در مورد بند 

دارد. متوسط این  حجم سالانه از نظر اقتصادی سد را مقرون بصرفه نگه میمخازن آنهاست و تا این مقدار کاهش 

مقدار در سدهای کشور یک است )در سد منجیل واقع بر رودخانه سفیدرود مقدار رسوب گذاری بسیار زیاد و 

 سالانه حدود دو درصد حجم آن است(. 

سدهای استان خوزستان از این حیث خوشبختانه این درصد در سدهای استان خوزستان حدود نیم است و لذا 

مشکل حادی ندارند و تجویز لایروبی برای آنها نیز نه مقرون به صرفه است و نه نیاز جدی آنهاست. از نظر تبخیر 

 .از سطح مخازن سدها نیز در مقایسه با منافع ناشی از حجم قابل ذخیره قابل اغماض و صرف نظر است

زنی معمولاً چند منظوره )ذخیره آب برای فصول کم آبی، تولید نیرو و کنترل ضمناً باید توجه داشت که سدهای مخ

گیری به تنهایی دلیل ایجاد سد در کشور شود.  شوند و شاید مقرون به صرفه نباشد که سیل سیلاب( ساخته می

 زیرا ممکن است که سد مورد نظر سالیان سال خالی و بلا استفاده باقی بماند. 

رویه در کشور شوم زیرا اعتقاد کلی دارم که به اندازه کافی در  سازی بی خواهم توجیه گر سد یبا توضیحات فوق نم

کشور سدهای چند منظوره ساخته شده است و تنها ممکن است معدود مکان هایی وجود داشته باشد که زدن سد 

 .چند منظوره قابل توجیه باشد

 

که  (DOR) «درجه تنظیم رودخانه»صی وجود دارد به نام برای تشخیص مقدار سد مورد نیاز در هر آبراهه شاخ

برابر نسبت حجم کل آب قابل ذخیره در سدهای مسیر آبراهه به متوسط حجم آب عبوری سالانه از آبراهه ضربدر 

باشد نشانه این است که حجم کل آب قابل ذخیره در مسیر رودخانه برابر  100است. این ضریب اگر  100عدد 

باشد خالی ماندن بعضی از سدها  100ای بیشتر از  لانه است. لذا اگر این شاخص در مسیر رودخانهآورد متوسط سا

ها طبیعی خواهد بود. در دنیا یا در کشورمان مقدار استانداردی برای این  واقع در مسیر آن آبراهه در بیشتر سال

ور پایین نگه دارد تا لطمات زیست شاخص وجود ندارد امّا هر کشوری باید سعی کند این شاخص را حتی المقد

تواند حد بالا  برای این شاخص می 100محیطی کمتر بروز یابند. به نظر نگارنده برای شرایط کشور ما مقدار حدود 

 .و قابل قبولی باشد

 

است که حکایت از این دارد که به طور  100های کشور حدود  در حال حاضر متوسط این شاخص در کل رودخانه 

ها افراط و تفریط صورت گرفته  سازی افراط نشده است امّا ممکن است در بعضی آبراهه در کشور در سدمتوسط 

تواند راهنمای خوبی برایمان باشد. مثلاً این شاخص در مسیر  باشد. لذا استخراج این پارامتر در هر آبراهه می

را  100است. پس اگر مقدار  43انه دز و در مسیر رودخ 167است و در مسیر رودخانه کرخه  100رودخانه کارون 

بینی شده در مسیر  عنوان عدد مورد قبول بپذیریم در این صورت درجه تنظیم رودخانه دز پایین است و سد پیش به

خواهد رساند و  100بینی شده برای آن، این شاخص را به حدود  آن یعنی سد بختیاری با در نظر گرفتن حجم پیش

 تواند آبراهه را در شرایط سیلابی تنظیم کند.  ین رودخانه بعد از ساخت سد بختیاری بهتر میقابل توجیه است. لذا ا
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های گذشته مخزن  است. به همین دلیل است که در سال 100امّا در رودخانه کرخه این شاخص بسیار بیشتر از 

سد کرخه هیچ وقت به ظرفیت نرمال خود نرسید و نسبتاً خالی ماند لذا علی رغم سیل اخیر حادث شده در مسیر 

ل قبول است و لذا اگر شرایط کنترل در این رودخانه کرخه، شرایط آبراهه از نظر درجه تنظیم بیش از مقادیر قاب

جو کرد و البته باید پذیرفت که سیل حادث شده  و آبراهه اشکالی داشته است باید اشکال را در جای دیگری جست

 در حوضه رودخانه کرخه نیز بسیار استثنایی بوده است. 

ه قابل توجیه نیست و مشکلات به هر ترتیب تجویز هر سد مخزنی چند منظوره جدید در مسیر رودخانه کرخ

توان سد تک منظوره  رودخانه را خصوصاً در پایین دست یعنی در استان خوزستان بسیار زیاد خواهد کرد و فقط می

را برای فقط کنترل سیلاب مد نظر قرار داد که خالی ماندن طولانی مدت آن قابل پذیرش باشد. در مسیر رودخانه 

شده به قدر کفایت است و ساخت سد جدید توجیهی ندارد. در مورد سایر  کارون حجم مخازن سدهای ایجاد

صورت  توان با همین روش، نیاز یا عدم نیاز به سد مخزنی را تشخیص داد و آبراهه را به های کشور نیز می رودخانه

 .تر مدیریت کرد منطقی

 

 .توان خلاصه کرد زیر میعنوان این یادداشت بازگردیم جواب را به صورت  با این توضیحات اگر به

 

اگر بر مصرف آب شیرین تجدید پذیر کشور بیشتر دامن نزنیم؛اگر بر رعایت جوانب توسعه پایدار و رعایت اصول 

سازی پایبند باشیم؛اگر مدیران ما از فشار تکفیر و تهدید این و آن هراس به دل راه  های سد زیست محیطی طرح

قابل « درجه تنظیم»توان با رعایت  مور را به پیش ببرند؛در این صورت میندهند و بر مبنای مسائل کارشناسی ا

های کشور تجویز کرد. نکته آخر اینکه در  قبول، سیاست ایجاد سد مخزنی چند منظوره را در معدود رودخانه

زداری مسیرهایی که سدهای مخزنی به قدر کافی وجود دارد برای کاهش اثرات زیانبار سیل باید به کارهای آبخی

کنند( و حفظ حریم  که علاوه بر تأثیر بر رواناب و تغذیه آب های زیر زمینی از فرسایش خاک نیز محافظت می)

 .ها روی آورد و بر این روش ها بیشتر توجه و تأکید کرد بستر رودخانه
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  14:23ساعت  ۱۳۹۸اردیبهشت  ۰۳سه شنبه,       

 میلیارد تومان است  ۷۵۰هزینه لایروبی کارون هر سه سال یکبار حداقل 

 

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز گفت: اگر هر متر مکعب لایروبی را با حداقل هزینه هم در نظر 

 میلیارد تومان 7۵0میلیون متر مکعب خاک از بستر خارج شود که  ۵0بگیریم برای رودی مثل کارون باید 

گردد و اثر آن هم در کاهش ارتفاع آب جزئی بوده و به  سال به جای خود بر می 3خواهد شد و دوباره بعد از 

 .صرفه نیست

های جنوب  ها بر سیلابی نشدن آنها اظهار داشت: در مورد رودخانه مهدی قمشی، درباره تاثیر لایروبی رودخانه

توان گفت که  اند تا حدی می هورالعظیم که با رسوب پر شدههای کرخه و ورودی به  کشور مثل میسان و یا دهانه

باید لایروبی صورت گیرد تا اجازه عبور بیشتر آب به سمت هورالعظیم داده شود، البته مشکل اصلی رسوب گذاری 

  هایی است که زیر کشت کشاورزی رفته و ورودی رودها را بسته نیست موضوع پرورش ماهی در مسیر رود و زمین

 .اند رودها به صورت انسان ساز محدود شده و مصب

وی افزود: اما اگر منظور از لایروبی کارون باشد، قبلا مطالعات آن انجام شده و در اختیار مسئولین قرار گرفته، 

دهد، یک لایروب در نظر گرفته و بالادست و پایین دست  همان کاری که سالهاست آب و برق خوزستان انجام می

تا  5کند اما این اقدام به تنهایی پاسخگو نیست، حتی اگر فرض کنیم عمق رودخانه را در اهواز  بی میاهواز را لایرو

متر هم زیاد کنیم متاسفانه نه تنها در ارتفاع آب عبوری از اهواز اثر مثبت ندارد بلکه اثر معکوس دارد و ارتفاع  6

 .لاب خواهد داشتآورد. بنابراین اثر کاملا منفی روی عبور سی آب را بالا می

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز تصریح کرد: اگر لایروبی به صورت اصولی برای کارون پیگیری 

شود باید پایین دست، به سمت ایستگاه فارسیات چند نقطه که کف رودخانه به شدت بالا آمده لایروبی شود و 

دارد اما اثر آن بسیار کم است، لایروبی از نظر زمانی اثر  شیب هیدرولیکی را زیاد کنیم که روی گذر سیلاب اثر

سال کارایی داشته باشد بعد از آن با رسوب رودخانه دوباره به شکل قبل بازگشته  3کوتاه مدت دارد مجموعا شاید 

 .و مجددا باید لایروبی انجام شود

های اقتصادی  د بود، ضمن اینکه هزینهوی تاکید کرد: لایروبی به منظور گذر بهتر سیلاب از کارون موفق نخواه

سال اثر بخشی دارد بنابراین  3بسیار بالایی هم دارد و با توجه به اینکه مجموعا از نظر طول زمانی هم حداکثر 

شود یکی برای بهتر کردن عبور سیلاب  گزینه مناسبی برای کارون نیست. لایروبی برای کارهای مختلف انجام می

 .کارون اثر بخشی آن ناچیز و کوتاه مدت استاست که در رابطه با 

ها یا زیباسازی شهرها و یا به جهت اینکه  قمشی گفت: اگر تعمیق رودخانه برای عبور شناورهای آبی و کشتی

ممکن است جزایری در رودخانه ایجاد شود که منظر رودخانه را زشت کند، تجویز شود مثمر ثمر است. به منظور 

شود که منظر رود زیبا شود و این قابل توجیه است ولی برای  یانی از تکنولوژی استفاده میهای شر اصلاح رودخانه

 .عبور سیلاب باید کار کارشناسی صورت گیرد
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وی تاکید کرد: در مورد رودهایی مثل کارون اثر نداشته و یا معکوس است و حتی اگر به صورت اصولی انجام شود 

سال بستر به حالت طبیعی بازگشته و  3اثر کمی دارد و از نظر زمانی هم حداکثر بعد از از نظر کارکرد بروی ارتفاع 

 .برد اثر لایروبی را کاملا از بین می

های بالای لایروبی اظهار داشت: هزینه لایروبی  رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز با اشاره به هزینه

شود که به ازای هر متر مکعب  ها خارج می ی است که از بستر رودخانهبر اساس متر مکعب مواد، شن، ماسه و خاک

 .ها متفاوت است هزار تومان است. بسته به نوع مواد بستر هم هزینه 20تا  15حدود 

 50وی ادامه داد: اگر هر متر مکعب لایروبی را با حداقل هزینه هم در نظر بگیریم برای رودی مثل کارون باید 

سال به  3تومان خواهد شد و دوباره بعد از  750،000،000،000خاک از بستر خارج شود که میلیون متر مکعب 

 .گردد و اثر آن هم در کاهش ارتفاع آب جزئی بوده و به صرفه نیست جای خود بر می

قمشی مهمترین عامل منفی و سیلابی شدن رودها را ساخت و سازهای غیر مجاز در مسیر آنها عنوان کرد و افزود: 

ر نوع دخل و تصرف و یا جسم و سازه اعم از درخت، نیزار، رستوران و یا مجسمه که جلوی جریان آب را بگیرد و ه

ها باید حفاظت  مقاومتی در عبور آب ایجاد کرده و ارتفاع آب را افزایش دهد مشکل آفرین است. حریم رودخانه

 .شود و برای خود رودخانه باقی بماند
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 ۰۸:۴۰:۰۸ - ۱۳۹۸اردیبهشت  ۳سه شنبه 

 

خواهد/ حریم رودها را برای  تومان هزینه می ۷۵۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰یروبی کارون هر سه سال یکبار حداقل لا

  نفت و انرژیخودشان بگذاریم/ لایروبی اثر منفی روی عبور سیلاب دارد 

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز گفت: اگر هر متر مکعب لایروبی را با حداقل هزینه  -فصل اقتصاد 

از بستر خارج شود که  میلیون متر مکعب خاک 50هم در نظر بگیریم برای رودی مثل کارون باید 

گردد و اثر آن هم در کاهش  سال به جای خود بر می 3تومان خواهد شد و دوباره بعد از  750،000،000،000

  .ارتفاع آب جزئی بوده و به صرفه نیست
 

های جنوب  ها بر سیلابی نشدن آنها اظهار داشت: در مورد رودخانه مهدی قمشی ، درباره تاثیر لایروبی رودخانه

توان گفت که  اند تا حدی می های کرخه و ورودی به هورالعظیم که با رسوب پر شده شور مثل میسان و یا دهانهک

باید لایروبی صورت گیرد تا اجازه عبور بیشتر آب به سمت هورالعظیم داده شود، البته مشکل اصلی رسوب گذاری 

  کشت کشاورزی رفته و ورودی رودها را بستههایی است که زیر  نیست موضوع پرورش ماهی در مسیر رود و زمین

 .اند و مصب رودها به صورت انسان ساز محدود شده
 

وی افزود: اما اگر منظور از لایروبی کارون باشد، قبلا مطالعات آن انجام شده و در اختیار مسئولین قرار گرفته، 

نظر گرفته و بالادست و پایین دست دهد، یک لایروب در  همان کاری که سالهاست آب و برق خوزستان انجام می

تا  5کند اما این اقدام به تنهایی پاسخگو نیست، حتی اگر فرض کنیم عمق رودخانه را در اهواز  اهواز را لایروبی می

متر هم زیاد کنیم متاسفانه نه تنها در ارتفاع آب عبوری از اهواز اثر مثبت ندارد بلکه اثر معکوس دارد و ارتفاع  6

 .آورد. بنابراین اثر کاملا منفی روی عبور سیلاب خواهد داشت  میآب را بالا
 

رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز تصریح کرد: اگر لایروبی به صورت اصولی برای کارون پیگیری 

شود باید پایین دست، به سمت ایستگاه فارسیات چند نقطه که کف رودخانه به شدت بالا آمده لایروبی شود و 

شیب هیدرولیکی را زیاد کنیم که روی گذر سیلاب اثر دارد اما اثر آن بسیار کم است، لایروبی از نظر زمانی اثر 

سال کارایی داشته باشد بعد از آن با رسوب رودخانه دوباره به شکل قبل بازگشته  3کوتاه مدت دارد مجموعا شاید 

 .و مجددا باید لایروبی انجام شود
 

های اقتصادی  لایروبی به منظور گذر بهتر سیلاب از کارون موفق نخواهد بود، ضمن اینکه هزینهوی تاکید کرد: 

سال اثر بخشی دارد بنابراین  3بسیار بالایی هم دارد و با توجه به اینکه مجموعا از نظر طول زمانی هم حداکثر 

د یکی برای بهتر کردن عبور سیلاب شو لایروبی برای کارهای مختلف انجام می .گزینه مناسبی برای کارون نیست

 .است که در رابطه با کارون اثر بخشی آن ناچیز و کوتاه مدت است
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ها یا زیباسازی شهرها و یا به جهت اینکه  اگر تعمیق رودخانه برای عبور شناورهای آبی و کشتی :قمشی گفت

کند، تجویز شود مثمر ثمر است. به منظور  ممکن است جزایری در رودخانه ایجاد شود که منظر رودخانه را زشت

شود که منظر رود زیبا شود و این قابل توجیه است ولی برای  های شریانی از تکنولوژی استفاده می اصلاح رودخانه

 .عبور سیلاب باید کار کارشناسی صورت گیرد
 

گر به صورت اصولی انجام شود وی تاکید کرد: در مورد رودهایی مثل کارون اثر نداشته و یا معکوس است و حتی ا

سال بستر به حالت طبیعی بازگشته و  3از نظر کارکرد بروی ارتفاع اثر کمی دارد و از نظر زمانی هم حداکثر بعد از 

 .برد اثر لایروبی را کاملا از بین می
 

ت: هزینه لایروبی های بالای لایروبی اظهار داش رئیس دانشکده علوم آب دانشگاه چمران اهواز با اشاره به هزینه

شود که به ازای هر متر مکعب  ها خارج می بر اساس متر مکعب مواد، شن، ماسه و خاکی است که از بستر رودخانه

 .ها متفاوت است هزار تومان است. بسته به نوع مواد بستر هم هزینه 20تا  15حدود 
 

 50نظر بگیریم برای رودی مثل کارون باید وی ادامه داد: اگر هر متر مکعب لایروبی را با حداقل هزینه هم در 

سال به  3تومان خواهد شد و دوباره بعد از  750،000،000،000میلیون متر مکعب خاک از بستر خارج شود که 

 .گردد و اثر آن هم در کاهش ارتفاع آب جزئی بوده و به صرفه نیست جای خود بر می
 

ساخت و سازهای غیر مجاز در مسیر آنها عنوان کرد و افزود: قمشی مهمترین عامل منفی و سیلابی شدن رودها را 

هر نوع دخل و تصرف و یا جسم و سازه اعم از درخت، نیزار، رستوران و یا مجسمه که جلوی جریان آب را بگیرد و 

ها باید حفاظت  مقاومتی در عبور آب ایجاد کرده و ارتفاع آب را افزایش دهد مشکل آفرین است. حریم رودخانه

 .ود و برای خود رودخانه باقی بماندش
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                                         ۳۱  /۰۱/۹۸ 

 ه پروتکلی درباره سیل در خوزستانلزوم تهی

معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز با بیان اینکه نباید وقتی سیلی رخ داد تازه به فکر مقابله با آن 

باشیم، گفت: بلکه باید از قبل با انجام مطالعاتی در این زمینه، پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت سیل، شکل 

  .شود ای و مدیریتی می ای و اجرایی و موارد غیرسازه پروتکل شامل موارد سازهبگیرد؛ این 

های مختلف فرهنگی،  علی حقیقی اظهار کرد: از روزی که مساله سیل در کشور مطرح شد دانشگاه در حوزه

ه دانشجویی و پژوهشی فعالیت خود را در حوزه سیل آغاز کرد. برخی دانشگاهیان با توجه به تخصص خود ب

دادند. مرکز تحقیقات علوم رفتاری  صورت فردی و مستقل در این زمینه همکاری داشتند و به مردم مشاوره می

 .زده روانشناس اعزام کرد دانشگاه نیز کارگروهی را تشکیل داد و به مناطق سیل

ر زمینه سیل تواند د های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می وی افزود: دانشگاه در سه بخش به صورت کمک

های نقدی و غیرنقدی برای  های کوتاه مدت شامل اقداماتی مانند جمع آوری کمک هایی انجام دهد. کمک کمک

ها در  زدگان یا ویزیت دام سیل زده ای به سیل ها بود که یکی از این اقدامات ارائه خدمات مشاوره زده کمک به سیل

 .دانشکده دامپزشکی و توسط دانشگاه بود

پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: برای انجام اقدامات میان مدت و بلندمدت نیز در حال معاون 

بررسی هستیم و قرار است پنج موضوع کلان برای کار در دانشگاه در نظر بگیریم. یکی از موضوعات مساله 

آن لحظه ما فکر کنیم که برای مقابله  مدیریت بحران در استان با تمرکز بر سیل است. نباید وقتی سیلی رخ داد در

با آن باید چه کاری انجام دهیم، بلکه از قبل باید مطالعاتی در این زمینه انجام شده باشد تا پروتکل و دستورالعملی 

 .متناسب با شدت سیل، شکل بگیرد و بتواند به ستاد بحران کمک کند

شود. ما در  ای و مدیریتی نیز می جرایی و موارد غیرسازهای و ا حقیقی ادامه داد: این پروتکل شامل موارد سازه

تلاش هستیم تا سندی را آماده کنیم که اگر چنین اتفاقی دوباره در آینده رخ داد این سند به ستاد بحران کمک کند 

 .تا بداند متناسب با مشکلات چه اقداماتی را باید در چه زمانی انجام دهد

مدیریت تغییر اقلیم استان در دانشگاه در حال انجام است که این طرح مورد  وی افزود: طرح دیگری تحت عنوان

های شدید  ها و خشکسالی شود سیلاب حمایت استاندار و به خواسته استاندار تعریف شده است. گفته می

ده باشیم و شوند. لازم است برای تغییر اقلیم استان آما های تغییر اقلیم هستند و به صورت متناوب تکرار می نشانه

هایی را اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از  توان طرح های لازم را انجام دهیم. در زمان خشکسالی می بینی پیش

 .ها حداکثر استفاده را کرد آب

کنیم،  معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: موضوع دیگری که در دانشگاه دنبال می

تا بدانیم علل رخ دادن این سیل چه مسائلی بوده است و چقدر خسارت مالی،  مستندسازی سیل اخیر است

ایم. باید تبعات سیل و تمام اتفاقاتی که ظرف یک ماه گذشته در استان رخ داده است  انسانی، روحی و روانی داشته

 .یابی و آسیب شناسی شوند در قالب یک سند جامع، عارضه
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های تخصصی، این  ها و کارگاه فرانس در دانشگاه برگزار کنیم و در قالب نشستحقیقی گفت: قصد داریم یک کن

اند یا چگونگی کمک  های خود را از دست داده سیل را بررسی کنیم. خسارات، نحوه کمک به کشاورزانی که زمین

باید بررسی  ها و تلاش برای اینکه مردم به زندگی عادی برگردند، از موضوعاتی هستند که برای مرمت ساختمان

 .شوند

وی با اشاره به انتخاب دانشگاه شهید چمران به عنوان دانشگاه معین درخصوص تحقیقات در زمینه سیل، 

کرد: وزارت علوم آماده هرگونه همکاری با دانشگاه شهید چمران و خوزستان درخصوص مساله  خاطرنشان

مختلفی را در دستور کار دارد. اساتید ما در حال  های های اخیر و مشکلات پیش آمده است. دانشگاه برنامه بحران

 .دهند ها می های لازم را به آن همکاری با سازمان آب و برق و استانداری هستند و مشاوره
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 فروردین28                                      

 

 سیلابافزایش ظرفیت مدیریت بحران و آمادگی برای مقابله با 

 با حکم رئیس جمهور؛ :صفحه خبر

 منصوب شد« ها هیات ویژه گزارش ملی سیلاب»به عنوان رئیس  "محمود نیلی احمدآبادی"دکتر 

 

هیات »رئیس دانشگاه تهران ماموریت داد تا ریاست  "محمود نیلی احمدآبادی"رئیس جمهور در حکمی به دکتر 

های مرتبط را به عهده  ی علمی مستقل و خبره در تخصصها با عضویت شخصیت« ها ویژه گزارش ملی سیلاب

 .این رخداد را ارائه کند «گزارش ملی»گرفته و ظرف شش ماه 

 :الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی به این شرح است متن حکم حجت

 الله الرحمن الرحیم بسم

 جناب آقای دکتر محمود نیلی احمدآبادی

 رئیس محترم دانشگاه تهران

 لیکمسلام ع

مندی از فواید مترتب بر سیلاب، تابع  ناپذیر است، اما کاهش خسارات و بهره ای طبیعی و اجتناب سیلاب پدیده

آوری ایران در مواجهه با حوادث طبیعی باید افزایش یابد، از تکرار اشتباهات و  های کشور است. تاب میزان آمادگی

ین اقلیم خشک و نیمه خشک به حداکثر برسد. خساراتی ها جلوگیری شود و ظرفیت مدیریت سیلاب در ا کاستی

های مختلف بر مردم عزیز و شریف ایران وارد شده، احساسات و عواطف  که بر اثر جاری شدن سیلاب در استان

ها، میزان  های علمی، معتبر و دقیق درباره ابعاد مختلف این سیلاب عمومی را برانگیخته است. مردم حق دارند پاسخ

کشور در مقابل سیلاب، شیوه مدیریت بحران، برآورد خسارات و شیوه جبران خسارات و اصلاحات ضروری آمادگی 

دهم تا ریاست  برای افزایش آمادگی ملی در برابر سیلاب را دریافت کنند. بر این اساس به جنابعالی ماموریت می

های مرتبط را به  بره در تخصصهای علمی مستقل و خ با عضویت شخصیت« ها هیات ویژه گزارش ملی سیلاب»

این رخداد را ارائه کنید. لازم است این گزارش که « گزارش ملی»شرح زیر به عهده گرفته و ظرف مدت شش ماه 

 :به اطلاع عموم نیز خواهد رسید، شامل بررسی محورهای زیر باشد

زیستی،  شناختی، محیط های هواشناسی و اقلیم علل و عوامل مرتبط با آمادگی و مدیریت سیلاب در حوزه

 های آبی زیرساختی، مدیریت منابع آب و سازه

 وضعیت مدیریت بحران، امداد و نجات، و ارتباطات بحران پس از وقوع سیلاب

 ابعاد اقتصادی، حقوقی، اجتماعی، فرهنگی، ارتباطی، و مدیریت ریسک و بیمه سیلاب

 ن ملی در مدیریت سیلابآوری و توا اصلاحات ساختاری و قانونی برای افزایش تاب

 .تفصیل سوالات مرتبط با محورهای فوق در پیوست این حکم درج شده است

نظران  های استادان، پژوهشگران، متخصصان و صاحب موظف است از ظرفیت« ها هیات ویژه گزارش ملی سیلاب»

 در جهانی تجارب و کند استفاده –های وقوع سیلاب  لمی مناطق و استانع مراکز و ها دانشگاه بالاخص –کشور 

 ارائه و بررسی جریان در نیز را پدیده این مقابل در آوری تاب افزایش به معطوف اصلاحات و سیلاب بررسی

وظفند م محلی و استانی ملی، سطوح در ذیربط مسئولان و ها دستگاه کلیه. دهد قرار ویژه توجه مورد نهایی گزارش

 .اطلاعات مورد نیاز را فراهم نمایندبا این هیات همکاری کرده و هرگونه 
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دکتر حسن احمدی )عضو هیات علمی  -اکبر آقا کوچک )عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس( دکتر علی

 (دانشگاه تهران

دکتر بهرام ثقفیان )عضو هیات علمی  -دکتر علی اردلان )عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران( -

دکتر محمدرضا  -دکتر هادی خانیکی )عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی( -دانشگاه آزاد اسلامی(

زاده )عضو هیات  راجدکتر حسین س -ذوالفقاری )عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی(

دکتر  -(دکتر محمود شفاعی بجستان )عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران -علمی دانشگاه خوارزمی(

دکتر بهلول علیجانی )عضو هیات علمی دانشگاه  -محمدمهدی عزیزی )عضو هیات علمی دانشگاه تهران(

دکتر سید فرشاد فاطمی )عضو هیات  -دکتر محمد فاضلی )عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی( -خوارزمی(

 (دکتر سیدمصطفی محقق داماد )عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی -علمی دانشگاه صنعتی شریف(

عضو هیات علمی دانشگاه )دکتر سعید مرید  -دکتر سیدباقر مرتضوی )عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس( -

دکتر سیده فاطمه مقیمی  -علمی دانشگاه صنعتی شریف(دکتر علینقی مشایخی )عضو هیات  -تربیت مدرس(

دکتر شروین ملکی  -دکتر رضا مکنون )عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی امیر کبیر( -()عضو اتاق بازرگانی ایران

 (دکتر مهدی هداوند )عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی -عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف()

 .همکاران محترم را در انجام این وظیفه ملی از خداوند بزرگ خواستارمتوفیق جنابعالی و 

 ها متن پیوست حکم رئیس هیات ویژه گزارش ملی سیلاب

رئیس دانشگاه تهران ماموریت داد تا ریاست « محمود نیلی احمدآبادی»رئیس جمهور که دیروز در حکمی به دکتر 

های مرتبط را به  های علمی مستقل و خبره در تخصص تبا عضویت شخصی« ها هیات ویژه گزارش ملی سیلاب»

ها و ضروریات  این رخداد را ارائه کند، طی پیوست حکمی اولویت« گزارش ملی»عهده گرفته و ظرف شش ماه 

 .عرصه و یک کارگروه ابلاغ کرد 13مورد بررسی را در 

 :تالاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی به شرح زیر اس متن پیوست حکم حجت

 ها پیوست حکم ریاست هیات ویژه گزارش ملی سیلاب

 شناسی عرصه هواشناسی و اقلیم

 های گذشته در ایران، چه وضعیتی داشته است؟ های جوی اخیر در مقایسه با ریزش ریزش-1

های اخیر چگونه  برداری قبل و حین سیلاب های داده تجهیزات سنجش متغیرهای هواشناسی و دیگر سیستم -2

 اند؟ هعمل کرد

و قبل از وقوع سیلاب چه  1397-98ها و هشدارهای سازمان هواشناسی کشوری طی سال آبی  بینی پیش-3

 کیفیتی داشته است؟

های اجرایی  بینی هواشناسی کشور تا چه اندازه متناسب با نیاز دستگاه های پایش و پیش توانمندی سامانه -4

 است؟

رسانی، و محتوا و زبان  بینی و اخطار، بازه زمانی اطلاع م از دقت پیشهای سازمان هواشناسی، اع کیفیت گزارش -5

 های کشور در سیلاب داشته است؟ رسانی چه تاثیری بر عملکرد دستگاه اطلاع

بینی و  افزاری سازمان هواشناسی برای پیش افزاری و نرم های سخت منابع مالی، تجهیزات دانش و قابلیت-6

 اندازه برای مدیریت سیلاب در ایران مناسب است؟اخطار سیلاب در کشور تا چه 

ها و آینده  چیست؟ تغییر اقلیم چه تاثیری بر بارش 1397 -1398های شدید و ترسالی در سال آبی  لت بارشع-7

ها در این سال آبی، ضرورت تغییراتی در نظام مدیریت منابع آب کشور ایجاد  آبی ایران دارد؟ آیا کمیت بارش

 کند؟ می

 های سیلاب برای سازمان هواشناسی کشور چیست؟ آموخته درس-8
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ها برای ارتقای کیفیت عملکردی آن ضروری  چه اصلاحاتی در سازمان هواشناسی و تعامل آن با سایر دستگاه -9

 است؟

 های آبی و مدیریت منابع آب عرصه هیدرولوژی، سازه

های بزرگ گذشته در ایران چیست؟ و چه تاثیری بر کل  های اخیر با سیلاب های سیلاب ها و شباهت تفاوت-1

 رخداد سیلاب و مدیریت آن باقی گذاشته است؟

برداری قبل و حین سیلاب چگونه بوده  های داده جهیزات سنجش متغیرهای هیدرولوژیک و دیگر سیستمت-2

 است؟

آن به اقدامات مدیریتی چگونه بوده رسانی درباره سیلاب و ساختار آن در وزارت نیرو و نحوه تبدیل  نحوه اطلاع-3

 است؟

بندها و...( در  های آبی )نظیر مدیریت سدها، سیل های مسئول در زمینه مدیریت منابع آب و سازه عملکرد سازمان-4

 و بعد از آن برای مدیریت سیلاب چگونه بوده است؟ 1397پاییز و زمستان 

های آبی به هشدارها و اخطارهای سیلاب  بع آب و سازههای متولی مدیریت منا کمیت و کیفیت واکنش سازمان-5

 سازمان هواشناسی چگونه بوده است؟

 اند؟ های آبی مرتبط با سیلاب چه نقشی در تشدید یا مدیریت و تعدیل سیلاب داشته سدها و سایر سازه-6

اند در  توانسته ندازه میهای آبی )مخازن سدها و...( در بهترین عملکرد تا چه ا ها چقدر بوده و سازه حجم بارش-7

 تسکین سیلاب نقش داشته باشند و چه میزان سیلاب ناگزیر بوده است؟

سازی و...( چگونه بر  انجام شدن یا نشدن عملیات مهندسی رودخانه صحیح )لایروبی، حفظ جرایم، دیواره-8

 سیلاب اثر گذاشته است؟

جلوگیری از دخل و تصرفات، حفظ حریم، برداشت ها ) مشکلات قانونی و ساختاری در مدیریت بستر رودخانه-9

 شن و ماسه، تخلیه نخاله و...( چیست؟

ای در کشور، چه اثری بر حادثه سیل و  های غیررودخانه جایگاه مهندسی رودخانه کشور در مقایسه با پروژه -10

 خسارات آن باقی گذاشته است؟

زیست،  ها، بخش کشاورزی، سازمان محیط )شهرداریها  تعارضات نهادی / سازمانی در مدیریت رودخانه-11

 چگونه بر سیل و خسارات آن موثر بوده است؟ (...وزارت راه و شهرسازی، صنعت معدن تجارت، بخش خصوصی

ها در چه مقیاسی و با اتکا به چه ساز و کارهایی صورت گرفته و چگونه بر  تجاوز به حریم و بستر رودخانه -12

 ثر گذاشته است؟سیلاب و خسارات آن ا

 انجام شدن یا نشدن آبخیزداری چگونه و در چه مقیاسی بر سیلاب و خسارات آن تاثیر گذاشته است؟-13

ای مدیریت منابع آب چگونه بر سیلاب و خسارات  کمیت و کیفیت استفاده یا عدم استفاده از عملیات غیرسازه -14

 آن تاثیر گذاشته است؟

ها و اقدامات در نظام مدیریت منابع آب کشور  ها، برنامه بندی سیاست و اولویترویکردهای کلان و بلندمدت -15

 چگونه بر بروز و خسارات سیلاب اثر گذاشته است؟

های آبی  های مختلف درگیر در مدیریت منابع آب و سازه تعاملات میان سطوح )سطح ملی و محلی( و سازمان-16

ها و...( چگونه بر مدیریت سیلاب اثر گذاشته  کشاورزی، استانداریهای تابعه، وزارت جهاد  )وزارت نیرو و شرکت

 است؟

 گذارد؟ سیلاب چه تاثیرات مثبتی بر منابع آب ایران باقی می -17

 های آبی کشور چیست؟ های سیلاب برای مدیریت منابع آب و سازه آموخته درس -18

آوری در مقابل سیلاب، مستلزم چه  تاب های آبی کشور برای افزایش ارتقای سطح مدیریت منابع و سازه-19

 اصلاحاتی است؟
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 عرصه مدیریت بحران

ها، بودجه نیروی انسانی، اختیارات و وظایف ستاد مدیریت بحران کشور چگونه بر کمیت و کیفیت  ساختار، رویه-1

 عملکرد این سازمان در مدیریت سیلاب اثر گذاشته است؟

های مدیریت بحران در  بندی، میزان استاندارد بودن و تطابق داشتن با پروتکل زمانکمیت، کیفیت، هماهنگی، -2

 های درگیر در مدیریت بحران سیلاب، چگونه بر خسارات حادثه اثر گذاشته است؟ عملکرد کلیه سازمان

فیت افزارها، نظام ارتباطی، منابع مالی، کی های سازمانی، تجهیزات، سخت وضعیت کشور از نظر آمادگی-3

 های نیروی انسانی برای مقابله با سیلاب چگونه است؟ فرماندهی و توانمندی

 اند؟ های مختلف بر اثر چه فرآیندهایی اتخاذ شده تصمیمات نادرست در مدیریت بحران سیلاب در استان-4

عمل به  های مدیریت بحران سیلاب در کشور چگونه است؟ میزان ها، استانداردها و دستورالعمل وضعیت رویه-5

 ها چقدر است؟ ها و دستورالعمل این استانداردها، رویه

 مدیریت بحران در کشور چیست؟  های سیلاب برای ارتقای سطح توانمندی آموخته درس -6

چه اصلاحاتی در ساختار ستاد و نظام مدیریت بحران کشور برای بهبود و ارتقای مدیریت بحران سیلاب -7

 ضروری است؟

 تعرصه امداد و نجا

 کمیت عملیات امداد و نجات صورت گرفته در بازه زمانی شروع تا پایان سیلاب چقدر بوده است؟-1

 های عملیات امداد و نجات چه بوده و از چه عواملی تاثیرپذیرفته است؟ کاستی-2

زه در های امداد و نجات در کشور چیست؟ آنها به چه اندا ها و دستورالعمل کمیت و کیفیت راهنماها، پروتکل-3

 اند؟ جریان سیلاب عملیاتی شده

فرماندهی عملیات امداد و نجات و کیفیت هماهنگی بین سازمانی در این عملیات چگونه بر خسارات جانی اثر  -4

 گذاشته است؟

 وضعیت آمادگی کشور برای عملیات امداد و نجات چگونه و در چه سطحی است؟ -5

 و نجات ایفا کرده است؟ های مردمی چه نقشی در عملیات امداد کمک -6

 های کشورهای خارجی چه اثری بر عملیات امداد و نجات داشته است؟ کمک -7

های امداد و نجات کشور )دولتی، غیردولتی، مدنی( در جریان سیلاب چگونه  کمیت و کیفیت عملکرد سازمان -8

 بوده است؟

 نده چیست؟های سیلاب برای عملیات امداد و نجات کشور در آی آموخته درس -9

 های کشور در زمینه امداد و نجات سیلاب چیست؟ اصلاحات موثر به منظور ارتقای آمادگی -10

 عرصه مدیریت ریسک و بیمه

 کیفیت قوانین مربوط به بیمه در مقابل سیلاب در ایران چگونه است؟ -1

 هایی است؟ ها و قوت صنعت بیمه کشور در زمینه بیمه سیلاب دارای چه ضعف -2

ای در معرض سیلاب  ها و سایر اقدامات توسعه ها، زیرساخت جایگاه مدیریت ریسک در توسعه سکونتگاه -3

 چیست؟

زدگان به جریان  های مدیریت ریسک و بیمه در جریان سیل چگونه بر بروز خسارات و بازگشت سیل ضعف -4

 عادی زندگی اثر گذاشته است؟

 اند، چگونه است؟ ب قرار گرفتههایی که در معرض سیلا وضعیت بیمه زیرساخت -5

هایی داشته  های ذیربط در مقوله سیلاب با صنعت مدیریت ریسک و بیمه، چه نقصان کیفیت تعامل همه دستگاه -6

 و چگونه بر بروز خسارات سیلاب اثرگذار بوده است؟
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یریت سیلاب و تشدید نسبت نظام فنی و اجرایی کشور با مدیریت ریسک و صنعت بیمه، چه تاثیری بر مد -7

 خسارات باقی گذاشته است؟
 

 های سیلاب برای مدیریت ریسک و بیمه سیلاب در کشور چیست؟ آموخته درس -8

 اصلاحاتی که باید در صنعت مدیریت ریسک و بیمه کشور در زمینه سیلاب صورت گیرد، چیست؟ -9

 ها عرصه زیرساخت

ها چه میزان  یست و میزان خسارات وارد شده به زیرساختهای تخریب شده بر اثر سیلاب چ کمیت زیرساخت -1

 است؟

بندها، تاسیسات فنی آب و برق،  ها، سیل ها، خطوط ریلی، ساختمان ها، پل های کشور )جاده آوری زیرساخت تاب -2

 ها، تاسیسات بهداشتی و درمانی و...( در مقابل سیلاب چگونه بوده است؟ فرودگاه

اند چه  هایی که در معرض سیلاب قرار گرفته آور در مقابل سیل در زیرساخت احی تابرعایت استانداردهای طر -3

 اندازه بوده است؟

های  اند و بالاخص زیرساخت هایی که در معرض سیلاب قرار گرفته کیفیت اجرا و نظارت بر اجرای زیرساخت -4

 تخریب شده چگونه بوده است؟

ها و نظام فنی و اجرایی کشور چگونه بر  نظارت بر ساخت زیرساخت ریزی، اجرا و گیری، بودجه ساختار تصمیم -5

 ها در مقابل سیلاب اثر گذاشته است؟ آوری زیرساخت کیفیت و تاب

ها، اراضی کشاورزی،  ها در برابر سیلاب، چگونه و تا چه اندازه بر بروز خسارات در سکونتگاه تخریب زیرساخت -6

 و تاسیسات صنعتی اثر گذاشته است؟

ریزی، ساخت و  ریزی، طراحی، بودجه های سیلاب برای نظام فنی و اجرایی کشور در زمینه برنامه آموخته درس -7

 ها چیست؟ نظارت بر ساخت زیرساخت

 های کشور در مقابل سیلاب چیست؟ آوری زیرساخت اصلاحات ضروری برای ارتقای کیفیت و تاب -8

 عرصه شهرسازی و معماری

آور در مقابل  های شهری و روستایی و رعایت نکردن استانداردهای شهرسازی تاب هشیوه توسعه سکونتگا -1

 ها تاثیر گذاشته است؟ سیلاب، چگونه بر بروز خسارات به سکونتگاه

پذیری در مقابل سیل  ها چگونه سبب آسیب ریزی، طراحی و توسعه سکونتگاه عدم رعایت قواعد و قوانین برنامه -2

 ؟و بروز خسارات شده است

ها که سبب تشدید خسارات شده است چیست و تحت  ترین تخلفات صورت گرفته در توسعه سکونتگاه عمده -3

 تاثیر چه ساز و کارهایی رخ داده است؟

زده چگونه سبب تشدید خسارات سیل شده  های مناطق شهری و روستایی سیل ها و دهداری عملکرد شهرداری -4

 است؟

های شهری و روستایی ایران  ریزی، طراحی و توسعه سکونتگاه نظام برنامه های سیلاب برای آموخته درس -5

 چیست؟

های شهری و روستایی در مقابل سیلاب، مستلزم چه اصلاحاتی در قوانین،  آوری سکونتگاه افزایش تاب -6

 های اداری، جلوگیری از تخلفات و اقدامات مدیریتی است؟ رویه

 عرصه اجتماعی و فرهنگی

های مسئول  آوری در برابر سیلاب در کشور چه وضعیتی داشته است و دستگاه ی مربوط به ارتقای تابها آموزش -1

 اند؟ هایی داشته ها و ضعف آموزش و ارتقای فرهنگ عمومی ایمنی در این زمینه چه کارکردها، قوت

 اند؟ رسانی در بحران سیلاب چه عملکردی داشته ها و اطلاع رسانه -2

336 
 



 

 رسانی بحران چیست؟ نگاری و اطلاع های رسمی در زمینه روزنامه رسانه مشکلات -3
 

کننده به  های پیش از سیلاب، امداد و نجات هنگام سیلاب، و کمک نهاد مرتبط با فعالیت های مردم سازمان -4

 زدگان در کشور چه وضعیتی دارند؟ احیای زندگی سیل

های حفاظتی تخلیه آب  )در حوزه بسیج آنها در احداث دایکنقش همکاری و همراهی مردم در مدیریت سیلاب  -5

 با لحاظ موارد فنی و اجتماعی( و سایر اقدامات چگونه بوده است؟

اعتماد و سرمایه اجتماعی در روزهای مدیریت بحران و امداد و نجات چه تاثیری بر عملکرد مدیریت بحران  -6

 داشته است؟

ترین راهکارهای تعدیل و جبران خسارات برای  گان چه بوده و مناسبزد تاثیرات اجتماعی سیلاب بر سیل -7

 ایشان چیست؟

 های اجتماعی ناشی از سیلاب چگونه است؟ های کشور در زمینه مقابله با آسیب وضعیت آمادگی -8

ر آوری کشور د ها و اقدامات اجتماعی و فرهنگی توسعه تاب ها، برنامه های سیلاب برای سیاست آموخته درس -9

 مقابل سیلاب چیست؟

 آوری اجتماعی و فرهنگی کشور در مقابل سیلاب چیست؟ اصلاحات ضروری برای تقویت تاب -10

 عرصه حقوقی

 های نظام حقوقی کشور در زمینه مدیریت سیلاب چیست؟ ها و ضعف قوت -1

ی، مدیریت ها، شهرساز های مختلف )از جمله اجرای زیرساخت چگونه تخطی از ضوابط حقوقی در عرصه -2

پذیری کشور در مقابل سیلاب  سبب افزایش آسیب (...زیست و منابع طبیعی، مدیریت منابع آب و بحران، محیط

 شده است؟

های  آمدهای ناشی از آن در استان قصورها و تقصیرهای حقوقی محقق شده در جریان بروز حادثه سیلاب و پی -3

 مختلف چیست؟

 قانونی سیلاب چیست؟های حقوقی و  آموخته درس -4

آوری و افزایش ظرفیت  اصلاحات ضروری برای تقویت نظام حقوقی و قانونی کشور در جهت تقویت تاب -5

 مدیریت سیلاب چیست؟

 زیست عرصه محیط

های آبی، توسعه  زیستی )وضعیت جنگل، مراتع، پوشش گیاهی، دستکاری در پیکره نقش متغیرهای محیط -1

 ...( در پیدایش خسارات سیلاب چه بوده است؟کشاورزی، تغییر حرائم و

زیستی تشدیدکننده سیلاب و  های محیط ها و اقدامات مدیریتی منجر به تخریب قوانین، ساز و کارها، رویه -2

 خسارات آن چیست؟

 زیست و طبیعت ایران چیست؟ ها بر محیط آثار منفی سیلاب -3

 ان چیست؟زیست و طبیعت ایر ها بر محیط آثار مثبت سیلاب -4

زیست ایران  آوری و پایداری محیط زیست که سبب افزایش تاب های سیلاب برای مدیریت محیط آموخته درس -5

 شود، چیست؟

 ها چیست؟ اصلاحات ضروری برای افزایش ظرفیت استفاده کشور از منابع آبی ناشی از سیلاب -6

ها و خسارات ناشی  ن از احتمال بروز سیلابزیست به منظور کاست اصلاحات ضروری برای بهبود کیفیت محیط -7

 ها چیست؟ از آن

 کارگروه اقتصاد سیلاب و تامین مالی

 ریزی امور مربوط به مدیریت سیلاب در سالیان گذشته چگونه بوده است؟ بودجه -1
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و خسارات  های متولی در زمینه مدیریت سیلاب، چگونه بر سیلاب ریزی و مقدار بودجه دستگاه نظام بودجه -2

 ناشی از آن تاثیر گذارده است؟

 هایی است؟ مدل برآورد خسارات ناشی از سیلاب در کشور چیست و در بردارنده چه نقصان -3

 ساختارهای کلی اقتصاد ایران چگونه بر سیلاب و خسارات آن اثر گذارده است؟ -4

 اقتصاد سیلاب قرار خواهد گرفت؟های آینده چگونه تحت تاثیر  و سال 1398اقتصاد کشور در سال  -5

 زده و اقتصاد کلان چیست؟ آمدهای اقتصادی سیل برای اجتماعات حاضر در مناطق سیل پی -6

 های سیلاب برای اقتصاد ایران و تامین مالی مدیریت سیلاب چیست؟ آموخته درس -7

 سیلاب چیست؟آوری کشور در مقابل  اصلاحات ضروری در بخش اقتصادی به منظور افزایش تاب -8

 عرصه کشاورزی و منابع طبیعی

 ها چیست؟ اند، چقدر است؟ و میزان خسارت کمیت اراضی و منابع طبیعی که تحت تاثیر سیلاب قرار گرفته -1

 تغییر کاربری اراضی و توسعه کشت چگونه بر کمیت سیلاب و خسارات ناشی از آن تاثیر گذاشته است؟ -2

 منابع طبیعی در مقابل سیلاب مستلزم چه اصلاحات و اقداماتی است؟آوری کشاورزی و  افزایش تاب -3

 عرصه کسب و کارها

 اند؟ میزان خسارات چقدر است؟ کدام کسب و کارها از سیلاب خسارت دیده -1

 گذارد؟ مدت، میان مدت و بلندمدتی بر اقتصاد کسب و کارها باقی می سیلاب چه اثرات کوتاه -2

 کند؟ هایی برای توسعه کسب و کارها ایجاد می چه ظرفیت سیلاب علیرغم خساراتش، -3

 ها برای کمک به کسب و کارها برای آن که به حالت عادی بازگردند چیست؟ ترین شیوه مناسب -4

ها و اقدامات برای تبدیل کردن خسارت ناشی از سیلاب به فرصتی برای تولید و  ها، برنامه ترین سیاست مناسب -5

 رشد اقتصادی چیست؟

 های تمدنی آموخته عرصه میراث فرهنگی و درس

 سیلاب چگونه و به چه میزان میراث فرهنگی را در معرض خسارت قرار داده است؟ -1

 آوری میراث فرهنگی در معرض سیلاب چه میزان بوده است؟ تاب -2

آوری در برابر  اباسلامی برای افزایش ت –های تاریخی و فرهنگی و شهرسازی ایرانی  های سازه آموخته درس -3

 سیلاب چیست؟

ها و سایر تاسیسات در مقابل سیلاب براساس  آوری سکونتگاه اصلاحات ضروری برای افزایش تاب -4

 های تاریخی در معرض سیلاب چیست؟ های ناشی از ارزیابی میراث فرهنگی و بافت آموخته درس
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  ۴۵۸۵ :شماره روزنامه

  ۱۳۹۸/۰۱/۲۸ :تاریخ چاپ

  ۳۵۱۵۸۵۸ :شماره خبر

 ها  تعیین هیات ویژه گزارش ملی سیلاب

رئیس دانشگاه تهران ، «محمود نیلی احمدآبادی»جمهور در حکمی به دکتر  حسن روحانی رئیس : دنیای اقتصاد

های علمی مستقل و خبره در  با عضویت شخصیت« ها هیات ویژه گزارش ملی سیلاب»ماموریت داد تا ریاست 

 این رخداد را ارائه کند.« گزارش ملی»های مرتبط را به عهده گرفته و ظرف شش ماه  تخصص

تی که بر اثر جاری شدن سیلاب در خسارا :احمدآبادی آمده است در بخشی از این حکم خطاب به محمود نیلی 

 های مختلف بر مردم عزیز و شریف ایران وارد شده، احساسات و عواطف عمومی را برانگیخته است.  استان

ها، میزان آمادگی کشور در مقابل  های علمی، معتبر و دقیق درباره ابعاد مختلف این سیلاب مردم حق دارند پاسخ

برآورد خسارات و شیوه جبران خسارات و اصلاحات ضروری برای افزایش آمادگی سیلاب، شیوه مدیریت بحران، 

  .ملی در برابر سیلاب را دریافت کنند
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 60707کدخبر:  -98اردیبهشت  02

  ملی سیلابنقدی بر انتخاب اعضای هیات ویژه گزارش 

-   تشکیل هیات ویژه گزارش ملی سیلاب از طرف ریاست محترم جمهوری در پی وقوعابراهیم حاجی دولو 

های مختلف و واگذاری مسئولیت تهیه آن به یک نهاد دانشگاهی  های متوالی و کم سابقه اخیر در استان سیلاب 

سازی نهادهای تصمیم سازی و  سیلاب در کشور و آمادهبینانه پدیده  اقدام مفیدی برای بررسی علمی و تحلیل واقع

مدت، میان مدت و بلندمدت است. در کنار ویژگی  های عملیاتی مناسب در مقاطع کوتاه اجرایی برای تهیه برنامه

های بلوغ  های اعتماد سیستم دولتی به نهادهای دانشگاهی و بروز نشانه مثبت این اقدام که حاکی از ایجاد رگه

عنوان یک مرجع مشاوره و تصمیم سازی اصلی در کشور است، ضرورت  ها به های دولتی به دانشگاه تگاهفکری دس

 های مختلف این تصمیم و نقاط ضعف موجود در آن هم پرداخته شود. دارد به جنبه

 

ترین نقدی که به این تصمیم وارد شده به ترکیب اعضای تشکیل دهنده این هیات است. با توجه به اینکه  مهم

های خوزستان، گلستان، لرستان و مازندران بوده است،  های اصلی کشور در استان سیلاب پراکندگی جغرافیایی 

های  نفر از اعضای هیات دانشگاه 20ن نفر عضو آ 21دهد که از  ولی بررسی ترکیب اعضای این هیات نشان می

زده فقط یک نفر از دانشگاه شهید  های سیلاب های استان تهران بوده است و از اساتید متخصص در دانشگاه

های اخیر اتفاق افتاده است و از اساتید سایر  چمران اهواز بوده که در آن مهمترین و عظیم ترین طغیان آبی سال

 یلزده اصلا استفاده نشده است.های س های استان دانشگاه

 

هرچند واگذاری مسئولیت این گزارش به دانشگاه تهران که سمبل نهادهای دانشگاهی در ایران است، برای 

فضای بوروکراسی دولتی که هنوز با فرهنگ عمیق پژوهش و تحقیق و مبانی آن خو نگرفته قابل نقد نیست، ولی 

تهران بایستی از جهات مختلف مورد نقد قرار گیرد که به آنها اشاره  % از اعضای اصلی این هیات از95انتخاب 

 شود. می

 

یکی از الزامات اصلی پژوهش و تحقیق آن است که اعضای تیم شناخت میدانی عمیق و کامل از قلمرو پژوهش -1

که حداقل نیمی از کند  طور طبیعی اقتضا می داشته باشند و اطلاعات آنها دست اول و همه جانبه باشد. این اصل به

های سیلزده باشند تا بتوانند به دقت و سرعت اطلاعات لازم را تهیه و بررسی  اعضای هیات از متخصصین استان

کنند. طبیعی است که عدم توجه به این اصل سبب کندی و طولانی تر شدن تهیه گزارش شده و امکان جلوگیری 

جا بد نیست به این نکته اشاره شود که اسفند سال قبل که  یندهد. هم از خطاهای احتمالی در گزارش را کاهش می

ها در زمینه آب داشت به دانشگاه  سفیر هلند بازدیدی از استان خوزستان برای بررسی چگونگی گسترش همکاری

های اصلی در  ریزی شهید چمران اهواز آمده و در جلسه مشترک با مسئولین اعلام کرد که کلیه تصمیمات و برنامه

شود و اگر قرار باشد که همکاری بین دو کشور شروع شود لازم است  ها انجام می ور هلند توسط دانشگاهکش

عنوان تیم اصلی مشارکت داشته باشد تا بتوانیم با تکیه  اعضای دانشگاه شهید چمران اهواز که در منطقه هستند به

 بر اطلاعات آنان تصمیمات همه جانبه و کاملی گرفته شود.
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های  های سیلزده تخصص های استان دهد که در دانشگاه های موجود در ترکیب هیات نشان می بررسی تخصص-2

متنوع و مناسبی وجود داشته که امکان استفاده از آنها وجود داشته است و عدم استفاده از این افراد سبب دلسردی 

 شود.  ای می مسایل بومی و منطقه ها و درگیر شده آنها با های استان و بی توجهی به نقش دانشگاه

ذکر است که دانشگاه شهید چمران اهواز تنها دانشگاهی در کشور است که دانشکده مستقل علوم آب  لازم به

سال مجری کنفرانس بین  25های مرتبط به آب در آن دانشکده موجود بوده و بیش از  داشته که اکثر تخصص

ال یکبار در کشور با حضور متخصصان بین المللی از سراسر دنیا تشکیل المللی مهندسی رودخانه است که هر دو س

 شود.  می

 

تفکر تمرکزگرایی در تارو پود سیستم بوروکراسی دولتی نفوذ کرده و این تفکر توجهی به حضور نخبگان و -3

تخاذ شده های مختلف و ضرورت پراکندگی جغرافیایی نخبگان ندارد. بر این اساس تصمیمات ا متخصصان استان

های قبلی نیز  ناشی از این تفکرسبب تشویق هر چه بیشتر نخبگان به حضور در مرکز دارد. این مشکل البته سابقه

ویژه  های استانی به دارد و در مسئله سد گتوند نیز که هیاتی مسئول بررسی و ارائه راه حل شد به نقش دانشگاه

 دانشگاه شهید چمران اهواز توجهی نشد.

 

های  ویژه آنانی که در استان ها و نهادهای مختلف و به است که نخبگان، متخصصان، دانشگاهیان، کانونلازم -4

های آتی به نقش نخبگان  گیری طریق مقتضی انتقاد خود را انعکاس دهند تا در تصمیم سیلزده واقع هستند به

 تر شود.های تهیه شده بیش استانی توجه مناسب شده و بدین طریق صحت و دقت گزارش

 

های ذیربط اعم از استانداران محترم، نمایندگان محترم مجلس،  همچنین ضروری است که مسئولین استان-5

طریق مناسب به این نکته توجه کرده و در  ها نیز به ها و مراکز علمی و پژوهشی در استان روسای محترم دانشگاه

های علمی و تخصصی در  تر به توانمندیجلسات و گزارشات خود با مسئولین کشوری خواهان توجه بیش

 ها شوند. های استان دانشگاه

 

البته باید به این نکته توجه کرد که انتظار این نبوده که شخص ریاست محترم جمهور در جزئیات تعیین افراد 

وازن شد که در تعیین ترکیب هیات، ت دخالت کند، بلکه این نقش مهم بایستی توسط دفتر ریاست جمهوری ایفا می

     زده دیده شود.  های سیل های استان لازم از نظر حضور متخصصان مختلف دانشگاه
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 464073شناسه خبر:  -31/1/98 -09:57-ایران آنلاین

 :معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران تاکید کرد 

 ضرورت تهیه پروتکلی درباره سیل در خوزستان

واز با بیان اینکه نباید وقتی سیلی رخ داد تازه به فکر مقابله با آن معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اه

باشیم، گفت: بلکه باید از قبل با انجام مطالعاتی در این زمینه، پروتکل و دستورالعملی متناسب با شدت سیل، شکل 

 .شود ای و مدیریتی می ای و اجرایی و موارد غیرسازه بگیرد؛ این پروتکل شامل موارد سازه

های مختلف فرهنگی،  ی حقیقی اظهار کرد: از روزی که مساله سیل در کشور مطرح شد دانشگاه در حوزهعل

دانشجویی و پژوهشی فعالیت خود را در حوزه سیل آغاز کرد. برخی دانشگاهیان با توجه به تخصص خود به 

رکز تحقیقات علوم رفتاری دادند. م صورت فردی و مستقل در این زمینه همکاری داشتند و به مردم مشاوره می

 .زده روانشناس اعزام کرد دانشگاه نیز کارگروهی را تشکیل داد و به مناطق سیل

تواند در زمینه سیل  های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت می وی افزود: دانشگاه در سه بخش به صورت کمک

های نقدی و غیرنقدی برای  وری کمکهای کوتاه مدت شامل اقداماتی مانند جمع آ هایی انجام دهد. کمک کمک

ها در  زدگان یا ویزیت دام سیل زده ای به سیل ها بود که یکی از این اقدامات ارائه خدمات مشاوره زده کمک به سیل

 .دانشکده دامپزشکی و توسط دانشگاه بود

بلندمدت نیز در حال برای انجام اقدامات میان مدت و  :معاون پژوهش و فناوری دانشگاه شهید چمران اهواز گفت

بررسی هستیم و قرار است پنج موضوع کلان برای کار در دانشگاه در نظر بگیریم. یکی از موضوعات مساله 

مدیریت بحران در استان با تمرکز بر سیل است. نباید وقتی سیلی رخ داد در آن لحظه ما فکر کنیم که برای مقابله 

قبل باید مطالعاتی در این زمینه انجام شده باشد تا پروتکل و دستورالعملی با آن باید چه کاری انجام دهیم، بلکه از 

 .متناسب با شدت سیل، شکل بگیرد و بتواند به ستاد بحران کمک کند

شود. ما در  ای و مدیریتی نیز می ای و اجرایی و موارد غیرسازه حقیقی ادامه داد: این پروتکل شامل موارد سازه

آماده کنیم که اگر چنین اتفاقی دوباره در آینده رخ داد این سند به ستاد بحران کمک کند تلاش هستیم تا سندی را 

 .تا بداند متناسب با مشکلات چه اقداماتی را باید در چه زمانی انجام دهد

وی افزود: طرح دیگری تحت عنوان مدیریت تغییر اقلیم استان در دانشگاه در حال انجام است که این طرح مورد 

های شدید  ها و خشکسالی شود سیلاب استاندار و به خواسته استاندار تعریف شده است. گفته می حمایت

شوند. لازم است برای تغییر اقلیم استان آماده باشیم و  های تغییر اقلیم هستند و به صورت متناوب تکرار می نشانه

ی را اجرا کرد که در زمان سیلاب بتوان از های توان طرح های لازم را انجام دهیم. در زمان خشکسالی می بینی پیش

 .ها حداکثر استفاده را کرد آب

کنیم،  معاون پژوهشی دانشگاه شهید چمران اهواز تصریح کرد: موضوع دیگری که در دانشگاه دنبال می

مستندسازی سیل اخیر است تا بدانیم علل رخ دادن این سیل چه مسائلی بوده است و چقدر خسارت مالی، 

ایم. باید تبعات سیل و تمام اتفاقاتی که ظرف یک ماه گذشته در استان رخ داده است  ، روحی و روانی داشتهانسانی

 .یابی و آسیب شناسی شوند در قالب یک سند جامع، عارضه
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های تخصصی، این  ها و کارگاه حقیقی گفت: قصد داریم یک کنفرانس در دانشگاه برگزار کنیم و در قالب نشست

اند یا چگونگی کمک  های خود را از دست داده را بررسی کنیم. خسارات، نحوه کمک به کشاورزانی که زمینسیل 

ها و تلاش برای اینکه مردم به زندگی عادی برگردند، از موضوعاتی هستند که باید بررسی  برای مرمت ساختمان

 .شوند

معین درخصوص تحقیقات در زمینه سیل،  وی با اشاره به انتخاب دانشگاه شهید چمران به عنوان دانشگاه

کرد: وزارت علوم آماده هرگونه همکاری با دانشگاه شهید چمران و خوزستان درخصوص مساله  خاطرنشان

های مختلفی را در دستور کار دارد. اساتید ما در حال  های اخیر و مشکلات پیش آمده است. دانشگاه برنامه بحران

 /.دهند ها می های لازم را به آن استانداری هستند و مشاورههمکاری با سازمان آب و برق و 
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  ۳۵۱2۹2۸ :شماره خبر - ۱۱:۱۴ ۱۳۹۸/۰۱/2۰ : تاریخ انتشار -روزنامه دنیای اقتصاد 

 زده خوزستان  های مناطق سیل ویزیت رایگان دام

اهواز گفت: تا زمان مشخصی ویزیت حیواناتی که از رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران  : ایسنا

  .زده به بیمارستان دامپزشکی دانشگاه منتقل شوند، رایگان خواهد بود مناطق سیل

 بیمارستانباره اظهار کرد: طرح رایگان بودن ویزیت حیوانات این مناطق در  نجات در این دکتر حسین حمیدی

هایی با مسئولان استان انجام شده  دامپزشکی از چند روز پیش در حال انجام است؛ در بخش دارویی نیز رایزنی

 .است اما هنوز اعتباری به این امر اختصاص داده نشده است

و رئیس نظام دامپزشکی  استان خوزستانکل دامپزشکی  ن در نشستی با حضور مسئولان ادارهوی افزود: همچنی

زده قرار  صورت واحد در اختیار مناطق سیل ها، بیمارستان و دانشکده دامپزشکی به مجموعهمقرر شد امکانات این 

 .گیرد

ها و  علمی دانشکده، رزیدنت کرد: اعضای هیات رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه شهید چمران اهواز، خاطرنشان

حیوانات اعلام آمادگی  درمانرای زده استان خوزستان ب های این دانشکده نیز برای اعزام به مناطق سیل انترن

 .کل دامپزشکی استان اعلام شده است اند و این مساله نیز به اداره کرده

در بالادست سدهای استان خوزستان موجب افزایش آورد  بارش بارانماه امسال  گفتنی است از ابتدای فروردین

 .گرفتگی روستاها شده است گرفتگی برخی از مناطق استان و آب این سدها شد که در نتیجه موجب آب
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 سایت خوان روزنامه دنیای اقتصاد 

  ۳۵۱۴۴2۶ :شماره خبر - ۱۵:۳۷ ۱۳۹۸/۰۱/2۴ : تاریخ انتشار

 

 وزارت نفت مانع ورود آب به هورالعظیم نشد 

رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: در بازدیدی که اعضای هیات علمی  : ایرنا

تالاب هورالعظیم داشتند، مشخص شد به دلیل هدایت آب به سمت این تالاب، تاسیسات نفتی به این دانشگاه از 

  .زیر آب رفته و وزارت نفت هیچ نقش منفی در جریان جلوگیری از ورود آب به هورالعظیم نداشته است

العظیم برای حفاظت با وجود آنکه وزارت نفت از زمان وقوع سیل در خوزستان موضوع جلوگیری از ورود آب به هور

تر است اما تردیدها همچنان ادامه  از تاسیسات نفتی را تکذیب و تاکید کرده که حفظ جان مردم از همه چیز مهم

داشت و به همین دلیل جمعی از استادان و اعضای هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز راهی هورالعظیم شدند 

 .تا شاهد آنچه روی داده، باشند

تالاب خشک ایجاد شدنفتی در تاسیسات   

، رئیس دانشکده مهندسی علوم آب دانشگاه شهید چمران در جریان این «مهدی قمشی»بر اساس گزارش ایسنا، 

سال پیش و در  10گفت: در شرایط موجود چند مشکل وجود دارد که نخستین مشکل این است که بیش از  بازدید

ل گرفته است و همین موضوع موجب شده که هورالعظیم از شکل دولت پیشین، تأسیسات نفتی در هورالعظیم شک

های خشک  طبیعی خود خارج شود. در آن زمان، این بخش از تالاب خشک بوده است و تأسیسات نفتی، در زمین

 .شروع به فعالیت کردند و خود را با شرایط هورالعظیم خشک تطابق دادند

ای میان سازمان آب و برق  نامه دهد در همان زمان، موافقت وی افزود: سندی را مشاهده کردیم که نشان می

کل حفاظت محیط زیست و شرکت نفت مبادله شده مبنی بر اینکه هورالعظیم به پنج مخزن تقسیم  خوزستان، اداره

شده و ارتفاع آب در این مخازن در نامه قید شده است؛ بر اساس آن نامه، در مخازن یک و دو حداکثر ارتفاع آب، 

های  متر از سطح دریا قید شده است و بنابراین شرکت 3.5متر و در مخازن سه، چهار و پنج، حداکثر ارتفاع،  5

 .اند نفتی نیز تأسیسات خود را با این ارتفاع تنظیم کرده

ای که وجود دارد این است که ظرفیت تبادلی این  قمشی در خصوص تبادل آب بین مخازن، تصریح کرد: مسأله

سال آبی نرمال مطابقت دارد و مطابق آورد نرمال کرخه است و این در حالی است که امسال در شرایط مخازن با 

 .سیلابی قرار داریم

 جریان آب معکوس شد

رغم اینکه در روزهای  قمشی گفت: مشکل دیگر اینکه هورالعظیم در بخش کشور عراق اکنون پر شده و علی

ون جهت جریان آب عکس شده و این موضوع مشکل مضاعفی را گذشته جهت جریان به سمت عراق بوده، اکن

 .ها در این قسمت مسدود شده است ایجاد کرده است. البته برای جلوگیری از بازگشت آب، دریچه
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متر  4.5متر است و هنوز نیم متر ظرفیت دارند. اگر ارتفاع  4.5حدود  2و  1وی افزود: اکنون سطح آب در مخازن 

میلیون مترمکعب ظرفیت خالی در بخش ایرانی هورالعظیم وجود  600مخزن را در نظر بگیریم، حدود برای هر پنج 

 400روند. در حال حاضر یک میلیارد و  دارد. البته با این میزان آبگیری، مابقی تأسیسات نفتی نیز به زیر آب می

 .میلیون مترمکعب آب در هورالعظیم وجود دارد

شد و نفت، جلوی پیشروی آب را گرفته بود،  ب در مخازن سوم، چهارم و پنجم جاری نمیقمشی گفت: اگر بنا بود آ

رفتند، این در  شدیم و این شهرها به زیر آب می قطعاً در شهرهای سوسنگرد، حمیدیه و بستان با مشکل مواجه می

ش منفی در این توان گفت وزارت نفت هیچ نق حالی است که آب در همه مخازن در حال جاری شدن است و می

 .جریان نداشته است

 همه دریچه های هورالعظیم باز است

، سرپرست مدیریت هماهنگی عملیات تولید شرکت نفت و گاز اروندان در این بازدید ضمن «شهرام اردیان»

های موجود میان  تشریح شرایط موجود در هورالعظیم، گفت: از ابتدای وقوع سیلاب در خوزستان، همه دریچه

های هورالعظیم باز شد و آبگیری تالاب از همان روزهای نخست انجام شده است. این آبگیری به حدی  حوضچه

متر تا نیم متر بالا  سانتی 10اند و میزان آب در نقاط مختلف، از  بوده که برخی از تأسیسات نفتی به زیر آب رفته

 .آمده است

های بسیاری به همراه خواهد  های نفتی، خسارت یدانوی افزود: قطعاً بالا آمدن آب در محدوده تأسیسات و م

داشت، ولی با توجه به تاکید وزیر نفت، حفظ جان و مال مردم در اولویت قرار گرفته است و به همین دلیل نه تنها 

های بزرگی نیز حفر شده تا آب با سرعت  ها، کانال ها باز است، بلکه در برخی نقاط میان حوضچه همه دریچه

نیز تخریب شد تا این دو  5و  4منتقل شود. همچنین یک جاده میان حوضچه  5و  4های  ه حوضچهبیشتری ب

 .حوضچه، یکی شوند

ای شرکت مهندسی و توسعه نفت نیز در جریان این بازدید با اشاره به  ، معاون پشتیبانی منطقه«عبدالله طواف»

های موجود میان مخازن،  ها و دریچه ز طریق کانالشرایط موجود در هورالعظیم، گفت: در حال حاضر آب با سرعت ا

های حوضچه  حوضچه نخست شاهد ارتفاع گرفتن آب هستیم و دریچه 4در حال ورود به هورالعظیم است و در 

پنجم نیز باز است، ولی هنوز آب ناشی از سیلاب به این حوضچه نرسیده است. بخش زیادی از تأسیسات نفتی 

 .آب رفته است منطقه و خطوط نیز به زیر
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 ۱۷:2۰ساعت  ۱۳۹۸فروردین  2۵یکشنبه مردم سالاری 

 جای خالی نگاه علمی به سیل

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ما هر چند سال یک بار دیر یا زود با مساله 

نبود نگاه علمی در این زمینه وجود داشته  ایم و شویم اما هیچ وقت به این مساله ورود نکرده سیل مواجه می

 .است

معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: ما هر چند سال یک بار دیر یا زود با مساله سیل 

 .ایم و نبود نگاه علمی در این زمینه وجود داشته است شویم اما هیچ وقت به این مساله ورود نکرده مواجه می

سنا، دکتر مسعود برومند در جلسه هم اندیشی دانشگاهیان در خصوص مدیریت سیل و مسؤولیت به گزارش ای

فروردین( در دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد، اظهار کرد: همیشه  25اجتماعی دانشگاه که امروز، )یکشنبه 

هش به درد مردم و زندگی بحثی درباره دانشگاه نسل سه و دانشگاه کارآفرین مطرح است. اگر دانشگاه و پژو

 .ها نخورد، ارزشی ندارد. همه کارهای ما برای این است که مردم از آن استفاده کنند آن

 

، برای 98برومند با تاکید بر لزوم انجام کارهای پژوهشی در زمینه سیل، گفت: در صورت بازنگری بودجه سال 

 .شود در نظر گرفته میای  های ویژه خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرح

هایی که به طور مستقیم درگیر  وی افزود: پیشنهادات مطرح شده در این جلسه بسیار خوب بودند. در دانشکده

مسائل سیل هستند مانند دانشکده دامپزشکی، دانشکده کشاورزی، دانشکده علوم تربیتی که لازم است کارهایی 

در جریان قرار دهند تا اقدامات سریعی انجام شوند، چراکه ما ارتباطات توانند در این زمینه ما را  انجام دهند، می

 .ها شویم نگاری های مختلف داریم. درباره این کارها نباید زمان را از دست بدهیم و درگیر نامه زیادی با انجمن

 

ارد شود و معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: اگر مجموعه آموزش عالی بخواهد و

های انتقال آب  های کشاورزی و در حوزه سیستم هایی مانند احیا زمین توانیم در زمینه کاری انجام دهد، می

 .هایی داشته باشیم فعالیت

شود اما از آن استفاده  خوانیم و درباره علم و پژوهش صحبت می برومند تصریح کرد: ما این همه درس می

 گویند که هیچ نیازی نداریم.  شود، نیاز پژوهشی آن دستگاه چیست و می ی گفته میهای پژوهش کنند. به دستگاه نمی

هایی دیده  دانشگاهیان باید احساس کنند نماینده واقعی مردم هستند. در دانشگاه شهید چمران اهواز نیز باید طرح

 .ها باشند های علمی و تخصصی سایر دانشگاه شود که شاید نیازمند گروه

۳۴۷ 



 

 

های مختلف در حوزه مسائل پژوهشی اقداماتی باید انجام  شناسی و تحلیل زود: در اتفاقات اخیر درباره آسیبوی اف

شود. نیازی به برگزاری سمینارهای متعدد عمومی نیست و باید  شود که درباره این مسائل جداگانه باید صحبت می

ریافت شده و آنجا ارائه شود. این سیل باید ها د یک سمینار تخصصی برگزار شود تا اطلاعات دقیق از دستگاه

 .باعث شود دیگر چنین مسائلی رخ ندهد

نیز برای  98معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم، تحقیقات و فناوری گفت: در صورت بازنگری بودجه سال 

  .شود ای در نظر گرفته می های ویژه خوزستان، لرستان و گلستان اعتبارات و طرح
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  2۱:۳۱:۵۷ ۱۳۹۸/۰2/۰۵ 2۷۹۷۸۳ :کدخبر

 فعالیت مستقل هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب 

ها گفت: این هیئت کاملاً مستقل بوده و زیر نظر هیچ دستگاه  رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب : اقتصادنیوز

  .کردجمهور اعلام خواهد  ها را به رئیس دولتی و ارگانی نیست و مستقیم گزارش

به گزارش اقتصادنیوز به نقل از مهر، محمود نیلی احمدآبادی عصر امروز پنجشنبه پنجم در نشستی با حضور 

برگزار شد، اظهار کرد: این هیئت کاملاً مستقل بوده و زیر نظر  سالن اجتماعاتعلمی دانشگاه که در  اعضای هیئت

 .جمهور اعلام خواهد کرد ها را به رئیس هیچ دستگاه دولتی و ارگانی نیست و مستقیماً گزارش

وی افزود: این استقلال هیئت مزیت و فرصتی فراهم کرده که تحت تأثیر هیچ جریانی قرار نگیرد؛ از سوی دیگر 

 .ها مورد استفاده کل کشور قرار گیرد زارشکار را سخت هم خواهد کرد. امیدواریم گ استقلالاین 

علمی دانشگاه شهید چمران اهواز و همراهی با مجموعه  نیلی احمدآبادی با تقدیر از حس مسئولیت اعضای هیئت

شک برگزاری این نشست با حضور اعضای  زدگان در جریانات اخیر، بیان کرد: بی مدیریتی استان و سیل

 .باشد ترین هدف سفر به استان می است و مهمعلمی دانشگاه بسیار مهم  هیئت

خوبی استفاده  نهاد به عنوان یک ها به های دانشگاه رئیس دانشگاه تهران، ادامه داد: به گمان همه ما کشور از ظرفیت

 .مندی از این ظرفیت است نکرده است و بسیاری از مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم به دلیل عدم بهره

 …و  قوه قضائیهگیری، مجلس،  بادی گفت: ممکن است فردی از ما در نهادهای اجرایی، مراکز تصمیمنیلی احمدآ

دانشگاه نیست. دانشگاه  استفاده از ظرفیتباشد اما به معنی  تواند مغتنم ها می حضورداشته باشد و این فرصت

تواند بارور شده و در اختیار کل  کنند و این استعداد می ع مشارکت مییعنی نهادی که همه اجزای آن در یک موضو

 .کشور قرار گیرد

 تجربه کار گروهی درون و بین دانشگاهی در کشور وجود ندارد

ها را نداریم؛ این مسئله  جربه کار گروهی قوی در درون دانشگاه و بین دانشگاهت ایرانوی، اضافه کرد: در 

اند به این مشکل غلبه کنند. با  ها تلاش کرده های اخیر اکثر دانشگاه ها است؛ در سال ضعفی برای دانشگاه نقطه

 .تر به این مسائل بپردازند ها باید جدی گذرد دانشگاه می انقلابچهل سالی که از 

ها  دهد آن ها، اذعان کرد: برخورد مسئولان کشور در تمامی سطوح نشان می رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب

 .های جدید، مؤثر، علمی و مهم هستند حل و شنیدن حرف نیز تشنه راه
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های اخیر دومین  درباره سیل رئیس جمهورهای خود، گفت: تجربه  نیلی احمدآبادی در بخش دیگری از صحبت

بود که به دانشگاه تربیت مدرس  پلاسکو گیرد؛ اولین تجربه درباره واقعه یتجربه است که در سطح ملی صورت م

 .ارجاع شد

ارائه  …های اجرایی و  هایی که از دستگاه خوبی انجام گرفت و گزارش وی، اظهار کرد: خوشبختانه این امر به

تواند کشور را  هایی شد که می ها و دستورالعمل نامه شده که منجر به تدوین آئین گردید نشان داد کار موفقی انجام

 .سوزی ایمن کند در مقابل مخاطراتی مانند آتش

 ها کمک بزرگی به کشور خواهد بود های هیئت ویژه ملی سیلاب نتایج بررسی

متفاوت است؛ گستردگی آن در کشور و تنوع  پلاسکو با مسئله سیلرئیس دانشگاه تهران، بیان کرد: موضوع 

شده که بیشتر بخشی از  پلاسکو سوزی ها و تأثیرات آن موجب متفاوت شدن این رخداد با رویداد آتش تخصص

بار مهم بود اما بر زندگی مردم و شرایط محیطی  عنوان رخدادی تأسف را درگیر کرده بود. به شهر تهرانمردم 

 .تأثیر اندکی داشت

های متعددی را تحت تأثیر قرار داده است. این پدیده را  ای ملی است و استان سیل مسئله :نیلی احمدآبادی، افزود

ل کرد که نتیجه کارهای اشتباه صورت گرفته و کارهای صورت نگرفته است. اگر هیئت چنین تحلی توان این می

را بررسی  "شد و شد کارهایی که نباید انجام می"و  "شد و نشد کارهایی که باید انجام می"بتواند دو موضوع 

 .کند، کار بزرگی در کشور صورت گرفته است

ترین نهادهای کشور هستند و طبیعی  ترین و علمی طرف ترین، بی سالم جزو اند ها نشان داده وی، ادامه داد: دانشگاه

ها ارجاع داده شود؛ درباره فرایند صدور حکم و انتخاب افراد نیز نگاه اصلی ما این  است این مسئله به دانشگاه

های اخیر  است که از ظرفیت تمام متخصصان و دانشگاهیانی که در این حوزه هستند و دانشگاهیانی که در سیل آب

 .اند استفاده شود دچار مشکل شده

تأمل زمان و سرعت عمل است؛ زمان اجرای این  ها، عنوان کرد: نکته قابل رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب

ها و تحت تأثیر قرار گرفتن نهادها و  دهد، تأثیر اجتماعی آن ماهه است و رخدادهایی که در کشور رخ می طرح شش

 .پردازند دهد و همگان به آن می حدود است و معمولاً رخدادی دیگر روی میها بسیار م ارگان

شده است و همچنین کارگروه  ها تشکیل کارگروه در ستاد گزارش ملی سیلاب 15نیلی احمدآبادی خاطرنشان کرد: 

عنوان مسئول  ها به نفر عضو ستاد در کارگروه 20است؛  جامعهجمهور و  تلفیق که مسئول تنظیم گزارش برای رئیس

های درگیر سیل با  گیرند و هر کارگروه نیز هفت عضو دارد و بناشده است اعضایی از دانشگاه و اعضا قرار می

 .ها حضورداشته باشند های مرتبط در این کارگروه تخصص

های دانشگاهیان ارائه راهکار برای آینده است و سعی  ی، گفت: نکته حائز اهمیت علاوه برنشان دادن تواناییو

 .ها بوده و فرصت همکاری نیز داشته باشند ها شامل افرادی شود که در حوزه تخصصی خود بهترین کنیم گروه می

، "قیق، مستند و روشن ازآنچه اتفاق افتاده استروایت د"رئیس دانشگاه تهران، اظهار کرد: هیئت در چهار مرحله 

اقدام خواهد کرد و قطعاً  "راهبرد"و  "هایی که باید از این رخداد بیاموزیم ها و درس آموخته"، "شناسی آسیب"

 .تواند مورداستفاده کشور قرار گیرد نتیجه نهایی که راهبرد است می
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 سیل زدگان بودندو  سئولان جامعه دانشگاهی خوزستان در کنار

استان شهید چمران اهواز با اشاره به اینکه از ابتدای رخداد سیل در  رئیس دانشگاههمچنین در این نشست 

اعزام دانشجویان به  :زدگان بوده است، خاطرنشان کرد جامعه دانشگاهی در کنار مسئولان و سیل خوزستان

های درمانی دانشکده دامپزشکی در  ها، حضور گروه شناختی در اردوگاه های روان ه، حضور گروهزد مناطق سیل

بخشی از  …زدگان و  علمی به سیل کارکنان و اعضای هیئت حقوقروز از  10زده، اهدای یک تا  مناطق سیل

 .شده است اقدامات انجام

های شبکه ملی جامعه و دانشگاه شهید چمران اهواز گفت: اعضای این شبکه  غلامحسین خواجه با اشاره به فعالیت

با برگزاری جلسات متعدد با حضور مسئولان مرتبط به این امر در سطح استان و دانشگاه برای بررسی موضوع 

 .اند کرده سیل و مسائل و مشکلات، اقدام

و علوم آب  زمینهای علوم  علمی دانشکده رئیس دانشگاه شهید چمران اهواز، اظهار کرد: همچنین اعضای هیئت

نیز  الآن اند و تا استان داشته برقو سازمان آب و  مدیریت بحرانهای مستمری با مسئولان استان،  نیز همکاری

 .ادامه دارد

شده به دستور ریاست محترم جمهوری نیز خوشحال هستیم که  خواجه عنوان کرد: در ارتباط با هیئت تشکیل

شده است؛ دانشگاه شهید چمران اهواز باسابقه علمی و پژوهشی که دارد نیز  ای مهم به دانشگاهیان سپرده مسئله

 .با این کارگروه همکاری خواهد داشت

های  علمی دانشگاه شهید چمران اهواز به ارائه نظرات خود درباره وضعیت سیل ن نشست اعضای هیئتدر ادامه ای

 .اخیر و پیامدهای این رخداد پرداختند

ها، گروه همراه و برخی اعضای  همچنین صبح امروز محمود نیلی احمدآبادی رئیس هیئت ویژه گزارش ملی سیلاب

 .زده استان خوزستان داشتند بازدید هوایی از مناطق سیلعلمی دانشگاه شهید چمران اهواز  هیئت

  

 

 

 

 

 

 

 

351 

https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%B1%D8%A6%DB%8C%D8%B3_%D8%AF%D8%A7%D9%86%D8%B4%DA%AF%D8%A7%D9%87
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%A7%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86_%D8%AE%D9%88%D8%B2%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%A7%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86_%D8%AE%D9%88%D8%B2%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%A7%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86_%D8%AE%D9%88%D8%B2%D8%B3%D8%AA%D8%A7%D9%86
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%AD%D9%82%D9%88%D9%82
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%B2%D9%85%DB%8C%D9%86
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D9%85%D8%AF%DB%8C%D8%B1%DB%8C%D8%AA_%D8%A8%D8%AD%D8%B1%D8%A7%D9%86
https://www.eghtesadnews.com/fa/tags/%D8%A8%D8%B1%D9%82


 

 

 

 ۱3:22 - ۱3۹8اردیبهشت  08 :تاریخ انتشار -۹3۹73 :کد خبر-شهر فردا 

 سد کرخه مانع از افزایش حجم تخریب سیل در خوزستان شد 
 

عضو هیئت علمی گروه هیدرولوژی و منابع آب دانشگاه شهید چمران اهواز درباره پایداری سد کرخه گفت: سد 

میلیارد متر مکعب آب در سیل اخیر، مانع از افزایش حجم تخریب در  ۴ترین سد کشور، با کنترل  کرخه بزرگ

 .خوزستان شد

حیدر زارعی در گفت وگو با خبرنگاران در اهواز اظهار داشت:سیل  ،«شهر فردا»تحلیلی  -پایگاه خبری  به گزارش

یک پدیده کاملاً طبیعی است. در ایجاد این پدیده یکسری عوامل دخیل و یکسری عوامل سیل را تشدید 

ها مطابق اظهارات برخی اساتید در هزار سال اخیر بی سابقه بوده است، حجم بارش  بارشبخشند. این حجم  می

شد سیلاب بزرگتری   این موضوع سبب  در این سیل بسیار بالا بود و از طرفی مدت زمان بارش بسیار کم بود و

 .ایجاد شود

اشته باشد. یکی از عوامل تشدید وی افزود: عوامل زیادی متاسفانه سبب شد که سیل اخیر قدرت تخریب بالای د

های کشور متاسفانه توزیع منظم ندارد در حالی که بیشترین  کننده سیل اخیر زمان بارش بود زیرا بارش

 .های ما در زمستان و پاییز است نیازکشاورزی بهار و تابستان است عمده بارش

ز در ادامه اظهار داشت:در سیل اخیر عضو هیئت علمی گروه هیدرولوژی ومنابع آب دانشگاه شهید چمران اهوا

خوزستان بارندگی در فروردین ماه رخ داد. بارندگی در این فصل، به شکل باران است و اگر هوا سرد باشد ممکن 

شود .بارش فروردین ماه، از جنس بارش گرم است و  برف با سرعت کمتری آب می .است به شکل برف باشد

 .دهد ند یعنی حجم آب ورودی را افزایش میبارش گرم برف ها را سریع ذوب می ک

وی درباره نقش سدها در کنترل سیلاب گفت: اینکه سد مفید است یا مضر، نیاز به مدیریت و کار کارشناسی دارد. 

رودخانه روند طبیعی خود را دارد و ما برای توسعه کشاورزی، تولید برق و تقویت منابع آب نیاز به سد سازی داریم 

، مسجد و شهید عباسپور و گتوند را داریم و در  4و  3ال اکنون در حوزه رودخانه کارون سدهای کارون به عنوان مث

 .رود دز، سد دز و در مسیر کرخه، سد کرخه و سیمره را داریم

زارعی بیان داشت: سد و مدیریت آن بسیار پیچیده است و به عوامل مختلفی بستگی دارد به عنوان مثال یکی از 

که ما در بخش پایین دست رودها بود، مساله لایروبی بود که صورت نگرفته است. همچنین چون پس از مشکلاتی 

احداث سدها حجم آب خروجی رودخانه و بالطبع سرعت کاسته، رسوبات بیشتری ته نشین و در نتیجه جزایر 

 .شده بودشود و در رودخانه کارون نیز قبل از سیل جزایر خاکی زیادی تشکیل  خاکی تشکیل می
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این عضو هیئت علمی درباره علت عدم لایروبی گفت: لایروبی هزینه اقتصادی بالای دارد و آنچه که مطلع شدم در 

های بزرگی مانند کارون خیلی  های گذشته بودجه آن هم تخصیص داده نشده است بنابراین برای رودخانه سال

 .های انحرافی ایجاد شود کانالمقرون به صرفه نیست و بهتر است قبل از سد، 

دانم  های حریم رودخانه بعید می این استاد دانشگاه انتقاد از ساخت و سازهای حریم رودخانه گفت:ساخت و سازی

مجوز داشته باشد.طبق قانون ساخت و ساز در حریم رودخانه غیر مجاز است مثلا در همین سیل شیراز دیدیم که 

دقیقه در شیراز کلی تلفات  7ه و مسیل سیل به جاده مبدل شده که در عرض یک مسیر طبیعی سیل دستکاری شد

 .شود جانی و مالی وارد می

مدیر گروه رشته منابع آب دانشگاه شهید چمران درباره نقش پوشش گیاهی اظهار داشت: از دیگر عوامل که 

سال اخیر خشکسالی  10در شود، تغییر و نابودی پوشش گیاهی است.  دستکاری در آن باعث تشدید سیلاب می

داری و آبخوان داری سبب شده که کوچکترین  خیز شدید سبب شده که پوشش گیاهی از بین برود و عدم آب

 .بارندگی به شکل سیلاب جاری شود

شود. در  وی گفت: اگر پوشش گیاهی در طبیعت وجود داشته باشد، سرعت آب کم و منابع زیرزمینی بهتر تغذیه می

 .زمینی تا حدودی تغذیه شدند ولی چون بیشتر روان آب بود کمتر وارد منابع زیرزمینی شد ابع زیرسیل اخیر، من

های کشور در خوزستان است و  درصد رودخانه 33زارعی درباره نقش سد کرخه در کنترل سیلاب بیان داست:

رمکعب آب ذخیره شده میلیارد مت 6دهد. پشت کرخه  درصد مخازن کشور را تشکیل می 66حجم مخازن خوزستان 

 .شود و این یک سد پایداری است است که اگر این سد نبود خسارت زیادی به کشور وارد می

سد کرخه، یک سد، با هسته رسی است و سرریز آن خیلی بزرگ ساخته شده است و وقتی باز  :وی توضیح داد

متر است.  180متر و ارتفاع آن  3300شود. سد کرخه یک سدپایداری است. طول آن  شود آب زیادی رها می می

 .بزرگترین سد مخزنی کشور است. هسته آن باید همیشه مرطوب باشد

وی با انتقادها از شایعات پیرامون سد کرخه گفت: به لحاظ سازه، سد کرخه هیچ مشکلی ندارد و شایعات درباره 

دیدم اصلاً این سدها در ایران  عدم پایداری سد صحیح نیست. من برخی فیلم های که درباره سد کرخه بود را

 .کردند که متعلق به خوزستان است تا به لحاظ روانی مردم را تحت فشار قرار دهند نیست و به دروغ مطرح می
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 اردیبهشت  9-                                                  

 :نیلی احمد آبادی

 شود جمهوری اعلام می ها مستقیم به رئیس گزارش بررسی سیلاب

 

ها گفت: این هیأت کاملاً مستقل بوده و زیر نظر هیچ دستگاه دولتی و ارگانی  رئیس هیأت ویژه گزارش ملی سیلاب

ها به طور  نیست، استقلال این هیأت فرصتی فراهم کرده که تحت تأثیر هیچ جریانی قرار نگیرد، از این رو گزارش

شود. به گزارش ایرنا، محمود نیلی احمدآبادی در نشستی با اعضای هیأت  میمستقیم به رئیس جمهوری اعلام 

نهاد   عنوان یک  ها به های دانشگاه علمی دانشگاه شهید چمران اهواز اظهار کرد: به گمان همه ما کشور از ظرفیت 

مندی از این ظرفیت  بخوبی استفاده نکرده و بسیاری از مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم به دلیل عدم بهره

 .است

رئیس دانشگاه تهران با ارزیابی مثبت از گزارش ملی پلاسکو، افزود: موضوع سیل با مسأله پلاسکو متفاوت است 

کارهایی »های متعددی را تحت تأثیر قرار داده است. اگر هیأت بتواند دو موضوع  ای ملی است و استان سیل مسأله

را بررسی کند، کار بزرگی در کشور صورت « شد و شد کارهایی که نباید انجام می»و « شد و نشد که باید انجام می

ترین نهادهای کشور  ترین و علمی طرف ترین، بی اند جزو سالم ها نشان داده گرفته است. وی ادامه داد: دانشگاه

انتخاب افراد نیز نگاه  ها ارجاع داده شود، درباره فرآیند صدور حکم و هستند و طبیعی است این مسأله به دانشگاه

اصلی ما این است که از ظرفیت تمام متخصصان و دانشگاهیانی که در این حوزه هستند و دانشگاهیانی که در 

ها، اظهار کرد: هیأت در چهار  رئیس هیأت ویژه گزارش ملی سیلاب .اند استفاده شود اخیر دچار مشکل شده  سیل

هایی که باید  ها و درس آموخته»، «شناسی آسیب»، «ه اتفاق افتاده استروایت دقیق، مستند و روشن ازآنچ»مرحله 

تواند مورد استفاده کشور  کند و قطعاً نتیجه نهایی که راهبرد است، می اقدام می« راهبرد»و « از این رخداد بیاموزیم

 .قرار گیرد
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